
 

 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ‐ EKTAKTH ΣΥΝΟΔΟΣ   

(02.06.2016 ‐ 15.07.2016) 



1 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Συνεδρίαση 2ας Ιουνίου 2016  

Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ.  

Αρ. 1 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενεργώντας σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, και διαπιστώνοντας ότι υπάρχει απαρτία, κηρύσσω την έναρξη 
των εργασιών της παρούσας συνεδρίας. 

 Το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η διαβεβαίωση των βουλευτών. 

 Θα αναγνώσω τον κατάλογο των εκλεγέντων βουλευτών με αλφαβητική σειρά και παρακαλώ κάθε 
βουλευτής να απαντά “παρών” ή “παρούσα”, αναλόγως, όταν ακούει το όνομά του. 

 Το πρώτο όνομα είναι το δικό μου, άρα δε χρειάζεται να πω “παρών”. 

(Γέλια) 

 Αριστείδου Μαριέλλα. 

Μ. ΑΡΙΣΤΕΙ∆ΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βότσης Άγγελος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργίου Κ. Γεώργιος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργίου Κ. Γιώργος του ΑΚΕΛ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργίου Τ. Γεώργιος του ΑΚΕΛ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γιωργάλλας Μιχάλης. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆αμιανού Άριστος. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ημητρίου Αννίτα. 

Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ημητρίου ∆ημήτρης. 

∆. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ίπλαρος Ευθύμιος. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτοκρίτου Χριστιάνα. 

ΧΡ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευσταθίου Κωστής. 

Κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Παρών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζαχαρίου Ζαχαρίας. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θεολόγου Άννα. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θεοπέμπτου Χαράλαμπος. 

Χ. ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Παρών. 



3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κάρουλλας Γιώργος. 

Γ. ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κασίνης Σόλων. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έρχεται, είναι στο δρόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι απών; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Έρχεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καυκαλιάς Αντρέας. 

Α. ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κέττηρος Νίκος. 

Ν. ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κουκουμά Κούτρα Σκεύη. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κουλίας Ζαχαρίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κουλλά Ονούφριος. 

Ο. ΚΟΥΛΛΑ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυπριανού Ανδρέας. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυπριανού Άντρος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυριακίδου Στέλλα. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κωνσταντίνου Κώστας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κώστα Κώστας. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λεωνίδου Πανίκος. 

Π. ΛΕΩΝΙ∆ΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λιλλήκας Γιώργος. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λουκαΐδης Γιώργος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαυρίδης Μάριος. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαύρου Ελένη. 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μουσιούττας Μαρίνος. 

Μ. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μυλωνάς Παύλος. 

Π. ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Παρών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μυριάνθους Ηλίας. 

Η. ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νεοφύτου Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νουρής Νίκος.  

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορφανίδης Χρίστος. 

ΧΡ. ΟΡΦΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παπαγιάννης Λίνος. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδόπουλος Γεώργιος. 

Γ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδόπουλος Νικόλας. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Περδίκης Γιώργος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος. 

Χ. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προκοπίου Γεώργιος. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Παρών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σάββα Ευανθία. 

ΕΥ. ΣΑΒΒΑ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σιζόπουλος Μαρίνος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σταύρου Ελένη. 

Ε. ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στεφάνου Στέφανος. 

ΣΤ. ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συλλούρης ∆ημήτρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τζιοβάνης Χριστάκης. 

ΧΡ. ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τορναρίτης Νίκος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φακοντής Αντρέας. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Χαραλαμπίδου Ειρήνη. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Χατζηγιάννης Κυριάκος. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Χρίστου Χρίστος. 

ΧΡ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή θα ακολουθήσει η νενομισμένη διαβεβαίωση, ο κ. Κασίνης δεν είναι εδώ.  Μήπως πρέπει...   

 Κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα κινητικό πρόβλημα, να παρακαλέσουμε για διακοπή δέκα λεπτών και 
απολογούμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τις υπηρεσίες της Βουλής να κοιτάξουν πώς θα βοηθήσουν τον κ. Κασίνη, αφού έχει και 
κινητικό πρόβλημα, να έρθει εδώ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο κ. Κασίνης αντιμετωπίζει κάποιο πρόβλημα υγείας και μας 
ειδοποίησαν τώρα ότι θα του πάρει περίπου δέκα με είκοσι λεπτά να έρθει εδώ, θα ήθελα να διακόψω τη 
συνεδρία της ολομέλειας για είκοσι λεπτά, προκειμένου ο κ. Κασίνης να δυνηθεί να παρευρεθεί εδώ, για να 
δώσει τη νόμιμη διαβεβαίωση.  ∆ιακόπτεται η συνεδρία για είκοσι λεπτά. 

(Ώρα διακοπής:  4.15 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.25 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ξαναρχίζουμε τη συνεδρία που διακόπηκε.   

 Είχα μείνει στην έλευση του κ. Κασίνη.   

Σ. ΚΑΣΙΝΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα συνεχίσω τον κατάλογο για τους αντιπροσώπους των θρησκευτικών ομάδων.  Ορισμένοι νόμισαν ότι 
τους ξέχασα.  ∆εν τους ξέχασα, απλώς διακόπηκε η ανάγνωση της λίστας, επειδή απουσίαζε ο κ. Κασίνης.   

 Κύριε Κασίνη, ελπίζω να είστε καλά. 

 Μούσας Γιαννάκης. 

Γ. ΜΟΥΣΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαχτεσιάν Βαρτκές. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαντοβάνη Αντωνέλλα. 

Α. ΜΑΝΤΟΒΑΝΗ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να εγερθείτε τώρα μαζί μου και να επαναλαμβάνετε. 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας συγχαίρω όλους για την εκλογή σας.   

 Το επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η εκλογή Προέδρου της Βουλής.   Θα ζητήσω ακόμα μια 
φορά από τους φιλοξενούμενους να κάνουν ησυχία και απολογούμαστε για τις καθυστερήσεις. 

 Πριν να υποβληθούν οι υποψηφιότητες, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, θα 
προχωρήσουμε στην εφαρμογή της απόφασης της Βουλής του 1985 για την εκλογή του Προέδρου της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, η οποία εγκρίθηκε στις 30 ∆εκεμβρίου 1985, στη βάση του άρθρου 73, παράγραφος (1) 
του συντάγματος.  Ωστόσο, για την εφαρμογή της απόφασης αυτής θα ήταν ορθό να διευκρινιστούν κάποια 
διαδικαστικά ζητήματα που έχουν εντοπιστεί. 

 Πρώτον, θα ήθελα την τοποθέτηση της ολομέλειας για τη σειρά που θα τεθούν σε ψηφοφορία οι 
διάφορες υποψηφιότητες για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 ∆εύτερον, θα ήταν χρήσιμο να διευκρινιστεί εκ των προτέρων πώς η Βουλή θα προχωρήσει, σε 
περίπτωση που στην τρίτη ψηφοφορία που προβλέπει η πιο πάνω απόφαση υπάρξει ισοψηφία μεταξύ δύο ή 
περισσοτέρων υποψηφίων. 

 Οι εισηγήσεις που θα σας διαβάσω τώρα και θα τις θέσω σε ψηφοφορία έχουν συζητηθεί στην άτυπη 
σύσκεψη των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων.  Οι εισηγήσεις είναι δύο:  Να τεθούν οι υποψηφιότητες 
κατ’ αλφαβητική σειρά είναι η πρώτη εισήγηση και η δεύτερη να τεθούν οι υποψηφιότητες αντιστρόφως 
ανάλογα της δύναμης των κομμάτων των υποψηφίων, δηλαδή αρχίζοντας από τον υποψήφιο του μικρότερου 
κόμματος και προχωρώντας στον υποψήφιο του μεγαλύτερου κόμματος.   

 Θέτω σε ψηφοφορία την πρώτη εισήγηση, να τεθούν οι υποψηφιότητες κατά αλφαβητική σειρά.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Πέντε. 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

 Πενήντα ένας. 
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 Η πρώτη εισήγηση απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη, να τεθούν οι υποψηφιότητες αντιστρόφως ανάλογα της δύναμης των 
κομμάτων, αρχίζοντας από τον υποψήφιο του μικρότερου και προχωρώντας στον υποψήφιο του μεγαλύτερου 
κόμματος. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Σαράντα οκτώ. 

 Εναντίον; 

 Πέντε. 

 Αποχές; 

 Τρεις. 

 Άρα, σε ισχύ τίθεται μετά την ψηφοφορία η δεύτερη εισήγηση, να τεθούν οι υποψηφιότητες αντιστρόφως 
ανάλογα της δύναμης των κομμάτων των υποψηφίων, αρχίζοντας από τον υποψήφιο του μικρότερου κόμματος 
και προχωρώντας στον υποψήφιο του μεγαλύτερου κόμματος. 

 Ερχόμαστε τώρα στο δεύτερο διαδικαστικό ζήτημα που πρέπει να διευκρινιστεί, αυτό που σας έχω πει 
προηγουμένως, αν στην τρίτη ψηφοφορία υπάρχει ισοψηφία μεταξύ δύο ή περισσότερων υποψηφίων.  
Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό που έχει συζητηθεί στην άτυπη συνάντηση είναι ομόφωνο.  Υπάρχει καμία ένσταση, 
αν ισοψηφήσουν δύο στην τρίτη ψηφοφορία, να γίνει τέταρτη ψηφοφορία;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ύο ή περισσότεροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο ή περισσότεροι. 

 Υπάρχει ένσταση;   

 ∆εν υπάρχει. 

 Και τώρα προχωρούμε στη διαδικασία εκλογής του Προέδρου και παρακαλώ να υποβληθούν οι 
υποψηφιότητες. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν έχει μικρότερο κόμμα που θέλει να βάλει υποψηφιότητα;   

 ∆εν έχει.   

 Ευχαριστώ. 

 Υποβάλλω την υποψηφιότητά μου προς το σώμα, δηλώνοντας ότι θα εργαστώ αμερόληπτα με 
ανεξάρτητο τρόπο, προσπαθώντας να είμαι καταλύτης σε συναινέσεις, αξιοποιώντας την πείρα μου στη Βουλή.  
Επειδή η συναίνεση είναι ένα από τα μεγαλύτερα ζητούμενα στη λειτουργία αυτής της Βουλής, δηλώνω ότι, αν 
εκλεγώ Πρόεδρος της Βουλής, δε θα συμμετέχω ενεργά στα κομματικά έδρανα της Αλληλεγγύης και σε 
οποιεσδήποτε διαδικασίες του κόμματος, για να μπορέσω έτσι να επιτελέσω και τον αμερόληπτο και τον 
ανεξάρτητο ρόλο μου, αλλά και αυτό το οποίο δηλώνω ότι θα κάμω να φαίνεται και στην πράξη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη.   

 Άλλη υποψηφιότητα; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού προτείνουμε ως υποψήφιο Πρόεδρο της 
Βουλής τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Θεωρούμε ότι ως η 
μεγαλύτερη δύναμη δικαιωματικά έχουμε και τον πρώτο λόγο στην εκλογή του Προέδρου της Βουλής.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Τορναρίτη.  

 Άλλος; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θα ήθελα 
να προτείνω τον Άντρο Κυπριανού, γενικό γραμματέα της κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ, του οποίου και τα 
πολιτικά χαρακτηριστικά και τα προσωπικά χαρακτηριστικά είναι γνωστά και στους συμπολίτες μας, αλλά 
βεβαίως και στα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Άλλος; 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

Κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Προτείνω την υποψηφιότητα του προέδρου της Ε∆ΕΚ, βουλευτή Λεμεσού Μαρίνου Σιζόπουλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευσταθίου.   

 Άλλη υποψηφιότητα; 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

Χ. ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών προτείνω την υποψηφιότητα του Γιώργου 
Περδίκη, προέδρου του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοπέμπτου.   

 Άλλη υποψηφιότητα; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλες υποψηφιότητες, θα θέσω τις υποψηφιότητες κατά σειρά, αρχίζοντας από 
το μικρότερο και πηγαίνοντας στο μεγαλύτερο κόμμα.   

 Θέλω να σας πω εδώ ότι, με βάση το σύνταγμα και αυτά που είχαν προηγηθεί, το 1985 στην πρώτη 
ψηφοφορία ψηφίσαμε υπέρ, κατά και αποχές.  Έχουμε συζητήσει και, αν δεν υπάρχει καμιά διαφωνία, νομίζω 
να παίρνουμε τις θετικές ψήφους, για να δούμε ποιος συμπληρώνει βάσει του συντάγματος τον απαραίτητο 
αριθμό βουλευτών από την πρώτη ψηφοφορία.   

 Από τα μικρότερα κόμματα η πρώτη υποψηφιότητα που θα τεθεί σε ψηφοφορία είναι του κ. Περδίκη. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Περδίκη; 

 ∆ύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Συλλούρη; 

 Τρεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Σιζόπουλο; 

 ∆εκαπέντε. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Άντρο Κυπριανού; 

 ∆εκαέξι. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου; 

 ∆εκαοκτώ.   

 Επειδή δεν έχει εκλεγεί υποψήφιος με βάση την πλειοψηφία που απαιτεί το ήμισυ πλέον ενός 
τουλάχιστον των παρόντων και ψηφιζόντων ή απεχόντων, θα προχωρήσουμε, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, 
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στην εφαρμογή της παραγράφου (3) της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων του 1985, σύμφωνα με 
την οποία, αν δεν εκλεγεί υποψήφιος με την πρώτη ψηφοφορία, δηλαδή με απόλυτη πλειοψηφία, τότε γίνεται 
δεύτερη ψηφοφορία και εκλέγεται Πρόεδρος της Βουλής εκείνος που θα συγκεντρώσει τα δύο πέμπτα των 
εγκριτικών ψήφων των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών, παραλειπομένου τυχόν κλάσματος.  Για να το 
κάνουμε και πιο απλά, χρειάζονται είκοσι δύο ψήφοι. 

 Λοιπόν, να ξανακάνουμε την ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Περδίκη; 

 ∆ύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Συλλούρη; 

 Τρεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Σιζόπουλο; 

 ∆εκαπέντε. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Άντρο Κυπριανού; 

 ∆εκαέξι. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου; 

 ∆εκαοκτώ.   

 Επειδή δεν κατέστη δυνατό να εκλεγεί Πρόεδρος της Βουλής με βάση την παράγραφο (3) της απόφασης 
σύμφωνα με την οποία ο υποψήφιος θα πρέπει να συγκεντρώσει τα δύο πέμπτα των εγκριτικών ψήφων, 
δηλαδή είκοσι δύο, όπως είπα προηγουμένως, θα προχωρήσω στην εφαρμογή της παραγράφου (4) της 
απόφασης.  Πρόεδρος της Βουλής θα εκλεγεί εκείνος ο οποίος θα εξασφαλίσει τις περισσότερες εγκριτικές 
ψήφους των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών. 

 Ξανά από την αρχή.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στη σύσκεψη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αβέρωφ, περίμενα να μου το πείτε όμως, γιατί με τούτα όλα που γίνονται εδώ...   

 Ο κ. Νεοφύτου έχει ζητήσει, πριν να γίνει η τρίτη ψηφοφορία, η καθοριστική, διάλειμμα είκοσι λεπτών, 
γιατί θέλει να συσκεφθεί με το πολιτικό του γραφείο.  ∆ιακόπτουμε για είκοσι λεπτά. 

(Ώρα διακοπής:  4.35 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.50 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίζουμε τη διακοπείσα συνεδρία.  Είμαστε στην τρίτη φάση της ψηφοφορίας.  Θα ξαναβάλω τα 
ονόματα από την αρχή.  Εκείνος ο οποίος θα συγκεντρώσει τις περισσότερες ψήφους εκλέγεται Πρόεδρος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Περδίκη; 

 ∆ύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Συλλούρη; 

 Είκοσι ένας. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Σιζόπουλο; 

 ∆εκαεπτά. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Άντρο Κυπριανού; 

 ∆εκαέξι. 

 Πόσοι ψηφίζουν τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου; 

 ∆εκαοκτώ.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τις περισσότερες ψήφους έχει συγκεντρώσει ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης και εκλέγεται Πρόεδρος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Χειροκροτήματα) 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της Ε∆ΕΚ θέλουμε να συγχαρούμε το νέο Πρόεδρο της Βουλής.  Θέλουμε με 
υπευθυνότητα να δηλώσουμε ότι οι βουλευτές της Ε∆ΕΚ θα στηρίξουν με σύνεση και με συναίνεση όλες τις 
προσπάθειες για αναβάθμιση της λειτουργίας του κοινοβουλίου, και κυρίως για να μπορέσει αυτό το 
κοινοβούλιο να ανταποκριθεί στις προσδοκίες του δοκιμαζόμενου λαού μας μέσα σε αυτές τις δύσκολες 
συνθήκες τις οποίες διέρχεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σιζόπουλο. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας, κύριε Πρόεδρε, να συγχαρούμε τον κ. Συλλούρη και να του ευχηθούμε κάθε 
επιτυχία στα καθήκοντά του.  Εμείς θα θέλαμε να διαβεβαιώσουμε ότι θα λειτουργήσουμε εποικοδομητικά και 
συναινετικά σε μια προσπάθεια να αποκατασταθεί το τρωμένο κύρος της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να συγχαρούμε το νέο Πρόεδρο της Βουλής και όλοι δηλώνουμε μέσα σε πνεύμα συναντίληψης και 
συνεργασίας να αναβαθμίσουμε το καταρρακωμένο δυστυχώς σε αξιοπιστία επίπεδο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να συγχαρούμε τον κ. Συλλούρη και θα του 
υποσχεθούμε πως εμείς θα εργαστούμε παραγωγικά και εποικοδομητικά στο να τον βοηθήσουμε στο δύσκολο 
έργο που αναλαμβάνει και του ευχόμαστε κάθε επιτυχία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα με τη σειρά μου να συγχαρώ τον κ. 
Συλλούρη, που αναλαμβάνει τα καθήκοντά του σε μια εποχή όπου τόσο η εικόνα, το κύρος, αλλά και η 
αξιοπιστία της Βουλής έχουν πληγωθεί.  Θα εξαρτηθούν πολλά από τον ίδιο, αλλά και από όλους τους 
υπόλοιπους.  Όσον αφορά εμάς, θα είμαστε δημιουργικοί, συναινετικοί.  Βεβαίως, εναπόκειται, θα έλεγα, και 
στο κυβερνητικό σχήμα -και αναφέρομαι στην κυβέρνηση, όχι στο κυβερνών κόμμα- να δίνει τον απαραίτητο 
χρόνο στη Βουλή, έτσι ώστε να μπορέσουμε να παράξουμε έργο και να αποκαταστήσουμε το κύρος του 
κοινοβουλίου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λιλλήκα. 

 Ο κ. Περδίκης. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και εγώ με τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων- Συνεργασίας Πολιτών 
θέλω να συγχαρώ τον κ. Συλλούρη για την εκλογή του ως Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Θέλω 
να τον διαβεβαιώσω ότι θα έχει την υποστήριξη και των δύο βουλευτών μας στο έργο που αναλαμβάνει, το 
οποίο οπωσδήποτε πρέπει να περιλαμβάνει τον εκσυγχρονισμό των λειτουργιών της Βουλής και τον 
ανυποχώρητο αγώνα για την ανάδειξη της αλήθειας και της διαφάνειας και την τιμωρία των ενόχων για το 
οικονομικό σκάνδαλο που ταλανίζει τον κυπριακό λαό.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα με τη σειρά μου να συγχαρώ τον κ. Συλλόυρη για την επιλογή του.  Θέλω να 
ευχηθώ σε όλους καλή δουλειά.  Έξω από αυτή την αίθουσα βρίσκεται ένας λαός που υποφέρει και περιμένει 
από εμάς να βρούμε λύση στα προβλήματά του.   

 Αυτά, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χρίστου. 

 Αν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, θα καλέσω τον κ. Συλλούρη να καταλάβει την έδρα. 

(Στο σημείο αυτό ο εκλεγείς Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ημήτρης Συλλούρης καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Αφού πήρα και τις συμβουλές του κ. Αδάμου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της 
σημερινής συνεδρίας.   

 Όχι, πριν τα πω τούτα, πρέπει να πω κάτι άλλο.  Σίγουρα, παίρνοντας το μήνυμα της κοινωνίας, δε θα 
ακολουθήσω την καθιερωμένη ομιλία, γιατί ζούμε σε εποχές έργων και όχι λόγων και αυτό το μήνυμα το 
πήραμε όλοι. 

 Παίρνοντας το μήνυμα των τοποθετήσεων όλων των κομμάτων, όχι τον τρόπο που ψήφισαν, αλλά το 
μήνυμα από τα λόγια σας, θεωρώ ότι είναι αυξημένο το καθήκον μου να συνεργαστούμε όλοι για περισσότερες 
συναινέσεις.  Με τον πιο ανεξάρτητο τρόπο που μπορώ και με τη δική σας συνεργασία μπορούμε να 
αλλάξουμε την εικόνα του κοινοβουλίου, να βελτιώσουμε τις σχέσεις με την κοινωνία και το λαό μας, να 
κάνουμε ένα κοινοβούλιο πιο παραγωγικό, πιο αποδοτικό, με στόχο το αποτέλεσμα της προσφοράς και όχι όλα 
αυτά που ζήσαμε, λαμβάνοντας υπόψη και τα δικά μας λάθη. 

 Σας ευχαριστώ όλους και από αύριο πρωί θα επικοινωνήσω μαζί σας, για να βρούμε τους κατάλληλους 
τρόπους για περισσότερη παραγωγικότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 9 Ιουνίου 2016, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

1. ∆ιορισμός γραμματέων και κοσμητόρων. 

2. Εκλογή Επιτροπής Επιλογής. 

3. Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Αριστείδου Μαριέλλα  Λιλλήκας Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μουσιούττας Μαρίνος 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μυλωνάς Παύλος 

∆αμιανού Άριστος Μυριάνθους Ηλίας 

∆ημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδης Χρίστος  

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαγιάννης Λίνος 

Ευσταθίου Κωστής Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεολόγου Άννα Περδίκης Γιώργος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κάρουλλας Γιώργος Προκοπίου Γεώργιος 

Κασίνης Σόλων Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κέττηρος Νίκος Σταύρου Ελένη 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στεφάνου Στέφανος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλλά Ονούφριος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας  Χρίστου Χρίστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. ∆ιαβεβαίωση των βουλευτών πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

2. α. Πρόταση υποψηφιοτήτων για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη εκ 
μέρους της Αλληλεγγύης, του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου από τον κ. Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του κ. Άντρου Κυπριανού από τον κ. 
Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου από τον κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του κ. Γιώργου Περδίκη από τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών. 



15 

 

 β. Εκλογή του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, συζήτηση (Μ. 
Σιζόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λιλλήκας, Γ. Περδίκης, Χρ. 
Χρίστου), και ομιλία του νέου Προέδρου της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Συνεδρίαση 9ης Ιουνίου 2016  

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 2 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Θεωρώντας ότι υπάρχει απαρτία, 
παρακαλώ να προχωρήσουμε στο πρώτο μας θέμα, που είναι ο διορισμός γραμματέων και κοσμητόρων. 

 Ασκώντας τις εξουσίες που μου αναθέτει το άρθρο 72 του συντάγματος, διορίζω ως γραμματείς την κ. 
Αννίτα ∆ημητρίου από το ∆ΗΣΥ και τον κ. Κώστα Κώστα από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ως 
κοσμήτορα τον κ. Χρίστο Ορφανίδη από το ∆ΗΚΟ.  Παρακαλώ τους γραμματείς και τον κοσμήτορα να 
καταλάβουν τις θέσεις τους. 

 Προτού προχωρήσουμε παρακάτω, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι, σύμφωνα με τη σχετική 
ενημέρωση που είχε η προεδρία από τις κοινοβουλευτικές ομάδες, οι ακόλουθοι διορίζονται ως 
κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι:  Για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ο κ. Νίκος Τορναρίτης και αναπληρωτής 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ο κ. Ευθύμιος ∆ίπλαρος, για το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις ο κ. Γιώργος 
Λουκαΐδης και για το ∆ημοκρατικό Κόμμα η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Προτού προχωρήσω με το επόμενο θέμα, που είναι η εκλογή Επιτροπής Επιλογής, θα ήθελα να σας 
πληροφορήσω ότι τόσο τα μέλη της Επιτροπής Επιλογής όσο και όλοι οι εκπρόσωποι των κομμάτων κατά την 
τελευταία εβδομάδα συζήτησαν σε ένα πολύ εποικοδομητικό πνεύμα και σε κλίμα συναίνεσης και 
αλληλοκατανόησης τις διάφορες προτάσεις για τη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Η συζήτηση σε 
πολλές περιπτώσεις ήταν έντονη, αλλά επικράτησε πάντα η συναίνεση.  Θέλω να εξάρω τη σωστή 
συμπεριφορά όλων των κομμάτων, ιδιαίτερα των μεγάλων κομμάτων, αλλά χωρίς να αφήσω πίσω και κόμματα 
τα οποία έχουν λίγους βουλευτές και ακόμα και αυτά που είναι για πρώτη φορά στη Βουλή, για την τάση 
συναίνεσης που έδειξαν.  Οτιδήποτε άλλο ακούγεται ή λέγεται δημοσίως δεν ανταποκρίνεται στην 
πραγματικότητα.  

 Προχωρούμε τώρα στο θέμα της εκλογής Επιτροπής Επιλογής.  Σύμφωνα με τη σχετική διάταξη του 
συντάγματος, της Επιτροπής Επιλογής προεδρεύει ο Πρόεδρος του σώματος ως ex officio πρόεδρος.  Ως μέλη 
προτείνονται οι ακόλουθοι:  Αβέρωφ Νεοφύτου, Νίκος Τορναρίτης, Ευθύμιος ∆ίπλαρος από το ∆ΗΣΥ, Άντρος 
Κυπριανού, Γιώργος Λουκαΐδης, Στέφανος Στεφάνου από το ΑΚΕΛ και Νικόλας Παπαδόπουλος και Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου από το ∆ΗΚΟ. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για τη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η σύνθεση της επιτροπής εγκρίνεται. 

 Τρίτο θέμα είναι η ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Η Επιτροπή Επιλογής 
έχει καταρτίσει τις κοινοβουλευτικές επιτροπές και παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τον κατάλογο.  
Παρακαλώ επίσης τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, τους προέδρους των κομμάτων και όλους τους 
βουλευτές που έχουν τα σημειώματα να παρακολουθούν για τυχόν λάθη.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας 

Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος  Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 
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Γεώργιος Παπαδόπουλος, αναπληρωτής πρόεδρος  Αλληλεγγύη 

Γιώργος Κάρουλλας ∆ΗΣΥ 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Ελένη Σταύρου » 

Κώστας Κώστα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Ελένη Μαύρου » 

Χριστάκης Τζιοβάνης » 

Γεώργιος Προκοπίου ∆ΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 

Παύλος Μυλωνάς Συμμαχία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 

Στέλλα Κυριακίδου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Μαριέλλα Αριστείδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Αννίτα ∆ημητρίου » 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Ευανθία Σάββα » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ∆ΗΚΟ 

Χρίστος Ορφανίδης » 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Μιχάλης Γιωργάλλας, αναπληρωτής πρόεδρος Αλληλεγγύη 

Ονούφριος Κουλλά  ∆ΗΣΥ 

Ευθύμιος ∆ίπλαρος » 

∆ημήτρης ∆ημητρίου » 

Γιώργος Κ. Γεωργίου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Νίκος Κέττηρος » 

Χρίστος Ορφανίδης ∆ΗΚΟ 

Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης » 

Ηλίας Μυριάνθους Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Άγγελος Βότσης, πρόεδρος* ∆ΗΚΟ (εκ περιτροπής με ∆ΗΣΥ) 

Μαρίνος Μουσιούττας, αναπληρωτής πρόεδρος* ∆ΗΚΟ (εκ περιτροπής με ∆ΗΣΥ) 

Ανδρέας Κυπριανού ∆ΗΣΥ 

Σόλων Κασίνης » 

Νίκος Νουρής » 

Κώστας Κώστα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Αντρέας Φακοντής » 

Χριστάκης Τζιοβάνης  » 

Ηλίας Μυριάνθους Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 
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Άννα Θεολόγου Συμμαχία Πολιτών 

Γεώργιος Παπαδόπουλος Αλληλεγγύη 

*Για τα πρώτα 2,5 χρόνια την προεδρία της επιτροπής θα έχει το ∆ΗΚΟ, με πρόεδρο τον κ. Άγγελο Βότση και 
αναπληρωτή πρόεδρο τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα.  Για τα επόμενα 2,5 χρόνια την προεδρία της επιτροπής θα έχει ο 
∆ΗΣΥ, με πρόεδρο τον κ. Ανδρέα Κυπριανού και αναπληρωτή πρόεδρο που θα καθοριστεί.  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Συμμαχία Πολιτών 

Νίκος Τορναρίτης, αναπληρωτής πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Ελένη Σταύρου » 

Στέλλα Κυριακίδου » 

Γιώργος Λουκαΐδης  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Αδάμος Αδάμου » 

Γιώργος Κ. Γεωργίου » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ∆ΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Κωστής Ευσταθίου Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Χρίστος Χρίστου ΕΛΑΜ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Ελένη Μαύρου » 

Μάριος Μαυρίδης  ∆ΗΣΥ 

Μαριέλλα Αριστείδου » 

Σόλων Κασίνης » 

Μαρίνος Μουσιούττας ∆ΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Λίνος Παπαγιάννης  ΕΛΑΜ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Ελένη Μαύρου, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Γιώργος Τ. Γεωργίου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ευανθία Σάββα » 

Νίκος Νουρής ∆ΗΣΥ 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Γιώργος Κάρουλλας » 

Πανίκος Λεωνίδου ∆ΗΚΟ 

Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης » 

Κωστής Ευσταθίου Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Παύλος Μυλωνάς Συμμαχία Πολιτών 

Λίνος Παπαγιάννης ΕΛΑΜ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 
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Γιώργος Περδίκης, αναπληρωτής πρόεδρος Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Μάριος Μαυρίδης ∆ΗΣΥ 

Ελένη Σταύρου » 

Άριστος ∆αμιανού ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου » 

Γιώργος Κ. Γεωργίου » 

Πανίκος Λεωνίδου ∆ΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 

Ηλίας Μυριάνθους Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Χρίστος Χρίστου ΕΛΑΜ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

Γεώργιος Κ. Γεωργίου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

∆ημήτρης ∆ημητρίου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Άριστος ∆αμιανού ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Ευανθία Σάββα » 

Νίκος Κέττηρος » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ∆ΗΚΟ 

Πανίκος Λεωνίδου » 

Κωστής Ευσταθίου Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος* ∆ΗΣΥ (εκ περιτροπής με ∆ΗΚΟ) 

Μάριος Μαυρίδης, αναπληρωτής πρόεδρος* ∆ΗΣΥ (εκ περιτροπής με ∆ΗΚΟ) 

Ονούφριος Κουλλά ∆ΗΣΥ 

Στέφανος Στεφάνου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Άριστος ∆αμιανού » 

Αντρέας Καυκαλιάς » 

Άγγελος Βότσης ∆ΗΚΟ 

Μαρίνος Μουσιούττας » 

Μαρίνος Σιζόπουλος Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Άννα Θεολόγου Συμμαχία Πολιτών 

Γιώργος Περδίκης** Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Μιχάλης Γιωργάλλας** Αλληλεγγύη 

*Για τα πρώτα 2,5 χρόνια την προεδρία της επιτροπής θα έχει ο ∆ΗΣΥ, με πρόεδρο τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και 
αναπληρωτή πρόεδρο τον κ. Μάριο Μαυρίδη.  Για τα επόμενα 2,5 χρόνια την προεδρία της επιτροπής θα έχει το 
∆ΗΚΟ, με πρόεδρο τον κ. Άγγελο Βότση και αναπληρωτή πρόεδρο τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα. 

**Για τα πρώτα 2,5 χρόνια μέλος της επιτροπής θα είναι ο κ. Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασίας Πολιτών και για τα επόμενα 2,5 χρόνια ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας του κινήματος Αλληλεγγύη. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού 

Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Γιώργος Κάρουλλας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Αννίτα ∆ημητρίου » 
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Γιώργος Τ. Γεωργίου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Γιώργος Κ. Γεωργίου » 

Αντρέας Καυκαλιάς » 

Πανίκος Λεωνίδου ∆ΗΚΟ 

Χρίστος Ορφανίδης » 

Παύλος Μυλωνάς Συμμαχία Πολιτών 

Μιχάλης Γιωργάλλας Αλληλεγγύη 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Γιαννάκης Μούσας Μαρωνιτών 

Βαρτκές Μαχτεσιάν Αρμενίων 

Αντωνέλλα Μαντοβάνη Λατίνων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Αννίτα ∆ημητρίου ∆ΗΣΥ 

Γεώργιος Κ. Γεωργίου » 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Στέφανος Στεφάνου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά » 

Γεώργιος Προκοπίου ∆ΗΚΟ 

Παύλος Μυλωνάς Συμμαχία Πολιτών 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Λίνος Παπαγιάννης ΕΛΑΜ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, αναπληρωτής πρόεδρος Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Σόλων Κασίνης ∆ΗΣΥ 

Γιώργος Κάρουλλας » 

Αννίτα ∆ημητρίου » 

Νίκος Κέττηρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Ευανθία Σάββα » 

Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης ∆ΗΚΟ 

Χρίστος Ορφανίδης » 

Μιχάλης Γιωργάλλας Αλληλεγγύη 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Στέφανος Στεφάνου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Νίκος Κέττηρος » 

Μαριέλλα Αριστείδου ∆ΗΣΥ 
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Ονούφριος Κουλλά » 

Κυριάκος Χατζηγιάννης » 

Ζαχαρίας Κουλίας ∆ΗΚΟ 

Πανίκος Λεωνίδου » 

Κωστής Ευσταθίου  Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Άννα Θεολόγου Συμμαχία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 

Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ευθύμιος ∆ίπλαρος ∆ΗΣΥ 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου  » 

∆ημήτρης ∆ημητρίου » 

Χριστάκης Τζιοβάνης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Αντρέας Φακοντής » 

Κώστας Κώστα » 

Ηλίας Μυριάνθους Κ. Σ. Ε∆ΕΚ 

Άννα Θεολόγου Συμμαχία Πολιτών 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Χρίστος Χρίστου, αναπληρωτής πρόεδρος ΕΛΑΜ 

Νίκος Νουρής ∆ΗΣΥ 

Στέλλα Κυριακίδου » 

Γιώργος Τ. Γεωργίου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Αδάμος Αδάμου » 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου » 

Γεώργιος Προκοπίου ∆ΗΚΟ 

Μαρίνος Μουσιούττας » 

Μαρίνος Σιζόπουλος Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Γεώργιος Παπαδόπουλος Αλληλεγγύη 

Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Τήρηση του Κανονισμού της Βουλής 

∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  

Νίκος Τορναρίτης ∆ΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ∆ΗΚΟ 

Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες 

[Ο περί του Προέδρου, των Υπουργών και των Βουλευτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (∆ήλωση και 
Έλεγχος Περιουσίας) Νόμος] 

∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  

Νίκος Τορναρίτης ∆ΗΣΥ  

Τακτικά μέλη Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 
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Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ∆ΗΚΟ 
 

Αναπληρωματικά μέλη 
Μαρίνος Σιζόπουλος Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Αναθεώρηση και τον Εκσυγχρονισμό του Κανονισμού 
της Βουλής 

∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος  

Μάριος Μαυρίδης ∆ΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Μαρίνος Μουσιούττας ∆ΗΚΟ 

Κωστής Ευσταθίου Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 

Άννα Θεολόγου Συμμαχία Πολιτών 

Μιχάλης Γιωργάλλας Αλληλεγγύη 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Λίνος Παπαγιάννης ΕΛΑΜ 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα, να μου επιτρέψετε να τονίσω ότι οι τρεις τελευταίες επιτροπές 
που ακούσατε θα λειτουργήσουν απόλυτα σύμφωνα με τους κανονισμούς.  Για να λειτουργήσει σωστά η 
επιτροπή για την Τήρηση του Κανονισμού της Βουλής, πρέπει να δημιουργηθούν και κανονισμοί και ταμείο και 
πολύ σύντομα θα είμαστε ενώπιόν σας με πρόταση.  Και για την επιτροπή για το Πόθεν Έσχες και για την 
αλλαγή των κανονισμών σύμφωνα με πολλές προτάσεις κομμάτων, η οποία πρέπει να γίνει. 

 Προχωρούμε στο θέμα της ημερησίας διάταξης… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν πρέπει να εγκριθούν από την ολομέλεια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θεωρώ ότι δεν υπάρχει ένσταση. 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω διαδικαστικά πρέπει να εγκριθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποια ένσταση; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένσταση δεν έχω, αλλά πρέπει να σημειωθεί ότι εμείς διαφωνούμε με τη διαδικασία που ακολουθήθηκε.  
Μετά από πέντε χρόνια να μη μας πείτε ότι, επειδή δεν είχαμε ένσταση, σημαίνει ότι αποδεχτήκαμε τη 
διαδικασία. 

 Ευχαριστούμε πολύ, συγχαρητήρια σε όλους, καλή δουλειά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης. 

 Κεφάλαιο Πρώτο δεν υπάρχει. 
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 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης 
και Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων 
Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.069-2016). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

2. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ουκρανίας για τη Συνεργασία στον 
Τομέα της Ανώτερης Εκπαίδευσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.070-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

3. Ο περί ∆ιενέργειας Εράνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.071-2016). 

Εσωτερικών  Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών 

4. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Πολωνίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.072-2016). 

Άμυνας Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

5. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.073-2016). 

Άμυνας Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 
Μεγάλου ∆ουκάτου του Λουξεμβούργου 
για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία 
Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.074-2016). 

Άμυνας Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Λετονίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.075-2016). 

Άμυνας Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

8. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.076-2016). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  
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9. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.077-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί της Συμφωνίας για τη Συμμετοχή 
της ∆ημοκρατίας της Κροατίας στον 
Ευρωπαϊκό Οικονομικό Χώρο 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.078-2016). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

11. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2016. 

(Αρ. Φακ. 23.01.057.079-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.080-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.081-2016). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος 

14. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.082-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού 

15. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.083-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

16. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.084-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

17. Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.085-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

18. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.086-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

19. Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων 
Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού 
και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.087-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

20. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών 
Μονάδων) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.040-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

21. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά 
∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 2016. 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  



26 
 

(Αρ. Φακ. 23.03.053.041-2016). 

22. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Συσκευές και Συστήματα Προστασίας 
για Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.042-2016). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

23. Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.043-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

24. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.044-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

25. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών 
(∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.045-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

26. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.046-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - 
Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών και Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.047-2016). 

Εσωτερικών  Νομικών 

28. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.048-2016). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

29. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι 
Εκπαίδευσης Κυνηγετικών Σκύλων) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.049-2016). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος 

30. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Κατοχή 
Εκτρεφόμενων Ατόμων Ειδών Αγρίων 
Πτηνών ή Άγριας Πανίδας) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.050-2016). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος  

31. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ομότιμοι Καθηγητές) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.051-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας και Πολιτισμού  

32. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

33. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

34. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων 
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Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

35. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

36. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

37. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

38. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού 

39. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

40. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 

(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

41. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

42. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

43. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής 
∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

44. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

45. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

46. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  
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47. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

48. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση 
Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

49. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

50. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα 
του Επίσημου Παραλήπτη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.023-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

51. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.024-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και  
Εσωτερικών  

52. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2016. 

(Αρ. Φακ. 23.03.052.028-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

53. Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

54. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.046-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

55. Οι περί της ∆ημοσιονομικής Ευθύνης και 
του ∆ημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.052-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

56. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.055-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  

57. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.059-2015). 

Άμυνας Άμυνας 

58. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.060-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

59. Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Οικονομικών  Οικονομικών και 
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Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.072-2015). 

Προϋπολογισμού  

60. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.001-2016). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών 

61. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.002-2016). 

Άμυνας Άμυνας 

62. Οι περί Υπουργείου Οικονομικών 
(Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου 
Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών, Λειτουργού Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών και Λογιστικού 
Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.010-2016). 

Οικονομικών  Νομικών  

 

63. Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.013-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

64. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.014-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

65. Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.015-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

66. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.016-2016).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

67. Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.017-2016).  

Εσωτερικών Εσωτερικών  

68. Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.018-2016).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

69. Οι περί Αποχετεύσεων Αθηένου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.019-2016).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

70. Οι περί Υπεράριθμων Θέσεων, σε 
Ειδικές Κατηγορίες στα ∆ημόσια 
Πανεπιστήμια Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.023-2016). 

 Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

71. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  
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72. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.030-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

73. Οι περί Στοιχημάτων (Επιβλητέα Τέλη) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.035-2016). 

Οικονομικών  Νομικών  

74. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.036-2016). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

75. Οι περί Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.037-2016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

76. Έκθεση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2016, 
όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
(Πίνακας αρ. 2 του 2015) σύμφωνα με το 
άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2015 Νόμου του 2015 [Ν. αρ. 15(ΙΙ) του 
2015]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού 

 

 

 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

77. Εαρινή Έκθεση του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου για το 2016, σύμφωνα με 
τον περί της ∆ημοσιονομικής Ευθύνης 
και του ∆ημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο 
του 2014 [Ν. 20(Ι)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.005).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

78. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2016 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, 
ημερομηνίας 23 Μαΐου 2016, σύμφωνα 
με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2016 [Ν. 1(ΙΙ) του 
2016]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

79. Τρίτη Ετήσια έκθεση πεπραγμένων 
ημερομηνίας 27 Μαΐου 2016, αναφορικά 
με τη διαχείριση της συμμετοχής της 
∆ημοκρατίας στην ιδιοκτησιακή δομή 
πιστωτικών ιδρυμάτων σύμφωνα με τον 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Μονάδας ∆ιαχείρισης της Συμμετοχής 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων Νόμο του 2013 [Ν. 
106(Ι)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.24.004). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

80. Ειδικό ένταλμα πληρωμής, ημερομηνίας 
27 Μαΐου 2016, (αρ. 1) του 2016 του 
προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2016, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2016 
Νόμου του 2016 [Ν. 29(ΙΙ)/2016]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

81. Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ημερομηνίας 30 Μαΐου 2016, προς τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
τις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η 
Ιανουαρίου 2016 μέχρι την 31η Μαρτίου 
2016. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

82. Τριμηνιαία έκθεση προόδου, 
ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2016, από τον 
Έφορο Φορολογίας για την κατάσταση 
των οφειλόμενων φόρων για το πρώτο 
τρίμηνο του 2016, σύμφωνα με την 
παράγραφο 15 του ∆έκατου 
Παραρτήματος του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου [Ν. 
95(Ι)/2000]. 
(Αρ. Φακ. 13.36.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο δεν υπάρχει.  

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχει. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 16 Ιουνίου 2016, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και 
Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.028-2013). 

 2. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.140-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Αριστείδου Μαριέλλα  Λιλλήκας Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μουσιούττας Μαρίνος 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μυλωνάς Παύλος 

∆αμιανού Άριστος Μυριάνθους Ηλίας 

∆ημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 
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∆ημητρίου ∆ημήτρης Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδης Χρίστος  

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαγιάννης Λίνος 

Ευσταθίου Κωστής Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεολόγου Άννα Περδίκης Γιώργος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κάρουλλας Γιώργος Προκοπίου Γεώργιος 

Κασίνης Σόλων Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κέττηρος Νίκος Σταύρου Ελένη 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στεφάνου Στέφανος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρίστου Χρίστος 

Κώστα Κώστας   

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. ∆ιορισμός της κ. Αννίτας ∆ημητρίου και του κ. Κώστα Κώστα ως γραμματέων του σώματος και του κ. 
Χρίστου Ορφανίδη ως κοσμήτορα. 

2. Ανακοίνωση των ονομάτων των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων των πολιτικών κομματικών ομάδων 
στη Βουλή, του κ. Νίκου Τορναρίτη (και του κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου ως αναπληρωτή) για το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, του κ. Γιώργου Λουκαΐδη για το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και της κ. Χριστιάνας 
Ερωτοκρίτου για το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

3. Εκλογή της Επιτροπής Επιλογής και έγκρισή της. 

4. Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών και έγκρισή της. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Συνεδρίαση 16ης Ιουνίου 2016 

Ώρα έναρξης:  4.03 μ.μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το 1995 ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών υιοθέτησε τη Σύμβαση για την Καταπολέμηση της 
Ερημοποίησης και της Ξηρασίας και όρισε τη 17η Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα κατά του επικίνδυνου για την 
ανθρωπότητα φαινομένου.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, αν και έχει μικρό μερίδιο ευθύνης για τη δημιουργία και 
την όξυνση αυτού του μείζονος προβλήματος, βρίσκεται σε μία από τις πλέον απειλούμενες περιοχές.  Γι’ αυτό, 
πέρα από την επικύρωση της σύμβασης το 1999, εκπόνησε το 2008 Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Καταπολέμηση της Απερήμωσης και τον Περιορισμό των Συνεπειών της Ξηρασίας.  

 Εμείς, ως Βουλή των Αντιπροσώπων, αναγνωρίζοντας πως η ποιοτική υποβάθμιση του εδάφους 
επηρεάζει αρνητικά τις προσπάθειες για αειφόρο ανάπτυξη και εισάγει νέους κινδύνους τόσο για την 
ανθρώπινη υγεία και τα οικοσυστήματα όσο και για τις εθνικές οικονομίες, έχουμε προβεί σε σειρά ενεργειών, 
ανάμεσα στις οποίες και η ομόφωνη έγκριση, το 2015, ψηφίσματος για την καταπολέμηση του φαινομένου.  
∆εσμευόμαστε πως θα συνεχίσουμε να παρακολουθούμε το θέμα και ότι θα προχωρήσουμε, σε συνεργασία με 
την εκτελεστική εξουσία, στη θέσπιση οποιασδήποτε σχετικής νομοθεσίας κριθεί αναγκαία.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η άλλη αναφορά είναι για την Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων. 

 Η Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών καθιέρωσε την 20ή Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα 
Προσφύγων.  Σήμερα εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι αναγκάζονται να εγκαταλείψουν την πατρίδα τους, για 
να γλιτώσουν από τη φρίκη του πολέμου, τις διώξεις ή τις άθλιες συνθήκες διαβίωσης.  Αντιμέτωποι με το 
θάνατο ή την καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα τους, επιλέγουν να την εγκαταλείψουν, 
γνωρίζοντας πολλές φορές πως κατά το επικίνδυνο ταξίδι τους ελλοχεύει ο κίνδυνος να απαχθούν, να 
κακοποιηθούν ή και να μη φτάσουν ποτέ στον προορισμό τους.   

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δε μένει απαθής στο δράμα των προσφύγων που εκτυλίσσεται καθημερινά στα 
νερά της Μεσογείου.  Συμμετέχει ενεργά στην προσπάθεια προστασίας και ενίσχυσης των προσφύγων, 
παρέχοντάς τους διαμονή και άλλες διευκολύνσεις στα Κέντρα Υποδοχής και Φιλοξενίας στην Κοφίνου, στη 
Λάρνακα και στην Πάφο.  Το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης, η Πολιτική Άμυνα, η Αστυνομία 
Κύπρου, η Εθνική Φρουρά, τα δημόσια νοσηλευτήρια και πλήθος εθελοντών ανταποκρίνονται με θάρρος, 
ανθρωπισμό, αλλά και αποτελεσματικότητα σε επιχειρήσεις διάσωσης προσφύγων.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Αναλογιζόμενοι το δράμα των διακοσίων χιλιάδων εκτοπισμένων μας από τους Τούρκους εισβολείς, που 
εξακολουθούν ακόμα, σαράντα δύο χρόνια μετά, να είναι πρόσφυγες στην ίδιά τους την πατρίδα, 
διακηρύσσουμε ότι στόχος της διεθνούς κοινότητας πρέπει να καταστεί ο κοινός αγώνας για παγκόσμια ειρήνη.  
Καλούμε την Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει πρωτοβουλίες για λήξη των αιματηρών συρράξεων στις 
γειτονικές μας χώρες, να αναπτύξει αποτελεσματική προσφυγική πολιτική και υπηρεσία ασύλου και να παρέχει 
οικονομική βοήθεια στις χώρες προέλευσης των προσφύγων, για βελτίωση του βιοτικού επιπέδου σ’ αυτές και 
για συνακόλουθη μείωση του μεταναστευτικού ρεύματος.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Επειδή υπάρχει ένα 
σχέδιο ψηφίσματος για το οποίο υπάρχει η εισήγηση να συζητηθεί στη σημερινή συνεδρίαση, να σας 
πληροφορήσω ότι η Σύσκεψη των Αρχηγών και Εκπροσώπων των Κομμάτων αντάλλαξε απόψεις επί του 
ψηφίσματος κατά την πρωινή συνεδρία και υπάρχει διαμορφωμένο κείμενο.  Το σχέδιο ψηφίσματος κατατέθηκε 
από το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο και αφορά την καταδίκη της καταπάτησης των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην 
Τουρκία, καθώς και των ανθρώπινων δικαιωμάτων των βουλευτών του Κουρδικού Κόμματος των Λαών και 
άλλων μελών της αντιπολίτευσης στην τουρκική εθνοσυνέλευση.     

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται  

στις επιτροπές 

1.  Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.088-2016). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων 
και του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Κυπριακών Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.089-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί ∆ιερεύνησης Ναυτικών 
Ατυχημάτων και Συμβάντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.090-2016). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  

4.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.091-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.092-2016). 

Άμυνας Άμυνας 

6.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.052-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ετήσια Έκθεση του Εφόρου Φορολογίας, 
ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2016, για το έτος 
2015 σύμφωνα με το άρθρο 4(13)(α) του 
περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου του 
2014 [Ν. 70(Ι)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.006). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8.  Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση του 
Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, 
ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2016, για το έτος 
2015 για τους πιο κάτω οργανισμούς: 

α.  Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  

Οικονομικών Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 
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β.  Αρχή Τηλεπικοινωνιών  Κύπρου. 

γ.  Ραδιοφωνικό Ίδρυμα  Κύπρου. 

δ.  Κυπριακός Οργανισμός        
Αθλητισμού. 

ε.  Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών.  

στ.  ∆ιαχειριστής Συστήματος   Μεταφοράς. 
(Αρ. Φακ. 10.01.002). 

 Έκθεση  Κατατέθηκε από   Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

 Έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2016, για 
ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σε σχέση με τις 
πρόσφατες αποφάσεις μακροπροληπτικής 
πολιτικής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου δυνάμει των διατάξεων του 
εδαφίου 10 του άρθρου 47Α των περί 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμων 
του 2002 έως 2014 [Ν. 138(Ι)/2002)]. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.002). 

∆ιοικητή Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου  

Κοινοποιήθηκε σε 
όλους τους βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», και το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο 
περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2015», αποσύρονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος και ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές, πριν διαβαστεί το ψήφισμα. 

 Παρακαλώ, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει αναβολή ψήφισης του συγκεκριμένου ψηφίσματος από τη σημερινή 
ολομέλεια, ώστε να μπορέσουμε να το εξετάσουμε περαιτέρω.  Πρόκειται για ένα ζήτημα ιδιαίτερα ευαίσθητο 
για εμάς, για το οποίο δημόσια έχουμε τοποθετηθεί σε μερικές περιπτώσεις.  Οι δε συνεχείς αναφορές για το 
Κουρδικό Κόμμα των Λαών, το HDP, πρέπει να πω ότι είναι και μέλος της δικής μας ομάδας στο Συμβούλιο 
της Ευρώπης, το HDP, με το οποίο έχουμε ισχυρούς δεσμούς...  Σε κάθε περίπτωση δεν έχει γίνει αποδεκτή 
αυτή μας η εισήγηση, για λόγους που είναι σεβαστοί.  Οπόταν, τούτου λεχθέντος, το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να 
υπερψηφίσει.  Θα τηρήσει αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Παρακολουθώντας με ανησυχία τα τεκταινόμενα στην Τουρκία όσον αφορά στην πολιτική την οποία 
ασκεί η κυβέρνηση Ερντογάν δημιουργώντας κλίμα φόβου, που κορυφώθηκε με την άρση της ασυλίας εκατό 
τριάντα οκτώ βουλευτών, πλείστοι των οποίων κουρδικής καταγωγής, 

 Τονίζοντας ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν μπορεί να μένει αδιάφορη στα γεγονότα αυτά, που 
συνιστούν πλήγμα για τις αρχές που πρεσβεύει η Ευρωπαϊκή Ένωση και ευρύτερα για τους δημοκρατικούς 
θεσμούς, 

 Υπογραμμίζοντας ότι η εξέλιξη αυτή αποτελεί κατάφωρη παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 
ιδιαίτερα των δικαιωμάτων της κουρδικής κοινότητας, 

 Υπενθυμίζοντας το πραγματικό πρόσωπο της Τουρκίας εντός και εκτός συνόρων ως καταπατητή των 
διεθνών κανόνων δικαίου, 
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 Υπενθυμίζοντας επίσης ότι η Τουρκία από το 1974, με τη χρήση των όπλων και τη διατήρηση κατοχικού 
στρατού, παραβιάζει και καταπατά τα ανθρώπινα δικαιώματα ολόκληρου του κυπριακού λαού, καθώς και την 
ανεξαρτησία, κυριαρχία και εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που αποτελεί ευρωπαϊκό 
έδαφος, 

Ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Καταδικάζει την απαράδεκτη συμπεριφορά της τουρκικής κυβέρνησης έναντι των βουλευτών του 
Κουρδικού Κόμματος των Λαών (ΗDP) και άλλων μελών της αντιπολίτευσης στην τουρκική 
εθνοσυνέλευση. 

2. Καταδικάζει την καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των δημοκρατικών ελευθεριών στην 
Τουρκία, ιδιαίτερα δε της ελευθερίας έκφρασης και της ελευθερίας του τύπου. 

3. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) και τα θεσμικά της όργανα να προβούν στα ακόλουθα:  

α.  Να αποδοκιμάσουν τις ενέργειες αυτές. 

β.  Να ασκήσουν ουσιαστικές πιέσεις προς την Τουρκία, απαιτώντας την συμμόρφωσή της, ως 
υποψήφιας για ένταξη χώρας, με τις αρχές που διέπουν την ΕΕ. 

γ.  Να επιβάλουν κυρώσεις σε σχέση με την ενταξιακή της πορεία. 

4. Καλεί τον ΟΗΕ και ιδιαίτερα τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας, καθώς και γενικότερα τη διεθνή 
κοινότητα να προβούν στα ακόλουθα: 

α.  Να αποδοκιμάσουν τις ενέργειες αυτές. 

β.  Να ασκήσουν ουσιαστικές πιέσεις προς την Τουρκία, απαιτώντας την συμμόρφωσή της με το 
διεθνές δίκαιο και το σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είχα την εντύπωση ότι είχαμε αποφασίσει στη Σύσκεψη των Αρχηγών να γίνει και μία αναφορά σε 
σχέση με το ψήφισμα της γερμανικής Βουλής για το θέμα της γενοκτονίας των Αρμενίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Έχεις δίκαιο, ναι. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συνεννοηθήκαμε όμως ότι θα γινόταν από τον Πρόεδρο της Βουλής μία αναφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Έχεις δίκαιο.  Να την κάνουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ο κ. Μαχτεσιάν είναι παρών;  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, όχι δεν είναι και πρέπει να είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Θα προτιμούσα, κύριε Περδίκη, αν δεν έχετε ένσταση, να το κάμουμε, όταν θα είναι παρών ο κ. 
Μαχτεσιάν. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι είχαμε συνεννοηθεί για λόγους ευνόητους, θυμάστε, να το κάνει ο κ. 
Μαχτεσιάν αλλά στην απουσία του κ. Μαχτεσιάν…  Ύστερα από μία εβδομάδα θα είναι πλέον… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είχαμε συνεννοηθεί και τα δύο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα έχει ήδη ξεπεραστεί ιστορικά το γεγονός.  Τέλος πάντων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Νομίζω να το αφήσουμε, για  να είναι παρών ο κ. Μαχτεσιάν. 

 Ευχαριστώ. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.001, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.002, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει για τα κριτήρια και τις διαδικασίες που 
ακολουθήθηκαν από τον Ανεξάρτητο Φορέα Κοινωνικής Στήριξης για την οικονομική ενίσχυση δυσπραγούντων 
συμπολιτών μας που παρουσιάζουν σοβαρές δυσκολίες στη συνέχιση της πανεπιστημιακής τους εκπαίδευσης, 
καθώς και για το ύψος του κονδυλίου που δαπανήθηκε κατά τη χρονική περίοδο από την ίδρυση του φορέα 
μέχρι σήμερα γι’ αυτό το σκοπό. 

 Επίσης, επιθυμούμε να μας ενημερώσετε για το σκεπτικό του χρονικού πλαισίου που τέθηκε για 
υποβολή αίτησης, καθώς όπως φαίνεται από τον Οκτώβριο του 2015 ο φορέας δε δέχεται νέες αιτήσεις.  Να 
σημειώσουμε ότι συνεχώς προκύπτουν νέες περιπτώσεις φοιτητών που εξαναγκάζονται να εγκαταλείψουν τις 
σπουδές τους εξαιτίας οικονομικών δυσχερειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.003, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να απαντήσει αν ευσταθούν οι καταγγελίες που έχουμε δεχτεί σε 
σχέση με το εργαστήριο ραδιοϊσοτόπων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Ο υπουργός ήταν ενήμερος 
από τις 14 ∆εκεμβρίου του 2015 για τις ακόλουθες καταγγελίες: 

1. Τα δείγματα που αναλαμβάνει να διεκπεραιώσει το εν λόγω εργαστήριο συνωστίζονται μέσα σε 
καταψύκτες.  Μέχρι το ∆εκέμβρη του 2015 ήταν περίπου   4 000. 

2. Τα δείγματα της επαρχίας Λευκωσίας καθυστερούν μια με δύο εβδομάδες μέχρι να διεκπεραιωθούν, 
ενώ τα δείγματα από τις άλλες επαρχίες έχουν καθυστέρηση τέσσερις εβδομάδες από το εργαστήριο 
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ραδιοϊσοτόπων και αυτό επιπρόσθετα της καθυστέρησης από το νοσοκομείο της επαρχίας από όπου 
προέρχονται και απαιτούνται δυο με τρεις εβδομάδες έως ότου μηχανογραφηθούν και αποσταλούν στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

3. Από τον Ιούνιο του 2015 υπάρχει στο εργαστήριο ραδιοϊσοτόπων καινούριος αναλυτής ο οποίος δεν έχει 
τεθεί σε λειτουργία. 

4. Το επιστημονικό προσωπικό υποαπασχολείται εκτελώντας καθήκοντα βοηθού εργαστηρίου, 
τηλεφωνητή, γραφείου υποδοχής και υπάρχει άρνηση από τους αρμόδιους φορείς να εκπαιδευτεί όλο το 
προσωπικό, για να μπορεί να ανταποκριθεί στα καθήκοντα των διαφορετικών τμημάτων εργασίας του 
εργαστηρίου. 

 Τα πρόσωπα τα οποία είχαν την υπευθυνότητα να καταγγείλουν τα προαναφερόμενα έγιναν δέκτες 
απειλών, προσβολών και εκφοβισμού, προκειμένου να αποσιωπηθεί το πρόβλημα και εξαναγκάστηκαν σε 
μεταθέσεις από το πόστο που υπηρετούσαν. 

 Παρακαλούμε όπως έχουμε ενημέρωση ως προς τις καταγγελίες που δεχτήκαμε και πώς σκοπεύετε να 
διαχειριστείτε το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.004, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από κατοίκους της κοινότητας Χλώρακας της επαρχίας Πάφου 
αναφορικά με αποκλεισμό των προσβάσεων προς τη θάλασσα από επιχειρηματίες.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, ιδιοκτήτες μεγάλων τεμαχίων γης της περιοχής έχουν προχωρήσει στην περίφραξη των 
εκτάσεών τους, με αποτέλεσμα το κλείσιμο των προσβάσεων προς τη θάλασσα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι ενήμερος για 
το πιο πάνω πρόβλημα και αν προτίθεται να προχωρήσει στην άμεση λήψη μέτρων, ώστε το κοινό να μπορεί 
να έχει πρόσβαση στις παραλίες της περιοχής Χλώρακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.005, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Kυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει αρχείο μεταναστών από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και αν καταγράφεται ο πληθυσμός 
που μεταναστεύει.  Εάν όχι, τι προτίθεται να κάνει το κράτος για το εν λόγω θέμα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.505, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «∆ημιουργία πράσινου σημείου στο δρόμο Πεδουλά-Μηλικουρίου 

 Αναφορικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομ. 
08/04/2015 σχετικά με την ερώτηση με Αρ. 23.06.010.04.505 εκ μέρους του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Την υλοποίηση του δικτύου Πράσινων Σημείων όπως προτάθηκε σε σχετική μελέτη περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων και εκδόθηκε θετική γνωμάτευση, είχε αναλάβει το Υπουργείο Εσωτερικών και αποτελείτο από 37 
σημεία.  Κατά το στάδιο της υλοποίησης, το Υπουργείο Εσωτερικών αντιμετώπισε προβλήματα αντιδράσεων 
τόσο από το κοινό, όσο και από τις ίδιες τις τοπικές αρχές, οι οποίες αρνήθηκαν να φιλοξενήσουν στα 
διοικητικά τους όρια το αντίστοιχο προτεινόμενο σημείο.  Ως εκ τούτου το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε 
στην υλοποίηση του δικτύου αφαιρώντας τα σημεία για τα οποία υπήρχαν αντιδράσεις με αποτέλεσμα αυτό 
τελικά να περιλαμβάνει 23 σημεία. 

 Αναφορικά με το ερώτημα δημιουργίας πράσινου σημείου στις Κοινότητες Πεδουλά-Μηλικουρίου 
πληροφορείσθε ότι έχει προβλεφθεί όπως οι εν λόγω Κοινότητες εξυπηρετούνται από το πράσινο σημείο στην 
Κοινότητα Λινούς.  Το συγκεκριμένο σημείο έχει ήδη κατασκευαστεί αλλά δεν έχει τεθεί ακόμη σε λειτουργία. 

 Θα πρέπει να σας πληροφορήσω ότι με τη μεταφορά αρμοδιοτήτων από το Υπουργείο Εσωτερικών στο 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο μετά από την ολοκλήρωση και 
λειτουργία του προγραμματισμένου δικτύου, θα το αξιολογήσει ως προς το κατά ποσόν απαιτείται η επέκταση 
ή η πύκνωση του.  Σημειώνεται ότι κάθε Τοπική Αρχή μπορεί και ενθαρρύνεται να δημιουργήσει το δικό της 
πράσινο σημείο με ίδια κονδύλια, νοουμένου ότι θα ακολουθήσει την νενομισμένη διαδικασία εξασφαλίζοντας 
πολεοδομική Άδεια. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.562, ημερομηνίας 12 Mαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή με ημερ. 12/05/2015 και σας πληροφορώ για τις ακόλουθες ενέργειες που 
έχουν γίνει προς αντιμετώπιση παραπόνων του προσωπικού των Κλινικών Εργαστηρίων του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας: 

Α.  Βελτίωση της ποιότητας του αέρα και αντιμετώπιση δυσοσμίας 

  1. Εγκατάσταση απαγωγού αερίων για απόρριψη δειγμάτων τα οποία περιέχουν ούρα. 

  2. Επέκταση των απολήξεων των σωληνώσεων εξαερισμού των αποχετεύσεων και μετακίνηση τους 
μακριά από τις εισαγωγές των κεντρικών κλιματιστικών μονάδων. 

  3. Εγκατάσταση ξεχωριστού συστήματος εξαερισμού στους αιματολογικούς αναλυτές. 

  4. Εγκατάσταση πρόσθετου ρυθμιστή στροφών (inverter) για ρύθμιση της απόδοσης του 
συστήματος εξαερισμού κατά περίπτωση. 

  5. Επιδιόρθωση και απομόνωση αποχετεύσεων πατώματος. 

  6. Αγορά υπηρεσιών για έλεγχο της ποιότητας του αέρα από την εταιρεία C.P. Foodlab & Enviro Ltd. 

 Οι μετρήσεις, μετά τις πιο πάνω ενέργειες, καταγράφουν 11-12 εναλλαγές του αέρα οι οποίες 
θεωρούνται ικανοποιητικές.  Σχετική είναι και η έκθεση του ανάδοχου της συντήρησης του 
ηλεκτρομηχανολογικού εξοπλισμού, της εταιρείας Α. Eracleous E.I. Ltd-A.S. Aircontrol Ltd. 

 Τα αποτελέσματα του ελέγχου ποιότητας του αέρα, δεν έχουν δείξει οποιεσδήποτε ψηλές 
συγκεντρώσεις βλαβερών ουσιών. 

Β.  Επίπεδα θορύβου στο Εργαστήριο Βιοχημείας & Ανοσολογίας 

  Στο εργαστήριο Βιοχημείας και Ανοσολογίας, οι λειτουργοί παραπονέθηκαν στη Λειτουργό Ασφάλειας & 
Υγείας του Νοσοκομείου για έντονο θόρυβο στα δωμάτια που εργάζονται.  Ζητήθηκε από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας όπως γίνει μέτρηση θορύβου στα δωμάτια που τους υπέδειξαν οι λειτουργοί.  Οι 
μετρήσεις θορύβου έγιναν τον Ιούλιο 2015 με τα αποτελέσματα να είναι χαμηλότερα από την κατώτερη τιμή για 
ανάληψη δράσης.  Εντούτοις, το Νοσοκομείο προέβη στην αγορά ακουστικών για το προσωπικό των 
εργαστηρίων. 

Γ.  Πρόσθετα μέτρα ασφάλειας για το προσωπικό κατά τις νυκτερινές ώρες 

  Στις θύρες προς τα κλινικά εργαστήρια τοποθετήθηκαν κλειδαριές και το προσωπικό έχει τη δυνατότητα 
να τις κλειδώνει.  Επίσης στην κεντρική είσοδο των εργαστηρίων έχει τοποθετηθεί κουδούνι για να καλείται το 
προσωπικό κατά τις βραδινές ώρες.  

  Στην άλλη θύρα προς το κλιμακοστάσιο έχει τοποθετηθεί σύρτης πανικού ο οποίος 

απελευθερώνεται προς τη φορά της εξόδου κινδύνου. 

∆.  Ωράρια εργασίας και το σύστημα ειδικού ωραρίου 

  Είναι γεγονός ότι σημαντικός αριθμός μόνιμου προσωπικού έχει αφυπηρετήσει, το οποίο στελέχωνε τα 
εργαστήρια κατά τις πρωινές ώρες όπου και διεκπεραιώνεται ο μεγαλύτερος όγκος εξετάσεων καθώς και ότι 
υπάρχουν τμήματα που εργάζονται λόγω της φύσεως της δουλειάς τους μόνο κατά τις πρωινές ώρες.  Επίσης 
για όποια αφυπηρέτηση υπήρξε, έγινε αντικατάσταση με προσωπικό ειδικού ωραρίου ακριβώς για να μην γίνει 
περαιτέρω επιβάρυνση.  Υποχρεωτικά έκτακτο προσωπικό ειδικού ωραρίου έχει μεταφερθεί σε πρωινό 
ωράριο.  Για την μετακίνηση οποιουδήποτε από καθεστώς ειδικού ωραρίου σε πρωινό, λήφθηκαν υπόψη οι 
ανάγκες των τμημάτων, τα ειδικά προσόντα καθώς και η αρχαιότητα των ατόμων.  Σημειώνεται ότι κανένας δεν 
εργάστηκε επιπλέον βάρδιες λόγω αυτής της μεταπήδησης γιατί ακριβώς γίνονταν πρώτα αντικαταστάσεις του 
αποχωρούντος προσωπικού με νέο προσωπικό ειδικού ωραρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.576, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σχετικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 22 Μαΐου 2015, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Στην Κύπρο χρησιμοποιείται γενετικά τροποποιημένη σόγια κατά τα τελευταία 20 χρόνια χωρίς να έχουν 
προκύψει οποιαδήποτε δεδομένα που να υποδεικνύουν την ύπαρξη κινδύνου για την υγεία των ζώων και την 
ποιότητα των ζωοτροφικών προϊόντων.  Με βάση τα επιστημονικά δεδομένα της Ευρωπαϊκής Αρχής 
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ασφάλειας τροφίμων (EFSA) η χρήση της δανειοδοτημένης γενετικά τροποποιημένης σόγιας είναι ασφαλής για 
τα ζώα, τον άνθρωπο και το περιβάλλον. 

 Σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο καταγράφονται από μερίδα επιστημόνων επιφυλάξεις αναφορικά με 
τη χρήση γενετικά τροποποιημένων ζωοτροφών και την κατανάλωση συναφών προϊόντων.  Οι αρμόδιες 
υπηρεσίες για τον έλεγχο ζωοτροφών παρακολουθούν συστηματικά τα επιστημονικά δεδομένα που 
προκύπτουν τόσο από την Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας τροφίμων όσο και από τη διεθνή επιστημονική 
κοινότητα. 

 Γενικά η Κύπρος διατηρεί αρνητική στάση απέναντι στην περαιτέρω διάδοση γενετικά τροποποιημένων 
προϊόντων και συστηματικά καταψηφίζει τις σχετικές προτάσεις της επιτροπής EE για αδειοδότηση πρόσθετων 
ποικιλιών γενετικά τροποποιημένης σόγιας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τα χαιρετίσματά μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.589, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη   

 «Αναφορικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 6.7.2015 
σχετικά με την ερώτηση αρ. 23.06.010.04.589 ημερ. 21.5.2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όλες οι γεωργοκτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις που βρίσκονται εντός των ορίων των Βρετανικών βάσεων 
είχαν και έχουν δικαίωμα συμμετοχής στα διάφορα Μέτρα και Καθεστώτα των εκάστοτε Προγραμμάτων 
Αγροτικής Ανάπτυξης (2004-2006, 2007- 2013, 2014-2020).  Τα τεμάχια που καλλιεργούν αιτητές και 
βρίσκονται εντός των Βρετανικών βάσεων θεωρούνται επιλέξιμα τόσο για σκοπούς αξιολόγησης του Σχεδίου 
Βελτίωσης των αιτήσεων, όσο και για την εγκατάσταση καινούριου εξοπλισμού.  Στις περιπτώσεις που οι 
αιτητές ζητούν να αναγείρουν υποστατικά εντός των συγκεκριμένων τεμαχίων, δίδεται έγκριση εφόσον 
πληρούνται και τα υπόλοιπα κριτήρια των Μέτρων/Καθεστώτων π.χ. άδειες οικοδομής.  Σημειώνεται επίσης ότι 
τα τεμάχια εντός των Βρετανικών βάσεων θεωρούνται επιλέξιμα και για τις εκταρικές επιδοτήσεις, εφόσον 
τηρούνται όλες οι απαραίτητες υποχρεώσεις. 

 Επίσης διευκρινίζεται ότι από την ένταξή μας στην Ε.Ε. το Μάιο του 2014 μέχρι και σήμερα οι 
επιχειρήσεις αλιείας και υδατοκαλλιέργειας, ήσαν δυνητικοί δικαιούχοι των εκάστοτε Προγραμμάτων και 
σχεδίων χορηγιών για τον Αλιευτικό Τομέα ανεξάρτητα εάν ήταν εντός ή εκτός των Βρετανικών Βάσεων.  Η 
απόφαση της μη εξαίρεσης των πιο πάνω επιχειρήσεων εντός των Βρετανικών Βάσεων από επιχορηγήσεις 
στα πλαίσια των Ευρωπαϊκών Ταμείων για τον αλιευτικό τομέα βασίστηκε στο Πρωτόκολλο 3 της Συνθήκης 
Προσχώρησης της Κύπρου στην Ε.Ε. θεωρώντας ότι ο Αλιευτικός Τομέας εμπίπτει στον ευρύτερο Γεωργικό 
Τομέα. 

 Τέλος, όσον αφορά τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών σας πληροφορούμε ότι ο ΚΟΑΠ 
επιδοτούσε ανέκαθεν τις επιλέξιμες γεωργικές εκτάσεις που βρίσκονται εντός των βρετανικών βάσεων.  ∆εν 
υπήρχε και ούτε υπάρχει οποιαδήποτε διάκριση σε επιχειρήσεις ή φυσικά πρόσωπα τα οποία περιλαμβάνουν 
στα αιτήματα αγροτικών επιδοτήσεών τους τεμάχια τα οποία βρίσκονται εντός των βρετανικών βάσεων ή που 
η βάση τους ή διεύθυνση διαμονής τους βρίσκεται εντός των αναφερόμενων περιοχών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμότερους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.594, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής με ημερομηνία 
21/8/2015 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Το 2013, η EE θέσπισε με τον Κανονισμό 1288/2013 το Πρόγραμμα «Erasmus+» για την εκπαίδευση, 
την κατάρτιση, τη νεολαία και τον αθλητισμό.  Το Πρόγραμμα αφορά σε δράση της EE στους τομείς 
αυτούς και θα εφαρμόζεται για την περίοδο 2014-2020.  Καλύπτει όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης και 
κατάρτισης, τη νεολαία και τον αθλητισμό.  Η Εθνική Υπηρεσία ∆ιαχείρισης του Προγράμματος για την 
Κύπρο είναι το Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων για τη διά βίου μάθηση (Ι∆ΕΠ) 
http://www.erasmusplus.cy/. 

3. To Erasmus+ αποτελεί συνένωση επτά ήδη υφιστάμενων προγραμμάτων της EE, ενώ για πρώτη φορά, 
περιλαμβάνεται ο τομέας του αθλητισμού.  Ο προϋπολογισμός της EE ανέρχεται στα 15 δισεκατομμύρια 
για όλη την περίοδο.  Η EE εκτιμά ότι μέσω του Erasmus+ πάνω από 4 εκατομμύρια Ευρωπαίοι θα 
μπορέσουν να σπουδάσουν, να επιμορφωθούν, να αποκτήσουν επαγγελματική πείρα καθώς και να 
συμμετάσχουν σε δράσεις εθελοντισμού στο εξωτερικό.  Η κινητικότητα αποτελεί τη βασική δράση του 
Προγράμματος κάτω από την οποία παρέχεται στήριξη, μεταξύ άλλων, για την κινητικότητα 
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εκπαιδευομένων και προσωπικού.  Χώρες του Προγράμματος είναι τα KM της EE και οι υπό ένταξη 
χώρες, ενώ χώρες εταίροι είναι 22 τρίτες χώρες στα πλαίσια της πολιτικής γειτονίας της EE. 

4. Η εφαρμογή του Προγράμματος βασίζεται στο σχετικό Κανονισμό της EE 1288/2013, ο οποίος έχει 
άμεση ισχύ και προτεραιότητα εφαρμογής έναντι άλλων εθνικών νομοθετικών ρυθμίσεων.  Η είσοδος, η 
διακίνηση και η παραμονή στην επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας των πολιτών της EE και των 
μελών των οικογενειών τους που λαμβάνουν μέρος στο Πρόγραμμα ρυθμίζονται από το σχετικό 
ευρωπαϊκό δίκαιο, και ειδικότερα από το δικαίωμα τις ελεύθερης διακίνησης, παραμονής και εργασίας. 

5. Η διάρκεια της χρηματοδοτημένης πρακτικής εξάσκησης φοιτητών σε άλλο KM μπορεί να είναι από δύο 
εβδομάδες μέχρι και ένα έτος.  Αυτή μπορεί να πραγματοποιηθεί μέχρι και 12 μήνες από την ημέρα 
αποφοίτησης τους από το εκπαιδευτικό ίδρυμα που φοιτούν. 

6. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν εμπλέκεται στην διαδικασία για 
εισδοχή Ευρωπαίων φοιτητών στην Κύπρο για σκοπούς πρακτικής εξάσκησης σε ντόπιους εργοδότες 
αφού, όπως αναφέρεται πιο πάνω, αυτή διέπεται από το σχετικό Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο.  Η Εθνική 
Υπηρεσία ∆ιαχείρισης του Προγράμματος για την Κύπρο είναι το Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων Κύπρου (Ι∆ΕΠ) http://www.erasmusplus.cy/. 

7. Το Ι∆ΕΠ στο κάθε KM είναι υπεύθυνο για τους ημεδαπούς φοιτητές που αποστέλλει σε άλλο KM και όλα 
τα στατιστικά στοιχεία για τους νέους από την Κύπρο που αποστέλλονται για πρακτική άσκηση σε άλλο 
KM της EE υπάρχουν στο εν λόγω Ίδρυμα.  Όπως αναφέρεται και πιο πάνω, η διάρκεια της 
χρηματοδοτημένης πρακτικής εξάσκησης φοιτητών σε άλλο KM μπορεί να είναι από δύο εβδομάδες 
μέχρι και ένα έτος.  Αυτή μπορεί να πραγματοποιηθεί μέχρι και 12 μήνες από την ημέρα αποφοίτησής 
τους από το εκπαιδευτικό ίδρυμα που φοιτούν.  Όσον αφορά τον ετήσιο αριθμό των Eυρωπαίων νέων 
που έρχονται στην Κύπρο μέσα στα πλαίσια του προγράμματος αυτού, πληροφορείστε ότι στατιστικά 
στοιχεία για τους εισερχόμενους φοιτητές στα KM δεν τηρούνται αφού αυτό δεν αναφέρεται στον 
Κανονισμό, ενώ η ελεύθερη διακίνηση των Ευρωπαίων πολιτών χωρίς διατυπώσεις κατά την είσοδο 
τους στην Κύπρο καθιστά την τήρηση οποιωνδήποτε στοιχείων σχεδόν αδύνατη. 

8. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει διαπιστώσει πως τα τελευταία 
χρόνια αυξάνεται ο αριθμός των σπουδαστών που έρχονται στην Κύπρο από κράτη μέλη της EE για 
πρακτική εξάσκηση, είτε μέσω του Προγράμματος ERASMUS+ είτε μέσω ιδιωτικών συμφωνιών. 

9. Όσον αφορά το ερώτημα κατά πόσο πράγματι οι φοιτητές αντί για κατάρτιση καταλαμβάνουν θέσεις 
εργασίας, σημειώνεται ότι οι φοιτητές δεν παίρνουν μισθό, αλλά επίδομα από τη χώρα τους και έτσι δεν 
καταβάλλουν κοινωνικές ασφαλίσεις και επομένως δεν μπορεί να θεωρηθεί ως εργασία αλλά ως 
κατάρτιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.608, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Ανακύκλωση στους ∆ήμους Πόλης Χρυσοχούς και Λευκάρων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομ. 
21/08/2015, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το συλλογικό σύστημα της Green Dot με την αίτηση που υπέβαλε τον Απρίλιο του 2012, αιτήθηκε 
ανανέωση της Έγκρισης που κατείχε για να συνεχίσει τη δραστηριοποίηση του στις περιοχές που κάλυπτε 
μέχρι το 2011, με συνολική κάλυψη πληθυσμού της τάξης του 85%.  Όπως αναφέρθηκε στην αίτηση λόγω της 
επιδείνωσης του οικονομικού κλίματος δεν είχαν γίνει προγραμματισμοί και δεν προβλεπόταν επέκταση για 
κάλυψη νέων περιοχών μετά το 2012. 

 Σημειώνεται ότι η σχετική νομοθεσία για τις συσκευασίες και τα απόβλητα συσκευασιών αλλά και οι 
Εγκρίσεις των συστημάτων διαχείρισης, δεν τα υποχρεώνουν να δραστηριοποιούνται σε όλες ή συγκεκριμένες 
Τοπικές Αρχές.  Στη νομοθεσία αναφέρονται συγκεκριμένα ποσοστά ανάκτησης/ανακύκλωσης ανά ρεύμα 
υλικού συσκευασίας και στο σύνολο των συσκευασιών. 

 Ωστόσο θα πρέπει να σημειωθεί ότι στα πλαίσια εξέτασης αίτησης για έγκριση και δευτέρου συλλογικού 
συστήματος διαχείρισης αποβλήτων συσκευασίας, υπάρχει αναφορά για πρόθεση εξυπηρέτησης από αυτό του 
∆ήμου Λευκάρων.  Επισημαίνεται επίσης ότι ο ∆ήμος Πόλις Χρυσοχούς έχει επιδείξει ενδιαφέρον για 
συμμετοχή στο πρόγραμμα “Πρόγραμμα Μείωσης Αποβλήτων Παραλιακών Ξενοδοχειακών Μονάδων και 
Συναφών Χώρων Μαζικής Παραγωγής Αποβλήτων στην Επαρχία Πάφου”.  Σκοπός του προγράμματος είναι n 
χωριστή συλλογή των ανακυκλώσιμων και των οργανικών αποβλήτων που παράγονται σε μεγάλες ποσότητες 
στις περιοχές αυτές από ξενοδοχεία, εστιατόρια και άλλους μεγάλους παραγωγούς αποβλήτων. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι εν λόγω ∆ήμοι δεν έχουν αποταθεί στο 
Τμήμα Περιβάλλοντος για να εκφράσουν την επιθυμία να εξυπηρετούνται από την Green Dot. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.645, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 26/06/15 με 
την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η τοποθέτηση των πλωτήρων 
οριοθέτησης της θαλάσσιας προστατευόμενης περιοχής τεχνητών υφάλων στο Παραλίμνι έχει ολοκληρωθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.665, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Γκολφ Λίμνης στην Πόλη Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
8.7.2015, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Καταρχήν σημειώνεται ότι η οικιστική ανάπτυξη που σχετίζεται με το γήπεδο γκολφ στην περιοχή Λίμνη 
της Πόλης Χρυσοχούς δεν εμπίπτει εντός της καθορισμένης περιοχής του ∆ικτύου Natura 2000 «Πόλις-Γιαλιά-
CΥ4000001».  Σύμφωνα με τη σχετική πολεοδομική άδεια, η οικιστική ανάπτυξη χωροθετείται σε απόσταση 
200 περίπου μέτρων από την ακτογραμμή και εκτός ορίων της περιοχής του ∆ικτύου.  Ωστόσο, εντός των 
ορίων της περιοχής εμπίπτουν δύο οπές του γηπέδου γκολφ, οι οποίες εκτιμήθηκε ότι δεν επηρεάζουν τον 
οικότοπο και τις χελώνες. 

 Όσον αφορά την αιτιολογημένη γνώμη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η ∆ημοκρατία έχει ενημερώσει την 
Επιτροπή ότι θα προχωρήσει σε αξιολόγηση συμπληρωματικής μελέτης δέουσας εκτίμησης, με στόχο την 
επανεξέταση των επιπτώσεων του έργου στην περιοχή του ∆ικτύου Natura 2000.  Η αξιολόγηση των μελετών 
αυτών αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη Μαρτίου 2016.  Μέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας, η 
∆ημοκρατία έχει δεσμευτεί ότι δεν θα ξεκινήσουν τα έργα υλοποίησης του έργου.  Ούτως ή άλλως εκκρεμούν οι 
σχετικές άδειες οικοδομής. 

 Παράλληλα, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος θα προωθήσει μέτρα και 
δράσεις για την προστασία και διαχείριση του Τόπου Κοινοτικής Σημασίας «Πόλις-Γιαλιά» του ∆ικτύου Natura 
2000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.667, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής με αρ. 
φακ:  23.06.010.04.667, ημερομηνίας 8/7/2015 και σας πληροφορώ ότι η Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για 
την οποία υποβάλλεται το ερώτημα, ενσωματώθηκε πλήρως στην εθνική έννομη τάξη και εφαρμόζεται στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία με το Νόμο 7(Ι)/2007 που τιτλοφορείται ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της 
Ένωσης και των Μελών των οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία.  
Βάσει της εν λόγω Νομοθεσίας, αρμόδιο για την εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής είναι το Υπουργείο 
Εσωτερικών και συγκεκριμένα το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

2. Σημειώνεται ότι εφόσον Ευρωπαίος πολίτης διαμένει νόμιμα στη ∆ημοκρατία, εφαρμόζεται n αρχή της 
ίσης μεταχείρισης με τους Κύπριους πολίτες υπό τις πρόνοιες του άρθρου 22 του Νόμου 7(1) του 2007.  Η πιο 
πάνω αρχή σε σχέση με την παραχώρηση επιδομάτων κοινωνικής πρόνοιας τηρείται, καθώς βάσει των περί 
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμων του 2014 και 2015, 
τόσο για τους Κύπριους πολίτες όσο και για τους Ευρωπαίους πολίτες απαιτείται βάσει του άρθρου 5 της 
νομοθεσίας αυτής, η νόμιμη και συνεχής διαμονή στη ∆ημοκρατία για την περίοδο των 5 ετών που 
προηγούνται της υποβολής της αίτησης για παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος. 

3. Σημειώνεται περαιτέρω ότι σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 14 του Νόμου 7(Ι)/2007, οι πολίτες της 
Ένωσης, οι οποίοι έχουν διαμείνει νομίμως στη ∆ημοκρατία για συνεχή περίοδο πέντε ετών, έχουν δικαίωμα 
μόνιμης διαμονής και οι πολίτες αυτοί εξισώνονται πλήρως με τους Κύπριους πολίτες αναφορικά με το 
δικαίωμα πρόσβασης τους σε κοινωνικές παροχές, χωρίς να υπόκεινται στους όρους που προνοούν για το 
υπέρμετρο βάρος. 

4. Λαμβανομένων υπόψη των ανωτέρω, δηλαδή αφενός της προϋπόθεσης νόμιμης και συνεχούς διαμονής 
τουλάχιστον πέντε ετών για την απόκτηση δικαιώματος παροχής ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
αφετέρου της απόκτησης δικαιώματος μόνιμης διαμονής με την πάροδο πέντε συνεχών ετών νόμιμης και 
συνεχούς διαμονής, ως επίσης και του γεγονότος ότι το δικαίωμα μόνιμης διαμονής δεν υπόκειται στους όρους 
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που αναφέρονται στο υπέρμετρο βάρος, συνάγεται ότι με την εφαρμογή της περί παροχής ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος νομοθεσίας δεν τίθεται θέμα υπέρμετρου βάρους αναφορικά με κοινωνικές παροχές 
προς Ευρωπαίους πολίτες. 

5. Σχετικά με τα υπόλοιπα θέματα που αφορούν στο υπέρμετρο βάρος, όπως για παράδειγμα τον έλεγχο 
εάν Ευρωπαίοι πολίτες διαθέτουν επαρκείς πόρους συντήρησης του εαυτού τους και της οικογένειας τους, 
αρμόδιο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.009, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
03/08/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες αδειοδοτούν ζωολογικούς κήπους με βάση τους περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς Κήπους) Κανονισμούς, οι οποίοι 
ενσωματώνουν στο εθνικό δίκαιο την Οδηγία 1999/22/ΕΚ για τη διατήρηση άγριων ζώων στους ζωολογικούς 
κήπους. 

 Κατά τη διαδικασία εξέτασης της αίτησης, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες λαμβάνουν υπόψη τις 
προϋποθέσεις τις οποίες προβλέπει η υπό αναφορά νομοθεσία.  Είναι γεγονός ότι τα θέματα της πολεοδομικής 
άδειας δεν εξετάζονται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, καθώς αυτά θεωρούνται ότι εκφεύγουν της 
αρμοδιότητάς τους.  Ωστόσο, η πολεοδομική αρχή ενημερώνεται γραπτώς για την αδειοδότηση τοποθέτησης 
ζώων σε εγκαταστάσεις εντός του ζωολογικού κήπου, για τις από μέρους τους ενέργειες. 

 Πέραν των πιο πάνω, αντιλαμβάνομαι τη σημασία και σκοπιμότητα του να τίθεται ως προϋπόθεση για 
την αδειοδότηση της τοποθέτησης ζώων σε συγκεκριμένες εγκαταστάσεις, η εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας 
των εγκαταστάσεων.  Το θέμα της κατασκευής των χώρων κράτησης των ζώων, συνδέεται και με την 
προστασία των ίδιων των ζώων. 

 Προς τούτο, έχω δώσει οδηγίες στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες όπως κατά τη διαδικασία αδειοδότησης 
ζώων ζωολογικού κήπου, θέτουν ως προϋπόθεση ότι οι εγκαταστάσεις στις οποίες θα τοποθετηθούν τα άγρια 
ζώα, θα είναι δεόντως αδειοδοτημένες. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.011, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
03/08/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στις 5 Οκτωβρίου 2015, συνήλθε η αρμόδια Επιτροπή στο Τμήμα Περιβάλλοντος, με σκοπό να εξετάσει 
την τελευταία-αναθεωρημένη Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον αναφορικά με τη δημιουργία 
Θεματικού Πάρκου Κροκοδείλων της Εταιρείας TSA CROCOPARK LTD.  Στην εν λόγω συνεδρίαση κλήθηκε ο 
κ. Samuel Martin, ο οποίος ασχολείται για σειρά ετών με τη λειτουργία του Θεματικού Πάρκου Κροκοδείλων 
στο Pierlatte της Γαλλίας.  Σκοπός ήταν να παρουσιάσει το θέμα κατασκευής και λειτουργίας θεματικού πάρκου 
κροκοδείλων με βάση τη δική του εμπειρία και γνώση.  Στο παρόν στάδιο, η Περιβαλλοντική Αρχή αξιολογεί 
όλα τα στοιχεία που έχει υπόψη της, συμπεριλαμβανομένων και των όσων χρήσιμων προστέθηκαν κατά την εν 
λόγω παρουσίαση από τον κ. Martin. 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, θα ήθελα να επισημάνω ότι η προτεινόμενη ανάπτυξη δεν συγκρούεται 
με τις ισχύουσες νομοθεσίες και ως εκ τούτου εξετάζεται από την αρμόδια πολεοδομική και περιβαλλοντική 
αρχή.  Θα ήθελα τέλος να σας διαβεβαιώσω ότι κατά την εξέταση της συγκεκριμένης αίτησης από την 
περιβαλλοντική αρχή, θα τηρηθούν όλες οι πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.015, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
08/09/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το αρμόδιο για τα θέματα προστασίας των ζώων Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, χαιρετίζει την κινητοποίηση Ευρωπαίων πολιτών η οποία αποσκοπεί στην κατάργηση των 
εργαστηριακών δοκιμών/πειραμάτων σε ζώα.  Τέτοιες πρωτοβουλίες είναι απόδειξη ευαισθησίας και ωρίμασης 
της κοινωνίας σε θέματα ευημερίας των ζώων.  Προσωπικά εύχομαι ότι η πρόοδος της επιστήμης και της 
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τεχνολογίας θα επιτρέψει τελικά την πλήρη κατάργηση των πειραμάτων αυτών.  Αυτός άλλωστε θεωρώ ότι 
είναι και ο απώτερος στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ωστόσο, προς το παρόν τα ερευνητικά πειράματα σε ζώα, παρόλο που έχουν περιοριστεί σημαντικά, 
φαίνεται ότι παραμένουν αναγκαία για σκοπούς προστασίας της υγείας των ανθρώπων και των ζώων αλλά και 
του περιβάλλοντος.  Αυτό επιβεβαιώνεται και μέσα από τη θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση με την 
εν λόγω πρωτοβουλία πολιτών. 

 Η χρήση των ζώων για επιστημονικούς σκοπούς διέπεται όπως θα γνωρίζετε από την Οδηγία 
2010/63/ΕΕ, η οποία αποσκοπεί στην προστασία των ζώων που χρησιμοποιούνται στην εργαστηριακή έρευνα.  
Παράλληλα, η Οδηγία αποσκοπεί και στη σταδιακή μείωση της εν λόγω χρήσης και αντικατάσταση της 
μεθόδου αυτής με εναλλακτικούς τρόπους εργαστηριακής έρευνας ή και την κατάργηση της χρήσης των ζώων 
όπου αυτό είναι άμεσα εφικτό. 

 Η χώρα μας έχει εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία, με τους περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων που χρησιμοποιούνται για Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμούς του 2013.  
Στην Κύπρο, υπάρχουν εργαστήρια τα οποία χρησιμοποιούν ποντίκια στην επιστημονική τους έρευνα. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.030, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
12/08/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η καταβολή των χορηγιών στις φιλοζωικές οργανώσεις γίνεται αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία 
υποβολής και αξιολόγησης των αιτήσεων των ενδιαφερομένων οργανώσεων.  Η κατανομή του συνολικού 
ποσού γίνεται σύμφωνα με τον αριθμό των εγκριθέντων οργανώσεων.  Λόγω του μεγάλου φόρτου εργασίας 
που έχουν οι οργανώσεις και λόγω του ότι οι περισσότερες δεν έχουν έμμισθο προσωπικό, αλλά βασίζονται σε 
εθελοντές για την συλλογή των στοιχείων που ζητούνται μαζί με την αίτηση, πολλές φορές παρατηρείται 
καθυστέρηση στην υποβολή των αιτήσεων με αποτέλεσμα να καθυστερεί όλη η διαδικασία. 

 Η κατανομή της κρατικής χορηγίας προς τις φιλοζωικές οργανώσεις γίνεται με κριτήριο το μέγεθος και τις 
δραστηριότητες της κάθε οργάνωσης.  Ως εκ τούτου, οι οργανώσεις που διατηρούν καταφύγια αδέσποτων 
ζώων λαμβάνουν μεγαλύτερα ποσά σε σχέση με τις υπόλοιπες οργανώσεις. 

 Το διαθέσιμο ποσό στον προϋπολογισμό για το 2015 ήταν €50.000 σε σύγκριση με €25.000 το 
προηγούμενο έτος.  Επισυνάπτεται πίνακας στον οποίο παρουσιάζεται το ύψος των χορηγιών τα τελευταία 5 
χρόνια (έτη 2015-2011) και οι οργανώσεις στις οποίες έχουν διανεμηθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.126, ημερομηνίας 10 

Σεπτεμβρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ.:  23.06.010.05.126, ημερομηνίας 22/9/2015, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Σύμφωνα με το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος 
Παραλήπτης αναφέρει ότι καμία Νομοθετική ∆ιάταξη ή Κανονισμός δεν υπάρχει που να επιβάλλει τον 
οποιοδήποτε έλεγχο σε ό,τι αφορά το ιστορικό πτώχευσης (από άλλη εταιρεία) των μετόχων και 
διευθυντών της νέας εταιρείας, καθώς και να επιβάλλει τον έλεγχο στενών συγγενικών ατόμων (συζύγων 
και παιδιών) κατά την αίτηση για εγγραφή νέας εταιρείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2016 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.141, ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«To θέμα της λειτουργίας γυμναστηρίων, εντός ξενοδοχειακών μονάδων χωρίς την εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.05.141 και ημερομηνία 17.9.2015 αναφορικά με 
την ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη, Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και ειδικότερα για την ενέργεια του ΚΟΑ να προβεί στην λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον 
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επιχειρηματιών ξενοδοχειακών μονάδων, που λειτουργούν γυμναστήρια στις μονάδες τους, χωρίς να διαθέτουν 
άδεια λειτουργίας από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ) έχει ζητήσει συνάντηση με τον ΚΟΑ για την συζήτηση των 
διαφόρων πτυχών που διέπουν το θέμα, με στόχο την εξεύρεση της όσο το δυνατό καλύτερης λύσης 
που αφενός μεν να ικανοποιεί τον ΚΟΑ, αλλά και να μην δημιουργεί προβλήματα στην λειτουργία των 
ξενοδοχειακών επιχειρήσεων, αφετέρου δε, να μην στερεί ένα σημαντικό εμπλουτιστικό στοιχείο από το 
τουριστικό μας προϊόν και από τις προσφερόμενες από τα ξενοδοχεία μας υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.144, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2015, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα που αφορά σε προϋποθέσεις συμμετοχής Εργοληπτικών Εταιρειών 
Τεχνικών Έργων σε διαγωνισμούς Έργων οδοποιίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι Εργοληπτικές Εταιρείες, οι οποίες κατέχουν άδεια Α΄ Τάξης, που είτε μεμονωμένα, είτε ως μέλη 
Κοινοπραξίας μπορούν να πιστωθούν με την πείρα εκτέλεσης έργου οδοποιίας αξίας τουλάχιστον 
€4.000.000 την τελευταία πενταετία, με βάση τα στοιχεία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων είναι οι 
ακόλουθες: (i) Lois Builders Ltd, (ii) Phoenix Constructions Ltd, (iii) Medcon Construction Ltd, (iv) 
lacovou Brothers (Constructions) Ltd, (v) Miltiades Neophytou Ltd, (vi) Zemco Constructions Ltd, (vii) 
Cybarco Ltd, (viii) Chapo Ltd, (ix) Nemesis Constructing Public Company Ltd, (x) Α/φοί Κούννα Λτδ, (xi) 
ΦΑΠ ΚΟΝΣΤΡΑΚΤΙΟΝ ΛΤ∆.  Υπογραμμίζεται ότι τα στοιχεία αφορούν μόνο έργα οδοποιίας του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και δεν συμπεριλαμβάνουν άλλα δημόσια έργα ή έργα του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα ή και έργα που πιθανόν να εκτελέστηκαν από Εργοληπτικές Εταιρείες στο εξωτερικό. 

3. Τα κριτήρια ποιοτικής επιλογής (οικονομικής και χρηματοοικονομικής επάρκειας καθώς και τεχνικής και 
επαγγελματικής ικανότητας), που τίθενται με βάση τα «Πρότυπα Έγγραφα ∆ιαγωνισμού Έργου 
Πολιτικής Μηχανικής με Ανοικτή ∆ιαδικασία» του Γενικού Λογιστηρίου, της ∆ημοκρατίας αποτελούν τη 
συνήθη ακολουθούμενη πρακτική από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για Τεχνικά Έργα αξίας άνω των 
€5.000.000, με στόχο τη διασφάλιση της ομαλής εκτέλεσης και ολοκλήρωσης αυτών των έργων. 

4. Περαιτέρω, με στόχο την πιο ορθολογική διεξαγωγή των διαγωνισμών, με επιστολή μου προς τη Γενική 
Λογίστρια της ∆ημοκρατίας ημερομηνίας 28/09/2015, εισηγήθηκα όπως ως Αρχή ∆ημοσίων 
Συμβάσεων, ορίσει Αρμόδια Επιτροπή με εκπροσώπους από διάφορα Υπουργεία, η οποία να μελετήσει 
και να εισηγηθεί αναθεωρημένα και καινοτόμα κριτήρια, τα οποία να είναι αποδεκτά από όλα τα μέρη, 
ώστε να μην υπάρχει αμφισβήτηση και παράλληλα να ακολουθούνται ομοιόμορφα κριτήρια από όλες τις 
Αναθέτουσες Αρχές.  Σημείωσα δε ότι, τα κριτήρια αυτά πρέπει να διασφαλίζουν μεν το μεγαλύτερο 
δυνατό ανταγωνισμό, αλλά ταυτόχρονα και την επιτυχή εκτέλεση ενός έργου από αξιόπιστους, 
έμπειρους και αξιόχρεους οργανισμούς.  Τα κριτήρια αυτά να επικαιροποιούνται τουλάχιστον μια φορά 
κάθε ένα χρόνο, ώστε να αντικατοπτρίζουν τις συνθήκες της αγοράς. 

5.  Με βάση τα πιο πάνω και σε συνέχεια συνεδρίας ημερομηνίας 02/10/2015 που πραγματοποιήθηκε στο 
Γραφείο της Γενικής Λογίστριας της ∆ημοκρατίας, στις 30/10/2015 πραγματοποιήθηκε υπηρεσιακή 
συνάντηση στο γραφείο του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
στην παρουσία του Γενικού Ελεγκτή, και συμφωνήθηκαν αναθεωρημένα κριτήρια ποιοτικής επιλογής για 
τους διαγωνισμούς Έργων Οδοποιίας, τα οποία προκηρύσσονται εντός του 2016.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.149, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
28/09/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Επαρχιακό Κτηνιατρικό Γραφείο Αμμοχώστου αποτελείται από δυο κτίρια.  Ένα κτίσμα του 1984 στο 
οποίο είχε γίνει προέκταση το 2009 με προκατασκευασμένα γραφεία και ένα παλαιό κτίσμα το οποίο είχε 
ανεγερθεί πριν το 1950 και χρησιμοποιείτο ως αποθήκη από τον αγγλικό στρατό. 

 Το 2008, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έκρινε το παλαιό κτίριο ως ακατάλληλο, ενώ παράλληλα, είχε 
προβεί σε προκαταρκτική εκτίμηση ανέγερσης νέου κτιρίου με το κόστος να ανέρχεται στα €900.000 + Φ.Π.Α. 
περίπου. 

 Λόγω του υψηλού κόστους ανέγερσης νέου κτιρίου, ως άμεσο μέτρο επίλυσης του προβλήματος, έγινε 
επέκταση των νεότερων εγκαταστάσεων με προκατασκευασμένες οικοδομές και μεταφορά σε αυτές των 
υπαλλήλων από το παλαιό κτίριο.  Στις εν λόγω νεότερες εγκαταστάσεις, στεγάζεται μέχρι σήμερα το 
Επαρχιακό Κτηνιατρικό Γραφείο Αμμοχώστου, ενώ το παλαιό κτίσμα χρησιμοποιείται μόνο ως αποθηκευτικός 
χώρος. 
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 Όπως έχω πληροφορηθεί, αναφορικά με τις εν χρήσει εγκαταστάσεις/γραφεία, δεν έχει υποπέσει στην 
αντίληψη των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών σοβαρός κίνδυνος που να δικαιολογεί την κατεδάφιση τους, ενώ 
κάποιες βελτιώσεις που κρίθηκαν αναγκαίες υλοποιήθηκαν σε συνεννόηση με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.  Τα 
προβλήματα που προκύπτουν στα υφιστάμενα γραφεία, αφορούν κυρίως θέματα πυρασφάλειας και για τούτο 
οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες βρίσκονται ήδη σε συνεννόηση με την Πυροσβεστική Υπηρεσία.  Παράλληλα, έχει 
ζητηθεί εκ νέου επιθεώρηση των γραφείων τόσο από Τμήμα ∆ημοσιών Έργων όσο και από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, ώστε να εντοπιστούν τυχόν άλλες ελλείψεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.173, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/10/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Σε κοινοτικό επίπεδο η εκτροφή ορνίθων αυγοπαραγωγής σε κλωβοστοιχίες επιτρέπεται, νοουμένου ότι 
χρησιμοποιούνται εμπλουτισμένα κλουβιά (enriched cages).  Βάσει της σχετικής Κοινοτικής Οδηγίας (Οδηγία 
1999/74/ΕΚ του Συμβουλίου περί των στοιχειωδών απαιτήσεων για την προστασία των ωοπαραγωγών 
ορνίθων), η χρήση των παλαιότερου τύπου μη εμπλουτισμένων κλουβιών (unenriched cages) έχει απαγορευτεί 
από την 01/01/2012. 

 Το θέμα που θίγει η μη κυβερνητική οργάνωση (ΜΚΟ) Compassion in World Farming στην ανακοίνωσή 
της, είναι ουσιαστικά η πλήρης κατάργηση του συστήματος εκτροφής σε κλωβοστοιχίες, ανεξαρτήτως του 
τύπου των κλουβιών καθώς όπως αναφέρει αποτυγχάνουν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες ευημερίας των 
ορνίθων. 

 Είναι γεγονός ότι γενικά τα συστήματα εκτροφής ζώων σε κλωβοστοιχίες παρουσιάζουν εγγενείς 
αδυναμίες, με σημαντικότερη αυτή του περιορισμού της ελευθερίας των ζώων που κρατούνται.  Ωστόσο, η 
μέθοδος αυτή δεν απαγορεύεται και μάλιστα στην Κύπρο είναι διαδεδομένη.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, στο 
πιο πάνω πλαίσιο, διενεργούν ετήσιους ελέγχους ρουτίνας στα πτηνοτροφεία ορνίθων αυγοπαραγωγής και 
ελέγχουν την εφαρμογή των προνοιών της νομοθεσίας, τόσο σε θέματα εκτροφών όσο και σε θέματα 
ευημερίας των ζώων.  Όπου εντοπιστούν ελλείψεις/μη συμμορφώσεις, επιβάλλονται οι αναγκαίες διορθωτικές 
ενέργειες και τα προβλεπόμενα από τη νομοθεσία μέτρα. 

 Όσον αφορά στη χρησιμοποίηση κοτόπουλων στη διατροφή ζώων συντροφιάς, το θέμα αυτό ρυθμίζεται 
από τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1069/2009, ο οποίος καθορίζει τους υγειονομικούς κανόνες για ζωικά 
υποπροϊόντα και παράγωγα προϊόντα που δεν προορίζονται για κατανάλωση από τον άνθρωπο.  Στον εν 
λόγω Κανονισμό, την εφαρμογή του οποίου ελέγχουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, περιέχονται πρόνοιες για την 
εξασφάλιση της δημόσιας υγείας και της υγείας των ζώων μέσω της εφαρμογής διαδικασιών ασφαλούς 
προμήθειας και επεξεργασίας των υλικών που χρησιμοποιούνται για την παραγωγή ζωοτροφών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.181, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
15/10/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν εφαρμόζουν πρόγραμμα καταπολέμησης ψύλλων σε κτηνοτροφικές 
μονάδες.  Με βάση τον Κοινοτικό Κανονισμό 852/2004/ΕΚ, αυτό αποτελεί υποχρέωση των ιδίων των 
κτηνοτρόφων να το πράττουν, στο πλαίσιο της εφαρμογής μέτρων βιοασφάλειας για διασφάλιση της υγείας και 
ευημερίας των ζώων τους και κατ’ επέκταση της ∆ημόσιας Υγείας.  Αυτό επισημαίνεται στους κτηνοτρόφους 
από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σε κάθε ευκαιρία, όπως για παράδειγμα έγινε πέρσι κατά την εκστρατεία 
ενημέρωσής τους για τη Λοιμώδη Οζώδη ∆ερματίτιδα των Βοοειδών και τα μέτρα πρόληψης της ασθένειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.185, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έκδοση Αγροπεριβαλλοντικού (Αγρομετεωρολογικού) ∆ελτίου 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το θέμα επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 16/10/2015, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το Τμήμα Μετεωρολογίας δεν στελεχώνεται από ειδικό Αγρομετεωρολόγο και δεν εκδίδει 
Αγρομετεωρολογικό ∆ελτίο, έτσι ώστε να βοηθήσει τους αγρότες στον προγραμματισμό των 
καλλιεργειών τους.  Στο παρελθόν το Τμήμα διέθετε δύο ειδικούς Αγρομετεωρολόγους και είχε γίνει τότε 
προσπάθεια έκδοσης Αγρομετεωρολογικού ∆ελτίου, η οποία όμως δεν ευοδώθηκε λόγω της 
αφυπηρέτησης των εν λόγω ειδικών. 

2. Έχουμε διαπιστώσει την αναγκαιότητα της έκδοσης ενός τέτοιου δελτίου και, βασιζόμενοι στην 
προεργασία που είχε γίνει, προχωρούμε στην 1η έκδοση του σχετικού δελτίου περί τις αρχές Μαρτίου 
του τρέχοντος έτους. 

3. Το Αγρομετεωρολογικό ∆ελτίο θα εκδίδεται μία φορά τον μήνα (εντός του πρώτου δεκαημέρου), με 
μελλοντική αύξηση της συχνότητας του σε 2 ή 3 φορές τον μήνα και θα αναρτάται στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος για χρήση από τους ενδιαφερόμενους.  Το ∆ελτίο θα περιλαμβάνει κλιματικά στοιχεία της 
τριακονταετίας 1981-2010 για τις περιοχές Αθαλάσσας, Πόλεως Χρυσοχούς, Παραλιμνίου, Λάρνακας, 
Πάφου και Προδρόμου, όπου υπάρχουν τηλεμετεωρολογικοί σταθμοί.  Θα περιλαμβάνει επίσης 
πρόγνωση καιρού (αναμενόμενη μέση θερμοκρασία και αθροιστικό ύψος βροχής) για τον τρέχοντα μήνα 
ενώ θα γίνεται αναφορά και ανάλυση της μέσης θερμοκρασίας και μέσου αθροιστικού ύψους βροχής του 
προηγούμενου μήνα. 

4. Τέλος σημειώνεται ότι πρόθεσή μας είναι η συνεχής βελτίωση του δελτίου για την εξυπηρέτηση των 
αγροτών, για το περιεχόμενο του οποίου δεχόμαστε εισηγήσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω του θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.197, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.05.197 και ημερομηνία 20 Οκτωβρίου 2015 και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο, κατά την περίοδο ετοιμασίας του Σχεδίου «Εξοικονομώ - Αναβαθμίζω στις 
Επιχειρήσεις» (το Σχέδιο), εξέτασε την εισήγηση του ΠΑΣΕΕΞΕ και συμπεριέλαβε τις τεχνολογίες αυτές στις 
επιλέξιμες δαπάνες του Σχεδίου.  Ωστόσο, μετά από διαβούλευση με την ∆ιαχειριστική Αρχή του 
προγράμματος «Αειφόρος - Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα της Προγραμματικής Περιόδου 2014-2020» στο 
οποίο εντάσσεται το Σχέδιο, διαφάνηκε ότι η επιχορήγηση μεμονωμένων μέτρων δεν ήταν δυνατή.  Ως εκ 
τούτου, οι εν λόγω τεχνολογίες μπορούν να επιχορηγηθούν μόνο εάν ενταχθούν σε ολοκληρωμένες λύσεις, 
όπως ισχύει και για όλες τις υπόλοιπες επιλέξιμες δαπάνες του Σχεδίου. 

2. Όσον αφορά την εισήγηση για χρηματοδότηση των εν λόγω τεχνολογιών ως μεμονωμένα μέτρα μέσω 
του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ (το Ταμείο), στο παρόν στάδιο αυτό θεωρείται εξαιρετικά δύσκολο καθότι η σημερινή 
οικονομική κατάσταση του Ταμείου δεν το επιτρέπει και η πρώτη προτεραιότητα του Ταμείου είναι η 
διασφάλιση της βιωσιμότητας του.  Προς τον σκοπό αυτό, το Υπουργείο έχει επεξεργαστεί πρόταση την οποία 
θα προωθήσει εντός των επόμενων ημερών για έγκριση. 

3. Τέλος σημειώνεται ότι φέτος τα έσοδα που αναμένεται να έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία από την 
δημοπράτηση δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου, αναμένεται να είναι πολύ χαμηλά, κάτι που εξ 
ορισμού δεν ευνοεί την παραχώρηση οποιωνδήποτε πρόσθετων χορηγιών κατά το τρέχον έτος.  Ένα τέτοιο 
αίτημα, θα μπορούσε να εξεταστεί από το 2017 και έπειτα και νοουμένου ότι θα έχει διασφαλιστεί η 
βιωσιμότητα του Ταμείου. 

4. Το Υπουργείο παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.208, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
05/11/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 178/2002 για τον καθορισμό διαδικασιών σε θέματα ασφάλειας 
των τροφίμων, οι επιχειρήσεις τροφίμων είναι υποχρεωμένες να εφαρμόζουν ένα ολοκληρωμένο σύστημα 
ιχνηλασιμότητας ώστε να μπορούν να προσδιορίσουν την επιχείρηση από την οποία έχει προέλθει το τρόφιμο 
ή την επιχείρηση στην οποία έχει διατεθεί το προϊόν.  Στόχος της εν λόγω απαίτησης, είναι η ασφάλεια των 
τροφίμων, των δίκαιων ανταλλαγών μεταξύ επιχειρηματιών και η αξιοπιστία των πληροφοριών που διατίθενται 
στους καταναλωτές.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προβαίνουν σε ελέγχους του εν λόγω συστήματος 
ιχνηλασιμότητας που εφαρμόζουν οι εγκαταστάσεις τροφίμων ζωικής προέλευσης, στη βάση ετήσιου 
προγράμματος επιθεωρήσεων. 
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 Πέραν των προγραμματισμένων ελέγχων που πραγματοποιούν, τον Ιούλιο, Αύγουστο και Σεπτέμβριο 
του 2015, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενέργησαν εντατικούς και στοχευόμενους ελέγχους σε εγκαταστάσεις 
παραγωγής, επεξεργασίας και διάθεσης κρεάτων, προκειμένου να διερευνηθεί πληροφορία για απόψυξη 
κατεψυγμένου κρέατος και διάθεση του στην αγορά ως νωπού.  Αναλυτικά διενεργήθηκαν επίσημοι έλεγχοι σε 
σαράντα εννιά (49) εγκαταστάσεις τροφίμων ζωικής προέλευσης, εκ των οποίων τριάντα έξι (36) ήταν 
κρεοπωλεία, εννέα (9) ψυκτικές αποθήκες, δύο (2) εργαστήρια παραγωγής προϊόντων με βάση το κρέας 
(αλλαντοποιεία) και δύο (2) εργαστήρια κοπής ερυθρού κρέατος.  Οι έλεγχοι που πραγματοποιηθήκαν ήταν 
αιφνιδιαστικοί, απροειδοποίητοι και στοχευόμενοι και έγιναν σε μέρες και ώρες εντός και εκτός του κανονικού 
ωραρίου της ∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

 Κατόπιν αξιολόγησης των ευρημάτων των ελέγχων διαφάνηκε πως η πλειονότητα των κατεψυγμένων 
χοιρινών κρεάτων που φτάνουν στην Κύπρο από Κράτη Μέλη καταλήγει στην αλλαντοβιομηχανία, σε 
εστιατόρια και ξενοδοχεία.  Μια μικρή ποσότητα διοχετεύεται σε μικρό αριθμό κρεοπωλείων τα οποία το 
διαθέτουν στους πελάτες τους κατεψυγμένο.  Σε κανένα στάδιο της διακίνησης τέτοιων χοιρινών κρεάτων και 
κατεψυγμένων κοτόπουλων δεν διαπιστώθηκε να διενεργείται απόψυξη.  Σχετικά με την απόψυξη 
κατεψυγμένου κρέατος κοτόπουλου και διάθεσή του στην αγορά ως νωπού, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν 
είχαν λάβει οποιαδήποτε καταγγελία.  Όπως προαναφέρθηκε, κατά τους επίσημους ελέγχους που 
πραγματοποιούνται στις εγκαταστάσεις τροφίμων ζωικής προέλευσης σε καμιά περίπτωση δεν διαπιστώθηκε 
να γίνεται απόψυξη κρέατος κοτόπουλου και διάθεσής του στην αγορά ως νωπού. 

 Όσον αφορά στις καταγγελίες για εισαγωγές κρεάτων χωρίς την υποβολή των αναγκαίων 
πιστοποιητικών από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν πραγματοποιηθεί έλεγχοι κατά πόσο γίνεται η 
σχετική γνωστοποίηση 24 ώρες πριν την άφιξη των προϊόντων και δεν έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε 
παραβίαση της υποχρέωσης αυτής από τους εμπόρους.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες επιθεωρούν το 30% των 
αφίξεων χοιρινών κρεάτων. 

 Καταληκτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι το σύστημα ελέγχου που εφαρμόζουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
σε σχέση με την ιχνηλασιμότητα των κρεάτων, έχει πολύ πρόσφατα επιθεωρηθεί από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και τα αποτελέσματα ήταν ικανοποιητικά. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.210, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 

2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Μετακίνηση γραμμής μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας της ΑΗΚ 
“Αλάμπρα-Αθαλάσσα” 

  Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, σε σχέση με την 
πιο πάνω Ερώτηση της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 15/01/2015 απέστειλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος αίτηση για 
μετακίνηση της γραμμής μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας «Αλάμπρα-Αθαλάσσα» στην περιοχή Ιδαλίου και 
Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ).  Η Μελέτη αυτή εξετάστηκε στην Επιτροπή 
Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων στις 3/3/2015. 

 Η Επιτροπή διαπίστωσε ότι η νέα γραμμή όδευσης εφάπτεται ή/και απέχει 50m από το όριο της 
οικιστικής περιοχής της Ποταμιάς.  Για τον λόγο αυτό, τα μέλη της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων ζήτησαν να εξεταστούν εναλλακτικές λύσεις για σχεδιασμό της όδευσης.  Η ΑΗΚ σε απαντητική 
επιστολή της στις 17/7/2015 ανέφερε ότι είχε ήδη εξετάσει άλλες πιθανές λύσεις και δεν επιθυμούσε να 
συζητήσει το θέμα εναλλακτικής πορείας.  Στις 7/10/2015 το Τμήμα Περιβάλλοντος εξέδωσε περιβαλλοντική 
γνωμάτευση όπου ανέφερε ότι δεν συνηγορεί στην υλοποίηση του έργου. 

 Ακολούθησε συνάντηση στο Γραφείο μου στις 13/1/2016, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι από το 
Τμήμα Περιβάλλοντος, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, τον ∆ήμο 
Ιδαλίου και το Κοινοτικό Συμβούλιο Ποταμιάς. Κατόπιν συζήτησης αποφασίστηκε όπως εξευρεθεί εναλλακτική 
όδευση ομόφωνα δεκτή από τις δύο κοινότητες και εγκριθεί από την ΑΗΚ και στη συνέχεια να κατατεθούν στο 
Τμήμα Περιβάλλοντος συμπληρωματικά στοιχεία για να επανεξεταστεί στην Επιτροπή Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.213, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/11/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας διαβιβάσω τους ακόλουθους 
πίνακες στους οποίους περιλαμβάνονται οι ποσότητες εισαγόμενων νωπών και κατεψυγμένων κρεάτων από 
κράτη μέλη και τρίτες χώρες, κατά τα έτη 2014 και 2015: 

Πίνακας 1:  ∆ιακίνηση Κρεάτων από Κράτη Μέλη προς την Κύπρο-2014 

 Νωπά 
Χοιρινά 
Κρέατα (kg) 

Κατεψυγμένα 
Χοιρινά Κρέατα 
(kg) 

Νωπά 
Βοδινά 
Κρέατα(kg) 

Κατεψυγμένα
Βοδινά 
Κρέατα (kg)  

Νωπά
Αιγοπρόβεια 
Κρέατα (kg) 

Κατεψυγμένα 
Αιγοπρόβεια 
(kg) 

Νωπά 
Κρέατα 
Πουλερικών 
(kg) 

Κατεψυγμένα 
Κρέατα 
Πουλερικών 
(kg) 

 2014 2014 2014 2014 2014 2014 2014 2014

Α΄ 
Εξάμηνο 

697.364,50 2.525.154,73 278.886,66 344.468,23 213.426 47.730,59 394.821,84 3.954.353,84

Β΄ 
Εξάμηνο 

1.403.949 1.920.899,45 237.468,38 417.348,09 81.503 29.593,37 183.447 3.944.850,96

Σύνολο 
2.101.313,50 4.446.054,18 516.355,04 761.816,32 294.929 77.323,96 578.268,84 7.899.204,80

 

 

Πίνακας 2:  ∆ιακίνηση Κρεάτων από Κράτη Μέλη προς την Κύπρο-2015 

 Νωπά 
Χοιρινά 
Κρέατα (kg) 

Κατεψυγμένα 
Χοιρινά 
Κρέατα (kg) 

Νωπά 
Βοδινά 
Κρέατα(kg) 

Κατεψυγμένα
Βοδινά 
Κρέατα (kg)  

Νωπά
Αιγοπρόβεια 
Κρέατα (kg) 

Κατεψυγμένα 
Αιγοπρόβεια 
(kg) 

Νωπά 
Κρέατα 
Πουλερικών 
(kg) 

Κατεψυγμένα 
Κρέατα 
Πουλερικών 
(kg) 

 2015 2015 2015 2015 2015 2015 2015 2015

Α΄ Εξάμηνο 797.231 1.970.427,48 219.779,42 242.710,09 98.931,80 12.094,06 66.852,20 
4.409.814,31

Β΄ Εξάμηνο 764.377,60 2.057.013,74 247.396,63 253.840,68 178.259 10.030 55.147,60 4.450.045,44

Σύνολο 
1.561.608,60 4.027.441,22 467.176,05 496.550,77 277.190,80 22.124,06 121.999,80 8.859.859,75

 

 

Πίνακας 1:  ∆ιακίνηση Κρεάτων από Τρίτες Χώρες προς την Κύπρο 2014 & 2015 

 Νωπά και Κατεψυγμένα 
Χοιρινά Κρέατα (kg) 

Νωπά και Κατεψυγμένα
Βοδινά Κρέατα (kg)  

Νωπά  και Κατεψυγμένα 
Αιγοπρόβεια Κρέατα (kg)  

Νωπά και Κατεψυγμένα 
Κρέατα Πουλερικών (kg) 

 2014 2015 2014 2015 2014 2015 2014 2015

Σύνολο 14318.5 14000 223053,1 435278 744540 759266 699992 699992 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2016 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.214, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.05.214 ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2015 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα:  

2.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει μελετήσει το θέμα και έχει εις γνώση του ότι έχει τύχει 
χειρισμού και από τον Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Αναφορικά με την εκμετάλλευση των γηπέδων, 
σημειώνεται ότι η Σχολική Εφορεία Αγίου ∆ομετίου έχει παραχωρήσει την εκμετάλλευσή τους στον ∆ήμο 
Αγίου ∆ομετίου.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει καμία εμπλοκή με το 
θέμα του διαγωνισμού, εφόσον αφορά αποκλειστικά το διαχειριστή, ήτοι τον ∆ήμο Αγίου ∆ομετίου. 

3. Το Υπουργείο, δεν επιθυμεί οποιεσδήποτε προστριβές εξαιτίας άνισης μεταχείρισης αθλητικών 
σωματείων και για το λόγο αυτό έχει αποστείλει επιστολή προς την Σχολική Εφορεία και ζητά όπως 
τηρείται ενήμερη αναφορικά με το θέμα της διαχείρισης του γηπέδου για να επιτευχθεί η ίση μεταχείριση 
των αθλητικών σωματείων από τον διαχειριστή του γηπέδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.242, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκιουγιου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 
1/12/2016, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επέκταση του πυρηνικού σταθμού Parks II στην Ουγγαρία αφορά ενέργειες από κράτος μέλος της EE, 
το οποίο πρέπει να ενεργεί σύμφωνα με τις Οδηγίες και τους Κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Οι εν 
λόγω νομοθετικές διατάξεις δεν μπορούν να επιβληθούν και για τον προγραμματιζόμενο πυρηνικό σταθμό στο 
Άκκιουγιου, όπου η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν μπορεί να επιβάλει οποιαδήποτε απόφαση/μέτρα στα πλαίσια 
του Ευρωπαϊκού κεκτημένου, εφόσον η Τουρκία δεν είναι κράτος μέλος. 

 ∆εδομένου ότι η EE δεν έχει οποιαδήποτε δικαιοδοσία να αποταθεί στην Τουρκία σε σχέση με τον 
πυρηνικό σταθμό στο Άκκιουγιου, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έχει 
αποστείλει επιστολές στις Γραμματείες των ∆ιεθνών Περιβαλλοντικών Συμβάσεων Espoo αναφορικά με τις 
Περιβαλλοντικές Επιπτώσεις με διασυνοριακό χαρακτήρα και Aarhus για τη συμμετοχή του κοινού και την 
πρόσβαση σε πληροφορίες.  Από τη Γραμματεία της Espoo έχει διευκρινιστεί ότι από τη στιγμή που η Τουρκία 
δεν έχει υπογράψει τις εν λόγω Συμβάσεις, δεν έχει υποχρέωση να ενημερώσει την Κυπριακή Κυβέρνηση για 
την προγραμματιζόμενη ανάπτυξη στο Άκκιουγιου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.251, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.05.251 και ημερομηνία 7 ∆εκεμβρίου 2015, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η εισήγηση για τοποθέτηση πασσάλων στις άκρες των κυρτωμάτων στο δρόμο ∆ερύνειας-Σωτήρας, 
παρά την εκκλησία Απ. Βαρνάβα μελετήθηκε από τον Επαρχιακό Μηχανικό ∆ημοσίων Έργων 
Αμμοχώστου και συμφωνήθηκε ότι η καλύτερη λύση είναι η τοποθέτηση πλαστικών οριοδεικτών 
εκατέρωθεν του κύριου δρόμου ∆ερύνειας- Σωτήρας ώστε να αποτρέπεται η παράκαμψη των 
κυρτωμάτων οδοστρώματος από τους οδηγούς. 

3. Επειδή ο δρόμος ∆ερύνειας-Σωτήρας υπάγεται στη δικαιοδοσία της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Αμμοχώστου, η ∆ιευθύντρια του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων έχει ήδη ζητήσει από τον Έπαρχο 
Αμμοχώστου να διευθετήσει την τοποθέτηση των πλαστικών οριοδεικτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.265, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της σχετικής σας επιστολής πληροφορείσθε τα 
ακόλουθα: 

α.  Ο εργολάβος που ανέλαβε τη μεταφορά λάσπης από το βιολογικό σταθμό της ΚΕΟ στη Λεμεσό στο 
σταθμό παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από οργανικά απόβλητα ANIMALIA στην περιοχή 
Λευκωσίας, έχει εξασφαλίσει στις 27/10/2015, σχετική Άδεια ∆ιαχείρισης Αποβλήτων (Α∆Α) για 
Συλλογή και Μεταφορά αποβλήτων. 

β.  Στην Α∆Α έχουν συμπεριληφθεί οχήματα με μέγιστο επιτρεπόμενο βάρος που φτάνει τα 25.700 κιλά. 
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γ.  Σύμφωνα με στοιχεία που λήφθηκαν τόσο από εταιρεία ΚΕΟ όσο και την εταιρεία ANIMALIA, κατά το 
2015 έχουν παραληφθεί από ΚΕΟ φορτία που δεν υπερβαίνουν τα 21.020 κιλά και μεταφέρθηκαν 
αυθημερόν στην εταιρεία ANIMALIA. 

δ.  Σε επιτόπια επίσκεψη σε χώρο στάθμευσης των οχημάτων του αδειοδοτημένου Συλλέκτη-
Μεταφορέα, δεν έχουν διαπιστωθεί οποιαδήποτε ίχνη αποθήκευσης επί του εδάφους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.281, ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Προβλήματα στο τμήμα του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου, από τον κόμβο του Νοσοκομείο Λεμεσού 
προς Ύψωνα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων η οποία 
απευθύνεται προς τους Γενικούς ∆ιευθυντές τόσο του Υπουργείου μου όσο και του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημόσιας Τάξης, και ημερομηνίας 11/1/2016, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα για τα ερωτήματα που τίθενται: 

1. Πόσα δυστυχήματα έχει δηλωθεί ότι σημειώθηκαν στο συγκεκριμένο σημείο του αυτοκινητοδρόμου τα 
τελευταία πέντε χρόνια; 

 Ο ακριβής αριθμός και τα στοιχεία των δυστυχημάτων για το υπό αναφορά τμήμα του 
αυτοκινητόδρομου, θα πρέπει να σας υποβληθεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης/Αρχηγείο Αστυνομίας, 
που είναι και η αρμοδία Αρχή στην οποία ήδη απευθύνεται η ερώτηση.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν 
έχει ενημερωθεί για οποιαδήποτε σοβαρά δυστυχήματα στο συγκεκριμένο τμήμα του αυτοκινητόδρομου. 

2. Έχουν διαπιστωθεί κατασκευαστικά λάθη στον αυτοκινητόδρομο; 

 α)  Ο αυτοκινητόδρομος Λεμεσού-Πάφου κατασκευάστηκε με βάση εγκεκριμένα γεωμετρικά 
πρότυπα για καθορισμένα όρια ταχύτητας και με τεχνικές προδιαγραφές που βασίζονται στα 
διεθνή πρότυπα.  Επιπρόσθετα έχουν κατασκευαστεί σε κατάλληλα σημεία στην περιοχή 
πρόσθετες σχάρες υδροσυλλογής για αποφυγή της υδρολίσθησης και ως εκ τούτου ο δρόμος 
κρίνεται ασφαλής. 

 β)  Είναι πιθανό, σε περίπτωση ραγδαίας βροχόπτωσης η απορροή των επιφανειακών νερών να μην 
γίνεται με την ίδια ταχύτητα όπως σε συνθήκες κανονικής βροχόπτωσης ή/και τα συστήματα 
υδροσυλλογής να φράσσονται μερικώς από συσσώρευση ακαθαρσιών.  Νοείται όμως ότι και οι 
οδηγοί σε τέτοια περίπτωση θα πρέπει να συμμορφώνονται με τις σχετικές οδηγίες, να οδηγούν 
αμυντικά, με αυξημένη προσοχή και χαμηλή ταχύτητα όπως προτρέπει και η Αστυνομία. 

3. Έχουν δοθεί οδηγίες για άμεση επιδιόρθωση του και πότε; 

 α)  Το Επαρχιακό Γραφείο ∆ημοσίων Έργων Λεμεσού στα πλαίσια της συνήθους συντήρησης του 
δρόμου, προβαίνει σε τακτά χρονικά διαστήματα στον καθαρισμό/συντήρηση των συστημάτων 
απορροής των ομβρίων υδάτων και στο κόψιμο και μάζεμα χόρτων και αχρήστων υλικών από τα 
αυλάκια και πρανή του δρόμου.  Έτσι μειώνεται ο κίνδυνος απόφραξης των συστημάτων 
απορροής των ομβρίων που είναι και ο κύριος λόγος για τη συσσώρευση των νερών στο 
οδόστρωμα.  Ο τελευταίος εκτεταμένος καθαρισμός έχει γίνει τον Ιανουάριο του 2016. 

 β)  Σημειώνεται επιπλέον ότι βρίσκεται σε διαδικασία προσφορών η αναβάθμιση του ανισόπεδου 
κόμβου του Νοσοκομείου Λεμεσού στα πλαίσια της οποίας προβλέπεται η ανακατασκευή 
τμήματος του αυτοκινητόδρομου και η βελτίωση του συστήματος απορροής ομβρίων, 
περιλαμβανομένου και του υπό αναφορά τμήματος.  Η σχετική προσφορά βρίσκεται ενώπιον της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών μετά από προσφυγή και αναμένεται σύντομα η λήψη 
απόφασης για να προωθηθεί η διαδικασία έναρξης του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.283, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

  «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/01/16 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι 
Κανονισμοί που θα ρυθμίζουν θέματα λειτουργίας εκτροφείων σκύλων, ξενοδοχείων σκύλων-γάτων, 
καταφυγίων σκύλων-γάτων και υποστατικών φύλαξης σκύλων έχουν κατατεθεί στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνικό έλεγχο στις 12 Ιουνίου 2014. 
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  Θεωρώ ότι σύντομα η διαδικασία θα ολοκληρωθεί και οι Κανονισμοί θα προωθηθούν στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και μετέπειτα στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση. 

  Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.285, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  ∆ιαχείριση νεκρών ζώων στο οδικό δίκτυο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.05.285 και ημερομηνία 7/1/2016, που απευθύνεται, μεταξύ άλλων, και στο Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Όσον αφορά το οδικό δίκτυο που είναι υπό την ευθύνη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, το Τμήμα έχει 
απευθυνθεί στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, που είναι η Αρμόδια Αρχή για εφαρμογή του κανονισμού για τα 
ζωικά υποπροϊόντα και έχει ζητήσει να περιληφθούν οι ποσότητες που συλλέγονται από το οδικό δίκτυο 
της αρμοδιότητάς του, στη νέα προσφορά για τη Συλλογή, Μεταφορά και Επεξεργασία των ζωικών 
υποπροϊόντων, που θα προκηρύξουν. 

 Οι ποσότητες που συλλέγονται από τους αυτοκινητοδρόμους και υπεραστικούς δρόμους του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων, είναι περίπου 8 τόνοι και το κόστος διαχείρισης θα καλύπτεται από το Τμήμα. 

3. Μέχρι να προκηρυχθεί και κατακυρωθεί ο νέος διαγωνισμός των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και να 
αρχίσει την εκτέλεση του έργου ο νέος ανάδοχος, τα νεκρά ζώα θα συνεχίσουν να θάβονται στην άκρη 
του δρόμου. 

 Αυτή η τακτική επιτρέπεται κατά παρέκκλιση του Κανονισμού ΕΚ 1069/2009, σύμφωνα με τον οποίο, 
επιτρέπεται η ταφή πτωμάτων των νεκρών ζώων συνοδείας, όπως είναι οι σκύλοι και οι γάτοι που 
συλλέγονται από το οδικό δίκτυο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.285, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
14/01/16 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 19 του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1069/2009 για τα ζωικά υποπροϊόντα επιτρέπεται, 
κατά παρέκκλιση, η ταφή ζώων συντροφιάς.  Επιπρόσθετα, ο εν λόγω Κανονισμός εξαιρεί από το πεδίο 
εφαρμογής του τα πτώματα αγρίων ζώων, για τα οποία δεν υπάρχει υπόνοια ότι έχουν μολυνθεί ή προσβληθεί 
από νόσο που μπορεί να μεταδοθεί στον άνθρωπο ή στα ζώα.  Ως εκ τούτου η πρακτική που ακολουθούν οι 
φορείς που αναφέρετε, δεν είναι παράνομη από κτηνιατρικής άποψης. 

 Συναφώς σας πληροφορώ ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες πρόκειται να προκηρύξουν νέο μακροχρόνιο 
διαγωνισμό για τη συλλογή, μεταφορά και επεξεργασία των ζωικών υποπροϊόντων κατηγορίας 1 και 2.  
Προκειμένου να βελτιωθεί ο τρόπος διαχείρισης των νεκρών ζώων στους αυτοκινητόδρομους, ανέλαβαν 
πρωτοβουλία για διαβούλευση με άλλα κυβερνητικά τμήματα/υπηρεσίες/τοπικές αρχές/φορείς και οργανώσεις, 
ώστε να δοθεί σε όσους ενδιαφέρονται η ευκαιρία να συμβληθούν με τη νέα σύμβαση που θα υπάρξει. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.292, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/01/16 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι η Κύπρος τοποθετείται υψηλά ανάμεσα στα κράτη μέλη της ΕΕ, σε ό,τι αφορά στην 
χρήση αντιβιοτικών στην κτηνοτροφία και το γεγονός αυτό μας προβληματίζει ως Υπουργείο.  Για το λόγο αυτό, 
σε συντονισμό με το Υπουργείο Υγείας, εστιάζουμε και ενισχύουμε τις προσπάθειές μας στα πλαίσια της 
Εθνικής Στρατηγικής για την Αντιμετώπιση της Μικροβιακής Αντοχής στα Αντιβιοτικά, η οποία είναι 
εναρμονισμένη με τις διεθνείς προσπάθειες καθώς και με το Σχέδιο ∆ράσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
την αντιμετώπιση του αυξανόμενου κινδύνου από τη μικροβιακή αντοχή στα αντιβιοτικά.  Η Εθνική Στρατηγική, 
ανάμεσα σε άλλα, περιλαμβάνει και συγκεκριμένες δράσεις για μείωση της χρήσης των αντιβιοτικών στην 
κτηνοτροφία.  Ενδεικτικά αναφέρονται οι δράσεις για επιτήρηση και η καταγραφή των τάσεων, για μείωση της 
χρήσης αντιβιοτικών στον άνθρωπο και τα ζώα, για ενίσχυση των μέτρων ελέγχου και πρόληψης λοιμώξεων 
και για ευαισθητοποίηση στο εν λόγω ζήτημα.  Σημειώνεται συναφώς, ότι η χρήση των αντιβιοτικών 
σκευασμάτων στην Κύπρο, προϋποθέτει συνταγογράφηση από εγγεγραμμένο κτηνίατρο. 
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 Παράλληλα, η χώρα μας μετέχει ενεργά στα πλείστα ευρωπαϊκά προγράμματα που δημιουργήθηκαν για 
την αντιμετώπιση του φαινομένου της ανθεκτικότητας των μικροβίων στα αντιμικροβιακά.  Συγκεκριμένα, σε 
ετήσια βάση, υποβάλλονται στοιχεία για τους ελέγχους που γίνονται σε εθνικό επίπεδο για τον εντοπισμό 
ανθεκτικών στελεχών μικροβίων τα οποία πιθανόν να εμφανιστούν, καθώς επίσης και στοιχεία που αφορούν 
στις συνολικές πωλήσεις αντιβιοτικών σκευασμάτων.  Συνεπώς, υπάρχει η δυνατότητα αποτύπωσης τάσεων, 
συσχετίσεων και εξαγωγής χρήσιμων συμπερασμάτων, τα οποία χρησιμοποιούνται ως βάση για τις δράσεις 
για μείωση της χρήσης των αντιβιοτικών στην κτηνοτροφία στις οποίες αναφέρθηκα πιο πάνω. 

 Σύμφωνα με τις ετήσιες εκθέσεις πωλήσεων αντιμικροβιακών παραγόντων που καταγράφονται μέσα 
από το πρόγραμμα “European Surveillance of Veterinary Antimicrobial Consumption (ESVAC)”, οι πωλήσεις-
χρήση στη χώρα μας των αντιμικροβιακών παραγόντων “πολυμιξίνων”, βρίσκονται σε χαμηλά επίπεδα σε 
σχέση με άλλες χώρες της EE.  Ωστόσο, οι προαναφερόμενες δράσεις αφορούν και στη μείωση των 
συγκεκριμένων αντιμικροβιακών παραγόντων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.299, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Έξοδος Ερήμης-Κολοσσίου στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.05.299 και ημερομηνία 15 Ιανουαρίου 2016 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η υπό αναφορά έξοδος συνδέει τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου με το δρόμο προς Ερήμη-
Κολόσσι (Ε0605) ο οποίος έχει γεωμετρικά χαρακτηριστικά αυτοκινητόδρομου (2 λωρίδες κυκλοφορίας 
ανά κατεύθυνση με κεντρικό διαχωριστικό στηθαίο, ασφαλτοστρωμένα ερείσματα, ανισόπεδους 
κόμβους, απομονωτική λωρίδα κ.ά.) και όριο ταχύτητας 100 χ.α.ώ. 

3. Τα γεωμετρικά χαρακτηριστικά της εξόδου αυτής και του εν λόγω δρόμου προς Ερήμη-Κολόσσι, ως 
επίσης και τα όρια ταχύτητας που έχουν καθοριστεί, πληρούν τα εγκεκριμένα από το Υπουργικό 
Συμβούλιο γεωμετρικά πρότυπα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

4. Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία δυστυχημάτων της Αστυνομίας, που διαθέτει το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων, για την τριετία 2012-2014 δεν έχουν καταγραφεί οδικές συγκρούσεις στην έξοδο που συνδέει 
τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου με το δρόμο προς Ερήμη. 

5. Για τους πιο πάνω λόγους δεν ενδείκνυται η μείωση των υφιστάμενων ορίων ταχύτητας που έχουν 
καθοριστεί στο υπό αναφορά οδικό δίκτυο. 

6. Σε σχέση με τον οδικό φωτισμό, σημειώνεται ότι επί του παρόντος το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δε 
διαθέτει κονδύλι για εγκατάστασή του, όπως και για άλλους κόμβους στους αυτοκινητόδρομους.  Το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων καταβάλλει προσπάθειες για την εξασφάλιση κονδυλιών μέσω 
συγχρηματοδοτούμενων έργων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τον ηλεκτροφωτισμό κόμβων στους 
αυτοκινητόδρομους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2016 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.300, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.05.300 και ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου, 2016 
αναφορικά με την ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και ειδικότερα για τα μέτρα που λαμβάνονται για την πυρόσβεση πυρκαγιάς που τυχόν συμβεί σε ξενοδοχειακή 
επιχείρηση στην περιοχή Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα ζητήματα ασφάλειας και υγείας σε ξενοδοχειακές επιχειρήσεις, είναι θέματα υψίστης προτεραιότητας 
για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ) και αποτελούν προϋπόθεση για την νόμιμη λειτουργία 
των επιχειρήσεων αυτών. 

2. Παρά ταύτα, πληροφοριακά αναφέρεται ότι το θέμα της πυρόσβεσης πυρκαγιάς εκπίπτει των 
αρμοδιοτήτων του Οργανισμού.  Οι υφιστάμενοι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμοι 
και Κανονισμοί δεν αντιμετωπίζουν σε λεπτομέρεια τα θέματα ασφάλειας και υγείας, αφού αυτά 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες άλλων Αρχών που έχουν την τεχνογνωσία, το νομικό υπόβαθρο και την 
εμπειρία να μελετήσουν το θέμα και εφόσον διαπιστώσουν τυχόν ελλείψεις, να 
καθοδηγήσουν/συμβουλεύσουν τους επιχειρηματίες για την λήψη διορθωτικών μέτρων ώστε να υπάρξει 
συμμόρφωση ως προς τις πιθανές αυτές ελλείψεις. 
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3. Τέλος ενημερωτικά αναφέρεται ότι, στο θέμα της πυροπροστασίας των ξενοδοχειακών επιχειρήσεων, ο 
Οργανισμός εμπλέκεται με τον Κανονισμό 16(2) της περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων 
νομοθεσίας, όπου προβλέπεται ότι, η κατά του πυρός προστασία πρέπει να εξασφαλίζεται σύμφωνα με 
τις εκάστοτε ισχύουσες οδηγίες της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.  ∆ιευκρινίζεται δε ότι, με βάση τον 
συγκεκριμένο Κανονισμό, στις περιπτώσεις που ο Οργανισμός ενημερωθεί από την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία για ελλείψεις σε θέματα πυρασφάλειας σε συγκεκριμένη ξενοδοχειακή μονάδα, ο ΚΟΤ απαιτεί 
την άμεση συμμόρφωση των επιχειρηματιών με τις υποδειχθείσες ελλείψεις και σε αντίθετη περίπτωση 
προχωρεί στην λήψη των ενδεδειγμένων δικαστικών μέτρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.311, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη βελτίωση της λεωφόρου Κώστα Λοΐζου στην 
Κοινότητα Κάτω Πύργου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει αναλάβει να εκπονήσει ρυθμιστικά και κατασκευαστικά σχέδια για 
βελτίωση του δρόμου, σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Για το σκοπό αυτό 
ετοίμασε χωρομετρική αποτύπωση του δρόμου.  Λόγω όμως των πολλών ειλημμένων υποχρεώσεων 
που έχει αναλάβει πρόσφατα το Τμήμα για υλοποίηση των ώριμων έργων που εξαγγέλθηκαν από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, δεν αναμένεται να γίνει σύντομα η ολοκλήρωση του ρυθμιστικού σχεδίου. 

3. Σημειώνεται ότι μόλις ολοκληρωθεί το ρυθμιστικό σχέδιο, θα πρέπει να γίνει δημόσια παρουσίασή του 
στην Κοινότητα και εφόσον εγκριθεί, θα προχωρήσει η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. 

4. Όπως προκύπτει από το πιο πάνω το Έργο προς το παρόν δεν είναι ώριμο για ένταξη του στον 
Προϋπολογισμό για υλοποίηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.317, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τη θέση της κυβέρνησης επί των ζητημάτων σχετικά με τη 
λειτουργία και την εναρμόνιση του Κέντρου Αίματος με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

1. Εναρμόνιση Κέντρου Αίματος 

Το Κέντρο Αίματος, το οποίο λειτουργεί για τις ανάγκες της Επαρχίας Λευκωσίας, είναι εναρμονισμένο 
με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Στην παρούσα φάση, βρίσκεται στην διαδικασία της πιστοποίησης ISO 
9001 και οι εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν εντός του δεύτερου εξαμήνου του 2016. 

2. Μοριακή μέθοδος NAT για έλεγχο των παραγώγων του αίματος 

Ο διαγωνισμός προκηρύχθηκε από τη ∆ιεύθυνση Αγορών και Προμηθειών, υποβλήθηκαν δύο 
προσφορές, οι οποίες αξιολογήθηκαν και ήδη έγιναν οι γνωστοποιήσεις και η προκαταρκτική ενημέρωση 
στον οικονομικό φορέα που πληρούσε όλες τις προδιαγραφές.  Ο οικονομικός φορέας που δεν κέρδισε 
υπόβαλε ένσταση και ο διαγωνισμός βρίσκεται ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.318, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.318 και ημερομηνία 14.01.2016, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί, μετά από καταγγελίες πολιτών, 
αναφορικά με παράνομη χρήση υποστατικών από κτηνοτρόφο στη Σουσκιού της Επαρχίας Πάφου, και κατόπιν 
διερεύνησης του θέματος με την καθ’ ύλην αρμόδια Αρχή (Έπαρχο Πάφου), σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Η καταγγελία λήφθηκε με επιστολή στις 20.04.15 από παραπονούμενους πολίτες στην αρμόδια Αρχή 
(Έπαρχο Πάφου).  Ακολούθησε επιτόπια εξέταση του περιεχομένου της από λειτουργό της Επάρχου 
Πάφου με την Κοινοτάρχη Νικόκλειας, επειδή η Τ/Κ κοινότητα Σουσκιούς στην οποία βρίσκονται τα ζώα 
είναι χωρίς Τοπική Αρχή και διαπιστώθηκε ότι ο καταγγελλόμενος εκτρέφει σε πρόχειρα υποστατικά σε 
Τ/Κ γη μεγάλο αριθμό ζώων (χοίρους) οι οποίοι περιφέρονται ελεύθερα και προκαλούν ζημιές σε 
ιδιωτικές περιουσίες.  Ακολούθησε επικοινωνία με τον ιδιοκτήτη των ζώων, ο οποίος ζήτησε προθεσμία 
τριών μηνών για να πουλήσει τα ζώα του και να μετακινήσει τα πρόχειρα υποστατικά, τα οποία όπως 
διαπιστώθηκε κατέχονται χωρίς άδεια μίσθωσης από τον Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών.  Την 01.07.2015 
του στάληκε επιστολή με προθεσμία ενός μηνός για κατεδάφιση των παράνομων υποστατικών στα 
οποία διατηρούνται τα ζώα και προειδοποίηση λήψης δικαστικών μέτρων εναντίον του εάν δεν 
συμμορφωθεί, 
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(β) επειδή δεν υπήρξε συμμόρφωση από μέρους του, ύστερα από συνεργασία μεταξύ της Επάρχου Πάφου 
και της Υπηρεσίας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και αφού έγινε αποτύπωση των υποστατικών από 
χωρομέτρη της Υπηρεσίας για να διαπιστωθούν τα τεμάχια στα οποία αυτά βρίσκονται, στάληκε έκθεση 
πταίσματος στις 25.02.2016 στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για λήψη δικαστικών μέτρων 
εναντίον του, τόσο για την παράνομη κατοχή και χρήση των υποστατικών χωρίς πιστοποιητικό έγκρισης, 
όσο και για την κατοχή τους χωρίς τη συγκατάθεση της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών. 

2. Σημειώνεται ότι οι παραπονούμενοι είχαν συνάντηση με την Έπαρχο Πάφου κα Μαίρη Λάμπρου στις 
07.02.2016, κατά την οποία ενημερώθηκαν για τις ενέργειες που γίνονται από το Γραφείο της Επάρχου για 
επίλυση του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.322, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.325, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2016, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.05.325 και ημερομηνία 22 Ιανουαρίου 2016, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η Τεχνική Επιτροπή δεν έκρινε δικαιολογημένη την κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος στον κύριο 
δρόμο Λιβαδιών-Κελλιών κατά μήκος της Βιοτεχνικής Περιοχής γιατί ο δρόμος αυτός είναι συνδετήριος 
δρόμος μεγάλου μήκους όπου δεν έχει παρατηρηθεί διασταύρωση πεζών. 

3. Η Τεχνική Επιτροπή εισηγήθηκε όπως η Αστυνομία διευθετήσει τη συστηματικότερη αστυνόμευση του 
ορίου ταχύτητας στον εν λόγω δρόμο και το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων διευθετήσει την αναβάθμιση της 
σήμανσης/σηματοδότησης και τοποθετήσει εγκάρσιες κίτρινες γραμμές όπου χρειάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.328, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα που αφορά ερώτηση για ενδεχόμενη ακύρωση προσφορών για 
ανάπλαση της λεωφόρου Τσερίου στο Στρόβολο και προκήρυξη προσφορών για επανασχεδιασμό της και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το έργο είναι πολεοδομικό και το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων έχει την ευθύνη 
μόνο για την υλοποίησή του. 

2. Ο προκαταρκτικός σχεδιασμός και ο προγραμματισμός τέτοιων έργων, αφορά το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως και το Υπουργείο Εσωτερικών. 

3. Στο παρόν στάδιο δεν έχουν δοθεί οδηγίες για ακύρωση του διαγωνισμού και επανασχεδιασμού του 
έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.332, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αδειοδότηση για εγκατάσταση μετεωρολογικού ραντάρ στην τοποθεσία  
“Ελιόβουνος”, περιοχή Νατάς Πάφου  

 
 Αναφέρομαι στη σχετική με το θέμα επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2016 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Μετεωρολογίας, ως Αναθέτουσα Αρχή για την εγκατάσταση και λειτουργία 2 μετεωρολογικών 
ραντάρ, έχει υπογράψει στις 25 Ιουνίου 2013, τη σχετική Σύμβαση με αριθμό 13.25.001 (16/2012/∆) με τη 
Space Hellas Α.Ε (Ανάδοχος), διαρκείας 13 ετών. 

 Σύμφωνα με την σύμβαση οι υποχρεώσεις εξεύρεσης της κατάλληλης γης, αγοράς, εγκατάστασης και 
συντήρησης των ραντάρ είναι αποκλειστική ευθύνη του Ανάδοχου, όπως επίσης ευθύνη του Ανάδοχου είναι 
και η τήρηση όλων των διαδικασιών έκδοσης αδειών με βάση την κείμενη νομοθεσία.  Στις ενέργειες του 
Ανάδοχου, η Αναθέτουσα Αρχή λειτουργεί συμβουλευτικά, ενώ οι προδιαγραφές των χώρων εγκατάστασης 
των δύο μετεωρολογικών ραντάρ αναφέρονται στη σύμβαση. 
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 Με βάση τη σύμβαση ο Ανάδοχος έχει ήδη εγκαταστήσει, κατόπιν όλων των νόμιμων διαδικασιών, το 
ένα από τα δύο ραντάρ, στην τοποθεσία “Αλώνα” περιοχή Αραδίππου, από όπου θα γίνεται μετεωρολογική 
επόπτευση του αεροδρομίου Λάρνακας. 

 Το δεύτερο μετεωρολογικό ραντάρ πρέπει, με βάση τη σύμβαση, να εγκατασταθεί στην περιοχή Πάφου 
προκειμένου να εποπτεύεται μετεωρολογικά το αεροδρόμιο Πάφου.  Ως υποψήφιες τοποθεσίες εξετάστηκαν ο 
“Ελιόβουνος” (και όχι Λίμνες) στην περιοχή Νατάς, το “Μελισσόβουνο” στην περιοχή Τάλας, το ∆άσος “Πυκνή” 
στην περιοχή Πέγειας και οι “Ορείτες” στην περιοχή Κούκλια.  Αφού μελετήθηκαν όλες οι παράμετροι που 
αφορούν τη σύμβαση και τις υποχρεώσεις του Ανάδοχου έναντι της Αναθέτουσας Αρχής αλλά και μετά από 
αποκλεισμό των περιοχών “Μελισσόβουνο” (λόγω άρνησης της Ιεράς Μονής Αγ. Νεοφύτου να προβεί σε 
μίσθωση, παρόλη την αρχική της θετική άποψη), “Πυκνή” (λόγω ύπαρξης κεραίας του Υπ. Συγκοινωνιών και 
πιθανότητας παρεμβολών) και “Ορείτες” (λόγω της εγγύτητας των ανεμογεννητριών), επελέγη κατόπιν 
πρότασης του Ανάδοχου και σύμφωνης γνώμης της Αναθέτουσας Αρχής η τοποθεσία “Ελιόβουνος”. 

 Όλες οι διαδικασίες τις οποίες προωθεί ο Ανάδοχος προκειμένου να αποκτηθεί η άδεια εγκατάστασης 
διέπονται από το Κυπριακό ∆ίκαιο και έχουν κατατεθεί σε όλες τις αρμόδιες αρχές τόσο η Μελέτη 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων όσο και η Μελέτη Περιβαλλοντικών Αντιμέτρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.334, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
02.02.2016, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

  Στα πλαίσια αίτησης για πολεοδομική άδεια για την κατασκευή κατασκηνωτικού χώρου στα Λουτρά της 
Αφροδίτης εντός της Χερσονήσου του Ακάμα, στο Νέο Χωριό (ΠΑΦ/00264/2015), υποβλήθηκε στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος μέσω της αδειοδοτούσας αρχής έντυπο Προκαταρκτικής Έκθεσης Επιπτώσεων στο 
Πέριβάλλον (ΠΕΕΠ), καθώς και Μελέτη ∆έουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (Μ∆ΕΕΠ), 
σύμφωνα με τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμο Αρ. 153(Ι)/2003. 

 Η Μ∆ΕΕΠ για την περιοχή του δικτύου Natura 2000 “Χερσόνησος Ακάμα” εξετάστηκε στις 16.11.2015.  
Η άμεση περιοχή χωροθέτησης του έργου αποτελεί γεωργική έκταση με κύρια καλλιέργεια αυτή της ελιάς και 
χαρουπιάς και περιλαμβάνει τους ακόλουθους τύπους οικοτόπων:  δάση ελιάς και χαρουπιάς με 
συνανθρωπική βλάστηση, δάση ελιάς και χαρουπιά με τραχεία Πεύκη, και θαμνώνες με αόρατους Juniperus 
phoenicea και ελιές και χαρουπιές. 

  Κατά την αξιολόγηση της Μ∆ΕΕΠ διαφάνηκε ότι τυχόν υλοποίηση του έργου δεν θα επιφέρει αρνητικές, 
μη αναστρέψιμες επιπτώσεις στην προστατευόμενη περιοχή και ιδιαίτερα στα αντικείμενα προστασίας της τα 
είδη και οικοτόπους χαρακτηρισμού της περιοχής. 

 Η υποβληθείσα ΠΕΕΠ εξετάστηκε σε συνεδρίαση της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων στις 22.1.2016.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης εντοπίστηκαν η ανάγκη διευκρίνισης διαφόρων 
θεμάτων, όπως οι δραστηριότητες, οι κατασκευές και άλλες επεμβάσεις που προτείνονται εντός της ζώνης 
προστασίας της παραλίας, η πρόσβαση στο προτεινόμενο έργο, η προμήθεια νερού ύδρευσης, η χωροθέτηση 
αντίσκηνων, τροχόσπιτων και χώρων στάθμευσης, κ.ά.  Με βάση τα πιο πάνω, ζητήθηκε όπως κατατεθεί 
Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) με επικέντρωση στα πιο πάνω θέματα σύμφωνα με 
τα άρθρα 13 και 15(5) του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον Νόμου 140(Ι)/2005 έως 
2014, η οποία θα αξιολογηθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2016 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.342, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. Ερ:.  23.06.010.05.342 ημερομηνίας 27/1/2016 και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

1. Η λίμνη Ορόκλινης, λόγω της μεγάλης ορνιθολογικής σημασίας της και του μικρού σχετικά μεγέθους της, 
έχει περιφραχτεί μέσα στα πλαίσια υλοποίησης του έργου LIFE10NATCY716 (2012-2014) του οποίου η 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας ήταν επικεφαλής εταίρος και σε αυτό συμμετείχαν ο Πτηνολογικός 
Σύνδεσμος Κύπρου, το Τμήμα ∆ασών, το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορόκλινης. 
Ταυτόχρονα έχουν δημιουργηθεί δύο υπερυψωμένα παρατηρητήρια για πτηνοπαρατήρηση, καθώς και 
έχουν τοποθετηθεί ενημερωτικές πινακίδες σε τρία διαφορετικά σημεία.  Ως αποτέλεσμα αυτής της 
περίφραξης μειώθηκαν στο ελάχιστο οι ενοχλήσεις πουλιών από την παρουσία επισκεπτών εντός της 
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λίμνης με ή χωρίς κατοικίδια ζώα.  Στην λίμνη καταγράφηκαν μικροί αριθμοί Φλαμίνγκος (όπως και στη 
λίμνη Παραλιμνίου).  Η τοπική κοινωνία, λόγω και της συνεργασίας που είχε με τους αρμόδιους φορείς 
και της τακτικής ενημέρωσης που τύγχανε μέσω του έργου LIFE έχει “αγκαλιάσει” τον υγρότοπο τον 
οποίο και θεωρεί ως ένα στοιχείο που δίδει αξία στην ευρύτερη περιοχή της Ορόκλινης. 

2. Οι αλυκές Λάρνακας αποτελούνται από ένα εκτεταμένο σύστημα υγροτόπων που εκτός της κυρίως 
αλυκής, εκτείνονται ανατολικά εντός και εκτός του περιφραγμένου χώρου του αεροδρομίου Λάρνακας 
προς το Μενεού (λίμνες Ορφανή, Λατσί, Κόκκινος).  Κατά το τελευταίο δεκαήμερο του μηνός ∆εκεμβρίου 
2015 παρατηρήθηκε μεγάλη μετακίνηση των Φλαμίνγκος που διαχείμαζαν στην αλυκή Ακρωτηρίου προς 
τις Αλυκές Λάρνακας ενώ αυξήθηκε γενικά η παρουσία του είδους στην Κύπρο κατά την πιο πάνω 
περίοδο.  Η ευκολία στην πρόσβαση σε συνδυασμό με τη διεξαγωγή φωτογραφικού διαγωνισμού με 
θέμα το Φλαμίνγκο, που είχε προκηρύξει η εταιρεία ανάπτυξης Λάρνακας και τη μεγάλη προβολή που 
έτυχε το γεγονός από τα ΜΜΕ, ώθησε πολλούς επισκέπτες στην περιοχή με αποτέλεσμα κάποιοι από 
αυτούς είτε να εισέλθουν εντός του νερού, είτε να πετάξουν μοντέλα-αεροπλανάκια με κάμερες (drones), 
στην προσπάθεια τους να φωτογραφήσουν τις καλύτερες δυνατές εικόνες. 

3.  Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας ενήργησε από την πρώτη στιγμή που παρατηρήθηκαν προβλήματα 
όχλησης των φλαμίνγκο και σε συνεργασία με άλλα Τμήματα που ασχολούνται με τη διαχείριση της 
περιοχής έλαβαν τα πιο κάτω μέτρα: 

 i.  Τακτικές περιπολίες στην περιοχή και παροχή συμβουλών στο κοινό για αποφυγή ακραίων 
συμπεριφορών. 

 ii.  Παρουσία λειτουργού της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας στην τηλεοπτική εκπομπή του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (εκπομπή ΜΕΡΑ ΜΕΣΗΜΕΡΙ 13/1/2016) με θέμα τα 
Φλαμίνγκος και τις αλυκές όπου το θέμα της ενόχλησης συζητήθηκε και έγινε έκκληση στο κοινό 
να επιδεικνύει σεβασμό και να κρατά αποστάσεις από το νερό, κατά τις επισκέψεις του στην 
περιοχή. 

 iii.  Κατά τη διάρκεια των μηνιαίων καταγραφών υδροβίων που διεξάγει η Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας και συγκεκριμένα στις 14/1/2016 στις αλυκές Λάρνακας, έγινε παρόμοια δήλωση από 
λειτουργό που διεξήγαγε τις καταγραφές σε συνεργείο του τηλεοπτικού σταθμού ΑΝΤ1 που 
ζήτησε σχετική δήλωση, κατά την οποία έγινε παραίνεση στο κοινό να σέβεται το χώρο, αφού 
εξηγήθηκε η σημασία του ως περιοχής Ζώνης Ειδικής Προστασίας του δικτύου ΝΑΤΟΥΡΑ 2000 
αλλά και η σημασία του είδους ως διαχειμάζοντος για την περιοχή.  

 iv.  Στις 2/2/2016 η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, μέσω δελτίου τύπου, καλούσε το κοινό να ενεργεί 
λελογισμένα, διακριτικά και με σεβασμό κατά τις επισκέψεις του στις αλυκές Λάρνακας. 

 Είναι πιθανό, παρόμοιες μαζικές συναθροίσεις σπάνιων ειδών πουλιών σε συνδυασμό με προβολή από 
τα ΜΜΕ να ωθήσει εκ νέου το κοινό σε επισκέψεις σε ευαίσθητους περιβαλλοντικά χώρους όπου παρόμοιες 
συμπεριφορές δυνατό να επαναληφθούν. 

 Η τακτική ενημέρωση του κοινού για την αξία των περιοχών αυτών σε συνδυασμό με την παρουσία των 
αρμόδιων φορέων στις περιοχές, για έλεγχο αλλά και σε συνδυασμό με κάποια έργα υποδομής που μπορούν 
να γίνουν σε κάποιες περιοχές (παρατηρητήρια, κέντρα ενημέρωσης, κλείσιμο κάποιων διόδων πρόσβασης σε 
ευαίσθητες περιβαλλοντικά περιοχές) θα μειώσουν σημαντικά το πρόβλημα.  Τα πιο πάνω θα πρέπει να 
αρχίσουν να γίνονται σε βάθους χρόνου αφού το κοινό θα πρέπει να επισκέπτεται αυτές τις περιοχές διότι 
μόνο μέσα από την επαφή του με το φυσικό περιβάλλον μπορεί να γνωρίσει και να εκτιμήσει το φυσικό πλούτο 
της χώρας μας ώστε να ευαισθητοποιηθεί για την ανάγκη προστασίας του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.342, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Προστασία των φλαμίνγκο στην Αλυκή Λάρνακας και τη Λίμνη Ορόκλινης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1η 
Φεβρουαρίου 2016, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Κατά τη φετινή χρονιά, παρατηρήθηκε ένας μεγάλος αριθμός φλαμίνγκο στους υγρότοπους της Αλυκής 
Λάρνακας και της Λίμνης Ορόκλινης, δημιουργώντας ένα ελκυστικό θέαμα και αυξάνοντας την επισκεψιμότητα 
στις περιοχές αυτές.  Είναι γεγονός ότι σε κάποιες περιπτώσεις παρατηρήθηκαν και ακραία φαινόμενα, όπως 
είσοδος εντός της Αλυκής Λάρνακας και χρήση drone για κινηματογράφηση, με αποτέλεσμα την παρενόχληση 
των πτηνών. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ως αρμόδια υπηρεσία για τις περιοχές του ∆ικτύου Natura 2000, στο οποίο 
περιλαμβάνονται τόσο οι Αλυκές Λάρνακας, όσο και η Λίμνη Ορόκλινης, έκανε συχνές εποπτεύσεις στην 
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περιοχή, με στόχο την αποφυγή τέτοιων περιστατικών.  Παράλληλα, στον χώρο των Αλυκών Λάρνακας και της 
Ορόκλινης υπάρχουν τοποθετημένες πινακίδες, στις οποίες αναφέρεται ότι απαγορεύεται η ενόχληση των 
πουλιών. 

 Πληροφορείσθε επίσης ότι, για την περιοχή των Αλυκών Λάρνακας εκπονείται ∆ιαχειριστικό Σχέδιο, το 
οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί τον Ιούνιο, σκοπός του οποίου είναι η ολοκληρωμένη διαχείριση και 
προστασία των οικοτόπων και ειδών της περιοχής, αλλά και η ανάδειξή της. 

 Όσον αφορά τη Λίμνη Ορόκλινης, μέσα από τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τους Περί 
Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμους του 2003 έως 2015, έχει ήδη εκδοθεί 
∆ιάταγμα δυνάμει του άρθρου 15(1), το οποίο αναφέρει τον σκοπό, τα μέτρα διατήρησης και διαχείρισης της 
περιοχής, τις δραστηριότητες που επιτρέπονται, αλλά και τις απαγορεύσεις εντός της Ειδικής Ζώνης 
∆ιατήρησης (ΕΖ∆).  Στις απαγορεύσεις, μεταξύ άλλων, είναι και η είσοδος τροχοφόρων στον περιφραγμένο 
χώρο της ΕΖ∆, η παρενόχληση των ειδών πανίδας και η διατάραξη των χώρων αναπαραγωγής ή ανάπαυσής 
τους.  Αντίστοιχο ∆ιάταγμα είναι υπό ετοιμασία και για την περιοχή των Αλυκών Λάρνακας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.344, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σχετικά με την εγκατάσταση συστήματος φωτοεπισήμανσης για 
τροχαίες παραβάσεις σε ολόκληρη την Κύπρο και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

2. Τα προκαταρκτικά έγγραφα διαγωνισμού για την εγκατάσταση Συστήματος Φωτοεπισήμανσης σε 
ολόκληρη την Κύπρο έχουν ολοκληρωθεί. 

3. Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων απέστειλε επιστολή στη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας ζητώντας τις απόψεις της σχετικά με τα νομικά ζητήματα που προέκυψαν, η οποία 
απάντησε στο Υπουργείο στις 11.4.2016.  Ως εκ τούτου, η απάντηση της Νομικής Υπηρεσίας θα 
μελετηθεί σε νέα σύσκεψη όπου θα παρθούν τελικές αποφάσεις. 

4. Βάσει των πιο πάνω, δεν μπορεί να δοθεί δεσμευτικό χρονοδιάγραμμα για την προκήρυξη του 
διαγωνισμού και την εκτέλεση του έργου. 

5. Στο παρόν στάδιο, έχουν εγκατασταθεί και λειτουργούν δύο (2) συσκευές φωτοεπισήμανσης για τον 
έλεγχο του ορίου ταχύτητας στη Λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.346, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακέλου Ερ. 23.06.010.05.346 και ημερομηνία 04/02/2016 που 
αφορά την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ο δρόμος από το χωρίο Ασγάτα μέχρι το στρατόπεδο 
Κελευστών Μιλτιάδη και Χριστάκη Χριστοφόρου εμπίπτει στις αρμοδιότητες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λεμεσού και ως εκ τούτου σας παραθέτω τα πιο κάτω για ενημέρωση σας: 

2. Ο υπό αναφορά δρόμος έχει μήκος 1.5 χιλιόμετρα, είναι χωμάτινος και πρόσφατα έχει διαπλατυνθεί και 
έχει βελτιωθεί χωματουργικά.  Απομένει η ασφαλτόστρωση του.  Ο δρόμος συντηρείται σε τακτά χρονικά 
διαστήματα, ώστε να είναι λειτουργικός αλλά δεν μπορεί να ασφαλτοστρωθεί στο παρόν στάδιο, λόγω 
του μεγάλου κόστους που υπολογίζεται γύρω στις €450,000. 

3. Πληροφοριακά να αναφέρω ότι σε περίπτωση ασφαλτόστρωσης του θα αναπτύσσονται μεγάλες 
ταχύτητες και θα προκύψει η ανάγκη για τοποθέτηση προστατευτικών κιγκλιδωμάτων, με ένα 
επιπρόσθετο κονδύλι των €50,000 περίπου. 

4. Λαμβάνοντας υπόψη τα οικονομικά του κράτους, είναι πολύ δύσκολο η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού να 
προβεί σε ασφαλτόστρωση του υπό αναφορά δρόμου.  Σύμφωνα με τα πιο πάνω ο δρόμος θα 
συνεχίσει να συντηρείται μέσα στα πλαίσια του αναπτυξιακού προϋπολογισμού. 

5. Σε περίπτωση που το Υπουργείο Άμυνας επιθυμεί να προχωρήσει σε ασφαλτόστρωση του, θα πρέπει 
να καταβάλει το προαναφερθέν ποσό στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαΐου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.05.347, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2016 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και σας πληροφορώ ότι οι Οδοντιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας στα πλαίσια του στρατηγικού τους 
προγραμματισμού έχουν εκπονήσει ένα τριετές πρόγραμμα αναβάθμισης του υλικοτεχνικού εξοπλισμού τους 
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για την περίοδο 2016-2018.  Για το σκοπό αυτό και σε συνεργασία με τη διεύθυνση του Υπουργείου Υγείας, 
έχουν πετύχει την ετήσια αύξηση του κονδυλίου που διαθέτουν από τις €50,000 στις €86,000. 

2. Το πρόγραμμα αυτό περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, την αγορά 12 νέων οδοντιατρικών μηχανημάτων.  
Στις άμεσες μας προτεραιότητες για το 2016 είναι η αντικατάσταση του οδοντιατρικού μηχανήματος στο Κέντρο 
Υγείας Αχερίτου. 

3. Σημειώστε ότι η οδοντιατρική καρέκλα που χρησιμοποιείται στο παρόν στάδιο μέχρι την ολοκλήρωση 
της διαδικασίας προκήρυξης και κατακύρωσης των προσφορών για τα νέα οδοντιατρικά μηχανήματα, έχει 
επιδιορθωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2016 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.351, ημερομηνίας 2 

Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 9/2/2016, αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση 
που πήραμε στις 3/3/2016 από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

i. Οι λογαριασμοί εκδίδονται καθημερινά, είναι διαχωρισμένοι σε 38 ζώνες σε παγκύπρια βάση, 
αποστέλλονται για ταχυδρόμηση αυθημερόν μετά την έκδοση τους και παρέχεται ικανοποιητικός χρόνος 
πέραν των 17 ημερών για την εξόφληση τους.  Σημειώνεται, επιπλέον, ότι η διακοπή για ενδεχόμενη μη 
πληρωμή, δεν εκτελείται για τουλάχιστο άλλες 15 ημέρες.  Συνεπώς η ΑΗΚ δεν ευθύνεται για τυχόν 
καθυστερήσεις στην παραλαβή των λογαριασμών. 

ii. Σημειώνεται, επίσης, ότι για συγκεκριμένα παράπονα από πελάτες που δεν ενημερώνονται εγκαίρως 
κατ’ επανάληψη, η ΑΗΚ ενημερώνει με γραπτό τηλεφωνικό μήνυμα στην περίπτωση που ο λογαριασμός 
τους παραμένει απλήρωτος με ακριβή ημερομηνία διακοπής της παροχής, ούτως ώστε να διευθετούν τις 
οφειλές τους. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις χρειαστείτε σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.355, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.357, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακέλου 23.06.010.05.357 και ημερομηνία 9.2.2016 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα τρία πρώην κυβερνητικά μέλη του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών, οι οποίοι 
εκπροσωπούσαν το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, το ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και τη ∆ιευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
υπέβαλαν τις παραιτήσεις τους και αντικαταστάθηκαν στις 26.1.2016 με την ταυτάριθμη επιστολή μου 
προς τον Πρόεδρο του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών ημερομηνίας 26.1.2016 (παράρτημα 1). 

3. Σημειώνεται ότι οι λόγοι για τους οποίους τα τρία κυβερνητικά μέλη παραιτήθηκαν, καταγράφονται στην 
προς εμέ επιστολή τους ημερομηνίας 25.1.2016 και στην προς το ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας επιστολή ημερομηνίας 29.9.2015 (παράρτημα 2). 

4. Όσον αφορά το θέμα της έρευνας που διεξήγαγε, ως αναφέρετε, το Γραφείο της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
αντιλαμβάνομαι ότι αναφέρεστε στο Παράπονο με αρ. Α/Π 2295/2015 κατά του Συμβουλίου Εγγραφής 
Κτηματομεσιτών (επιστολή Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ημερομηνίας 18.3.2016, παράρτημα 3).  Σε σχέση με 
το πιο πάνω παράπονο, σας πληροφορώ ότι το Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών έχει ήδη 
απαντήσει σχετικά στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως για το θέμα αυτό με επιστολή του ημερομηνίας 28.4.2016 
(παράρτημα 4), ενώ για το σκέλος που αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών, οι σχετικές αποφάσεις θα 
ληφθούν στα πλαίσια του προωθούμενου Νομοσχεδίου που τροποποιεί τους περί Κτηματομεσιτών 
Νόμους του 2010 και 2012. 

5. Το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει διερευνήσει περαιτέρω τις καταγγελίες εναντίον του Προέδρου του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών, αλλά θα ήθελα να επισημάνω ότι τους τελευταίους μήνες η 
κατάσταση έχει βελτιωθεί σημαντικά, εφόσον το Συμβούλιο συνεδριάζει και λειτουργεί σε τακτά χρονικά 
διαστήματα (9 συνεδρίες σε διάστημα 4 μηνών), επικυρώνει ανελλιπώς κατά την επόμενη συνεδρία τα 
Πρακτικά του, έχει ολοκληρώσει την εξέταση όλων των αιτήσεων που εκκρεμούσαν ενώπιον του (πλην 
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αριθμού προβληματικών περιπτώσεων για τις οποίες εκκρεμεί γνωμάτευση στο Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα) και έχει προβεί στην ανανέωση όλων των ετήσιων αδειών άσκησης επαγγέλματος 
κτηματομεσίτη και βοηθού κτηματομεσίτη. 

6. Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2016 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.364, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας, με αριθμό φακ. 23.06.010.05.364 και 
ημερ. 12 Φεβρουαρίου 2016, σχετικά με την πιλοτική εφαρμογή του Προγράμματος “Ξοδεύοντας Έξυπνα” από 
τον Οργανισμό Junior Achievement Κύπρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το πρόγραμμα θα αξιολογηθεί περί το τέλος Μαΐου - αρχές Ιουνίου του 2016, από τον Οργανισμό Junior 
Achievement Κύπρου, από τον οποίο και θα υποβληθεί έκθεση, με βάση τα αποτελέσματα της οποίας 
θα αποφασιστεί, σε συνεργασία με το ΥΠΠ, κατά πόσο θα μπορεί να επεκταθεί και σε άλλα δημοτικά 
σχολεία. 

β) Σε περίπτωση θετικής αξιολόγησης του προγράμματος, θα συζητηθεί η δυνατότητα του Συνδέσμου 
Τραπεζών για το μέγεθος της επιχορήγησης και τον αριθμό μεντόρων που θα μπορεί να διαθέτει κάθε 
σχολική χρονιά, με στόχο την ικανοποίηση όσο το δυνατό περισσότερων μαθητών. 

γ) Σε τέτοια περίπτωση, τα σχολεία θα ενημερώνονται μέσω εγκυκλίου και η συμμετοχή τους στο 
πρόγραμμα θα διασφαλίζεται στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων, που θα τεθούν από τη ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.365, ημερομηνίας 10 
Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ημιουργία πράσινου σημείου στην Κοινότητα Αυγόρου και στο ∆ήμο ∆ερύνειας 

 Αναφορικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομ. 
12/2/2016 σχετικά με την ερώτηση με Αρ. 23.06.010.05.365, εκ μέρους του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, 
πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Την υλοποίηση του δικτύου Πράσινων Σημείων είχε αναλάβει το Υπουργείο Εσωτερικών, στον αρχικό 
σχεδιασμό του οποίου προβλέπονταν 37 πράσινα σημεία ανά την Κύπρο, ένα εκ των οποίων αφορούσε την 
Κοινότητα Αυγόρου.  Από σχετική ενημέρωση που είχαμε από το Υπουργείο Εσωτερικών υπήρξε έντονη 
αντίδραση εκ μέρους της Κοινότητας Αυγόρου για μη υλοποίηση του συγκεκριμένου σημείου.  Παρά το γεγονός 
ότι στην πορεία η Κοινότητα Αυγόρου επανατοποθετήθηκε ζητώντας συμπερίληψη στο δίκτυο του 
συγκεκριμένου σημείου, το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του προς το Κοινοτικό Συμβούλιο Αυγόρου με 
αρ. φακ. 2.12.52.27.6/10 ημερ. 1/2/2016, το ενημέρωσε ότι λόγω έναρξης των διαδικασιών κατασκευής του 
δικτύου δεν ήταν πλέον δυνατή η συμπερίληψη του.  Όσον αφορά τον ∆ήμο ∆ερύνειας προβλεπόταν να 
εξυπηρετείται από το Πράσινο Σημείο του ∆ήμου Παραλιμνίου, το οποίο επίσης δεν συμπεριλήφθηκε στον 
τελικό σχεδιασμό μετά από αντιδράσεις των τοπικών Αρχών. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, θα επαναξιολογήσει σε 
μεταγενέστερο στάδιο την αναγκαιότητα επέκτασης/πύκνωσης του υπό υλοποίηση δικτύου, αφού αυτό τεθεί σε 
λειτουργία.  Σημειώνεται ότι η κάθε Τοπική Αρχή μπορεί και ενθαρρύνεται, εάν το επιθυμεί, να δημιουργήσει το 
δικό της πράσινο σημείο με ίδια κονδύλια νοουμένου ότι θα ακολουθήσει την νενομισμένη διαδικασία 
εξασφάλισης Πολεοδομικής Άδειας. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.368, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου που ενώνει τον αυτοκινητόδρομο ∆εκέλειας-Αγίας Νάπας με την 
Βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμπου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό 
23.06.010.05.368 ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2016, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η μελέτη για το έργο ανατέθηκε μέσω του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμπου σε Ιδιώτες Συμβούλους 
οι οποίοι ετοίμασαν προκαταρκτικά σχέδια οδοποιίας. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, έχει αναλάβει να προχωρήσει στις διαδικασίες που απαιτούνται σε σχέση 
με τις μελέτες των διαφόρων Υπηρεσιών, σε συνεργασία με τους Συμβούλους και στην συνέχεια σε 
προκήρυξη προσφορών για υλοποίηση του όταν εγκριθούν πιστώσεις στους προϋπολογισμούς. 

4. Στον προϋπολογισμό του 2016 δεν έχει συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι για κατασκευή των έργων και θα 
γίνουν προσπάθειες για ένταξή του σε μεταγενέστερους προϋπολογισμούς ανάλογα με την πρόοδο της 
μελέτης και εφόσον ολοκληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.376, ημερομηνίας 17 

Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, και σχετικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 18 Φεβρουαρίου 2016, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας είχε αναλάβει την πρωτοβουλία για ετοιμασία ολοκληρωμένης Νομοθεσίας που να 
διέπει την ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ, ΣΥΣΤΑΣΗ, ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΗ, ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΚΑΙ ∆ΙΑΘΕΣΗ ΤΟΥ ΞΥ∆ΙΟΥ.  Κατόπιν 
διαβουλεύσεων με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας αλλά και δημόσιας διαβούλευσης, είχε 
ετοιμαστεί το τελικό προσχέδιο της σχετικής Νομοθεσίας, το οποίο απεστάλη στη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, στις 26 Νοεμβρίου 2014. 

 Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, με επιστολή της προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος στις 30 Μαρτίου 2015, εισηγήθηκε, όπως εξεταστεί το 
ενδεχόμενο, να περιληφθεί η νέα Νομοθεσία κάτω από τον Περί Τροφίμων Νόμο, υπό τη μορφή Κανονισμών. 

 Ακολούθως πραγματοποιήθηκε σύσκεψη μεταξύ του Τμήματος Γεωργίας και των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών και συμφωνήθηκε όπως γίνει δεκτή η εισήγηση της Νομικής Υπηρεσίας.  Ως εκ τούτου, ως αρμόδια 
αρχή τέθηκαν οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας και οι 
οποίες ανέλαβαν να διαμορφώσουν τους προτεινόμενους Κανονισμούς για να συμπεριληφθούν στον Περί 
Τροφίμων Νόμο. 

 Στο παρόν στάδιο, έχει ετοιμαστεί το προσχέδιο τον σχετικών Κανονισμών, από τις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες και έχει σταλεί σε διάφορους επηρεαζόμενους φορείς στο πλαίσιο δημόσιας διαβούλευσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.377, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.010.05.377 και ημερ. 22.2.2016, και να σας πληροφορήσω για 
τα ακόλουθα: 

2. Τα κριτήρια που καθορίστηκαν για συμμετοχή στο Σχέδιο Επιχορηγημένων Αδειών Εργοδοτουμένων για 
το 2015 ήταν τα ακόλουθα: 

 (α) Οι εργοδοτούμενοι να έχουν δικαίωμα σε απολαβές άδειας από το Κεντρικό Ταμείο Αδειών για το 
έτος 2014, νοουμένου ότι το κατά κεφαλή εισόδημα της οικογένειάς τους δεν υπερβαίνει τα 
€270,00 την εβδομάδα ή τα €1.170 το μήνα. 

 (β) Για δικαίωμα συμμετοχής σε ξενοδοχεία των ορεινών θερέτρων, οι εργοδοτούμενοι να μην 
διαμένουν στις περιοχές των ορεινών θερέτρων και για δικαίωμα συμμετοχής σε ξενοδοχεία του 
Πύργου Τυλληρίας, οι εργοδοτούμενοι να μην διαμένουν σε παραθαλάσσιες περιοχές. 

 (γ) ∆ικαίωμα σε επιχορήγηση κατά την περίοδο αιχμής του Σχεδίου, δηλαδή για την περίοδο 
2.8.2015 μέχρι 21.8.2015, είχαν εργοδοτούμενοι ή οι σύζυγοί τους που δεν συμμετείχαν στο 
Σχέδιο από το έτος 2011 και μετά.  Για τις άλλες περιόδους λειτουργίας του Σχεδίου δικαίωμα σε 
επιχορήγηση είχαν εργοδοτούμενοι που δεν συμμετείχαν στο Σχέδιο οι ίδιοι ή οι σύζυγοί τους 
από το έτος 2013 και μετά. 

3. Όσον αφορά στο ποσό των €45.000 που παρέμεινε αδιάθετο από το εγκριμένο από το Υπουργικό 
Συμβούλιο ποσό των €600.000, αυτό οφείλεται στις ακυρώσεις των κρατήσεων των εργοδοτουμένων 
την τελευταία στιγμή χωρίς να ειδοποιηθούν σχετικά οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να 
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καταβληθούν προσπάθειες αντικατάστασής τους.  Σημειώνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, όταν ενημερωθούν έγκαιρα για τις ακυρώσεις κρατήσεων, καταβάλλουν προσπάθειες για 
εξεύρεση τυχόν αιτητών που επιθυμούν να επιχορηγηθούν στο συγκεκριμένο ξενοδοχείο.  Σε πολλές 
περιπτώσεις, όμως, αυτό δε γίνεται κατορθωτό, αφού τα ξενοδοχεία της επιλογής των αιτητών είναι 
πλήρη και δεν ενδιαφέρονται για διαμονή σε άλλα ξενοδοχεία. 

4. Στην παρούσα επισυνάπτεται Πίνακας, στον οποίο παρουσιάζεται το ποσό που διατέθηκε ανά περιοχή 
και ανά ξενοδοχείο στο πλαίσιο του Σχεδίου Επιχορηγημένων Αδειών Εργοδοτουμένων για το έτος 
2015. 

5. Όσον αφορά στο έτος 2016, αναφέρεται ότι τόσο το ύψος του ποσού, όσο και τα κριτήρια συμμετοχής 
των ενδιαφερομένων στο Σχέδιο θα συζητηθούν εντός του επόμενου διαστήματος στο διοικητικό 
συμβούλιο του Κεντρικού Ταμείου Αδειών και θα ληφθεί η τελική απόφαση από το Υπουργικό 
Συμβούλιο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.379, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2016, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.05.379, ημερομηνίας 22/2/2016, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η συμπερίληψη του φαρμάκου Tafamidis στο Κρατικό Συνταγολόγιο αξιολογήθηκε από την Επιτροπή 
Φαρμάκων σε συνεδρία της που έγινε στις 13 Μαρτίου 2015.  Η σχετική εισήγηση της Επιτροπής 
Φαρμάκων αφορούσε στην συζήτηση του θέματος σε επίπεδο ad-hoc Επιτροπής με τη συμμετοχή 
ειδικών ιατρικών λειτουργών προς υποβολή σχετικών εισηγήσεων. 

2. Με βάση την ανωτέρω εισήγηση της Επιτροπής Φαρμάκων, πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 2015 
ad-hoc Επιτροπή, με τη συμμετοχή Παιδίατρου, Κλινικού Γενετιστή από το Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου III και Νευρολόγου από το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής, καθώς και εκπρόσωπων του 
Τομέα Κλινικής Φαρμακευτικής των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών.  Στην ad-hoc Επιτροπή καταγράφηκαν 
οι απόψεις των ειδικών και προτάθηκαν κριτήρια και προϋποθέσεις χορήγησης του φαρμάκου Tafamidis 
από τα Κρατικά Νοσηλευτήρια στα ενδεδειγμένα περιστατικά. 

3. Οι εισηγήσεις της ad-hoc Επιτροπής αξιολογήθηκαν από την Επιτροπή Φαρμάκων σε συνεδρία της, 
ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2015, η οποία και αποφάσισε την υιοθέτηση τους. Σύμφωνα με την εγκεκριμένη 
εισήγηση της Επιτροπής Φαρμάκων, η υλοποίηση της συμπερίληψης του φαρμάκου Tafamidis στο 
Κρατικό Συνταγολόγιο και η χορήγηση του στα πλαίσια των καθορισμένων κριτηρίων από τα Κρατικά 
Νοσηλευτήρια θα είναι εφικτή κατόπιν εξασφάλισης των απαραίτητων πιστώσεων.  Σημειώνεται ότι η εν 
λόγω εισήγηση της Επιτροπής Φαρμάκων υιοθετήθηκε από τον Υπουργό Υγείας στις 10 Αυγούστου 
2015. 

4. Στη συνέχεια εγκρίθηκε η απαιτούμενη δαπάνη, από το Υπουργείο Οικονομικών, για την τροχοδρόμηση 
διαδικασιών, από το 2016, για την εξασφάλιση του υπό αναφορά φαρμάκου με σκοπό την αντιμετώπιση 
περιστατικών με σχετιζόμενη με την τρανσθυρετίνη αμυλοείδωση (εκτίμηση για 10 περιστατικά ετησίως).     
Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το εκτιμώμενο ετήσιο κόστος για την κάλυψη 10 ασθενών με το φάρμακο 
Tafamidis από το Κρατικά Νοσηλευτήρια ανέρχεται στα €1.370.000,00, (X.T.:  Vyndaqel capsule, soft 
20mg, 30 caps:  €11.412,47). 

5. ∆εδομένης της παραχώρησης των απαιτούμενων πιστώσεων, οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες έχουν 
τροχοδρομήσει άμεσα όλες τις νενομισμένες διαδικασίες για την εξασφάλιση του εν λόγω φαρμάκου. 

6. Το φάρμακο Tafamidis θα είναι διαθέσιμο από τα Κρατικά Νοσηλευτήρια σε δικαιούχους ασθενείς στη 
βάση των εγκεκριμένων εισηγήσεων της Επιτροπής Φαρμάκων κατόπιν ολοκλήρωσης των διαδικασιών 
εξασφάλισης του από τον Τομέα Προμηθειών των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.384, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.010.05.384 και ημερ. 4.3.2016, και να σας πληροφορήσω για 
τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο του 2010-2015, οι ασφαλιστικές προϋποθέσεις για 
την πληρωμή του επιδόματος ανεργίας είναι οι ακόλουθες: 
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 (α) ο άνεργος να έχει πραγματική βασική ασφάλιση ίση τουλάχιστον με το 0,50 της ασφαλιστικής 
μονάδας (και να έχουν παρέλθει τουλάχιστον 26 εβδομάδες από την εβδομάδα έναρξης της 
ασφάλισης, μέχρι την ημερομηνία εγγραφής του στο μητρώο ανέργωνˑ 

  και 

 (β) να έχει πραγματική ή εξομοιούμενη ασφάλιση ίση τουλάχιστον με το 0,39 της ασφαλιστικής 
μονάδας μέσα στο σχετικό έτος εισφορών. 

3. Σημειώνεται ότι σχετικό έτος εισφορών σε σχέση με παροχή σημαίνει το τελευταίο έτος εισφορών πριν 
από το έτος παροχών που περιλαμβάνει την ημερομηνία κατά την οποία πρέπει να ικανοποιούνται οι 
σχετικές με την παροχή ασφαλιστικές προϋποθέσεις (δηλαδή για το πρώτο εξάμηνο του 2016 σχετικό 
έτος εισφορών είναι το 2014 και για το δεύτερο εξάμηνο του 2016 σχετικό έτος εισφορών είναι το 2015). 

4. Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 17(1)(β) του υπό αναφορά νόμου, “ασφαλισμένος λογίζεται ότι έχει 
ασφαλιστέες αποδοχές για τις οποίες, όμως, δεν έχει υποχρέωση για καταβολή εισφορών για κάθε 
περίοδο που αρχίζει την πρώτη ημέρα του έτους εισφορών του αμέσως προηγούμενου εκείνου, μέσα 
στο οποίο κατέστη ασφαλισμένος και λήγει την τελευταία ημέρα της περιόδου εισφοράς πριν από αυτή, 
μέσα στην οποία κατέστη ασφαλισμένος”. 

5. Συνεπώς, με βάση τα πιο πάνω, ένας πολίτης έχει δικαίωμα σε επίδομα ανεργίας για πρώτη φορά, εάν 
έχει εργαστεί για 26 εβδομάδες και είχε για την περίοδο αυτή αποδοχές τουλάχιστον €4.534 (το ήμισυ 
της αξίας της ασφαλιστικής μονάδας για το 2016).  Σημειώνεται ότι η δεύτερη ασφαλιστική προϋπόθεση 
[παράγραφος 2(β) πιο πάνω] ικανοποιείται με την εξομοιούμενη περίοδο ασφάλισης που παραχωρείται 
λόγω πρώτης εργοδότησης, σύμφωνα με το άρθρο 17(1)(β) του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου 
του 2010-2015. 

6. Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι άνεργος, ο οποίος έχει εξαντλήσει το δικαίωμά του σε επίδομα ανεργίας, 
δηλαδή έχει πληρωθεί επίδομα για περίοδο 156 ημερών, επανακτά το δικαίωμά του για λήψη 
επιδόματος αν, μετά από την εξάντληση του δικαιώματός του, έχει απασχοληθεί για 26 τουλάχιστον 
εβδομάδες και έχει καταβάλει εισφορές που στο σύνολό τους δεν είναι λιγότερες από 26 φορές το 
εβδομαδιαίο ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. 

7. Στην παρούσα επισυνάπτεται Πίνακας, στην αγγλική γλώσσα, στον οποίο καταγράφονται οι ισχύουσες 
νομοθεσίες και πρακτικές, οι οποίες εφαρμόζονται σε άλλα κράτη μέλη της Ε.Ε., που αφορούν στην 
παροχή επιδόματος ανεργίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.388, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το θέμα της 
κυκλοφορίας ηλεκτρικών μηχανών (δίκυκλα, τρίκυκλα) έχει προβληματίσει το Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, το οποίο, όπως ήδη γνωρίζετε, ανέλαβε την πρωτοβουλία για συντονισμό της 
μελέτης του θέματος.  Συγκεκριμένα, σε σύσκεψη στις 17 Νοεμβρίου, 2015, με τους εμπλεκομένους, το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Αστυνομία και Τμήματα του Υπουργείου μας, το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων και το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, έγινε κωδικοποίηση των ζητημάτων που χρήζουν 
περαιτέρω διερεύνησης. 

2.  Συναφώς, αναφέρεται ότι, ως αποτέλεσμα της εν λόγω σύσκεψης, καταγράφηκαν τα ακόλουθα, τα 
οποία τέθηκαν υπόψη των εμπλεκόμενων υπηρεσιών για τοποθέτηση: 

 (α)  Σε ποιους χώρους θα μπορούσε να επιτραπεί η χρήση τους (οδόστρωμα δρόμου, πεζόδρομοι, 
ποδηλατοδρόμοι, πεζοδρόμια) ή/και αν τίθεται θέμα πλήρους απαγόρευσης. 

 (β)  Αν θα μπορούσε να επιβληθεί όριο ταχύτητας στα συγκεκριμένα οχήματα (μόνο νομικά ή/και εκ 
κατασκευής τους). 

 (γ)  Αν θα τεθεί θέμα ασφάλισης του χρήστη/ιδιοκτήτη του οχήματος. 

 (δ)  Αν θα επιτρέπεται η χρήση κατά τη νύχτα και αν θα τεθεί υποχρέωση για χρήση φανών και άλλης 
πρόσθετης κατασκευής. 

 (ε) Αν θα υπάρχει περιορισμός στην ηλικία του χρήστη. 

 (στ)  Αν η αδειοδότηση των ηλεκτρικών μηχανών θα αφορά συγκεκριμένες περιοχές (π.χ. τουριστικές 
περιοχές). 

 (ζ)  Ποια θα είναι η αδειοδοτούσα αρχή και ποιο το νομοθετικό πλαίσιο. 
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 Τα πιο πάνω ερωτήματα τέθηκαν και προς τους ∆ημάρχους τουριστικών περιοχών ως άμεσα 
ενδιαφερόμενους, αλλά και προς τον Πρόεδρο της Εκτελεστικής Επιτροπής Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, για δική 
τους τοποθέτηση. 

3.  Σημειώνεται ότι, μέχρι στιγμής δεν έχουν ανταποκριθεί όλοι οι εμπλεκόμενοι. Ωστόσο μόλις ληφθούν οι 
απόψεις τους, το όλο θέμα θα μελετηθεί εκ νέου, με στόχο τη συγκεκριμενοποίηση των απαιτούμενων 
ενεργειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2016 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.389, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.390, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2016, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.05.390 ημερομηνίας 11.03.2016 σε 
σχέση με τον τρόπο χειρισμού των συμβάσεων αριθμού εργαζομένων στη Στατιστική Υπηρεσία υπό το φως 
της απόφασης του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών στην υπόθεση 338/2012 και σας πληροφορώ ότι το όλο 
θέμα βρίσκεται υπό εξέταση σε συνεργασία με τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες.  Συναφώς αναφέρεται ότι το 
Υπουργείο θα είναι σε θέση να παράσχει περαιτέρω πληροφόρηση σε σχέση με τον τρόπο χειρισμού του όλου 
θέματος με την λήψη των σχετικών αποφάσεων.  Εν πάση περιπτώσει, πρόθεση του Υπουργείου Οικονομικών 
είναι η συμμόρφωση με την εν λόγω απόφαση του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.394, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
23.03.2016, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Όπως γνωρίζετε, η Λίμνη Παραλιμνίου έχει χαρακτηριστεί ως Τόπος Κοινοτικής Σημασίας (ΤΚΣ), καθώς 
και Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ) για τα πουλιά και ανήκει στο Ευρωπαϊκό Οικολογικό ∆ίκτυο Natura 2000. 

 Επίσης, η περιοχή έχει πρόσφατα χαρακτηριστεί ως Ειδική Ζώνη ∆ιατήρησης (ΕΖ∆), βάσει του άρθρου 
13 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου [Ν. 153(Ι)/2003], υποχρέωση 
που προκύπτει από την ευρωπαϊκή Οδηγία 92/43/ΕΟΚ.  Στο παρόν στάδιο είναι υπό ετοιμασία το ∆ιάταγμα 
∆ιαχείρισης και Προστασίας της Φύσης (άρθρο 15 του Νόμου), το οποίο στόχο έχει τη θεσμοθέτηση 
προστατευτικών μέτρων και απαγορεύσεων για τη διασφάλιση της περιοχής. 

 Όσον αφορά το διαχειριστικό σχέδιο, πληροφορείστε ότι ήδη έχει αρχίσει η υλοποίηση δράσεων, όπως η 
δημιουργία λιμνών για την προστασία και εξάπλωση του νερόφιδου natrix natrix cypriaca, η αποκοπή των 
προσβάσεων μηχανοκίνητων οχημάτων εντός της Λίμνης, ο καθαρισμός από μπάζα και σκουπίδια και η 
επόπτευση της περιοχής.  Επίσης, βρίσκεται υπό εξέταση, μέσω της διαδικασίας χορήγησης πολεοδομικής 
άδειας, η εφαρμογή μέτρων αναφορικά με τη λειτουργία του σκοπευτηρίου, καθώς επίσης και τη δημιουργία 
ενός μικρού περιπτέρου πληροφόρησης σε συνεργασία, με το ∆ήμο Παραλιμνίου, με στόχο την ενημέρωση του 
κοινού για τη σημασία της Λίμνης και της προστασίας της. 

 Σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος θα συνεχίσει τις 
προσπάθειες για προστασία και διαχείριση της Ειδικής Ζώνης ∆ιατήρησης της Λίμνης Παραλιμνίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.396, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.05.396, ημερομηνίας 23/3/2016, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Ο Έκτος Πίνακας των περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικών) Κανονισμών 
του 2000 έως 2013, περιλαμβάνει κατάλογο χρόνιων παθήσεων.  Οι πάσχοντες από τις εν λόγω 
ασθένειες που υπερβαίνουν τα εισοδηματικά κριτήρια για έκδοση ταυτότητας Νοσηλείας, δικαιούνται 
συγκεκριμένες υπηρεσίες για την αντιμετώπιση της ασθένειας τους.  ∆ιευκρινίζεται ότι το κριτήριο για 
συμπερίληψη κάποιας χρόνιας ασθένειας στον Έκτο Πίνακα, αποτελεί το ψηλό κόστος 
αντιμετώπισης/θεραπείας το οποίο μπορεί να είναι δυσβάσταχτο ή καταστροφικό, ακόμα και για 
οικογένειες με μεσαία και ψηλά εισοδήματα. 
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2. Κατά την τελευταία τροποποίηση του Έκτου Πίνακα η οποία ψηφίστηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων το 2013 (Κ.∆.Π. 143/2013), το Υπουργείο Υγείας εξέτασε την αναγκαιότητα 
συμπερίληψης της καρδιοπάθειας στον Πίνακα.  Ωστόσο, η απόφαση ήταν αρνητική αφού το κόστος 
αντιμετώπισης της ασθένειας δεν φάνηκε να είναι πάρα πολύ ψηλό. 

3. Η τροποποίηση του Έκτου Πίνακα των περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικών) Κανονισμών, δεν είναι στις άμεσες προτεραιότητες του Υπουργείου Υγείας, αλλά ούτε υπάρχει 
πρόθεση επανεξέτασης της συμπερίληψης των καρδιοπαθειών στον Έκτο Πίνακα. 

4. Αναφορικά με την μελλοντική αντιμετώπιση του θέματος αυτή θα πρέπει να εξεταστεί σε συνάρτηση με 
τις αναμενόμενες εξελίξεις στον τομέα της ασφάλισης υγείας και συγκεκριμένα τις εξελίξεις που αφορούν 
υλοποίηση του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

5. Ενόψει των πιο πάνω, δεν θα πρέπει να αναμένεται άμεση τροποποίηση του Έκτου Πίνακα, ενώ 
οποιοσδήποτε επαναπροσδιορισμός των δικαιωμάτων των καρδιοπαθών θα γίνει σε συνάρτηση με την 
εξέλιξη της υλοποίησης του Γενικού Συστήματος Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.397, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ:  23.06.010.05.397 και ημερ. 23/3/2016 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την κοινοτική Οδηγία ΦΠΑ (Οδηγία 2006/112/ΕΚ), τα κράτη μέλη έχουν την ευχέρεια να 
επιβάλλουν μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, στις κατηγορίες που αναφέρονται στο Παράρτημα III της εν λόγω 
οδηγίας. 

 Οι συναλλαγές που σχετίζονται με την αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή, και περιλαμβάνονται στο 
εν λόγω Παράρτημα, είναι οι ακόλουθες: 

α) τρόφιμα που προορίζονται για κατανάλωση από ζώα, ζώντα ζώα, σπόροι, φυτά, 

β) παραδόσεις αγαθών και παροχή υπηρεσιών που προορίζονται κανονικά να χρησιμοποιηθούν στην 
αγροτική παραγωγή, με εξαίρεση τα κεφαλαιουχικά αγαθά, όπως κτίρια και μηχανήματα. 

 Με βάση τις πιο πάνω διατάξεις επιβάλλεται ΦΠΑ με μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, στα λιπάσματα, 
εντομοκτόνα και παρόμοια προϊόντα που χρησιμοποιούνται στην αγροτική παραγωγή, παραδόσεις 
ζωοτροφών, και προϊόντων που χρησιμοποιούνται ως συμπληρώματα στις ζωοτροφές, παραδόσεις σπόρων 
και άλλων ειδών που χρησιμοποιούνται στον πολλαπλασιασμό των φυτών, παράδοση εμβολίων για την 
κτηνιατρική. 

 Παρόλο που με βάση το κεκτημένο παρέχεται η ευχέρεια όπως οι υπηρεσίες ελαιοτριβείου ενταχθούν 
στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, εφόσον είναι υπηρεσίες που προορίζονται όπως χρησιμοποιούνται στην 
αγροτική παραγωγή, επισημαίνεται ότι οι υπηρεσίες ελαιοτριβείων χρησιμοποιούνται και από ιδιώτες και όχι 
μόνο από αγρότες ή επιχειρήσεις και συνεπώς η επιβολή τόσο κανονικού όσο και μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ, 
θα δημιουργήσει πολυπλοκότητα στην εφαρμογή του ΦΠΑ από τα ελαιοτριβεία και στην ορθή απόδοση του 
ΦΠΑ. 

 Ως εκ τούτου το αίτημα όπως περιληφθούν στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ οι υπηρεσίες ελαιοτριβείου 
δεν δύναται να ικανοποιηθεί, καθότι: 

 λόγω της διάκρισης που απαιτείται να γίνει σε κάθε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο για την επιβολή 
τόσο κανονικού όσο και μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ, προκύπτει μεγάλο διοικητικό κόστος και άχθος 
στην εφαρμογή και παρακολούθησή του, 

 οι αγρότες είναι ενταγμένοι σε ένα ειδικό καθεστώς, σε σχέση με το πλαίσιο εφαρμογής του ΦΠΑ, και 
δικαιούνται επιστροφή ΦΠΑ 5% πάνω στις εκάστοτε πωλήσεις τους, και 

 οι επιχειρήσεις που χρησιμοποιούν υπηρεσίες ελαιοτριβείων στις οποίες επιβάλλεται ο κανονικός 
συντελεστής ΦΠΑ, μπορούν να διεκδικήσουν το φόρο εισροών στα πλαίσια των επιχειρηματικών τους 
δραστηριοτήτων. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.401, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με ημερομηνία 23 Μαρτίου 2016 και αρ. Φακ. 23.06.010.05.401 
σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το 
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αγροπεριβαλλοντικό μέτρο το οποίο είχε υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 έχει εγκριθεί και έχει τεθεί ήδη σε εφαρμογή. 

 Συγκεκριμένα στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 περιλαμβάνεται το Καθεστώς 10.1.10 
“∆ιαχείριση Μελισσοσμηνών με σκοπό τη διατήρηση της αρμονικής συνύπαρξης με εντομοφάγα πτηνά”.  
Στόχος του Καθεστώτος είναι η διασφάλιση της αρμονικής συνύπαρξης των εντομοφάγων πτηνών με τις 
μέλισσες, ιδιαιτέρως κατά τις μεταναστευτικές περιόδους.  Το ύψος της ενίσχυσης για την εφαρμογή των 
υποχρεώσεων του Καθεστώτος ανέρχεται στα €8/μελισσοσμήνος. 

 Το Καθεστώς 10.1.10 έχει προκηρυχθεί από 18 Απριλίου 2016 μέχρι 6 Μαΐου 2016 (μέχρι 31 Μαΐου 
2016 με ποινή) και οι συμμετέχοντες αναλαμβάνουν την υποχρέωση εφαρμογής των δεσμεύσεων που 
προβλέπονται για 5 χρόνια.  Για τους όρους συμμετοχής στο Καθεστώς, οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να 
ενημερωθούν από τα Επαρχιακά Γραφεία του ΚΟΑΠ και από την ιστοσελίδα www.capo.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2016 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.404, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.05.404 και ημερ. 24 Μαρτίου 2016, σχετικά 
με την υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο αριθμός των μελών της Αστυνομίας που απασχολούνται στην αστυνομική φρουρά Αξιωματούχων και 
πρώην Αξιωματούχων καθορίζεται με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, αφού πρώτα γίνει αξιολόγηση 
όλων των κινδύνων και δεδομένων από την Αστυνομία και υποβληθεί σχετική εισήγηση. 

 Η φύση του θέματος (λόγοι ασφάλειας των επηρεαζόμενων) είναι τέτοια που δεν επιτρέπει τη 
γνωστοποίηση του αριθμού των μελών της Αστυνομίας που απασχολούνται στην αστυνομική φρουρά 
Αξιωματούχων και πρώην Αξιωματούχων, ούτε των συγκεκριμένων προσώπων στα οποία διατίθεται 
αστυνομική φρουρά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2016 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.408, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.05.408, ημερ. 31/03/2016, με την οποία 
διαβιβάζεται το ως άνω ερώτημα του βουλευτή κ. Περδίκη και σας αναφέρω τα εξής: 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είναι ενήμερο για την μη δεσμευτική Σύσταση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 11ης Ιουνίου 2013 σχετικά με τις κοινές αρχές εφαρμοστέες στους μηχανισμούς 
συλλογικών αγωγών που αφορούν παραβιάσεις δικαιωμάτων που αναγνωρίζονται από το ενωσιακό δίκαιο 
στους τομείς της προστασίας του καταναλωτή, του δικαίου του ανταγωνισμού, της προστασίας του 
περιβάλλοντος, των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών και της προστασίας των προσωπικών δεδομένων. 

 ∆εδομένου ότι κανένας από τους πιο πάνω τομείς δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, το Υπουργείο τούτο δεν έχει εμπειρογνωμοσύνη ούτε είναι σε θέση να 
γνωρίζει σε ποιες περιπτώσεις η παράβαση του ενωσιακού δικαίου θα μπορούσε να εξυπηρετηθεί με τον 
μηχανισμό των συλλογικών αγωγών. 

 Η θέση αυτή εκφράστηκε και σε σχετική συντονιστική συνάντηση που είχε συγκληθεί από το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.05.408, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.05.408 και ημερομηνίας 31ης 
Μαρτίου 2016 με την οποία ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, ζήτησε 
από τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει την Βουλή των Αντιπροσώπων, κατά πόσο προτίθεται να 
προχωρήσει με τη θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να επιτρέπονται οι ομαδικές αγωγές και στο θέμα των 
αξιογράφων. 

 Συναφώς επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι κάτοχοι αξιογράφων έχουν ήδη υποβοηθηθεί να 
προσφύγουν στη ∆ικαιοσύνη ατομικά, δυνάμει του περί Νομικής Αρωγής Νόμου του 2002.  ∆εν απαγορεύεται 
να προσφύγουν σε περίπτωση που το επιθυμούν ομαδικά στα ∆ικαστήρια, συνεπώς δεν κρίνεται σκόπιμη η 
θέσπιση ειδικής νομοθεσίας.  Πρόσθετα, θα μπορούσαν να διευθετηθούν νομικές αρωγές μέσω του Συνδέσμου 
Κατόχων Αξιογράφων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.411, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η Αρχή Λιμένων Κύπρου, εξετάζει αιτήματα τα οποία υποβάλλονται από ενδιαφερόμενους για 
παραχώρηση άδειας χρήσης λιμενικών χώρων εφαρμόζοντας ενιαία πολιτική και αξιολογώντας σε 
τεχνοκρατικό επίπεδο και ορθολογιστικά κάθε περίπτωση. 

(β)  Η Αρχή Λιμένων Κύπρου, όπως αναφέρεται και πιο πάνω, παραχώρησε στην εταιρεία “Medserv” άδεια 
χρήσης λιμενικών χώρων στο λιμάνι Λάρνακας, μετά από εξέταση σχετικού αιτήματος της.  Σημειώνεται 
ότι η εταιρεία “Medserv” με επιστολή της ημερ. 1.11.2011, είχε υποβάλει στην Αρχή αίτημα για 
παραχώρηση άδειας χρήσης χώρων και κρηπιδώματος στο λιμάνι Λάρνακας.  Η Αρχή, τον Ιανουάριο 
του 2012, ενημέρωσε την εταιρεία ότι λόγω του Στρατηγικού Επενδυτή, που υπήρχε τότε στο 
προσκήνιο, το αίτημα της δεν μπορούσε να ικανοποιηθεί στο λιμάνι Λάρνακας. 

(γ)  Στις 11.4.2013, η εν λόγω εταιρεία υπέβαλε ξανά το αίτημα της για χρήση χώρων στο λιμάνι Λάρνακας.  
Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής στη Συνεδρία του ημερ. 8.5.2013, αποφάσισε να εγκρίνει το αίτημα 
της εν λόγω εταιρείας για χρήση χώρων στο λιμάνι Λάρνακας περιλαμβάνοντας όρο ότι, σε περίπτωση 
ανάληψης της διαχείρισης του λιμανιού Λάρνακας από το Στρατηγικό Επενδυτή, η άδεια τερματίζεται.  Η 
τελική άδεια υπογράφτηκε τον Αύγουστο του 2013 αφού, κατά τον Ιούλιο του 2013, υποβλήθηκαν στην 
Αρχή και άλλα παρόμοια αιτήματα από άλλες εταιρείες.  Επισημαίνεται και τονίζεται ότι το αίτημα της 
εταιρείας “Medserv” προϋπήρχε από το 2011, όπως αναφέρεται και πιο πάνω. 

(δ)  Μέσα στους όρους των αδειών που εκδίδει η Αρχή για χρήση λιμενικών χώρων, ξεκάθαρα τίθεται 
σχετικός όρος για τις υποχρεώσεις του Αδειούχου και ειδικότερα σε ότι αφορά περιβαλλοντικά θέματα.  
Συγκεκριμένα, ο Αδειούχος, δηλαδή, η εταιρεία “Medserv” υποχρεούται: 

 ...“Να εξασφαλίζει, με δικές του πράξεις και ενέργειες και με δικά του έξοδα, δαπάνες και ευθύνη, όλες 
τις οποιασδήποτε φύσης ή μορφής αναγκαίες ή/και απαιτούμενες ή/και προβλεπόμενες άδειες ή/και 
εγκρίσεις που ενδεχόμενα απαιτούνται ή θα απαιτηθούν στο μέλλον αναφορικά με τον εξοπλισμό που 
θα διαθέτει ή το προσκοπικό που θα απασχολεί και γενικότερα σε σχέση με τις δραστηριότητες του μέσα 
στο λιμενικό χώρο και στη λιμενική περιοχή, σύμφωνα με την υφιστάμενη Κυπριακή νομοθεσία ή με 
οποιαδήποτε εκάστοτε εν ισχύ νομοθεσία και έχουν άμεση ή έμμεση σχέση με την Άδεια ή το σκοπό ή 
το αντικείμενο της.  Ιδιαίτερα θα πρέπει να εξασφαλίζει όλες τις απαραίτητες ή/και απαιτούμενες άδειες 
από όλες τις αρμόδιες αρχές, συμπεριλαμβανομένου του Τμήματος Περιβάλλοντος και περαιτέρω ή/και 
ειδικότερα να διασφαλίζει και να συμμορφώνεται με όλες τις πρόνοιες της νομοθεσίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αναφορικά με τους όρους εργοδότησης, ασφάλειας και υγείας 
στο χώρο εργασίας”. 

 …“Να παίρνει όλα τα κατάλληλα μέτρα ασφάλειας ως και αποφυγής ρύπανσης της θάλασσας ή του 
λιμενικού χώρου γενικά, σύμφωνα με τις διεθνείς συμβάσεις και κανονισμούς, την Κυπριακή νομοθεσία 
και τις γενικές ή ειδικές οδηγίες της Αρχής ή άλλης αρμόδιας αρχής της ∆ημοκρατίας.  Ο Αδειούχος θα 
έχει ευθύνη για αποζημίωση σε περίπτωση πρόκλησης ζημιάς στο περιβάλλον”... 

 …“Να εξασφαλίσει, με δικά του έξοδα και ευθύνη, όλες τις άδειες, πιστοποιητικά, έγγραφα ή/και 
εγκρίσεις που απαιτούνται από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την εκτέλεση 
οποιονδήποτε εργασιών στο Χώρο, σε σχέση με την Άδεια”…  

 …“Να διατηρεί πρόγραμμα περιβαλλοντικής διαχείρισης”…  

(ε)  Η εταιρεία “Medserv” υπέβαλε στην Αρχή περιβαλλοντική μελέτη (ΠΕΕΠ) για τις εργασίες της στο λιμάνι 
Λάρνακας, η οποία προωθήθηκε στο Τμήμα Περιβάλλοντος στις 15/5/2014.  Η σχετική γνωμάτευση για 
την ΠΕΕΠ εκδόθηκε στις 9/7/2014 και αφορούσε τόσο τον χώρο αποθήκευσης χημικών όσο και την 
μονάδα παραγωγής λάσπης.  Οι εργασίες της εταιρείας άρχισαν μετά την έκδοση γνωματεύσεων και 
σχετικών αδειών που αφορούσαν και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.412, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κυπαρίσσια στη λεωφόρο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 
31/03/2016, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για το εν λόγω έργο έχει εξασφαλιστεί θετική Γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής, έπειτα από δύο 
συνεδρίες στις οποίες μετείχαν και εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων.  Η 
Περιβαλλοντική Αρχή έλαβε υπόψη ότι πρόκειται για ένα δημόσιο έργο με σημαντικά περιβαλλοντικά 
χαρακτηριστικά, όπως δύο λωρίδες διακίνησης μέσων μαζικής μεταφοράς, ποδηλατόδρομο, λωρίδες πρασίνου 
και πλακόστρωτο πεζόδρομο για όλο το μήκος του δρόμου. 
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 Το Τμήμα ∆ασών καταβάλλει σημαντικές προσπάθειες για τη διατήρηση όσων δέντρων βρίσκονται σε 
σημεία του έργου που μπορούν να διασωθούν.  Προς το σκοπό αυτό, Λειτουργοί του Τμήματος προβαίνουν σε 
επιτόπιες διαβουλεύσεις στην περιοχή με Λειτουργούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και εκπροσώπους του 
Εργολάβου.  Στις διαβουλεύσεις αυτές καταβάλλεται προσπάθεια να διασωθεί ο μέγιστος εφικτός αριθμός 
δέντρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.413, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2016, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.05.413 και ημερ. 24 Μαρτίου 2016, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία που εμφανίζεται στον κατάλογο που κοινοποιήθηκε στην απάντηση της ερώτησης σας με αρ. 
23.06.010.03.400, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2014, η οποία όφειλε στο ΦΠΑ γύρω στο €1,3 εκατ., συνεχίζει να 
οφείλει το ποσό αυτό μέχρι σήμερα.  Η συγκεκριμένη εταιρεία έχει διαγραφεί από το Μητρώο ΦΠΑ στις 
24/11/2008 και το οφειλόμενο ποσό αυξάνεται λόγω επιβολής τόκων. 

 Το Τμήμα Φορολογίας έχει καταχωρίσει ποινική δίωξη εναντίον της εταιρείας και του ∆ιευθυντή της, η 
οποία όμως αποσύρθηκε εφόσον δεν κατέστη δυνατή η επίδοση των κλητηρίων λόγω του ότι ο υπό αναφορά 
∆ιευθυντής διαμένει στις μη ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές. 

 Το Τμήμα Φορολογίας διερευνά τη δυνατότητα επιβολής εμπράγματου βάρους σε περιουσία στο όνομα 
της εταιρείας ή και του ∆ιευθυντή της. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.414, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή σας ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2016 και 
σημειώνω τα ακόλουθα: 

2. Η μεγάλη διάρκεια εκτέλεσης του έργου οφείλεται στο γεγονός της διακοπής του συμβολαίου λόγω μη 
εκπλήρωσης των συμβατικών υποχρεώσεων από τον ανάδοχο.  Το έργο ανατέθηκε σε άλλο εργολάβο 
και οι εργασίες εκτελούνται σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα. 

3. Καθ’ όλη τη διάρκεια του έργου λαμβάνονται όλα τα απαραίτητα μέτρα ασφαλείας. 

4. Η βελτίωση της αίθουσας πολλαπλής χρήσης θα περιληφθεί στον προϋπολογισμό του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού.  Η έναρξη των εργασιών προγραμματίζεται να πραγματοποιηθεί στο τέλος του 
2017. 

5. Για συζήτηση των πιο πάνω θεμάτων, πραγματοποιήθηκε σύσκεψη από τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού, με την παρουσία όλων των εμπλεκόμενων φορέων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2016 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.416, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2016, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ως άνω Ερώτηση του έντιμου βουλευτή κου Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
ότι η ∆ιεθνής Σύμβαση για την Εξάλειψη κάθε Μορφής Φυλετικής ∆ιακρίσεως έχει κυρωθεί από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία με τον περί της Συμβάσεως περί της Εξαλείψεως Πάσης Μορφής Φυλετικής ∆ιακρίσεως 
(Κυρωτικό) Νόμο του 1967 (Ν. 12/1967), ο οποίος έτυχε τροποποιήσεων με τους τροποποιητικούς Νόμους 
11/1992, 6(ΙΙΙ)/1995 και 28(ΙΙΙ)/1999.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.419, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εκκλησάκι Αγίου Φανουρίου στις ακτές Αγίου Γεωργίου Κερύνειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 3/4/2016, 
σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον περασμένο Οκτώβριο οι κατοχικές αρχές κατεδάφισαν το εργοστάσιο παραγωγής λαδιού 
Ελληνοκυπριακής ιδιοκτησίας και στη θέση του άρχισε να ανεγείρεται ξενοδοχειακό συγκρότημα από τον όμιλο 
εταιρειών Kaya της Τουρκίας.  Το εκκλησάκι Αγίου Φανουρίου δεν κατεδαφίστηκε, όμως λόγω των εργασιών 
αυτών η περιοχή έχει αλλοιωθεί, ενώ φαίνεται να υπήρξαν σοβαρές επιπτώσεις στο περιβάλλον. 



69 
 

 Το Υπουργείο μας παρακολουθεί την κατάσταση και θα προβεί σε όλα τα αναγκαία διαβήματα, σε 
συνεργασία με το Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.424, ημερομηνίας 6 Απριλίου 

2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που αναφέρεται στον τίτλο της παρούσας και σας 
πληροφορώ ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) προβαίνει σε επιθεωρήσεις εργοστασίων, όχι μόνο 
στη συγκεκριμένη περιοχή αλλά σε ολόκληρη την Κύπρο.  Οι επιθεωρήσεις γίνονται για επιτήρηση της 
εφαρμογής της Νομοθεσίας, που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του TEE, με βάση ειδικό πρόγραμμα ή και έκτακτα 
όταν προκύψει ανάγκη.  Κατά κανόνα η εκ των εισηγήσεων των ∆ήμων Λατσιών και Γερίου που καταγράφονται 
στην Ερώτηση αφορά ενέργειες οι οποίες γίνονται ήδη. 

2. Όσον αφορά στη δεύτερη εισήγηση των δύο ∆ήμων σημειώνεται ότι στις περιπτώσεις που 
διαπιστώνονται οποιεσδήποτε παραβάσεις (είτε επηρεάζονται τρίτα πρόσωπα ή οι εργαζόμενοι, είτε υπάρχουν 
παραβάσεις της Νομοθεσίας για την Ατμοσφαιρική Ρύπανση), με βάση τις πρόνοιες της σχετικής Νομοθεσίας, 
το TEE ζητά τη λήψη μέτρων για άρση των παραβάσεων.  Σε περιπτώσεις που λαμβάνονται δικαστικά μέτρα 
και καταδικάζεται ο φορέας εκμετάλλευσης ενός εργοστασίου από το ∆ικαστήριο, το TEE γνωστοποιεί τις 
σχετικές αποφάσεις στα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας. 

3. Σύμφωνα με τη Νομοθεσία το TEE δεν υποχρεούται να ενημερώνει τις Τοπικές Αρχές σε περιπτώσεις 
μη συμμόρφωσης του φορέα εκμετάλλευσης εργασιών.  Για μικροπαραβάσεις που δεν σχετίζονται με 
επηρεασμό τρίτων προσώπων, θεωρείται ότι δεν υπάρχει λόγος για ενημέρωση των Τοπικών Αρχών ή του 
κοινού.  Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις, το TEE θα ενημερώνει τις οικείες Τοπικές Αρχές ανεξάρτητα από την 
ύπαρξη τέτοιας υποχρέωσης ή όχι. 

4. Σημειώνεται ότι το TEE θα συνεχίσει να επιδιώκει τη βέλτιστη συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές, αφού 
αυτές έχουν αρμοδιότητα για θέματα που αφορούν στη δημόσια ασφάλεια, δημόσια υγεία, οχληρία, έκδοση 
αδειών λειτουργίας, έκδοση αδειών οικοδομής και παρακολούθηση εφαρμογής όρων των αδειών αυτών κ.ά. 
που σχετίζονται άμεσα και ουσιαστικά και με την ποιότητα της ζωής των κατοίκων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχουν.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 Ιουνίου 2016, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.088-2016). 

 2. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.041-2016). 

 3. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Συσκευές και Συστήματα 
Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.042-2016). 

 4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.013-2014). 

 5. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.196-2014). 

 6. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.197-2014). 

 7. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.199-2014). 
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 8. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.200-2014). 

 9. Ο περί Θέσπισης, Εγγραφής και Ρύθμισης των Υπηρεσιών Ορκωτού 
Μεταφραστή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.256-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Αριστείδου Μαριέλλα  Λιλλήκας Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γεώργιος Μουσιούττας Μαρίνος 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μυλωνάς Παύλος 

∆ημητρίου Αννίτα Μυριάνθους Ηλίας 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος  

Ευσταθίου Κωστής Παπαγιάννης Λίνος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Θεολόγου Άννα Περδίκης Γιώργος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κάρουλλας Γιώργος Προκοπίου Γεώργιος 

Κασίνης Σόλων Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρίστου Χρίστος 

Κώστα Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα για την Καταπολέμηση της Ερημοποίησης 
και της Ξηρασίας και στην Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη για το σχέδιο ψηφίσματος για την καταδίκη της καταπάτησης 
των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Τουρκία, καθώς και των ανθρώπινων δικαιωμάτων των βουλευτών 
του Κουρδικού Κόμματος των Λαών και άλλων μελών της αντιπολίτευσης στην τουρκική 
εθνοσυνέλευση, το κείμενο του ψηφίσματος και έγκρισή του. 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με τον κατάλογο προσώπων που οφείλουν ΦΠΑ προς το Τμήμα Φορολογίας 
(εμπιστευτική ερώτηση) - Ερωτήματα σχετικά με τον Ανεξάρτητο Φορέα Κοινωνικής Στήριξης - 
Ερωτήματα σχετικά με το εργαστήριο ραδιοϊσοτόπων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ο 
αποκλεισμός από ιδιοκτήτες γης των προσβάσεων στις παραλίες της περιοχής της Χλώρακας - Αρχείο 
μεταναστών από ιδρύσεως της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και καταγραφή πληθυσμού που μεταναστεύει. 

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το αίτημα της κοινότητας Μυλικουρίου για δημιουργία πράσινου σημείου - Ασφάλεια, υγεία και άνιση 
μεταχείριση των τεχνολόγων του νοσοκομειακού εργαστηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - 
Ερωτήματα σχετικά με την ύπαρξη γενετικά τροποποιημένης σόγιας σε ζωοτροφές - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για δυνατότητα χρηματοδότησης επιχειρήσεων εντός των βρετανικών βάσεων από όλα τα 
ευρωπαϊκά ταμεία - Εργοδότηση σπουδαστών του εξωτερικού σε ξενοδοχεία και η θέση των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων για τη μη κατάρτιση των εργαζομένων - Καθυστέρηση στην επέκταση του 
προγράμματος ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων στους δήμους Πόλης Χρυσοχούς και Λευκάρων - 
Ανάγκη τοποθέτησης πλωτήρων οριοθέτησης της θαλάσσιας προστατευόμενης περιοχής τεχνητών 
υφάλων Παραλιμνίου - Κίνδυνος επιβολής κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη διαχείριση 
παραλιών και την αδειοδότηση γηπέδου γκολφ στην περιοχή Πόλης Χρυσοχούς-Γιαλιάς - Ανάγκη 
εφαρμογής της ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά με το υπέρμετρο βάρος - Ερωτήματα σχετικά με την 
κατοχή και φιλοξενία ζώων και την τήρηση των προδιαγραφών ασφάλειας και υγείας στο πάρκο 
πουλιών και ζώων στην Πέγεια - Θέμα δημιουργίας θεματικού πάρκου κροκοδείλων στην επαρχία 
Λάρνακας - Πρόταση της ομάδας πρωτοβουλίας πολιτών STOP VIVISECTION για σταδιακή κατάργηση 
των πειραμάτων σε ζώα - Οι χορηγίες στις φιλοζωικές οργανώσεις που διατηρούν καταφύγια ζώων - 
Εγγραφή νέων εταιρειών από διευθυντές και μετόχους εταιρειών που έχουν πτωχεύσει - Το ζήτημα της 
λειτουργίας γυμναστηρίων σε ξενοδοχειακές μονάδες - Ερωτήματα σχετικά με τη συμμετοχή 
εργοληπτικών εταιρειών Τάξης Α΄ σε προκηρυχθέντες διαγωνισμούς - Ανάγκη επιδιόρθωσης των 
κτιρίων του Επαρχιακού Κτηνιατρικού Γραφείου Αμμοχώστου - Καταγγελίες για τον τρόπο διαβίωσης 
ζώων βιομηχανικής εκτροφής και χρήση άρρωστων ζώων για παρασκευή τροφών - Πρόγραμμα 
καταπολέμησης ψύλλων στις κτηνοτροφικές μονάδες - Ανάγκη έναρξης έκδοσης αγροτοπεριβαλλοντικού 
δελτίου από τη Μετεωρολογική Υπηρεσία - Υλοποίηση της εισήγησης του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων Εξοικονόμησης Ενέργειας αναφορικά με την αναβάθμιση της πολιτικής εξοικονόμησης 
ενέργειας - Ανάγκη ελέγχου της ιχνηλασιμότητας του εισαγόμενου στην κυπριακή αγορά κρέατος - 
Αίτημα για μετακίνηση της γραμμής μεταφοράς 132 KV της ΑΗΚ από την περιοχή Ιδαλίου - Ποσότητες 
κατεψυγμένων και νωπών κρεάτων που εισήχθησαν στην Κύπρο τα τελευταία δύο χρόνια - Ανάγκη 
λήψης μέτρων προς συμμόρφωση του δήμου Αγίου ∆ομετίου με την Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή 
σχετικά με την παραχώρηση της εκμετάλλευσης γηπέδων futsal - Ανάγκη ελέγχου των διαδικασιών 
κατασκευής του τουρκικού πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου και μέσω της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής - Ανάγκη τοποθέτησης πασσάλων στις άκρες κυρτωμάτων στο δρόμο ∆ερύνειας-Σωτήρας - 
Η διαδικασία μεταφοράς λάσπης από το βιολογικό σταθμό του εργοστασίου της ΚΕΟ σε σταθμό 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από οργανικά απόβλητα - Αυτοκινητικά δυστυχήματα λόγω 
βροχόπτωσης στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Ύψωνα - Αίτημα για κατάθεση στη Βουλή των 
κανονισμών που ρυθμίζουν θέματα των χώρων εκτροφής και φύλαξης σκύλων και γάτων - Αίτημα για 
υποχρεωτική περισυλλογή των νεκρών ζώων από το οδικό δίκτυο από τους δήμους και μεταφορά τους 
σε αδειοδοτημένες μονάδες - Αίτημα για μέτρα περιορισμού της χρήσης των αντιβιοτικών “πολυμιξίνες” 
στην κτηνοτροφία - Θέμα μείωσης του ορίου ταχύτητας και τοποθέτησης επιπλέον φωτισμού στην έξοδο 
Ερήμης-Κολοσσίου - Πυρόσβεση πυρκαγιάς σε ξενοδοχείο στην περιοχή Αγίας Νάπας-Πρωταρά - 
Έναρξη και ολοκλήρωση των έργων στη λεωφόρο Κώστα Λοΐζου στον Κάτω Πύργο - ∆ιεργασίες 
εναρμόνισης του Κέντρου Αίματος με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και έγκρισης της μοριακής μεθόδου ΝΑΤ 
- Παράνομη και ανεξέλεγκτη εκτροφή χοίρων από κτηνοτρόφο στη Σουσκιού - Ενδεχόμενο 
ιδιωτικοποίησης των υπηρεσιών ελέγχου και ασφάλειας στα αεροδρόμια (απόρρητη απάντηση) - 
Κίνδυνος πρόκλησης ατυχημάτων στο δρόμο Λειβαδιών προς Κελλιά - Θέμα ακύρωσης προσφορών για 
ανάπλαση λεωφόρου στο Στρόβολο και προκήρυξης νέων για επανασχεδιασμό της - Ερωτήματα 
σχετικά με τους σχεδιασμούς εγκατάστασης μετεωρολογικού ραντάρ στην κοινότητα Νατάς της 
επαρχίας Πάφου - Το ενδεχόμενο λειτουργίας κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά της 
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Αφροδίτης” στον Ακάμα και οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις στην περιοχή - Ανάγκη προστασίας των 
φλαμίνγκο και των βιοτόπων τους από τους επισκέπτες - Ανάγκη εφαρμογής ολοκληρωμένου 
συστήματος φωτοεπισήμανσης - Ανάγκη επιδιόρθωσης του δρόμου από την Ασγάτα μέχρι το 
Στρατόπεδο Κελευστών Μιλτιάδη και Χριστάκη Χριστοφόρου - Ανάγκη αντικατάστασης της 
οδοντιατρικής καρέκλας στο κρατικό οδοντιατρείο στην κοινότητα Αχερίτου - Καθυστέρηση στην 
ταχυδρόμηση των λογαριασμών κοινής ωφελείας σε δήμους και κοινότητες - Θέμα ύπαρξης 
φορολογικών υποχρεώσεων της εταιρείας “Google” στην Κύπρο και εκπλήρωσής τους (εμπιστευτική 
απάντηση) - Οι λόγοι της αναγκαστικής παραίτησης μελών του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών 
και θέμα διερεύνησης καταγγελιών εναντίον του προέδρου του για κακοδιαχείριση και κατάχρηση 
εξουσίας - Η πιλοτική εφαρμογή του προγράμματος “Ξοδεύοντας έξυπνα” στη δημοτική εκπαίδευση - Το 
αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αυγόρου και του δήμου ∆ερύνειας για δημιουργία πράσινου σημείου - 
Κατασκευή πρόσβασης από τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς τη βιοτεχνική περιοχή 
Ξυλοτύμπου - Νομοθεσία για την τυποποίηση του ξιδιού - Ερωτήματα σχετικά με το σχέδιο 
επιχορήγησης αδειών εργοδοτουμένων - Η συνεχιζόμενη εκκρεμότητα αναφορικά με τη χορήγηση του 
φαρμάκου “Tafamidis” από τα κρατικά νοσηλευτήρια - Η χορήγηση ανεργιακού επιδόματος στις χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με την κυπριακή πρακτική - Θέμα νομοθετικής ρύθμισης, ετοιμασίας 
νομοσχεδίου και κατάθεσής του στη Βουλή για δίτροχα ηλεκτρικά μηχανάκια και την κυκλοφορία τους - 
Θέμα ολοκλήρωσης διοικητικής έρευνας για τον εμποτισμό με χημικά οστών στον Τύμβο της 
Μακεδονίτισσας (απόρρητη απάντηση) - Πληροφορίες για ενδεχόμενη μετατροπή συμβάσεων 
ορισμένου χρόνου σε συμβόλαια ορισμένης διάρκειας στη Στατιστική Υπηρεσία - Σχέδιο διαχείρισης της 
περιοχής της λίμνης Παραλιμνίου - Συμπερίληψη των όχι εκ γενετής καρδιοπαθειών στις μόνιμες 
παθήσεις και παραχώρηση κάρτας νοσηλείας στους ασθενείς - Αίτημα για μείωση του ΦΠΑ που 
καταβάλλουν οι ελαιοπαραγωγοί στα ελαιοτριβεία - Έγκριση και εφαρμογή αγροπεριβαλλοντικού 
καθεστώτος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για αντιμετώπιση προβλημάτων στη μελισσοκομία - Στοιχεία 
για την αστυνομική φρουρά του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας, καθώς και για όλους τους πρώην 
αξιωματούχους και αρχηγούς κομμάτων - Το ενδεχόμενο θέσπισης νομοθεσίας για δυνατότητα 
καταχώρισης ομαδικών αγωγών και για το ζήτημα των αξιογράφων - Πληροφορίες σχετικά με 
κατακύρωση διαγωνισμού για εργασίες στο λιμάνι της Λάρνακας - Αίτημα για προστασία κυπαρισσιών 
επί της λεωφόρου Λάρνακος - Θέμα είσπραξης οφειλόμενου για το ΦΠΑ ποσού από εταιρεία που 
δραστηριοποιείται στις ελεύθερες περιοχές - Κτιριακή αναβάθμιση και ασφάλεια του Απεήτειου 
Γυμνασίου Αγρού - Κύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Κατάργηση κάθε Μορφής Φυλετικών 
∆ιακρίσεων - Επικίνδυνες εργασίες των κατοχικών αρχών στο εκκλησάκι του Αγίου Φανουρίου στην 
Κερύνεια - Εισηγήσεις των δήμων Λατσιών και Γερίου για τα ενδεχόμενα περιβαλλοντικά προβλήματα 
και την υποβάθμιση της ποιότητας ζωής από τη λειτουργία εργοστασίων.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟ∆ΟΣ   

Συνεδρίαση 23ης Ιουνίου 2016  

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.  

Αρ. 4  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Α. Α∆ΑΜΟΥ)  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ)  

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στον πύρινο εφιάλτη που βιώνει η πατρίδα μας τα 
τελευταία εικοσιτετράωρα.  Πρόκειται για τις χειρότερες πυρκαγιές των τελευταίων χρόνων με ανυπολόγιστες 
ζημιές για το δάσος και το φυσικό περιβάλλον της περιοχής Σολέας, αλλά και ολόκληρου του νησιού, οι 
οποίες ευτυχώς από χθες έχουν τεθεί υπό έλεγχο. 

 Τη μεγάλη θλίψη μας για την τεραστίων διαστάσεων οικολογική καταστροφή διαδέχεται ο 
συγκλονισμός και η οδύνη για τον τραγικό θάνατο δύο δασοπυροσβεστών, του Μάριου Αριστοτέλους και του 
Ανδρέα Σοφοκλέους, που έπεσαν μαχόμενοι την ώρα του καθήκοντος.  Εκφράζουμε τα βαθύτατα 
συλλυπητήρια, αλλά και την ολόψυχη συμπαράστασή μας στις οικογένειες των αδικοχαμένων ανδρών.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων οφείλουμε να εκφράσουμε την αμέριστη συμπαράστασή μας και στους 
κατοίκους της περιοχής οι οποίοι επλήγησαν υλικά και ψυχικά και δηλώνουμε ότι θα σταθούμε αρωγοί στην 
αντιμετώπιση των συνεπειών της πυρκαγιάς.  Οφείλουμε επίσης να τονίσουμε ότι είναι καθήκον μας να 
συνεργαστούμε με τις αρμόδιες αρχές για την αναδάσωση των πληγεισών περιοχών, την αποκατάσταση του 
φυσικού περιβάλλοντος και τη λήψη νομοθετικών μέτρων για αποτροπή τέτοιων δυσάρεστων καταστάσεων 
στο μέλλον. 

 Παράλληλα, θα ήταν παράλειψή μας να μην εκφράσουμε τις ευχαριστίες μας στις βρετανικές βάσεις, 
στην Ελλάδα, το Ισραήλ, τη Γαλλία και την Ιταλία για την πολύτιμη συνεισφορά τους στις προσπάθειες 
κατάσβεσης των πυρκαγιών με τα πτητικά τους μέσα, καθώς και στις επιτόπιες δυνάμεις, την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία, το Τμήμα ∆ασών, την Πολιτική Άμυνα, που εργάζονται ακατάπαυστα για την αναχαίτιση των 
πυρκαγιών. 

 Τέλος, οφείλουμε να καταθέσουμε το θαυμασμό μας και να απονείμουμε εύσημα στις εκατοντάδες 
των εθελοντών που έσπευσαν από την πρώτη στιγμή να συνεισφέρουν με κάθε μέσο και τρόπο στην 
αντιμετώπιση της πύρινης λαίλαπας.  Όλοι αυτοί απέδειξαν ακόμη μια φορά ότι ο Κύπριος πολίτης κάθε 
δύσκολη στιγμή που περνά ο τόπος του την αντιμετωπίζει με μεγαλοψυχία, ανιδιοτέλεια, ευθύνη και 
πατριωτισμό. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων, σας καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη των 
αδικοχαμένων δασοπυροσβεστών. 
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(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως θα γνωρίζετε, το γερμανικό κοινοβούλιο αναγνώρισε την αρμένικη γενοκτονία.  Προ ημερησίας 
διατάξεως θα δώσω το λόγο στον αντιπρόσωπο της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν, ο οποίος απουσίαζε την προηγούμενη βδομάδα και επιθυμεί να 
αναφερθεί στη θετική εξέλιξη που σημειώθηκε όσον αφορά στον αγώνα για την παγκόσμια αναγνώριση της 
αρμενικής γενοκτονίας με την υιοθέτηση από το γερμανικό κοινοβούλιο σχετικού ψηφίσματος στις 2 Ιουνίου 
2016.  

 ∆ιερμηνεύοντας τα αισθήματα των μελών του σώματος, σημειώνω με ικανοποίηση τη σημαντική αυτή 
εξέλιξη. Με αυτή δε την ευκαιρία επιθυμώ να επαναβεβαιώσω την αμέριστη στήριξη του κυπριακού λαού 
στον αγώνα του αδελφού αρμενικού λαού, ειδικότερα της αρμενικής κοινότητας της Κύπρου, ως 
αναπόσπαστου τμήματος της αρμενικής διασποράς. Η πλήρης αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας 
αποτελεί αναγκαίο και απαράκαμπτο βήμα για συμφιλίωση και αποτροπή της επανάληψης παρόμοιων 
εγκλημάτων στο μέλλον.  

 Υπενθυμίζω ότι η Κύπρος υπήρξε η πρώτη ευρωπαϊκή χώρα και η δεύτερη παγκοσμίως που 
αναγνώρισε την αρμενική γενοκτονία με ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων το 1975. 
Ακολούθησαν άλλα δύο ομόφωνα ψηφίσματα το 1982 και το 1990, ενώ κατά τη συνεδρία της ολομέλειας 
στις 2 Απριλίου 2015 και στην παρουσία του Προέδρου του αρμενικού κοινοβουλίου το σώμα ενέκρινε 
ομόφωνα τροπολογία στο βασικό περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας Νόμο του 2011, ποινικοποιώντας την άρνηση της αρμενικής γενοκτονίας.  

 Θα ήθελα να καλέσω τον εκπρόσωπο των Αρμενίων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν  στο βήμα για τη δική του 
παρέμβαση. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η γενοκτονία που διαπράχθηκε σε βάρος του αρμενικού λαού στις αρχές του 20ού αιώνα από τους 
Νεότουρκους και τους Οθωμανούς αποτελεί μία από τις μελανότερες σελίδες της παγκόσμιας ιστορίας και 
ένα από τα πιο φρικτά εγκλήματα που γνώρισε η ανθρωπότητα. 

 Έκτοτε οι ένοχοι παραμένουν ατιμώρητοι.  Η διάδοχος της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας, η Τουρκία, 
αρνείται πεισματικά να αναγνωρίσει το έγκλημα που διέπραξε σε βάρος 1,5 εκατομμυρίου αθώων 
ανθρώπων.  Ήταν αυτή την ατιμωρησία που καπηλεύτηκε ο Αδόλφος Χίτλερ, για να ενθαρρύνει τους 
αξιωματικούς του να εξοντώσουν άφοβα τους Πολωνούς και ύστερα τους Εβραίους. 

 Για τους Αρμένιους η αναγνώριση της αρμενικής γενοκτονίας από την Τουρκία αποτελεί καθαρά θέμα 
αρχής και ηθικής ικανοποίησης.  Για το παγκόσμιο η αναγνώριση της γενοκτονίας θα στείλει ένα ισχυρό 
μήνυμα προς την ανθρωπότητα, ότι στο μέλλον τέτοιου είδους εγκλήματα δε θα παραμένουν ατιμώρητα.  
Θα αποτελέσει επίσης ελάχιστη απόδειξη ότι το διεθνές δίκαιο και οι ανθρώπινες αξίες υπερισχύουν των 
οικονομικών, πολιτικών και άλλων συμφερόντων. 

 Από τη διάπραξη της γενοκτονίας μέχρι σήμερα έχουν γίνει πολύ σημαντικά βήματα προς την 
παγκόσμια αναγνώριση.  Μέχρι τώρα είκοσι εννέα χώρες, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, η οποία 
το 1975 έγινε η δεύτερη  στον κόσμο και η πρώτη στην Ευρώπη, έχουν αναγνωρίσει την αρμενική 
γενοκτονία.  

 Στις 2 Ιουνίου 2016 έγινε ένα ακόμα τεράστιο βήμα προς αυτή την κατεύθυνση.  Η Κάτω Βουλή της 
Γερμανίας, σχεδόν ομόφωνα, αναγνώρισε με σχετικό ψήφισμά της την αρμενική γενοκτονία, 
αναγνωρίζοντας ταυτόχρονα και την ευθύνη του Γερμανικού Ράιχ στη γενοκτονία.   

 Θα ήθελα, εκ μέρους του αρμενικού λαού και ειδικότερα της αρμενικής κοινότητας της Κύπρου, να 
εκφράσω τις θερμές μας ευχαριστίες προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η 
οποία, έπειτα από εισήγηση του συναδέλφου Γιώργου Περδίκη, είχε την πρωτοβουλία να χαιρετίσει την 
υιοθέτηση από τη γερμανική Βουλή της αναγνώρισης της αρμενικής γενοκτονίας.  Ευχή και πίστη μας είναι 
ότι το γενναίο παράδειγμα της Γερμανίας θα ακολουθήσουν και άλλες χώρες. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μαχτεσιάν. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι 
η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα που υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  
Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμος του 2016».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας που να ρυθμίζει την πληρωμή οφειλών προς τα ταμεία κοινωνικών 
ασφαλίσεων, αδειών, πλεονάζοντoς προσωπικού, ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού και κοινωνικής 
συνοχής σε μηνιαίες δόσεις για περιπτώσεις φυσικών ή νομικών προσώπων τα οποία λόγω της οικονομικής 
κρίσης έχουν συσσωρεύσει ληξιπρόθεσμες οφειλές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μάριος Μαυρίδης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος ∆αμιανού   

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και την 21η Ιουνίου 2016.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής παρευρέθηκαν η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο γενικός 
διευθυντής και ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του ίδιου υπουργείου, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας που να ρυθμίζει την πληρωμή 
οφειλών προς τα Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Αδειών, Πλεονάζοντoς Προσωπικού, Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού και Κοινωνικής Συνοχής σε μηνιαίες δόσεις για περιπτώσεις φυσικών ή νομικών 
προσώπων τα οποία λόγω της οικονομικής κρίσης έχουν συσσωρεύσει ληξιπρόθεσμες οφειλές. 

 Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια του σώματος ψήφισε στις 14 Απριλίου 2016 σχετικό νομοσχέδιο σε 
νόμο, ο οποίος ωστόσο αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στις 27 Απριλίου 2016, καθότι 
αφενός ορισμένες από τις ρυθμίσεις που ενσωματώθηκαν σε αυτόν από το νομοθετικό σώμα κρίθηκαν 
αντισυνταγματικές και αφετέρου η εφαρμογή του νόμου λόγω των συγκεκριμένων ρυθμίσεων θα καθίστατο 
μη λειτουργική, περίπλοκη, χρονοβόρα και δαπανηρή. Όπως είναι περαιτέρω γνωστό, η απελθούσα Βουλή 
των Αντιπροσώπων αποφάσισε να μην εξετάσει την εν λόγω αναπομπή εντός των συνταγματικά 
καθοριζόμενων περιθωρίων λόγω της διάλυσής της στις 14 Απριλίου 2016 και ως εκ τούτου η αναπομπή 
έγινε δεκτή.  

 Συναφώς, η εκτελεστική εξουσία, αναγνωρίζοντας την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης του ζητήματος, 
ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο επιβολής δικαστικών και άλλων μέτρων σε οφειλέτες κοινωνικών 
εισφορών, και λαμβάνοντας υπόψη τις επιφυλάξεις της Βουλής των Αντιπροσώπων ως προς επιμέρους 
ρυθμίσεις που περιλήφθηκαν στο αρχικό νομοσχέδιο, αποφάσισε την κατάθεση του προτεινόμενου νέου 
σχεδίου νόμου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με το νομοσχέδιο προτείνονται ρυθμίσεις που 
αφορούν στον τρόπο υποβολής από τον οφειλέτη της αίτησης για ρύθμιση των ληξιπρόθεσμων οφειλών 
του, τη διαδικασία και τα χρονοδιαγράμματα εξέτασης της αίτησής του από το διευθυντή Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τον τρόπο καταβολής από τον οφειλέτη των υπαγόμενων στη ρύθμιση οφειλών, 
το δικαίωμα του οφειλέτη για υποβολή ένστασης στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων εναντίον οποιασδήποτε απόφασης του διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς 
και τη διευθέτηση εξόφλησης των οφειλών σε δόσεις οι οποίες έχουν συμφωνηθεί πριν από την έναρξη της 
ισχύος της υπό ψήφιση νομοθεσίας. 
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 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δήλωσε ότι με το νέο νομοσχέδιο έχουν επέλθει  διαφοροποιημένες ρυθμίσεις σε σχέση με τις 
πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου, οι οποίες αφορούν στα εξής: 

1. Στη δυνατότητα υποβολής αίτησης οφειλέτη για ρύθμιση της οφειλής του εντός περιόδου τεσσάρων 
μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου αντί εντός τριών μηνών. 

2. Στην αύξηση του αριθμού των μηνιαίων δόσεων ρύθμισης οφειλής από τριάντα έξι σε σαράντα οκτώ 
δόσεις.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος από την επιτροπή μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιμέρους 
απόψεις και υπέβαλαν εισηγήσεις για περαιτέρω τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο, οι οποίες συνοψίζονται 
στα ακόλουθα: 

1. Στην ανάγκη επέκτασης της περιόδου μη διεκδίκησης οφειλής με τη λήψη δικαστικών μέτρων 
εναντίον προσώπων που λαμβάνουν ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα ή δημόσιο βοήθημα από την 31η 

∆εκεμβρίου 2016 στην 1η Ιουλίου 2017.  

2. Στην ανάγκη περαιτέρω αύξησης του αριθμού των μηνιαίων δόσεων ρύθμισης οφειλών σε σχέση με 
τον προτεινόμενο αριθμό των σαράντα οκτώ δόσεων. 

3. Στην επέκταση της περιόδου αυτοδίκαιης ακύρωσης της ρύθμισης που έχει επιτευχθεί προς 
εξόφληση ληξιπρόθεσμων οφειλών σε δόσεις από δύο μήνες σε τρεις. 

4. Στη διεύρυνση των προβλεπόμενων με το νομοσχέδιο κατηγοριών ελάχιστων ποσών μηνιαίων 
δόσεων, ώστε να επωφελούνται από την ελάχιστη δόση περισσότεροι οφειλέτες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθέτησε 
την πρώτη υπό αναφορά εισήγηση και επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των υπόλοιπων θέσεων της 
επιτροπής σε μεταγενέστερο στάδιο, καθότι σε περίπτωση εφαρμογής τους ορισμένες από αυτές 
ενδεχομένως να δημιουργήσουν πρόσθετο κόστος και διοικητικό φόρτο.  

 Ακολούθως, η ίδια αξιωματούχος, αφού μελέτησε τις πιο πάνω θέσεις της επιτροπής, υπέβαλε 
γραπτώς τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Αύξηση του αριθμού των προτεινόμενων δόσεων ρύθμισης οφειλών από σαράντα οκτώ δόσεις σε 
πενήντα τέσσερις. 

2. Μείωση του ελάχιστου ποσού μηνιαίων δόσεων ανά κατηγορία οφειλής ως ακολούθως: 

α.  για οφειλές που δεν υπερβαίνουν τα €500 ελάχιστο ποσό μηνιαίας δόσης €25 αντί €50, 

β. για οφειλές ύψους από €500 μέχρι €1.000 ελάχιστο ποσό μηνιαίας δόσης €50 αντί €75, 

γ. για οφειλές ύψους €1.000 και άνω ελάχιστο ποσό μηνιαίας δόσης €75 αντί €100. 

3. Επέκταση της περιόδου αυτοδίκαιης ακύρωσης της ρύθμισης που έχει επιτευχθεί προς εξόφληση 
ληξιπρόθεσμων οφειλών σε δόσεις από δύο μήνες σε τρεις. 

 Η υπουργός εισηγήθηκε περαιτέρω όπως διευκρινιστεί ότι η πρώτη μηνιαία δόση θα καταβάλλεται το 
αργότερο μέχρι την τελευταία ημέρα του μηνός κατά τον οποίο ο αιτητής έχει υποβάλει τη δήλωση 
αποδοχής της εγκριθείσας ρύθμισης.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτού της Συμμαχίας Πολιτών να υιοθετήσει τις προτάσεις 
της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και να εισηγηθεί στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως αυτό διαμορφωθεί ανάλογα από 
νομοτεχνικής πλευράς υπό το φως των εισηγήσεων που κατατέθηκαν από την αρμόδια υπουργό. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών υιοθετεί τους 
σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, καθώς και την πλειοψηφία των προτάσεων που κατατέθηκαν από 
την αρμόδια υπουργό για ενσωμάτωσή τους σε αυτό, και με επιφύλαξη ως προς την κατατεθείσα εισήγηση 
για αύξηση του αριθμού των ισόποσων μηνιαίων δόσεων από σαράντα οκτώ σε πενήντα τέσσερις δόσεις, 
για την οποία υφίσταται το ενδεχόμενο να καταθέσει στο στάδιο της συζήτησης του θέματος από την 
ολομέλεια του σώματος τροπολογία για περαιτέρω αύξηση του δοθέντος αρμοδίως αριθμού των πενήντα 
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τεσσάρων δόσεων, τάσσεται υπέρ της ψήφισής του σε νόμο.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς στην έκθεση φαίνεται ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια, από την 
πλευρά των βουλευτών της Ε∆ΕΚ θέλουμε να δηλώσουμε ότι θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

  Ο κ. Γιωργάλλας. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Επειδή δε συμμετέχουμε στην επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω εκ μέρους των 
βουλευτών της Αλληλεγγύης ότι θα υπερψηφίσουμε και εμείς το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Θεολόγου της Συμμαχίας Πολιτών. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς συμμετέχουμε στην επιτροπή.  Θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου, βάζοντας 
όμως ως ζήτημα προς την κυβέρνηση να έρθει με μια πιο μακροπρόθεσμη λύση του προβλήματος.  ∆ιότι 
ναι μεν παρουσιάζεται μια λύση του προβλήματος για τις υφιστάμενες οφειλές, αλλά, επειδή η οικονομική 
κρίση δεν τέλειωσε και δεν πρόκειται να δούμε να εκλείπουν αυτά τα φαινόμενα μη πληρωμής των οφειλών 
των κοινωνικών ασφαλίσεων και επειδή δε θα εμπίπτουν στο εν λόγω σχέδιο ζητήματα νέων οφειλών στις 
κοινωνικές ασφαλίσεις, θα θέλαμε να έρθει με πιο μακροπρόθεσμο σχεδιασμό για τις περιπτώσεις που 
πραγματικά έχουν και αντιμετωπίζουν πρόβλημα να πληρώσουν τις οφειλές, για να ξεκαθαρίζουμε με 
ποιους θα κάμουν κατάχρηση της εν λόγω διαδικασίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεολόγου. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή στην έκθεση, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται ότι θα προβληματιστούμε αν θα καταθέσουμε 
τροπολογία για περισσότερες δόσεις, βασισμένοι και στην προηγούμενη απόφαση της ολομέλειας για 
εξήντα δόσεις, θέλω να πληροφορήσω την ολομέλεια ότι μετά από πολύ έντονο προβληματισμό και σκέψη 
και σε μια ένδειξη καλής θέλησης προς την πλευρά της κυβέρνησης, αποφασίσαμε να μην καταθέσουμε 
σχετική τροπολογία για τις εξήντα δόσεις.  Θα παρακολουθήσουμε την εφαρμογή της νομοθεσίας και 
αναλόγως θα πράξουμε. 

 Υπάρχει κάτι όμως που νομίζω ήταν παράλειψή μας.  Αν και αναφέρθηκε στην επιτροπή, μέσα από 
την έκθεση είχα την εντύπωση ότι η επιτροπή ήθελε να εκφράσει μια έκκληση προς την κυβέρνηση, για να 
φέρει παρόμοιο νομοσχέδιο και για το ΦΠΑ, για τις ληξιπρόθεσμες δόσεις για το ΦΠΑ.  Θέλω με αυτή την 
ευκαιρία να αναφέρω ότι, εκφράζοντας πιστεύω την ολότητα του πολιτικού κόσμου, θέλουμε να εφαρμοστεί 
η ίδια διαδικασία διευκόλυνσης των οφειλετών και στο θέμα των οφειλών για το ΦΠΑ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Άλλος ομιλητής; 

  Ο κ. Βότσης. 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσω ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα με δύο προτάσεις νόμου είχε προτείνει 
εδώ και κάποιους μήνες η αντιμετώπιση του θέματος των ληξιπρόθεσμων οφειλών τόσο προς τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις όσο και προς το ΦΠΑ να αποτελέσει αντικείμενο συζήτησης στην επιτροπή Οικονομικών.  Η 
κυβέρνηση κατέθεσε λίγο πριν από τις εκλογές το συγκεκριμένο νομοσχέδιο για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, 
ένα νομοσχέδιο το οποίο πέρασε από κάποια προβλήματα, αλλά ευτυχώς και επιτυχώς η επιτροπή 
Οικονομικών, σε μια προσπάθεια ευρύτερης συναίνεσης, πέτυχε να αντιμετωπίσει αυτά τα θέματα με μια 
ομόφωνη θέση, την οποία οφείλουμε να χαιρετίσουμε -και εμείς την χαιρετίζουμε- και η οποία καταλήγει σε 
μια πρόταση, όπου και η κυβέρνηση έκαμε κάποια βήματα θετικά, τα οποία πρέπει να αναφέρουμε.  Ένα 
βήμα είναι ότι, αντί να είναι τρίμηνη η περίοδος κατά την οποία κάποιος μπορεί να υποβάλει την αίτησή του, 
δικαιούται τετράμηνη πλέον χρονική περίοδο.  Έχει παραταθεί ο χρόνος για τις ευάλωτες ομάδες και για 
τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος, καθώς και για τους λήπτες ΕΕΕ μέχρι την 1η Ιουλίου 2017.  ∆ε θα 
δέχονται οποιεσδήποτε πιέσεις, αν θέλετε, νομικές, για να ξοφλήσουν οποιεσδήποτε οφειλές.  Έχουν ακόμη 
έξι μήνες παράταση στη δυνατότητα αυτή, όπως και για τις δόσεις που, ενώ η κυβέρνηση ξεκίνησε με 
τριάντα έξι, μετά από τη συζήτηση -να το αφήσω ως εδώ- που είχε γίνει προηγουμένως, καταλήξαμε 
ομόφωνα στις πενήντα τέσσερις δόσεις.  

 Είναι ένα θετικό νομοσχέδιο, θα το υποστηρίξουμε και ταυτόχρονα ζητήσαμε στην επιτροπή από τον 
Υπουργό Οικονομικών να φέρει ενώπιόν μας -όπως είχε πει η κυβέρνηση ότι ετοιμάζει ο Έφορος 
Φορολογίας- πρόταση παρόμοια και για τις οφειλές προς το ΦΠΑ.  Μας έχουν πει ότι εντός Σεπτεμβρίου-
Οκτωβρίου θα είναι έτοιμη αυτή η πρόταση.  Εμείς λέμε και δημόσια ότι προτιθέμεθα να επαναφέρουμε τη 
δική μας πρόταση νόμου για το ΦΠΑ.  Αν η κυβέρνηση έχει οτιδήποτε έτοιμο, καλό θα είναι να κοπιάσει να 
το δούμε και να το συζητήσουμε. Εμείς θα υποστηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

   Άλλος που ζήτησε το λόγο; 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤ. ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, για τη ρύθμιση του θέματος τούτου ως κόμμα διαδραματίσαμε 
πρωταγωνιστικό ρόλο.  Καταθέσαμε σχετικές προτάσεις, αναζητήσαμε συναινέσεις και γι’ αυτό ακριβώς το 
λόγο, είμαστε και συναινετικοί κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή Οικονομικών.  Θεωρούμε ότι 
είναι ένα θετικό βήμα προς τη ρύθμιση του προβλήματος.  Ασφαλώς, υπάρχουν και πολλά άλλα 
προβλήματα τα οποία θα πρέπει να δούμε.  Είναι γι’ αυτό που έχουμε πει ότι θα υπερψηφίσουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούμε ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο είναι πολύ 
ικανοποιητικό, διότι θα δώσει την ευκαιρία σε πάρα πολλούς συμπολίτες μας και επιχειρήσεις να 
ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους.  Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι, αν η κυβέρνηση προχωρήσει και 
με τη ρύθμιση παρόμοιων ληξιπρόθεσμων οφειλών για το ΦΠΑ, εμείς είμαστε επίσης σε θέση να το 
υποστηρίξουμε.  Αλλά για αυτό το οποίο λέχθηκε, ότι θα μπορούσε να ήταν πιο μακρόπνοο και να ήταν 
μεγαλύτερης διάρκειας, πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι τα ταμεία αυτά πληρώνουν τις συντάξεις και τα 
άλλα βοηθήματα προς τους συμπολίτες μας και δεν μπορούμε να…  Πρέπει να τα ρυθμίζουμε με τρόπο που 
να έρχεται ικανοποιητική ροή χρημάτων μέσα, χωρίς να διακινδυνεύει η βιωσιμότητα αυτών των ταμείων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μαυρίδη. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μια ρήση λέει «κάλλιο αργά παρά ποτέ»!  Πρέπει να 
χαιρετίσουμε τη στάση της κυβέρνησης, έστω και πολύ πολύ καθυστερημένα.  ∆εν είμαι εξ εκείνων που 
επικροτώ το έργο της κυβερνήσεως, αλλά εδώ η αλήθεια πρέπει να λέγεται.  Όμως γιατί έγινε έτσι;  ∆ιότι το 
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∆ημοκρατικό Κόμμα έβαλε δύο προτάσεις για το ΦΠΑ και τις κοινωνικές ασφαλίσεις.   

 Κάποιοι συνάδελφοι που έχουν την ατυχία να βρίσκονται στις δικαστικές αίθουσες, κύριε Πρόεδρε, 
βλέπουν ανθρώπους έντιμους και σωστούς καθ’ όλα, καθ’  όλο το βίο τους να οδεύουν στη θέση του 
κατηγορουμένου, γιατί ήταν αδύνατο με τις πράξεις τούτου του κράτους να πληρώσουν τις κοινωνικές τους 
ασφαλίσεις και το ΦΠΑ.  Άνθρωποι που επί δεκαετίες ολόκληρες ήταν συνεπέστατοι.  Και ξέρετε, υπάρχει 
μια αρχή στο ποινικό δίκαιο.  Λέει ότι είναι προτιμότερο να αθωώσεις εκατόν ενόχους, παρά να σύρεις έναν 
αθώο και να τον καταδικάσεις στο δικαστήριο.  Και εμείς, χωρίς κανένα ενδοιασμό, ως κράτος, έτσι 
ενεργήσαμε επί σειρά ετών.  Χρειάστηκε η παρέμβαση του ∆ημοκρατικού Κόμματος και η συναίνεση όλων 
των συναδέλφων -και χαιρετίζω τη στάση όλων των πλευρών- για να φτάσουμε αισίως σήμερα να το πούμε 
αυτό στους πολίτες, που τους χαρατσώνουμε, όταν κάποιος δεν καταφέρει να πληρώσει τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις, με 27% πρόσθετο τέλος.  ∆ηλαδή ούτε επί τουρκοκρατίας δεν έμπαιναν τέτοια χαράτσια!   

 Και το ίδιο και χειρότερο, σας παρακαλώ, είναι στο ΦΠΑ.  Ένας που χρωστά πέντε χιλιάδες, ξέρετε 
ποιο είναι το αποτέλεσμα;  Είναι τόκος επί τόκο, πρόσθετη επιβάρυνση, άλλη τόση που πάνω.  ∆ηλαδή οι 
πέντε μπορεί να γίνουν σε σύντομο χρονικό διάστημα είκοσι χιλιάδες!  Και πολίτες εν πλήρη απελπισία 
οδεύουν προς τη θέση του κατηγορουμένου και υπάρχει και ένας δικαστής αμήχανος, ο οποίος βλέπει τον 
πολίτη που κάτω και δεν ξέρει τι να του πει.  Που κάτω είναι οι δικηγόροι, ο κόσμος, είναι ανοιχτή 
ακροαματική διαδικασία.  Φανταστείτε, ας πούμε, τον κ. Αδάμου.  Ενώ ήταν ένας επιχειρηματίας, πλήρωνε, 
ήταν σωστός κύριος, επειδή του κούρεψαν εν μία νυχτί τις καταθέσεις, βρέθηκε να είναι στο εδώλιο.  Ξέρετε 
πόσο δύσκολο είναι;   

 Και δεν το λέω τούτο, για να μας λυπηθεί κανένας, αλλά το λέω τούτο προς όλους μας και προ 
πάντων προς την πλευρά της κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου -την οποία θεωρώ σωστή κυρία και καλώς έπραξε- αλλά 
και προς τον κ. υπουργό της οικονομίας, ο οποίος αγέρωχος και απτόητος ακόμα στο ΦΠΑ δεν έλαβε μέτρα.  
Είναι ανάγκη πάσα και επείγουσα να παραδειγματιστεί η κυβέρνηση από τούτο το σωστό μέτρο που έγινε 
και στο ΦΠΑ να ενεργήσει αυθωρεί και παραχρήμα με τον ίδιο τρόπο.  Για να μην πάω παρακάτω και να πω 
ότι πολλοί έχασαν και τη ζωή τους, διότι αυτοκτόνησαν.  ∆εν το άντεχαν να κάτσουν στο εδώλιο του 
κατηγορουμένου.  Τα λέω τούτα, αγαπητοί συνάδελφοι, για να έχουμε γνώση άπαντες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω με τη σειρά μου να ευχαριστήσω όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα για το 
πνεύμα συναίνεσης που επέδειξαν και στη συζήτηση της νέας πρότασης της κυβέρνησης.  Αλλά και στην 
προηγούμενη περίοδο που κυβέρνηση και Βουλή είδαν ένα θέμα και μαζί συνεργάστηκαν, για να δώσουμε 
λύση.  Έτσι πρέπει να αντιμετωπίζουμε όλα τα ζητήματα.   

 Εγώ έδωσα τον έπαινο σε όλους. Όμως είμαι υποχρεωμένος να αποκαταστήσω την πραγματικότητα.  
Ναι, είναι γεγονός ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα υπέβαλε δύο προτάσεις νόμου για τα θέματα των οφειλών στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στο ΦΠΑ.  Είναι εξίσου γεγονός όμως ότι, όταν κατατίθεντο οι 
προτάσεις αυτές του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ήδη το νομοσχέδιο της κυβέρνησης για τις οφειλές για το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ήταν στο γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα και της Νομικής Υπηρεσίας για 
νομοθετική επεξεργασία, όπως υπήρξαν τοποθετήσεις εκ μέρους της κυβέρνησης ότι παρόμοιο νομοσχέδιο 
επεξεργάζεται ο Έφορος Φορολογίας και το Υπουργείο Οικονομικών.  ∆εν το λέω αυτό, για να πω πως 
μόνο η κυβέρνηση έχει ευαισθησίες.  Ζούμε σε μια εποχή που χρειάζεται όλοι να επιδείξουμε την αναγκαία 
ευαισθησία και να βοηθήσουμε τους πολίτες μας.   

 Γίνεται και κριτική.  Τη σημειώνουμε.  Καλόπιστη.  Φτωχοί υπάρχουν μόνο το 2016;  Άνεργοι 
υπάρχουν μόνο το 2016;  Το 2012, που ήταν 14% η ανεργία, δεν υπήρχαν άνεργοι;  ∆εν υπήρχαν φτωχοί;  
∆εν υπήρχαν άνθρωποι που πήγαν στη φυλακή για πεντακόσια ευρώ οφειλές στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων;  Ακούσατε κανέναν από μας να πούμε ότι η άλλη πλευρά διακρινόταν από κοινωνική 
αναλγησία;   

 Ας αφήσουμε κατά μέρος ποιος το είπε πρώτος και δεύτερος, ποιος έβαλε πρόταση για επέκταση 
των δόσεων και ας σημειώσουμε το θετικό, πως γύρω από ένα τραπέζι κυβέρνηση και πολιτικά κόμματα, 
άμα θέλουμε, μπορούμε να αντιμετωπίσουμε προβλήματα της κοινωνίας.  Και αυτό είναι ένα δείγμα γραφής.  
Και στα άλλα θέματα που αφορούν την πλειοψηφία των πολιτών πρέπει με αυτό τον τρόπο να 
συμπεριφερόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Παπαγιάννης και ο κ. Λιλλήκας και τελειώνουμε, παρακαλώ. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση και γι’ αυτό θα το 
υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, για να μην υπάρχει αυτή η επανάληψη μιας παρόμοιας συζήτησης στους 
επόμενους λίγους μήνες ή τον επόμενο χρόνο, με έναν ανταγωνισμό ποιος έχεις περισσότερες κοινωνικές 
ευαισθησίες από τον άλλο, θα έλεγα για μια φορά να φανούμε τουλάχιστον -και αναφέρομαι και στην 
κυβέρνηση και στη Βουλή- προμηθείς παρά επιμηθείς.  Όπως είπε προηγουμένως η συνάδελφος η Άννα η 
Θεολόγου, επειδή η κρίση δε θα λήξει αύριο, θα βρεθούν και άλλοι συμπολίτες μας στην κατάσταση που 
βρίσκονται σήμερα χιλιάδες συμπολίτες μας, που έρχεται να τους προσφέρει μια διευκόλυνση το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, το οποίο ομόφωνα θα ψηφίσουμε.  Ας φανούμε λοιπόν επιμηθείς και ας 
προλάβουμε αυτή τη φορά με μια νέα ρύθμιση τις μελλοντικές, που είναι τους επόμενους λίγους μήνες, 
περιπτώσεις, που θα παραμείνουν ακάλυπτοι, για να μην τρέχουμε εκ των υστέρων και πάλι να συζητούμε 
εάν θα ευθύνεται η κυβέρνηση, εάν θα ευθύνεται το κοινοβούλιο, γιατί δε θα προλάβουμε δικαιολογημένες 
περιπτώσεις.  Γι’ αυτό το επαναφέρω με μια παράκληση προς την κυβέρνηση να το επεξεργαστεί, με τρόπο 
που να μην επιτρέπει εκμετάλλευση από κάποιους επιτήδειους, αλλά να καλύπτει μόνο τις συγκεκριμένες 
περιπτώσεις που αιτιολογημένα και αποδεδειγμένα δεν μπορούν να ανταποκριθούν στις κοινωνικές τους 
υποχρεώσεις και να τις καλύψουμε έγκαιρα, προτού προκύψει το πρόβλημα.  

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λιλλήκα.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Μη διεκδίκηση οφειλών με δικαστικά μέτρα.  Άρθρο 4. 

 Αίτηση για ρύθμιση.  Άρθρο 5. 

 Εξέταση και απόφαση επί αίτησης.  Άρθρο 6.    

 Αριθμός δόσεων και τρόπος καταβολής των υπαγόμενων στη ρύθμιση οφειλών.  Άρθρο 7. 

 Προτεραιότητα εξόφλησης.  Άρθρο 8.  

 ∆ιαγραφή των οφειλόμενων ποσών πρόσθετου τέλους.  Άρθρο 9.  

 Συνέπειες παράβασης των όρων ρύθμισης.  Άρθρο 10. 

 Εκκρεμούσες ποινικές ή πολιτικές υποθέσεις και επιδικασμένες εισφορές.  Άρθρο 11. 

 Λήπτης ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος.  Άρθρο 12. 

 ∆ικαίωμα συμψηφισμού.  Άρθρο 13. 

 Υποβολή ένστασης στον Υπουργό.  Άρθρο 14. 

 Εκχώρηση εξουσιών του ∆ιευθυντή.  Άρθρο 15. 

 Εξουσία Υπουργού να αποφασίζει για ορισμένα ζητήματα.  Άρθρο 16. 

 Εξουσιοδότηση Υπουργού.  Άρθρο 17. 

 Απόδειξη με βάση πιστοποιητικό.  Άρθρο 18. 
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 ∆ιευθετήσεις προγενέστερες της εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 20.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 20; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμος 
του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 2016» και «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Συσκευές 
και Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2016».   Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για τους υπ’ αριθμόν 2 κανονισμούς είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών με 
νέους για ρύθμιση θεμάτων που αφορούν απλά δοχεία πίεσης, ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω εναρμόνιση 
με την Οδηγία 2014/29/ΕΕ για εναρμόνιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τη διάθεση στην 
αγορά απλών δοχείων πίεσης.   

 Σκοπός για τους υπ’ αριθμόν 3 κανονισμούς είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών με 
νέους για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν συσκευές και συστήματα προστασίας που προορίζονται για 
χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες, ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/34/ΕΕ για 
εναρμόνιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τις συσκευές και τα συστήματα προστασίας που 
προορίζονται για χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί του 2016» 

και «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Συσκευές και Συστήματα Προστασίας για Χρήση σε 
Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2016» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ελένη Μαύρου  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μαριέλλα Αριστείδου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σόλων Κασίνης  

 Μαρίνος Μουσιούττας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 2016.  Στη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών  του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
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της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ.  Οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής.  
Η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ με γραπτή επιστολή της, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2016, ενημέρωσε την 
επιτροπή για την αδυναμία της να εκπροσωπηθεί στην επιτροπή, εκφράζοντας παράλληλα τη θέση της ότι 
δε διαφωνεί με το περιεχόμενο των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις του άρθρου 59 του περί 
των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η 
κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών του 2003 και η αντικατάστασή τους με νέες κανονιστικές 
διοικητικές πράξεις για ρύθμιση θεμάτων που αφορούν απλά δοχεία πίεσης, ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω 
εναρμόνιση της προαναφερθείσας υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και πιο 
συγκεκριμένα με την Οδηγία 2014/29/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 28ης 
Φεβρουαρίου 2014 για εναρμόνιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τη διάθεση στην αγορά 
απλών δοχείων πίεσης.   

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς εισάγονται μεταξύ άλλων ρυθμίσεις αναφορικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Το σχεδιασμό και την κατασκευή των απλών δοχείων πίεσης, καθώς και πρόνοιες για τις βασικές 
απαιτήσεις ασφάλειας και υγείας που πρέπει να πληρούν τα εν λόγω δοχεία και τις προϋποθέσεις και 
διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούνται για τεκμηρίωση της συμμόρφωσής τους προς τις εν λόγω 
απαιτήσεις. 

2. Τις ουσιώδεις απαιτήσεις ασφάλειας και τις απαιτήσεις λειτουργίας, αλλά και διαθεσιμότητας των πιο 
πάνω δοχείων στην αγορά. 

3. Τις υποχρεώσεις των εξουσιοδοτημένων αντιπροσώπων, των εισαγωγέων και των διανομέων των 
υπό αναφορά προϊόντων. 

4. Τις απαιτήσεις σε σχέση με την τοποθέτηση της σήμανσης CE και την τεκμηρίωση της συμμόρφωσης 
των οργανισμών που σχετίζονται με αυτή. 

5. Τις διαδικασίες λήψης μέτρων για προϊόντα που είτε δε συμμορφώνονται με τις απαιτήσεις και 
παρουσιάζουν κίνδυνο είτε συμμορφώνονται, αλλά εξακολουθούν να παρουσιάζουν κίνδυνο για την 
υγεία ή την ασφάλεια προσώπων ή οικόσιτων ζώων ή αγαθών. 

6. Τα αδικήματα και τις ποινές που θα επιβάλλονται για τη μη συμμόρφωση με τις πρόνοιες των 
κανονισμών. 

7. Την εισαγωγή μεταβατικής περιόδου για τη διάθεση στην αγορά ή τη θέση σε λειτουργία προϊόντων 
που καλύπτονται από τους υφιστάμενους υπό κατάργηση κανονισμούς. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται επίσης με βάση τις διατάξεις του άρθρου 59 
του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, 
είναι η κατάργηση των υφιστάμενων κανονισμών του 2003 και η αντικατάστασή τους με νέες κανονιστικές 
διοικητικές πράξεις για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν συσκευές και συστήματα προστασίας που 
προορίζονται για χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες, ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω εναρμόνιση της 
προαναφερθείσας υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την 
Οδηγία 2014/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Μαρτίου 2014 για 
εναρμόνιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τις συσκευές και τα συστήματα προστασίας που 
προορίζονται για χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες.   

 Ειδικότερα, με τους δεύτερους κανονισμούς προτείνονται μεταξύ άλλων ρυθμίσεις σε σχέση με τα 
ακόλουθα: 

1. Το σχεδιασμό και την κατασκευή των συσκευών και των συστημάτων προστασίας που προορίζονται 
για χρήση σε εκρήξιμες ατμόσφαιρες. 

2. Τις βασικές απαιτήσεις ασφάλειας και υγείας που πρέπει να πληρούν τα πιο πάνω προϊόντα, καθώς 
και τις προϋποθέσεις και διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούνται για την τεκμηρίωση της 
συμμόρφωσης προς τις εν λόγω απαιτήσεις. 

3. Τις υποχρεώσεις των εξουσιοδοτημένων αντιπροσώπων, των εισαγωγέων και των διανομέων των 
υπό αναφορά προϊόντων. 

4. Τις απαιτήσεις σε σχέση με την τοποθέτηση της σήμανσης CE. 

5. Τις διαδικασίες λήψης μέτρων για προϊόντα που είτε δε συμμορφώνονται με τις απαιτήσεις και 
παρουσιάζουν κίνδυνο είτε συμμορφώνονται, αλλά εξακολουθούν να παρουσιάζουν κίνδυνο για την 
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υγεία ή την ασφάλεια προσώπων ή οικόσιτων ζώων ή αγαθών. 

6. Την εισαγωγή μεταβατικής περιόδου για τη διάθεση στην αγορά ή τη θέση σε λειτουργία προϊόντων 
που καλύπτονται από τους υφιστάμενους υπό κατάργηση κανονισμούς. 

7. Τα κριτήρια για την ταξινόμηση σε κατηγορίες των ομάδων τέτοιων συσκευών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή, οι προτεινόμενοι κανονισμοί δεν παρουσιάζουν 
ουσιαστική διαφορά στη δομή και στο περιεχόμενό τους σε σχέση με τους υπό κατάργηση κανονισμούς.  
Περαιτέρω, στις αντίστοιχες εισηγητικές εκθέσεις που ετοιμάστηκαν από το αρμόδιο υπουργείο αναφέρεται 
ότι για την εφαρμογή των κανονισμών αναμένεται να υπάρξει επιπρόσθετο δημοσιονομικό κόστος, που 
αντιστοιχεί στο κόστος εργοδότησης ενός λειτουργού επιθεώρησης εργασίας με μερική απασχόληση για 
κάθε δέσμη κανονισμών που γίνεται εισήγηση να εγκριθούν.  Παράλληλα, στις ίδιες πιο πάνω εισηγητικές 
εκθέσεις αναφέρεται επίσης ότι το εν λόγω υπουργείο εκτιμά ότι δε θα υπάρξει ουσιαστικό κόστος για τον 
ιδιωτικό τομέα από την εφαρμογή των κανονισμών για τις υφιστάμενες επιχειρήσεις, αλλά ενδεχομένως να 
οδηγήσει σε υψηλότερο κόστος νέες επιχειρήσεις που θα ενταχθούν στον κλάδο.  Σημειώνεται ότι, με βάση 
το ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, στην Κύπρο δεν 
υφίσταται ουσιώδης κατασκευαστική δραστηριότητα στους τομείς που ρυθμίζουν οι κανονισμοί αυτοί, αλλά ο 
σχετικός εξοπλισμός ή και δοχεία εισάγονται και χρησιμοποιούνται ανάλογα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στην προρρηθείσα συνεδρία της επιτροπής, ο εκπρόσωπος 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας επισήμανε στην επιτροπή ότι με τις εν λόγω ρυθμίσεις επιτυγχάνεται 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με το κοινοτικό κεκτημένο, ως η υποχρέωση της 
∆ημοκρατίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, όπως 
αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κατά τη συζήτηση επί των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων η δυνατότητα του 
αρμόδιου τμήματος της κυβέρνησης να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις εφαρμογής των κανονισμών, ένεκα της 
ανάγκης απασχόλησης πρόσθετου προσωπικού, και η ανάγκη αντικατάστασης των υφιστάμενων 
κανονισμών αντί τροποποίησής τους, καθότι η φύση και η έκταση των διαφορών μεταξύ αυτών και των 
προτεινόμενων κανονισμών ενδεχομένως να μη δικαιολογούν την πλήρη αντικατάστασή τους.  
Επιπρόσθετα, η επιτροπή κάλεσε τους εμπλεκόμενους φορείς που παρέστησαν στη συνεδρία να την 
ενημερώσουν για τους λόγους που οδήγησαν στην καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην κατάθεση των 
υπό εξέταση κανονισμών στη Βουλή για έγκριση, καθώς και για τα ενδεχόμενα μέτρα που έχουν ληφθεί 
εναντίον της ∆ημοκρατίας.  Ως αποτέλεσμα της καθυστέρησης αυτής, παρατηρείται υπέρβαση των χρονικών 
δεσμεύσεων εναρμόνισης της ∆ημοκρατίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, ενώ κατ’ ακολουθίαν δημιουργείται 
ασυνέπεια σε σχέση με τις ημερομηνίες εφαρμογής των μεταβατικών διατάξεων, όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στους υπό εξέταση κανονισμούς.  Σημειώνεται ότι στους εν λόγω κανονισμούς προνοείται 
αυτοί να τεθούν σε ισχύ στις 20 Απριλίου 2016, ενώ κατατέθηκαν στη Βουλή στις 9 Ιουνίου 2016. 

 Συναφώς, εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας δήλωσε στην επιτροπή ότι, παρά τη 
σοβαρή έλλειψη προσωπικού, το τμήμα του καταβάλλει προσπάθειες, ώστε να είναι σε θέση να συνεχίσει να 
ασκεί τις αρμοδιότητες που του ανατίθενται από τους κανονισμούς, όπως εξάλλου γινόταν από το 2003 
μέχρι σήμερα για τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τις υφιστάμενες υπό κατάργηση κανονιστικές 
διοικητικές πράξεις.  Τοποθετούμενος σε σχέση με τον προβληματισμό που τέθηκε αναφορικά με την 
κατάργηση και αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών αντί της τροποποίησής τους, δήλωσε πως 
αυτή κρίθηκε αναγκαία λόγω της νέας ορολογίας που χρησιμοποιείται από τις υπό αναφορά ευρωπαϊκές 
Οδηγίες, που εισάγονται στο εθνικό νομοθετικό πλαίσιο.  Όσον αφορά στην καθυστέρηση που 
παρατηρήθηκε στην κατάθεση των υπό εξέταση κανονισμών στη Βουλή, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι 
κύριο ρόλο διαδραμάτισαν τα προαναφερθέντα προβλήματα στη στελέχωση του τμήματος. 

 Παράλληλα, εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή ότι η 
απόφαση για κατάργηση και αντικατάσταση αντί για τροποποίηση των υφιστάμενων κανονισμών λήφθηκε, 
προκειμένου αυτοί να συνάδουν με τις αντίστοιχες ευρωπαϊκές Οδηγίες, που προτίθεται η ∆ημοκρατία να 
ενσωματώσει στο εθνικό της νομοθετικό πλαίσιο.  Αναφορικά με τα μέτρα που λήφθηκαν εναντίον της 
∆ημοκρατίας για την παράβαση που παρατηρείται σε σχέση με το χρονοδιάγραμμα εναρμόνισης, η πιο 
πάνω εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στη ∆ημοκρατία 
προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2016, η οποία λήγει δύο μήνες μετά την αποστολή της.  
Σημειώνεται ότι η εν λόγω επιστολή αποστάλθηκε από την πιο πάνω εκπρόσωπο στην επιτροπή μετά το 
πέρας της συνεδρίας της τελευταίας, κατόπιν αιτήματος της ίδιας της επιτροπής, που υποβλήθηκε στα 
πλαίσια της συνεδρίας της.  Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος, σχολιάζοντας τις ημερομηνίες που περιλαμβάνονται 
στους υπό εξέταση κανονισμούς αναφορικά με τις μεταβατικές περιόδους εφαρμογής τους, συμφώνησε ότι 
αυτές πρέπει να διορθωθούν, προκειμένου να συνάδουν με τα σημερινά δεδομένα. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αφού επέφερε στο κείμενο των κανονισμών τις πιο πάνω τροποποιήσεις και ορισμένες άλλες 
διευκρινιστικές και νομοτεχνικές διορθώσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;    

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 4 μέχρι τον αριθμό 9 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Λαϊκής ∆ημοκρατίας της 
Κίνας και της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για Συνεργασία 
στον Τομέα της Επιστήμης, Τεχνολογίας 
και Καινοτομίας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.093-2016). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

2. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.094-2016). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  
και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2016 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.095-2016). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   
και  
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

4. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.096-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

5. Ο περί ∆ιεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Πρόσβασης στα Ανώτερα και 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της 
Κύπρου και Ελλάδας Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.097-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

6. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, Μέση Εκπαίδευση - Θέση 
Καθηγητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2016. 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.053.053-2016). 

7. Οι περί της Προστασίας Ενάλιων 
Αρχαιοτήτων Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.054-2016). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

8. Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού 
Τέλους Κατανάλωσης στον Ηλεκτρισμό) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.055-2016). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  
και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών 
(∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.056-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

10. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.057-2016). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

11. Έκθεση του Υπουργού Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2016, όσον 
αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
προς το ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 
2015 Νόμου του 2015 [Ν. 37(ΙΙ)/2015] 
για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων.  
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 17, 18, 19, 20, 21, 22, 23 και 24) του 
2016 αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 21η Ιουνίου 2016, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2016 
Νόμου του 2015  
[Ν. 49(ΙΙ)/2015]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 

 

Ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.045-2016). 

Γιώργο Περδίκη  
και 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασίας 
Πολιτών  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.006, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη σύνθεση 
των εσόδων του κράτους και τις βασικές κατηγορίες σε ποσά και σε ποσοστά επί του συνόλου. Όσον αφορά 
τα έσοδα από τον εταιρικό φόρο, παρακαλώ όπως γίνει διαχωρισμός μεταξύ εγχώριων εταιρειών και 
εταιρειών διεθνών δραστηριοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.007, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Την Πέμπτη, 9 Ιουνίου 2016, κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμο. Μια από τις προτεινόμενες τροποποιήσεις δίνει τη δυνατότητα σε παιδιά ηλικίας 
δεκατεσσάρων ετών και άνω να αποκτούν μαθητική κυνηγετική άδεια, την οποία θα χρησιμοποιούν, εφόσον 
συνοδεύονται από πρόσωπο το οποίο είναι κάτοχος ανανεωμένης άδειας κυνηγίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το υπουργείο 
του έχει κληθεί και εκπροσωπηθεί στη δημόσια διαβούλευση για το νομοσχέδιο, καθώς και ποιες είναι οι 
απόψεις του επί των προνοιών του νομοσχεδίου που αφορούν την παροχή μαθητικής κυνηγετικής άδειας σε 
παιδιά ηλικίας δεκατεσσάρων ετών και άνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.008, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει σχετικά με τις μετακινήσεις ανώτερων 
λειτουργών από τα επαρχιακά γραφεία του Φόρου Εισοδήματος. Γιατί μετακινούνται έμπειροι λειτουργοί που 
ασχολούνται με σοβαρές φορολογικές υποθέσεις;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.009, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Όπως όλοι γνωρίζουμε, πολλές φορές η αλληλογραφία του Υπουργείου Εξωτερικών με άλλα 
υπουργεία, με ευρωπαϊκά και διεθνή συμβούλια, αλλά και με διπλωμάτες περιλαμβάνει απόρρητα έγγραφα. 

 Ως Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο διερωτόμαστε πώς διασφαλίζεται η ασφάλεια όλων αυτών των απόρρητων 
εγγράφων και ποια μέτρα λαμβάνονται για την ασφαλή αποστολή τους. 

 Ως εκ τούτου, καλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για τη διαδικασία που 
ακολουθείται, τα μέτρα που λαμβάνονται και τι είδους ασφάλεια υπάρχει, προκειμένου να διασφαλιστεί η 
εμπιστευτικότητά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.010, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η διεύθυνση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
αποφάσισε την αγορά υπηρεσιών για τη διεκπεραίωση χωρομετρικών υποθέσεων από ιδιώτες χωρομέτρες.  
Εν καιρώ οικονομικής κρίσης, φαντάζει προκλητικό να ξοδεύονται επιπρόσθετα ποσά από τον κρατικό 
προϋπολογισμό για την αγορά υπηρεσιών ιδιωτών για ζήτημα που μπορεί να χειριστεί χωρίς προβλήματα η 
αρμόδια κρατική υπηρεσία.  Εξάλλου, υπάρχει ήδη κατάλογος με τους ιδιώτες τοπογράφους και μπορεί ο 
πολίτης να αποταθεί σε αυτούς, εάν το επιλέξει, αντί στο αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα.   

 Είναι χαρακτηριστικό ότι σήμερα μόνο στη Λευκωσία οι ιδιώτες χωρομέτρες διαχειρίζονται 1 200 
υποθέσεις, ενώ το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λευκωσίας 600 υποθέσεις.  Αυτή τη στιγμή οι 
σχετικές κρατικές υπηρεσίες δεν αντιμετωπίζουν έντονα προβλήματα, αφού στο Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Γραφείο Λευκωσίας διεκπεραιώνονται υποθέσεις του 2016, ενώ το ίδιο ισχύει και για τις επαρχίες Λάρνακας 
και Αμμοχώστου.  Προβλήματα παρατηρούνται μόνο στις επαρχίες Λεμεσού και Πάφου, για τις οποίες 
πράγματι πρέπει να γίνουν ενέργειες για την ταχύτερη διεκπεραίωση των εργασιών των εκεί επαρχιακών 
γραφείων.   

 Άρα, παρέλκει η αγορά υπηρεσιών από ιδιώτες χωρομέτρες από την στιγμή που ο όγκος εργασίας 
των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών είναι διαχειρίσιμος με την κατάλληλη στήριξη σε υλικοτεχνική υποδομή 
και προσωπικό.  Αντί να σπαταληθεί κρατικό χρήμα για την αγορά ακριβών και αχρείαστων υπηρεσιών από 
ιδιώτες, είναι προτιμότερο να στηριχθεί η αρμόδια κρατική υπηρεσία, ώστε να δοθεί λύση στα όποια 
προβλήματα αντιμετωπίζει με τις σχετικές υποθέσεις, κυρίως στις επαρχίες Λεμεσού και Πάφου. 

 Ερωτάται λοιπόν ο αρμόδιος υπουργός τα εξής: 

1.  Γιατί αποφασίστηκε η αγορά υπηρεσιών για τη διεκπεραίωση χωρομετρικών υποθέσεων από ιδιώτες 
χωρομέτρες, αφού η αρμόδια κρατική υπηρεσία αντεπεξέρχεται στο έργο της και προβλήματα 
παρουσιάζονται μόνο σε δύο επαρχίες; 
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2.  Ποιος ο λόγος που επιλέγεται η δαπάνη ποσού για την αγορά υπηρεσιών ιδιωτών χωρομετρών αντί 
της στήριξης των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών σε υλικοτεχνική υποδομή και προσωπικό;  Μήπως 
υπάρχουν άλλα συμφέροντα που οδήγησαν σε αυτή την επιλογή; 

3.  Θα επανεξεταστεί η συγκεκριμένη απόφαση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.011, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Στη βάση της εξαγγελίας του Υπουργείου Υγείας για διάθεση ποσού €9 εκατομ. για αποστολή 
ασθενών στον ιδιωτικό τομέα, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς διανεμήθηκε το εν λόγω ποσό.  Σε περίπτωση που ακόμα δεν έχει διανεμηθεί εξ ολοκλήρου, να μας 
ενημερώσει πώς διανεμήθηκε μέχρι στιγμής και σε ποια νοσηλευτήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.012, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφορικά με το θέμα των πυρκαγιών στις κοινότητες Αργάκας και Ευρύχου καταρχάς θα ήθελα να 
μεταφέρετε τις θερμές μου ευχαριστίες και ευχές σε όλα τα μέλη των σωμάτων που έλαβαν μέρος στην 
αντιμετώπιση των μεγάλων αυτών πυρκαγιών, τα οποία πραγματικά έχουν υπερβάλει εαυτόν. 

 Πέραν τούτου, θα ήθελα να παρακαλέσω τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει το σώμα για τους 
σχεδιασμούς του υπουργείου σχετικά με τη δυνατότητα άμεσης περιβαλλοντικής αποκατάστασης των 
πληγεισών περιοχών με αναδασώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.013, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Από το 2012 ασκούμε συνεχείς και στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου πιέσεις, ούτως ώστε 
να πληρωθούν είκοσι τέσσερις θέσεις διασωστών στους τέσσερις περιφερειακούς σταθμούς ασθενοφόρων 
(Κλήρου, Ορόκλινη, Πέγεια, Λεμεσό) με γνώμονα τη δημιουργία υποδομής αντιμετώπισης έκτακτων 
περιστατικών, όπως για παράδειγμα καρδιακών ανακοπών ή άλλων σοβαρών τραυματισμών, και τη 
δυνατότητα διάσωσης ανθρώπινων ζωών. 

 Πέντε χρόνια μετά και παρά τις αλλεπάλληλες υποσχέσεις εξακολουθούν οι σταθμοί να είναι 
εγκαταλελειμμένοι και το θέμα πρόσληψης διασωστών να ταλαιπωρείται μέσα από δαιδαλώδεις και 
χρονοβόρες διαδικασίες που ακολουθούνται.  Σύμφωνα με πρόσφατη ενημέρωση που είχαμε, η 
ολοκλήρωση της διαδικασίας πλήρωσης των θέσεων μετατέθηκε για το τέλος του 2016. 

 Τόσο η Ε∆Υ όσο και οι άλλοι εμπλεκόμενοι φορείς έχουν υποχρέωση να προωθήσουν άμεσα το 
θέμα, αφού διακυβεύονται ανθρώπινες ζωές και έχουμε ήδη θρηνήσει θύματα.  Ας μην προστεθούν άλλα.  
Υπενθυμίζουμε ότι οι διασώστες που θα στελεχώσουν τους εν λόγω σταθμούς εκπαιδεύτηκαν από το 2011 
με έξοδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ακόμα αναμένουν να αναλάβουν τα καθήκοντα για τα οποία έχουν 
εκπαιδευτεί. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς προτίθεται 
άμεσα να ενεργήσει, προκειμένου να μη θρηνήσουμε θύματα λόγω έλλειψης υποδομής και προκειμένου να 
διασφαλίσει την άμεση λειτουργία των τεσσάρων περιφερειακών σταθμών ασθενοφόρων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης  Ιουνίου 2016 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.167, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη 
και αποστάληκε στο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2015 και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Στον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 1305/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συμβουλίου της 17ης 
∆εκεμβρίου 2013 για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης (ΕΓΤΑΑ), το οποίο αποτελεί το χρηματοδοτικό όργανο του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
και συγκεκριμένα στο Άρθρο 21 στο οποίο βασίζεται το Μέτρο 7 “Βασικές υπηρεσίες και ανάπλαση χωριών 
σε αγροτικές περιοχές του Προγράμματος”, το οποίο εφαρμόζει η Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων του 
Υπουργείου Εσωτερικών, συμπεριλαμβάνεται πρόνοια σχετικά με την βελτίωση/αναβάθμιση αγροτικών 
δρόμων. 

3. Με βάση τα πιο πάνω δύναται να υποβληθεί αίτηση στη Μονάδα, για συγχρηματοδότηση του έργου 
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από το ΕΓΤΑΑ, στα πλαίσια της επικείμενης πρόσκλησης του Μέτρου 7 του ΠΑΑ 2014-2020, νοουμένου ότι 
ο προϋπολογισμός του έργου δεν θα υπερβαίνει τα €2 εκατομ. (συμπεριλαμβανομένου του ΦΠΑ). 

4. Τέλος, σημειώνεται ότι, η υποβολή αίτησης για το έργο δεν εγγυάται την έγκριση του για 
συγχρηματοδότηση, αφού όλες οι αιτήσεις που θα υποβληθούν θα αξιολογηθούν πάνω σε ανταγωνιστική 
βάση, με βάση τα κριτήρια που θα καθοριστούν στα πλαίσια της πρόσκλησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.216, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Προβλήματα στη λήψη του σήματος κινητής τηλεφωνίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολής μας με τον ίδιο πιο 
πάνω αριθμό και ημερ. 17.2.2016 να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ζήτησε τις απόψεις των παρόχων/εταιρειών κινητής 
τηλεφωνίας αναφορικά με την αδυναμία του δικτύου κινητής τηλεφωνίας στα σημεία ∆εκέλειας-Πύλας, 
Κόση-Λύμπια και Ξυλοφάγου-Ορμίδεια. 

2. Οι πάροχοι σημείωσαν ότι έχουν προβεί σε όλους τους απαραίτητους ελέγχους και έχουν 
διαπιστώσει ότι στα υπό αναφορά σημεία φαίνεται όντως να παρουσιάζεται κάποια αδυναμία του 
δικτύου.  Ωστόσο, κρίνουν ότι η κάλυψη είναι ικανοποιητική, αφού βρίσκεται εντός των αποδεκτών 
ορίων της ποιότητας της προσφερόμενης υπηρεσίας, δηλαδή το ποσοστό διακοπτόμενων κλήσεων 
δεν ξεπερνά το 3%. 

3. Ειδικότερα όμως η εταιρεία ΜΤΝ στην απάντηση της ανέφερε ότι προγραμματίζει να προχωρήσει με 
εγκατάσταση νέας κεραίας για αποκατάσταση της αδυναμίας που εντόπισε στο σημείο του 
αυτοκινητοδρόμου ∆εκέλειας-Πύλας (μετά τη γέφυρα).» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης  Ιουνίου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.403, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακ. ερ. 23.06.010.05.403 και ημερομηνία 23 Μαρτίου 
2016 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω την απαντητική επιστολή του Γραμματέα του 
Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση: 

“Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας με αρ. φακ. Υ.Ο. 11.02.006, Υ.Ο. 
15.22.001 και ημερ. 5.4.2016 και σας ενημερώνω ότι στη σχετική απαντητική επιστολή για την ερώτηση που 
υπέβαλε ο κ. Περδίκης, θα πρέπει να αναφέρετε τα ακόλουθα: 

2. Η Επιτροπή Παρακολούθησης ζητημάτων που αφορούν σε οικογένειες των θυμάτων της τραγωδίας 
της 14ης Αυγούστου 2005, με τη συντριβή του αεροσκάφους Boeing 737-300 της Εταιρείας “Helios Airways 
Ltd”, στην περιοχή του Γραμματικού, η οποία συστάθηκε με σχετικές Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου, στο παρόν στάδιο, επεξεργάζεται διάφορα σενάρια για την παροχή κατά χάριν οικονομικής 
βοήθειας για ανθρωπιστικούς λόγους στις οικογένειες των εν λόγω θυμάτων και δεν έχει ακόμη υποβάλει 
την εισήγησή της προς το Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη σχετικής Απόφασης. Η Επιτροπή, θα είναι σε 
θέση να προσδιορίσει το συνολικό ποσό που θα δοθεί ως οικονομική βοήθεια, όταν καταλήξει στην τελική 
της εισήγηση, η οποία θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχουν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 30 Ιουνίου 2016, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.086-2016). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Αριστείδου Μαριέλλα  Λιλλήκας Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γεώργιος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μουσιούττας Μαρίνος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μυλωνάς Παύλος 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μυριάνθους Ηλίας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Αννίτα Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Ορφανίδης Χρίστος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγιάννης Λίνος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεολόγου Άννα Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Προκοπίου Γεώργιος 

Κάρουλλας Γιώργος Σάββα Ευανθία 

Κασίνης Σόλων Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σταύρου Ελένη 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας  Χρίστου Χρίστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Αδάμου Αδάμου στις πυρκαγιές στην περιοχή της 
Σολέας και στο θάνατο δύο δασοπυροσβεστών και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης στην αναγνώριση της αρμενικής γενοκτονίας από το 
γερμανικό κοινοβούλιο και σχετική ομιλία του αντιπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων 
κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμος του 
2016», αγορεύσεις και συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Μ. Γιωργάλλας, Ά. Θεολόγου, Γ. Περδίκης, Ά. 
Βότσης, Στ, Στεφάνου, Μ. Μαυρίδης, Ζ. Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Λ. Παπαγιάννης, Γ. Λιλλήκας) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Απλά ∆οχεία Πίεσης) Κανονισμοί 
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του 2016» και «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Συσκευές και Συστήματα Προστασίας για Χρήση 
σε Εκρήξιμες Ατμόσφαιρες) Κανονισμοί του 2016» και έγκρισή τους.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η σύνθεση των εσόδων του κράτους - Παροχή μαθητικής κυνηγετικής άδειας σε παιδιά δεκατεσσάρων 
ετών και άνω και οι θέσεις του αρμόδιου υπουργείου - Οι μετακινήσεις ανώτερων λειτουργών από τα 
επαρχιακά γραφεία του Φόρου Εισοδήματος - Η ασφάλεια των απόρρητων εγγράφων στην 
αλληλογραφία του Υπουργείου Εξωτερικών - Ερωτήματα σχετικά με την αγορά υπηρεσιών ιδιωτών 
χωρομετρών από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Η διάθεση εξαγγελθέντος από το 
Υπουργείο Υγείας ποσού για αποστολή ασθενών στον ιδιωτικό τομέα - Ανάγκη άμεσης αποκατάστασης 
του περιβάλλοντος από τις πυρκαγιές στις κοινότητες Αργάκας και Ευρύχου - Ανάγκη πλήρωσης 
θέσεων διασωστών για την άμεση λειτουργία των περιφερειακών σταθμών ασθενοφόρων Κλήρου, 
Ορόκλινης, Πέγειας και Λεμεσού. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Βαρβάρας για επιδιόρθωση αγροτικών δρόμων - Η διακοπή 
λήψης σήματος κινητής τηλεφωνίας σε συγκεκριμένα σημεία αυτοκινητοδρόμων και ανάγκη λήψης 
μέτρων - Ερωτήματα σχετικά με το ενδεχόμενο παροχής οικονομικής βοήθειας στις οικογένειες των 
θυμάτων του αεροπορικού δυστυχήματος της εταιρείας “Helios Airways Ltd”. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΈΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟ∆ΟΣ  

Συνεδρίαση 30ής Ιουνίου 2016 

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 5 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Χαίρετε.  Καλό απόγευμα.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Και να κόψετε τες μουρμούρες! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το θέμα της νομοθετικής εργασίας τιτλοφορείται «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016».  Η γραμματέας να διαβάσει το σκοπό, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε να καταστεί δυνατή τόσο η χορήγηση νέων προσωρινών αδειών παρόχου υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2017, όσο και η ανανέωση των 
υφιστάμενων αδειών, που λήγουν την 30ή Ιουνίου 2016.  Επιπρόσθετα, ρυθμίσεις, ώστε ο πρόεδρος της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να μην υπηρετεί πλέον σε αυτήν ως εκτελεστικός πρόεδρος υπό καθεστώς πλήρους 
απασχόλησης και ο διευθυντής της εν λόγω Αρχής να προΐσταται αυτής ως το ανώτατο εκτελεστικό όργανο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Κυπριανού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιώργος Κάρουλλας Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2016.  Στην συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν 
της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής της 
Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή τόσο η χορήγηση νέων προσωρινών αδειών παρόχου 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2017, όσο και η ανανέωση 
των υφιστάμενων αδειών, που λήγουν την 30ή Ιουνίου 2016.  Επιπρόσθετα, σκοπείται η τροποποίηση της εν 
λόγω βασικής νομοθεσίας, ώστε ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να μην υπηρετεί πλέον σε 
αυτήν ως εκτελεστικός πρόεδρος υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης και ο διευθυντής της εν λόγω Αρχής 
να προΐσταται αυτής ως το ανώτατο εκτελεστικό όργανο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκπρόσωπο του Υπουργείου 
Εσωτερικών και το διευθυντή της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία όλες οι 
άδειες παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων που έχουν εκδοθεί είναι προσωρινές και ισχύουν μέχρι 
την 30ή Ιουνίου 2016.  Συναφώς, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προτείνεται η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας, ώστε οι εν λόγω άδειες να ανανεωθούν για έναν ακόμη χρόνο, δηλαδή μέχρι την 30ή Ιουνίου 2017, 
προκειμένου να μπορούν οι τηλεοπτικοί οργανισμοί να συνεχίσουν τη λειτουργία τους και να υπόκεινται σε 
σχετικό έλεγχο από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  Οι εν λόγω προτεινόμενες ρυθμίσεις, σύμφωνα με τα 
ίδια στοιχεία, κρίνονται αναγκαίες, επειδή παραμένει σε εκκρεμότητα ο συνολικός εκσυγχρονισμός της υπό 
αναφορά βασικής νομοθεσίας, με απώτερο στόχο να καλυφθεί νομοθετικά ένα ευρύ φάσμα θεμάτων που 
αφορούν τη λειτουργία των ραδιοτηλεοπτικών μέσων, μεταξύ των οποίων και η χορήγηση μόνιμων αδειών 
παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων.   

 Τοποθετούμενοι σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου οι οποίες αφορούν την κατάργηση της 
ισχύουσας ρύθμισης σύμφωνα με την οποία ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου υπηρετεί ως 
εκτελεστικός πρόεδρος υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι αυτή κρίνεται 
επιβεβλημένη για σκοπούς συμμόρφωσης με τις παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 
αναφορικά με την ταυτόχρονη απασχόληση τόσο του εκτελεστικού προέδρου όσο και του διευθυντή ως 
ανώτατων εκτελεστικών οργάνων της Αρχής.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η ψήφιση της εν λόγω 
προτεινόμενης ρύθμισης κρίνεται επίσης επείγουσας φύσεως, δεδομένου ότι η θητεία του προέδρου της Αρχής 
έληξε στις 15 Ιουνίου 2016.  

 Σημειώνεται ότι στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο επεξηγούνται τα 
επιχειρήματα που προβάλλει ο τέως πρόεδρος της Αρχής υπέρ της διατήρησης της θέσης του προέδρου ως 
εκτελεστικού υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης.  Μεταξύ των άλλων επιχειρημάτων που προβάλλει ο ίδιος 
τονίζεται ότι η απόφαση για αναβάθμιση του προέδρου της Αρχής σε εκτελεστικό πρόεδρο υπό καθεστώς 
πλήρους απασχόλησης κρίθηκε σκόπιμη το 2011, ώστε να συμβάλλει στην επιτάχυνση του έργου που επιτελεί 
η Αρχή και στην έγκαιρη λήψη από αυτήν των αποφάσεών της, δεδομένων των αυξημένων απαιτήσεων που 
θα προέκυπταν λόγω της πλήρους μετάβασης της ∆ημοκρατίας σε ψηφιακό περιβάλλον.  Επιπρόσθετα, 
σύμφωνα με τον ίδιο, τα δύο υπό αναφορά εκτελεστικά όργανα ασκούν διαφορετικές αρμοδιότητες και 
συναφώς δικαιολογείται να υπηρετεί ο πρόεδρος της Αρχής ως εκτελεστικός πρόεδρος υπό καθεστώς πλήρους 
απασχόλησης.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε θέλει κανένας το λόγο;  Μπράβο! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ρώτησα δύο φορές! 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

Π. ΜΥΛΩΝΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με βάση και την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή και με δεδομένη την ανάγκη ανάδειξης 
θεσμών όπως αυτός του Γενικού Ελεγκτή, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη από το σώμα αργότερα ή κατά τη 
συζήτηση αργότερα του θέματος ή την επανάληψη της συζήτησης το γεγονός ότι ο πρώην, πλέον, πρόεδρος 
της Αρχής βαρύνεται με κάποιες κατηγορίες, οι οποίες ελέγχονται ή διερευνώνται και από τη Γενική Εισαγγελία, 
εξ όσων γνωρίζουμε.  Και θα θέλαμε να το σημειώσουμε, νοουμένου ότι ακούγονται διάφορα περί πολιτικών 
διορισμών στην πορεία του χρόνου, και θα θέλαμε να το καταθέσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλος συνάδελφος θέλει το λόγο; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που ήδη έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 3.01.057.098-2016). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 
του Καπνίσματος) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.099-2016). 

Υγείας  Υγείας  

3. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Ορισμός 
Αρμόδιου Φορέα και Καθορισμός 
Κυρώσεων για την Εφαρμογή των 
Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 216/20087, 
2042/2003 και 1702/2003] Κανονισμοί του 
2016. 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.03.053.058-2016). 

4. Οι περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 
του Καπνίσματος) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.059-2016). 

Υγείας  Υγείας  

5. Ετήσια έκθεση του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2015, με 
ημερομηνία 27 Ιουνίου 2016, σύμφωνα με 
το άρθρο 53(3) του περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας Νόμου του 2001  
[Ν. 89(Ι)/2001]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.025). 

Υγείας  Υγείας  

Έγγραφο Κατατέθηκε από   Παραπέμπεται στην 
επιτροπή  

 Έγγραφο (Αρ. 1/2016), ημερ. 29 Ιουνίου 
2016, που αφορά την απασχόληση 
έκτακτων υπαλλήλων στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
Νόμο του 1985 έως 1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.019). 

Επίτροπο Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών εκ μέρους του 
Υπουργού Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Σχέδιο ψηφίσματος  Κατατέθηκε από   

 

 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για άρση των κυρώσεων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
και Συμμαχία Πολιτών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.014, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.015, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Πρόσφατα, μετά από αρκετές προσπάθειες, η κοινότητα Αργάκας με δικές της διαδικασίες έχει 
αποπερατώσει ένα σημαντικό έργο της που αφορούσε τον πεζόδρομο που βρίσκεται στο παραλιακό μέτωπο 
της κοινότητας, με τρόπο ώστε το κόστος κατασκευής του να μειωθεί κατακόρυφα σε σχέση με άλλα παρόμοια 
έργα.  Ο πεζόδρομος αυτός έχει αποδειχθεί από τη χρήση του ότι πρέπει να επεκταθεί τόσο προς την 
κατεύθυνση των κοινοτήτων Γιαλίας και Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς όσο και προς την Πόλη Χρυσοχούς. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.016, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Σε όλο τον κόλπο Χρυσοχούς, που ξεκινά από τα όρια της κοινότητας Νέου Χωριού Πάφου και φτάνει 
μέχρι και την κοινότητα Πομού, παρατηρείται εδώ και αρκετά χρόνια έντονη διάβρωση των παραλιών.  Λόγω 
αυτού του προβλήματος και μετά από μελέτες που έγιναν από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, διαπιστώθηκε 
η ανάγκη για προστασία των παραλιών με την κατασκευή κυματοθραυστών σε όλο το τόξο του κόλπου.  Τα 
τελευταία χρόνια ξεκίνησε τμηματικά η κατασκευή κυματοθραυστών μόνο στα δημοτικά όρια του δήμου Πόλεως 
Χρυσοχούς, με αποτέλεσμα, ενώ επιλύθηκε το πρόβλημα της διάβρωσης των παραλιών στα σημεία αυτά, να 
έχει επιδεινωθεί το πρόβλημα στις υπόλοιπες περιοχές του κόλπου και να κινδυνεύουν περιουσίες. 
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 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα αυτό, καθώς και ποια χρονοδιαγράμματα υπάρχουν για την 
υλοποίηση των εισηγήσεων της μελέτης του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.017, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στον κύριο δρόμο που ενώνει την Πόλη Χρυσοχούς με την Αργάκα και την Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς 
γίνονται συχνά δυστυχήματα, μερικά από τα οποία ήταν και θανατηφόρα.  Ο δρόμος αυτός κατά την 
καλοκαιρινή περίοδο γίνεται ακόμα πιο επικίνδυνος, λόγω της τουριστικής κίνησης, αλλά και της συχνής 
χρήσης του από ποδηλάτες.  Κάποιοι από τους παράγοντες που προκαλούν τα δυστυχήματα αυτά είναι η 
έλλειψη επαρκούς οδικού φωτισμού καθ’ όλη τη διαδρομή και ποδηλατοδρόμου. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει το πρόβλημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.018, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2016, των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου 
και Λίνου Παπαγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Καλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας απαντήσει τι μέτρα έχει λάβει για αποκατάσταση των 
καταστροφών που άφησε πίσω της η πύρινη λαίλαπα.  

 Ζητούμε από τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει αν έχει ή προτίθεται να δημιουργήσει 
κέντρο συντονισμού εθελοντών, οργανώνοντας κάτω από την εποπτεία του όσους εθελοντές ανταποκριθούν 
στο κάλεσμά του, προμηθεύοντάς τους με δενδρύλλια, για να αναδασώσουν τις εκτάσεις καμένης γης. 

 Κατά δεύτερο, ζητούμε να μας πληροφορήσει κατά πόσο έχει προετοιμάσει σχέδιο προς αξιοποίηση 
ανέργων για εργοδότηση με ολιγόμηνη σύμβαση, για να συμβάλουν και αυτοί στο έργο της αναδάσωσης. 

 Ελπίζουμε οι ερωτήσεις μας να εκληφθούν και ως εισηγήσεις, αν δεν έχουν διευθετηθεί ανάλογες 
κινήσεις.  Ας μη μείνει το κράτος για πολλοστή φορά παρατηρητής, αλλά ας γίνει επιτέλους αρωγός που θα 
συμβάλει στην καλύτερη οργάνωση προς όφελος όλων μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.019, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Κώστα 

 «Υπάρχει σε εξέλιξη πρόγραμμα ενεργειακής αναβάθμισης κατοικιών που εντάσσεται στο στόχο που 
έθεσε η ΕΕ για την Κύπρο και ο οποίος προνοεί ότι η Κύπρος οφείλει μέχρι το 2020 να αναβαθμίσει ενεργειακά 
δεκατέσσερις χιλιάδες κατοικίες.  Η πρώτη φάση του προγράμματος, το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη, προέβλεπε 
την απορρόφηση κονδυλίου ύψους €8 εκατομ. εντός του 2015.  Σύμφωνα με πληροφορίες μας, οι αιτήσεις που 
έχουν υποβληθεί ξεπερνούν τις χίλιες, ενώ μέχρι το τέλος του 2015 οι αιτήσεις που εγκρίθηκαν δεν 
υπερβαίνουν τις εκατό πενήντα, με αποτέλεσμα ελάχιστα χρήματα από το κονδύλι των €8 εκατομ. να έχουν 
απορροφηθεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
υλοποίησης του προγράμματος μέχρι σήμερα και σε ποιο βαθμό έχει απορροφηθεί το εν λόγω κονδύλι.  Ποιος 
είναι ο λόγος της μεγάλης καθυστέρησης που παρατηρείται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.020, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
πολιτεία παρέχει ασφαλιστική κάλυψη ζωής σε άτομα τα οποία εργοδοτούνται από το δημόσιο και ασκούν 
επαγγέλματα υψηλού κινδύνου (πυροσβέστες, δασοπυροσβέστες, πυροτεχνουργοί κτλ.). 

 Επιπρόσθετα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
υπάρχουν κανονισμοί ή αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που διασφαλίζουν οικονομικά, αλλά και 
άλλως πως τους εργαζομένους που ασκούν επαγγέλματα υψηλού κινδύνου, αλλά και τις οικογένειές τους στις 
περιπτώσεις ατυχημάτων εν ώρα εργασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.021, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Ο τομέας της παροχής επενδυτικών και παρεπόμενων υπηρεσιών, καθώς και η άσκηση επενδυτικών 
δραστηριοτήτων σε επαγγελματική βάση στην Κύπρο αναπτύχθηκαν έντονα τα τελευταία χρόνια με την 
αδειοδότηση εταιρειών παροχής επενδυτικών υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), που προσφέρουν ανάμεσα σε άλλα 
υπηρεσίες συναλλαγών σε ξένο συνάλλαγμα και άλλα χρηματιστηριακά παράγωγα μέσω του διαδικτύου.  
∆ιαφαίνεται πως ο τομέας αυτός είναι από τους πλέον προσοδοφόρους για τη χώρα μας, συμβάλλοντας θετικά 
στην αντιμετώπιση της κρίσης, αφού δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας, αλλά και υποστηρίζει την άμεση 



 

 

96 

 

αναζωογόνηση του τραπεζικού συστήματος.  Η αυξανόμενη αδειοδότηση των ΕΠΕΥ, η διεθνής τους παρουσία, 
η πολυπλοκότητα της τεχνολογίας που χρησιμοποιούν, αλλά και ο μεγάλος αριθμός και η σύνθεση των 
πελατών τους, οι οποίοι διενεργούν τεράστιους όγκους συναλλαγών, έχουν δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα 
στην αποτελεσματική εποπτεία και έλεγχό τους.  Τα προβλήματα διαφάνηκαν έντονα μετά την άρση του 
κατώτατου ορίου συναλλαγών στο ελβετικό φράγκο, που είχε ως αποτέλεσμα να δημιουργηθούν σοβαρά 
προβλήματα κεφαλαιακής επάρκειας σε πολλές ΕΠΕΥ του τομέα, οι οποίες έμειναν εκτεθειμένες έναντι των 
πελατών τους, με επακόλουθο την κατάθεση χιλιάδων καταγγελιών και παραπόνων στις κυπριακές αρχές 
αναδεικνύοντας εκ νέου την αδυναμία εσωτερικού αποτελεσματικού ελέγχου.  Στην περίπτωση μάλιστα της 
IronFX υπάρχει πληθώρα αναρτήσεων στο διαδίκτυο διεθνώς από πελάτες που θεωρούν ότι ξεγελάστηκαν, 
καθώς η εταιρεία κατακρατεί τα λεφτά τους και τα χρησιμοποιεί, για να καλύψει τις κεφαλαιακές της ανάγκες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με την περαιτέρω στελέχωση των εποπτικών αρχών με άτομα που κατέχουν εξειδικευμένες 
τεχνοκρατικές γνώσεις και προσόντα, ούτως ώστε η εποπτεία και ο έλεγχος να μην αναλώνονται στο τυπικό 
μέρος, αλλά να είναι ουσιαστικοί και εις βάθος, για να εντοπίζονται και να αντιμετωπίζονται έγκαιρα τα 
προβλήματα.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο τα στελέχη των εποπτικών αρχών τυγχάνουν συνεχούς επιμόρφωσης και εκπαίδευσης υπό το φως των 
εξειδικευμένων και τεχνολογικά ανεπτυγμένων διαδικασιών που υιοθετούν οι ΕΠΕΥ, με σκοπό τη διαφύλαξη 
και παραμονή των ΕΠΕΥ στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.022, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2016, των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου 
και Λίνου Παπαγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Με αφορμή το πρόσφατο δολοφονικό χτύπημα που έγινε στην Αγία Νάπα την περασμένη Πέμπτη, 23 
Ιουνίου 2016, εγείρονται κάποια σημαντικά ερωτήματα όσον αφορά τον τρόπο που ήρθαν στο νησί μας οι 
δράστες.  Σύμφωνα με δημοσιεύματα, οι δράστες, που είχαν πλούσιο εγκληματικό παρελθόν, έφτασαν στην 
Κύπρο από την Τουρκία στο αεροδρόμιο των κατεχομένων και μετά, διαμέσου των οδοφραγμάτων, πέρασαν 
στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιοχές. 

 Σύμφωνα με τις πιο πάνω πληροφορίες, αποδεικνύεται πέραν πάσης αμφιβολίας ότι τα οδοφράγματά 
μας είναι διάτρητα και εύλογα εγείρονται κάποια ερωτήματα στα οποία ως Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο ζητούμε 
απαντήσεις.  Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός τα εξής: 

1. Ευσταθούν οι πληροφορίες ότι οι δράστες εισήλθαν στις ελεύθερες περιοχές από τα οδοφράγματα; 

2. Γιατί τους επετράπη η είσοδος; 

3. Ποια η διαδικασία ελέγχου που ακολουθείται στα οδοφράγματα και ποια μέτρα λαμβάνονται, ούτως 
ώστε να μην εισέρχονται εγκληματικά στοιχεία από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.023, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο έχει επιβληθεί η φορολογία 
πετρελαίου και καυσίμων κίνησης ως η σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/96/ΕΚ ορίζει, καθώς και αν το 
φορολογικό καθεστώς που προκύπτει εφαρμόζεται και στην Κύπρο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.223, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, με αρ. 
23.06.010.05.223 και ημερ. 25 Νοεμβρίου 2015 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζεται η ακόλουθη 
απαντητική επιστολή από τη Γενική ∆ιεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης: 

 “Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 25 Νοεμβρίου 2015 σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη (Αρ. 
23.06.010.05.223) για προσκόμιση λεπτομερειών των προγραμμάτων/έργων που συγχρηματοδοτούνται από 
τα Ευρωπαϊκά ∆ιαρθρωτικά και Επενδυτικά Ταμεία, και σας αποστέλνω σχετικό κατάλογο.  Η σχετική 
καθυστέρηση οφείλεται στην πρόθεση παροχής τελικών (και κατ’ επέκταση σωστών) στοιχείων για την 
απορρόφηση μέχρι και το πρώτο τρίμηνο του 2016”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.383, ημερομηνίας 29 
Φεβρουαρίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.010.05.383 και ημερ. 3.3.2016, και να σας πληροφορήσω για 
τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμων του 2012-2015, όλα τα Ταμεία, εκτός εκείνων που 
εμπίπτουν στις πρόνοιες του άρθρου 3 του αναφερόμενου νόμου, έχουν υποχρέωση για εγγραφή στο 
μητρώο του Εφόρου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών.  Από τα εν λόγω 
εγγεγραμμένα Ταμεία η Εποπτική Αρχή των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
λαμβάνει σχετικά έγγραφα και πληροφορίες. 

3. Σύμφωνα με το άρθρο 4(2) του αναφερόμενου νόμου, ο Έφορος έχει την ευθύνη της εποπτείας των 
Ταμείων, με σκοπό τη διασφάλιση της λειτουργίας τους κατά τα προβλεπόμενα στον Νόμο και τους 
κανονισμούς, την προστασία των δικαιωμάτων των μελών των Ταμείων σε σχέση με επαγγελματικές 
συνταξιοδοτικές παροχές και την προαγωγή και διασφάλιση της καλής διαχείρισης των Ταμείων. 

4. Αναφέρεται ότι αρκετά Ταμεία Συντάξεως, κυρίως Ταμεία που λειτουργούν στις Αρχές Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, και τα οποία έχουν υποχρέωση για εγγραφή, δεν έχουν ακόμα ολοκληρώσει την 
εγγραφή τους, και ως εκ τούτου δεν μπορούν να εξαχθούν ασφαλή συμπεράσματα για την οποιαδήποτε 
επίδραση των ελλειμμάτων τους.  Σημειώνεται ότι με επιστολή μου ζητήθηκε από τον Υπουργό 
Εσωτερικών όπως το εν λόγω Υπουργείο μεριμνήσει, λόγω αρμοδιότητας, για την επίσπευση και 
ολοκλήρωση της διαδικασίας εγγραφής των αναφερόμενων Ταμείων. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι σε σχέση με τα ερωτήματα που τίθενται από τον κ. Μαυρίδη για τα Ταμεία, την 
αρμοδιότητα έχει το Υπουργείο Οικονομικών, του οποίου, σύμφωνα με την επιστολή σας, ημερομηνίας 
3.3.2016, ζητήθηκαν οι απόψεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2016 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.410, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχει Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  ∆εν τελειώσαμε ακόμα! 

 Τζιαι, αφού κάμνετε τζιαι φασαρία για το ότι ερχόμαστε δαμαί για πέντε λεπτά, έν’ καλά να συζητήσετε 
πάνω στα δώματα τα ψηλά αν πρέπει να συνεδριάζουμε μια φορά την εβδομάδα με ένα θέμα.  Έν’ ένας 
προβληματισμός που βάλλω προσωπικά εγώ, όχι κανένας από ’δώ, διότι ερχόμαστε εδώ τώρα για τρία-
τέσσερα λεπτά και έξω μας χλευάζουν.  «Επήαν τζιαι εκάτσαν τέσσερα λεπτά τζιαι εσηκωστήκαν τζιαι 
εφύασιν!».  Τζιαι εν ηξέρουν πόσες δουλειές άλλες κάμνουμεν προηγουμένως τζιαι πώς δουλεύκουμεν όλες τις 
ημέρες που δουλεύκουμεν.  Τούτα έν’ μέσα στα πλαίσια της αλλαγής μάλιστα που εισηγήθηκε και ο Πρόεδρος 
της Βουλής, γι’ αυτό, όταν θα έρθει πίσω και θα συζητηθούν αυτές οι αλλαγές, έν’ καλά να μπουν και αυτά τα 
θέματα μέσα. 

 Λοιπόν, η επόμενη… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουλία.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εσύ είσαι παλιός βουλευτής και παλιός προεδρεύων και πρόεδρος.  Το ότι συμβαίνει εις 
την έναρξη μιας κοινοβουλευτικής περιόδου να συμβαίνει τούτο το θέμα, να κάμνουμεν σύντομες συνεδριάσεις, 
είναι γιατί ακόμα να αρχίσει η παραγωγή του νομοθετικού έργου.  ∆εν είναι εις την επιλογή των βουλευτών ή 
των υπηρεσιακών, γιατί έτυχε να είναι έτσι.  Στες αρχές πάντοτε συμβαίνει!  Εγώ που είμαι ο γέρος της 
υπόθεσης, ας το πούμε έτσι, συμβαίνει μόνο εις την αρχή.  Άρα, και εσύ γνωρίζεις καλώς, κύριε Πρόεδρε, που 
είσαι σαράντα μέρες μεγαλύτερος από εμένα, ότι αυτό δεν είναι κανένα αμάρτημα και δεν μπορεί να μας 
χλευάσει ουδείς επί τούτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, εγώ ακούω αυτά τα οποία λες.  Οφείλω να σε πληροφορήσω όμως ότι υπάρχουν άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, οι περισσότερες, οι οποίες δεν έχουν μια φορά τη βδομάδα συνεδριάσεις.  Η Γαλλία, φερ’ 
ειπείν, έχει δυο φορές το μήνα;  Άλλες;  Το Ευρωκοινοβούλιο έχει μια φορά το μήνα;  Γιατί το λέω τούτο;  Όχι 
ότι δεν έχεις δίκαιο σ’ αυτά που λες, διότι αύριο, πόννα συνεδριάζουν οι επιτροπές τζιαι εννά έρκουνται 
κατεβατό τα νομοσχέδια δαμέσα δα, μπορεί να μεν τελειώνουμε ούτε τα μεσάνυχτα!  Έν’ γνωστό τούτο.  Όμως 
υπάρχουν φορές -και αυτές οι φορές είναι αρκετές- που συνεδριάζουμε για ένα θέμα.  Εν μπορεί να το 
διευθετήσουμε τζιείνο το θέμα, αν δεν είναι επείγον, να πάει στην άλλη συνεδρία και να μην ταλαιπωρείται το 
προσωπικό τζιαι όλα αυτά; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άμα μου λέεις για τους Ευρωπαίους…  Έν’ τούτοι που ήταν να τετραγωνίσουν τον 
κύκλο!  Εννά μας κανονίσουν!  Σηκώνεται η τρίχα μου!  Προτιμώ να μεν τους αναφέρεις!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 7 Ιουλίου 2016, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.179-2015). 

 2. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.082-2016). 

 3. Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Κώστα Κωνσταντίνου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.041-2016). 

 4. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για άρση των 
κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Αριστείδου Μαριέλλα Λιλλήκας Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 
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Γιωργάλλας Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

∆αμιανού Άριστος Μυλωνάς Παύλος 

∆ημητρίου Αννίτα Μυριάνθους Ηλίας 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγιάννης Λίνος 

Θεολόγου Άννα Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

Κάρουλλας Γιώργος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κασίνης Σόλων Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταύρου Ελένη 

Κουλίας Ζαχαρίας Στεφάνου Στέφανος 

Κουλλά Ονούφριος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χρίστου Χρίστος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2016», παρατηρήσεις του κ. Παύλου Μυλωνά και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Απόρριψη αιτήματος καρκινοπαθούς για χορήγηση φαρμάκου (εμπιστευτική ερώτηση) - Ανάγκη 
επέκτασης του πεζόδρομου της Αργάκας προς Γιαλιά, Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς και Πόλη Χρυσοχούς - 
Το πρόβλημα της διάβρωσης σε παραλίες του κόλπου Χρυσοχούς και τα χρονοδιαγράμματα 
υλοποίησης των εισηγήσεων της μελέτης του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου για αντιμετώπιση του 
προβλήματος - Τα προβλήματα του δρόμου που ενώνει την Πόλη Χρυσοχούς με την Αργάκα και την 
Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Εισήγηση για αναδάσωση με συντονισμό εθελοντών και εργοδότηση ανέργων 
και ανάγκη λήψης σχετικών μέτρων - Πορεία υλοποίησης του προγράμματος ενεργειακής αναβάθμισης 
κατοικιών, απορρόφηση κονδυλίου από την ΕΕ και η καθυστέρηση που παρατηρείται - Ασφαλιστική 
κάλυψη σε άτομα που εργοδοτούνται από το δημόσιο και ασκούν επαγγέλματα υψηλού κινδύνου - 
Ανάγκη περαιτέρω στελέχωσης των εποπτικών αρχών για αποτελεσματικότερη εποπτεία και έλεγχο των 
εταιρειών παροχής επενδυτικών υπηρεσιών στην Κύπρο - Το ενδεχόμενο διάτρητων διαδικασιών από 
τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές - Η επιβολή φορολογίας πετρελαίου και καυσίμων κίνησης 
σύμφωνα με την ευρωπαϊκή Οδηγία και η αλλαγή του φορολογικού καθεστώτος στην Κύπρο.  

4. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα σχετικά με τα έργα που συγχρηματοδοτούνται από τα ευρωπαϊκά διαρθρωτικά και 
επενδυτικά ταμεία - Το ζήτημα των ελλειμμάτων των ταμείων προνοίας στο δημόσιο και ευρύτερο 
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δημόσιο τομέα - Πληροφορίες για έκδοση βίζας σε κατόχους τουρκοκυπριακών διαβατηρίων από το 
Ηνωμένο Βασίλειο και την Τανζανία και τα σχετικά διαβήματα (εμπιστευτική απάντηση). 

5. Παρατηρήσεις του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Αδάμου Αδάμου και του κ. Ζαχαρία Κουλία για τη 
σύντομη διάρκεια της συνεδρίασης της ολομέλειας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Συνεδρίαση 7ης Ιουλίου 2016  

Ώρα έναρξης:  4.35 μ.μ. 

Αρ. 6  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πέντε χρόνια συμπληρώνονται φέτος από το μαύρο πρωινό της 11ης Ιουλίου 2011, όταν η Κύπρος 
συνταράχθηκε από την τραγική είδηση για την ισχυρή έκρηξη σε εμπορευματοκιβώτια με εκρηκτικές ύλες που 
φυλάγονταν στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί.  Από τη φονική έκρηξη φρικτό θάνατο βρήκαν 
εν ώρα καθήκοντος δεκατρείς συμπατριώτες μας, άνδρες της Εθνικής Φρουράς, της Πυροσβεστικής και της 
ΕΜΑΚ, και δεκάδες άλλοι τραυματίστηκαν.  Επιπλέον, από το ωστικό κύμα της έκρηξης προκλήθηκαν σοβαρές 
ζημιές στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό του Βασιλικού με συνακόλουθες επιπτώσεις στην οικονομία του νησιού 
μας.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει για μια ακόμα φορά την αμέριστη συμπαράστασή της προς τους 
συγγενείς των ηρωικών θυμάτων.  Οφείλουμε να μην επιτρέψουμε να επαναληφθούν ανάλογα φαινόμενα και 
να μην αφήσουμε η Κύπρος να ζήσει παρόμοιες τραγωδίες ξανά. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των δεκατριών θυμάτων, που με αυταπάρνηση και 
αφοσίωση στο καθήκον έχασαν ηρωικά τη ζωή τους στην τραγωδία της 11ης Ιουλίου 2011. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Επιθυμώ τώρα να συγχαρώ το βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη για την εκλογή του ως εισηγητή της 
Επιτροπής για τη ∆ημοκρατία, τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) κατά την 
πρόσφατη 25η Ετήσια Σύνοδο της Συνέλευσης στην Τιφλίδα.  Με την ιδιότητά του αυτή ο κ. Χατζηγιάννης θα 
συμμετέχει στο προεδρείο της ΚΣ ΟΑΣΕ. 

 Η τιμητική εκλογή Κυπρίων βουλευτών σε αξιώματα διεθνών κοινοβουλευτικών οργανισμών 
καταδεικνύει πρώτιστα την ενεργό παρουσία και ουσιαστική εκπροσώπηση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
στα διεθνή δρώμενα, ειδικότερα στον τομέα της κοινοβουλευτικής διπλωματίας.  Συμβάλλει δε αποτελεσματικά 
στις προσπάθειες της μικρής Κύπρου να προβάλει τα δίκαια του λαού της, αλλά και το σημαντικό ρόλο που 
μπορεί να διαδραματίσει ως ευρωπαϊκή χώρα στην προώθηση της ειρήνης, της σταθερότητας και της 
ευημερίας στην Ευρώπη και την ευρύτερη γειτονία της.   

 Συγχαρητήρια, κύριε Χατζηγιάννη. 
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 Ορίστε, έχετε το λόγο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα ήταν ίσως παράλειψη εάν παράλληλα δεν εκφράζαμε τις ευχαριστίες μας και προς τους 
συναδέλφους κ. Αντρέα Καυκαλιά, Χαράλαμπο Πιττοκοπίτη, αλλά και στον κ.  Σοφοκλή Φυττή, καθώς και στη 
γραμματεία, την κ. Μαρίνα Αδαμίδου και την κ. Έλενα Γεωργίου, που με το έργο τους, με τη βοήθεια, με τη 
στήριξη όλα αυτά τα χρόνια κατέστη δυνατό να γίνει πραγματικότητα αυτός ο άθλος τον οποίο έχουμε πετύχει 
πρόσφατα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και υιοθέτησε την εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις όπως η βουλευτής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου συμμετέχει στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών 
και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με το Άρθρο 87 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 648/2012 για τα εξωχρηματιστηριακά 
παράγωγα, τους κεντρικούς αντισυμβαλλομένους και τα αρχεία καταγραφής συναλλαγών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 

∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Μαρίνος Μουσιούττας 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Άννα Θεολόγου 

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουνίου και στις 4 Ιουλίου 2016.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού 
στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση με το Άρθρο 87 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 648/2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 4ης Ιουλίου 2012 για τα εξωχρηματιστηριακά παράγωγα, τους κεντρικούς αντισυμβαλλομένους 
και τα αρχεία καταγραφής συναλλαγών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στη 
βελτίωση του διακανονισμού αξιογράφων και των αποθετηρίων τίτλων και προβλέπουν, στην περίπτωση που 
διαχειριστής συστήματος πληρωμών ή διακανονισμού αξιογράφων έχει παράσχει εξασφάλιση σε άλλο 
διαχειριστή συστήματος πληρωμών ή διακανονισμού αξιογράφων σε συνάρτηση με διαλειτουργικό σύστημα, τα 
δικαιώματα του παρέχοντος διαχειριστή συστήματος πληρωμών ή διακανονισμού αξιογράφων επί της εν λόγω 
εξασφάλισης να μη θίγονται από διαδικασία αφερεγγυότητας έναντι του λαμβάνοντος την εξασφάλιση 
διαχειριστή συστήματος πληρωμών ή διακανονισμού αξιογράφων.    
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 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι ο εν λόγω κανονισμός αποσκοπεί στην 
προστασία των συστημάτων πληρωμών ή διακανονισμού αξιογράφων μέσω μεταξύ άλλων της εισαγωγής 
βέλτιστων κανόνων λειτουργίας στον τομέα των εξωχρηματιστηριακών συναλλαγών.  

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, παρ’ όλο που οι ευρωπαϊκοί κανονισμοί τυγχάνουν άμεσης 
εφαρμογής, ο Κανονισμός 648/2012 τροποποιεί την Οδηγία 98/26/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 19ης Μαΐου 1998 σχετικά με το αμετάκλητο του διακανονισμού στα συστήματα πληρωμών και 
στα συστήματα διακανονισμού αξιογράφων και ως εκ τούτου, για να επιτευχθεί εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, είναι αναγκαία η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, με την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
είχε εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία. 

 Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, το Υπουργείο Οικονομικών αναμένεται να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε μεταγενέστερο στάδιο θεσμικό νομοσχέδιο, ώστε να ολοκληρωθεί η εναρμόνιση με τον 
Κανονισμό 648/2012.   

 Η εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτού της Συμμαχίας Πολιτών να εισηγηθεί στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Ευσταθίου. 

Κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω του ότι η συγκεκριμένη ρύθμιση παραβιάζει τον κανόνα ότι μια νομοθετική 
ρύθμιση θα πρέπει να είναι απλή και εύληπτη, ώστε να είναι κατανοητή στον πολίτη, η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει 
αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 H κ. Θεολόγου. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συγκεκριμένη νομοθεσία είναι εναρμονιστική όσον αφορά τις διαδικασίες μεταξύ 
κάποιων τραπεζών ή κάποιων ταμείων τα οποία εκδίδουν αξιόγραφα και καλύπτονται από συγκεκριμένες 
ρυθμίσεις όσον αφορά την αφερεγγυότητα αυτών των ταμείων.  Είναι θέμα δηλαδή ρύθμισης, σε περιπτώσεις 
που υπάρχουν αφερέγγυες τράπεζες ή ταμεία, να καλύπτεται αυτός ο οποίος αγοράζει αξιόγραφα.  Αυτό ήθελα 
να πω, απλά διευκρινιστικά.  Συμφωνώ με τον κ. Ευσταθίου ότι είναι λίγο περίεργη η διατύπωση από την 
πλευρά της Κεντρικής Τράπεζας, απλά το θέμα είναι να είμαστε κατοχυρωμένοι σε περίπτωση που γίνεται 
αυτή η διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Θεολόγου, να υποθέσω ότι δεν απέχετε εσείς. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 
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 Με την αποχή της Ε∆ΕΚ, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με την αποχή του Σοσιαλιστικού Κόμματος Ε∆ΕΚ, το νομοσχέδιο, εφόσον δεν υπάρχει άλλη αντίρρηση, 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2016». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση του υφιστάμενου Καταλόγου Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων και των 
υφιστάμενων ∆ιεθνών Προδιαγραφών για τις Εξαιρέσεις Χρήσης για Θεραπευτικό Σκοπό, που 
περιλαμβάνονται στα παραρτήματα και στα προσαρτήματά του, με αυτά που ισχύουν για το 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

           Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

           Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

           Αννίτα ∆ημητρίου 

           Γιώργος Τ. Γεωργίου 

           Γιώργος Κ. Γεωργίου 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 

Γιαννάκης Μούσας 

           Αντρέας Καυκαλιάς Αντωνέλλα Μαντοβάνη 

           Πανίκος Λεωνίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

           Χρίστος Ορφανίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 2016.   

 Στα πλαίσια της εν λόγω συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) και της Κυπριακής 
Αρχής Αντί-Ντόπινγκ.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να 
εκπροσωπηθεί. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του 
Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Κυρωτικού) Νόμου, έτσι ώστε να αντικατασταθούν ο υφιστάμενος Κατάλογος 
Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων και οι υφιστάμενες ∆ιεθνείς Προδιαγραφές για τις Εξαιρέσεις Χρήσης 
για Θεραπευτικό Σκοπό, που περιλαμβάνονται στα παραρτήματα και στα προσαρτήματά του, με αυτά που 
ισχύουν για το 2016. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έπειτα από εισήγηση της Κυπριακής Αρχής Αντί-Ντόπινγκ για σκοπούς 
ομαλής λειτουργίας της εν λόγω Αρχής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής για το υπό αναφορά νομοσχέδιο, τα 
μέλη της αναφέρθηκαν μεταξύ άλλων στην έλλειψη ενημέρωσης αναφορικά με το ρόλο, την αποστολή και την 
αποτελεσματικότητα της Κυπριακής Αρχής Αντί-Ντόπινγκ. 
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 Τοποθετούμενος στο ζήτημα αυτό, ο εκπρόσωπος της πιο πάνω Αρχής ενημέρωσε συναφώς την 
επιτροπή ότι τα αποτελέσματα του έργου της Αρχής ανακοινώνονται στην ιστοσελίδα της.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
αναφέρθηκε στους σχετικούς ελέγχους που διενεργούνται από μέρους της Αρχής και στην προσπάθεια που 
καταβάλλεται για επέκταση του ρόλου της στον τομέα της πρόληψης. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε ότι τα πιο πάνω ζητήματα θα την απασχολήσουν στα πλαίσια 
σχετικής αυτεπάγγελτης εξέτασης ειδικού θέματος. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαγιάννης. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Με το νομοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού αντικαθίσταται ο υφιστάμενος κατάλογος 
απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων και οι υφιστάμενες διεθνείς προδιαγραφές για τις εξαιρέσεις χρήσης για 
θεραπευτικό σκοπό με αυτά που ισχύουν για το 2016.  Οι κατάλογοι αυτοί περιλαμβάνονται στα παραρτήματα 
και στα προσαρτήματα του περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό 
Νόμο, ο οποίος και τροποποιείται.  Είμαστε υπέρ της επικαιροποίησης της νομοθεσίας με βάση τα διεθνή 
πρότυπα όσον αφορά την καταπολέμηση του ντόπινγκ στον αθλητισμό και υπερψηφίζουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Άλλος που θέλει το λόγο; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει οποιαδήποτε αλλαγή, πέραν του ότι η προσθήκη μιας 
πρόσθετης ουσίας είναι μια σύμβαση διεθνής και ως εκ τούτου εμείς επικαιροποιούμε τον υφιστάμενο 
κατάλογο.  Γι’ αυτό όλες οι πλευρές εκφράσθηκαν θετικά υπέρ της νομοθεσίας αυτής, συν ότι η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας αποφάσισε ότι και αυτεπάγγελτα θα θέσει το θέμα προς εξέταση ευρύτερα 
για το αντί-ντόπινγκ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», 
πρόταση νόμου του κ. Κώστα Κωνσταντίνου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση μέχρι το Φεβρουάριο του 2017 της θητείας των μελών του υφιστάμενου διοικητικού 
συμβουλίου του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου, που λήγει το Σεπτέμβριο του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής 
Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Προκοπίου 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Στέλλα Κυριακίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στην 
απελθούσα Βουλή στις 7 Απριλίου 2016 από το βουλευτή κ. Κώστα Κωνσταντίνου εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιουνίου 
2016.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Αισθητικών Νόμου, έτσι 
ώστε να παραταθεί μέχρι το Φεβρουάριο του 2017 η θητεία των μελών του υφιστάμενου διοικητικού 
συμβουλίου του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου, που λήγει το Σεπτέμβριο του 2016. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της προτεινόμενης με την πρόταση νόμου ρύθμισης.  Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας επισήμανε περαιτέρω την ανάγκη όπως επενεχθούν ορισμένες νομοτεχνικές βελτιώσεις στο 
κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να αποδίδεται ορθότερα το περιεχόμενό του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο όπως αυτή τελικά έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη στο τέλος του ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για άρση των 
κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας.  Έχετε το κείμενο του σχετικού 
ψηφίσματος μπροστά σας. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα στηρίξουμε αυτό το ψήφισμα, γιατί θεωρούμε ότι 
στρέφεται προς την ορθή κατεύθυνση και κάθε άλλο παρά στρέφεται εναντίον του λαού της Ουκρανίας.  
Ταυτόχρονα, θεωρούμε ότι υποβοηθά και συμβάλλει στην προσπάθεια που πρέπει να επιδειχθεί για την 
ειρηνική επίλυση του συγκεκριμένου προβλήματος.  ∆ε διαφεύγει φυσικά την προσοχή μας το ότι αυτή την 
κρίση επιχειρούν να την αξιοποιήσουν τρίτες χώρες προς προώθηση δικών τους συμφερόντων και διασφάλιση 
των δικών τους συμφερόντων.   

 Επί του περιεχομένου του ψηφίσματος, μετά από μελέτη, υπάρχει μία πρόταση η οποία θα θέλαμε να 
προτείνουμε να διαγραφεί από το ψήφισμα.  Είναι στην παράγραφο 3, που καλεί την εκτελεστική εξουσία να 
λάβει συγκεκριμένες πρωτοβουλίες για άρση των κυρώσεων που πλήττουν Ρώσους υπηκόους και κυρίως μέλη 
της Κρατικής ∆ούμας της Ρωσικής Ομοσπονδίας και θέλουμε να παραμείνει η παράγραφος μέχρι αυτό το 
σημείο.  Η υπόλοιπη διευκρίνιση θεωρούμε ότι θα ήταν, για ευνόητους λόγους, σκόπιμο να απαλειφθεί.   

 Τέλος, κλείνοντας αυτή τη σύντομη τοποθέτηση, θα ήθελα να επαναφέρω την έκκληση με αυτή την 
ευκαιρία προς την κυπριακή κυβέρνηση ότι θα πρέπει να μελετήσει πάρα πολύ σοβαρά το ενδεχόμενο να 
προχωρήσει στην υπογραφή μίας συμφωνίας στρατιωτικής συνεργασίας με τη Ρωσική Ομοσπονδία για την 
παραχώρηση στρατιωτικών διευκολύνσεων κατά το πρότυπο της συμφωνίας που υπάρχει με τη Γαλλία, ειδικά 
αυτή την περίοδο που διεξάγεται μία προσπάθεια καταστολής της δημοκρατίας στο χώρο της Ανατολικής 
Μεσογείου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, σας παρακαλώ πολύ, ξαναπείτε τι θέλετε να γίνει στο ψήφισμα και πέστε μου ακριβώς 
πού είναι, για να το βρω στο κείμενο. 

M. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στη δεύτερη σελίδα, εκεί που αναφέρονται οι παράγραφοι που ψηφίζουμε “ως ακολούθως”, η τρίτη 
παράγραφος να ολοκληρωθεί εκεί που αναφέρεται η Ρωσική Ομοσπονδία.  Να διαγραφεί δηλαδή η πρόταση 
«αφού σε αυτούς περιλαμβάνονται πρόσωπα με διαχρονική στήριξη προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία».  
∆ηλαδή δε θα ήθελα να υπάρχει το υποκειμενικό στοιχείο μέσα σε αυτό το κείμενο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς να πω ότι γίνεται αποδεκτό από εμάς ως εισηγητές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι και η Συμμαχία Πολιτών μέσα στους εισηγητές.  ∆ιαφωνείτε, κύριε Λιλλήκα, εσείς; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Και από εμάς γίνεται αποδεκτή, κύριε Πρόεδρε, η πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 
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 H κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συμφωνούμε κι εμείς με το περιεχόμενο του ψηφίσματος, κύριε Πρόεδρε, και συμφωνούμε και με την 
επισήμανση της Ε∆ΕΚ.  ∆εν υπάρχει ακριβώς λόγος να υπάρχει αυτή η επισήμανση, που επιτρέπει στον 
οποιονδήποτε να εισαγάγει ένα υποκειμενικό κριτήριο, το οποίο δεν είναι η πρόθεση η δική μας.  Συμφωνούμε 
με το περιεχόμενο του ψηφίσματος και ιδιαίτερα επισημαίνουμε το γεγονός ότι οι κυρώσεις, οι οποίες έχουν 
επιβληθεί τουλάχιστον, δεν έχουν βοηθήσει μέχρι σήμερα στην εξομάλυνση των σχέσεων ή στην εξομάλυνση 
της κατάστασης που επικρατεί στην Ουκρανία.  Σε καμία περίπτωση δεν πρέπει να εκληφθεί αυτό το ψήφισμα 
ότι στρέφεται κατά των συμφερόντων της Ουκρανίας, που δεν είναι το πνεύμα και το γράμμα εν πάση 
περιπτώσει του ψηφίσματος αυτού.   

 Κι εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξουμε αυτό το ψήφισμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει ήδη λεχθεί από το γενικό γραμματέα του κόμματός μας, υιοθετούμε την 
πρόταση να αφαιρεθεί η συγκεκριμένη αναφορά.  Απλώς, να εξηγήσω τι είναι που συγκεκριμένα θέλαμε να 
συμπεριλάβουμε.  Έχουμε τοποθετηθεί δημόσια ως ΑΚΕΛ.  Υπήρξαν περιπτώσεις, όπως αυτή του κ. 
Μουράτοφ -και θέλω να τον αναφέρω ονομαστικά, παρ’ όλο που γίνεται η διαγραφή ενός σταθερού, 
διαχρονικού φίλου της Κύπρου- που είχε συμπεριληφθεί στις κυρώσεις κατά προσώπων και δημόσια και έχω 
την εντύπωση ότι και η ∆ημοκρατία ως τέτοια είχε επιδιώξει να μη συμπεριληφθεί το συγκεκριμένο πρόσωπο.  
Σε κάθε περίπτωση, συμφωνούμε με τη διαγραφή, όπως έχει λεχθεί, για να μην παρεξηγηθεί αυτή η 
συγκεκριμένη αναφορά.   

 Απ’ εκεί και πέρα, σε ό,τι αφορά το ίδιο το ψήφισμα, ως ΑΚΕΛ εξ υπαρχής είχαμε τοποθετηθεί ενάντια 
στην επιβολή των όποιων κυρώσεων στη Ρώσικη Ομοσπονδία, κρίνοντας ότι τέτοιες κυρώσεις καθόλου δε θα 
βοηθούσαν στην επίλυση ενός προβλήματος από το οποίο υποφέρει ο ουκρανικός λαός και για τη δημιουργία 
του οποίου υπάρχουν ευθύνες τις οποίες δε θα θέλαμε να αναλύσουμε σήμερα.  Σε κάθε περίπτωση, στην 
πράξη αυτές οι κυρώσεις έχουν αποδειχθεί αντιπαραγωγικές μερικά χρόνια μετά, δεν έχουν συμβάλει καθ’ 
οιονδήποτε τρόπο στην αντιμετώπιση της ουκρανικής κρίσης.  Αντίθετα, έχουν δυσκολέψει το διάλογο ανάμεσα 
στη Ρώσικη Ομοσπονδία και την Ευρωπαϊκή Ένωση ή και ανάμεσα στη Ρώσικη Ομοσπονδία και σε ξεχωριστά 
κράτη μέλη.  Αντίστοιχα, αυτές οι κυρώσεις και οι συνεπακόλουθες κυρώσεις που έχουν επιβληθεί από τη 
Ρωσική Ομοσπονδία έχουν πλήξει την οικονομία πλείστων τόσων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άλλες 
περισσότερο και άλλες λιγότερο, μαζί και της δικής μας χώρας.  Και είναι σοβαρές οι συνέπειες που έχουν 
προκύψει, για παράδειγμα στην αγροτική μας οικονομία, σε ό,τι αφορά εξαγωγές που γίνονται από την 
αγροτική οικονομία μερικών εκατομμυρίων, αλλά και σε άλλους τομείς του εμπορίου.   

 Οπότε, έχοντας υπόψη αυτά τα δεδομένα και έχοντας υπόψη το γεγονός ότι η Ρώσικη Ομοσπονδία 
διαχρονικά στηρίζει τον αγώνα του κυπριακού λαού εντός και εκτός του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών και δεδομένου ότι οι κυρώσεις αποδείχθηκαν πέρα για πέρα αντιπαραγωγικές, εισηγούμαστε την 
έγκριση, αν είναι δυνατό, ομόφωνα του συγκεκριμένου ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, ξέρετε, προηγούνται οι αρχηγοί ή εκπρόσωποι κομμάτων. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως θα θυμάστε οι παλαιότεροι βουλευτές, είχαμε καταθέσει ως Συμμαχία Πολιτών 
από την προηγούμενη σύνοδο της Βουλής παρόμοιο ψήφισμα αναφορικά με τις κυρώσεις κατά της Ρωσίας 
από πλευράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το πράξαμε, γιατί, ενώ εκφράζαμε την ανησυχία μας για τη διαιώνιση 
της κρίσης που υπάρχει στην Ουκρανία, και η ανησυχία μας εστιάζεται τόσο στην εξυπηρέτηση των 
συμφερόντων του ουκρανικού, αλλά και του ρωσικού λαού, αλλά και στη γενικότερη αστάθεια που προκαλείται 
στην όλη περιοχή, διαπιστώναμε ταυτόχρονα ότι δεν έχουν αξιοποιηθεί οι κυρώσεις για επίλυση της 
ουκρανικής κρίσης, αλλά αντίθετα σε μεγάλο βαθμό η μη εφαρμογή της Συμφωνίας του Μινσκ οφείλεται στην 
ύπαρξη των κυρώσεων, δεδομένου ότι κάποιοι θα ήθελαν να διαιωνιστούν οι κυρώσεις, παρά να επιλυθεί η 
κρίση.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι είναι ένα γεωπολιτικό ζήτημα και πίσω από τις κυρώσεις εκφράζονται 
γεωπολιτικά συμφέροντα και γεωπολιτικές σκοπιμότητες.   
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 Ως Συμμαχία Πολιτών, κύριε Πρόεδρε, εκτιμούμε ότι τα συμφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σήμερα, 
με τα οικονομικά προβλήματα, αλλά και τα πολιτικά που αντιμετωπίζει, με τις απειλές σε ζητήματα ασφάλειας, 
μέσα σε αυτό το πλαίσιο, εξυπηρετούνται, κατά την άποψή μας, με την ανάπτυξη και εμβάθυνση των σχέσεων 
με μεγάλες γειτονικές χώρες, όπως είναι η Ρωσία, και όχι με κυρώσεις οι οποίες έχουν και οικονομικές 
επιπτώσεις πάνω στα κράτη μέλη, όπως είναι η Κύπρος, αλλά και ταυτόχρονα παρεμποδίζουν την ανάπτυξη 
κοινών συμφερόντων. 

 Θα ήθελα ταυτόχρονα, και κλείνοντας, να πω απευθυνόμενος προς την κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, ότι 
με το ψήφισμα καλούμε την κυβέρνηση μεν να πάρει πρωτοβουλίες, για να καταργηθούν αυτές οι κυρώσεις, 
στην ουσία δηλαδή να ανακληθούν και να μην υπάρξει ανανέωση αυτής της απόφασης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Θα καλέσουμε την κυβέρνηση όμως ως Συμμαχία Πολιτών να κάνει ξεκάθαρο στους Ευρωπαίους 
εταίρους μας ότι υπερασπιζόμενοι τα συμφέροντα της Κύπρου, και τα συμφέροντά μας είναι να σταθούμε και 
εμείς στο πλευρό της φίλης Ρωσίας που διαχρονικά στηρίζει τον αντικατοχικό αγώνα της Κύπρου, στην 
περίπτωση που επιμένουν σε ανανέωση των κυρώσεων, η κυπριακή κυβέρνηση δε θα συναινέσει, όπως δεν 
έπρεπε εξαρχής να συναινέσει, για να επιβληθούν κυρώσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε και εμείς με τη σειρά μας να δηλώσουμε ότι συμφωνούμε με το συγκεκριμένο 
ψήφισμα.  Θεωρούμε ότι οι σχέσεις μας με τη Ρωσική Ομοσπονδία πρέπει να καλλιεργούνται συνεχώς, άρα και 
το συγκεκριμένο ψήφισμα έχει για μας το σωστό περιεχόμενο.  Πρέπει να καλλιεργηθούν όσο γίνεται πιο 
στενές σχέσεις, γιατί είναι ένα μόνιμο μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας, μια χώρα υπερδύναμη.  Νομίζω για το 
συμφέρον του κυπριακού ελληνισμού πρέπει να διατηρούμε καλές και φιλικές σχέσεις μαζί τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος... 

 Με συγχωρείς, κύριε Παπαδόπουλε, ακόμα μια φορά.  Ο κ. Περδίκης είναι ο αρχηγός του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών να εκφράσουμε την 
υποστήριξή μας σε αυτό το ψήφισμα.  Είναι γεγονός ότι αυτές οι κυρώσεις αποδείχθηκαν αντιπαραγωγικές.  
∆εν έχουν βοηθήσει στην επίλυση του σοβαρού αυτού προβλήματος.  Από την άλλη, κάτι ίσως που λείπει από 
το ψήφισμα αυτό είναι το γεγονός ότι με αυτές τις κυρώσεις για ακόμα μία φορά η Ευρωπαϊκή Ένωση επέδειξε 
μία απαράδεκτη υποκρισία και εφάρμοσε για ακόμη μία φορά τη λογική των δύο μέτρων και δύο σταθμών.  ∆εν 
έχουμε δει την Ευρωπαϊκή Ένωση να επιβάλλει κυρώσεις στην Τουρκία για την κατοχή της Κύπρου.  Αντίθετα, 
την επιβραβεύει ανακηρύσσοντάς την σε χώρα υποψήφια για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και μάλιστα της 
ανοίγει και τα κεφάλαια, το ένα πίσω από το άλλο, πιέζοντας τη χώρα μας, η οποία είναι το θύμα της τουρκικής 
εισβολής, να αποδεχθεί μίαν απαράδεκτη και μονόπλευρη ευνοϊκή πολιτική της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
προς την Τουρκία.  Στην Κύπρο έχει ανακηρυχθεί και ψευδοκράτος το οποίο αναγνωρίζει μόνο η Τουρκία.  Και 
η Ευρωπαϊκή Ένωση ουδέποτε επέβαλε κυρώσεις εναντίον της Τουρκίας η οποία αναγνωρίζει ένα 
ψευδοκράτος.  Αντίθετα, συνάπτει εμπορικές σχέσεις και την ενισχύει συστηματικά.  Και αυτή η συμπεριφορά 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνεχίζεται καθημερινά ασυστόλως και αδιαλείπτως.   

 Θεωρώ λοιπόν ότι επέδειξε για ακόμα μία φορά η Ευρωπαϊκή Ένωση με τη στάση της απέναντι στην 
ουκρανική κρίση την υποκρισία της, πράγμα το οποίο για ευνόητους λόγους δεν καταγράφεται στο ψήφισμα.  
Εμείς όμως θα υποστηρίξουμε το ψήφισμα αυτό, διότι είναι ισορροπημένο και καταγράφει την έκκληση του 
κυπριακού λαού και του κοινοβουλίου για ειρηνική επίλυση ενός πολύ σοβαρού προβλήματος που προέκυψε 
στην ήπειρο την οποία κατοικούμε και αντιπροσωπεύουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ελάτε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Γ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επιτρέπεται τώρα, κύριε Πρόεδρε, έτσι;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, ευχαριστώ. 

Γ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας συμφωνούμε και θα το ψηφίσουμε.  Είναι ξεκάθαρο και χωρίς καμία αμφιβολία 
ότι οι κυρώσεις που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας αποδείχθηκαν 
αντιπαραγωγικές και σε καμία περίπτωση δεν έχουν βοηθήσει την επίλυση του προβλήματος.  Οι κυρώσεις 
τούτες, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έχουν μόνο επηρεάσει αρνητικά τις εμπορικές και 
οικονομικές μας σχέσεις, αλλά και τις πατροπαράδοτες σχέσεις που έχουν οι δύο χώρες μεταξύ τους.  Θα 
θυμίσω ότι είναι ο πιο σταθερός υποστηριχτής των δικαίων του λαού μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Ρωσία ήταν και παραμένει όχι μόνο μία φίλη χώρα, αλλά με άρρηκτους δεσμούς, πέρα από τους 
πολιτικούς, και στο οικονομικό επίπεδο.  Χώρα μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας που στήριξε πάντοτε τους 
αγώνες του κυπριακού ελληνισμού.  Την ίδια ώρα η Κύπρος είναι μια χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Έχουν ληφθεί κάποιες αποφάσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο και θέλω να υπενθυμίσω στο σώμα τις ορθότατες 
θέσεις του κ. Πούτιν, όταν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, και ενώ υπήρχε η πολιτική προσέγγιση από την 
Ευρώπη να απεφεύγοντο επισκέψεις στη Ρωσία, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης πήγε δύο φορές στη Ρωσία, για 
να ενισχύσει σε ένα δύσκολο περιβάλλον τις σχέσεις μεταξύ Κύπρου και Ρωσίας.  Και αυτό εκτιμήθηκε από τον 
κ. Πούτιν που δήλωσε δημόσια, και θέλω να επαναλάβω τη σημασία των λέξεων, αλλά και της τοποθέτησής 
του, απευθυνόμενος στον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και είπε το εξής:  «Φίλε Πρόεδρε, δε θα ήθελα 
ποτέ, λόγω των άριστων σχέσεων που η Κύπρος έχει με τη Ρωσία, να σε φέρω σε οποιαδήποτε περίπτωση σε 
δύσκολη θέση έναντι των Ευρωπαίων εταίρων».   

 Πέρα από αυτά που έχω πει, θεωρώ πως όσο ισχυρό και να είναι ένα ψήφισμα δε θα αλλάξει την ουσία, 
την ουσία και τα δεδομένα.  Και εμείς θεωρούμε πως στις επόμενες εβδομάδες και μήνες η κυπριακή πολιτεία 
μέσα από το διάλογο και τη διαβούλευση εντός των ευρωπαϊκών οργάνων θα προσπαθήσει να γίνει 
επαναξιολόγηση αυτής της θέσης.  Γι’ αυτούς τους λόγους, και δε θα θέλαμε με κανένα τρόπο να σταλεί το 
μήνυμα πως είμαστε ενάντια στη φίλη χώρα Ρωσία, αλλά για τους λόγους που έχω εξηγήσει, εμείς θα 
τηρήσουμε αποχή.  Την ίδια ώρα δε θέλουμε αυτή η στάση μας να θεωρηθεί ούτε ενάντια στο λαό της 
Ουκρανίας, αλλά και ούτε να εκληφθεί ότι με οποιοδήποτε τρόπο παρεμβαίνουμε στις εσωτερικές υποθέσεις 
της χώρας αυτής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η θέση του κάθε πολιτικού κόμματος είναι σεβαστή και νομίζω ότι κανένας δεν μπορεί να επιβάλει στον 
άλλο πώς θα τοποθετηθεί πολιτικά σε τόσο σημαντικά ζητήματα.  Με όλο το σεβασμό όμως θεωρώ ότι η 
επιχειρηματολογία την οποία έχει αναπτύξει ο κ. Νεοφύτου οδηγούσε προς ακριβώς την αντίθετη κατεύθυνση 
από αυτή στην οποία έχουν καταλήξει.  Αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει δείξει τόσο πολύ πολιτικό θάρρος 
και σε μια περίοδο δύσκολη επισκέφθηκε τη Ρωσική Ομοσπονδία, για να δείξει τις στενές σχέσεις που 
υπάρχουν μεταξύ μας, εμείς προχωρούμε και ένα βήμα παρακάτω λέγοντας ότι θεωρούμε ότι οι ευθύνες δεν 
ανήκουν στη Ρωσία για την κατάσταση που υπάρχει στην Ουκρανία, πόσω μάλλον λοιπόν να υιοθετηθεί ένα 
ψήφισμα το οποίο να απευθύνει έκκληση στους Ευρωπαίους ηγέτες να άρουν τις κυρώσεις, οι οποίες είναι και 
άδικες, αλλά και ζημιογόνες για τις ευρωπαϊκές χώρες.  Θεωρώ λοιπόν ότι η λογική έλεγε ότι διαφορετικά θα 
έπρεπε να τοποθετηθούμε όλοι μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο πρόεδρος του κυβερνώντος κόμματος αναφέρθηκε στις αποφάσεις που λαμβάνονται στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ενδεχόμενα να δημιουργηθεί η εντύπωση ότι υπάρχει ένα είδος αυτοματισμού στη 
λήψη των αποφάσεων.  Τέτοιου είδους αποφάσεις απαιτούν ομοφωνία και η κυπριακή κυβέρνηση είχε όλη την 
ευχέρεια και κάθε δικαίωμα να μη συναινέσει.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι εύκολη μια τέτοια απόφαση, αλλά 
είχε ακόμα την ευκαιρία και το δικαίωμα η Κυπριακή ∆ημοκρατία, όταν συναινούσε και πριν δώσει την τελική 
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θετική της ψήφο, να απαιτούσε παρόμοιες κυρώσεις πρώτα και δέσμευση της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την 
Τουρκία.  Και τότε το ζήτημα και το πρόβλημα, αν θέλετε άσκησης αρνησικυρίας, θα ήταν σε αυτούς που 
ήθελαν να επιβάλουν τις κυρώσεις.  Αντί τούτου τις στηρίξαμε.  Γι’ αυτό εμείς επιμένουμε ότι έμπρακτα πρέπει 
να στέλλουμε το μήνυμα της φιλίας και της εκτίμησης της όποιας βοήθειας τυγχάνουμε από τη Ρωσία.  Οι 
διακρατικές σχέσεις απαιτούν αμοιβαιότητα, κύριε Πρόεδρε.  Όταν είναι μονομερείς ή προς μία κατεύθυνση, 
κάποια στιγμή υπάρχει ο κίνδυνος αυτές οι σχέσεις να πληγούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ο τελευταίος που θα είμαι τυπολάτρης της διαδικασίας.  ∆εν είναι συζήτηση 
νομοσχεδίου που μετά τις πρωτολογίες υπάρχουν δευτερολογίες.  Είναι ένα ψήφισμα, γίνεται η τοποθέτηση, 
γίνεται η ψηφοφορία, ανοίγουμε έναν κύκλο, σχολιάζουμε τη δήλωση ο ένας του άλλου.  Με όλο το σεβασμό 
είμαι ο τελευταίος τυπολάτρης, αλλά θεωρώ ότι έχουμε ξεφύγει από τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για να είμαι ειλικρινής, κύριε πρόεδρε, εγώ νομίζω ότι είμαστε εντός της διαδικασίας.  Εδώ πέρα είναι το 
κυπριακό κοινοβούλιο, υπάρχει ένα ψήφισμα, υπάρχουν πολιτικές θέσεις.  Όλοι μιλάτε για την κοινοβουλευτική 
διπλωματία.  Ας ακούσουμε πόσο ωραία κάνετε την κοινοβουλευτική δημοκρατία. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μπορούμε να εγγράψουμε θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε πρόεδρε, αλλά...  Τέλος πάντων, κύριε Σιζόπουλε, είχα δώσει το λόγο πρώτα στον κ. 
Λουκαΐδη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς από την πλευρά μας θεωρούμε ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις τοποθετήθηκαν, εξέφρασαν την 
άποψή τους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι, καταλαβαίνω. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και πρέπει να προχωρήσουμε στη διαδικασία της ψήφισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταλαβαίνω, καταλαβαίνω. 

 Λοιπόν, οι τελευταίοι που θα μιλήσουν είναι οι κ. Λουκαΐδης και Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Νομίζω δεν έχετε ένσταση να πω δύο λόγια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, ζήτησαν το λόγο προηγουμένως.  Κύριε Λουκαΐδη, θέλετε το λόγο; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μισή κουβέντα, κύριε Πρόεδρε. 

 Πέραν των όσων έχει αναφέρει ο γενικός γραμματέας του κόμματος, επειδή ακριβώς εμείς έχουμε τη 
δυνατότητα ως Βουλή των Αντιπροσώπων με διακριτούς τους ρόλους, εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας, 
να είμαστε εκεί και όπου κρίνουμε ότι είναι αναγκαίο και ορθό να είμαστε, και πιο προχωρημένοι ενδεχομένως, 
παροτρύνοντας και προτρέποντας την εκτελεστική εξουσία να ενεργήσει προς μια συγκεκριμένη κατεύθυνση, 
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αυτό είναι ακόμα ένας επιπρόσθετος λόγος με τα όσα έχει πει ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, για να στήριζαν αυτό το 
ψήφισμα, το οποίο θέλω να υπογραμμίσω ότι δεν έχει δεσμευτικό χαρακτήρα για την κυβέρνηση.  Είναι αυτό 
που εμείς αισθανόμαστε ότι είναι καλύτερο να γίνει, ορθότερο να γίνει, από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας.  
Απ’ εκεί και πέρα η εκτελεστική εξουσία έχει κάθε δυνατότητα και δικαίωμα να ενεργήσει με τον τρόπο που 
αυτή κρίνει ορθότερο και βεβαίως είναι υπό την κρίση και η εκτελεστική εξουσία όπως και όλες εμείς οι 
πολιτικές δυνάμεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Ο κ. Κουλίας, είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν ζητώ το λόγο, είναι για το εξής πολύ απλό θέμα.  Ένα ψήφισμα που μπαίνει από την πλευρά του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις βρίσκει σχεδόν σύμφωνους όλους και ακόμα το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ο 
οποίος δεν το καταψηφίζει, αλλά τηρεί αποχή για τους λόγους που εξήγησε ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Αυτή είναι μια πολύ ευχάριστη εξέλιξη και είναι ένα καλό μήνυμα προς την κυβέρνηση.  Η 
Τουρκία, η οποία εισέβαλε στη χώρα μας, μέχρι σήμερα διαπράττει συνεχώς εγκλήματα, όπως είναι ο 
εποικισμός, η αλλαγή των τοπωνυμίων κ.ά.  Έφερε νερό, θέλει να φέρει ρεύμα, κάμνει διοικητική προσάρτηση.  
Άκουα τον κύριο Λιλλήκα προχθές που το ανέπτυσσε.  ∆ηλαδή σύντομα θα κηρύξει και την ένωση των 
κατεχομένων με την Τουρκία.  Είναι ένας καλός λόγος για την κυβέρνηση να ζητήσει την άρση των κυρώσεων 
για τη Ρωσία και να ζητήσει επιβολή κυρώσεων για την Τουρκία.  Εξάλλου, η Ρωσία ήταν πάντα αρωγός.  
Θέλαμε ελικόπτερα, πήγαμε στη Ρωσία.  Θέλαμε πυραύλους, ανεξάρτητα αν τους εξορίσαμε στην Κρήτη, μας 
έδωσε πυραύλους.  Όποτε είχαμε ανάγκη...  Ήθελε ο κ. Χριστόφιας δυόμισι δις, του τα έδωσε.  Άρα λοιπόν, 
είναι ένα καλό μήνυμα προς την κυβέρνησή μας ότι οι φίλοι μας οι Ευρωπαίοι οι οποίοι μας επέβαλαν όλους 
αυτούς τους απαράδεκτους όρους από τα κουρέματα ως τα κατακόμματα που μας εκάμαν...  Το αίτημα της 
Βουλής των Αντιπροσώπων της μικρής Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει ουσιαστικό νόημα και η κυβέρνηση 
πρέπει να το αδράξει και να διεκδικήσει έστω και αργά αυτά που δικαιούμαστε ως λαός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για άρση των κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Παρακολουθώντας με ανησυχία τη συνεχιζόμενη ένταση στις σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ρωσικής 
Ομοσπονδίας, η οποία προκλήθηκε κυρίως από την ουκρανική κρίση, και τις επιπτώσεις που αυτή έχει στην 
ευρύτερη συνεργασία και ανάπτυξη των σχέσεων μεταξύ όλων των κρατών της ευρωπαϊκής ηπείρου, 

 Εκφράζοντας ανησυχία για τη συνεχιζόμενη κρίση στην Ουκρανία, το τίμημα της οποίας συνεχίζει να 
πληρώνει ο λαός της χώρας, 

 ∆ιαπιστώνοντας ότι οι κυρώσεις που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας 
έχουν αποδειχθεί αντιπαραγωγικές και σε καμία περίπτωση δε βοήθησαν στην επίλυση της κρίσης στην 
Ουκρανία, 

 Αναγνωρίζοντας ότι οι κυρώσεις που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας 
έχουν επηρεάσει αρνητικά τις εμπορικές και οικονομικές σχέσεις μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας σε μια περίοδο συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης, 

 Θεωρώντας απαράδεκτες τις κυρώσεις που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση σε Ρώσους υπηκόους και 
κυρίως σε μέλη της Ομοσπονδιακής Συνέλευσης της Ρωσικής Ομοσπονδίας, γεγονός που εμποδίζει το 
διάλογο σε διμερές και πολυμερές επίπεδο,  

 Εκτιμώντας ότι η υποστήριξη από την κυπριακή κυβέρνηση της πρόσφατης ανανέωσης των κυρώσεων 
αυτών στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο δε συμβάλλει στην ανάπτυξη των διαχρονικών σχέσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με τη Ρωσική Ομοσπονδία, που υπήρξε σταθερός υποστηρικτής των δικαίων του λαού μας και 
συμπαραστάτης σε κρίσιμες ιστορικές στιγμές τόσο στο Συμβούλιο Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών όσο και σε άλλους διεθνείς οργανισμούς, 
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Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Καλεί την κυβέρνηση να εργαστεί στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για άρση των κυρώσεων 
που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Ρωσικής Ομοσπονδίας υποδεικνύοντας τη χρησιμότητα του 
διαλόγου και την ανάγκη ειρηνικής συνεργασίας σε όλους τους τομείς. 

2. Καλεί την κυβέρνηση να αναλάβει πρωτοβουλίες και να προβεί σε ενέργειες, ώστε να δημιουργηθεί το 
έδαφος για άρση των κυρώσεων της Ρωσικής Ομοσπονδίας ως προς την εξαγωγή των κυπριακών 
προϊόντων προς αυτή. 

3. Καλεί την κυβέρνηση να αναλάβει συγκεκριμένες πρωτοβουλίες για άρση των κυρώσεων που πλήττουν 
Ρώσους υπηκόους και κυρίως μέλη της Ομοσπονδιακής Συνέλευσης της Ρωσικής Ομοσπονδίας. 

4. Αποφασίζει να αναλάβει πρωτοβουλίες στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής διπλωματίας με στόχο την 
αποκατάσταση των σχέσεων και της συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας σε όλους τους τομείς. 

5. Καλεί όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές στην ουκρανική κρίση να συνεχίσουν τις πολιτικές και 
διπλωματικές προσπάθειες για ειρηνική επίλυσή της και να εφαρμόσουν πλήρως τη Συμφωνία του 
Μινσκ της 12ης Φεβρουαρίου 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το ψήφισμα εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεπτά αποχές και καμιά ψήφο εναντίον. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.100-2016). 

Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.101-2016). 

Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  

3. Ο περί Άδειας Οδήγησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Συγκοινωνιών και Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.01.057.102-2016). 

4. Ο περί Κατάχρησης της Αγοράς Νόμος 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.103-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2016, για την  
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα 
με το άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο με 
την απόφαση αρ. 78.519, ημερομηνίας 11 
Μαρτίου 2015. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημοψηφισμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.046-2016). 

Γιώργο Λιλλήκα, πρόεδρο 
Συμμαχίας Πολιτών  

Εσωτερικών  

2. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.047-2016). 

Άννα Θεολόγου, βουλευτή 
Συμμαχίας Πολιτών   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.048-2016). 

Αντρέα Φακοντή, 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  
και  
Ελένη Μαύρου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

4. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.049-2016). 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και 
Εσωτερικών  

5. Ο περί Συντάξεων (Ορισμένοι 
Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.050-2016). 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Συντάξεων Κρατικών 
Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.051-2016). 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.052-2016). 

Μάριο Μαυρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

8. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.053-2016). 

Μάριο Μαυρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.024, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το χρόνο 
αναμονής των αιτητών για αξιολόγηση και πιστοποίηση αναπηρίας και λειτουργικότητας από το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.025, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι γεωργοί στην 
περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου σχετικά με τα κατεστραμμένα υλικά από νάιλον και τούλι που προέρχονται 
από τις καλλιέργειες (θερμοκήπια κ.λπ.).  Συγκεκριμένα, όπως πληροφορήθηκα, δε γίνεται περισυλλογή των 
κατεστραμμένων υλικών, με αποτέλεσμα οι γεωργοί αυτόβουλα να τα συγκεντρώνουν και να τα καίνε σε 
μεγάλες ποσότητες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει την 
επίλυση του προβλήματος που δημιουργείται με τη μη περισυλλογή των πιο πάνω κατεστραμμένων υλικών 
(π.χ. μέσω της ανάληψης της ευθύνης από τον παραγωγό/εισαγωγέα των πιο πάνω υλικών) και, αν ναι, με 
ποιο τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.026, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι είναι οι 
ασθενείς που υποβάλλονται σε αιμοδιάλυση και πόσοι είναι οι νεφρολόγοι που αντιστοιχούν σε κάθε 
νοσοκομείο ανά επαρχία τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.027, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Το 2008 ξεκίνησε η ετοιμασία των κανονισμών για τη ρύθμιση της λειτουργίας των υποστατικών 
πώλησης ζώων συντροφιάς (pet shops). Έχουν παρέλθει οκτώ χρόνια, αλλά το θέμα εξακολουθεί να μην έχει 
ρυθμιστεί και οι εν λόγω κανονισμοί να μην έχουν ακόμη κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η ετοιμασία των κανονισμών που αφορούν τα υποστατικά πώλησης ζώων συντροφιάς (pet shops), αν έχει 
ολοκληρωθεί η δημόσια διαβούλευση για τους κανονισμούς, καθώς και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.028, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας απαντήσει γιατί μέχρι σήμερα δεν έχουν υιοθετηθεί οι 
εισηγήσεις της αρμόδιας επιτροπής, που ο ίδιος διόρισε, ούτως ώστε, στην περίπτωση που κάποια άτομα 
πρέπει να ακολουθήσουν πρόγραμμα αποτοξίνωσης, αυτό να γίνεται υπό την ευθύνη του κράτους, 
προκειμένου να αποφεύγονται τραγελαφικές καταστάσεις, όπως η απόδραση από την Αγία Σκέπη 
κρατουμένου, ο οποίος πήρε τα κρυμμένα κλοπιμαία από κλοπή που είχε διαπραχθεί και εξαφανίστηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.029, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας ∆ημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Για ποιο λόγο δεν υπάρχει ξεχωριστή επαρχιακή επιτροπή εξέτασης παραπόνων ασθενών για την 
επαρχία Λάρνακας και ξεχωριστή για την ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου; Προτίθεται να δημιουργήσει 
ξεχωριστές; 

2. Πόσα παράπονα έχει εξετάσει η κάθε επαρχιακή επιτροπή εξέτασης παραπόνων ασθενών μέχρι 
σήμερα ξεχωριστά κατά επαρχία; 

Επισυνάπτω κατάλογο με τις υφιστάμενες επαρχιακές επιτροπές εξέτασης παραπόνων ασθενών.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.030, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει πόσα αυτοκίνητα με λογισμικό απεικόνισης 
πινακίδων (ANPR) έχει η αστυνομία.  Πότε παρελήφθησαν τα αυτοκίνητα αυτά και ποιο το κόστος για τη 
∆ημοκρατία; 

 Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα 
υπό αναφορά αυτοκίνητα χρησιμοποιούνται, αν υπάρχει κατάλληλα εκπαιδευμένο προσωπικό για τη χρήση 
τους και αν μπορεί να γίνει άμεσα η συγκέντρωση και αποστολή δεδομένων, καθώς και η ανάλυσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.031, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει πόσοι φυλακισμένοι και δεσμοφύλακες 
μεταφέρθηκαν στις Πρώτες Βοήθειες ή έτυχαν περίθαλψης στα δημόσια νοσηλευτήρια τα τελευταία τρία 
χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.032, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει πόσα περιστατικά εμπρησμού, βομβιστικών 
επιθέσεων ή άλλων εγκληματικών πράξεων έγιναν τα τελευταία τρία χρόνια σε βάρος δεσμοφυλάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.033, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει πόσοι αξιωματικοί, υπαξιωματικοί που 
υπηρετούσαν στις Κεντρικές Φυλακές, καθώς και πόσοι δεσμοφύλακες τα τελευταία τρία χρόνια έχουν 
παραιτηθεί ή έχουν αφυπηρετήσει πρόωρα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.097, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο θέμα του τίτλου της παρούσας και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα που 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

(α) Με βάση τον περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμο, 
οι μονογονιοί που βρίσκονται σε διάσταση είναι δικαιούχοι παροχής του Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος (ΕΕΕ), εφόσον τεκμηριώσουν κατά συγκεκριμένο τρόπο το γεγονός πως διαβιούν μόνοι με 
το/τα παιδί/ιά τους. 

(β) Σύμφωνα με την ανωτέρω Νομοθεσία, το ποσό που παρέχεται ως διατροφή συνυπολογίζεται στα 
εισοδήματα των αιτητών για την παροχή ΕΕΕ.  Ωστόσο, σε περίπτωση που το ποσό της διατροφής 
αποδεδειγμένα δεν καταβάλλεται, τότε το ποσό της διατροφής δεν περιλαμβάνεται στα εισοδήματα της 
οικογενειακής μονάδας και στον υπολογισμό του ΕΕΕ που δικαιούται η οικογενειακή μονάδα. 

(γ) Στον περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμο, δεν προνοείται η καταβολή χριστουγεννιάτικου και 
πασχαλινού επιδόματος στους δικαιούχους παροχής επιδόματος τέκνου και μονογονεϊκής οικογένειας.  
Οι μονογονεϊκές οικογένειες που δικαιούνται ΕΕΕ ή/και δημόσιο βοήθημα, έχουν λάβει χριστουγεννιάτικο 
επίδομα, μετά από Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στις 3/12/2015. 

(δ) Το θέμα των κομίστρων στα Μέσα Μαζικής Μεταφοράς τυγχάνει μελέτης από το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και σύντομα θα ολοκληρωθεί. 

(ε) Στον περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμο, όπως 
και στο σχετικό ∆ιάταγμα με τίτλο “Το περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Έκτακτες Ανάγκες και Ανάγκες Φροντίδας) ∆ιάταγμα του 2015” που έχει εκδοθεί 
τον Ιούλιο 2015, προνοείται η παροχή βοήθειας για κάλυψη έκτακτων επιδιορθώσεων ή ζημιών σε 
κατοικία που αφορούν σε θέματα ασφάλειας και υγείας, σε σχέση με τους δικαιούχους του Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος.  Θεωρείται ότι μονογονιοί με ανεπαρκές εισόδημα θα είναι δικαιούχοι του 
ΕΕΕ. 

(στ) Η φροντίδα σε παιδιά προσχολικής και σχολικής ηλικίας παρέχεται από εγκεκριμένα από τις ΥΚΕ 
προγράμματα (κρατικοί, κοινοτικοί και ιδιωτικοί βρεφονηπιακοί σταθμοί, κοινοτικά και ιδιωτικά Κέντρα 
Προστασίας και απασχόλησης παιδιού και κατ’ οίκον παιδοκόμους).   
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 Επιδότηση του κόστους φύλαξης των παιδιών των δικαιούχων του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, 
παρέχεται με βάση το ∆ιάταγμα που περιγράφεται στην υποπαράγραφο (ε) πιο πάνω και αφού γίνει 
αξιολόγηση των αναγκών φροντίδας. 

(ζ) Ο διορισμός ειδικών λειτουργών, οι οποίοι θα ασχολούνται αποκλειστικά με τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι μονογονεϊκές οικογένειες, θα μελετηθεί λαμβάνοντας υπόψη τη δομή, οργάνωση και 
τη συνολική στελέχωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

(η) Σε σχέση με το θέμα της διαμεσολάβησης, αναφέρεται ότι βρίσκεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών για συζήτηση Νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί ∆ιαμεσολάβησης σε Οικογενειακές 
Υποθέσεις Νόμος”.  Σκοπός του συγκεκριμένου Νομοσχεδίου είναι η εισαγωγή στην Κύπρο του θεσμού 
της διαμεσολάβησης σε οικογενειακές υποθέσεις.  Ο διαμεσολαβητής, ο οποίος αναμένεται να είναι 
ανεξάρτητος και αντικειμενικός θα διευκολύνει συστηματικά την επικοινωνία μεταξύ των μερών, με στόχο 
τα ίδια τα μέρη να μπορέσουν να αναλάβουν την ευθύνη για την επίλυση της διαφοράς τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2016 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.171, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.010.05.171, ημερομηνίας 13.10.2015 και σας πληροφορώ για τα πιο κάτω: 

2.  Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας (Υ∆ΕΠ) άρχισε τη λειτουργία της τον Ιούλιο 2014 
αμέσως μετά την έναρξη της ισχύος του περί Ελάχιστου Εγγυημένου  Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών Νόμου του 2014 στις 11/07/2015. Έχουν θεσμοθετηθεί οι διαδικασίες για την 
αξιολόγηση όλων των αιτητών. Μεταξύ των διαδικασιών αυτών ήταν και η διαδικασία εξέτασης ατόμων 
με αναπηρία. Ο καθορισμός της εν λόγω διαδικασίας προϋπόθετε την συνεργασία με το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες (ΤΚΕΑΑ), ως την αρχή πιστοποίησης αναπηριών, και 
την ανάπτυξη του μηχανογραφημένου συστήματος της Υπηρεσίας. Όπως ήταν αναμενόμενο, το 
εγχείρημα ήταν δύσκολο και προϋπόθετε οργανωτική αναδιάρθρωση των δύο κυβερνητικών 
υπηρεσιών, έτσι ώστε σταδιακά να απορροφήσουν το μεγάλο όγκο των ατόμων που αποτείνονταν σε 
αυτές. Για τους πιο πάνω λόγους, οι πρώτες παραπομπές έγιναν τον Ιανουάριο του 2015. 

3.  Όσοι αιτητές είναι ηλικίας άνω των 28 ετών και δεν ήταν υφιστάμενοι λήπτες των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας (δηλαδή υπέβαλαν για πρώτη φορά αίτηση για παροχή επιδόματος μετά από τη ψήφιση του 
Νόμου τον Ιούλιο 2014), με την έγκριση της αίτησης τους για Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα (ΕΕΕ) 
αρχίζουν να λαμβάνουν το επίδομα των βασικών αναγκών και στέγασης όπου ισχύει, και αμέσως μετά 
παραπέμπονται για πιστοποίηση της αναπηρίας τους στο ΤΚΕΑΑ. Με τη λήψη του αποτελέσματος της 
πιστοποίησης της αναπηρίας από το ΤΚΕΑΑ, τους παραχωρείται το αναπηρικό επίδομα μαζί με το 
επίδομα βασικών αναγκών και το επίδομα στέγασης που ήδη λαμβάνουν, εφόσον φυσικά έχουν 
πιστοποιηθεί ως άτομα με αναπηρία με βάση τη Νομοθεσία. 

4.  Για όσους αιτητές είναι ηλικίας κάτω των 28 ετών και δεν ήταν υφιστάμενοι λήπτες των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας (δηλαδή υπέβαλαν για πρώτη φορά αίτηση για παροχή του Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος μετά από τη ψήφιση του Νόμου τον Ιούλιο 2014), έχουν δοθεί οδηγίες όπως η 
αίτηση τους εξετάζεται για ΕΕΕ και, εφόσον εγκριθεί, αρχίζουν να λαμβάνουν το επίδομα των βασικών 
αναγκών. Ταυτόχρονα, παραπέμπονται για πιστοποίηση της αναπηρίας τους στο ΤΚΕΑΑ. Με τη λήψη 
του αποτελέσματος της πιστοποίησης της αναπηρίας από το ΤΚΕΑΑ, τότε τους παραχωρείται το 
αναπηρικό επίδομα μαζί με το επίδομα βασικών αναγκών που ήδη λαμβάνουν, εφόσον φυσικά έχουν 
πιστοποιηθεί ως άτομα με αναπηρία με βάση τη Νομοθεσία. Σε περίπτωση μη πιστοποίησης της 
αναπηρίας από το ΤΚΕΑΑ και κατ’ επέκταση μη εφαρμογής των ειδικών ρυθμίσεων του άρθρου 34 της 
Νομοθεσίας αναφορικά με τα άτομα με αναπηρία, νοουμένου ότι η αίτηση τους εξετάστηκε στη βάση 
των διατάξεων του άρθρου 4 της Νομοθεσίας και διαπιστώθηκε ότι δεν ανήκουν σε μία εκ των 
κατηγοριών των προσώπων που έχουν δικαίωμα υποβολής αίτησης, η αίτηση τους απορρίπτεται και η 
παροχή ΕΕΕ τερματίζεται. 

5.  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στην περίπτωση των ληπτών ∆ημοσίου Βοηθήματος οι οποίοι 
μεταφέρθηκαν στο ΕΕΕ, το αναπηρικό επίδομα που λαμβάνουν ως μέρος του ∆ημοσίου Βοηθήματος 
συνεχίζει να καταβάλλεται, μέχρις ότου ολοκληρωθεί η διαδικασία πιστοποίησης τους. 

6.  Σήμερα δεν εκκρεμούν δηλώσεις σε αιτήσεις οι οποίες μπορούν να παραπεμφθούν από την Υ∆ΕΠ για 
πιστοποίηση αναπηρίας και έγκριση αναπηρικού επιδόματος. Να σημειωθεί ότι, μέχρι στιγμής 
υποβλήθηκαν 7.060 αιτήσεις από άτομα με αναπηρίες τα οποία ήταν λήπτες δημοσίου βοηθήματος, 
βάσει του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων Νόμου. Από αυτούς, όσοι ότι ήταν λήπτες αναπηρικού 
επιδόματος, συνεχίζουν να το λαμβάνουν. Επιπλέον, υποβλήθηκαν και 6.536 αιτήσεις από άτομα τα 
οποία δήλωσαν αναπηρίες και δεν ήταν λήπτες δημοσίου βοηθήματος. 
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7. Στην τελευταία πληρωμή του Ιουνίου 2016, 5.091 περιπτώσεις πληρώθηκαν αναπηρικό επίδομα, εκ των 
οποίων οι 4.644 αφορούν πρώην λήπτες δημοσίου βοηθήματος και οι 477 νέους δικαιούχους 
αναπηρικού επιδόματος. Επισημαίνεται ότι υπάρχει αριθμός αιτήσεων ληπτών δημοσίου βοηθήματος οι 
οποίοι συνεχίζουν να πληρώνονται βάσει του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων Νόμου, μέχρι τη μεταφορά 
τους στο Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα. 

8. Πέραν των πιο πάνω θα πρέπει να σημειωθεί ότι, σε πολλές περιπτώσεις, η καθυστέρηση σε ότι αφορά 
τις εκκρεμούσες αιτήσεις μπορεί να οφείλεται και στους ίδιους τους αιτητές οι οποίοι δεν 
ανταποκρίνονται. Ενδεικτικά, σημειώνονται οι περιπτώσεις 113 αιτητών οι οποίοι κατά την περίοδο 
Ιανουαρίου-Μαρτίου 2015 είχαν παραπεμφθεί γραπτώς από την Υ∆ΕΠ για πιστοποίηση της αναπηρίας 
τους και οι οποίες εκκρεμούσαν ενώπιον του ΤΚΕΑΑ, λόγω του ότι δεν είχαν υποβάλει τα απαραίτητα 
έγγραφα/πιστοποιητικά που τους ζητήθηκαν, ενώ 49 από αυτές τις περιπτώσεις δεν επικοινώνησαν 
καθόλου με το ΤΚΕΑΑ και απορρίφθηκαν.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχει σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Ιουλίου 
2016, στις 10.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:    

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1.  Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.083-2016). 

 2.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.141-2015). 

 3.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.142-2015). 

 4.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016.  
(Πρόταση νόμου του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.049-2016). 

 5.  Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.085-2016). 

 6.  O περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.057-2011). 

 7.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2016. 
(Πρόταση νόμου της κ. Άννας Θεολόγου, βουλευτή Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.047-2016). 

 8.  Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.077-2016). 

 9.  Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.054-2016). 

 10.  Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.092-2016). 

 11.  Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.048-2016). 
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 12.  O περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος 2016. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
και Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.048-2016). 

 13.  Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.069-2016). 

 14.  Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.058-2016). 

 15.  Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.068-2015). 

 16.  Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.069-2015). 

 17.  Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.070-2015). 

 18.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.047-2016). 

 19.  Οι περί της Προστασίας Ενάλιων Αρχαιοτήτων Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.054-2016). 

 20.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.053-2016). 

 21.  Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.052-2016). 

 22.  Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.102-2016). 

 23.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2015 σύμφωνα με το άρθρο 81.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001). 

 24.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών 
Μονάδων) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.040-2016). 

 25.  Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.043-2016). 

 26.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.044-2016). 

 27.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.045-2016). 

 28.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.046-2016). 

 29.  Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
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(Χώροι Εκπαίδευσης Κυνηγετικών Σκύλων) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.049-2016). 

 30.  Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Κατοχή Εκτρεφόμενων Ατόμων Ειδών Αγρίων Πτηνών ή Άγριας 
Πανίδας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.050-2016). 

 31.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Ομότιμοι Καθηγητές) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.051-2016). 

 32.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Επενδύσεων και για συναφή 
θέματα Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.052-2016). 

 33.  Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, Μέση Εκπαίδευση - 
Θέση Καθηγητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.053-2016). 

 34.  Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού Τέλους Κατανάλωσης 
στον Ηλεκτρισμό) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.055-2016). 

 35.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.056-2016). 

 36.  Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.057-2016). 

 37.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Ορισμός Αρμόδιου Φορέα και 
Καθορισμός Κυρώσεων για την Εφαρμογή των Κανονισμών (ΕΚ) 
αριθ. 216/20087, 2042/2003 και 1702/2003] Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.058-2016). 

 38.  Οι περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.059-2016). 

 39.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 40.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 41.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 42.  Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 43.  Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 44.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 
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 45.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 46.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 47.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 48.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 49.  Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 50.  Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 51.  Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 52.  Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 53.  Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 54.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 55.  Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

 56.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

 57.  Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.023-2015). 

 58.  Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.024-2015). 

 59.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.028-2015). 

 60.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 61.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.046-2015). 

 62.  Οι περί της ∆ημοσιονομικής Ευθύνης και του ∆ημοσιονομικού 
Πλαισίου Κανονισμοί του 2016. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.052-2015). 

 63.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.055-2015). 

 64.  Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.059-2015). 

 65.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.060-2015). 

 66.  Οι περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς 
Σκοπούς (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.072-2015). 

 67.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.001-2016). 

 68.  Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.002-2016). 

 69.  Οι περί Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών, Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών και Λογιστικού Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.010-2016). 

 70.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.013-2016). 

 71.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.014-2016). 

 72.  Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.015-2016). 

 73.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.016-2016).  

 74.  Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.017-2016).  

 75.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.018-2016).  

 76.  Οι περί Αποχετεύσεων Αθηένου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.019-2016).  

 77.  Οι περί Υπεράριθμων Θέσεων, σε Ειδικές Κατηγορίες στα ∆ημόσια 
Πανεπιστήμια Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.023-2016). 

 78.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 
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 79.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.030-2016). 

 80.  Οι περί Στοιχημάτων (Επιβλητέα Τέλη) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.035-2016). 

 81.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 
Χρήσης) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.036-2016). 

 82.  Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.037-2016). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Κώστα Κώστας  

Αριστείδου Μαριέλλα  Λεωνίδου Πανίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Λιλλήκας Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μαύρου Ελένη 

∆αμιανού Άριστος Μουσιούττας Μαρίνος 

∆ημητρίου Αννίτα Μυλωνάς Παύλος 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος  

Ευσταθίου Κωστής Παπαγιάννης Λίνος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Θεολόγου Άννα Περδίκης Γιώργος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κάρουλλας Γιώργος Προκοπίου Γεώργιος 

Κασίνης Σόλων Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σταύρου Ελένη 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Χρίστου Χρίστος 

Κυριακίδου Στέλλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Αδάμου Αδάμου στην επέτειο της φονικής έκρηξης στη 
ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων.  

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης στην εκλογή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη ως εισηγητή 
της Επιτροπής για τη ∆ημοκρατία, τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και Ανθρωπιστικά Θέματα της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ 
ΟΑΣΕ) και παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

3. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αλλαγής στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και 
στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», παρατηρήσεις του κ. 
Κωστή Ευσταθίου και της κ. Άννας Θεολόγου και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2016», παρατηρήσεις των κ. Λίνου Παπαγιάννη 
και Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» και 
ψήφισή της σε νόμο.  

7. Συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Γ. Λιλλήκας, Χρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Λουκαΐδης, Χρ. 
Χρίστου, Γ. Περδίκης, Γ. Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Ζ. Κουλίας) για το σχέδιο ψηφίσματος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για άρση των κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας, το σχετικό κείμενο και έγκρισή του. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χρόνος αναμονής των αιτητών για αξιολόγηση και πιστοποίηση αναπηρίας και λειτουργικότητας από το 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρία - Ανάγκη επίλυσης του προβλήματος μη 
περισυλλογής των κατεστραμμένων υλικών από καλλιέργειες στην περιοχή Αμμοχώστου - Ο αριθμός 
των ασθενών που υποβάλλονται σε αιμοδιάλυση και των νεφρολόγων στα κρατικά νοσηλευτήρια ανά 
επαρχία τα τελευταία πέντε χρόνια - Θέμα μη έγκαιρης ετοιμασίας και κατάθεσης στη Βουλή κανονισμών 
για τη ρύθμιση της λειτουργίας των υποστατικών πώλησης ζώων συντροφιάς - Η μη υιοθέτηση 
εισηγήσεων της αρμόδιας επιτροπής, ώστε τα προγράμματα αποτοξίνωσης να είναι υπό την ευθύνη του 
κράτους - Ανάγκη δημιουργίας ξεχωριστών επαρχιακών επιτροπών εξέτασης παραπόνων ασθενών για 
τις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου - Ζητήματα σχετικά με αυτοκίνητα της αστυνομίας με λογισμικό 
απεικόνισης πινακίδων - Φυλακισμένοι και δεσμοφύλακες που μεταφέρθηκαν στις Πρώτες Βοήθειες ή 
έτυχαν περίθαλψης στα δημόσια νοσηλευτήρια τα τελευταία τρία χρόνια - Περιστατικά εμπρησμού, 
βομβιστικών επιθέσεων ή άλλων εγκληματικών πράξεων που έγιναν τα τελευταία τρία χρόνια σε βάρος 
δεσμοφυλάκων - ∆εσμοφύλακες, αξιωματικοί και υπαξιωματικοί των Κεντρικών Φυλακών που τα 
τελευταία τρία χρόνια έχουν παραιτηθεί ή αφυπηρετήσει πρόωρα. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:   

 Αιτήματα του Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων - Ερωτήματα σχετικά με 
την καθυστέρηση παραχώρησης ΕΕΕ σε άτομα με αναπηρίες. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 



 
 

125 
 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟ∆ΟΣ  

Συνεδρίαση 14ης Ιουλίου 2016 

Ώρα έναρξης: 11.35 π.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλή σας μέρα.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τη γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκ μέρους του σώματος επιθυμώ να συγχαρώ τη βουλευτή κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά για την ανάληψη 
καθηκόντων συνεισηγήτριας της Μόνιμης Επιτροπής για την Ειρήνη και τη ∆ιεθνή Ασφάλεια της 
∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης. 

 Η ανάληψη του ρόλου του εισηγητή στο πλαίσιο των εργασιών και δραστηριοτήτων του μεγαλύτερου 
διεθνούς κοινοβουλευτικού οργανισμού αποτελεί τιμή τόσο για τη Βουλή των Αντιπροσώπων στο σύνολό της 
όσο και για τους Κυπρίους βουλευτές οι οποίοι εκπροσωπούν το σώμα επάξια και ουσιαστικά στο εξωτερικό, 
ασκώντας στο ακέραιο τα καθήκοντά τους, με γνώμονα πάντα τις αρχές της κοινοβουλευτικής διπλωματίας.  
Ταυτόχρονα, προβάλλεται ο ρόλος που μπορούμε να διαδραματίσουμε ως χώρα στην προώθηση της ειρήνης 
και της συνεργασίας μεταξύ των λαών, την ανάπτυξη των δημοκρατικών θεσμών και την εδραίωση της 
συμμετοχικής δημοκρατίας μέσω του κοινοβουλευτικού διαλόγου. 

 Συγχαρητήρια, κυρία Κουκουμά! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού εισέλθουμε στην ημερήσια διάταξη και επειδή αυτή είναι η 
τελευταία νομοθετική εργασία του σώματος πριν από τις θερινές διακοπές, εκτός βέβαια αν χρειαστεί να 
συνέλθει εκτάκτως η Βουλή, για να εξετάσει οποιοδήποτε επείγον ή σοβαρό θέμα, κάτι για το οποίο υπάρχει 
πάντοτε η ετοιμότητα του σώματος, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  Οι κοινοβουλευτικές 
επιτροπές θα αρχίσουν τις εργασίες τους από τις 29 Αυγούστου.  Η ολομέλεια του σώματος θα αρχίσει τις 
τακτικές της συνεδρίες την πρώτη Παρασκευή του Σεπτέμβρη, στις 10.00 το πρωί, εκτός εάν δεν υπάρχει 
ικανοποιητική νομοθετική εργασία για συζήτηση, οπότε και η συνεδρία θα πραγματοποιηθεί τη δεύτερη 
Παρασκευή του Σεπτέμβρη.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όσον αφορά το θέμα του καθορισμού της Παρασκευής από το Σεπτέμβρη, από πλευράς της Ε∆ΕΚ 
θέλουμε να διατυπώσουμε τη διαφωνία μας.  Θεωρούμε ότι δε θα πρέπει αυτή τη στιγμή να προχωρήσουμε 
στον καθορισμό της Παρασκευής ως ημέρας για τη σύγκληση της ολομέλειας, δεδομένου ότι αυτό δημιουργεί 
σοβαρότατα προβλήματα κυρίως στην εξωκοινοβουλευτική δραστηριότητα την οποία πρέπει να επιδεικνύουν 



 
 

126 
 

οι βουλευτές, γι’ αυτό θα θέλαμε αυτό το θέμα να ξανασυζητηθεί επισταμένα στη Σύσκεψη των Αρχηγών, πριν 
περάσουμε στο θέμα της τελικής τοποθέτησης.  Εκτιμούμε ότι θα υπάρχουν σοβαρά προβλήματα και γι’ αυτό 
ακριβώς σας καλώ να το αποσύρετε προς το παρόν, μέχρι να συζητηθεί στη Σύσκεψη των Αρχηγών.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, δε θα το αποσύρω, όμως υπάρχει η ευχέρεια εν ευθέτω χρόνω να το συζητήσουμε.  
Πάρθηκε η απόφαση.  Θεωρώ ότι είναι προς την καλύτερη λειτουργία του σώματος και των υπαλλήλων της 
Βουλής, θα αυξηθεί η αποδοτικότητα της Βουλής.  Έχω εντονότατη άποψη.  Θα το συζητήσουμε στη συνέχεια, 
αν θέλετε. Ευχαρίστως! 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Η θέση σας ότι θα συζητηθεί στις αρχές του Σεπτέμβρη αυτό εμάς μας βρίσκει σύμφωνους.  Εκεί να το 
αναλύσουμε και να κοιτάξουμε το όλο θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί 
Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016».  Εάν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, με την 
παράκληση να συνέλθουν, να τη μελετήσουν και να ετοιμασθεί σχετική έκθεση.  

 Υπάρχει ένσταση;  

 ∆εν υπάρχει. 

 Σημειώνεται επίσης ότι σήμερα κατατίθεται στη Βουλή για ενημέρωση του σώματος, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας, κατάλογος με τους προέδρους, αντιπροέδρους και τα μέλη των διοικητικών 
συμβουλίων που το Υπουργικό Συμβούλιο έχει επιλέξει για διορισμό στα νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου.  
Η εν λόγω ενημέρωση είναι απαραίτητη προϋπόθεση με βάση το νόμο, πριν το Υπουργικό Συμβούλιο 
προχωρήσει στους διορισμούς.  Ο κατάλογος των ονομάτων θα σας διανεμηθεί κατά τη διάρκεια της 
συνεδρίας.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο, που έχει διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται  

στις επιτροπές 

1. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.104-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

και  

Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.105-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

και 

Συγκοινωνιών και Έργων  

3. Ο περί Ποινικού Κώδικα  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.106-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

4. Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων 
Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού 
και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.107-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

5. Ο περί Προδιαγραφών Εμπορίας των Γεωργίας, Αγροτικής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων  
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Αυγών Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.108-2016). 

Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

6. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.109-2016). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.110-2016). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

8. Έκθεση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2016, 
όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
(Πίνακας αρ. 3 του 2015) σύμφωνα με 
το άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2015 Νόμου του 2015 
[Ν. αρ. 15(ΙΙ) του 2015]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

9. Έκθεση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2016 
όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων προς την Αρχή Λιμένων 
Κύπρου, για μεταφορά πιστώσεων, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2016 Νόμου του 2016 [Ν. 
2(ΙΙ)/2016]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 25 και 28) του 2016 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών την 8η 
Ιουλίου 2016, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2016 Νόμου του 
2015  
[Ν. 49(ΙΙ)/2015]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ενημερωτικοί κατάλογοι αποσταλέντες 
από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού με ημερομηνία 8 Ιουλίου 
2016 που αφορούν τη δημοτική και 
μέση εκπαίδευση και περιλαμβάνουν 
επακριβή στοιχεία για τις κενωθείσες 
θέσεις, τη διάρκεια των αναγκών που 
προέκυψαν και την ημερομηνία 
πρόσληψης και λήξης συμβολαίου που 
δίδεται σε συμβασιούχο εκπαιδευτικό ή 
σε εργοδοτούμενο καθορισμένης 
διάρκειας για την κάλυψη των αναγκών 
αυτών, για τους μήνες Μάιο και Ιούνιο 
του 2016, σύμφωνα με το εδάφιο (3) 
του άρθρου 16 του περί 
Προϋπολογισμού του 2016 Νόμου του 
2015 [Ν. αρ. 49(ΙΙ)/2015]. 
(Αρ. Φακ. 13.15.002). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Ξεκινούμε από το υπ’ αριθμόν 8 θέμα και θα επανέλθουμε στα προηγούμενα, όταν θα είναι έτοιμες οι 
υπηρεσίες με τις νέες εισηγήσεις, με βάση τη συζήτηση που κάναμε.  Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα αναβάλλεται.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν προλάβαμε να σας ενημερώσουμε, πριν ανέλθετε εις την έδρα.  Επειδή τα πρώτα επτά 
νομοθετήματα, τα πρώτα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Επτά, σωστά το είπατε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επειδή είναι γνωστά σε όλους μας και επειδή και η ουσία της πρότασης νόμου, όπως έχει κατατεθεί από 
τα τέσσερα κοινοβουλευτικά κόμματα, είναι γνωστή και στους εισηγητές, αλλά και στους υπόλοιπους, θεωρώ 
ότι μπορούμε να ξεκινήσουμε… Και η νομοτεχνική επεξεργασία… Πολιτικά θα αποφασίσουμε. Να ξεκινήσουμε 
από αυτά που είναι και τα πλέον σημαντικά, για να τα ολοκληρώσουμε στην αρχή της συζήτησης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοείτε να ξεκινήσει η συζήτηση για τα εφτά και, αν δεν προλάβουν οι υπηρεσίες… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και για το υπ’ αριθμόν 8.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ξεκινήσουμε τώρα τη συζήτηση.  Να μην πάμε, να μην περιμένουμε τις υπηρεσίες να μας φέρουν τα 
νομοσχέδια… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αφού ξέρουμε, ξέρουμε ακριβώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ δεν έχω ένσταση, αν όλοι συμφωνείτε.  Υπάρχει ο κίνδυνος να φτάσουμε την ώρα που θα πρέπει 
να μπουν οι τροπολογίες και να γίνει η ψηφοφορία και να μην τα έχουμε ενώπιόν μας.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν συμφωνείτε, εγώ δεν έχω πρόβλημα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τα ξέρουμε και τα συζητήσαμε και εξαντλητικά στις συσκέψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Άρα ας μην πάμε πίσω, να αναβληθεί το υπ’ αριθμόν 8 και να έρτω μετά στο υπ’ αριθμόν 9, 
όπως συμφωνήσαμε.   

 Υπάρχει κάποιος ο οποίος θέλει να πει τίποτε;  Αναβολή για το υπ’ αριθμόν 8;  

 Όχι. 

 Θέλεις κάτι να πεις για τη διαδικασία από το υπ’ αριθμόν 1 μέχρι το 7, κύριε Λουκαΐδη; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Όχι, έχει ζητηθεί αναβολή για τούτο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάμε στην εισήγηση τη διαδικαστική του κ. Νεοφύτου.   

Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εάν θα πάμε σε αυτό που λέει ο κ. Νεοφύτου, θα έχω να πω κάποια πράγματα διαδικαστικά σε σχέση 
με τις δικές μου τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Νομίζω… 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Με βάση και τα όσα έχουν συμφωνηθεί πάνω, θα χρειαστεί περίπου μια ώρα, για να τα συζητήσουμε. 
Άρα υπολογίζουμε ότι θα είναι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κανένα πρόβλημα! 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

Και θα είναι και περισσότερος ο χρόνος, αν τα συζητήσουμε τώρα, σε σχέση με το να δούμε τα 
υπόλοιπα νομοσχέδια.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, για να τα βάλουμε στη σειρά τωρά, γιατί αλλάζει η σειρά. Ήβρες τη σειρά;  Εφόσον 
συμφωνούν να γίνει συζήτηση από το υπ’ αριθμόν 1 μέχρι το 7, συμπεριλαμβανομένης και της πρότασης 
νόμου, τότε, με βάση και τη συμφωνία που κάναμε, να δώσω το λόγο, νομίζω, στα κόμματα να κάνουν τις 
τοποθετήσεις.  Έχουμε συμφωνήσει δεκαπέντε λεπτά για ∆ΗΣΥ, ΑΚΕΛ, δέκα λεπτά για ∆ΗΚΟ και οχτώ λεπτά 
για τα υπόλοιπα κόμματα.  Είχαμε πει οι τροπολογίες, κύριε Περδίκη, να μπαίνουν αμέσως πριν την 
ψηφοφορία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι.  Απλά ήθελα να διευκρινιστεί όπως είχα εξηγήσει και στη σύσκεψη, κύριε Πρόεδρε, ότι οι 
τροπολογίες που έχουμε υποβάλει ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επί του νομοσχεδίου θέλουμε 
να ισχύσουν ως τροπολογίες και επί της πρότασης νόμου που κατατέθηκε εκτάκτως σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Την ώρα που θα έρθει η συζήτηση… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να καταγραφεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή έχουμε επίσης συμφωνήσει ότι θα μπορούν να μπουν προφορικές τροπολογίες, εκείνη την 
ώρα να το θυμίσεις, εντάξει;  

 Ποιος θέλει να πάρει το λόγο;  Νομίζω μπαίνουμε αμέσως στη συζήτηση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακόμα μια εισήγηση.  Να είμαστε πρακτικοί.  Να μην περιμένουμε ο ένας τον άλλο.  
Υπάρχει μια παράδοση που ακολουθείται στους προϋπολογισμούς, να ξεκινούμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Φυσικά δε δόθηκε, δε συμφωνήθηκε ότι θα είναι ένας βουλευτής από κάθε κόμμα.  Ένα 
κόμμα μπορεί να επιφυλαχθεί, να βάλει δύο και τρεις βουλευτές. 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 
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 Τα θέματα από τον αριθμό 1 έως τον αριθμό 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016», «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2015», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», πρόταση νόμου του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016».   

Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 1 θέματος είναι η αναθεώρηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου το οποίο 
ρυθμίζει το καθεστώς φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, ώστε αυτό να 
εκσυγχρονιστεί και να καταστεί πιο δίκαιο με τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης μέσω της επικαιροποίησης 
των αξιών της ακίνητης ιδιοκτησίας.  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος είναι η κατάργηση της επιβολής τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας από 
τους δήμους.  

Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος είναι η κατάργηση της επιβολής τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας από 
τις κοινότητες.   

Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος είναι η επιβολή και είσπραξη του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το 
έτος 2016 με βάση τους ισχύοντες φορολογικούς συντελεστές και την ισχύουσα μεθοδολογία, δηλαδή με τις 
εκτιμημένες αξίες του 1980. 

Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος είναι η επ’ αόριστον μείωση κατά πενήντα τοις εκατό (50%) των 
καταβλητέων μεταβιβαστικών δικαιωμάτων για όλες τις πωλήσεις ακινήτων και για την εγγραφή μισθώσεων ή 
υπομισθώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια και την πρόταση νόμου του 

επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος    Ελένη Μαύρου, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Τ. Γεωργίου  

Ονούφριος Κουλλά Ευανθία Σάββα 

Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Κάρουλλας 

Άριστος ∆αμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

Αντρέας Καυκαλιάς Παύλος Μυλωνάς 

Άγγελος Βότσης Λίνος Παπαγιάννης 

Μαρίνος Μουσιούττας Μη μέλη των επιτροπών: 

Μαρίνος Σιζόπουλος Ελένη Σταύρου 

Άννα Θεολόγου Γιώργος Λουκαΐδης 

Γιώργος Περδίκης  Μιχάλης Γιωργάλλας      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τα νομοσχέδια και την πρόταση νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα. Συγκεκριμένα, μελέτησαν τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε πέντε 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 27 Ιουνίου και στις 4, 8 και 11 Ιουλίου 2016, και την 
πρόταση νόμου σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 2016.  Στα πλαίσια της συζήτησης 
των νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών ο Υπουργός Οικονομικών, o γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του 



 
 

131 
 

ίδιου υπουργείου, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, 
της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών 
Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, του Συνδέσμου Επιστημόνων 
Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(FIABCI), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου, του Συνασπισμού 
Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, το ΕΤΕΚ, η 
ΠΟΒΕΚ, ο Σύνδεσμος Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου, ο Νέος Σύνδεσμος Αδειούχων και Βοηθών 
Κτηματομεσιτών και ο Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών. 

 Υπενθυμίζεται ότι η εξέταση του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου άρχισε από την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο και ότι τα νομοσχέδια αυτά αποτελούν μέρος ευρύτερων νομοθετικών ρυθμίσεων που 
είχαν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία στη Βουλή για τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό του 
φορολογικού πλαισίου που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία, σε συνεδρία των αρμόδιων επιτροπών ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2015.  Εξαιτίας όμως των στενών χρονικών περιθωρίων που είχαν παρασχεθεί για την εξέταση των 
σχετικών νομοσχεδίων λόγω της διακοπής των εργασιών της Βουλής για τις θερινές διακοπές, κρίθηκε 
αναγκαίο όπως στο τότε στάδιο προωθηθεί στην ολομέλεια του σώματος εκείνο μόνο το νομοσχέδιο που 
προέβλεπε τη μείωση για ορισμένο χρονικό διάστημα των μεταβιβαστικών τελών, με απώτερο στόχο την 
ενθάρρυνση της αγοράς ακινήτων.  Σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις που παρέμειναν σε εκκρεμότητα, 
η επιτροπή είχε αποφασίσει να προχωρήσει σε μελέτη τους σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Όπως είναι γνωστό, κατά τη νέα βουλευτική περίοδο, η εκτελεστική εξουσία αποφάσισε να προχωρήσει 
σε ουσιαστική αναθεώρηση του νομοσχεδίου με το οποίο προτεινόταν η αντικατάσταση του περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου με νέα νομοθεσία και το οποίο αποτελούσε μέρος του προτεινόμενου ευρύτερου 
νομοθετικού πλαισίου για τη φορολογική μεταρρύθμιση της ακίνητης ιδιοκτησίας.  Συγκεκριμένα, η εκτελεστική 
εξουσία απέσυρε το εν λόγω νομοσχέδιο και προχώρησε σε κατάθεση νέου νομοσχεδίου με το οποίο ο αρχικά 
προταθείς ενιαίος φορολογικός συντελεστής για την επιβολή της υπό αναφορά φορολογίας επί της συνολικής 
ακίνητης ιδιοκτησίας κάθε επηρεαζόμενου προσώπου σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013 διαμορφώνεται από ένα 
τοις χιλίοις (1‰) στο μισό τοις χιλίοις (0,5‰), με απώτερο στόχο την αναθεώρηση της εν λόγω νομοθεσίας, η 
οποία είχε παραμείνει σε εκκρεμότητα στη βάση των αποφάσεων που είχαν ληφθεί από τις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου, η οποία διεξήχθη 
κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο, πέραν των πιο πάνω αρμοδίων, είχε παραστεί και ο Υπουργός 
Εσωτερικών, ο οποίος ανέλυσε τους στόχους και τη φιλοσοφία της προτεινόμενης μεταρρύθμισης. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η αναθεώρηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου το οποίο 
ρυθμίζει το καθεστώς φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας στη ∆ημοκρατία, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να 
καταστεί πιο δίκαιο με τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης μέσω της επικαιροποίησης των αξιών της ακίνητης 
ιδιοκτησίας.   

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, σύμφωνα με την επικαιροποιημένη και εκτιμημένη από το 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας κατά την 1η 
Ιανουαρίου κάθε έτους.    

2. Ο καθορισμός της 31ης Οκτωβρίου κάθε έτους ως καταληκτικής ημερομηνίας καταβολής του φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας με τον οποίο επιβαρύνονται οι ιδιοκτήτες ακίνητης ιδιοκτησίας.  Επιπρόσθετα, 
προτείνεται η παραχώρηση έκπτωσης σε ποσοστό δεκαεπτάμισι τοις εκατό (17,5%) επί του 
οφειλόμενου φόρου, σε περίπτωση που ο επιβλητέος φόρος εξοφληθεί στα ταμεία του Τμήματος 
Φορολογίας τουλάχιστον τριάντα ημέρες πριν από τη λήξη της προθεσμίας καταβολής του, και σε 
ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%), σε περίπτωση που η εξόφληση εντός της εν λόγω χρονικής περιόδου 
διενεργηθεί μέσω διαδικτυακής μεθόδου ή μέσω αδειοδοτημένου πιστωτικού ιδρύματος.   

3. Η επιβολή χρηματικής επιβάρυνσης σε ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί του οφειλόμενου φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας, σε περίπτωση που ο φόρος αυτός δεν εξοφληθεί μέχρι την καταληκτική 
ημερομηνία καταβολής του. 

4. Η απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας  ιδιοκτητών οι οποίοι θα είχαν 
υποχρέωση καταβολής φόρου ύψους είκοσι πέντε ευρώ (€25). 

 Σκοπός του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του 
περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να καταργηθεί η επιβολή τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας από τις τοπικές 
αρχές.   
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 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε για το έτος 2016 η επιβολή και είσπραξη του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας να 
γίνει με βάση τους ισχύοντες φορολογικούς συντελεστές και την ισχύουσα μεθοδολογία, δηλαδή με τις 
εκτιμημένες αξίες του 1980.  Προτείνεται επίσης η παραχώρηση μεγαλύτερων εκπτώσεων από τις εκπτώσεις 
που παραχωρήθηκαν κατά το 2015 για όλους όσοι θα καταβάλουν τον οφειλόμενο φόρο εντός των 
καθοριζόμενων προθεσμιών, με απώτερο στόχο την είσπραξη των προϋπολογισθέντων από την κυβέρνηση 
για το έτος 2016 φορολογικών εσόδων ύψους €30 εκατομ. περίπου.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζεται η εξουσία των τοπικών αρχών να συνεχίσουν την είσπραξη της 
φορολογίας που επιβάλλουν με βάση τις διατάξεις της οικείας περί ∆ήμων και περί Κοινοτήτων νομοθεσίας και 
κατά το έτος 2016, με στόχο την είσπραξη ήδη προϋπολογισθέντων εσόδων ύψους €15 εκατομ.  Η συνέχιση 
της ισχύος της ίδιας ρύθμισης για τους δήμους και τις κοινότητες και κατά το 2016, όπως αναφέρεται, κρίνεται 
αναγκαία, δεδομένου ότι πολλές τοπικές αρχές έχουν ήδη προχωρήσει στην επιβολή της εν λόγω φορολογίας 
για το έτος 2016 και έτσι θα αποφευχθεί αχρείαστη αναστάτωση.  Ταυτόχρονα, θα παρασχεθεί επίσης ο 
αναγκαίος χρόνος εξάντλησης της συζήτησης επί των διάφορων πτυχών του ευρύτερου θέματος της 
μεταρρύθμισης του πλαισίου φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας, το οποίο συναρτάται με την προτεινόμενη 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου αναφορικά με την επ’ αόριστον μείωση κατά πενήντα τοις εκατό (50%) 
των καταβλητέων μεταβιβαστικών δικαιωμάτων για όλες τις πωλήσεις ακινήτων και την εγγραφή μισθώσεων ή 
υπομισθώσεων, που απώτερο στόχο έχει την ανάπτυξη της οικοδομικής βιομηχανίας και την προσέλκυση 
νέων επενδύσεων.  

Σημειώνεται ότι στο ευρύτερο πλαίσιο των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων που η εκτελεστική 
εξουσία κατέθεσε στη Βουλή για τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό του φορολογικού πλαισίου που διέπει 
την ακίνητη ιδιοκτησία, για σκοπούς εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο στον 
τομέα της επιβολής φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), περιλαμβάνεται σχετικό νομοσχέδιο σύμφωνα με το 
οποίο θα επιβάλλεται ΦΠΑ στις αγοραπωλησίες οικοδομήσιμης γης οι οποίες θα διενεργούνται στα πλαίσια 
οικονομικής δραστηριότητας. Παρά ταύτα, οι επιτροπές, θεωρώντας επιβεβλημένη την ενδελεχή μελέτη του εν 
λόγω νομοσχεδίου, η οποία ενόψει της διακοπής των εργασιών της Βουλής για τις θερινές διακοπές δεν ήταν 
εφικτό να ολοκληρωθεί στο παρόν στάδιο, έκριναν σκόπιμη τη συνέχιση της συζήτησής του με την επανέναρξη 
των εργασιών της Βουλής κατά τη νέα βουλευτική σύνοδο.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας τις πρόνοιες των τριών πρώτων νομοσχεδίων, δήλωσε ότι με 
αυτές υλοποιείται σε ικανοποιητικό βαθμό ο στόχος για δίκαιη και αποτελεσματική φορολόγηση της ακίνητης 
ιδιοκτησίας, δεδομένης της επικαιροποίησης των αξιών ακίνητης ιδιοκτησίας στη ∆ημοκρατία και της 
ενσωμάτωσης νέων αναπτύξεων στη βάση της ολοκλήρωσης της νέας γενικής εκτίμησης από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013.  Περαιτέρω, με το προτεινόμενο φορολογικό 
πλαίσιο αντιμετωπίζονται στρεβλώσεις, αδικίες και αδυναμίες είσπραξης φορολογικών εσόδων.    

 Συναφώς, ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος τόνισε ότι η μείωση του βάρους της φορολογίας που 
επωμίζονται σήμερα οι φορολογούμενοι όσον αφορά την ακίνητη ιδιοκτησία τους  καθίσταται εφικτή, δεδομένου 
ότι έχει επέλθει εξυγίανση στα δημόσια οικονομικά και η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει σημάδια ανάκαμψης 
επανερχόμενη σταδιακά σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών ενημέρωσε επίσης τις επιτροπές για τα έσοδα που εισέπραξαν το κράτος και 
οι τοπικές αρχές από τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 1980 κατά τα τρία 
προηγούμενα έτη.  Ειδικότερα, για τα έτη 2013, 2014 και 2015 τα κρατικά έσοδα από τη φορολόγηση της 
ακίνητης ιδιοκτησίας ανήλθαν στα €106 εκατομ., €92 εκατομ. και €86 εκατομ., αντίστοιχα, και τα ετήσια έσοδα 
από τη φορολογία που επιβλήθηκε από τις τοπικές αρχές επί της ακίνητης ιδιοκτησίας ανήλθαν περίπου στα 
€14 με 15 εκατομ.  Συνεπώς, αναμένεται ότι στα κρατικά ταμεία θα εισρεύσουν έσοδα ύψους €30 εκατομ., που 
θα επηρεάσουν οριακά τα δημόσια οικονομικά, και τα έσοδα των τοπικών αρχών από την ίδια φορολογία θα 
παραμείνουν στα σημερινά επίπεδα.   

 Σε σχέση με τις κυβερνητικές προτάσεις για αναθεώρηση των μεταβιβαστικών τελών, ο Υπουργός 
Οικονομικών ενημέρωσε τις επιτροπές για τα έσοδα κατά τα έτη 2013, 2014 και 2015, αναφέροντας ότι αυτά 
ανήλθαν στα €53 εκατομ., €65 εκατομ. και €56 εκατομ., αντίστοιχα.  Συναφώς, σημείωσε ότι με την 
προτεινόμενη μείωση των μεταβιβαστικών τελών θα ενθαρρυνθούν οι συναλλαγές και θα μειωθεί ο όγκος των 
μη εκδοθέντων τίτλων ιδιοκτησίας, καθώς και των συσσωρευμένων τίτλων που δεν έχουν παραληφθεί από 
τους αγοραστές ακίνητης ιδιοκτησίας.  ∆ιασαφήνισε επίσης ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δε θα 
καταβάλλονται μεταβιβαστικά τέλη στην περίπτωση που για την ίδια πράξη που αφορά την ίδια ακίνητη 
ιδιοκτησία έχει επιβληθεί ΦΠΑ.  
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 Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Εσωτερικών, στο πλαίσιο της συζήτησης κατά την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο, είχε δηλώσει ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις για σκοπούς μεταρρύθμισης και 
εκσυγχρονισμού του φορολογικού πλαισίου που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία στοχεύουν στο να καταστεί 
δικαιότερη η κατανομή του φορολογικού βάρους μέσω της υιοθέτησης της νέας αξίας γενικής εκτίμησης 
ακίνητης ιδιοκτησίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013 και της ενσωμάτωσης των νέων αναπτύξεων, αλλά και μέσω 
της υιοθέτησης χαμηλού ενιαίου συντελεστή φορολόγησης. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, αποτελεί υποχρέωση που πηγάζει από το 
συναφθέν Μνημόνιο Συναντίληψης μεταξύ της ∆ημοκρατίας και της τρόικας η διεξαγωγή από το έτος 2018 
γενικής εκτίμησης της ακίνητης ιδιοκτησίας τουλάχιστον ανά τριετία και για το σκοπό αυτό ήδη ετοιμάζεται 
σχετικό νομοσχέδιο.   

 Όσον αφορά άλλες εκφρασθείσες θέσεις σε σχέση με την αναθεώρηση του ισχύοντος πλαισίου 
φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας, οι εκπρόσωποι τόσο της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου όσο και της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου τόνισαν μεταξύ άλλων την ανάγκη διασφάλισης της οικονομικής αυτοτέλειας των τοπικών 
αρχών.  Εξέφρασαν επίσης τη θέση ότι, σε περίπτωση που οι τοπικές αρχές αποφασισθεί να λάβουν ορισμένο 
ποσοστό από τα συνολικά έσοδα που θα προκύψουν από την επιβολή της φορολογίας επί της αξίας της 
ακίνητης ιδιοκτησίας, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι αυτή δεν εισπράττεται εξ ολοκλήρου από τις 
τοπικές αρχές, το ποσό της φορολογίας που επιβάλλεται, αλλά δεν εισπράττεται, θα συνιστά μόνιμη αποκοπή.  
Εν πάση όμως περιπτώσει, τα έσοδα των τοπικών αρχών επ’ ουδενί πρέπει να μειωθούν. 

 Οι εκπρόσωποι της FIABCI και του ΚΕΒΕ διατύπωσαν απόψεις ανάμεσα σε άλλα για το γενικότερο 
θέμα της υποβολής ενστάσεων σε σχέση με τις νέες αξίες γενικής εκτίμησης των ακινήτων.  Επιπροσθέτως, οι 
εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ εισηγήθηκαν την υιοθέτηση ενιαίου συντελεστή και για σκοπούς υπολογισμού των 
καταβλητέων μεταβιβαστικών τελών.   

 Σημειώνεται ότι, παρά το γεγονός ότι οι πλείστοι παρευρεθέντες στη συζήτηση εκπρόσωποι συνδέσμων 
και οργανώσεων συμφώνησαν με την ενιαία φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας αντί της πολυδιάσπασης σε 
επιμέρους φορολογίες, διατύπωσαν παρατηρήσεις και επιφυλάξεις τόσο επί του προτεινόμενου όσο και του 
ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία. 

 Περαιτέρω, όλες οι κοινοβουλευτικές πλευρές που εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών 
κατέθεσαν σωρεία εισηγήσεων με γνώμονα τη δικαιότερη κατανομή του φορολογικού βάρους μεταξύ των 
φορολογουμένων.    

 Οι κυριότερες προτάσεις που κατατέθηκαν από τα μέλη των δύο επιτροπών διαλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Κλιμακωτή φορολόγηση με καθορισμένο αφορολόγητο όριο, κατά τρόπο που να επιτυγχάνεται 
δικαιότερη κατανομή του φορολογικού βάρους.  

2. ∆ιεύρυνση των περιπτώσεων που θα απαλλάσσονται από την επιβολή ή είσπραξη φόρου ακίνητης 
ιδιοκτησίας, όπως των τεμαχίων που ευρίσκονται εντός του δικτύου “Φύση 2000”. 

3. Εξαίρεση ολόκληρης της γεωργικής γης και όχι μόνο αυτής στην οποία διαμένει ο ιδιοκτήτης της, όπως 
και της κύριας κατοικίας ή κατοικίας μέχρι ορισμένης αξίας από την προτεινόμενη φορολογία. 

4. Θέσπιση ειδικών ρυθμίσεων για την προστασία ευάλωτων κοινωνικών ομάδων. 

5. Φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας με βάση την αξία κάθε ακινήτου ξεχωριστά αντί της φορολόγησης 
κάθε ιδιοκτήτη για το σύνολο της ακίνητης ιδιοκτησίας του.  

6. ∆ιευκόλυνση των φορολογουμένων στην υποβολή ένστασης σε σχέση με την εκτιμηθείσα αξία ακίνητης 
ιδιοκτησίας τους. 

7. Θέσπιση ρύθμισης με βάση την οποία ο πληρωτέος φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας θα εκπίπτει από το 
φορολογητέο εισόδημα του φορολογούμενου προσώπου για σκοπούς υπολογισμού του καταβλητέου 
φόρου εισοδήματος. 

8. Κατάργηση της φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας από το κράτος και επιβολή τέτοιας φορολογίας μόνο 
σε επίπεδο τοπικών αρχών. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε ενώπιον των αρμόδιων επιτροπών νέα 
πρόταση φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας, με βάση την οποία ο φορολογικός συντελεστής για την 
επιβολή από το κράτος της υπό αναφορά φορολογίας διαμορφώνεται στο 0,35‰ και ταυτόχρονα διατηρείται η 
εξουσία των τοπικών αρχών να επιβάλλουν φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας.  Συναφώς, το δεύτερο και το τρίτο 
νομοσχέδιο με τα οποία προτείνεται η κατάργηση της εξουσίας των τοπικών αρχών να επιβάλλουν φορολογία 
επί της ακίνητης ιδιοκτησίας αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Όπως σχετικά κατατέθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών, η πιο πάνω εξέλιξη κρίθηκε αναγκαία, 
δεδομένου του γεγονότος ότι, όπως διαπιστώθηκε, η πλειοψηφία των τοπικών αρχών προχώρησε στη 
διαδικασία επιβολής και είσπραξης της σχετικής φορολογίας.  Συναφώς, η μείωση του φορολογικού συντελεστή 
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για την επιβολή της φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας από το κράτος σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013 στο 0,35‰ 
θα παράσχει τη δυνατότητα είσπραξης των ήδη προϋπολογισθέντων εσόδων ύψους €30 εκατομ.   

 Υπό το φως της ευρείας συζήτησης που διεξήχθη σε σχέση με την ανάγκη διαμόρφωσης της 
δικαιότερης υπό τις περιστάσεις πρότασης για κατανομή του φορολογικού βάρους, αλλά και είσπραξης 
ταυτόχρονα των προϋπολογισθέντων εσόδων, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και η πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά σχεδίων νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος.  Ταυτόχρονα, επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν σχετικές τροπολογίες ή/και συναφείς με 
το όλο θέμα προτάσεις νόμου, με απώτερο στόχο τη βελτίωση του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου 
φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016. 

2. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

4. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016 (πρόταση νόμου). 

5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011», πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας 
Πολιτών.   

Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος είναι η εξαίρεση από τη φορολόγηση ακίνητης ιδιοκτησίας ακίνητης 
ιδιοκτησίας που βρίσκεται εντός του δικτύου “Φύση 2000”, καθώς και ιδιοκτησίας που περιλαμβάνει 
εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκού, θερμοδυναμικού ή αιολικού πάρκου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Άγγελος Βότσης 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ονούφριος Κουλλά Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος ∆αμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 29 Σεπτεμβρίου 2011 από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 
2016. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε οι συντελεστές φορολόγησης επί της ακίνητης ιδιοκτησίας, 
όπως αυτοί διαμορφώθηκαν με τον περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικό) Νόμο του 2011 [Ν. 
αρ. 115(Ι)/2011], να ισχύουν για περίοδο πέντε ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του εν λόγω 
νόμου και ποσοστό είκοσι τοις εκατόν (20%) των πραγματικών ετήσιων εσόδων από την φορολογία ακίνητης 
ιδιοκτησίας να διατίθεται για σκοπούς προώθησης της αναθεώρησης της γενικής εκτίμησης ακινήτων.  
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 Με την ίδια πρόταση νόμου σκοπείται όπως ακίνητη ιδιοκτησία που περιλαμβάνει εγκαταστάσεις 
φωτοβολταϊκού, θερμοδυναμικού ή αιολικού πάρκου σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμου του 2003 
[Ν. αρ. 33(Ι)/2003], καθώς και ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται εντός του συνεκτικού ευρωπαϊκού οικολογικού 
δικτύου ειδικών ζωνών “Φύση 2000”, όπως ορίζεται στον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της 
Άγριας Ζωής Νόμο του 2003 [Ν. αρ. 153(Ι)/2003], να εξαιρούνται της επιβολής φορολογίας ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

 Σημειώνεται ότι, κατόπιν υπόδειξης του εισηγητή,  αποσύρονται οι πρόνοιες που αφορούν το ύψος των 
φορολογικών συντελεστών και παραμένουν ενώπιον του σώματος οι πρόνοιες που εξαιρούν από τη 
φορολόγηση ακίνητης ιδιοκτησίας τις περιπτώσεις ακίνητης ιδιοκτησίας που βρίσκεται εντός του δικτύου “Φύση 
2000”, καθώς και τις περιπτώσεις ιδιοκτησίας που περιλαμβάνει εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκού, 
θερμοδυναμικού ή αιολικού πάρκου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υποβάλλοντας κατάλληλα 
διαμορφωμένο κείμενο της πρότασης νόμου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεση υποβάλλει την πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης στο 
στάδιο της συζήτησής της από το σώμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», 
πρόταση νόμου της κ. Άννας Θεολόγου, βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος είναι ο καταβλητέος φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας να εκπίπτει από το 
φορολογητέο εισόδημα φυσικού ή νομικού προσώπου για σκοπούς υπολογισμού του καταβλητέου ποσού του 
φόρου εισοδήματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Άγγελος Βότσης 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ονούφριος Κουλλά Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος ∆αμιανού  Γιώργος Περδίκης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τη βουλευτή κ. Άννα Θεολόγου εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών, 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 2016. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε 
ο καταβλητέος, με βάση τις διατάξεις της νομοθεσίας για τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, φόρος 
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ακίνητης ιδιοκτησίας να εκπίπτει από το φορολογητέο εισόδημα φυσικού ή νομικού προσώπου για σκοπούς 
υπολογισμού του καταβλητέου ποσού φόρου εισοδήματος.  

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να αποτελέσει μεταξύ άλλων κίνητρο  για την καταβολή του επιβλητέου φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας από φυσικά και νομικά πρόσωπα τα οποία σήμερα δε συμμορφώνονται προς τις 
φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

 Σημειώνεται ότι στην ίδια αιτιολογική έκθεση αναφέρεται ότι η φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας με τον 
τρόπο που επιβάλλεται σήμερα αποτελεί ουσιαστικά δυσβάστακτη διπλή φορολογία, αφού καταβάλλεται από 
το εισόδημα προσώπου το οποίο ούτως ή άλλως φορολογείται με φόρο εισοδήματος και ενδέχεται να 
παραμένει αμετάβλητο και/ή να μειώνεται, αντί να καταβάλλεται από το όποιο κέρδος δυνατόν να αποφέρει η 
εκμετάλλευση του ακινήτου με οποιοδήποτε τρόπο. 

 Συνεπώς, κρίνεται ότι ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας πρέπει να εκπίπτει από το φορολογητέο εισόδημα 
του φορολογούμενου προσώπου για σκοπούς δίκαιης φορολογικής μεταχείρισης και κατ’ επέκταση 
συμμόρφωσης, έστω και έμμεσης, προς τη συνταγματική επιταγή βάσει της οποίας έκαστος υποχρεούται να 
συνεισφέρει στα δημόσια βάρη αναλόγως των δυνάμεών του, που κατά τεκμήριο μόνο από το εισόδημα του 
προσώπου μπορεί να εξακριβωθούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων - Συνεργασίας 
Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης 
νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της για την πρόταση νόμου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκινούμε τη συζήτηση.  Ξεκινούμε από το ΕΛΑΜ. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να ξεκινήσω;  

 Το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο ζήτησε και ζητά την κατάργηση του κρατικού φόρου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπορείτε να έρθετε στο βήμα. Πρέπει να έρθετε στο βήμα. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαρίστως! 

 Το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο ζήτησε και ζητά την κατάργηση του κρατικού φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας από 
το 2016.  Οι Κύπριοι φορολογούμενοι έχουν πληρώσει τα τελευταία χρόνια πολλά εκατομμύρια στο φόρο 
ακίνητης ιδιοκτησίας με μεγάλο μέρος του βάρους να σηκώνουν και οι συμπολίτες μας που δεν έχουν 
παράλληλα σημαντικά εισοδήματα, αφού ο φόρος δε λαμβάνει υπόψη το εισόδημα του φορολογουμένου.   

 Ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας είναι άδικος φόρος, αφού παρουσιάζει πολλά προβλήματα τόσο νομικά 
όσο και πρακτικά.  Ο πολίτης φορολογείται πολλαπλώς για κάθε ακίνητό του, αφού αυτό επιβαρύνεται με ΦΠΑ, 
μεταβιβαστικά τέλη, δημοτικό φόρο, ανταποδοτικά τέλη και άλλα.  Από την άλλη, ο υπολογισμός των τιμών με 
βάση το 1980 είναι λάθος, αφού δεν υπολογίζεται ένας τεράστιος αριθμός περιουσιών, κοντά στις   100 000.  
Επίσης, είναι κοινά αποδεκτό ότι και ο υπολογισμός με τις τιμές του 2013 δεν είναι αντικειμενικός.  
Παρουσιάζονται πολλές περιπτώσεις υπολογισμού που όχι μόνο δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα, 
αλλά δημιουργούν και μια πλασματική εικόνα για την αξία χιλιάδων ιδιοκτησιών.   

 ∆ε θα μπούμε στη διαδικασία να αναλύσουμε τα θετικά και τα αρνητικά της κάθε πρότασης.  Θα πούμε 
ότι το ποσό που δε θα λάβει ως έσοδο το κράτος για φέτος είμαστε έτοιμοι να βοηθήσουμε να βρεθεί. Και θα 
αναφέρω χαρακτηριστικά ότι υπάρχουν τεράστια ποσά που έχουν χαθεί από τα κρατικά έσοδα στα διάφορα 
σκάνδαλα, που έχουν να κάνουν είτε με τους χειρισμούς του ΧΥΤΥ-ΧΥΤΑ είτε με το αποχετευτικό της Πάφου 
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είτε με άλλες περιπτώσεις.  Αν παταχθούν τα φαινόμενα της διαφθοράς με την παράλληλη πάταξη της 
φοροδιαφυγής, θα δούμε πως το ποσό που αντιστοιχεί στο φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας θα υπερκαλυφθεί.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

 Να σας παρακαλέσω να ζητάτε το λόγο, διότι δεν ξέρω από το κάθε κόμμα ποιος θα είναι ο ομιλητής.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας που γίνεται σήμερα στην κυπριακή Βουλή δεν είναι άσχετη 
με το τι συζητείται σήμερα σ’ ολόκληρη την Ευρώπη ή μάλλον κατ’ ακρίβειαν τα τελευταία χρόνια.  Υπάρχει μία 
μεγάλη συζήτηση, που προέκυψε μετά το πρόβλημα με την οικονομική κρίση και την ανάγκη τα κράτη να 
ενισχύσουν τα δημοσιονομικά τους, που έχει προκαλέσει μία πολιτική σύγκρουση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Μέσα απ’ αυτή τη σύγκρουση έχουν ήδη ξεχωρίσει δύο πολιτικά στρατόπεδα, εκείνοι οι οποίοι 
θεωρούν ότι δεν πρέπει να υπάρχει φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας -και είναι συνήθως η Μέρκελ και οι οπαδοί της- 
και εκείνοι οι οποίοι θεωρούν ότι πρέπει να υπάρχει φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας με τις κατάλληλες 
διαρρυθμίσεις, με κοινωνική ευαισθησία και αναπτυξιακή ευαισθησία, με την έννοια ότι μέσα από τη φορολογία 
αυτή να ενισχύονται αναπτυξιακές δυναμικές του λαού, της οικονομίας, αλλά να είναι και δίκαια, με την έννοια 
ότι δεν πρέπει να ευνοούνται πάλι οι έχοντες και κατέχοντες. 

 Βέβαια, άλλα ίσως να είναι τα ευρωπαϊκά δεδομένα, όπου υπάρχουν ακόμα τα κατάλοιπα του 
φεουδαρχισμού, και άλλα τα κυπριακά δεδομένα, όπου σχεδόν όλοι οι Κύπριοι έχουν μία μικρή, μέτρια ή 
μικρομεγάλη ιδιοκτησία.  Και βέβαια υπάρχουν και τα δεδομένα της Κύπρου τα οποία ουδέποτε έχουν ληφθεί 
υπόψη, ότι πάρα πολλοί στις ελεύθερες περιοχές έχουν ευνοηθεί από την υπεραξία που απέκτησαν οι ακίνητες 
ιδιοκτησίες τους μετά από την απώλεια της ιδιοκτησίας του 40% του κυπριακού λαού.  Ουδέποτε έχει 
κοστολογηθεί αυτή η υπεραξία της οποίας έτυχαν κάποιοι ιδιοκτήτες γης στην ελεύθερη περιοχή της Κύπρου.  
Υπάρχουν και άλλες στρεβλώσεις που έχουν να κάνουν με την ανάγκη να εκτιμηθεί η υπεραξία στην ακίνητη 
ιδιοκτησία που προέκυψε από τα δημόσια έργα και από τα αναπτυξιακά έργα τα οποία έχει αναλάβει το 
δημόσιο.  ∆υστυχώς, το μέχρι σήμερα μοντέλο φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας δεν έχει καταφέρει να 
ενσωματώσει στην εξίσωση όλους αυτούς τους παράγοντες και άλλους, οι οποίοι έχουν προκύψει τα τελευταία 
χρόνια.  Αναφέρθηκε πάρα πολύ σωστά ότι δεν μπορεί να φορολογείς κάποιον ο οποίος έχει υποθηκευμένη 
την περιουσία του, η οποία αύριο μπορεί να μην είναι καν, μέσα από τη διαδικασία της εκποίησης, στην 
ιδιοκτησία του, αλλά να πληρώνει βαριά φορολογία.   

 Ο μόνος τρόπος να αντιμετωπίσουμε αυτό το δύσκολο πρόβλημα, το οποίο δεν κατάφερε με το 
νομοσχέδιό της η κυβέρνηση, στο οποίο τασσόμαστε κάθετα εναντίον, με αυτή την οριζόντια και με ένα 
συντελεστή φορολόγησης, είναι να είναι η φορολογία -δυστυχώς και πάλι μόνο για το 2016, να κάνουμε δηλαδή 
μία προσωρινή λύση- όσο γίνεται πιο χαμηλή.  Εμείς θα υποστηρίξουμε τις προτάσεις οι οποίες προνοούν 
δραστική μείωση της φορολογίας.  Και έχουμε την εντύπωση ότι έχουμε μπροστά μας προτάσεις οι οποίες, 
μπορεί να έχουν πολλά κενά και πολλές αδυναμίες, αλλά στοχεύουν στη μείωση της φορολογίας, 
μεταφέροντας ένα βάρος άλλες προς τις μεγαλύτερες, αν θέλετε, ιδιοκτησίες και άλλες προς τους δήμους.  
∆υστυχώς, θα μείνουμε στη λογική και των δύο φορολογιών και μάλιστα δύο διαφορετικών φορολογιών, η μία 
με τη φορολογία οριζόντια, η άλλη κλιμακωτή.  Εμείς είμαστε υπέρ του κλιμακωτού, αλλά δυστυχώς τα €15 
εκατομ. θα εισπραχθούν και φέτος από οριζόντια ψηφοφορία, με χαμηλότερο συντελεστή βέβαια.   

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φορολογία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Φορολογία.  Ευχαριστώ πολύ για τη διόρθωση!   

 Να πω τζιαι δκυο λόγια για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.  Οι τροπολογίες μας έχουν ένα χαρακτήρα 
περισσότερο αναπτυξιακό.  Θέλω από την αρχή, για να μην το ξεχάσω, να πω ότι αποσύρουμε την τροπολογία 
που έχει να κάνει με τες ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, διότι αντιλαμβανόμαστε ότι δε δόθηκε ο χρόνος να την 
εξηγήσουμε.  Υπάρχουν πράγματα τα οποία είναι σωστά, κάποια τα οποία είναι παρεξηγήσιμα, γι’ αυτό 
αποσύρεται για διευκόλυνσή σας.  Θέλουμε όμως να είναι αφορολόγητη εκείνη η γεωργική γη που εντάσσεται 
σε ζώνες προστασίας της φύσης, για να διευκολύνεται η περιβαλλοντική πολιτική του κράτους, θέλουμε να είναι 
αφορολόγητη η αγροτική γη που καλλιεργείται από τους καταγραμμένους στο μητρώο αγρότες, όπως είναι και 
σήμερα, αλλά να διευρυνθεί και σε αγρότες οι οποίοι δεν κατοικούν στην περιοχή που είναι η περιουσία η 
οποία καλλιεργείται, για να διευκολυνθεί, αν θέλετε, η γεωργική παραγωγή, και θέλουμε ως μέτρο δικαιοσύνης 
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εκείνες οι περιουσίες οι οποίες είναι δεσμευμένες για αναπτυξιακό ή δημόσιο έργο, ας πούμε για ένα δρόμο ή 
για ένα σχολείο, τις οποίες δεν μπορούν οι ιδιοκτήτες τους να τες αναπτύξουν, δεν μπορούν να έχουν 
οποιοδήποτε όφελος ή εισόδημα από την αξιοποίησή τους, να μη φορολογούνται επιπλέον τη στιγμή που δεν 
μπορούν να έχουν όφελος και καμία αξία αυτές οι περιουσίες.   

 Από εκεί και πέρα, θα στηρίξουμε όλες τες τροπολογίες και όλες τες προτάσεις οι οποίες στοχεύουν σε 
δραστική μείωση της φορολογίας της ακίνητης ιδιοκτησίας και επιχειρούν να επιφέρουν μία εξισορρόπηση των 
βαρών, ούτως ώστε να μην κερδίσουν απ’ αυτή τη νομοθετική ρύθμιση οι μεγάλης ιδιοκτησίας κάτοχοι εις 
βάρος των μικρότερης ιδιοκτησίας κατόχων ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από την Αλληλεγγύη ο κ. Γιωργάλλας. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιαχρονικά η ιδιοκτησία ήταν το καταφύγιο των Κυπρίων πολιτών σε δύσκολες στιγμές, καθ’ όλη τη 
διάρκεια της πορείας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Τα τρία τελευταία χρόνια δυστυχώς όμως, έγινε καταφύγιο 
για εξεύρεση οικονομικών πόρων από το κράτος και την κυβέρνηση σε ένα σχήμα το οποίο αποδεδειγμένα 
μπορεί να χαρακτηριστεί, όπως χαρακτηρίστηκε πάρα πολλές φορές, ένα μοντέλο χαρατσιού, το οποίο 
έβαλλεν τους πολίτες μέσα σε δύσκολες οικονομικές συγκυρίες να επωμιστούν οικονομικά βάρη, τα οποία 
ουδόλως αφορούσαν δικά τους λάθη.   

 Μπροστά μας έχουμε σήμερα ένα δίλημμα.  Να κάνουμε το πιο μικρό λάθος σε σχέση με όλα αυτά τα 
οποία τα τρία τελευταία χρόνια έχουν συμβεί και έχουν ουσιαστικά δυσκολέψει οικονομικά πάρα πολλούς 
συμπολίτες μας.  ∆υστυχώς, το μεγάλο πρόβλημα αυτής της φορολογίας, από την ώρα που έγινε μνημονιακή 
υποχρέωση και μετά, διότι η φορολογία υπήρχε και πριν το μνημόνιο με άλλους συντελεστές και με άλλους 
φορολογικούς στόχους, από την ώρα που ουσιαστικά αναγκαστήκαμε αυτό το εργαλείο να το 
χρησιμοποιήσουμε για εισπρακτικούς λόγους για το κράτος, απλά μεγεθύναμε ένα πρόβλημα το οποίο ήταν 
ήδη υπαρκτό και αυτό ήταν η λανθασμένη καταγραφή των αξιών των περιουσιών στο αρχείο το οποίο τηρούσε 
το Κτηματολόγιο. 

 Ακόμα σήμερα, τρία χρόνια μετά, δεν μπορούμε να πούμε με βεβαιότητα ότι έχουμε μπροστά μας μια 
αξιόπιστη και διαφανή καταγραφή των περιουσιών που αποτυπώνει τις πραγματικές αξίες.  Και αυτό είναι το 
πρόβλημα.  Με όποιες τιμές και αν πάμε, απλά θα υπάρχει μία αδικία την οποία θα πρέπει να δούμε και να 
προσεγγίσουμε το θέμα με έναν τρόπο που να αδικήσουμε λιγότερο τους συμπολίτες μας.  Παράλληλα, να 
σημειώσω ότι είναι ευκαιρία, διότι εννά τελειώσει αυτή η συζήτηση, εννά τελειώσει αυτό το θέμα και θα πάμε 
πίσω, χωρίς να είναι υποχρεωμένες οι υπηρεσίες του κράτους να συνεχίσουν αυτή την εργασία που έκαναν τα 
τρία τελευταία χρόνια, να αποτυπώσουν τις πραγματικές αξίες.  Αυτό πρέπει να τελειώσει κάποια στιγμή, διότι, 
ναι, θα ήταν μία εύκολη λύση να καταργήσουμε αυτή τη φορολογία, να φύγει μία διά παντός από την 
καθημερινότητα του Κυπρίου πολίτη, αλλά την ίδια ώρα θα πρέπει να σκεφτόμαστε ότι ενδεχομένως, εάν 
αποτυπωθούν σωστά οι αξίες των ακινήτων, τότε, ναι, με μία, αν θέλετε, πιο αριστερή προσέγγιση να υπάρξει 
μία ρύθμιση η οποία θα φορολογεί τον πλούτο ή, αν θέλετε, να φορολογεί τις ιδιοκτησίες οι οποίες παράγουν 
πλούτο για κάποιους συμπολίτες. 

 Άρα, όταν θα τελειώσει αυτή η συζήτηση, θα πρέπει να συνεχίσουν οι υπηρεσίες, ενδεχομένως 
αναμορφώνοντας την προσέγγιση του κράτους στο πώς θα φορολογηθούν οι ιδιοκτησίες από δω και πέρα.  
Και εδώ είναι η δική μας η προσέγγιση ότι, ναι, θέλουμε κατάργηση της φορολογίας, αν είναι δυνατόν, από 
τώρα.  Είναι δυνατόν;  Όχι, δεν είναι δυνατόν από τώρα, διότι αμέσως δημιουργούμε μία τρύπα στον 
προϋπολογισμό του κράτους €30 εκατομ.  Έστω από την 1η Ιανουαρίου 2017 θα πρέπει να αναμορφωθεί η 
προσέγγιση ως προς αυτή τη φορολογία στην κατεύθυνση να φορολογηθούν σωστά αυτοί οι οποίοι κατέχουν 
ιδιοκτησίες που παράγουν έσοδα ή πλούτο και την ίδια στιγμή η θέση της Αλληλεγγύης είναι εξ ολοκλήρου 
αυτά τα έσοδα να οδηγούνται στην τοπική αυτοδιοίκηση, ώστε μέσα από ένα μηχανισμό τοπικής διαχείρισης να 
παράγεται και όφελος σε αυτούς που φορολογούνται. 

 Θα πάω στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο έχουμε μπροστά μας.  Έχει θετικά.  Αναμφιβόλως 
μειώνεται στο ένα τρίτο ή και περισσότερο η φορολογία η οποία εισπράχθηκε τα προηγούμενα χρόνια.  Είναι 
ένα μοντέλο βασισμένο σε αξίες του 2013.  Εμάς μας ικανοποιούσε αυτή η προσέγγιση, με όλα τα λάθη και τις 
υπεραξίες που ενδεχομένως περιέχει αυτή η προσέγγιση.  Ο νέος όμως συντελεστής ο οποίος υιοθετήθηκε, 
επειδή ακριβώς μοίραζε, διότι είχαμε συγκεκριμένο φορολογικό στόχο, αυτά τα €30 εκατομ. ανισομερώς, παρ’ 
όλο που προσωπικά πιστεύω ότι η φορολογία σε τέτοια κατηγορία θα πρέπει να γίνεται με ενιαίο τρόπο, αλλά 
στη συγκεκριμένη περίπτωση μιλούμε για μία απόφαση ή ένα νόμο που θα έχει βραχεία διάρκεια, για όσο 
χρονικό διάστημα ήθελε η κυβέρνηση, μέχρι τέλος του χρόνου να εισπράξει αυτά τα λεφτά… 
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 Από εκεί και πέρα, εμείς προσπαθήσαμε να βάλουμε στο διάλογο των διακομματικών και των 
κοινοβουλευτικών των προηγούμενων ημερών μία προσέγγιση η οποία θα συμβίβαζε τις δύο κυρίαρχες 
προσεγγίσεις που υπήρχαν.  Εδώ οφείλω να ευχαριστήσω και δημόσια τις υπηρεσίες του Υπουργείου 
Οικονομικών που προσωπικά οποιαδήποτε στιγμή τούς ζήτησα στοιχεία την ίδια ώρα μάς τα έστελναν, μας 
βοήθησαν πάραυτα να συντάξουμε ένα μοντέλο το οποίο το κυκλοφορήσαμε μεταξύ συναδέλφων, που είχε μία 
λογική προσέγγιση, και οφείλω να τους ευχαριστήσω, διότι πραγματικά είμαι σίγουρος ότι και με όλους τους 
υπόλοιπους συναδέλφους συνέβη το ίδιο, και είναι αυτός ο ρόλος των υπηρεσιακών, να βοηθούν τη δουλειά 
του κοινοβουλίου. 

 Από εκεί και πέρα, τελειώνω λέγοντας ότι θα κατατεθεί ενώπιόν σας μία πρόταση που έχει 
συνομολογηθεί αρχικά από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, την Ε∆ΕΚ και την Αλληλεγγύη.  Στη συνέχεια, απ’ ότι έχω 
αντιληφθεί, υποστηρίχθηκε και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και εμείς θα πορευτούμε με αυτή την πρόταση 
σε μία προσπάθεια να κατανείμουμε καθολικά και δίκαια αυτά τα €30 εκατομ., χωρίς να αδικείται κανένας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τη Συμμαχία Πολιτών ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα σύγχρονα κράτη οι φορολογίες γίνονται, για να εξυπηρετήσουν κάποιους σκοπούς, και γίνονται με 
βάση κάποιες συγκεκριμένες φιλοσοφίες.  Μια φορολογία θα πρέπει να υπηρετεί τον τόπο.  Και πώς υπηρετεί 
τον τόπο;  Υπηρετεί τον τόπο, αν η φορολογία αυτή διατηρεί ή καθιστά την οικονομία της χώρας ανταγωνιστική.  
Αυτό απαιτεί βέβαια σταθερότητα στο φορολογικό σύστημα και όχι συνεχείς μεταβολές, κάτι που αποθαρρύνει 
τους επενδυτές.  Ταυτόχρονα, μια φορολογία πρέπει να υπηρετεί το σκοπό της κοινωνικής δικαιοσύνης.  Η 
έννοια της φορολογίας πρέπει να οδηγεί σε μια δίκαιη ανακατανομή και των βαρών, αλλά κυρίως ανακατανομή 
του εθνικού πλούτου που παράγεται στη χώρα.   

 Αυτή η φιλοσοφία λείπει παντελώς δυστυχώς στη χώρα μας και λείπει παντελώς και από αυτά που 
έχουμε ενώπιόν μας.  Είναι πολύ πιο κοντά σε αυτή τη φιλοσοφία, θα έλεγα, η έννοια της κλιμακωτής 
φορολογίας, είναι πιο κοντά στην έννοια της κοινωνικής δικαιοσύνης και γι’ αυτό και στηρίζουμε αυτή την 
προσέγγιση, της κλιμακωτής φορολογίας, και θέλω να επισημάνω εδώ ότι η ίδια η κυβέρνηση εφαρμόζει την 
κλιμακωτή φορολογία ως αντίληψη αναφορικά με το φόρο εισοδήματος.  Και εκεί δε διαμαρτύρεται κανένας!  
Γίνεται αποδεκτή η κλιμακωτή φορολογία στο φόρο εισοδήματος ως κοινωνική προσέγγιση.  Στην περίπτωση 
που η ακίνητη ιδιοκτησία παράγει και αυτή εισόδημα -και σε κάποιες περιπτώσεις σημαντικότερο από το μισθό 
για κάποιες κατηγορίες του πληθυσμού- δε γίνεται αποδεκτή η προσέγγιση της κλιμακωτής φορολογίας και 
επιχειρείται να υιοθετηθεί μια ισοπεδωτική φορολογία, η οποία ασφαλώς και είναι άδικη για τα χαμηλά και 
μεσαία εισοδηματικά στρώματα ή, αν θέλετε, τους μικρούς και μεσαίους κτηματίες.  

 Πρέπει να πω ότι μας προκάλεσε έκπληξη το γεγονός ότι, εκεί που φαινόταν ότι η πρόταση νόμου του 
κυβερνώντος κόμματος δεν εξασφάλισε την πλειοψηφία, τελικά, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, με διαφορετική 
ορολογία θα περάσει το περιεχόμενο της δικής σας πρότασης νόμου σήμερα.  Θέλω να σημειώσω, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλες οι προτάσεις που έχουμε μπροστά μας, όλες, 
συμπεριλαμβανομένου και του κυβερνητικού νομοσχεδίου, αλλά και οι προτάσεις νόμου και οι τροπολογίες 
από τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις αποσκοπούν στο να μειώσουν το φορολογικό βάρος που έχουν 
επωμισθεί όλοι οι Κύπριοι πολίτες ή που έχει επωμισθεί η μεγάλη πλειοψηφία των Κυπρίων πολιτών το 2015 
και τα προηγούμενα χρόνια.  Όμως όλες οι προτάσεις και το νομοσχέδιο της κυβέρνησης εμπεριέχουν αδικίες ή 
ανισότητες.  Εμπεριέχουν κενά και σοβαρές αδυναμίες.  Με την αναφορά στις τιμές του ’80 γίνεται απ’ όλους 
κατανοητό ότι παραγνωρίζουν την όποια ανάπτυξη έχει επιτευχθεί ή δημιουργηθεί σε κάποιες περιουσίες ή την 
όποια αύξηση αξίας είτε με οικοδομές επί ακινήτων είτε λόγω των σημαντικών δημοσίων έργων που έχουν 
δημιουργηθεί στη συγκεκριμένη περιοχή.  

 Ταυτόχρονα, πέραν των εκατό χιλιάδων περιουσιών μένουν αφορολόγητες.  Και αυτό είναι αδικία, γιατί 
το κενό εκείνο καλούνται μέσα από τη φορολογία να το πληρώσουν οι υπόλοιποι πολίτες, των οποίων ήταν 
δηλωμένη η περιουσία τους ή η αξία της περιουσίας τους, έστω και με τις τιμές του ’80.  ∆εν μπορεί παρά να 
αναγνωρίσουμε ότι και η επανεκτίμηση της αξίας το 2013 των περιουσιών εμπεριέχει και αυτή στρεβλώσεις.  
Υπάρχουν υπερβολές και πολλές ενστάσεις και αναγνωρίζεται από όλους ότι η εκτίμηση με τον τρόπο που 
έγινε, του 2013 δηλαδή, ήταν βεβιασμένη.  Έγινε μέσα από πιεστικά χρονοδιαγράμματα, με αποτέλεσμα να 
υπάρχουν αδικίες.   

 Σε καμιά από τις προτάσεις που έχουμε ενώπιόν μας δεν υπάρχει διαφορά και δε γίνεται διαφοροποίηση 
μεταξύ των περιουσιών που παράγουν περιουσίες, που παράγουν πλούτο, που παράγουν εισόδημα και των 
περιουσιών που δεν παράγουν πλούτο.  Και αυτό είναι μια αδικία ή, αν θέλετε, μια στρέβλωση.  
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 Η πιο δίκαιη απ’ όλες τις προσεγγίσεις -και δεν μπορώ να δεχτούμε ότι δεν υπήρχε χρόνος για την 
κυβέρνηση να την υλοποιήσει- είναι η φορολόγηση επί της καθαρής αξίας μιας περιουσίας.  Και η καθαρή αξία 
είναι δίκαιη, γιατί δεν μπορεί να φορολογείται ως περιουσία ένα σπίτι ή ένα οικόπεδο, εάν το 80% της αξίας 
αυτού του ακινήτου ο ιδιοκτήτης το οφείλει στην τράπεζα.  ∆εν είναι δίκαιο να φορολογείται επί της αξίας €1 
εκατομ. ένας πολίτης του οποίου αξιολογήθηκε το σπίτι ή και το οικόπεδο που αγόρασε στην κόρη του ή και 
ένα χωράφι που κληρονόμησε από τους γονείς του, αν έχει εκτιμηθεί στο €1 εκατομ., αλλά έχει αποκτήσει το 
σπίτι και το οικόπεδό του με δανεισμό και χρωστά τις €800.000 στις τράπεζες, ενώ η πραγματική του 
περιουσία αξίζει €200.000.  Και αυτός ο πολίτης φορολογείται ακριβώς το ίδιο με εκείνον ο οποίος έχει 
περιουσία αξίας €1 εκατομ., αλλά δεν έχει οφειλόμενα χρέη πάνω σε αυτή την περιουσία.   

 Με αυτή την προσέγγιση, κατά την άποψη της Συμμαχίας Πολιτών, είναι που θα πρέπει η κυβέρνηση, 
που διαθέτει όλα τα στοιχεία, να συντονίσει τις κρατικές υπηρεσίες, έτσι ώστε να κινηθούμε σε μια δίκαιη, 
επαναλαμβάνω, προσέγγιση.  Και επί τούτου έχουμε να καταθέσουμε συγκεκριμένη τροπολογία.  Υπάρχουν 
ειδικές κατηγορίες πολιτών που η οικονομική κρίση, η ανεργία, η μείωση εισοδημάτων δε θα τους επιτρέψει να 
ανταποκριθούν στις επιβαλλόμενες φορολογίες.  Και αυτές τις κατηγορίες των συμπολιτών μας θα πρέπει να 
τις κοιτάξουμε και επί τούτου θα καταθέσουμε τροπολογία.  

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι ασφαλώς θα ψηφίσουμε τροπολογίες και προτάσεις νόμου που 
κινούνται στη φιλοσοφία που προανέφερα, αλλά ταυτόχρονα, επειδή κατανοούμε ότι σε αυτές τις συνθήκες 
επιβάλλεται να υπάρξει, αν δεν μπορεί άμεσα κατάργηση, τουλάχιστον σοβαρή μείωση αυτής της φορολογίας, 
την οποία καλείται ο κόσμος στις δύσκολες συνθήκες να πληρώσει, θα υπερψηφίσουμε συμβιβαστικά τη 
μείωση του φόρου ακίνητης περιουσίας, έστω και αν δε μας ικανοποιεί η φιλοσοφική προσέγγιση των 
προτάσεων. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Η Ε∆ΕΚ, ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αρχίζοντας, πρέπει να προσεγγίσουμε ετυμολογικά την έννοια της φορολογίας. Φορολογία σημαίνει 
“απόδοση χρηματικού ποσού στη βάση μιας συγκεκριμένης λογικής” και η λογική ακριβώς πρέπει να 
χαρακτηρίζεται από δικαιοσύνη και αναλογικότητα.  Θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι ο νόμος για το φόρο 
ακίνητης ιδιοκτησίας είναι ένας άδικος νόμος με πολλαπλές στρεβλώσεις και αυτό το νομοθετικό σώμα έχει 
τεράστιες ευθύνες, που ψήφισε το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας με τον τρόπο που τον έχει ψηφίσει.   

 Ποιες είναι οι πολλαπλές στρεβλώσεις και οι αδικίες που προκύπτουν μέσα από αυτό το νόμο;  Πρώτον, 
η ιδιοκτησία, κυρίως η κατοικία, είναι το πλέον βαριά φορολογούμενο τεκμήριο στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Πληρώνονται πέραν των τριών φόρων.  ∆εύτερον, δε στηρίζεται στις πραγματικές οικονομικές δυνατότητες του 
πολίτη στη συγκεκριμένη χρονική στιγμή, αλλά στο τι ο πολίτης ενδεχομένως απέκτησε πριν από κάμποσα 
χρόνια ή στο τι κληρονόμησε και λόγω ακριβώς της αλλαγής της ανάπτυξης σε μια περιοχή και της αύξησης 
της υποτιθέμενης αξίας του ακινήτου καλείται ο πολίτης να καταβάλει ποσά τα οποία αδυνατεί να καταβάλει.  
Το αποτέλεσμα ποιο θα είναι;  Αυτό που κάποιοι θέλουν δήθεν να αποφύγουν στην ουσία το ενισχύουν, γιατί 
όσα προνομιούχα τεμάχια γης ή υποστατικά έχουν παραμείνει σε ορισμένες περιοχές που βρίσκονται σε 
ανάπτυξη και έχουν αποκτήσει τεράστια αξία, από την ώρα που ο κάτοχος, ο νόμιμος, ο σημερινός, αδυνατεί 
να καταβάλει το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, θα υποχρεωθεί να αποστερηθεί της περιουσίας του πουλώντας 
αυτό το ακίνητο σε αυτούς που έχουν, για να πολλαπλασιάσουν αυτά που έχουν ακόμα περισσότερο.  Τρίτον, 
όσον αφορά τη βάση πάνω στην οποία γίνεται η φορολογία, η βάση αυτή πρέπει να είναι αντικειμενική και όχι 
υποκειμενική.  Υπάρχει σήμερα δυνατότητα να υπάρχει αντικειμενική βάση πάνω στην οποία να καθοριστεί η 
φορολογία της ακίνητης ιδιοκτησίας;  Όχι.  Οι μεν τιμές του 1980 γνωρίζουμε ότι είναι υποβαθμισμένες, δε 
λαμβάνουν υπόψη αναπτύξεις οι οποίες έχουν γίνει και στο τέλος θα πληρώσουν το κόστος όσοι εκείνη την 
εποχή είχαν δηλώσει τα υποστατικά τους, τις περιουσίες τους, γι’ αυτό και υπάρχει πολύ μεγάλη φοροδιαφυγή.  
Οι τιμές του 2013 είναι όντως αντικειμενικές;  Ακόμα μεγαλύτερες οι στρεβλώσεις.  Και είναι ακριβώς οι τιμές 
του 2013 που εξουθενώνουν οικονομικά τους πολίτες με μεσαία ή χαμηλά εισοδήματα, γιατί ακριβώς αυτές οι 
τιμές καθορίστηκαν στη λογική της ανάπτυξης που παρατηρήθηκε στη φούσκα της χρηματαγοράς, που κυρίως 
προηγήθηκε του 2013.  Ποιοι θα κληθούν και πάλι να πληρώσουν το μεγάλο τίμημα;  Πάλι οι μικρομεσαίοι.  Και 
θα είναι πραγματικά άξιο απορίας, εάν προσφύγουμε στα αρχεία του κράτους και διαπιστώσουμε τι φόρους 
πλήρωναν ή θα πληρώνουν οι έχοντες και οι κατέχοντες.  Θα απογοητευτούμε.  Αυτοί που πληρώνουν το φόρο 
είναι κυρίως τα μικρομεσαία στρώματα.  Την ίδια στιγμή η συνεχής προσπάθεια των υπηρεσιών του κράτους 
να καθορίζουν δήθεν αντικειμενικές αξίες ακινήτου, που δεν είναι αντικειμενικές, αλλά είναι υποκειμενικές, 
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αφορούν σπατάλη χρόνου, εργασίας, γραφειοκρατία και η δημόσια υπηρεσία και τα συγκεκριμένα τμήματα 
αδυνατούν να εκπληρώσουν πραγματικά το ρόλο τους.  

 Με τα όσα προηγήθηκαν της σημερινής συνεδρίας της ολομέλειας της Βουλής στις επιτροπές 
Οικονομικών και Εσωτερικών διαπιστώθηκε ότι δεν υπήρχε κοινή αντίληψη των πολιτικών δυνάμεων, για να 
καταλήξουμε σε μία όσον το δυνατόν, υπό τις περιστάσεις, δίκαιη φορολόγηση, έτσι ώστε να μπορούμε να 
εξασφαλίσουμε κοινοβουλευτική πλειοψηφία.  Στο ενδεχόμενο λοιπόν που δε θα καταλήγαμε σε μια 
πλειοψηφία κοινοβουλευτική τι θα ίσχυε;  Η περσινή φορολογία.  Ποιους θα έπληττε και πάλι;  Τους 
μικρομεσαίους.  Μπροστά λοιπόν σε αυτή την κατάσταση, παρά το γεγονός ότι η θέση της Ε∆ΕΚ από την αρχή 
ήταν θέση κατάργησης του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, αναγκαστήκαμε να λάβουμε μία πρωτοβουλία με το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, να διαμορφώσουμε μια νέα πρόταση, η οποία να δημιουργεί καινούρια δεδομένα, 
ελπίζοντας ότι θα τύχει της στήριξης της πλειοψηφίας του σώματος.   

 Τα καινούρια δεδομένα ποια είναι;  Το πρώτο δεδομένο είναι ότι από την 1η Ιανουαρίου 2017 καταργείται 
οριστικά και αμετάκλητα ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας και αυτό είναι το πιο σημαντικό.  Το δεύτερο είναι ότι 
μέσα από τη δραστική μείωση της φορολογίας του 2015 θα δώσουμε την ευκαιρία στα μικρομεσαία στρώματα 
να ανασάνουν και πάρα πολλές οικογένειες, εκτός του ότι θα μειωθεί σημαντικά ο φόρος τον οποίο θα 
καταβάλουν, την ίδια στιγμή θα απαλλαγούν και κάποιες οικογένειες εντελώς από την καταβολή φόρου.  Αυτό 
το θεωρούμε πάρα πάρα πολύ σημαντικό, γι’ αυτό αναγκαστικά και αποστασιοποιηθήκαμε από την αρχική μας 
θέση, για να συμβάλουμε προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί ακριβώς ο στόχος είναι να εξυπηρετήσουμε τους 
πολίτες, κυρίως τους μικρομεσαίους πολίτες.  Θα μας πουν κάποιοι το εξής:  «Ναι, αλλά με αυτό τον τρόπο θα 
μειωθούν και οι φόροι που θα πληρώσουν οι έχοντες και οι κατέχοντες».  ∆ε διαφωνούμε.  Όμως οι έχοντες και 
οι κατέχοντες είναι πολύ μικρό ποσοστό μπροστά στο μεγάλο ποσοστό των μικρομεσαίων συμπολιτών μας, 
που θα επωφεληθούν από αυτή τη διαδικασία.   

 Την ίδια στιγμή είναι λογικό το ότι οι όποιες απώλειες θα πρέπει να καλυφθούν μέσα από τη σωστή 
φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους και κυρίως από το γεγονός ότι θα πρέπει τελικά να εισπράττεται ο 
φόρος κεφαλαιουχικών κερδών σωστά και δίκαια, εκεί που θα υπάρχουν μεταβολές στις ιδιοκτησίες, στις 
πωλήσεις των ακινήτων.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο δεν πρέπει να ανησυχούμε για το ότι ενδεχομένως κάποιοι 
μεγαλοϊδιοκτήτες να απαλλαγούν από το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  Όταν θα αξιοποιήσουν το συγκεκριμένο 
τεμάχιο και θα το πουλήσουν, θα το εμπορευματοποιήσουν, μέσα από το φόρο εισοδήματος, αλλά και μέσα 
από το φόρο κεφαλαιουχικών κερδών θα πρέπει ακριβώς το κράτος να αποκαταστήσει την αδικία. Και εδώ 
ακριβώς είναι τεράστια η ευθύνη του Τμήματος Φορολογίας, αφού θα πρέπει ακριβώς να λειτουργήσει με 
τρόπο που να αυξήσει τη φοροεισπρακτική του ικανότητα.  Τελειώνω.  Και εδώ ακριβώς είναι που αυτό το 
σώμα έχει τεράστια ευθύνη στο να ασκήσει τις ανάλογες πιέσεις.  Όσον αφορά το θέμα της Λίστας Λαγκάρντ, 
κάποια στιγμή πρέπει να συζητηθεί και θα πρέπει ακριβώς να το αντιμετωπίσουμε αυτό το ζήτημα, όπως 
επίσης και το θέμα της εκροής κεφαλαίων το 2013 και πριν από το κούρεμα και κατά τη διάρκειά του, που ήταν 
κλειστές οι τράπεζες, όσα κεφάλαια φυγαδεύτηκαν και δεν ήταν φορολογημένα να φορολογηθούν.  Την ίδια 
στιγμή θα πρέπει επίσης και σε άλλους τομείς να παρατηρηθεί η ίδια ευαισθησία για αύξηση των εσόδων.  

 Μπροστά λοιπόν σε αυτή την κατάσταση εμείς δηλώνουμε ότι η πρόταση που έχουμε συνδιαμορφώσει 
αρχικά με το ∆ημοκρατικό Κόμμα και υποστηρίκτηκε στη συνέχεια και από την Αλληλεγγύη θα τύχει της 
έγκρισης της πλειοψηφίας του σώματος ως μια μορφή ανακούφισης, αλλά και οριστικής επίλυσης αυτού του 
άτυπου φόρου.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Από το ∆ΗΚΟ ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα μοιραστούμε το χρόνο μαζί με την κοινοβουλευτική εκπρόσωπο, πέντε λεπτά.  Εγώ απλώς θα 
προσπαθήσω να εξηγήσω την αρχική μας προσέγγιση σε αυτή τη φορολογία, σε αυτή την ευχάριστη, αν 
θέλετε, διαδικασία που έπρεπε να μπούμε, για να μειώσουμε τη φορολογία.   

 Ήταν θετικό το ότι μία φορολογία η οποία επιβλήθηκε από το μνημόνιο και τριπλασίασε ή 
τετραπλασίασε την προηγούμενη φορολογία ήρθε η ώρα να μειωθεί.  Μπήκαμε λοιπόν στη διαδικασία να 
δούμε με ποιο τρόπο θα μειωθεί.  Ποιος ήταν ο βασικός μας στόχος;  Να πετύχουμε η όποια μείωση να 
μπορέσει να αποκτήσει από την ολομέλεια πλειοψηφία.  Η κυβερνητική πρόταση -τώρα ποια από τις δύο- διότι 
η κυβέρνηση άλλαζε συνεχώς τις προτάσεις της, ακόμα και το κυβερνών κόμμα είχε διαφορετική άποψη, 
έφερνε μπροστά μας κάποια δεδομένα τα οποία φαινόταν ότι δεν μπορούσαν να εξασφαλίσουν πλειοψηφία.  
Έπρεπε να βρεθεί τρόπος να εξασφαλιστεί πλειοψηφία, γιατί αλλιώς θα παραμέναμε σε αυτή τη φορολογία, για 
την οποία μέχρι σήμερα όλοι λέμε πόσο άδικη είναι. 



 
 

142 
 

 Τα διάφορα σενάρια περιπλέκονται ακόμα περισσότερο, γιατί έχουμε μπροστά μας τη φορολογία του 
1980, με τα αρνητικά που έχουν περιγραφεί προηγουμένως, ότι πολλές περιουσίες είναι εκτός αυτής της 
φορολόγησης, και τη φορολογία του 2013, που επίσης έχει αρνητικά, όπως το ίδιο το Κτηματολόγιο 
παραδέχεται.  Ο καθένας μπορεί να έχει την άποψή του επί τούτου.  Είχαμε επίσης το σκόπελο ότι η μία 
πολιτική πλευρά έλεγε ότι προτιμά ενιαίο συντελεστή, ενώ η άλλη πολιτική πλευρά έλεγε ότι θέλει κλιμακωτό 
συντελεστή.  Εμείς προσπαθήσαμε με ειλικρίνεια, λέγοντας από την πρώτη ημέρα ότι δεν πάσχουμε από το 
σύνδρομο του συγγραφέα.  ∆ιαλέξαμε αυτή την πρόταση πρώτοι και δε μετακινούμαστε απ’ αυτή και 
προσπαθήσαμε να βρούμε τον τρόπο να δημιουργηθούν συγκλίσεις που να έχουν αποτέλεσμα.  Φαίνεται ότι 
με όλη την προσπάθεια που έχει γίνει έχει ολοκληρωθεί μία πρόταση.  ∆ιαφοροποιείται η πρόταση από 
παρόμοια πρόταση που είχε τεθεί από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, που έλεγε ότι την όποια έκπτωση θα την 
είχε προς όφελός του όποιος προλάβαινε σε μια χρονική περίοδο να πληρώσει και από την ημέρα εκείνη και 
μετά θα επανερχόταν στη βασική φορολογία.  Αυτό έχει διαφοροποιηθεί σημαντικά.  Θα το αναλύσει σε λίγο η 
κοινοβουλευτική μας εκπρόσωπος.  Και με αυτό τον τρόπο βρέθηκε ή φαίνεται να έχει βρεθεί -θα ξέρουμε σε 
λίγο- μια κοινή συνισταμένη, η οποία μειώνει δραστικά, δραστικότατα, τη φορολογία.  Ικανοποιεί το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, που είχε θέσει ως προεκλογικό σύνθημα -και αποδεικνύεται ότι δεν είναι σύνθημα για 
μας- τη σημαντική μείωση του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, άρα θέλουμε και είμαστε ικανοποιημένοι, γιατί 
επιτυγχάνεται αυτός ο στόχος.  Την ίδια ώρα καταργείται, εφόσον μπαίνει και αυτή η πρόνοια στη φιλοσοφία 
της όλης πρότασης, η φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας.  Φυσικά με την προσοχή όλων μας, ώστε να δούμε με 
ποιο τρόπο θα αντικατασταθεί αυτή η φορολογία. 

 Αυτά θα τα δούμε στην πορεία, αφού πρώτα σας εξηγήσουμε την πρόταση την οποία υποβάλλουμε και 
την τοποθέτησή μας επί των τροπολογιών, κάτι που θα γίνει από την κοινοβουλευτική μας εκπρόσωπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχεις πέραν των έξι λεπτών.  Έβαλε φόρο πάνω στην ομιλία του o… 

ΧΡ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς, επειδή είμαστε υπέρ των μειώσεων, κύριε Πρόεδρε, θα πάρω λιγότερο από τα επτά λεπτά. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τα τελευταία χρόνια ήταν πολύ δύσκολα για τον τόπο μας και το βάρος το οικονομικό, όπως όλοι 
γνωρίζουμε, το έχουν καταβάλει κάποιοι σε μικρό βαθμό, κάποιοι σε μεγαλύτερο βαθμό, οι Κύπριοι πολίτες.  
Το ∆ημοκρατικό Κόμμα πλήρωσε, κατέβαλε πολιτικό κόστος, για να σωθεί η χώρα μας από τη χρεοκοπία.  Και 
φθάσαμε στο σημείο να έχει εξέλθει η Κύπρος από τη δανειακή σύμβαση.  Αυτό πρέπει να έχει, εκτός από 
επικοινωνιακό, ωραίο ήχο στα αφτιά των πολιτών μας, πρέπει να έχει και ουσιαστική διαφοροποίηση στην 
τσέπη του.  Και ακριβώς σε αυτό το σημείο το ∆ημοκρατικό Κόμμα προσπάθησε, σε συνεργασία με άλλες 
πολιτικές δυνάμεις, να βρει τον τρόπο με τον οποίο η έξοδος από το μνημόνιο, για την οποία οι πλείστοι -
ελπίζω, όλοι- πανηγυρίζαμε στην Κύπρο τους τελευταίους μήνες, θα μετουσιωθεί σε πραγματικό αποτέλεσμα 
στον προσωπικό, οικογενειακό, επιχειρηματικό κορβανά ενός εκάστου από εμάς.   

 Η δική μας φιλοσοφία είναι “χαμηλότερη φορολογία για όλες τις ομάδες των πολιτών”, είτε πρόκειται για 
χαμηλές εισοδηματικά τάξεις είτε πρόκειται για μεγάλες, γιατί θεωρούμε ότι τα συμφέροντα των δύο ομάδων 
μπορούν και πρέπει και να οδεύουν παράλληλα και να συνυπάρχουν και δε θα πρέπει να έχουν μία κάθετη και 
συγκρουόμενη πορεία.  Είχαμε ενώπιόν μας δύο επιλογές.  Θα υιοθετούσαμε ή την κυβερνητική πρόταση ή 
οποιαδήποτε άλλη πρόταση η οποία όμως λαμβάνει υπόψη τις εκτιμήσεις του 2013 όσον αφορά την ακίνητη 
ιδιοκτησία.  Και δεν κρύβουμε ότι οι εκτιμήσεις του 2013 για την ακίνητη ιδιοκτησία πράγματι δημιουργούν 
πάρα πολλές στρεβλώσεις.   

 Αποδεχόμαστε -και είναι γεγονός- ότι και με τις εκτιμήσεις του 1980 υπάρχουν αδικίες ή υπάρχει μία 
συγκεκριμένη ομάδα η οποία ευνοείται από τρύπες που υπάρχουν στο δίχτυ της νομοθεσίας του 1980.  Όμως 
η επιλογή ήταν και είναι ή να επιλέξουμε τις στρεβλώσεις που γνωρίζουμε ποιες είναι με βάση τη νομοθεσία 
του 1980 ή να επιλέξουμε τις άγνωστες στρεβλώσεις σε ποσότητα και ποιότητα που θα δημιουργηθούν με την 
υιοθέτηση των εκτιμήσεων του 2013.  Γι’ αυτό το λόγο, σε συνεργασία με την Ε∆ΕΚ, ετοιμάσαμε μία πρόταση 
νόμου η οποία πιστεύουμε ότι είναι η δικαιότερη υπό τις περιστάσεις.  Την εν λόγω πρόταση νόμου στην 
πορεία υποστήριξαν και άλλα κόμματα.  

 Η δική μας η εισήγηση υιοθετεί την κλιμακωτή φορολογία, διότι πράγματι θα πρέπει αυτοί που έχουν 
περισσότερα να καταβάλλουν περισσότερα, θα πρέπει αυτοί που είναι σε δυσμενέστερη οικονομική θέση να 
πληρώνουν λιγότερα.  Και αυτή είναι ακριβώς η φιλοσοφία που υιοθετείται με την κλιμακωτή φορολογία.  Όμως 
η δική μας η φιλοσοφία δεν πάει στην έκπτωση για ένα περιορισμένο χρονολογικό διάστημα, γιατί με αυτό τον 
τρόπο, αγαπητοί συνάδελφοι, ευνοούμε αυτούς που πράγματι έχουν και κατέχουν.  Γιατί, για να μπορεί 
κάποιος να έχει όφελος από την έκπτωση τη φορολογική, η οποία λήγει σε μία συγκεκριμένη ημερομηνία, 



 
 

143 
 

σημαίνει ότι θα πρέπει να έχει τα έσοδα ή τα εισοδήματα, για να μπορέσει να τύχει αυτού του προνομίου.  
Εκείνος που δεν μπορεί να εξεύρει το εισόδημα ή τα έσοδα, για να εκπληρώσει τη φορολογική του υποχρέωση, 
με την “ημερομηνιακή” ολοκλήρωση της ισχύος αυτής της έκπτωσης, θα επανέλθει πίσω στην υποχρέωσή του 
να οφείλει στο κράτος το εκατό τοις εκατό της αρχικής φορολογίας.  Άρα εδώ πρόκειται για μία ουσιώδη 
διαφορά στη φιλοσοφία των δύο προσεγγίσεων.   

 Η δική μας η προσέγγιση αφορά μόνιμη νομοθετική μείωση των φορολογικών υποχρεώσεων στο 75%, 
δηλαδή μία μόνιμη μείωση της φορολογίας κατά 75%, και την ίδια στιγμή εισηγούμαστε και τη μόνιμη 
κατάργηση του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας από την 1η Ιανουαρίου του 2017.   Άλλωστε, η μόνιμη κατάργηση 
είναι κάτι το οποίο όχι μόνο εμείς είπαμε, αλλά ασπάστηκαν και άλλες πολιτικές δυνάμεις στο παρελθόν.  Άρα 
με αυτή την προσέγγιση θεωρούμε ότι, παρά το γεγονός ότι διατηρούνται οι εύνοιες που δημιουργήθηκαν με 
την υφιστάμενη νομοθεσία, παρά ταύτα -τελειώνω- αποφεύγουμε τον κίνδυνο να μπούμε σε αχαρτογράφητα 
νερά, αφού δεν ξέρουμε την ποσότητα και την ποιότητα των αδικιών που σίγουρα θα προκληθούν με την 
υιοθέτηση των εκτιμήσεων του 2013.  

 Ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους θεωρούμε ότι η πρόταση νόμου την οποία καταθέτουμε σε συνεργασία 
μαζί με τα άλλα κόμματα είναι η δικαιότερη και η ορθότερη υπό τις περιστάσεις.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Το ΑΚΕΛ.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συζητούμε ένα εξόχως σοβαρό ζήτημα, κατά την άποψή μας, το οποίο καταδεικνύει, αναδεικνύει τις 
διαφορετικές φιλοσοφίες που υπάρχουν ανάμεσα στις πολιτικές δυνάμεις.  Φιλοσοφίες οι οποίες ήταν 
χαρακτηριστικές ιδιαίτερα στις συνθήκες της οικονομικής κρίσης, της τραπεζικής κρίσης και αναδείχθηκαν 
ακόμα πιο έντονα ως διαφορετικές φιλοσοφίες, όπως αναδεικνύονται και σήμερα που συζητάμε πάνω σε μια 
διαφορετική βάση, βελτιωμένη, θα έλεγα.  Και πρέπει να το καταγράψουμε, ότι είναι βελτιωμένη, για να είμαστε 
δίκαιοι.  Συζητάμε μείωση του εισπρακτικού στόχου σε ό,τι αφορά τη φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας όπως 
αυτή είχε επιβληθεί από την τρόικα, σε αυτό το πολύ υψηλό επίπεδο, και είχε συμφωνηθεί από την παρούσα 
κυβέρνηση, η οποία μας έφερνε αυτή τη φορολογία τα τελευταία τρία χρόνια εδώ, για να την ψηφίσουμε.   

 Ποια είναι η βασική διαφορά φιλοσοφίας που υπήρχε την ώρα της κρίσης και αναδείχθηκε με τόση 
ένταση και υπάρχει και σήμερα;  Όταν είχαμε την κρίση, ποιος θα επλήρωνε το λογαριασμό πρώτα της 
καπιταλιστικής κρίσης και μετά της τραπεζικής κρίσης;  Οι ελάχιστοι προνομιούχοι στο μεγαλύτερο δυνατό 
βαθμό που είχαν και την οικονομική επιφάνεια να αντέξουν το κόστος αυτού του τεράστιου λογαριασμού, του 
πρωτοφανούς ανά το παγκόσμιο, ή όλοι οι υπόλοιποι, οι μη προνομιούχοι, οι λιγότερο προνομιούχοι;  Και 
είχαμε δυστυχώς μία κυβέρνηση, με τη συμμαχία και άλλων πολιτικών δυνάμεων, πρέπει να πούμε, που 
φόρτωσε το λογαριασμό σε όλους τους υπόλοιπους κατά κύριο λόγο, στους μη προνομιούχους ή τους λιγότερο 
προνομιούχους, εξού και η χώρα μας, συνάδελφοι, τα τελευταία τρία χρόνια, με βάση την Ευρωπαϊκή 
Στατιστική Υπηρεσία, είναι η χώρα με τη μεγαλύτερη αύξηση στις εισοδηματικές και κοινωνικές ανισότητες.  ∆εν 
ήρθε τυχαία και από μόνο του αυτό το στοιχείο και αυτή η εξέλιξη.  Και συνεχίζει να διευρύνεται η ανισότητα.  
Είναι με αποφάσεις που έλαβε και αυτό το σώμα, όπως τούτη που θα λάβει και σήμερα, που συνεχίζεται αυτή 
η διεύρυνση της κοινωνικής και εισοδηματικής ανισότητας, γιατί και σήμερα διαμορφώνεται δυστυχώς 
πλειοψηφία υπέρ των ελάχιστων προνομιούχων.   

 Λοιπόν, αυτό ήταν και είναι το διακύβευμα και σήμερα.  Τα €45 έστω εκατομ. εισπρακτικού στόχου 
ποιος θα τα πληρώσει, με ποιο τρόπο θα επιμεριστούν;  Είχαμε την κυβερνητική πρόταση μπροστά μας, η 
οποία έμεινε πεντάρφανη τελικά, αντιλαμβανόμαστε, για φορολογία ενιαία ύψους 0,5‰ για όλους ανεξαιρέτως 
τους ιδιοκτήτες ακινήτων, μέσα απ’ αυτό τον ισοπεδωτικό τρόπο.  Κατάργηση των δημοτικών και κοινοτικών 
τελών και μία φορολογία να έχουμε.  Βεβαίως, πρέπει να θυμίσω, χάριν της ιστορίας, ότι η κυβέρνηση, διά του 
Υπουργού Εσωτερικών, του κ. Χάσικου, έλεγε ότι θα έπρεπε να διατηρήσουμε τον εισπρακτικό στόχο στο 
ύψος που ήταν μέχρι πρότινος, μέχρι πριν από τις εκλογές, και να τον αποδώσουμε στην τοπική αυτοδιοίκηση.  
Όχι μόνο κατάργηση δε συζητούσε η κυβέρνηση ούτε καν μείωση δε συζητούσε!  Ήθελαν να απαλλαγούν από 
την τοπική αυτοδιοίκηση και τις δαπάνες προς την τοπική αυτοδιοίκηση αποκλειστικά και μόνο με αυτή τη 
φορολογία.  Βεβαίως, είχαμε μια εξέλιξη στη συνέχεια.  Είχαμε τις γνωστές αντιφάσεις, τις γνωστές 
παλινδρομήσεις, που εκφράστηκαν και σε αυτό εδώ το σώμα, στη Βουλή των Αντιπροσώπων, με το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό. Όταν και εφόσον διαπίστωσε ότι δεν υιοθετείται η κυβερνητική πρόταση, που 
εξυπηρετούσε τους ελάχιστους προνομιούχους, δηλαδή ελάφρυνε περισσότερο η μείωση του εισπρακτικού 
στόχου τους ελάχιστους προνομιούχους, μας είπε ότι πρέπει να καταργηθεί αυτή η φορολογία, αλλά δεν έφερε 
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πρόταση, για να καταργηθεί.  Τελικά ο κόσμος θα πληρώσει €45 εκατομ. και φέτος με βάση την εισήγηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, οπόταν παραμείναμε στον ίδιο παρονομαστή.  Ποιος θα τα πληρώσει;  Πώς θα 
κατανεμηθούν αυτά τα λεφτά; 

 Τα άλλα κόμματα συμφωνήσαμε, είναι αλήθεια -και αυτό πρέπει να πιστωθεί- ότι θα πρέπει να πάμε σε 
κλιμακωτό συντελεστή, απορρίπτοντας την οριζόντια φορολογία, αφού πρέπει να πληρωθούν και φέτος αυτά 
τα λεφτά.  Συζητούσαμε μέχρι χθες, προχθές  για ενιαία φορολογία, όπως η κυβέρνηση, γιατί είναι παράλογο 
να πληρώνουν δύο φορολογίες ξεχωριστές οι πολίτες, πόσω μάλλον που η μια είναι με οριζόντιο συντελεστή, 
την οποία διατηρεί η πλειοψηφία.   Ενάμισι τοις χιλίοις για όλους, ανεξαρτήτως του αν πεινά εκείνος που έχει 
την περιουσία.  Και αναφέρομαι στη φορολογία της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Εφύγαμεν απ’ αυτή τη θέση όμως 
αίφνης!  Κάποιοι χθες το μεσημέρι, κάποιοι ψες.  Και το μάθαμε σήμερα το πρωί.  Και επιβάλλουμε νέα 
φορολογία.  Και πήγαν στην πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Θα τα κουβεντιάσουμε.  Είναι δίκαιος ο 
τρόπος αυτός που θα επιβληθεί φέτος η φορολογία;  Αυτοί που θέλουν κατάργηση της φορολογίας αυτής γιατί 
δε δέχονται από φέτος κατάργηση της φορολογίας για τους φτωχούς, για εκείνους που έχουν ελάχιστη 
περιουσία, και θα απορρίψουν την πρόταση του ΑΚΕΛ, που είναι πρόταση και με τιμές του 2013 και με τιμές 
του 1980, όπως την απέρριψαν και τα προηγούμενα χρόνια;  

 Η εισήγησή μας είναι να καταργηθεί αυτή η φορολογία από φέτος για το 43% των μικροΐδιοκτητών, ήτοι 
160 000 ιδιοκτήτες.  «Όχι! Για να καταργήσουμε αυτή τη φορολογία» λένε κάποιοι «για τους μικρούς, πρέπει 
πρώτα να την καταργήσουμε για τους μεγάλους!», διότι τα συμφέροντα αυτών είναι που υπηρετούν με 
σταθερότητα, πρέπει να πούμε, και συνέπεια δυστυχώς!  Μόνο έτσι συζητούν κατάργηση αυτής της 
φορολογίας!  Όπως διαφωνούσαν διαχρονικά με τη φορολόγηση του πλούτου, όποτε αυτό προέκυπτε, έτσι και 
τώρα είναι συνεπείς!   

 Θέλω να θυμίσω τις συζητήσεις που γίνονταν και εδώ, σε αυτό το σώμα, και δημόσια για τη φορολογία 
επί των κερδών.  Θα καταστρεφόταν η οικονομία, αν αυξανόταν η φορολογία, μας έλεγαν και απ’ αυτό το βήμα, 
από 10% σε 11%.  Οτιδήποτε φορολογεί τον πλούτο είναι καταστροφικό για την οικονομία.  Οτιδήποτε 
φορολογεί το χαμηλοσυνταξιούχο, τον άνεργο που δεν μπορεί να αποπληρώσει τη δόση του για το διαμέρισμα 
των €60.000 ή των €80.000, στο οποίο διαμένει ο ίδιος και τα παιδιά του, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα!  ∆εν 
επηρεάζεται ούτε η οικονομία ούτε μας ενδιαφέρει όλος αυτός ο κόσμος.  Κάποιους δεν ενδιαφέρει, εννοείται.  
Με τις πράξεις αποδεικνύουν ότι το μόνο που τους ενδιαφέρει είναι πώς θα υπερασπιστούν τα συμφέροντα 
των ελάχιστων προνομιούχων δυστυχώς!  

 Γιατί, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πρέπει να ’μαστε ειλικρινείς.  Υπάρχουν στρεβλώσεις σε αυτή τη 
φορολογία είτε με τιμές του ʼ80 είτε με τιμές του 2013;  Προφανώς υπάρχουν!  Υπάρχουν ευθύνες;  Υπάρχουν 
και αναλαμβάνουμε το μερίδιο ευθύνης που μας αναλογεί και εμάς, γιατί συμμετείχαμε σε κυβερνήσεις και 
έχουμε μείνει σε τιμές του ʼ80 μέχρι αυτή την ώρα.  Αλλά ποιος είναι που πανηγύριζε ότι κατάφερε σε χρόνο 
ρεκόρ να μας φέρει τιμές του ʼ13, μια νέα φορολογική βάση;  ∆εν είναι η κυβέρνησή σας;  Με πόση ευκολία την 
απορρίψατε;  Εμείς κατακεραυνώναμε, ασκούσαμε κριτική βεβαίως, είναι αλήθεια, γιατί έχει στρεβλώσεις, 
διατηρούνται ακόμα στρεβλώσεις, παρά τις όποιες βελτιώσεις υπήρχαν.  Και δε θα το αρνηθούμε.  Από του 
βήματος τούτου ο γενικός γραμματέας του κόμματος μιλούσε για τσαπατσουλιές από πλευράς της κυβέρνησης.  
Και εσείς επιμένατε στο αντίθετο βέβαια.  Τι έγινε;  Πόσες αντιφάσεις, πόσες παλινδρομήσεις τελικά;   

 Αλλά δεν έχει ακόμα μεγαλύτερη στρέβλωση η φορολογία με βάση το ʼ80, όταν εκατόν τόσες χιλιάδες 
περιουσίες λείπουν, αλλά όχι από το ένα εκατομμύριο συνολικά;  Σήμερα η φορολογική βάση του ʼ80 
προβλέπει 254 000 ιδιοκτησίες και από αυτές λείπουν ακόμα 100 000!  Καταλαβαίνετε για τι ποσοστό μιλάμε 
και καταλαβαίνουμε όλοι ότι όλοι αυτοί οι 254 000 πληρώνουμε και τις 100 000 ιδιοκτησίες οι οποίες δε 
συμπεριλαμβάνονται και είναι ένα τεράστιο ποσό.  ∆εν είναι τεράστια στρέβλωση; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 263 000! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, εν έχω μπροστά μου τα στοιχεία, αλλά θυμόμουν ήταν διακόσιες…  Eν πάση περιπτώσει!  

 Οπόταν προφανώς δεν μπορούμε να έχουμε μια απόλυτα δίκαιη φορολόγηση γι’ αυτά τα €45 εκατομ.  
Κάπου θα κάνουμε λάθος.  Και βεβαίως δεν είμαστε σε θέση να μιλούμε για απλή φορολόγηση του πλούτου.  
Έχουν λεχθεί οι απόψεις από τον κ. Λιλλήκα και είναι σωστές.  Και από τον κ. Περδίκη.  Αλλά το ερώτημα είναι 
απλό:  Μπορεί κάποιος που έχει αξία ακίνητης περιουσίας €10 εκατομ., συνάδελφοι, όντως να είναι 
καταχρεωμένος, να είναι με memo αυτές οι περιουσίες τζιαι θα πάμε να τον φορολογήσουμε;  Το σκεφτόμαστε 
και προβληματιζόμαστε, γιατί δυστυχώς δεν έχουμε επιλογή σήμερα που μιλάμε. 

 Αλλά ξανατίθεται το ερώτημα:  Ο άνεργος που δεν έσιει να πάρει γάλα των κοπελλουδκιών του και 
πρόλαβε τζιαι αγόρασε ένα διαμέρισμα το οποίο χρωστά και δεν είναι εξυπηρετούμενο, διότι έκανε δάνειο 
όπως λέχθηκε;  Εν πρέπει να το σκεφτούμε εις το πολλαπλάσιο;  Πρέπει να του βάλουμε και φόρο αυτού;  Αν 
κάποιος έσιει δηλαδή €10 εκατομ. περιουσία, αλλά χρωστά τα €5 εκατομ. τζιαι μένουν του τα άλλα €5 εκατομ., 
πρέπει να τον σκεφτούμε περισσότερο και να τον απαλλάξουμε περισσότερο, διότι περί αυτού πρόκειται, 



 
 

145 
 

επανερχόμαστε, παρά να απαλλάξουμε πλήρως εκείνον που μετρά και το ευρώ, για να πάρει σπίτι για την 
οικογένειά του;  ∆είχνουμε την κοινωνική μας ευαισθησία όλοι και σε αυτή την περίπτωση.  Τζιαι κάποιοι, 
επιτρέψετέ μου να πω, για μια ακόμη φορά δείχνουν όχι κοινωνική ευαισθησία αλλά κοινωνική αναλγησία!  
Αυτό είναι που συζητάμε και σήμερα. 

 Θέλω να πω, επειδή βλέπω το χρόνο να τελειώνει, και τα εξής:  Αναμέναμε ότι θα ήταν συνεπής ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός εις τη στάση του και ήταν.  ∆υστυχώς όμως, αναμέναμε ότι θα υπήρχε μια 
διαφοροποίηση σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια από πλευράς ∆ημοκρατικού Κόμματος, που δυστυχώς 
ταυτιζόταν και σε αυτή την περίπτωση με τις πολιτικές του Συναγερμού και υπήρξαν ενδείξεις και σημάδια προς 
αυτή την κατεύθυνση.  Επιχειρήσαμε να κάνουμε αντιπροτάσεις συναινετικές προς το ∆ΗΚΟ, που ήταν πολύ 
κοντά στη δική του την πρόταση.  Η μόνη διαφοροποίηση ουσιαστικά ήταν να προσθέσουμε ακόμα ένα 
συντελεστή από αυτό που μας πρότειναν.  Αντί 7‰ να πάμε 9‰ για περιουσίες άνω των €3 εκατομ.  
Εγκατέλειψε και τη δική του πρόταση το ∆ΗΚΟ, για να πάει να συναντήσει το Συναγερμό και να μας 
παρουσιάσουν τις θέσεις του Συναγερμού δυστυχώς ως δικές τους θέσεις σήμερα!  Είναι λυπηρό, αλλά δεν 
μπορούμε να μην αποκαλύπτουμε αυτή την πραγματικότητα. 

 Ε, πρέπει να σας πω ότι ακόμη μεγαλύτερη ήταν η έκπληξή μας που σήμερα το πρωί 
πληροφορηθήκαμε το ανάλογο και για την Ε∆ΕΚ.  Ακόμα μεγαλύτερη ήταν η έκπληξή μας, που τα τελευταία 
χρόνια ψηφίζαμε μαζί εδώ, σε αυτό το κοινοβούλιο, σε μια άλλη φιλοσοφία, στη φιλοσοφία που έχουμε 
κατατεθειμένη σήμερα και με τιμές του ʼ13 αλλά και με τιμές του ʼ80!  ∆υστυχώς, χίλιες φορές δυστυχώς!  Μια 
αρνητική εξέλιξη η οποία επηρεάζει δυσμενώς τζιαι αρνητικώς τους μικροϊδιοκτήτες, τους μικρομεσαίους και 
τους μεσαίους ιδιοκτήτες προς όφελος των μεγάλων ιδιοκτητών και πάλι.  Είναι πολύ απλά τα πράγματα.   

 Η πρότασή μας λοιπόν είναι, ναι, να υπάρξει -και αυτή είναι η ουσιαστική πρόταση- αφορολόγητο ποσό 
για όλους τους ιδιοκτήτες, στην περίπτωση με τιμές του ʼ13 μέχρι €162.500 και στην περίπτωση με τιμές του 
ʼ80 μέχρι €30.000 για όλους τους ιδιοκτήτες.   

 Τελειώνω με το εξής:  Είναι αναμενόμενο κάποιος να μη θέλει να πληρώσει φόρους, αλλά να παίρνει 
από το κράτος όσα περισσότερα μπορεί.  Σωστό;  Το ερώτημα λοιπόν είναι ποιος πληρώνει τους φόρους, πώς 
γίνεται η κατανομή και πώς κάνει αναδιανομή το κράτος από τις εισπράξεις, από τα έσοδα που κάνει.  
Εξυπηρετείται η οικονομία και η ανάπτυξη;  Εξυπηρετείται ο στόχος της κοινωνικής δικαιοσύνης με τις πολιτικές 
που εφαρμόζονται;  Γιατί δεν πήγαμε να πούμε για παράδειγμα ότι πρέπει να καταργήσουμε το αφορολόγητο 
ποσό εισοδήματος, που είναι σήμερα λίγο κάτω από €20 000, τζιαι να πληρώνουν όλοι φόρο εισοδήματος και 
εκείνος που παίρνει €300 το μήνα;  Ερώτημα:  Αν έχουμε τη δυνατότητα να απαλλάξουμε τους πολίτες από 
έσοδα €200 εκατομ. που έσιει το κράτος, ποιο είναι το δικαιότερο να πράξουμε;  Να πούμε ότι το αφορολόγητο 
πάει στις €50.000;  Πώς θα ωφεληθεί εκείνος που έχει €5.000 εισόδημα το μήνα ή δεν έχει εισόδημα, αν το 
κάνουμε €50.000 το αφορολόγητο;  Αν πάμε να απαλλάξουμε τους μεγαλοϊδιοκτήτες ακινήτων, πώς θα 
ωφεληθεί εκείνος που έχει €5.000 εισόδημα;  Αν πάμε όμως τζιαι πούμε ότι αφαιρούμε από το ΦΠΑ το χαμηλό 
συντελεστή για τα βασικά τρόφιμα, για τα φάρμακα, τα οποία αγοράζει και εκείνος που δεν έχει να φάει έσσω 
του, εν θα τον ωφελήσουμε περισσότερο;  Εν έπρεπε να κάνουμε αυτή τη συζήτηση εδώ, από ποιους τα 
παίρνουμε και σε ποιους τα δίνουμε;  ∆ιότι αυτό που γίνεται σήμερα είναι ακριβώς ακόμα μια προσπάθεια να 
εξυπηρετηθούν τα μεγάλα ιδιωτικά συμφέροντα. 

 Τελειώνω λέγοντας, επειδή έλειψεν ο χρόνος, ότι είμαστε υπέρ, ναι, της κατάργησης αυτής της 
φορολογίας, αλλά να την μετατρέψουμε σε φορολογία πλούτου, όχι να ωφελήσουμε τους ελάχιστους 
προνομιούχους.  Εδώ είμαστε, για να συζητήσουμε και να δούμε ποιος μπορεί να αναλάβει και να τοποθετηθεί 
θετικά επί αυτού του ζητήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το να υποστηρίζει οποιοσδήποτε την ιδεολογία του όχι μόνο είναι θεμιτό, είναι και πέραν από αναγκαίο.  
Το να προσπαθεί να περάσει την ιδεολογία του στιγματίζοντας όποιον έχει διαφορετική άποψη είτε ότι είναι 
διαπλεκόμενος είτε ότι εξυπηρετεί συμφέροντα είτε ότι θέλει να ξεπουλήσει περιουσίες…  Αν είναι για τις 
αποκρατικοποιήσεις, αν κάποιος έχει διαφορετική θέση, είναι έτοιμος να ξεπουλήσει την κρατική περιουσία 
στους δικούς του.  Αν συζητούμε για το φόρο, να εξυπηρετήσουμε τους λίγους.  ∆ε βλέπω λίγους στα έδρανά 
μου!  Τα υπονοούμενα πρέπει να σταματήσουν.  Και να μη νομίζουν ορισμένοι ότι μέσα σε μια περίοδο που η 
κοινωνία θέλει αίμα, με το να ρίχνουμε υπονοούμενα, για να στιγματίζουμε πολιτικούς, θα πάψουν να λένε τις 
πολιτικές τους θέσεις.   

 Το φόρο για τον οποίο μιλούμε, που η πρόταση είναι να καταργηθεί από 1η Ιανουαρίου 2017, πέρσι 
πλήρωσαν 278 000 και με τα όσα λέχθηκαν φέτος θα τον πλήρωναν 378 000, γιατί λέτε ότι και 100 000 δεν 
πλήρωσαν πέρσι.  Αν η Κύπρος έχει 378 000 έχοντες και κατέχοντες, τότε μπράβο σε τέτοια οικονομία!   
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 Αλλά ακούω και επιχειρήματα που μόνο για όσους αρέσκονται σε συνθήματα και ρεπορτάζ των τριάντα 
δευτερολέπτων από τους δέκτες των τηλεοράσεων έχουν βάση.  Οι δήμαρχοι οι προερχόμενοι από το ΑΚΕΛ 
να ζητούν να παραμείνει το τέλος ακίνητης ιδιοκτησίας για τους δήμους ανέγγιχτο, που είναι ισοπεδωτικό, που 
δε διακρίνει έχοντες και κατέχοντες και ο συντελεστής είναι ένας και ενιαίος, και να μας κάνουν μαθήματα για 
κοινωνική ευαισθησία, γιατί για τελευταίο χρόνο, με έκπτωση 75%, οι συντελεστές μένουν από 6‰ μέχρι 19‰.  
Είμαστε εμείς που υποστηρίζουμε τους έχοντες και τους κατέχοντες, γιατί οι συντελεστές μένουν από 6‰ έως 
19‰, και είναι οι υπόλοιποι με τους φτωχούς και τους αδυνάτους, που υποστηρίζουν τη διατήρηση φόρου 
ισοπεδωτικού.  Ήθελα να έχω ώρες να συζητώ με επιχειρήματα και όχι με συνθήματα! 

 Άκουσα και για το αφορολόγητο εισόδημα των €20.000.  Σωστά!  Με μια συμπλήρωση:  Μια άλλη 
νεοφιλελεύθερη κυβέρνηση το έφερε,  η κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη.  Από τις €7.000 στις €20.000.   

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ική μας η πρόταση βέβαια, υποχρεώσαμέ σας!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αλλά θα δώσω και μία άλλη διευκρίνιση σε αυτούς που συνυπέγραψαν την πρόταση.  Λοιπόν, θα 
μιλούμε με επιχειρήματα και όχι με συνθήματα;  Να τα λέμε!  Ζητήθηκε από τις αρμόδιες υπηρεσίες να 
καταθέσουν στη Βουλή ποιοι είναι αυτοί που δεν πλήρωναν το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας τα τελευταία χρόνια.  
Νομίζω ήταν η εκλεκτή συνάδελφος από την αριστερά, η Ειρήνη Χαραλαμπίδου.  Τα στοιχεία ήταν ατράνταχτα.  
Η συντριπτική πλειοψηφία από τους έχοντες και τους κατέχοντες.  Φυσικά υπήρχαν αρκετοί επώνυμοι και 
υμέτεροι.  ∆ε δόθηκε συνέχεια.  “Υμέτεροι” με ύψιλον.  ∆ε δόθηκε συνέχεια.  Αλλά το γεγονός...  Το γεγονός 
ποιο είναι;  Ότι η πλειοψηφία αυτών που δεν πλήρωσαν τα τελευταία χρόνια ήταν από τους έχοντες και τους 
κατέχοντες.  Ο λαουτζίκος πλήρωσε και ήταν συνεπής.  Άρα, να μου γίνονται αναλύσεις από αυτό το βήμα ότι η 
πρόταση νόμου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ευνοούσε τον απλό κόσμο.  Εμείς θα στηρίξουμε -και 
προσυπογράψαμε- αλλά να ξέρουμε ότι με τη νέα διαμόρφωση, αν και δεν αλλάζει η ουσία ούτε ένα “ν”, απλώς 
αυτοί οι έχοντες και κατέχοντες που πέρσι και πρόπερσι δεν πλήρωσαν και που θα είχαν ένα πρόστιμο 30% -
και με την πρότασή μας πολύ περισσότερο- τώρα θα έχουν ένα πρόστιμο μόλις στο 12,5%.  Έτσι, για να λέμε 
με επιχειρήματα, χωρίς αντιδικίες.   

 Αλλά να μπούμε και στην ουσία.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το 2010, είχαμε ένα φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας €10 εκατομ.  Φορτώσαμε στους απλούς πολίτες και στο 
λαουτζίκο, αλλά και στους έχοντες και τους κατέχοντες και ανεβάσαμε τη φορολογία, όχι στα €88 εκατομ....  Η 
φορολογία που εκδόθηκε πέρσι με τους συντελεστές που αποφασίστηκαν από το 2012 ήταν €130 εκατομ.  
Εισπράχθηκαν €88 εκατομ., με την έκπτωση, αλλά και με αυτούς που δεν πλήρωσαν.  Ξέρετε, τότε υπήρχε μια 
άλλη αντιπολίτευση.  Ένα φόρο από €10 εκατομ. τον έκαναν κάποιοι €130 εκατομ., χωρίς να υπάρχει αυτό το 
πανδαιμόνιο που ζούμε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΥ ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΥ: 

 Παραλήρημα.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...και το παραλήρημα, τις τελευταίες δυο βδομάδες.  Τόλμησε αυτή η κυβέρνηση έναν άδικο και 
δυσβάστακτο φόρο των €130 εκατομ. να πει να γίνει €30 εκατομ.  ∆εν έμεινε τίποτα που δεν είπανε!  Ειλικρινά.  
Ή, αν δεν έφερνε οποιαδήποτε νομοθεσία, και φέτος οι πολίτες πλήρωναν φορολογίες €130 εκατομ., πάλι θα 
ʼταν ευχαριστημένοι!  Άρα, εμείς πιστώνουμε την κυβέρνηση που εξελικτικά δημιούργησε τις προϋποθέσεις για 
κατάργηση αυτού του φόρου, που ήταν πάγια θέση μας.  Και αυτό που θα ζητήσουμε από την κυβέρνηση, 
αλλά μπορούμε να συνεργαστούμε και ως Βουλή, είναι, όπως έγινε η φορολογική μεταρρύθμιση του 2002, να 
γίνει και μια φορολογική μεταρρύθμιση στον τομέα των ακινήτων.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μιλούμε για ξένες επενδύσεις.  Οι μόνες ξένες επενδύσεις που ζήσαμε και βλέπουμε να γίνονται στον 
τόπο έχουν επίκεντρο τη γη.  Είτε ήταν οι μαρίνες είτε ήταν ξενοδοχεία είτε είναι οι επαύλεις, οποιαδήποτε ξένη 
επένδυση ήρθε τα τελευταία χρόνια έχει επίκεντρο τη γη.  Τη γη, που έχουμε μία αντίληψη ότι είναι ανάθεμα.  
Και θέλω να πω ταπεινά στους φίλους της αριστεράς:  Κατανοώ την ιδεολογική σας προσέγγιση, έστω και αν 
δεν τη συμμερίζομαι.  Αν θέλετε να φορολογήσετε πραγματικά τους έχοντες και τους κατέχοντες, μην κυνηγάτε 
το φτωχό κόσμο, επειδή έτυχε κληρονομικά να έχουν μια περιουσία ή δανείστηκαν, για να αποκτήσουν μια 
περιουσία.  Κυνηγήστε τον πλούτο, αν θέλετε, με έναν ορθόδοξο τρόπο.  Και πλούτος τι είναι;  ∆εν είναι 
ακίνητη ιδιοκτησία που €60 δις χρωστούν τα νοικοκυριά της Κύπρου στις τράπεζες.  Με το μόνο ενυπόθηκο την 
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περιουσία και τους ζητάτε να πληρώνουν και φόρους στα δανεικά!  Αυτή δεν είναι κοινωνική πολιτική ούτε 
αριστερή πολιτική.  Τον αριστερό των Περβολιών που χρωστά, επειδή έχει ένα παραλιακό να τον φορολογείτε!  
Θέλετε να κάνετε κοινωνικά δίκαιη φορολόγηση του πλούτου, αφού τα ʼχετε με τον πλούτο;  Να βρούμε για το 
κάθε νοικοκυριό τι περιουσία έχει -ακίνητη, κινητή, καταθέσεις, ράβδους χρυσού, πίνακες του Πικάσο- πόση 
είναι αυτή η αξία, να αφαιρέσουμε τα χρέη του και θα δείτε ότι αυτούς που νομίζετε ως έχοντες και κατέχοντες 
μπορεί να έχουν χρέη περισσότερα από την περιουσία τους.  Και αυτούς που νομίζετε...  Κάποιους, που δεν 
πλήρωσαν ποτέ φόρο -που δεν πλήρωσαν ποτέ φόρο- να είναι οι πραγματικοί πλούσιοι.  Αυτός είναι ένας 
πάρα πολύ δίκαιος τρόπος να φορολογήσει κάποιος που έχει αυτή τη φιλοσοφία για τον πλούτο.   

 Και να ʼρθουμε και σε κάτι.  Οι Άγγλοι, με όσα και αν τους λέμε και παρά το τελευταίο τους 
παραπάτημα... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήταν πολλά καλό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το 1960, όταν ακολουθήσαμε κάποιες πρακτικές, δεν υπήρχε φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας.  Όπως και 
σήμερα, εν έτη 2016 στην Αγγλία, δεν υπάρχει φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας.  Υπάρχουν τέλη ανταποδοτικά. 

Γ. Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο φόρος της δεκάτης από την τουρκοκρατία. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ! 

 Επί τουρκοκρατίας, αγαπητέ συνάδελφε, -και εσείς εκεί το πάτε- είχαν ένα μαλιέ, που ο φτωχός ο 
κόσμος δεν μπορούσε να αντεπεξέλθει και κάναμε τις εκκλησιές το μεγαλύτερο γαιοκτήμονα της Κύπρου!  Για 
να γλιτώσει ο κόσμος τις περιουσίες τους από το μαλιέ, τις έδιναν στις εκκλησίες.  Άρα, συνεχίστε να 
παρεμβαίνετε, για να μου βάζετε ιδέες!  Άρα, το σωστό είναι, αν θα επιβάλλεται κάπου φόρος -όχι φόρος, 
τέλος- είναι από τις τοπικές αρχές, ως ανταποδοτικό για τις υπηρεσίες που προσφέρουν.  Και είναι εδώ το 
παράδοξο:  ∆εν μπορώ να σας αποκωδικοποιήσω, αγαπητοί συνάδελφοι.  Εκεί που το τέλος έπρεπε να ʼναι 
κλιμακωτό και με βάση την αξία, δεν το ζητάτε.  Γιατί είναι στους δήμους και στις τοπικές αρχές -που είναι 
δυσανάλογο το κόστος τους, όταν πρόκειται περί αναπτύξεων και επιχειρήσεων έναντι των υπολοίπων- εκεί 
έπρεπε να είναι με βάση την αξία και όχι το ισοπεδωτικό.  Αλλά χρειάζεται, αν με καλέσετε, να ʼρθούμε σε μια 
ιδεολογική συζήτηση...  Ναι, να συζητήσουμε ιδεολογικά και πολιτικά και όχι μέσα από συνθήματα.   

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με τις τοποθετήσεις μας.   

 Εμείς θα καταψηφίσουμε τις οποιεσδήποτε τροπολογίες και όλες τις άλλες προτάσεις.  Θα αποσύρουμε 
το υπ’ αριθμόν 4, που είναι η πρόταση νόμου μας, καθώς η πρόταση που συνυπογράψαμε, της Ε∆ΕΚ, του 
∆ΗΚΟ, της Αλληλεγγύης και του Συναγερμού, είναι ολοκληρωμένη και συμπεριλαμβάνει και την άλλη θέση μας 
για κατάργηση του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας από την 1η Ιανουαρίου 2017.  Μια δήλωση και τελειώνω.  Εμείς 
παραμένουμε σταθεροί στη θέση μας.  Καταργούμε μια φορολογία και γνωρίζει η κυβέρνηση ότι θα έχει €30 
εκατομ. λιγότερα έσοδα για το 2017.  Άρα, στην προετοιμασία του προϋπολογισμού αυτό πρέπει να ληφθεί 
υπόψη, για να μην υπάρξει οποιοδήποτε δημοσιονομικό κόστος, για να ʼμαστε σωστοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σέβομαι απολύτως και τις αποφάσεις που παίρνουμε στη σύσκεψη και τον κανονισμό λειτουργίας της 
Βουλής.  ∆ε θα τοποθετηθώ επί του θέματος που συζητούμε.  Όμως είναι η δεύτερη φορά που ο κ. Νεοφύτου 
σήμερα αφήνει υπονοούμενα σε βάρος μέλους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Τον καλώ λοιπόν και τον 
προκαλώ, εάν έχει τα οποιαδήποτε στοιχεία σε βάρος του συγκεκριμένου ατόμου, να τα καταθέσει, για να 
διεξαχθεί έρευνα σε βάρος του.  ∆ιαφορετικά, το να λέει ότι κάποιος, επειδή έχει ένα συγκεκριμένο επάγγελμα, 
είναι είτε απατεώνας είτε οτιδήποτε άλλο, θεωρώ ότι αυτό το πράμα είναι καταδικαστέο.  Και εκείνο που έχει 
σημασία -του το είπα και το πρωί- είναι όχι τι επάγγελμα κάμνεις, αλλά τι πολιτικές υποστηρίζεις.  Και αυτό 
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καθορίζει ποιος είναι ο κάθε ένας από εμάς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με τον πλέον κατηγορηματικό τρόπο...  Το θέμα δεν είναι προσωπικό και δεν αφήσαμε 
κανένα μα κανένα υπονοούμενο για κανένα συνάδελφο ούτε για την εντιμότητα ούτε για το χαρακτήρα ούτε 
κανένα υπονοούμενο για διαπλεκόμενο ή κλέφτη ή απατεώνα.  Τουναντίον, απόλυτος σεβασμός!  Κανένα 
υπονοούμενο! 

 Από την άλλη όμως, εγώ δε θα ζητήσω από τον κοινοβουλευτικό σας εκπρόσωπο κάθε φορά που 
βγαίνει στο βήμα της Βουλής και αφήνει υπονοούμενα για μια ολόκληρη παράταξη, ότι εξυπηρετούμε 
συμφέροντα των ολίγων...  Επιτέλους να ζητήσετε -έστω και εσωτερικά- να ʼναι πιο προσεκτικός.  Εγώ δηλώνω 
με τον πλέον κατηγορηματικό τρόπο ότι κανένα μα κανένα υπονοούμενο δεν αφήσαμε για οποιονδήποτε 
συνάδελφο είτε από την ομάδα σας είτε από οποιαδήποτε άλλη ομάδα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα του πω για τελευταία φορά ότι πολιτικά έχουμε κάθε δικαίωμα να κρίνουμε τις πολιτικές θέσεις του 
οποιουδήποτε άλλου.  Και να το πάρει απόφαση ο κ. Νεοφύτου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου.  Για το νομοσχέδιο έχουμε τροπολογίες 
του ΑΚΕΛ και τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, μία-μία με τη σειρά.  Τις τροπολογίες 
για το νομοσχέδιο, το πρώτο.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Είναι των Οικολόγων πρώτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες εκτός από αυτές του ΑΚΕΛ και τις Συμμαχίας Πολιτών για το αρχικό 
νομοσχέδιο;  Όχι, δεν υπάρχουν.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τους γραμματείς) 

 ∆εν είναι για το κατεπείγον.  Θα πάμε στο πρώτο νομοσχέδιο, στο κυβερνητικό, στο πρώτο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Στο πρώτο είναι των Οικολόγων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, στο πρώτο νομοσχέδιο έχεις τροπολογία; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, αφού έκαμα τοποθέτηση στην αρχή της διαδικασίας ότι οι τροπολογίες των Οικολόγων-Συνεργασίας 
Πολιτών στο νομοσχέδιο το κυβερνητικό μεταφέρονται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Άρα, δεν υπάρχει... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...ως προφορικές... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, δεν υπάρχουν στο πρώτο.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν στο πρώτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μένουν μόνο οι τροπολογίες ΑΚΕΛ και Συμμαχίας Πολιτών.   

 Ναι, κυρία Θεολόγου, ώσπου να τα βρουν.  

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορούμε να εξηγήσουμε το λόγο της τροπολογίας που θέλουμε και να κάνουμε μία 
μικρή τοποθέτηση;  Μικρή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μονόλεπτη, ναι. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Έχουμε κάνει μία τροπολογία, όπως ανάφερε και ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών, αλλά αναφέρθηκε 
και από πλευράς του ΑΚΕΛ, σχετικά με την καθαρή αξία που πρέπει να υπολογιστεί ο φόρος ακίνητης 
ιδιοκτησίας, που λαμβάνει υπόψη οποιοδήποτε βάρος υπάρχει στην εν λόγω ακίνητη ιδιοκτησία.   

 Είναι με λύπη όμως, κύριε Πρόεδρε, που παρατηρήσαμε για ένα μήνα στην επιτροπή Οικονομικών και 
στην επιτροπή Εσωτερικών, που συνεδρίαζαν μαζί, να μην κοστολογείται, κύριε Πρόεδρε, η παρουσία 
υπουργών, γενικών διευθυντών των υπουργείων, δημόσιων υπαλλήλων, ιδιωτικών υπαλλήλων, συντεχνιών 
κ.λπ. για ένα νομοσχέδιο €30 εκατομ., το οποίο του χρόνου θα καταργηθεί.  Είναι κρίμα να τρώμε ένα μήνα και 
συγκεκριμένα επτά μέρες από την παραγωγική δραστηριότητα.   

 Πέραν αυτού όμως, πρέπει να θυμίσουμε και στους υπόλοιπους συναδέλφους ότι 50% των δανείων 
είναι μη εξυπηρετούμενα -κατ’ επέκταση αυτοί οι πολίτες δεν έχουν τα λεφτά να πληρώσουν τη δόση τους- ότι 
60% της ελεύθερης Κύπρου είναι υποθηκευμένη στην Τράπεζα Κύπρου και καλούμε τον κόσμο να πληρώσει 
έστω και ένα σεντ φόρο επί της ακίνητης ιδιοκτησίας.  Θεωρούμε πάρα πολύ σημαντική αυτή την τροπολογία, 
ώστε να υπάρχει η καθαρή αξία, που ανήκει στους πολίτες.  Ελπίζω οι συνάδελφοι να αντιληφθούν τη 
σοβαρότητα αυτής της τροπολογίας. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

 Παρ’ όλο που δεν έχουμε αντιληφθεί την τροπολογία και πώς την έχετε επεξηγήσει, αγαπητή 
συνάδελφε, θα έλεγα ότι έχετε καταχραστεί και το χρόνο.  Από το βήμα εκεί είναι δύο λεπτά.  Πέραν τούτου 
όμως, δεν αναφερθήκατε καθόλου στην τροπολογία για την οποία ζητήσατε το λόγο να επεξηγήσετε.   

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Νομίζω έγινα κατανοητή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Εξηγήσατε… 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Νομίζω έγινα κατανοητή με την τροπολογία μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου, σας παρακαλώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

∆εν ξέρω γιατί ενοχλήθηκε ο κ. ∆ίπλαρος που έκαμε δυόμισι λεπτά η συνάδελφος.  Εν πάση 
περιπτώσει, εγώ ήθελα να θέσω ένα άλλο ζήτημα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό που 
θα ψηφίσουμε τώρα σε ό,τι αφορά την πρόταση της Συμμαχίας Πολιτών είναι ο αποκλεισμός από τη φορολογία 
των ληπτών δημοσίου βοηθήματος, περιουσιών για τις οποίες έχει ξεκινήσει η διαδικασία πλειστηριασμού 
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κ.λπ., έτσι;  Μιλούμε για το πρώτο νομοσχέδιο, όχι για την πρόταση νόμου που κατατέθηκε.  Σε αυτό θα 
ψηφίσουμε κι εμείς το στηρίζουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Έτσι είναι. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Μιλούμε για το πρώτο, κύριε Λουκαΐδη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το πρώτο. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Σωστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα πρόβλημα.  Οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος δεν έχουν περιουσιακά 
στοιχεία.  Άρα, αυτό θα δημιουργήσει πρόβλημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι… 

 Ναι, κυρία ∆ημητρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) του άρθρου 3 αυτού του κειμένου που αρχίζει με τις λέξεις 
«Παρά τις διατάξεις» (πρώτη γραμμή) και τελειώνει με τις λέξεις «του εν λόγω έτους:» (έκτη γραμμή) με 
το ακόλουθο κείμενο: 

 «Παρά τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου Νόμου, αλλά τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος 
άρθρου, επιβάλλεται και εισπράττεται από κάθε ιδιοκτήτη, για κάθε έτος, εφ’ όλης της ακίνητης 
ιδιοκτησίας που βρίσκεται στη ∆ημοκρατία, φόρος επί της αξίας του συνόλου της ακίνητης ιδιοκτησίας 
αυτού, ο οποίος υπολογίζεται με τον αντίστοιχο συντελεστή για την αντίστοιχη αξία του συνόλου της 
ακίνητης ιδιοκτησίας κατά την 1η Ιανουαρίου, ως ακολούθως: 

Για κάθε ευρώ από €1 μέχρι €100.000                               0,0‰  

Για κάθε ευρώ από €100.001 μέχρι  €300.000 0,4‰ 

Για κάθε ευρώ από €300.001 μέχρι €500.000 0,5‰ 

Για κάθε ευρώ από €500.001 μέχρι €1.000.000 0,6‰ 

Για κάθε ευρώ από €1.000.001 μέχρι €3.000.000 0,8‰  

Για κάθε ευρώ από €3.000.001 και άνω 0,9‰». 

2. Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) του άρθρου 3 αυτού, αμέσως μετά το σημείο της άνω και κάτω τελείας 
(έκτη γραμμή), ως πρώτης επιφύλαξης, της ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

  «Νοείται ότι, για οποιαδήποτε αξία πέραν των €100.000, το ποσό των €100.000 αφαιρείται, 
ανεξαρτήτως της φορολογικής κλίμακας στην οποία εμπίπτει η αξία του συνόλου της φορολογητέας 
ακίνητης ιδιοκτησίας:». 

3. Με την προσθήκη, αμέσως μετά την πρώτη επιφύλαξη του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού, της 
ακόλουθης νέας δεύτερης επιφύλαξης:  

 «Νοείται περαιτέρω ότι, σε σχέση με την ακίνητη ιδιοκτησία που χρησιμοποιείται για 
γεωργικούς ή κτηνοτροφικούς σκοπούς, της οποίας η αξία υπερβαίνει τις €200.000, εφαρμόζονται οι 
φορολογικοί συντελεστές που προβλέπονται στο παρόν εδάφιο:». 
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4. Με την αντικατάσταση της υφιστάμενης πρώτης επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού με την 
ακόλουθη νέα επιφύλαξη ως τρίτη επιφύλαξη: 

 «Νοείται έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που πρόσωπο υπόχρεο σε καταβολή φόρου προβεί σε 
καταβολή του οφειλόμενου φόρου τριάντα (30) ημερολογιακές μέρες πριν από τη λήξη της προθεσμίας 
καταβολής του φόρου, παραχωρείται σε αυτό έκπτωση που αντιστοιχεί σε ποσοστό ύψους είκοσι τοις 
εκατόν (20%) επί του οφειλόμενου φόρου:». 

5. Με τη διαγραφή της υφιστάμενης δεύτερης επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού, με την 
αναρίθμηση της υφιστάμενης τρίτης επιφύλαξης σε τέταρτη και με την αντικατάσταση από αυτή, όπως 
έχει αναριθμηθεί, των λέξεων «Νοείται έτι περαιτέρω ότι» (πρώτη γραμμή) με τις λέξεις «Νοείται έτι έτι 
περαιτέρω ότι,». 

6.   Με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (vii) της παραγράφου (γ)  του άρθρου 5 αυτού του 
σημείου της άνω τελείας με το σημείο της  άνω και κάτω τελείας και την προσθήκη, αμέσως μετά, της 
ακόλουθης επιφύλαξης:  

 «Νοείται ότι, για τους σκοπούς της παρούσας υποπαραγράφου, ο όρος “απροσπέλαστες 
περιοχές” περιλαμβάνει και τη νεκρή ζώνη.».  

7. Με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 28 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 28Α: 

«Ειδικές  

  διατάξεις σε  

  σχέση με τις  

  αρχές τοπικής  

  αυτοδιοίκησης. 

28Α. Ο φόρος επιβάλλεται και εισπράττεται από το Τμήμα Φορολογίας 
και το σύνολο των φορολογικών εσόδων που προκύπτουν κατανέμονται 
εξ ολοκλήρου στους δήμους και στις κοινότητες: 

Νοείται ότι, για το έτος 2016, ο φόρος εισπράττεται από το Τμήμα 
Φορολογίας και κατανέμεται στο τέλος κάθε μήνα από τις αρμόδιες 
κρατικές υπηρεσίες στις τοπικές αρχές.». 

Σημείωση: Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθούμε επί της τροπολογίας.  Εμείς από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα 
τηρήσουμε αποχή, αλλά θα ήθελα να επισημάνω ένα συγκεκριμένο στοιχείο ως έμμεση απάντηση στα όσα ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ είχε πει προηγουμένως.  Με τη συγκεκριμένη πρόταση για αξία από 
€1 εκατομ. μέχρι €3 εκατομ. είναι 0,8‰… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Σιζόπουλε.  Επ’ αφορμή της τροπολογίας θα απαντήσετε σε τι;   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γιατί καταψηφίζουμε την τροπολογία.  Γιατί τηρώ αποχή στην τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, συμπληρώστε σε ένα λεπτό.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς.  Σε ένα λεπτό. 

 …ενώ η δική μας η πρόταση περιλαμβάνει 4,2‰.  Αντί 0,8‰ εμάς η πρότασή μας είναι 4,2‰ και για 
αξία από τα €3 εκατομ. και πάνω, ενώ η πρόταση είναι 0,9‰, η πρόταση η δική μας είναι 4,75‰.  Φαίνεται 
ποιος φορολογεί τον πλούτο και ποιος όχι! 

 Ευχαριστώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε το δικαίωμα να απαντήσετε, ναι, διότι… 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ δε θα απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί συμφωνήσαμε στη σύσκεψη πάνω μία συγκεκριμένη 
διαδικασία.  Θα γίνει η συζήτηση εφ’ όλης της ύλης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, συμφωνώ μαζί σας.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …και θα πάρει το λόγο κάποιος, όταν συζητούμε τροπολογίες, απλά και μόνο για να εξηγήσει την 
τροπολογία του.  Τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό η παράκλησή μου είναι να σεβαστούμε εκείνα τα οποία συμφωνούμε.  Και ο κ. Σιζόπουλος ήταν 
παρών και ήταν ο πρώτος που θα έπρεπε να σέβεται αυτά που συμφωνήσαμε και όχι να τα παραβιάζει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μόνο για το θέμα των τροπολογιών, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς, επειδή θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο, 
θα τηρήσουμε αποχή στις τροπολογίες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε, νομίζω θα μπούμε σε ψηφοφορία.  ∆ε χρειάζεται να μου λέτε ένας ένας τι θα κάνει.  Αν 
χρειάζεται εκείνος που την προτείνει να πει δυο λόγια, καλώς.  Απ’ εκεί και πέρα κανένας άλλος δε χρειάζεται 
να μιλά, σύμφωνα με τη συμφωνία μας.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τριάντα μία αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με αυτό το αποτέλεσμα δεν υπάρχει νόημα να συζητήσουμε οτιδήποτε άλλο.  
Τελειώσαμε.  Έχει εγκριθεί η νομοθεσία.  Η νομοθεσία για τη φορολογία της ακίνητης έχει… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Η τροπολογία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Η νομοθεσία για τη φορολογία της ακίνητης ιδιοκτησίας έχει εγκριθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, έχουν εγκριθεί οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ επί του κυβερνητικού νομοσχεδίου.  Τώρα 
θα μπει η τροπολογία της Συμμαχίας Πολιτών και στο τέλος θα μπει η ψηφοφορία για το νομοσχέδιο το 
τροποποιημένο. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κ. Άννας Θεολόγου εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του άρθρου 4 αυτού, ώστε να αντικατασταθεί σε αυτό η φράση «η αξία γενικής 
εκτίμησης σύμφωνα με τη χρονικά πιο πρόσφατη γενική εκτίμηση αυτής, εξαιρουμένων των 
περιπτώσεων κατά τις οποίες η ακίνητη ιδιοκτησία δεν ήταν ελεύθερης κατοχής κατά την ημερομηνία της 
γενικής εκτίμησης» (πρώτη μέχρι πέμπτη γραμμή) με τη φράση «η εκτιμημένη αξία του 2013 
αφαιρουμένου οποιουδήποτε βάρους επί της εν λόγω ακίνητης ιδιοκτησίας». 

2.  Με την τροποποίηση του άρθρου 5 αυτού, ώστε αμέσως μετά την υποπαράγραφο (vii) της παραγράφου 
(γ) να προστεθούν οι ακόλουθες νέες υποπαράγραφοι:  

 

 

«(viii)  

 

που ανήκει σε πρόσωπο που είναι λήπτης δημόσιου βοηθήματος, σύμφωνα με τις διατάξεις 
της εκάστοτε ισχύουσας νομοθεσίας. 

 (ix) που ανήκει σε πρόσωπο που είναι λήπτης Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, σύμφωνα με 
τις διατάξεις της εκάστοτε ισχύουσας νομοθεσίας. 

 (x) για την οποία έχει αρχίσει διαδικασία πλειστηριασμού εντός του έτους 2016 από πιστωτικό 
ίδρυμα.  

 (xi) που είναι δεσμευμένη από το κράτος για σκοπούς απαλλοτρίωσης.».  

Σημείωση:  Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών της Συμμαχίας Πολιτών;   

 Παρακαλώ να καταμετρηθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τηρούν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τριάντα μία αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Επιβολή φόρου.  Άρθρο 3. 

 Αξία ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 4. 

 Απαλλαγές φόρου.  Άρθρο 5. 

 ∆ήλωση ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 6. 

 Συμπληρωματική δήλωση σε περίπτωση λάθους.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη που διαμένει εκτός της ∆ημοκρατίας, ανήλικου και ανίκανου προσώπου.  Άρθρο 
8. 

 Επιβολή ή βεβαίωση φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας που ανήκει σε ανήλικο, ανίκανο και μη διαμένον στη 
∆ημοκρατία πρόσωπο.  Άρθρο 9. 

 Ευθύνη διευθυντή εταιρείας.  Άρθρο 10. 

 Αποβιώσαντα πρόσωπα.  Άρθρο 11. 

 Ειδοποίηση επιβολής φόρου και βεβαίωση φόρου.  Άρθρο 12. 

 Ενστάσεις κατά φορολογίας.  Άρθρο 13. 

 Πρόσθετος φόρος λόγω χαμηλού υπολογισμού ή μη υποβολής δήλωσης.  Άρθρο 14. 

 Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη.  Άρθρο 15. 

 Προθεσμία καταβολής φόρου.  Άρθρο 16. 

 Επιβολή τόκου λόγω μη έγκαιρης καταβολής του φόρου.  Άρθρο 17. 

 Είσπραξη φόρου από τον κάτοχο της ιδιοκτησίας.  Άρθρο 18. 

 Επιστροφή φόρου.  Άρθρο 19. 

 ∆ιοικητικά πρόστιμα.  Άρθρο 20. 

 Ψευδής δήλωση.  Άρθρο 21. 

 Άλλα αδικήματα.  Άρθρο 22. 

 Έναρξη ποινικής δίωξης με τη συναίνεση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 23. 

 Εξουσία του Εφόρου προς συμβιβασμό αδικημάτων.  Άρθρο 24. 

 Επιφύλαξη για ποινική δίωξη.  Άρθρο 25. 

 Φόρος επί ακίνητης ιδιοκτησίας που βρίσκεται εντός των Κυρίαρχων Περιοχών των Βάσεων ή επί άλλης 
ιδιοκτησίας.  Άρθρο 26. 

 Φόρος επί της ακίνητης ιδιοκτησίας της Εκκλησίας.  Άρθρο 27. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 28. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 29. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 30; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 30 δεν εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κυβερνητικού νομοσχεδίου όπως έχει τροποποιηθεί με τις προηγούμενες 
τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και καμία αποχή, το κυβερνητικό νομοσχέδιο όπως έχει 
τροποποιηθεί καταψηφίζεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχει κηρυχθεί επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016».   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 

Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος    Ελένη Μαύρου, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Τ. Γεωργίου  

Ονούφριος Κουλλά Ευανθία Σάββα 

Στέφανος Στεφάνου Ανδρέας Κυπριανού  

Άριστος ∆αμιανού Γιώργος Κάρουλλας 

Αντρέας Καυκαλιάς Πανίκος Λεωνίδου 

Άγγελος Βότσης Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

Μαρίνος Μουσιούττας Κωστής Ευσταθίου 

Μαρίνος Σιζόπουλος Παύλος Μυλωνάς 

Άννα Θεολόγου Λίνος Παπαγιάννης 
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Γιώργος Περδίκης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
τον κ. Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, 
ώστε: 

1. ο επιβλητέος φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας επί της συνολικής ακίνητης ιδιοκτησίας κάθε υπόχρεου 
προσώπου για το έτος 2016 να καθοριστεί ότι θα είναι το είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) επί του 
φορολογητέου ποσού που προκύπτει με βάση τους ισχύοντες σήμερα φορολογικούς συντελεστές και 
την ακολουθούμενη μεθοδολογία αναφορικά με την αξία της φορολογητέας ακίνητης ιδιοκτησίας, δηλαδή 
την αξία κατά την 1η Ιανουαρίου 1980, νοουμένου ότι ο οφειλόμενος φόρος θα καταβληθεί μέχρι την 31η 
Οκτωβρίου 2016, 

2. σε περίπτωση που η εξόφληση του οφειλόμενου φόρου θα διενεργηθεί μεταξύ της 1ης Νοεμβρίου 2016 
και της 31ης ∆εκεμβρίου 2016, ο καταβλητέος με βάση τους ίδιους συντελεστές και μεθοδολογία φόρος 
να καθοριστεί σε είκοσι επτάμισι τοις εκατό (27,5%) και 

3. να επιβάλλεται χρηματική επιβάρυνση ίση προς δέκα τοις εκατό (10%) επί του ποσοστού φόρου που θα 
επιβάρυνε το φορολογούμενο πρόσωπο, εάν αυτό κατέβαλλε, σύμφωνα με τα πιο πάνω, το φόρο 
μεταξύ 1ης Νοεμβρίου και 31ης ∆εκεμβρίου 2016.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, με την ίδια πρόταση νόμου προτείνεται η κατάργηση της υποχρέωσης 
επιβολής και είσπραξης φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, η οποία να ισχύσει από την 1η Ιανουαρίου 2017, για το 
φορολογικό έτος 2017 και για κάθε έτος που ακολουθεί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και των μελών των επιτροπών βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των 
μελών των επιτροπών βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσονται υπέρ της ψήφισης της 
υπό αναφοράς πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Η πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της Συμμαχίας 
Πολιτών, το μέλος της κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών, καθώς και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ έχουμε τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Αντιλαμβάνομαι ότι θέλουν να υποβάλουν τροπολογίες και η 
Συμμαχία Πολιτών και το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, παρ’ όλο που το είπε στην αρχή, οι οποίες 
θα επιτρέψουμε να ακουστούν στην ολομέλεια.  Να παρακαλέσω, αν νιώθει ο κ. Περδίκης… 

 ∆ιάβασε πρώτα όμως τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου,  ώστε να τροποποιηθεί το άρθρο 
3 του βασικού νόμου με την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) αυτού του κειμένου που αρχίζει με τις 
λέξεις «Παρά τις διατάξεις» (πρώτη γραμμή) και τελειώνει με τη λέξη «ιδιοκτήτη:» (πέμπτη γραμμή) με το 
ακόλουθο κείμενο: 

 «Παρά τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου Νόμου, αλλά τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος 
άρθρου, επιβάλλεται και εισπράττεται από κάθε ιδιοκτήτη, για κάθε έτος, εφ’ όλης της ακίνητης 
ιδιοκτησίας που βρίσκεται στη ∆ημοκρατία, φόρος επί της αξίας του συνόλου της ακίνητης ιδιοκτησίας 
αυτού, ο οποίος υπολογίζεται με τον αντίστοιχο συντελεστή για την αντίστοιχη αξία του συνόλου της 
ακίνητης ιδιοκτησίας κατά την 1η Ιανουαρίου, ως ακολούθως: 

 Για κάθε ευρώ από €1 μέχρι €30.000                                    0,0‰,  
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 Για κάθε ευρώ από €30.001 μέχρι  €120.000                        0,25‰ 

 Για κάθε ευρώ από €120.001 μέχρι €170.000                       0,40‰ 

 Για κάθε ευρώ από €170.001 μέχρι €300.000                       0,60‰ 

 Για κάθε ευρώ από €300.001 μέχρι €500.000                       0,80‰  

 Για κάθε ευρώ από €500.001 μέχρι €800.000                       0,10‰  

 Για κάθε ευρώ από €800.001 μέχρι €3.000.000                    0,12‰  

 Για κάθε ευρώ από €3.000.001 και άνω                                0,14‰ ». 

2. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση των επιφυλάξεων του άρθρου 3 του βασικού νόμου, όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στο άρθρο 2 της πρότασης νόμου, με τις ακόλουθες νέες επιφυλάξεις: 

 «Νοείται έτι έτι έτι περαιτέρω ότι, ανεξαρτήτως των διατάξεων της δεύτερης επιφύλαξης του 
παρόντος εδαφίου, για το έτος 2016, σε περίπτωση που πρόσωπο υπόχρεο σε καταβολή φόρου προβεί 
σε καταβολή του οφειλόμενου φόρου τριάντα (30) ημερολογιακές μέρες πριν από τη λήξη της 
προθεσμίας καταβολής του φόρου, παραχωρείται σε αυτό έκπτωση που αντιστοιχεί σε ποσοστό ύψους 
είκοσι τοις εκατόν (20%) επί του οφειλόμενου φόρου: 

  Νοείται έτι έτι έτι έτι περαιτέρω ότι, για οποιαδήποτε αξία πέραν των €30.000, το ποσό των 
€30.000 αφαιρείται, ανεξαρτήτως της φορολογικής κλίμακας στην οποία εμπίπτει η αξία του συνόλου της 
φορολογητέας ακίνητης ιδιοκτησίας.». 

Σημείωση: Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτές τις τροπολογίες;   

 Να γίνει ψηφοφορία πρώτα και μετά.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται.   

 Ο κ. Περδίκης νομίζω την εξήγησε στην αρχή.  Χρειάζεται να πει οτιδήποτε άλλο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχει εξηγηθεί, κύριε Πρόεδρε.  Αφορά -έτσι μόνο για το αρχείο, ένα λεπτό, γι’ αυτούς που πιθανόν να 
μας ακούουν- απαλλαγή από τη φορολόγηση ακίνητης ιδιοκτησίας στις αγροτικές περιοχές που καλλιεργούνται 
από αυτούς που είναι στο μητρώο αγροτών και βρίσκονται στο δίκτυο ‟Natura”. Επεκτείνεται η ελάφρυνση που 
υπάρχει και σε αγρότες οι οποίοι είναι στο μητρώο και καλλιεργούν σε περιοχές που δεν είναι στην κατοικία 
τους, στη λευκή ζώνη και σε περιοχές που είναι δεσμευμένες για αναπτυξιακά έργα και δεν έχουν αξία τα 
τεμάχιά τους. 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι αυτές οι ελαφρύνσεις έχουν διάρκεια, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, 
μόνο ενός χρόνου, αλλά έχουν μία εμβληματική σημασία, γι’ αυτό και εμάς ο στόχος μας βεβαίως είναι να τις 
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μεταφέρουμε και στο φόρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, εάν εγκριθεί σήμερα από την ολομέλεια αυτή η λογική.  
Είναι υπέρ των αγροτών, είναι υπέρ της προστασίας του περιβάλλοντος και είναι και πολύ δίκαιες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι καθαρό, κύριε Περδίκη.   

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, παρακαλώ, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η τροπολογία ήταν πρόταση νόμου των συναδέλφων στις επιτροπές Εσωτερικών 
και Οικονομικών εδώ και ένα χρόνο.  Όμως, με τη νέα πρόταση που έχει υποβληθεί και προσυπογράψαμε, 
καλύπτονται πλήρως, εκτός και εάν τούτοι που τα έχουν με τους έχοντες και τους κατέχοντες θέλουν να 
αφαιρέσουν και χιλιάδες ιδιοκτήτες, μεγαλοϊδιοκτήτες, που έχουν σε οικιστικές ή τουριστικές περιοχές που είναι 
σε δίκτυο ‟Natura”, να τους αφαιρέσουν και εκείνους.  Γιατί ο αγρότης που είναι σε αγροτικές περιοχές... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δεν είπαμε ότι δε θα κάμνουμε συζήτηση; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, ναι, να εξηγούμε, κύριε Πρόεδρε, για να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να διαβάσουμε και την πρόταση όμως!  Αν προτείνω τις αγροτικές περιοχές... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, να πω παράδειγμα.  Στην Αργάκα, που είναι αγροτική περιοχή, η παραλιακή Νatura είναι σε 
τουριστική.  Με εκατομμύρια αξία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, σε παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ... και δεν πρέπει να φοροαπαλλαχθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, να συντομεύουμε σας παρακαλώ.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης; 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, παρακαλώ! 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Μια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, τι διευκρίνιση; 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Η αρχική τροπολογία του κ. Περδίκη περιλάμβανε και τις περιπτώσεις ιδιοκτησίας στις οποίες 
περιλαμβάνονται εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκού, θερμοδυναμικού ή αιολικού πάρκου.  Αυτό αφαιρέθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών απορρίπτεται. 

 Υπάρχει η τροπολογία σας, κύριε Λιλλήκα; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχομε δύο τροπολογίες στην πρόταση νόμου.  Η μία αφορά την καθαρή αξία, όπως έχει 
διατυπωθεί στην προηγούμενη τροπολογία που αναγνώστηκε πριν από λίγο,  δηλαδή η φορολογία να 
εφαρμοστεί επί της καθαρής αξίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τη φέρνετε και εδώ. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μάλιστα. Να μπει αυτή σε ψηφοφορία και μετά έχουμε και μία δεύτερη τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, να μπει πρώτα αυτή σε ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  Ήταν η ίδια η οποία έγινε στο προηγούμενο νομοσχέδιο. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Επί καθαρής αξίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν η ίδια τροπολογία όπως την έκαμες, κύριε Λιλλήκα, στο προηγούμενο νομοσχέδιο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κύριε Λιλλήκα, την επόμενη τροπολογία να μας την εξηγήσετε; 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Η επόμενη αφορά τη φορολογία όπως εφαρμόζεται ουσιαστικά, με έκπτωση 75%, εάν πληρωθεί μέχρι 
την 31η Οκτωβρίου, και έκπτωση 72,5%, εάν πληρωθεί μέχρι τέλος του ∆εκεμβρίου.  Εισηγούμαστε να γίνουν 
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δύο κατηγορίες με δύο διαφορετικούς συντελεστές.  Η μια κατηγορία να είναι από περιουσία αξίας μέχρι €3 
εκατομ. και να ισχύει η πρόταση νόμου όπως την έχουν καταθέσει οι τέσσερις πολιτικές δυνάμεις και η άλλη 
από περιουσίες αξίας πέραν των €3 εκατομ. και να πληρώνουν το 45% του επιβαλλόμενου φόρου και όχι το 
25%, όπως είναι η πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι θέλετε; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει ώρα που θέλω να μου δώσετε το λόγο να πω κάτι και πρέπει να το πω, γιατί είναι σημαντικό και θα 
βοηθήσει τη λειτουργία του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι διαδικαστικό, δηλαδή; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, περίπου!  

(Γέλια) 

 Έχουμε τόσες πολλές τροπολογίες οι οποίες επηρεάζουν τα έσοδα τα οποία θα εισπράξει το κράτος.  
Είναι καλά να ξέρουμε, είναι καλά αυτοί που βάζουν τις τροπολογίες να μας δίδουν και το δημοσιονομικό 
αντίκτυπο ή τον αντίκτυπο πάνω στην πρόταση, για να ξέρουμε και εμείς.  Μπορεί να μας αρέσει μία πρόταση, 
αλλά, αν θα χαλάσουμε τα σχέδια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Μαυρίδη.  Ευχαριστώ πάρα πολύ.  ∆εν ήταν καθόλου διαδικαστικό. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να κάνει τη δεύτερη ανάγνωση.  ∆ιαβάζετε τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Του κατεπείγοντος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του κατεπείγοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και πέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξανά ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και πέντε αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα νομοσχέδια υπ’ αριθμόν 2 και 3 αποσύρονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου δε χρειάζεται, διότι το έχει αποσύρει ο κ. Νεοφύτου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρθηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο; 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011».   

 Το απέσυρες, κύριε Περδίκη, αυτό; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν έχει λόγο ύπαρξης, διότι είναι τροποποίηση πάνω σε ένα νόμο που δεν υπάρχει πλέον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016».  
Είναι πρόταση νόμου της κ. Άννας Θεολόγου της Συμμαχίας Πολιτών.   

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Θεολόγου. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αποσύρουμε την εν λόγω πρόταση νόμου, διότι αφορά τις τιμές του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, ούτε και τροπολογίες υπάρχουν.   

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, εφόσον και το υπ’ αριθμόν 8 θέμα έχει αναβληθεί, που είναι «Ο 
περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016».   

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκσυγχρονισμός ορισμένων διατάξεων του υφιστάμενου νόμου και εισαγωγή σε αυτόν ρυθμίσεων σε 
σχέση με τα εκλογικά έξοδα και το παράβολο των υποψηφίων, καθώς και συμμόρφωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς τις συστάσεις της επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της Ευρώπης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος 
και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016»  

Παρόντες:  

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Νίκος Νουρής Λίνος Παπαγιάννης 

 Ανδρέας Κυπριανού Μη μέλη επιτροπής: 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2016.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών και 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
∆ημοκρατίας) Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του και να εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις 
σε σχέση με τα εκλογικά έξοδα των υποψηφίων, επιδιώκοντας ταυτόχρονα συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας 
προς τις συστάσεις της επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προτείνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις 
στη βασική νομοθεσία: 

1. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της που καθορίζει τον αριθμό των εκλογέων που απαιτείται να υπογράψουν 
τα έγγραφα υποβολής υποψηφιότητας προς υποστήριξη ορισμένης υποψηφιότητας, πέραν από τον 
εκλογέα που την προτείνει, ώστε αυτοί να αυξηθούν από τους οκτώ, που ισχύει σήμερα, στους εκατόν 
εκλογείς.  

2. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της η οποία προβλέπει την καταβολή παραβόλου για την υποβολή 
υποψηφιότητας, ώστε αυτό να αυξηθεί από τις χίλιες λίρες (£1.000), που ισχύει σήμερα, στις δέκα 
χιλιάδες ευρώ (€10.000). 

3. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της η οποία προβλέπει επιστροφή του καταβληθέντος παραβόλου στον 
υποψήφιο που έχει εξασφαλίσει από την ψηφοφορία ποσοστό ενός δεκάτου (1/10) επί του συνόλου των 
έγκυρων ψήφων, ώστε αυτό να μειωθεί στο ποσοστό του τρία τοις εκατόν (3%) επί του εν λόγω 
συνόλου. 

4. Εισαγωγή σε αυτήν σχετικής πρόνοιας, ώστε να επιτρέπεται η αποχώρηση υποψηφίου μετά την έναρξη 
της ψηφοφορίας ή στο μεσοδιάστημα από την πρώτη εκλογή μέχρι και την ολοκλήρωση της 
επαναληπτικής εκλογής, χωρίς αυτό να επιφέρει ανάκληση της διαδικασίας εκλογής. 

5. Εισαγωγή σε αυτήν σχετικής πρόνοιας, ώστε να αυξηθεί στα δύο εκατομμύρια ευρώ (€2.000.000) το 
ανώτατο ύψος των εκλογικών εξόδων που δύναται να δαπανά κάθε υποψήφιος σε σχέση με τη 
διεξαγωγή των εκλογών.  

Σύμφωνα με τον προϊστάμενο της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε η εκλογική νομοθεσία να εκσυγχρονιστεί, λαμβανομένων υπόψη 
τόσο των νέων δεδομένων όσο και της ανάγκης για ικανοποίηση των συστάσεων της επιτροπής GRECO. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η πρόεδρος και τα μέλη της ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του και υπέβαλαν διάφορες εισηγήσεις για 
τροποποίηση του κειμένου του, ανάμεσα σ’ άλλα, αναφορικά με το ύψος του προβλεπόμενου παραβόλου για 
την υποβολή υποψηφιότητας, το ανώτατο ύψος των εκλογικών εξόδων που θα δύναται να δαπανά κάθε 
υποψήφιος σε σχέση με τη διεξαγωγή των εκλογών και την προτεινόμενη πρόνοια σχετικά με την αποχώρηση 
υποψηφίου μετά την έναρξη της ψηφοφορίας ή στο μεσοδιάστημα από την πρώτη εκλογή μέχρι και την 
ολοκλήρωση της επαναληπτικής εκλογής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του μέλους της 
βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, 
αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε το ανώτατο ύψος των εκλογικών εξόδων που 
θα δύναται να δαπανά κάθε υποψήφιος σε σχέση με τη διεξαγωγή των εκλογών να ανέρχεται στο ένα 
εκατομμύριο ευρώ (€1.000.000). 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Η πρόεδρος και το μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας 
Πολιτών, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κατά πλειοψηφία υιοθετούν 
καταρχήν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με 
την προαναφερθείσα θέση της επιτροπής, επιφυλάσσοντας ωστόσο τις τελικές θέσεις τους επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου για τις οποίες υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίηση και διατηρώντας 
ταυτόχρονα το δικαίωμα κατάθεσης σχετικών τροπολογιών κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια της Βουλής.  

2. Τα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Στη βάση των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε σύμφωνα με την προαναφερθείσα θέση της. 

 Παράλληλα, με την ευκαιρία της συζήτησης του νομοσχεδίου, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία 
να ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο για αντικατάσταση της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, δεδομένου ότι 
πρόκειται για νομοθεσία που αρχικά θεσπίστηκε το 1959 και συναφώς είναι συντεταγμένη στην αγγλική 
γλώσσα, καθιστώντας τη συνολική μελέτη αυτής ιδιαίτερα δυσχερή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι υπέρ, το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια... 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σωστά τα έχετε αναφέρει.  Είμαστε υπέρ του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου.  Όσον αφορά 
τις δύο τροπολογίες, την πρώτη, που έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ, την Ε∆ΕΚ, τη Συμμαχία Πολιτών, αλλά και 
τους Οικολόγους, και τη δεύτερη τροπολογία του κ. Μυλωνά για τη Συμμαχία Πολιτών, και στις δύο 
τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι είναι απαράδεκτο αυτό που συμβαίνει και δεν ξέρω πώς το 
ανεχόμαστε ως Βουλή.  Να ψηφίζουμε ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι το μισό γραμμένο στα αγγλικά και το 
άλλο μισό γραμμένο στα ελληνικά.  ∆ηλαδή, αν δεν ήμασταν οι παρευρισκόμενοι Έλληνες, τουλάχιστον αρκεί 
να είμαστε λογικοί άνθρωποι.  ∆εν υπάρχει λογικός άνθρωπος που μπορεί να καταλάβει το 2016 να υπάρχει 
νομοσχέδιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το οποίο να είναι δίγλωσσο.  Να είναι μία παράγραφος στα ελληνικά 
και η άλλη παράγραφος στα αγγλικά.  Κάποιος μπορούσε να δεχτεί να είναι όλο στα αγγλικά, ίσως.  Κάποιος 
μπορεί να δεχόταν να ήταν όλο στα αγγλικά, οι περισσότεροι από εμάς θα έλεγαν να ήταν όλο στα ελληνικά, 
αλλά, κατά την άποψη τη δική μου, τουλάχιστον έπρεπε να επιλεγεί μία γλώσσα και, κατά τη δική μας την 
άποψη, έπρεπε αυτή να είναι η ελληνική ή η τουρκική, αφού δύο είναι οι γλώσσες οι επίσημες αυτού του 
κράτους.   

 Κανονικά, κύριε Πρόεδρε, αυτό το νομοσχέδιο έπρεπε να απορριφθεί και να σταλεί πίσω στην 
κυβέρνηση να το ξαναγράψει και να το ξαναφέρει και ήταν και η εισήγησή μου στην επιτροπή Εσωτερικών, η 
οποία δυστυχώς δεν έγινε αποδεκτή.  Την καταθέτω.  ∆ε θέλω να φαίνομαι το στραβόξυλο της Βουλής -αρκετά 
σας έχω ταλαιπωρήσει τόσα χρόνια- για να καταγράψω επίσης και την ένδειξη καλής μας θέλησης, αλλά 
ταυτόχρονα να καταγραφεί ότι αυτό που κάμνουμε, όπως θα το έλεγε ο κ. Κουλίας, είναι μεγάλη λαφαζανιά και 
μεγάλη αβαρία τούτο το πράγμα που γίνεται.  Να ψηφίζουμε επί ενός νομοσχεδίου το οποίο είναι δίγλωσσο και 
να συνεχίζουμε αυτή τη στρεβλή τζιαι παραξόρτινην κατάσταση.   
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 Όσον αφορά τις τροπολογίες μας, εμείς θεωρούμε ότι τα €2 εκατομ. που δικαιούται ένας υποψήφιος 
Πρόεδρος να ξοδεύει είναι υπερβολικό ποσό.  Γι’ αυτό και εισηγούμαστε τη μείωση του ποσού στο €1 εκατομ. 
Μάλιστα πολλοί που το έχουν ακούσει λένε ότι και το €1 εκατομ. και εκείνο είναι πολλύν κατ’ ακρίβειαν, αλλά 
θέλουμε για ακόμα μία φορά να φανούμε διαλεκτικοί και εποικοδομητικοί.   

 Όσον αφορά την τροπολογία της Συμμαχίας Πολιτών, που είναι πάρα πολύ ενδιαφέρουσα, πρέπει να 
πω δυο λόγια.  Ουσιαστικά έρχεται σε σαφή αντιπαράθεση με το σύνταγμα, το οποίο προνοεί ότι ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας εκλέγεται από τους Ελληνοκύπριους και ο Αντιπρόεδρος από τους Τουρκοκύπριους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, είπαμε τρία λεπτά το πολύ, όταν είναι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω.  Θέλετε να έρθω στο βήμα, έρχομαι.  Αν θέλετε, δεν έχω πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ε θέλω να έρθεις στο βήμα, να σιωπήσεις θέλω! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θυμίζω όμως ότι υπάρχει και η απόφαση για τον Ιμπραχίμ Αζίζ του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, η οποία 
καταργεί αυτό το διαχωρισμό σε ό,τι αφορά τις βουλευτικές εκλογές.  Θα ήταν ευχής έργον να μπορούσαμε και 
σήμερα να ψηφίζαμε κάτι τέτοιο, δηλαδή την τροπολογία της Συμμαχίας Πολιτών.  Θα έστελλε και ένα πολιτικό 
μήνυμα, ότι αντιμετωπίζουμε τον κυπριακό λαό ως σύνολο, χωρίς εθνικούς διαχωρισμούς.  Είναι όμως 
σαφέστατα μία αντισυνταγματική τροπολογία, που εν γνώσει μας θα ήταν και λίγο, νομίζω, παράτυπο να την 
ψηφίζαμε, γι’ αυτό θα τηρήσουμε αποχή, επαναλαμβάνω έχοντας υπόψη ότι, όσον αφορά το πολιτικό μήνυμα, 
είναι σωστή.  Είναι το κώλυμα το συνταγματικό, το οποίο δεν είναι σε αυτό το επίπεδο που θα λυθεί, δηλαδή 
στα πλαίσια μιας απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Η κ. Μαύρου και ο κ. Μυλωνάς. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και ο κ. Κουλίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμα σηκώσεις το χέρι σου, θα σε δω. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόση ώρα να το σηκώνω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την ώρα που πρέπει, την ώρα που πρέπει!   

 Και μετά ο κ. Κουλίας.  

 Παρακαλώ! 

Ε. ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι παρατηρήσεις του κ. Περδίκη σε ό,τι αφορά τον τρόπο με τον οποίο καταγράφεται 
νομοθετικά μια πολύ σημαντική διαδικασία, της εκλογής Προέδρου και Αντιπροέδρου της ∆ημοκρατίας, έχουν 
υιοθετηθεί από όλη την επιτροπή.  Θεωρώ ντροπή για το κράτος, μετά από όλα τούτα τα χρόνια, να μην έχει 
μεταφέρει πρώτα και κύρια στην ελληνική το σχετικό νόμο και να μην τον έχει εκσυγχρονίσει.  Οι αλλαγές που 
γίνονται είναι συγκεκριμένες και υπήρξε συναίνεση ουσιαστικά.  Άλλωστε, κάποιες από τις τροποποιήσεις 
έχουν ως βάση και τις προτάσεις που έγιναν από την επιτροπή GRECO για αντιμετώπιση της διαφθοράς.  
Θέλω μόνο να σημειώσω ότι από πλευράς του ΑΚΕΛ δε θα στηρίξουμε την προτεινόμενη τροπολογία του κ. 
Μυλωνά, παρ’ όλο που το θέμα μάς έχει απασχολήσει.  Νομίζω ότι είναι ευχή όλων σε μια επανενωμένη 
Κύπρο, με λυμένο το Κυπριακό, και τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο, εάν υπάρχουν, ή άλλους πολιτειακούς 
αξιωματούχους να τους υποστηρίζουν και να τους ψηφίζουν όλοι οι Κύπριοι, ανεξάρτητα από την κοινότητα 
από την οποία προέρχονται.  Στο παρόν στάδιο όμως θεωρούμε ότι μια τέτοια τροπολογία θα μας έβαζε σε 
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συνταγματικές δυσκολίες.  Θεωρούμε ότι στο στάδιο που βρίσκονται, αν θέλετε, και οι διαπραγματεύσεις ίσως 
θα πρέπει να αποφύγουμε τέτοιες αλλαγές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τους ομιλητές όλους να μένουν στα τρία λεπτά που συμφωνήσαμε. 

 Ο κ. Μυλωνάς και μετά ο κ. Κουλίας. 

Π. ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εισηγούμαστε αυτή την τροπολογία ουσιαστικά σεβόμενοι πάντα το σύνταγμα, γνωρίζοντας όμως ότι θα 
στέλναμε ένα σαφέστατο πολιτικό μήνυμα όλες οι πολιτικές δυνάμεις, ότι θεωρούμε τις πρόνοιες τις 
συγκεκριμένες διαχωριστικές και ρατσιστικές.  Και δίνουμε ακριβώς τη σημασία που πρέπει στο δημοκρατικό 
δικαίωμα ανεξαρτήτως φυλής και θρησκεύματος όλοι οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να είναι ίσοι.  
Αυτή η αναφορά συγκρούεται επίσης με τη νομολογία του Ε∆Α∆ στην απόφαση για την υπόθεση του “Αζίζ”, 
όπως προαναφέρθηκε, όπως και το γεγονός ότι αυτό αποτελεί διάκριση και υπάρχει και απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου γι’ αυτό ακριβώς το θέμα.  Επίσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει και το 
πρόσθετο Πρωτόκολλο 12 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης των ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου, το οποίο απαγορεύει 
και πάλι κάθε μορφής διάκριση σε βάρος των πολιτών.  Υπάρχει μάλιστα και σχετική…  Είναι πλούσια η 
νομολογία στο Ε∆Α∆ αναφορικά και με τη Βοσνία.  Έτσι, κάποιος θα μπορούσε κάλλιστα να εξαφανίσει κάθε 
διάκριση μεταξύ προσώπων άσχετα με την καταγωγή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής, δε μετέχω στην επιτροπή Εσωτερικών.  Τώρα πληροφορήθηκα 
ότι ο μισός νόμος ήταν στα αγγλικά.  Το δοτό σύνταγμα το οποίο έχουμε και υπερασπιζόμαστε όλοι λέει 
καθαρά ποιες είναι οι επίσημες γλώσσες του κράτους.  Είναι τα αγγλικά και τα τουρκικά.  ∆εν μπορεί να τίθεται 
ενώπιον του σώματος νομοθέτημα το οποίο να είναι το ήμισυ στα αγγλικά!  Υποχρέωση έχει και το σώμα να 
τους το στείλει πίσω και να το βάλουν στη γλώσσα που πρέπει!  Ε, δεν μπορεί οι κατεξοχήν υποστηρικτές της 
συνταγματικής έννομης τάξης να αποδεχτούν τούτο το γεγονός!  Είναι αδιανόητο δηλαδή!  Και διερωτώμαι πώς 
κατατέθηκε και πώς έφτασε ως εδώ.  Είναι απίστευτο δηλαδή!  Η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε.  Μπορεί να 
μην είναι δόκιμο τούτο, διότι ξεκίνησε η συζήτηση, αλλά είναι κατάφωρα και έκδηλα αντισυνταγματικό.  Πώς να 
το πούμε διαφορετικά δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

 Αν έχετε όρεξη, άρχισα και σκέφτομαι για διάλειμμα πλέον, εάν θα πάμε πολλές ώρες, διότι εγώ νόμιζα 
ότι θα κινηθούμε γρήγορα. 

Κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατανοούμε πλήρως… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα εξαρτηθεί από το πώς θα πάμε τα επόμενα δεκαπέντε-είκοσι λεπτά. 

 Παρακαλώ, κύριε Ευσταθίου. 

Κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κατανοούμε πλήρως τους λόγους για τους οποίους έχει γίνει η τροπολογία από τη Συμμαχία και είμαστε 
και εμείς υπέρμαχοι του γεγονότος ότι ο κυπριακός λαός είναι ένας και αυτός, συναποτελείται από τις 
κοινότητες και δε χωρίζεται στις κοινότητες.  Όμως για σκοπούς και μόνο συνταγματικής τάξης θα τηρήσουμε 
αποχή, αν και, επαναλαμβάνω, υιοθετούμε πλήρως το σκεπτικό.  Ο κυπριακός λαός θα πρέπει στο μέλλον -και 
αυτή είναι η ουσία του κυπριακού ζητήματος- να ψηφίζει και να ψηφίζεται αναλόγως των περιπτώσεων πάνω 
σε εθνικό επίπεδο.  Ένας λαός, ένας θεσμός.  

 Όσον αφορά τα υπόλοιπα, υιοθετούμε και εμείς πλήρως την εισήγηση και τη θέση του κ. Περδίκη, αλλά 
και των άλλων συναδέλφων αναφορικά με την απαράδεκτη κατάσταση της νομοθεσίας αναφορικά με τη διπλή 
γλώσσα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 ∆ε θα επαναλάβω όσα ειπώθηκαν προηγουμένως.  Απλά, θα πω ότι εμείς θα στηρίξουμε την 
τροπολογία του κ. Μυλωνά και του κ. Περδίκη, δίνοντας το μήνυμα το οποίο θα έπρεπε ουσιαστικά ολόκληρη η 
Βουλή να δώσει.  Σεβόμενοι τι συνταγματικές ευαισθησίες, εμείς θα στηρίξουμε τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τις κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Συγγνώμη, υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε.   

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν άλλοι;   

 Ο τελευταίος, μάλιστα. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Απλώς, να πω ότι θα στηρίξουμε την τροπολογία του κ. Μυλωνά.  Αυτό μόνο ήθελα να πω.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τις κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ, Συμμαχίας Πολιτών και 
Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, της Συμμαχίας Πολιτών και του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασίας Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 

∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α. Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α), που περιλαμβάνεται στο άρθρο 4 αυτού, της φράσης 
«δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000)» (τρίτη και τέταρτη γραμμή) με τη φράση «δύο χιλιάδων ευρώ (€2.000)» 
και της φράσης «δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000)» (τέταρτη γραμμή) με τη φράση «δύο χιλιάδες ευρώ 
(€2.000)». 

Β. Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (β), που περιλαμβάνεται στο άρθρο 4 αυτού, της φράσης 
«δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000)» (δεύτερη και τρίτη γραμμή) με τη φράση «δύο χιλιάδων ευρώ 
(€2.000)». 

Γ. Με τη διαγραφή του άρθρου 5 αυτού και με την αναρίθμηση, αμέσως μετά, του υφιστάμενου άρθρου 6 
σε άρθρο 5. 

∆. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 7 αυτού της φράσης «δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000)» (τέταρτη 
γραμμή) με τη φράση «δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000)». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε ψήφους εναντίον και δέκα αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Να παρακαλέσω να διαβάσετε την τροπολογία της Συμμαχίας Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Παύλου Μυλωνά εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στο εδάφιο (2) του 
άρθρου 10, που περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 αυτού, του σημείου της άνω και κάτω τελείας (έβδομη γραμμή) 
με το σημείο της τελείας και με τη διαγραφή, αμέσως μετά, της επιφύλαξης αυτού.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που τοποθετήθηκε η κ. Μαύρου, οπόταν…  Επαναλάβετε την ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να επαναλάβουμε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, επανάλαβέ το. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επαναλαμβάνεται η ψηφοφορία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ε γίνεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ε γίνεται.  Εντάξει.   

 Είναι δήλωση πολιτική.  Νομίζω σας καλύπτει, κύριε Λουκαΐδη.   

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν έχει πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε!  ∆εν ολοκληρώθηκε καν η διαδικασία.  Ήσασταν στην αποχή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τωρά…  Έτσι και αλλιώς απορρίπτεται!  Τωρά εννά παίζουμε με τα…  Η τοποθέτηση η πολιτική 
γίνεται… 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 ∆ημιουργείται θέμα εκ του μη όντως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εκ του μη όντως, πράγματι. 

 Ψηλώστε τα χέρια οι του ΑΚΕΛ.  Από το ΑΚΕΛ πόσοι είσαστε παρόντες, να κάνουμε και λίγα 
μαθηματικά; 

 ∆εκαπέντε.   

 Άρα, είναι τριάντα εναντίον και εφτά υπέρ.   

 Πόσες αποχές; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ δεκαπέντε.  Είναι δεκατέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το λοιπόν, παρακαλώ να επαναληφθεί η ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, είκοσι εφτά ψήφους υπέρ και δεκατρείς αποχές, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία;   

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, μια εναντίον και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσουμε να τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ό,τι θέλετε.   

 Να πω κάτι.  Να δοκιμάσουμε με τούτο.  Αν πάμε γρήγορα σε τούτο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να το τελειώσουμε τζιαι τούτο;   

 Να το τελειώσουμε τζιαι τούτο και να κάνουμε διάλειμμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆έκα λεπτά η κάθε ομάδα. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριε Λουκαΐδη.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σε δέκα λεπτά να τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ό,τι θέλετε.  Ό,τι μου πείτε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αλήθεια είναι ότι έχει καθοριστεί χρόνος ομιλίας γι’ αυτό το θέμα από τη Σύσκεψη 
Αρχηγών μέχρι και δέκα λεπτά για τα μεγάλα κόμματα και λιγότερο για τα μικρά.  Εάν δεσμευόμαστε όλοι ότι θα 
επιχειρήσουμε να μειώσουμε το χρόνο ομιλίας, και νομίζω μπορούμε να το κάμουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μπορείτε να μείνετε στα τέσσερα λεπτά; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 …είναι καλύτερα να συνεχίσουμε.  Άλλωστε, η ώρα 11.00 ξεκινήσαμε.  Να μη διακόψουμε, γιατί μετά θα 
αργήσουμε πάρα πολύ, και νομίζω ότι μπορεί να γίνει και να προχωρήσει η διαδικασία ως έχει.   

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εντάξει, ωραία.  Άρα, μένουμε στα τρία-τέσσερα λεπτά.   

 Να κάνουμε μία εξαίρεση όμως, κύριε Λουκαΐδη, για τον πρόεδρο της επιτροπής Άμυνας, που είχε και 
έντονη άποψη για το χρόνο, και να του δώσουμε κάπως παραπάνω χρόνο, πέντε λεπτά, αν θέλει. 

 Τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2016».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοθετήματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μείωση της διάρκειας της πλήρους στρατιωτικής θητείας από είκοσι τέσσερις μήνες σε δεκατέσσερις 
μήνες και τροποποίηση ορισμένων συναφών διατάξεών του για σκοπούς εναρμόνισης των προνοιών του με τη 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2016.  Επιπρόσθετα, 
ρυθμίζονται θέματα που αφορούν την πρόσληψη συμβασιούχων οπλιτών στην Εθνική Φρουρά. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τo νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες:  

 Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Ελένη Μαύρου 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Κάρουλλας Γεώργιος Προκοπίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ελένη Σταύρου Παύλος Μυλωνάς 

 Κώστας Κώστα 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2016.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
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και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας 
και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, ώστε να μειωθεί η 
διάρκεια της πλήρους στρατιωτικής θητείας από είκοσι τέσσερις μήνες, που ισχύει σήμερα, σε δεκατέσσερις 
μήνες και να τροποποιηθούν ορισμένες διατάξεις του, ως αποτέλεσμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας, 
για να εναρμονιστούν με τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 
2016.  Με το ίδιο νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η νομοθετική ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την πρόσληψη 
συμβασιούχων οπλιτών στην Εθνική Φρουρά. 

 Ειδικότερα, με το νόμο που προτείνεται προβλέπονται τα πιο κάτω: 

1. Η παροχή δυνατότητας πρόσληψης στην Εθνική Φρουρά ως οπλιτών με σύμβαση και στις γυναίκες, 
καθώς και σε συγκεκριμένες κατηγορίες προσώπων τα οποία έχουν νόμιμα απαλλαγεί από την 
υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής θητείας ή έχουν απολυθεί οριστικά από την Εθνική Φρουρά για 
ειδικούς οικογενειακούς ή οικονομικούς λόγους με απόφαση του Υπουργού Άμυνας. 

2. Η παροχή δικαιώματος συμμετοχής στη διαδικασία πρόσληψης οπλιτών με σύμβαση και στους 
υπηρετούντες εθνοφρουρούς, των οποίων όμως η πρόσληψη θα τελεί υπό την αίρεση της πλήρωσης 
όλων των απαιτούμενων προϋποθέσεων, περιλαμβανομένης και της εκπλήρωσης της στρατιωτικής 
τους θητείας. 

3. Η εισαγωγή πρόνοιας στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα καθορίζει, με διάταγμά του, τον αριθμό των Εκπαιδευτικών Σειρών Στρατευσίμων 
Οπλιτών (ΕΣΣΟ) κάθε έτους. 

4. Η μείωση της διάρκειας της πλήρους στρατιωτικής θητείας από είκοσι τέσσερις μήνες, που ισχύει 
σήμερα, ως ακολούθως: 

α. Σε δεκατέσσερις μήνες για τους υπόχρεους για κατάταξη με τη 2016 Α΄ ΕΣΣΟ και τις επόμενες 
αυτής ΕΣΣΟ, 

 β. σε δεκαοκτώ μήνες για τους καταταγέντες εθνοφρουρούς με τη 2015 Β΄ ΕΣΣΟ, 

 γ. σε δεκατέσσερις μήνες γι’ αυτούς που ανήκουν σε κλάσεις που έχουν ήδη κληθεί και οι οποίοι 
μέχρι την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου δεν έχουν καταταγεί ή 
επανακαταταγεί για εκπλήρωση της υποχρέωσης από αυτούς θητείας ή εναλλακτικής κοινωνικής 
υπηρεσίας, εφόσον καταταγούν ή επανακαταταγούν στη δύναμη της Εθνικής Φρουράς μέχρι τον 
Ιούλιο του έτους 2019 και, σε περίπτωση που δεν καταταγούν μέχρι την πιο πάνω αναφερόμενη 
ημερομηνία, θα υπέχουν υποχρέωση πρόσθετης θητείας ή εναλλακτικής κοινωνικής υπηρεσίας 
διάρκειας τεσσάρων μηνών, πέραν της πλήρους δεκατετράμηνης θητείας. 

5. α. Η μείωση της διάρκειας της κανονικής και της αναρρωτικής άδειας απουσίας για τους υπόχρεους 
δεκατετράμηνης διάρκειας θητείας ως ακολούθως: 

 Η κανονική άδεια από δύο ημέρες για κάθε πλήρη μήνα πραγματικής θητείας, που ισχύει 
σήμερα, μειώνεται σε μιάμιση ημέρα.  Η εν λόγω άδεια θα χορηγείται στους εθνοφρουρούς 
υποχρεωτικά μετά την ολοκλήρωση της βασικής εκπαίδευσής τους, εφάπαξ ή τμηματικά, και 
μέχρι τη συμπλήρωση δώδεκα μηνών θητείας για τους υπόχρεους πλήρους θητείας και 
πέντε μηνών θητείας για τους υπόχρεους εξάμηνης θητείας, αντίστοιχα.  Σημειώνεται ότι, σε 
περίπτωση σπουδών εθνοφρουρών των οποίων τα μαθήματα αρχίζουν πριν από τη 
συμπλήρωση της καθοριζόμενης διάρκειας της θητείας τους, είναι δυνατό να τους χορηγείται 
κανονική άδεια μέχρι το τέλος της διάρκειας της θητείας τους. 

 Η αναρρωτική άδεια από είκοσι τέσσερις ημέρες για κάθε δώδεκα πλήρεις μήνες θητείας 
μειώνεται σε είκοσι ημέρες για το σύνολο της πλήρους θητείας.   

β. Η διαφοροποίηση της διάρκειας της κανονικής και της αναρρωτικής άδειας απουσίας για τους 
εθνοφρουρούς που αναγνωρίζονται ως αντιρρησίες συνείδησης και εκπληρώνουν εναλλακτική 
κοινωνική υπηρεσία ως ακολούθως: 

 Η κανονική άδεια ανάπαυσης μειώνεται από δύο ημέρες για κάθε μήνα υπηρεσίας σε 
μιάμιση ημέρα.   

 Η αναρρωτική άδεια καθορίζεται μέχρι είκοσι επτά ημέρες για δεκαεννέα πλήρεις μήνες 
υπηρεσίας, η οποία σε περίπτωση υπηρεσίας μικρότερης διάρκειας θα μειώνεται ανάλογα.   

Σημειώνεται ότι για τον υπολογισμό της συνολικά δικαιούμενης κανονικής και αναρρωτικής άδειας 
κλάσμα ημέρας ίσο με το ½ θα λογίζεται ως μια ημέρα, ενώ κλάσμα ημέρας μικρότερο του ½ θα 
αγνοείται. 
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 γ. Η τιμητική άδεια, η οποία χορηγείται για διακεκριμένες πράξεις εθνοφρουρών κατά τη διάρκεια της 
θητείας τους, μειώνεται από είκοσι ημέρες σε δέκα ημέρες. 

6. Η μείωση της προσαύξησης στη διάρκεια πλήρους ή μειωμένης στρατιωτικής θητείας ή εναλλακτικής 
υπηρεσίας ως ακολούθως: 

α. Η προσαύξηση στη διάρκεια της θητείας αυτών που εκπληρώνουν ειδική στρατιωτική θητεία 
μειώνεται από οκτώ μήνες σε τέσσερις μήνες. 

 β. Η προσαύξηση στη διάρκεια της εναλλακτικής στρατιωτικής θητείας των στρατευσίμων που 
αναγνωρίζονται ως αντιρρησίες συνείδησης μειώνεται από πέντε, τέσσερις και τρεις μήνες, 
ανάλογα με την υποχρέωσή τους για εκπλήρωση πλήρους ή μειωμένης θητείας, σε τέσσερις, 
τρεις και δύο μήνες, αντίστοιχα. 

 γ. Η προσαύξηση στη διάρκεια της εναλλακτικής κοινωνικής θητείας των στρατευσίμων που 
αναγνωρίζονται ως αντιρρησίες συνείδησης μειώνεται από εννέα, οκτώ και επτά μήνες, ανάλογα 
με την υποχρέωσή τους για εκπλήρωση πλήρους ή μειωμένης θητείας, σε πέντε, τέσσερις και 
τρεις μήνες, αντίστοιχα.   

7. Η εισαγωγή προσωρινών διατάξεων για τους εθνοφρουρούς οι οποίοι υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά 
κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου.  Ειδικότερα, με βάση τις εν λόγω 
διατάξεις, η προσαύξηση στη θητεία τους, λόγω του ότι εκπληρώνουν ειδική στρατιωτική θητεία ή έχουν 
αναγνωριστεί ως αντιρρησίες συνείδησης, καθώς και τα χρονικά όρια των αδειών απουσίας τους θα 
συνεχίσουν να είναι τα καθοριζόμενα στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.   

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Άμυνας, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή έπειτα από 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2016, με την οποία εγκρίθηκε το Σχέδιο 
Αναδιοργάνωσης και Εκσυγχρονισμού της Εθνικής Φρουράς, στο οποίο προβλέπεται μεταξύ άλλων η μείωση 
της διάρκειας της πλήρους στρατιωτικής θητείας.  Στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όπως ο ίδιος δήλωσε, 
περιλαμβάνονται τροποποιήσεις της βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε αφενός να ρυθμιστούν οι στρατολογικές 
μεταβολές που συνεπάγεται η μείωση της στρατιωτικής θητείας στους δεκατέσσερις μήνες και αφετέρου να 
εισαχθούν ρυθμίσεις που αφορούν τις προσλήψεις των συμβασιούχων οπλιτών που θα προσληφθούν στην 
Εθνική Φρουρά ως αποτέλεσμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας.   

 Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο ίδιος, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου παρέχεται η δυνατότητα να 
προσλαμβάνονται στην Εθνική Φρουρά και γυναίκες, καθώς και άνδρες οι οποίοι δεν είχαν εκπληρώσει τη 
στρατιωτική τους θητεία και οι οποίοι νόμιμα έχουν απαλλαγεί από την υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής 
θητείας, καθώς και πρόσωπα που απολύθηκαν από την Εθνική Φρουρά για ειδικούς οικογενειακούς ή 
οικονομικούς λόγους.  Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες 
παρέχεται δικαίωμα συμμετοχής στη διαδικασία πρόσληψης οπλιτών με σύμβαση σε υπηρετούντες 
εθνοφρουρούς, των οποίων όμως η πρόσληψη θα τελεί υπό την αίρεση της εκπλήρωσης της στρατιωτικής 
τους θητείας.  Παράλληλα, προβλέπεται σταδιακή μείωση της πλήρους στρατιωτικής θητείας σε δεκαοκτώ 
μήνες για τους καταταγέντες εθνοφρουρούς με την 2015 Β΄ ΕΣΣΟ, σε δεκατέσσερις μήνες για τους 
καταταγέντες εθνοφρουρούς με την 2016 Α΄ ΕΣΣΟ και με τις επόμενες αυτής ΕΣΣΟ με σκοπό τη διατήρηση της 
επιχειρησιακής ετοιμότητας της Εθνικής Φρουράς.  Περαιτέρω, προβλέπεται στρατιωτική θητεία διάρκειας 
δεκατεσσάρων μηνών γι’ αυτούς που ανήκουν σε κλάσεις που έχουν ήδη κληθεί και δεν έχουν καταταγεί ή 
επανακαταταγεί για εκπλήρωση της υποχρέωσης της θητείας τους, νοουμένου ότι θα καταταγούν στην Εθνική 
Φρουρά μέχρι τον Ιούλιο του 2019.  Σε περίπτωση όμως που δεν έχουν καταταγεί εντός της εν λόγω 
προθεσμίας, προβλέπεται η υποχρέωση πρόσθετης στρατιωτικής θητείας τεσσάρων μηνών, πέραν της 
πλήρους δεκατετράμηνης θητείας.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, η εν λόγω ρύθμιση στοχεύει στην παροχή 
κινήτρων σε στρατευσίμους που δεν έχουν καταταγεί ή έχουν διακόψει τη θητεία τους, ώστε να καταταγούν και 
να εκπληρώσουν τη στρατιωτική τους θητεία στην Εθνική Φρουρά.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, μειώνεται η προσαύξηση στη διάρκεια πλήρους ή 
μειωμένης στρατιωτικής θητείας όλων όσοι εκπληρώνουν ειδική στρατιωτική θητεία, καθώς και η προσαύξηση 
στη διάρκεια της εναλλακτικής στρατιωτικής θητείας των αντιρρησιών συνείδησης ανάλογα με την κατηγορία 
στην οποία ανήκουν.   

 Πέραν των πιο πάνω, με το νομοσχέδιο τροποποιούνται οι διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας που καθορίζουν τον αριθμό της κανονικής, της αναρρωτικής και της τιμητικής άδειας των 
εθνοφρουρών. 

 Σε σχέση με τους οπλίτες οι οποίοι έχουν καταταγεί στην Εθνική Φρουρά με την 2014 Β΄ ΕΣΣΟ και οι 
οποίοι θα υπηρετήσουν στρατιωτική θητεία για είκοσι τέσσερις μήνες και όχι μειωμένη θητεία, ο Υπουργός 
Άμυνας δήλωσε ότι η πολιτεία κατανοεί την πικρία τους και εκφράζει την ευγνωμοσύνη της για την προσφορά 
τους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω επεξηγήσεις 
από τον Υπουργό Άμυνας και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς και ενημερώθηκαν σε σχέση με τις πρόνοιες 
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του νομοσχεδίου που αφορούν τη μείωση της θητείας, καθώς και σε σχέση με θέματα που αφορούν τους 
συμβασιούχους οπλίτες, όπως είναι τα καθήκοντά τους, η εκπαίδευση της οποίας θα τυγχάνουν, το ωράριο 
υπηρεσίας τους, ο τρόπος τοποθέτησής τους στις διάφορες μονάδες της Εθνικής Φρουράς, καθώς και θέματα 
ανέλιξής τους. 

 Περαιτέρω, στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν τα πιο κάτω 
ζητήματα:  

1. ∆εδομένου ότι η μείωση της στρατιωτικής θητείας έγινε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, η κυβέρνηση θα μπορούσε να 
καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδιο στο οποίο να περιλαμβάνονται πρόνοιες που να αφορούν μόνο την 
πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών, ενώ τα συνεπακόλουθα με τη μείωση της θητείας θέματα να 
αφεθούν να ρυθμιστούν επίσης με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

2. Η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη μείωση της στρατιωτικής θητείας θα έπρεπε να είχε 
προηγηθεί της εξαγγελίας για μείωση της στρατιωτικής θητείας από την κυβέρνηση και παράλληλα θα 
έπρεπε να είχαν θεσπιστεί κανονισμοί που να ρυθμίζουν τα σχετικά με τους συμβασιούχους οπλίτες 
θέματα πριν από την πρόσληψή τους. 

3. Ο τρόπος κατάταξης των υποψήφιων συμβασιούχων οπλιτών για σκοπούς πρόσληψής τους απαιτείται 
να επανεξεταστεί, έτσι ώστε να τροποποιηθούν τα κριτήρια που έχουν τεθεί κατά τρόπο που να 
λαμβάνονται υπόψη και τα εξειδικευμένα προσόντα, οι γνώσεις τους, η σωματική και η στρατιωτική τους 
ικανότητα, η προϋπηρεσία τους στην Εθνική Φρουρά ως βαθμοφόρων ή ως μελών των ειδικών 
δυνάμεων ή των καταδρομών και όχι να αποτελεί μοναδικό κριτήριο ο βαθμός του απολυτηρίου τους.   

4. Οι συμβασιούχοι οπλίτες απαιτείται να υπόκεινται σε αξιολόγηση για την ανανέωση του συμβολαίου 
τους και ακολούθως, στη βάση κριτηρίων που θα εισαχθούν, να απονέμεται σε ορισμένους από αυτούς 
ο βαθμός του λοχία, ώστε να μην επηρεαστεί η ιεραρχία της Εθνικής Φρουράς. 

5. Η προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο απαγόρευση χορήγησης της κανονικής άδειας στους εθνοφρουρούς 
κατά τους τελευταίους δύο μήνες της θητείας τους ενδεχομένως να δημιουργήσει πρόβλημα, στις 
περιπτώσεις όπου για σοβαρούς λόγους η άδεια αυτή θα απαιτείται να τους χορηγηθεί κατά το εν λόγω 
χρονικό διάστημα.   

6. Αναφορικά με ορισμένες κατηγορίες εθνοφρουρών, όπως είναι οι ορφανοί, οι πολύτεκνοι ή οι κάτοικοι 
εξωτερικού, οι οποίοι με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας έχουν υποχρέωση εκπλήρωσης 
μειωμένης στρατιωτικής θητείας, απαιτείται να τύχουν περαιτέρω μείωσης της θητείας τους. 

7. Σε σχέση με τον αριθμό των 3 000 συμβασιούχων οπλιτών που θα προσληφθούν, η επάρκεια του 
αριθμού αυτού, κατά πόσο δηλαδή αυτός είναι ικανοποιητικός, ώστε να μην επηρεαστεί η επιχειρησιακή 
ικανότητα της Εθνικής Φρουράς.  

 Ο Υπουργός Άμυνας, σχολιάζοντας τα πιο πάνω ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, 
δήλωσε τα πιο κάτω: 

1. Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή με στόχο την εναρμόνιση ορισμένων διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 
25 Φεβρουαρίου 2016, που αφορά τη μείωση της στρατιωτικής θητείας, καθώς και την τροποποίηση 
των διατάξεών της που απορρέουν από την εν λόγω απόφαση και αφορούν στρατολογικά θέματα.  
Ειδικότερα, οι συνεπακόλουθες στρατολογικές μεταβολές αφορούν τη διάρκεια της ειδικής στρατιωτικής 
θητείας, της εναλλακτικής στρατιωτικής και κοινωνικής θητείας, τη μείωση της κανονικής και της 
τιμητικής άδειας των εθνοφρουρών, καθώς και τις άδειες των αντιρρησιών συνείδησης.  Περαιτέρω, στο 
νομοσχέδιο περιλαμβάνονται ορισμένες μεταβατικές διατάξεις σε σχέση με τους υπηρετούντες κατά το 
χρόνο εφαρμογής της μείωσης της θητείας εθνοφρουρούς.  Συνεπώς, θέση του Υπουργείου Άμυνας 
είναι πως το νομοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί από τη Βουλή, για να τροποποιηθούν οι διατάξεις της 
βασικής νομοθεσίας που ρυθμίζουν τα πιο πάνω θέματα ως αποτέλεσμα της μείωσης της στρατιωτικής 
θητείας από το Υπουργικό Συμβούλιο.   

2. Η μη κατάθεση κανονισμών στη Βουλή που να ρυθμίζουν τα επιμέρους θέματα που αφορούν τους 
συμβασιούχους οπλίτες που πρόκειται να προσληφθούν οφείλεται στο γεγονός ότι ο περί Εθνικής 
Φρουράς Νόμος δεν περιλαμβάνει διάταξη με την οποία να εξουσιοδοτείται η έκδοση τέτοιων 
κανονισμών.  Για το θέμα των συμβασιούχων οπλιτών έχει δημοσιευθεί με ανάρτηση στο διαδίκτυο η 
σχετική σύμβαση, στην οποία προβλέπονται όλοι οι όροι που αφορούν την απασχόλησή τους.  Ωστόσο, 
το Υπουργείο Άμυνας θα προβεί στην ετοιμασία κανονισμών που θα ρυθμίζουν όλα τα σχετικά με τους 
συμβασιούχους οπλίτες θέματα, κανονισμοί οι οποίοι αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή με την 
έναρξη των εργασιών της μετά τη λήξη των θερινών διακοπών του σώματος.  

3. Η εισαγωγή οποιουδήποτε νέου κριτηρίου μετά τη δημοσιοποίηση της προκήρυξης για πρόσληψη των 
συμβασιούχων οπλιτών θα δημιουργήσει νομικά προβλήματα, γι’ αυτό στο στάδιο αυτό δεν μπορεί να 
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υπάρξει οποιαδήποτε διαφοροποίηση σε σχέση με τα κριτήρια που έχουν δημοσιοποιηθεί.  Η κατάταξη 
υποψήφιων συμβασιούχων οπλιτών με βάση το βαθμό του απολυτηρίου τους συνιστά διαφανή και 
αξιοκρατική διαδικασία, η οποία δε θα επιδέχεται οποιαδήποτε αμφισβήτηση.  Ωστόσο, το ΓΕΕΦ 
προβαίνει σε όλες τις διαδικασίες για την υποδοχή των συμβασιούχων οπλιτών, ώστε να αξιοποιηθούν 
και να τοποθετηθούν οι επιτυχόντες ανάλογα με τις γνώσεις τους, τη σωματική και τη φυσική τους 
κατάσταση και την επαγγελματική τους εμπειρία σε διάφορες μονάδες.   

4. Η πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών στο βαθμό του δεκανέα και ακολούθως η απονομή σε αυτούς 
του βαθμού του λοχία αποφασίστηκε στη βάση καθαρά επιχειρησιακών κριτηρίων, για να είναι ιεραρχικά 
ανώτεροι από τους κληρωτούς οπλίτες.   

5. Σε σχέση με την άποψη που διατυπώθηκε ότι με την απονομή του βαθμού του λοχία στους 
συμβασιούχους οπλίτες θα επηρεαστεί η ιεραρχία της Εθνικής Φρουράς, γιατί ο αριθμός των οπλιτών 
που θα φέρουν τον εν λόγω βαθμό θα είναι πολύ μεγαλύτερος αναλογικά από τον αριθμό των 
εθνοφρουρών με κατώτερο βαθμό, επισημαίνεται ότι αυτό αποφασίστηκε με βάση καθαρά επιχειρησιακά 
κριτήρια, ώστε οι συμβασιούχοι οπλίτες να είναι ιεραρχικά ανώτεροι από τους κληρωτούς οπλίτες, αφού 
ο χρόνος υπηρεσίας τους θα είναι πολύ μεγαλύτερος από το χρόνο υπηρεσίας των κληρωτών οπλιτών.  
Η ανέλιξή τους θα γίνεται στη βάση της αξιολόγησής τους από τους διοικητές τους ή ενδεχομένως έπειτα 
από υποβολή τους σε εξετάσεις, ανάλογα με τις αποφάσεις που θα ληφθούν από το ΓΕΕΦ για το θέμα 
αυτό, και θα ανελίσσεται ένας αριθμός από αυτούς στο βαθμό του λοχία στη βάση του υπό μελέτη 
εξορθολογισμού της συνολικής πυραμίδας της Εθνικής Φρουράς, που θα συζητηθεί με το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Το θέμα της ανέλιξης των συμβασιούχων οπλιτών θα αποτελέσει αντικείμενο των 
κανονισμών που θα κατατεθούν στη Βουλή για τη ρύθμιση των διάφορων θεμάτων των συμβασιούχων 
οπλιτών.   

6. Σε σχέση με την πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία προβλέπεται ότι οι εθνοφρουροί δε θα μπορεί 
να λαμβάνουν την κανονική άδειά τους μετά την παρέλευση των δώδεκα μηνών θητείας τους, αυτό 
αποφασίστηκε για υπηρεσιακούς λόγους, έτσι ώστε να μη δημιουργούνται κενά στελέχωσης των 
μονάδων κατά την εναλλαγή μεταξύ των ΕΣΣΟ.  Με την ολοκλήρωση της αναδιοργάνωσης και της νέας 
δομής δυνάμεων θα μελετηθούν όλα τα θέματα, συμπεριλαμβανομένου του υπό αναφορά, και, αν 
υπάρχει δυνατότητα, θα είναι δυνατό να τους παραχωρείται η κανονική άδειά τους και σε χρονικό 
διάστημα μεταγενέστερο των δώδεκα μηνών.   

7. Σε σχέση με τους ορφανούς, τους πολύτεκνους και τις άλλες κατηγορίες στρατευσίμων, οι οποίοι με 
βάση την ισχύουσα νομοθεσία είναι δικαιούχοι μειωμένης θητείας, δεν καθίσταται εφικτό στο παρόν 
στάδιο να τους παραχωρηθεί περαιτέρω μείωση, παρ’ όλο που αντιμετωπίζονται από όλους με μεγάλη 
ευαισθησία, γιατί πρέπει να παραχωρηθεί αναλογικά μείωση της θητείας και σε άλλες κατηγορίες που 
επίσης έχουν δικαίωμα σε μειωμένη θητεία.  ∆ιαφορετικά, θα υπάρξει άνιση μεταχείριση μεταξύ των εν 
λόγω κατηγοριών.  Ωστόσο, με τροποποίηση της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου που αφορά τη 
μείωση της θητείας οι εν λόγω κατηγορίες εθνοφρουρών θα πιστώνονται με περισσότερα μόρια, ώστε 
να τυγχάνουν ευνοϊκής μεταχείρισης και να τοποθετούνται στη φρουρά της επιθυμίας τους, για να μην 
ταλαιπωρούνται.  Το Υπουργείο Άμυνας μετά την ολοκλήρωση της νέας δομής δυνάμεων θα μελετήσει 
σφαιρικά όλα τα πιο πάνω θέματα και, αν υπάρξει δυνατότητα, θα επεκταθεί περαιτέρω η μείωση της 
θητείας σε ορισμένες κατηγορίες.   

8. Με την πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών διασφαλίζεται το αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς, γιατί 
θα αντικατασταθούν 3 000 κληρωτοί οπλίτες από 3 000 συμβασιούχους οπλίτες, οι οποίοι θα είναι όλοι 
σωματικής ικανότητας Ι-1 και Ι-2, σε αντίθεση με τους 3 000 κληρωτούς που υπηρετούν σήμερα, από 
τους οποίους οι 500 έχουν σωματική ικανότητα Ι-3 και Ι-4 και οι οποίοι στην πλειοψηφία τους είναι 
άοπλοι.   

 Ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς ενημέρωσε την επιτροπή αναφορικά με την εκπαίδευση της οποίας θα 
τυγχάνουν οι συμβασιούχοι οπλίτες, το ωράριο υπηρεσίας τους, τον τρόπο τοποθέτησής τους στις διάφορες 
μονάδες της Εθνικής Φρουράς, την ανέλιξή τους, καθώς και για τις προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις 
που αφορούν τις άδειες των εθνοφρουρών.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας δήλωσε ότι οι διάφορες εισηγήσεις που υποβλήθηκαν 
από μέλη της επιτροπής σε σχέση τόσο με τους συμβασιούχους οπλίτες όσο και με την παραχώρηση 
περαιτέρω μείωσης της θητείας σε ορισμένες κατηγορίες εθνοφρουρών θα μελετηθούν αρμοδίως. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι η υπηρεσία της προέβη στη 
νομοτεχνική επεξεργασία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και μελέτησε τις συμβάσεις που έχουν ετοιμαστεί σε 
σχέση με τους συμβασιούχους οπλίτες που θα προσληφθούν στην Εθνική Φρουρά στα πλαίσια της μείωσης 
της στρατιωτικής θητείας.  Περαιτέρω, σχολιάζοντας ορισμένα ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, 
δήλωσε τα πιο κάτω: 

1. Οι υπηρετούντες οπλίτες με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει την Εθνική 
Φρουρά δε θα μπορούσε να είναι υποψήφιοι, για να προσληφθούν ως συμβασιούχοι οπλίτες, λόγω 
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ρητής διάταξης που περιλαμβάνεται σε αυτήν, όπου τίθεται ως προϋπόθεση η εκπλήρωση από αυτούς 
της στρατιωτικής τους θητείας, παρ’ όλο που το Υπουργείο Άμυνας ήθελε να τους παραχωρήσει το 
δικαίωμα να μπορούν να υποβάλουν σχετική αίτηση.   

Σε σχέση με τις γυναίκες, επειδή με βάση την υπό αναφορά διάταξη της ισχύουσας νομοθεσίας, η οποία 
προβλέπει ότι, για να προσληφθεί κάποιος ως οπλίτης με σύμβαση στην Εθνική Φρουρά, πρέπει να έχει 
εκπληρώσει τη στρατιωτική του θητεία, αυτές επίσης δεν μπορούσε να είναι υποψήφιες.  Τα εν λόγω 
ζητήματα επιλύονται με τροποποίηση που περιλαμβάνεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

2. Σε σχέση με την άποψη που διατυπώθηκε από μέλη της επιτροπής ότι πριν από την πρόσληψη των 
συμβασιούχων οπλιτών θα έπρεπε να είχαν θεσπιστεί κανονισμοί με τους οποίους να ρυθμίζονται τα 
διάφορα θέματα που τους αφορούν, η θέση της Νομικής Υπηρεσίας είναι ότι με βάση τον περί Εθνικής 
Φρουράς Νόμο δεν απαιτείται η θέσπιση τέτοιων κανονισμών, για να θεωρηθεί νόμιμη η διαδικασία της 
πρόσληψης των συμβασιούχων οπλιτών.  Ειδικότερα, με βάση τη σχετική διάταξη του εν λόγω νόμου η 
διαδικασία πρόσληψης των οπλιτών που προσλαμβάνονται με σύμβαση, τα απαιτούμενα προσόντα, οι 
όροι και η διάρκεια της υπηρεσίας τους, καθώς και τα καθήκοντα που εκτελούν καθορίζονται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, έπειτα από πρόταση του Υπουργού Άμυνας.  Στη βάση της εν λόγω διάταξης ο 
αρμόδιος υπουργός, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, έχει συντάξει τη σχετική προκήρυξη για την 
πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών, η οποία αναρτήθηκε στο διαδίκτυο.   

3. Η διάρκεια της στρατιωτικής θητείας καθορίζεται σε σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που διέπει 
την Εθνική Φρουρά, η οποία προβλέπει τη διάρκεια τόσο της πλήρους στρατιωτικής θητείας όσο και της 
μειωμένης θητείας.  Περαιτέρω, με την εν λόγω νομοθεσία παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, μετά από πρόταση του Υπουργού Άμυνας, να μειώνει τη διάρκεια της στρατιωτικής θητείας 
για ορισμένες ή όλες τις κατηγορίες στρατευσίμων ή εθνοφρουρών, όταν συντρέχουν εξαιρετικές 
περιστάσεις ή όταν οι στρατιωτικές ανάγκες το επιτρέπουν ή το επιβάλλουν λόγοι δημόσιου 
συμφέροντος, διατάξεις οι οποίες θεσπίστηκαν σύμφωνα με το άρθρο 54 του συντάγματος, στο οποίο 
προβλέπεται μεταξύ άλλων ότι η ασκούμενη από το Υπουργικό Συμβούλιο εκτελεστική εξουσία 
περιλαμβάνει την άμυνα και την ασφάλεια της ∆ημοκρατίας.   

Στη βάση των πιο πάνω, η Νομική Υπηρεσία εισηγήθηκε στο Υπουργείο Άμυνας να καταθέσει 
τροποποιητικό νομοσχέδιο στη Βουλή με το οποίο μεταξύ άλλων να τροποποιείται και η διάταξη της 
βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τη διάρκεια της στρατιωτικής θητείας σε είκοσι τέσσερις μήνες.   

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της υποστήριξαν πως 
με βάση την ισχύουσα νομοθεσία παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να μειώνει τη στρατιωτική 
θητεία υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται σε αυτή.  Συναφώς, τέθηκε από αυτούς το ερώτημα κατά πόσο 
θα δημιουργηθούν οποιαδήποτε νομικά προβλήματα, σε περίπτωση που η Βουλή αποφασίσει να μην 
προωθήσει για ψήφιση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τη μείωση της θητείας, δεδομένου ότι με 
βάση τις πρόνοιες του συντάγματος και της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας το Υπουργικό Συμβούλιο 
έχει εξουσία να μειώνει τη στρατιωτική θητεία με την εφαρμογή σχετικής απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Επιπρόσθετα, τέθηκε το ερώτημα κατά πόσο θα μπορούσε η Βουλή με σχετική τροποποίησή της 
επί της βασικής νομοθεσίας να παραχωρήσει στο Υπουργικό Συμβούλιο εξουσία να καθορίζει αναλογικά τον 
αριθμό ημερών της κανονικής άδειας απουσίας, της αναρρωτικής και της τιμητικής άδειας, ως αποτέλεσμα της 
μείωσης της στρατιωτικής θητείας, καθώς και της διάρκειας της θητείας των αντιρρησιών συνείδησης.   

 Σχολιάζοντας την πιο πάνω θέση που εκφράστηκε από μέλη της επιτροπής, η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας υποστήριξε πως θα αποτελεί παραδοξότητα οι διατάξεις της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας να αναφέρουν ότι η διάρκεια της στρατιωτικής θητείας είναι είκοσι τέσσερις μήνες, ενώ με 
βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η χρονική διάρκεια αυτής είναι δεκατέσσερις μήνες.  
Συναφώς, δήλωσε πως, σε περίπτωση που δεν ψηφιστεί το νομοσχέδιο από τη Βουλή και δεν τροποποιηθεί ο 
νόμος που διέπει την Εθνική Φρουρά, η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μείωση της στρατιωτικής 
θητείας θα είναι μετέωρη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρός της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε πως, παρ’ όλο που το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ συμφωνεί στην ανάγκη μείωσης της στρατιωτικής θητείας, έχει την 
άποψη πως, με βάση τις πρόνοιες του συντάγματος, αλλά και της βασικής νομοθεσίας που διέπει την 
Εθνική Φρουρά, το Υπουργικό Συμβούλιο έχει την αποκλειστική αρμοδιότητα της ρύθμισής της.  Ως εκ 
τούτου, υιοθετεί μόνο τις πρόνοιες του νομοσχεδίου οι οποίες ρυθμίζουν τα θέματα που αφορούν την 
πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών.    

Σε σχέση με τις στρατολογικές μεταβολές που απαιτείται να επέλθουν ως αποτέλεσμα της μείωσης της 
θητείας, ο πρόεδρος της επιτροπής εισηγείται την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου με την 
εισαγωγή σε αυτό πρόνοιας, ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να αποφασίζει 
αναλογικά για οποιεσδήποτε στρατολογικές μεταβολές συνεπάγεται η μείωση της θητείας.   



 
 

177 
 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν πως συμφωνούν με το Σχέδιο Αναδιοργάνωσης και Εκσυγχρονισμού της Εθνικής Φρουράς 
και την περιλαμβανόμενη σε αυτό μείωση της στρατιωτικής θητείας, που εγκρίθηκε με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Οι ίδιοι βουλευτές σημειώνουν επίσης ότι η μείωση της στρατιωτικής θητείας 
αποτελεί διαχρονικό αίτημα της κοινωνίας το οποίο υλοποιείται, γι’ αυτό και υιοθετούν τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν πως πάγια θέση του κόμματός τους είναι η μείωση της στρατιωτικής θητείας.  Για το θέμα αυτό 
είχε κατατεθεί κατά τη διάρκεια της προηγούμενης διακυβέρνησης σχετική πρόταση στη Βουλή για 
διαβούλευση με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, η οποία δεν είχε υιοθετηθεί.  Περαιτέρω, η κοινοβουλευτική 
τους ομάδα έχει την άποψη πως τα θέματα της άμυνας πρέπει να αποφασίζονται με συναίνεση μεταξύ 
όλων των πολιτικών κομμάτων, γι’ αυτό και θα έπρεπε η κυβέρνηση να διαβουλευθεί και να ακούσει τις 
απόψεις τους πριν από τη λήψη από αυτή της απόφασης, μονομερώς, και την εξαγγελία για μείωση της 
στρατιωτικής θητείας. 

Ωστόσο, όπως οι ίδιοι βουλευτές δήλωσαν, η κοινοβουλευτική τους ομάδα, λαμβάνοντας υπόψη και την 
πιο πάνω θέση που εξέφρασε στην επιτροπή η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, τάσσεται υπέρ 
της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, επιφυλάσσοντας παράλληλα το δικαίωμά της να καταθέσει 
σχετικές τροπολογίες.   

Πέραν των πιο πάνω, δήλωσαν ότι, λόγω της άρνησης της κυβέρνησης να ενημερώσει τη Βουλή για το 
περιεχόμενο της μελέτης που εκπονήθηκε από το ΓΕΕΦ σε σχέση με τη μείωση της στρατιωτικής 
θητείας, την αποκλειστική ευθύνη για την υλοποίηση της απόφασης για μείωση της θητείας και τη 
διατήρηση του αξιόμαχου και της επιχειρησιακής ικανότητας της Εθνικής Φρουράς φέρει η κυβέρνηση 
και όχι η Βουλή.   

4. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν 
ότι, παρ’ όλο που συμφωνούν με τη μείωση της στρατιωτικής θητείας, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν 
επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

5. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Αλληλεγγύης δήλωσε πως η Αλληλεγγύη τάσσεται υπέρ της 
μείωσης της στρατιωτικής θητείας, νοουμένου ότι δε θα επηρεαστεί το αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς, 
θέμα για το οποίο απαιτείται απόφαση από στρατιωτικούς αρμοδίους, που κατέχουν την απαραίτητη 
τεχνογνωσία και μπορούν να αξιολογήσουν και να αποφασίσουν επί τούτου σε συνεργασία με το 
αρμόδιο υπουργείο.    

6. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών δήλωσε πως η Συμμαχία Πολιτών στηρίζει 
την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μείωση της θητείας, ωστόσο θεωρεί πως αυτή γίνεται 
χωρίς να έχει προηγηθεί οποιαδήποτε διαβούλευση με τις πολιτικές δυνάμεις και χωρίς την απαραίτητη 
διασφάλιση σημαντικών παραμέτρων ενίσχυσης της Εθνικής Φρουράς.  Επίσης, θεωρεί πως με τη 
μονομερή απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο, ως το αρμόδιο με βάση το σύνταγμα όργανο, έχει και 
την ευθύνη αναφορικά τόσο με τις προσλήψεις των συμβασιούχων οπλιτών-υπαξιωματικών όσο και με 
όλα τα θέματα που απορρέουν από τη μείωση της θητείας.    

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, κατά πλειοψηφία των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θα ήθελα για κάτι διαδικαστικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Επί του συγκεκριμένου.   

 Κύριε Πρόεδρε, μια οφειλόμενη παρατήρηση.  Όπως γνωρίζετε πολύ καλά από τη μακρά σας εμπειρία, 
ό,τι καταγράφεται σε ημερήσιες διατάξεις, σε εκθέσεις και λέγεται στην ολομέλεια είναι ενδεικτικό των 
προθέσεών μας και ενώπιον δικαστηρίων.  ∆εν υπάρχει σκοπιμότητα, αλλά δεν είναι σωστό να υπάρχει 
επεξήγηση ότι ψηφίζουμε ως Βουλή για σκοπούς εναρμόνισης με απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου.  Αυτό 
λέει η επεξήγηση.  Πόσω μάλλον που υπάρχουν… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να το μεταφέρουμε, εντάξει. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πόσω μάλλον που υπάρχουν τροπολογίες.  Επομένως, αυτό γενικά να προσεχτεί.  Είναι θέμα καθαρά 
διάκρισης εξουσιών και σεβασμού σε αυτό το σώμα. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, είχε λεχθεί στη Σύσκεψη Αρχηγών και νομίζω συμφωνήθηκε ότι θα έμπαιναν ξεχωριστά 
και τα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, ναι.  Έχουμε συνεννόηση.  Θα έρθει, θα το παρακολουθήσει. 

 Ομιλητές; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ:   

 Από εμάς ο κ. Κάρουλλας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Σηκώστε τα χέρια οι ομιλητές, για να τους καταγράψουμε, να μη ζητούμε συνέχεια...  Ποιοι θα μιλήσετε;  
Ψηλώστε τα χέρια. 

 Έχεις το λόγο, κύριε Κώστα.  Παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ για πολλοστή φορά επαναλαμβάνουμε ότι έχουμε ως πάγια, διαχρονική πολιτική μας θέση ότι 
η μείωση της ομολογουμένως μεγάλης στρατιωτικής θητείας είναι αναγκαία, γιατί θα λύσει πολλά προβλήματα 
και κυρίως θα περιορίσει το απαράδεκτο φαινόμενο της φυγοστρατίας.  Επίσης, εδώ και χρόνια τονίζουμε ότι η 
μείωση θα πρέπει να βασίζεται σε επιστημονικές και τεκμηριωμένες μελέτες και ότι αυτή δεν πρέπει να 
επηρεάζει αρνητικά το αξιόμαχο και την επιχειρησιακή ικανότητα της Εθνικής Φρουράς.   

 Υπενθυμίζουμε ξανά ότι επί προηγούμενης κυβέρνησης και με υπουργό Άμυνας τον αείμνηστο Κώστα 
Παπακώστα το ΓΕΕΦ ετοίμασε μια επιστημονική και ολοκληρωμένη μελέτη για την αναδιοργάνωση της 
Εθνικής Φρουράς και τη μείωση της θητείας, την οποία υιοθέτησε το υπουργείο.  Μελέτη η οποία απαξιώθηκε 
και δεν αφέθηκε να προχωρήσει από όλες τις πολιτικές δυνάμεις πλην του ΑΚΕΛ, με τις οποίες η προηγούμενη 
κυβέρνηση έκανε αυτό που δεν έγινε τώρα, δηλαδή ενημέρωση και διαβούλευση.   

 Σήμερα η κυβέρνηση ξαφνικά, χωρίς να ενημερώσει την επιτροπή Άμυνας της Βουλής, χωρίς να 
διαβουλευθεί με τις υπόλοιπες πλην του ∆ΗΣΥ πολιτικές δυνάμεις, αποφασίζει να προχωρήσει στη μείωση της 
θητείας άρον άρον, χωρίς να τροποποιήσει τη σχετική νομοθεσία, χωρίς να θεσπίσει κανονισμούς για τους 
συμβασιούχους οπλίτες, χωρίς να ολοκληρωθεί η αναδιοργάνωση της Εθνικής Φρουράς, χωρίς να 
προχωρήσει η αγορά εκείνων των συστημάτων και μέσων που απαιτούνται.  Το πιο ειρωνικό όμως είναι το 
γεγονός ότι ο ίδιος ο υπουργός στην εκ των υστέρων ενημέρωση της Βουλής για την απόφαση αυτή ανέφερε 
ότι η απόφαση αυτή λήφθηκε με βάση και τη μελέτη που είχε ετοιμάσει ο αείμνηστος Κώστας Παπακώστας και 
την οποία τότε ο ∆ΗΣΥ είχε πετάξει στον κάλαθο των αχρήστων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από αυτό εδώ το βήμα επαναλαμβάνουμε τα εξής ερωτήματα που θέσαμε στην κυβέρνηση κατά την 
παρουσίαση στην επιτροπή Άμυνας του νομοσχεδίου που συζητούμε σήμερα, για τα οποία δεν είχαμε πάρει 
ικανοποιητικές απαντήσεις: 

1. Γιατί η εξαγγελία για μείωση της θητείας έγινε προτού τροποποιηθεί η σχετική  νομοθεσία, κάτι που 
έπρεπε να προηγηθεί, όπως έπρεπε να προηγηθεί και η διαβούλευση με τα πολιτικά κόμματα, η οποία 
δεν έγινε ποτέ; 

2. Αυτό δεν αποδεικνύει ότι η κυβέρνηση και ο ∆ΗΣΥ με αυτή τους την κίνηση, εκτός του ότι απαξίωσαν 
όλες τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις, προσπάθησαν να τις φέρουν ενώπιον ενός τετελεσμένου 
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γεγονότος, θεωρώντας ότι τα υπόλοιπα πολιτικά κόμματα δεν μπορούν να καταψηφίσουν ένα τέτοιο 
νομοσχέδιο, εφόσον η κοινή γνώμη έχει διαμορφωθεί συντριπτικά υπέρ της μείωσης της θητείας; 

Τι θα γίνει αν τελικά τα πολιτικά κόμματα αποφασίσουν σε λίγο να απορρίψουν το εν λόγω νομοσχέδιο, 
τη στιγμή μάλιστα που εδώ και έξι εβδομάδες ξεκίνησε η διαδικασία πρόσληψης 3 000 συμβασιούχων 
οπλιτών;  Θα φορτωθεί η Βουλή το κόστος για την προσπάθεια της κυβέρνησης και του ∆ΗΣΥ για 
πολιτικό όφελος στις πρόσφατες βουλευτικές εκλογές;  

 Υπενθυμίζω ότι η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής Άμυνας, 
κατά την οποία συζητήθηκε το νομοσχέδιο, ανέφερε ότι, σε περίπτωση που δεν ψηφιστεί το νομοσχέδιο από τη 
Βουλή και δεν τροποποιηθεί ο νόμος που διέπει την Εθνική Φρουρά, η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για μείωση της στρατιωτικής θητείας θα είναι μετέωρη.   

 Είναι δυνατόν να ξεκινά η διαδικασία πρόσληψης τριών χιλιάδων συμβασιούχων οπλιτών χωρίς να 
κατατεθούν, να εξεταστούν και να εγκριθούν από τη Βουλή οι κανονισμοί που προβλέπονται από τη νομοθεσία;  
Τονίζουμε ότι το άρθρο 18(Ι) του περί του Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου αναφέρει τα εξής: «Ο διορισμός ή η 
πρόσληψη οποιουδήποτε προσώπου στο Στρατό ως Οπλίτη γίνεται από τον Υπουργό, σύμφωνα με τη 
διαδικασία που καθορίζεται στους σχετικούς κανονισμούς, που εκδίδονται δυνάμει του παρόντος Νόμου».  Και 
βέβαια δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή η δικαιολογία της κυβέρνησης ότι στον περί Εθνικής Φρουράς Νόμο -που 
ζητά τώρα να τροποποιήσει- δεν προβλέπεται κάτι τέτοιο, γιατί είναι πολύ καλά γνωστό ότι οι αλλαγές που 
έχουν γίνει πριν μερικούς μήνες, που έχουν ψηφιστεί πριν μερικούς μήνες από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στο νόμο περί Στρατού και αφορούν και τον περί Εθνικής Φρουράς Νόμο θα πρέπει να ενσωματωθούν και στο 
νόμο αυτό.  Να σημειωθεί ότι η πρόθεση του υπουργείου είναι να στείλει στη Βουλή για έγκριση τους 
κανονισμούς για τους συμβασιούχους οπλίτες τον ερχόμενο Σεπτέμβριο, όταν δηλαδή θα έχει ολοκληρωθεί η 
διαδικασία πρόσληψης, όταν δηλαδή όλα θα έχουν τελειώσει.  Γιατί μέχρι σήμερα η κυβέρνηση αρνείται να 
παρουσιάσει στα πολιτικά κόμματα την ολοκληρωμένη μελέτη του ΓΕΕΦ, η οποία, σύμφωνα με πληροφορίες, 
αναφέρει ότι θα έπρεπε να προηγηθεί η αναδιοργάνωση της Εθνικής Φρουράς για αγορά των αναγκαίων 
οπλικών και άλλων συστημάτων, να προσληφθούν επαγγελματίες οπλίτες και μετά να ακολουθήσει η μείωση 
της θητείας;  Και όλα αυτά σε βάθος τριετίας;  Η βεβιασμένη αυτή απόφαση επηρεάζει και πόσο σημαντικά το 
αξιόμαχο και την επιχειρησιακή ικανότητα της Εθνικής Φρουράς;   

 Όλα τα πιο πάνω αποδεικνύουν ότι δυστυχώς η κυβέρνηση ενήργησε με σκοπιμότητες προεκλογικές για 
ένα τόσο σημαντικό θέμα που άπτεται της εθνικής ασφάλειας και για το οποίο απαιτείτο ενημέρωση, 
διαβούλευση και κυρίως συναίνεση.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά την ουσία του νομοσχεδίου, θεωρούμε ότι είναι άδικο τα παιδιά πολύτεκνων οικογενειών, 
τα παιδιά με δύο ανάπηρους γονείς που δεν μπορούν αποδεδειγμένα να εργαστούν, τα παιδιά οικογενειών με 
τουλάχιστον τρία άρρενα τέκνα, τα ορφανά παιδιά που έχουν χάσει τον ένα γονέα τους και άλλες ειδικές 
κατηγορίες κληρωτών, οι οποίες με την υφιστάμενη νομοθεσία υπηρετούσαν θητεία δεκατεσσάρων μηνών αντί 
είκοσι τεσσάρων, να μην επωφελούνται καμίας μείωσης και να προτείνεται από την κυβέρνηση να υπηρετούν 
τους ίδιους μήνες θητείας με τους υπόλοιπους κληρωτούς, δηλαδή δεκατέσσερις μήνες.  Γι’ αυτό και 
καταθέσαμε τροπολογίες, έτσι ώστε αυτά τα παιδιά να υπηρετούν μειωμένη αναλογικά θητεία, όπως 
προτείνεται για όλους τους άλλους κληρωτούς, και συγκεκριμένα θητεία οκτώ μηνών. 

 Θεωρούμε επίσης ότι με τη μείωση που προτείνεται ο στρατιώτης ο οποίος είναι πατέρας δύο ζώντων 
τέκνων κατά την πρώτη πρόσκλησή του για κατάταξη στη δύναμη και ο οποίος μέχρι σήμερα υπηρετούσε 
θητεία έξι μηνών πρέπει να απαλλάσσεται.   

 Επίσης θεωρούμε άδικο το ότι, ενώ μέχρι σήμερα ο κάθε κληρωτός δικαιούται άδεια δύο ημερών ανά 
κάθε μήνα θητείας, η κυβέρνηση προτείνει με το νομοσχέδιο μία μέρα και μισή, γι’ αυτό και εμείς προτείνουμε 
να παραμείνει ό,τι ισχύει μέχρι σήμερα. 

 Πολύ άδικο θεωρούμε επίσης το γεγονός ότι στο νομοσχέδιο αναφέρεται ότι μετά το δωδέκατο μήνα 
θητείας, δηλαδή για τους τελευταίους δύο μήνες, απαγορεύεται να χορηγείται άδεια στους εθνοφρουρούς μας.  
Είναι δυνατόν να μπαίνει στη νομοθεσία μια τέτοια απαγόρευση;  Τι θα γίνει, εάν κάποιος στρατιώτης έχει 
ανάγκη -για τον οποιοδήποτε λόγο, για παράδειγμα, για σοβαρό οικογενειακό λόγο- να πάρει κάποια άδεια 
κατά τους τελευταίους δύο μήνες της θητείας του;  Γι’ αυτό και εισηγούμαστε όπως αυτή η πρόνοια διαγραφεί.   

 Τέλος, εισηγούμαστε όπως η αναρρωτική άδεια την οποία δικαιούνται οι εθνοφρουροί και η οποία μέχρι 
σήμερα είναι είκοσι τέσσερις μέρες για κάθε δώδεκα μήνες θητεία παραμείνει είκοσι τέσσερις μέρες για θητεία 
δεκατεσσάρων μηνών και όχι να τροποποιηθεί, όπως ζητά η κυβέρνηση, στις είκοσι μέρες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 ∆ε συμφωνούμε με την πρώτη τροπολογία της Ε∆ΕΚ, γιατί θεωρούμε ότι η Βουλή δεν μπορεί να 
αποποιείται της δικής της εξουσίας που αναφέρεται στη νομοθεσία και με την οποία καθορίζει τις στρατιωτικές 
μεταβολές των εθνοφρουρών και να την εκχωρεί στην εκάστοτε κυβέρνηση, η οποία, χωρίς τον έλεγχο της 
Βουλής, θα μπορεί να αποφασίζει ανά πάσαν στιγμήν ό,τι θέλει. 

 ∆ε συμφωνούμε επίσης με την τροπολογία της Συμμαχίας Πολιτών και τη δεύτερη τροπολογία της 
Ε∆ΕΚ, γιατί, σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, οποιαδήποτε προσθήκη στη νομοθεσία η 
οποία έχει να κάμει με τη διαδικασία πρόσληψης των συμβασιούχων οπλιτών -η οποία είναι σε πολύ 
προχωρημένο στάδιο- μπορεί να την ακυρώσει, ακυρώνοντας έτσι και την απόλυση της 2015 Β΄ ΕΣΣΟ -στους 
δεκαοκτώ μήνες θητείας- τον ερχόμενο Ιανουάριο.  Κάτι το οποίο η κυβέρνηση θα φορτώσει στη Βουλή, 
βεβαίως.    

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε ένα κόμμα σοβαρό και υπεύθυνο, αλλά πάνω απ’ όλα πατριωτικό.  Ποτέ στα θέματα της εθνικής 
ασφάλειας και της άμυνας της ημικατεχόμενής μας πατρίδας δε λειτουργήσαμε με γνώμονα το κομματικό 
συμφέρον, ποτέ δε μας καθοδήγησαν μικροπολιτικές σκοπιμότητες, ποτέ δε χρωματίσαμε τα θέματα αυτά.  
Πάντα συνηθίζουμε να λέμε πολύ λίγα και να προσπαθούμε πολύ να βοηθήσουμε όσο μπορούμε και πάντα 
στα πλαίσια της συναίνεσης.  Για εμάς τα θέματα της άμυνας δεν προσφέρονται ούτε για μεγάλα λόγια ούτε για 
πολιτικό όφελος.  Θα μπορούσαμε σ’ αυτή την περίπτωση να λειτουργήσουμε εκδικητικά, αλλά δε θα το 
κάνουμε για το καλό του τόπου.  Γι’ αυτό και προσπαθούμε να βελτιώσουμε τις πρόνοιές του προς όφελος των 
εθνοφρουρών μας.   

 Θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο τονίζοντας με έμφαση αυτό που δηλώσαμε και στην επιτροπή Άμυνας και 
αναφέρεται στη σχετική έκθεση που έχει κυκλοφορήσει, ότι δηλαδή, πέραν των πιο πάνω, λόγω της άρνησης 
της κυβέρνησης να ενημερώσει τη Βουλή για το περιεχόμενο της μελέτης που εκπονήθηκε από το ΓΕΕΦ σε 
σχέση με τη μείωση της θητείας, την αποκλειστική ευθύνη για την υλοποίηση της απόφασης και τη διατήρηση 
του αξιόμαχου και της επιχειρησιακής ικανότητας της Εθνικής Φρουράς φέρει η κυβέρνηση και όχι η Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αντιλαμβάνεστε ότι εν θα πάει έτσι το πράμα που νομίζετε.  Εγώ νομίζω, μετά το πέρας τούτου, να 
κάμουμε ένα διάλειμμα, κύριοι.  Σκεφτείτε το. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Μα, μετά ’πού τούτο, τελειώνουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζετε ότι τελειώνουμε.  Έχουμε αλλοδέκα θέματα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να συνεχίσουμε τζιαι εννά τελειώσουμε. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Συνέχισε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να συνεχίσω, μάλιστα. 

 Ο κ. Κάρουλλας. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Εμείς εννά είμαστε σύντομοι. 

Γ. ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα θέματα άμυνας της ∆ημοκρατίας σίγουρα εμπεριέχουν τη μέγιστη δυνατή  υπευθυνότητα από τον 
καθένα από εμάς και χρειάζονται και χρήζουν της μέγιστης δυνατής συναίνεσης, έτσι ώστε η Εθνική Φρουρά να 
καταστεί αυτή η αποτρεπτική δύναμη που θα υπερασπιστεί την Κυπριακή ∆ημοκρατία όποια στιγμή ο εχθρός 
ήθελε επιβουλευθεί την εδαφική μας ακεραιότητα και πάλι. 
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 Αυτή η κυβέρνηση του τόπου, του Νίκου Αναστασιάδη, έχει προχωρήσει μεταρρυθμιστικά, ριζοσπαστικά 
σε αυτό το πάγιο αίτημα της κοινωνίας, το διαχρονικό αίτημα της κοινωνίας, που ήταν η μείωση της διάρκειας 
της θητείας στην Εθνική Φρουρά.  Κάτι το οποίο ακούαμε καθημερινά σε συζητήσεις, κάτι το οποίο λέγαμε, 
αλλά δεν προχωρούσε.   

 Επιτέλους, έφτασε η στιγμή που ως κοινοβούλιο πρέπει να στηρίξουμε αυτή την απόφαση της 
κυβέρνησης, να προσφέρουμε στους πολίτες τους αυριανούς τη μειωμένη θητεία, για να μπορούν να 
συνεχίσουν τη ζωή τους, χωρίς φυσικά να δεχόμαστε εκπτώσεις στην επιχειρησιακή ετοιμότητα της Εθνικής 
Φρουράς. 

 Έχουν τεθεί πάρα πολλά ζητήματα από το φίλο τον Κώστα Κώστα, τα οποία έχουν τεθεί και στην 
επιτροπή Άμυνας.  Σημασία έχει ότι έχουμε φτάσει στο σημείο που πρέπει να το υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο 
και εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός το υποστηρίζουμε ανεπιφύλακτα.   

 Το Υπουργείο Άμυνας, στη βάση των εξουσιών που του προσδίδει το σύνταγμα και οι προηγούμενοι 
νόμοι, έχει προχωρήσει στην προκήρυξη των θέσεων για την πρόσληψη των συμβασιούχων οπλιτών 
παράλληλα με τη μείωση της στρατιωτικής θητείας, άρα τα δύο βαίνουν παράλληλα.  Τα προγράμματα τα 
εξοπλιστικά βαίνουν παράλληλα, άρα είμαστε σε ένα θετικό δρόμο, σε ένα δρόμο ο οποίος θα μας οδηγήσει 
στον εκσυγχρονισμό της Εθνικής Φρουράς ως ενός ημιεπαγγελματικού στρατού, ενός σύγχρονου, ευέλικτου, 
ευρωπαϊκού στρατού.   

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, επαναλαμβάνω, υποστηρίζουμε ανεπιφύλακτα τις όποιες πρόνοιες του 
νόμου και όσον αφορά τις τροπολογίες οι οποίες έχουν τεθεί τις καταψηφίζουμε, πλην της δεύτερης 
τροπολογίας της Ε∆ΕΚ.  Και εξηγώ λίγο εδώ:  Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός αναγνωρίζουμε τις ιδιαιτερότητες 
για τις στρατολογικές μεταβολές για τις ειδικές κατηγορίες οπλιτών, που επέρχονται λόγω της μείωσης της 
διάρκειας της στρατιωτικής θητείας.  Την ίδια στιγμή όμως, πρέπει να λάβουμε υπόψη τη θέση του Αρχηγού 
ΓΕΕΦ -η οποία τέθηκε στην επιτροπή Άμυνας- γι’ αυτές τις μεταβολές, ότι αυτές οι ειδικές κατηγορίες 
επηρεάζουν τετρακόσιους με εξακόσιους οπλίτες εθνοφρουρούς για κάθε σώμα, άρα δημιουργείται ένα μεγάλο 
κενό στην επιχειρησιακή ετοιμότητα και γενικά στην κάλυψη των αναγκών της Εθνικής Φρουράς. 

 Στα πλαίσια αυτά και λαμβάνοντας αυτά τα δεδομένα υπόψη, υποστηρίζουμε την τροπολογία της Ε∆ΕΚ, 
έτσι ώστε οι στρατολογικές μεταβολές να ρυθμίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, κατόπιν της εισήγησης του 
Υπουργού Άμυνας.  Που ως αρμόδιο υπουργείο και τη γνώση και την εμπειρογνωμοσύνη έχει, ώστε να 
ρυθμίζει τα ζητήματα αυτά. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι τα ζητήματα της Εθνικής Φρουράς, της ασφάλειας και της άμυνας της πατρίδας μας θα 
πρέπει να χαρακτηρίζονται από τη μέγιστη συναίνεση και τη μέγιστη υπευθυνότητα.  Λυπούμαι όμως να 
παρατηρήσω ότι στην προκειμένη περίπτωση, για το νομοσχέδιο που συζητάμε, επιδείχθηκε από πλευράς της 
κυβέρνησης η μέγιστη ανευθυνότητα και από την πλευρά όλων των υπόλοιπων κομμάτων η μέγιστη συναίνεση 
και υπευθυνότητα.   

 Είναι η πρώτη φορά, τουλάχιστον από το 1981 και μετά, που για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα η κυβέρνηση 
προχώρησε από μόνη της, μεμονωμένα, αιφνιδιαστικά και χωρίς την οποιαδήποτε πρότερη διαβούλευση με τις 
πολιτικές δυνάμεις.  Και μάλιστα το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι η εξαγγελία δεν έγινε από τον αρμόδιο υπουργό, 
αλλά έγινε από τον Υπουργό Οικονομικών διαμέσου του διαδικτύου, την ώρα που η επιτροπή Άμυνας 
συζητούσε στη Βουλή παρουσία της στρατιωτικής ηγεσίας.  Αυτό αντιλαμβάνεστε ότι αποτελεί στίγμα για τη 
μέχρι σήμερα τακτική που ακολουθήθηκε από όλες τις πολιτικές δυνάμεις και τις κυβερνήσεις για τα θέματα της 
άμυνας. 

 Θα πρέπει επίσης να τονίσουμε ότι δε λήφθηκε καθόλου υπόψη η μελέτη που ετοιμάστηκε από το ΓΕΕΦ 
για τον εκσυγχρονισμό και τη νέα δομή της Εθνικής Φρουράς.  Γιατί, αν λαμβανόταν υπόψη, τότε διαφορετική 
θα έπρεπε να ήταν η συμπεριφορά της κυβέρνησης. 

 Κατανοούμε τους λόγους για τους οποίους κατατέθηκε ή ανακοινώθηκε αυτό το νομοσχέδιο, όμως την 
ίδια στιγμή πρέπει να τονίσουμε ότι είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι πάρα πολύ πρόχειρο, με σοβαρότατες 
ελλείψεις.  Για παράδειγμα, δεν έχουν καθοριστεί καθόλου αντικειμενικά κριτήρια για την πρόσληψη των 
συμβασιούχων οπλιτών, κάτι το οποίο ενδεχομένως να δημιουργήσει τεράστια προβλήματα και σοβαρούς 
κινδύνους.  ∆εν είναι αντικειμενικό κριτήριο πρόσληψης ο βαθμός του απολυτηρίου στο λύκειο και μόνο.  
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Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το κριτήριο θα έπρεπε να ήταν το τελευταίο.  Υπάρχουν άλλα πιο σοβαρά κριτήρια τα 
οποία έπρεπε να ληφθούν υπόψη, όπως είναι οι σωματικές ασκήσεις, όπως είναι, ενδεχομένως, η σκοποβολή, 
όπως είναι τα τεστ παρατηρητικότητας.  Ας διδαχθούμε και λίγο από άλλες χώρες, τι προβλέπεται σε τέτοιες 
περιπτώσεις. 

 Επίσης, δεν έχουν ετοιμαστεί κανονισμοί, για να εγκριθούν πριν από την πρόσληψη των συμβασιούχων 
οπλιτών.  Κανονισμοί ισχύουν για όλους τους υπόλοιπους υπηρετούντες στην Εθνική Φρουρά εκτός από τους 
συμβασιούχους οπλίτες.  Το Υπουργείο Άμυνας υπεσχέθη ότι θα φέρει τους κανονισμούς, για να εγκριθούν το 
Σεπτέμβριο.  Αυτό είναι ανακόλουθο.  Θα έπρεπε να είχαν προηγηθεί όλα αυτά και στη συνέχεια να γίνουν οι 
προσλήψεις. 

 Με τους συμβασιούχους οπλίτες λοιπόν επιχειρείται να διασυνδεθεί για ευνόητους λόγους -κατά την 
άποψή μας, λόγους σκοπιμότητας και επικοινωνιακής τακτικής- και η μείωση της θητείας στην Εθνική Φρουρά.  
Έχω την εντύπωση ότι μέχρι σήμερα δεν υπήρξε κανένα κόμμα το οποίο τάχθηκε εναντίον της μείωσης της 
θητείας στην Εθνική Φρουρά.  Με την προϋπόθεση ότι η οποιαδήποτε μείωση δε θα επηρεάσει το αξιόμαχο 
της δύναμης και δε θα δημιουργήσει προβλήματα στην επιχειρησιακή ικανότητα της Εθνικής Φρουράς.  Αυτά 
ουσιαστικά σήμερα δεν τα γνωρίζουμε.  Και δεν υπάρχουν ακριβώς όλες εκείνες οι πληροφορίες που να μας 
πείθουν ότι όλα αυτά έχουν ληφθεί υπόψη και ότι όντως δε θα υποστούν οποιαδήποτε έκπτωση ή δε θα 
υπάρχουν οποιαδήποτε προβλήματα.  Αυτό είναι κάτι που θα διαφανεί στην πορεία.   

 Και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο εμείς ως Ε∆ΕΚ θεωρούμε ότι από την ώρα που η κυβέρνηση ανέλαβε την 
πλήρη ευθύνη να προχωρήσει, για να το εξαγγείλει στο χρόνο και με τον τρόπο που το έκανε, δεν μπορούμε 
σήμερα να είμαστε συνυπεύθυνοι για τις όποιες ενδεχομένως αρνητικές εξελίξεις θα προκύψουν, λόγω της 
επιπόλαιας συμπεριφοράς την οποία επέδειξε.  Γι’ αυτό και εμείς εκτιμούμε ότι είναι αντίφαση αφενός να 
προχωρά η κυβέρνηση από μόνη της στη μείωση και αφετέρου η Βουλή να έρχεται και να συζητά και να 
ψηφίζει και να ρυθμίζει τις οποιεσδήποτε στρατολογικές μεταβολές προκύπτουν από τη μείωση.  Αυτό θα είχε 
λόγο και νόμο και έννοια, μόνο εάν υπήρχε μια συνολική διαβούλευση, για να καταλήγαμε σε αυτή την τελική 
απόφαση, ώστε να ρυθμιστούν όλα τα υπόλοιπα.  Γι’ αυτό ακριβώς καταθέσαμε τη συγκεκριμένη πρόταση ότι 
από την ώρα που το σύνταγμα και ο σχετικός νόμος δίνει τη δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να 
προχωρεί και να καθορίζει, χωρίς να είναι υποχρεωμένο να έχει τη σύμφωνη γνώμη ή την έγκριση της Βουλής 
για τη θητεία στην Εθνική Φρουρά, ας ρυθμίσει αναλογικά και όλες τις στρατολογικές μεταβολές οι οποίες 
προκύπτουν.  Και να έχει τη συνολική ευθύνη η κυβέρνηση.  Όταν λοιπόν δε μας δίνεται η δυνατότητα να 
συνδιαμορφώσουμε τη θητεία, θεωρώ ότι είναι άσκοπο να συμπεριφερθούμε κατά τρόπο ανεύθυνο και να 
λάβουμε μέρος στη ρύθμιση των στρατολογικών μεταβολών που προκύπτουν. 

 Έχω την εντύπωση ότι πρέπει να εξηγήσω και μια τροπολογία της Ε∆ΕΚ που αφορά τους 
συμβασιούχους οπλίτες, γιατί έχω την εντύπωση ότι δεν έγινε κατανοητή.  Είναι γεγονός ότι η Βουλή βρέθηκε 
σε ακόμη ένα τετελεσμένο γεγονός.  ∆εν μπορεί να αλλάξει καθόλου τους όρους προκήρυξης της πρόσληψης 
των 3 000 οπλιτών.  Η οποιαδήποτε μεταβολή από την ώρα που ανακοινώθηκε και από την ώρα μάλιστα που 
ολοκληρώθηκε η διαδικασία υποβολής των αιτήσεων μπορεί να δημιουργήσει περιπλοκές και σοβαρά 
προβλήματα.  Και αυτό είναι άλλη ανευθυνότητα την οποία επέδειξε η κυβέρνηση.  Γι’ αυτό και δεν 
προχωρούμε να εισαγάγουμε ενδεχομένως άλλους όρους, άλλα κριτήρια ή να γίνουν οποιεσδήποτε μεταβολές 
πάνω στην προκήρυξη και στους όρους προκήρυξης των συμβασιούχων οπλιτών.  Όμως υπάρχει ένα στοιχείο 
το οποίο μπορούμε να το ρυθμίσουμε.  Η προκήρυξη προβλέπει ότι όλοι οι συμβασιούχοι οπλίτες θα έχουν το 
βαθμό του δεκανέα και ένας αριθμός από αυτούς στη συνέχεια, με κανονισμούς τους οποίους θα θεσπίσει ο 
Υπουργός Άμυνας ή θα αποφασίσει ο Υπουργός Άμυνας, να γίνουν λοχίες, χωρίς να γνωρίζουμε ποιος θα 
είναι αυτός ο αριθμός και χωρίς να γνωρίζουμε ποια είναι αυτά τα κριτήρια.  Εδώ λοιπόν υπάρχει δυνατότητα 
από το κοινοβούλιο να ρυθμιστεί.  Αυτή ακριβώς η προαγωγή των συμβασιούχων οπλιτών από το βαθμό του 
δεκανέα στο βαθμό του λοχία θα πρέπει να γίνει στη βάση κανονισμών που θα τους εγκρίνει η Βουλή.  Αυτή 
είναι η πρότασή μας.  Και δε νομίζω ότι αυτό δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα και εκτιμώ ότι θα πρέπει 
τουλάχιστον η πλειοψηφία να το υποστηρίξει.   

 Όσον αφορά την τελική τοποθέτησή μας, για τους συμβασιούχους οπλίτες είναι θετική.  Για όλα τα 
υπόλοιπα θα εξαρτηθεί από το ποια θα είναι η τύχη της τροπολογίας την οποία έχουμε καταθέσει.  

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Ο κ. Μυλωνάς έχει το λόγο. 

Π. ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος σεβόμενος το χρόνο.  Άλλωστε, όσον αφορά τα θέματα άμυνας, 
η διαπίστωση που έχω κάνει, στο λίγο χρόνο που μετέχω στην επιτροπή Άμυνας, είναι ότι από όλες τις 
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πολιτικές δυνάμεις η άμυνα θεωρείται εθνικό λειτούργημα και έτσι συμπεριφερόμαστε οι περισσότεροι.  
Ωστόσο,  φαίνεται ότι επιβεβαιώνεται από τη στάση της κυβέρνησης αυτό που καταγγέλθηκε προεκλογικά ότι οι 
βεβιασμένες ενέργειες κατάθεσης ενός νομοσχεδίου προς ικανοποίηση του λαϊκού αισθήματος, του κοινού, αν 
θέλετε, αιτήματος για μείωση της θητείας και ταυτόχρονα με την προσφορά θέσεως εργασίας στους χιλιάδες 
άνεργους συμπατριώτες μας, άφησε πάρα πολλά κενά.  Επειδή τη σοβαρότητα θα πρέπει να τη διατηρήσουμε, 
θεωρούμε ότι θα πρέπει να αναδείξουμε μερικά από τα σημαντικά θέματα τα οποία ίσως δε γνωρίζει ο λαός. 

 Θα ξεκινήσω από τη διαδικασία της πρόσληψης.  Η αναγκαιότητα της πρόσληψης 3 000 υπαξιωματικών 
ουσιαστικά και όχι οπλιτών, δεκανέων για την ακρίβεια, δημιουργεί ερωτήματα όσον αφορά ακριβώς τις 
διαδικασίες επιλογής.  Ο πρόεδρος της επιτροπής τα ανέφερε προηγουμένως.  Καμία εξέταση.  Μια απλή 
ουσιαστικά καταγραφή του βαθμού του απολυτηρίου και γνωρίζετε πολύ καλά όλοι ότι δεν είναι αντικειμενικό 
αυτό το κριτήριο, αλλά είναι καθαρά υποκειμενικό.   

 Επίσης, η παρουσία 3 000 υπαξιωματικών σε ένα σώμα μόλις μερικών χιλιάδων δημιουργεί αδυναμία 
λειτουργίας του στρατεύματος.  Ο λόγος είναι απλός:  ελαχιστοποιούνται οι στρατιώτες και πολλαπλασιάζονται 
οι υπαξιωματικοί.  Χαρακτηριστικά θα είναι γύρω στις 5 000 με 6 000 οι υπαξιωματικοί και οι στρατιώτες θα 
είναι γύρω στις 2 000 με 2 500, ίσως και 3 000.  Αυτά είναι γελοιότητες, εάν θέλουμε να υπερασπιζόμαστε το 
αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς.  Εκτός αν αυτό δε λαμβάνεται από κανένα υπόψη, παρά μόνο λαμβάνεται 
υπόψη η ανάγκη να έχουμε ψηφοφόρους οπαδούς.   

 Επίσης, δεν έλαβαν καθόλου υπόψη οι κυβερνώντες και όσοι προώθησαν το νομοσχέδιο τις αδικίες που 
προκαλούν.  Γνωρίζετε συνάδελφοι ότι ο μισθός που προσφέρεται στους δεκανείς ή οπλίτες, που τους 
αποκαλείτε “συμβασιούχους”, είναι πολύ μεγαλύτερος από το μισθό που θα λαμβάνει ή λαμβάνουν για την 
ακρίβεια αξιωματικοί από τις παραγωγικές σχολές οι οποίοι έρχονται στην Κύπρο με το βαθμό του 
ανθυπολοχαγού ή ακόμη υπαξιωματικοί οι οποίοι τελείωσαν τις παραγωγικές σχολές στην Ελλάδα;    

(Μη ευκρινή σχόλια από το βουλευτή κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Αυτό να το μελετήσετε, κύριε Κωνσταντίνου και να το ξανακουβεντιάσουμε. 

 Οπλικά συστήματα.  Θα πω ένα παράδειγμα και ας μην ενοχληθούν κάποιοι για την αποκάλυψη 
κρατικών μυστικών ή αμυντικών μυστικών.  ∆ιαθέτουμε πυροβόλα όπλα.  Χρειάζεται ένας αριθμός οπλιτών για 
τη λειτουργία τους.  Αυτή η υποβάθμιση, για την ακρίβεια η μείωση του αριθμού των στρατιωτών, πριν ακόμη 
αγοράσουμε τα οπλικά συστήματα που χρειάζονται…  Ουσιαστικά βάζουν στις αποθήκες αυτά τα οπλικά 
συστήματα, τα οδηγούν στην αχρησία, μέχρι βεβαίως να έχουμε την αποκατάσταση των αριθμών.   

 Και τέλος, εμείς με την τροπολογία μας επιχειρούμε δύο βασικά πράγματα.  H πρόσληψη 
επαγγελματιών στρατιωτών και δεκανέων να γίνεται, αφού προηγηθεί η διαδικασία των εξετάσεων και να μην 
υπόκειται στην κρίση είτε του υπουργού είτε οποιουδήποτε άλλου. Να υποχρεώνονται να παρακάθηνται σε 
εξετάσεις, τις οποίες μπορούμε να βρούμε, και ακολούθως να γίνεται πρόσληψη.  Και βεβαίως, αυτό που είπα 
και προηγουμένως, να τερματιστεί αυτή η αστειότητα της μετατροπής αυτόματα όλων σε υπαξιωματικούς 
χωρίς καμιά διαδικασία, χωρίς την απαραίτητη εμπειρία.  Γνωρίζετε ότι η εκπαίδευση θα είναι μερικές 
βδομάδες.  Ένας υπαξιωματικός χρειάζεται να χειριστεί διάφορα θέματα και ιδιαίτερα οπλικά συστήματα τα 
οποία είναι μιας τεχνολογίας.  Κατά συνέπεια, να υπενθυμίσω ότι μετά την παρέλευση και την απόκτηση μιας 
εμπειρίας σχετικής τριών ή πέντε χρόνων, όπως προνοεί η δική μας τροπολογία, και μετά από εξετάσεις να 
απονέμεται ο βαθμός του λοχία.  Έτσι ίσως βελτιώσουμε και διορθώσουμε μερικές από τις αδυναμίες της 
βεβιασμένης ψηφοθηρικής κίνησης της κυβερνήσεως.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μυλωνά. 

 Ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η άμυνα του τόπου για μας δεν έχει χρώμα, και πιστεύω ότι είναι για όλους, αλλά είναι εθνικό θέμα.  
Επιβαλλόταν, όπως γινόταν και πιο παλιά, να γινόταν μια διαβούλευση και συναίνεση με τις υπόλοιπες 
πολιτικές δυνάμεις του τόπου για όποιες αποφάσεις θα λαμβάνονταν.   

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση μονομερώς και λίγο καιρό προ των βουλευτικών εκλογών εξήγγειλε την 
απόφαση για μείωση της θητείας και την πρόσληψη 3 000 οπλιτών, που αυτό για μας σημαίνει ένα 
επακόλουθο που λέγεται “αναδιοργάνωση”, που λέγεται “οπλικά συστήματα” και όλα τα παρεμφερή.  ∆ε θέλω 
να αναλύσω, γιατί τα πλείστα είναι απόρρητα.  Πιθανόν, για να μη λέω, να μην επαναλαμβάνω το θέμα του 
απορρήτου, να σημαίνει κατάργηση μονάδων κ.λπ.  ∆ε θα υπεισέλθω σε αυτό το κομμάτι.  Πρέπει να 
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τονίσουμε ότι το ∆ΗΚΟ συμφωνεί στην ανάγκη της μείωσης της στρατιωτικής θητείας και έχουμε την άποψη 
πως, με βάση τις πρόνοιες του συντάγματος, αλλά και της βασικής νομοθεσίας που διέπει την Εθνική Φρουρά, 
το Υπουργικό Συμβούλιο έχει την αποκλειστική αρμοδιότητα της ρύθμισής της.  Ως εκ τούτου, υιοθετούμε μόνο 
τις πρόνοιες του νομοσχεδίου οι οποίες ρυθμίζουν τα θέματα που αφορούν την πρόσληψη των συμβασιούχων 
οπλιτών. 

 Σε σχέση με τις στρατιωτικές μεταβολές που υπεισέρχονται και απαιτούνται να επέλθουν ως 
αποτέλεσμα της μείωσης της θητείας, εισηγούμαστε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου με την 
εισαγωγή σε αυτό πρόνοιας, ώστε να παρασχεθεί εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να αποφασίζει αναλογικά 
για τις οποιεσδήποτε στρατιωτικές μεταβολές συνεπάγονται από τη μείωση της θητείας.  Είναι αυτό που 
συμφωνήσαμε με την Ε∆ΕΚ γι’ αυτό το θέμα, γιατί όλα αυτά ήταν καθαρά, επαναλαμβάνω, μια μονομερής 
απόφαση από την κυβέρνηση, χωρίς να διαβουλευθεί με οποιαδήποτε άλλη πολιτική δύναμη.  Βρεθήκαμε προ 
τετελεσμένων γεγονότων.  Και τονίζω, για να μην παρεξηγηθούμε από κανένα, ότι είμαστε οι πρώτοι μαζί με 
τους υπόλοιπους που θεωρούσαμε ότι ο χρόνος της θητείας των είκοσι τεσσάρων μηνών ήταν πολύ μεγάλος.    

 Όμως, όσον αφορά τις τροπολογίες, συμφωνούμε με αυτές της Ε∆ΕΚ, αλλά, για να μην μπω και σε 
περισσότερες λεπτομέρειες και να καταχραστώ το χρόνο, θα τις εξηγήσουμε, γιατί με κάποιες από αυτές τις 
τροπολογίες που υπέβαλαν οι άλλες πολιτικές δυνάμεις συμφωνούμε και με άλλες διαφωνούμε.  Άλλες μπορεί 
να τις ψηφίσουμε και άλλες να τις καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ.   

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Άρα, αν συμφωνούμε με τις τροπολογίες της Ε∆ΕΚ, να μπούμε όλοι πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Προκοπίου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος από την Αλληλεγγύη. 

Γ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να μην επαναλάβω τα όσα έχουν αναφέρει οι προλαλήσαντες.  
Ως Αλληλεγγύη είμαστε υπέρ της μείωσης της θητείας και θα τη στηρίξουμε.  Επίσης, θα στηρίξουμε και την 
πρόσληψη των 3 000 οπλιτών.  Την ίδια ώρα, επειδή ανησυχούμε για τις επιπτώσεις της μείωσης της θητείας, 
θα παρακολουθούμε και θα αξιολογούμε αυτό το εγχείρημα του Υπουργείου Άμυνας, προκειμένου φυσικά να 
είμαστε βέβαιοι ότι εξασφαλίζεται το αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς.  

 Στο σημείο αυτό οφείλω να εξηγήσω την τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει.  Η τροπολογία η δική 
μας είναι για να δοθεί περαιτέρω μείωση της θητείας στους ορφανούς, στους πολύτεκνους και σε ορισμένες 
άλλες κατηγορίες εθνοφρουρών, όπως, παραδείγματος χάριν, σε αυτούς με ανάπηρους γονείς, οι οποίοι με την 
ισχύουσα νομοθεσία ανήκουν στην ίδια κατηγορία με τους προαναφερόμενους οι οποίοι και αυτοί είχαν 
μειωμένη θητεία έναντι των υπόλοιπων εθνοφρουρών, ώστε, αντί για δεκατέσσερις μήνες θητείας που 
προέβλεπε το νομοσχέδιο, προτείνουμε τη δεκάμηνη θητεία τους.  Σε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, που θα 
υιοθετηθεί η τροπολογία μας συνεπακόλουθες τροποποιήσεις που πρέπει να γίνουν στη βασική νομοθεσία να 
γίνουν από τις υπηρεσίες της Βουλής. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.  

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Παπαγιάννης του ΕΛΑΜ.   

 Θέλω να παρακαλέσω τις υπηρεσίες της Βουλής, κάποιοι από τις υπηρεσίες, να φωνάξουν τους 
συναδέλφους να έρθουν στην αίθουσα.  Θα αρχίσει η ψηφοφορία τώρα και οι μισοί απουσιάζουν.  

 Ορίστε, κύριε Παπαγιάννη. 

Λ. ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κυβέρνηση με τον παρόντα νόμο ζητά από τη Βουλή να εγκρίνει μείωση της στρατιωτικής θητείας και 
τις ανάλογες αλλαγές στους κανονισμούς της Εθνικής Φρουράς. Εδώ έχουμε να παρατηρήσουμε το εξής 
διαδικαστικό, αλλά και σημαντικό ζήτημα:  Η κυβέρνηση αποφάσισε τη μείωση της στρατιωτικής θητείας, χωρίς 
καν να απευθυνθεί στη Βουλή.  Έρχεται σε δεύτερη φάση να εκβιάσει επί της ουσίας τη Βουλή για έγκριση, 
αφού η μείωση αυτή με όλες τις σχετικές αλλαγές έχει ήδη δρομολογηθεί.  ∆εν υπάρχει δυνατότητα σοβαρών 



 
 

185 
 

τροποποιήσεων και ενδελεχών εξετάσεων στο ζήτημα.  Η μείωση της στρατιωτικής θητείας είναι πολύ 
σημαντικό θέμα, για να το αποφασίσει μόνη της η κυβέρνηση χωρίς τη συγκατάθεση της Βουλής.  Αυτό 
προκύπτει και από το ότι η απόφαση της κυβέρνησης χωρίς τη συγκατάθεση της Βουλής είναι νομικά μετέωρη, 
όπως δήλωσε και ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας στην αρμόδια επιτροπή.  Έπρεπε η κυβέρνηση να 
διαβουλευτεί πρώτα με τα κόμματα και με όλους τους σχετικούς φορείς, πριν προχωρήσει σε αυτή την 
απόφαση.   

 Υπάρχουν και θέματα ουσίας, καθώς ο Υπουργός Άμυνας θέλει να κάμει ένα σύγχρονο και ευέλικτο 
στρατό, όπως ισχυρίζεται, αλλά, για να γίνει αυτό, χρειάζονται προσεκτικές μελέτες και πολύ χρήμα.  Η μελέτη 
αυτή έγινε τα προηγούμενα χρόνια και καθόριζε συγκεκριμένες προϋποθέσεις για τη δημιουργία ενός 
σύγχρονου στρατού, που δε θα υπολείπεται ισχύος σε σχέση με την Εθνική Φρουρά του σήμερα.  Σύμφωνα με 
τη μελέτη αυτή, προβλεπόταν η αγορά σύγχρονων οπλικών συστημάτων, που θα μπορούσαν να παίξουν το 
ρόλο του πολλαπλασιαστή ισχύος, θα γινόταν η εφαρμογή του θεσμού των επαγγελματιών οπλιτών σταδιακά, 
ούτως ώστε να καταδειχθούν τα προβλήματα και τέλος, εάν είναι δυνατό, να γίνει η μείωση της θητείας των 
οπλιτών.   

 Σήμερα οι αποφάσεις που έχουμε, τις οποίες καλούμαστε να επικυρώσουμε ως Βουλή, είναι η 
πρόσληψη των επαγγελματιών οπλιτών, που έρχεται σε μεταγενέστερο στάδιο της μείωσης της θητείας με όλα 
τα προβλήματα που αυτό δημιουργεί.  Η λογική θα έλεγε ότι οποιαδήποτε μείωση της θητείας θα πρέπει να 
ακολουθήσει την ολοκλήρωση της πρόσληψης, εκπαίδευσης και τοποθέτησης των επαγγελματιών οπλιτών και 
όχι το αντίθετο. 

 Το τελευταίο και σημαντικότερο όλων είναι αν η υλοποίηση αυτών των αλλαγών θα επηρεάσει αρνητικά 
το αξιόμαχο της Εθνικής μας Φρουράς.  Η κυβέρνηση διαβεβαιώνει πως δεν υπάρχει ζήτημα μείωσης της 
επιχειρησιακής ετοιμότητας των ενόπλων δυνάμεων, αλλά αυτό δε βασίζεται σε στοιχεία και μελέτες, παρά 
στην αισιοδοξία και την αντίληψη της κυβερνητικής πλευράς. 

 Το ΕΛΑΜ θα ψηφίσει υπέρ του άρθρου που αφορά τους συμβασιούχους οπλίτες και θα τηρήσει αποχή 
σε κάποια από τα υπόλοιπα ζητήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγιάννη. 

 Να περάσουμε στις τροπολογίες. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τις πρώτες τροπολογίες της Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή των άρθρων 2, 5, 7, 8, 9, 10, 11 και 12 αυτού και με την αναρίθμηση των υφιστάμενων 
άρθρων 3, 4 και 6 σε άρθρα 2, 3 και 4, αντίστοιχα.  

2. Με την αντικατάσταση του άρθρου 6 αυτού, όπως αυτό έχει αναριθμηθεί σε άρθρο 4 σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, με το ακόλουθο νέο άρθρο 4: 

 «Τροποποίηση του 
άρθρου 20 του 
βασικού νόμου. 

4.  Το εδάφιο (4) του άρθρου 20 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση από την παράγραφο (α) αυτού του σημείου του κόμματος μετά τη 
λέξη “συμφέροντος” (τέταρτη γραμμή) με άνω και κάτω τελεία, με τη διαγραφή στο 
τέλος αυτού του διαζευκτικού “ή” και με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

 

 

 “Νοείται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να αποφασίζει αναλογικά για 
οποιεσδήποτε συνακόλουθες στρατολογικές μεταβολές συνεπάγεται η μείωση της 
διάρκειας της υποχρέωσης θητείας δυνάμει της παρούσας παραγράφου ή”». 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έσιει ακόμα μία τροπολογία η Ε∆ΕΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μου είπατε του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Αυτές είναι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ, κύριε Σιζόπουλε, είναι οι πρώτες τροπολογίες της Ε∆ΕΚ, μετά ακολουθούν αυτές της 
Συμμαχίας Πολιτών, μετά ακολουθεί άλλη μία δική σας, μετά της Αλληλεγγύης και μετά οι τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας, που μόλις έχετε ακούσει;  

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε ∆ίπλαρε. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Στην τροπολογία εδώ υπάρχει και 1 και 2.  Εμείς τασσόμαστε υπέρ αυτής της τροπολογίας.  Υπάρχει 
ακόμη μία τροπολογία της Ε∆ΕΚ, την οποία θα δούμε μετά.  Άρα, εδώ είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και δύο αποχές, η πρώτη τροπολογία της Ε∆ΕΚ 
εγκρίνεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και δύο αποχές, η δεύτερη τροπολογία της Ε∆ΕΚ 
εγκρίνεται. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα τώρα να διαβάσει μία μία τις τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Παύλου Μυλωνά εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή στο τέλος της υποπαραγράφου (i) της παραγράφου (α) του άρθρου 3 αυτού, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 6 του βασικού νόμου, της άνω και κάτω τελείας και την προσθήκη αμέσως μετά της 
φράσης «και έπειτα από επιτυχία τους σε εξετάσεις που καθορίζονται με κανονισμούς.». 

2. Mε την αντικατάσταση του άρθρου 4 αυτού, με το οποίο τροποποιείται η παράγραφος (δ) του άρθρου 14 
του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 4: 

 «Τροποποίηση του 
άρθρου 14 του 
βασικού νόμου. 

4. Η παράγραφος (δ) του άρθρου 14 του βασικού νόμου τροποποιείται ως 
ακολούθως:   

   (α) Με τη διαγραφή της άνω τελείας στο τέλος αυτής και την 
προσθήκη αμέσως μετά της φράσης “, καθώς και οι οπλίτες που 
προσλαμβάνονται στη δύναμη δυνάμει των εν λόγω εδαφίων και 
στους οποίους απονέμεται βαθμός υπαξιωματικού:”». και  

   (β) με την προσθήκη στο τέλος αυτής της ακόλουθης επιφύλαξης:   

    «Νοείται ότι στους οπλίτες που προσλαμβάνονται στη 
δύναμη δυνάμει της παρούσας παραγράφου δύναται να 
απονέμεται βαθμός υπαξιωματικού, έπειτα από επιτυχία τους σε 
εξετάσεις που καθορίζονται από τον υπουργό, μετά από σχετική 
εισήγηση του αρχηγού και την παρέλευση χρονικού διαστήματος 
τριών έως πέντε χρόνων υπηρεσίας.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, εφτά ψήφους υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, εφτά ψήφους υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τη δεύτερη τροπολογία της Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 6 του 
βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού με άνω τελεία και την 
προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας παραγράφου (γ): 

 «(γ) με την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (4) αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (5): 

  “(5) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του εδαφίου (4), η απονομή του βαθμού του λοχία στους 
οπλίτες με σύμβαση γίνεται στη βάση κριτηρίων που καθορίζονται με κανονισμούς που 
κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση.”». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και εφτά αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

∆. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε ∆ημητρίου. 

∆. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Υπήρχε μια παρανόηση, μια λάθος συνεννόηση όσον αφορά την ψήφιση των τροπολογιών της Ε∆ΕΚ.  
Ο συνάδελφος ο κ. ∆ίπλαρος ήθελε να διαχωρίσει την τροπολογία 1 από την τροπολογία 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τη διαχώρισε. 

∆. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Καταψηφίσαμε την τροπολογία 1 δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, τις πρώτες τροπολογίες εψηφίσατέ τες.  Έν’ τη δεύτερη που καταψηφίσατε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ημήτρη, έν’ εντάξει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ, κύριε ∆ίπλαρε, να τα κάμω ξανά ξεκάθαρα.   

 Εψηφίσατε υπέρ των πρώτων τροπολογιών και τώρα στη δεύτερη τροπολογία της Ε∆ΕΚ εψηφίσατε 
εναντίον. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Εμείς ψηφίζουμε μόνο τις τροπολογίες που αναφέρονται στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Ήμασταν 
ξεκάθαροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, μα, είπαν το από την αρχή.  Έννεν έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αυτές είναι οι πρώτες τροπολογίες.  Σωστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, τώρα πάμε στην τροπολογία…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ πολύ, μπορείτε να κάμετε λίγη ησυχία; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της Αλληλεγγύης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου εκ μέρους της Αλληλεγγύης για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση του άρθρου 7 
αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο 7:   

 «Τροποποίηση  

του άρθρου 21  

 του βασικού  

 νόμου. 

7. Το άρθρο 21 του βασικού νόμου τροποποιείται ως ακολούθως: 

  (α) Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) αυτού ως ακολούθως:   

   (i) Με τη διαγραφή της παραγράφου (α) αυτού και με την αναρίθμηση 
των υφιστάμενων παραγράφων (β), (γ) και (δ) σε παραγράφους 
(α), (β) και (γ), αντίστοιχα. 

   (ii) με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) αυτού, όπως αυτή 
έχει αναριθμηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, της λέξης και του 
αριθμού “δεκατεσσάρων (14)” (πρώτη γραμμή) με τη λέξη και τον 
αριθμό “δέκα (10)”.  

  (β) με την αντικατάσταση από το εδάφιο (4) αυτού των λέξεων “της 
παραγράφου (β)” (πρώτη γραμμή) με τις λέξεις “της παραγράφου (α).” και 

  (γ) με την τροποποίηση του εδαφίου (4Α) αυτού ως ακολούθως:   

   “(i) Με την αντικατάσταση από αυτό της φράσης   ‘της παραγράφου 
(β)’ (πρώτη γραμμή) με τη φράση ‘της παραγράφου (α)’ και 

    (ii) με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) αυτού της λέξης και 
του αριθμού ‘δεκαπέντε (15)’ (δεύτερη γραμμή) με τη λέξη και τον 
αριθμό ‘εννέα (9)’”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Έχω την εντύπωση ότι, από τη στιγμή που ψηφίστηκε η τροπολογία της Ε∆ΕΚ, η συγκεκριμένη 
τροπολογία είναι αχρείαστο να τεθεί προς έγκριση, γιατί πια όλα όσα αναφέρονται στην τροπολογία έχουν ήδη 
μεταφερθεί στην αρμοδιότητα του Υπουργικού Συμβουλίου, για να τα ρυθμίσει. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κάνετε λίγη ησυχία. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, τι λέτε εσείς;  Εσείς εκάματε την τροπολογία, κύριε Παπαδόπουλε, τι λέτε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Την αποσύρει. 

Γ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, η τροπολογία της Αλληλεγγύης αποσύρεται. 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει μία μία τις τροπολογίες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Το ίδιο ισχύει και για το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα τις αποσύρουμε.  Θέλουμε να ψηφιστεί, για να εκφραστεί η βούληση του σώματος. Αναφερόμαστε 
στο θέμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας για ειδικές κατηγορίες οπλιτών, εθνοφρουρών, για να 
ακριβολογήσω, και θέλουμε να ψηφιστεί.  Εάν και εφόσον κριθεί ότι υπάρχει πρόβλημα, ας αναπέμψει το νόμο 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Είναι κατανοητό το να εκφράσει το σώμα τη βούλησή του, αλλά θεωρώ ότι το να ψηφίσουμε δύο 
διαφορετικές νομοθετικές ρυθμίσεις στην ίδια συνεδρία της ολομέλειας, εκ των οποίων η μία αναιρεί την άλλη, 
θα μας εκθέσει.  Αυτή είναι η άποψή μου.  ∆εν είναι θέμα συνταγματικότητας.  Το θέμα είναι ότι ψηφίζουμε σε 
διάρκεια πέντε λεπτών δύο συγκρουσιακές πρόνοιες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, θα ήταν πιο σοφό να προηγούντο της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ.  Το σώμα έχει 
εγκρίνει δηλαδή ότι εξουσιοδοτείται το Υπουργικό Συμβούλιο να επιληφθεί αυτών των ζητημάτων, καθότι την 
ευθύνη να διασφαλίζεται το αξιόμαχο της δύναμης την έχει το Υπουργικό Συμβούλιο, επιλαμβανόμενο αυτών 
των θεμάτων.  Αλλά, αν το ΑΚΕΛ επιμένει, θα απορρίψουμε ακόμα μια τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω δεν είναι θέμα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κάντε ησυχία, σας παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα έμενα στο πολιτικό σκέλος, κύριε Πρόεδρε, ως συμβιβαστική πρόταση.  Επειδή, αν αντιλήφθηκα 
καλά, η πρόθεση του ΑΚΕΛ ήταν περισσότερο να υπάρξει τοποθέτηση του σώματος, δηλαδή πολιτική 
τοποθέτηση, χωρίς να εκτεθεί το σώμα, εγώ θα εισηγούμουν οι εισηγητές να παρουσιάσουν την πολιτική 
επιχειρηματολογία, γιατί προτείνουν την τροπολογία, και με αυτό τον τρόπο στέλλεται το πολιτικό μήνυμα, 
παρά να μπούμε σε δύο ψηφοφορίες αντιφατικές στην ίδια συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η δική μας η πρόθεση ήταν ακριβώς, να εκφραστεί η πολιτική βούληση του σώματος σε ό,τι αφορά αυτό 
το πολύ σημαντικό ζήτημα.  Ήδη έχουμε αναφερθεί επί της ουσίας μέσα από την παρέμβαση του συνάδελφου 
του Κώστα Κώστα, είναι η αλήθεια.  Να επαναλάβω με δυο λόγια ότι όλο το προηγούμενο διάστημα υπήρχε 
θετική διάκριση για τις κατηγορίες εθνοφρουρών για τις οποίες έγινε λόγος.  Παιδιά πολυτέκνων, παιδιά 
ορφανά και ούτω καθεξής.  Και θεωρούμε ότι η κυβέρνηση πολύ κακώς, όταν μελετούσε αυτό το θέμα, δεν 
υπολόγισε και δεν έκανε σωστά τους υπολογισμούς της, ώστε αυτή η θετική διάκριση σε αυτά τα πρόσωπα να 
συνεχιστεί.  Ήταν μέρος μιας, αν θέλετε, πρόχειρης διαδικασίας που ακολουθήθηκε συνολικά για ένα τόσο 
σοβαρό θέμα.  Και η κατανόηση η δική μας ήταν ότι μπορούσε μάλιστα να διαμορφωθεί και πλειοψηφία μέσα 
από το σώμα σε ό,τι αφορά αυτήν την πολύ συγκεκριμένη σοβαρή θέση για μείωση της στρατιωτικής θητείας 
αναλογικά για αυτές τις κατηγορίες εθνοφρουρών.   

 Είχε ζητηθεί από εμάς και από το ∆ημοκρατικό Κόμμα και από την Αλληλεγγύη να διαφοροποιηθεί η 
πρόνοια της τροπολογίας μας και, αντί από δεκατέσσερις σε οκτώ μήνες, να γίνει από δεκατέσσερις σε δέκα 
μήνες, κάτι που ενδεχομένως να διαμόρφωνε πλειοψηφία.  ∆εν ξέρω αν άλλες πολιτικές δυνάμεις θα το 
εστήριζαν.  Λοιπόν, αν υπάρχει η πλειοψηφία του σώματος, είναι καλά να πάει αυτό το μήνυμα επίσημα, ότι 
διεκδικούμε να υλοποιηθεί αυτή η πρόταση, και επειδή έγινε λόγος και επειδή έχουμε σχετική επιστολή από τον 
Υπουργό Άμυνας, θέλω να πω και το εξής:  Για πιθανά σοβαρά προβλήματα που θα προκύψουν εις την 
επιχειρησιακή ικανότητα της Εθνικής Φρουράς η απάντηση είναι απλή.  Χωρίς να ρωτήσει κανένας τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, αποφασίστηκε μονομερώς να προσληφθούν 3 000 οπλίτες.  Για να καλυφθούν τα όποια 
προβλήματα ενδεχομένως προκληθούν, η απάντηση είναι πολύ απλή:  Με ένα ελάχιστο επιπρόσθετο ποσοστό 
οπλιτών θα μπορούσε να λυθεί το όποιο πρόβλημα θα δημιουργηθεί.  Με ένα ελάχιστο μικρό ποσοστό και ας 
μην μας πουν ότι αν στα €50 εκατομ. θα προστεθούν ακόμα €2 εκατομ. που μονομερώς αποφάσισε η 
κυβέρνηση…  Ότι αυτό ήταν υπεύθυνο και η Βουλή συμπεριφέρεται ανεύθυνα αν αποφασίσει να προσθέσει 
ακόμα €2 εκατομ. ή €3 εκατομ., ώστε να καλυφθούν αυτές οι ειδικές κατηγορίες που πρέπει να καλυφθούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε επί της διαδικασίας.  Από τη στιγμή που το σώμα έχει ψηφίσει την 
κατάργηση, τη διαγραφή συγκεκριμένων άρθρων της νομοθεσίας, δεν μπορεί στη συνέχεια να συζητά 
τροποποιήσεις πάνω σε άρθρα τα οποία ήδη έχουν διαγραφεί.  ∆ε γίνεται.  Αφού διαγραφήκαν τα άρθρα.  
Λοιπόν απ’ εκεί και πέρα… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείς, συζητούμε αδίκως.  Είπα ότι έχω διαφοροποιήσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τι θα γίνει τώρα;  Με συγχωρείτε, έντζιε να κάμνουμεν διάλογο.  Σας παρακαλώ!  Κοιτάχτε, κύριε 
Σιζόπουλε, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι.  Η εισήγησή μας είναι ότι αυτές τις θέσεις τις οποίες το ΑΚΕΛ έχει καταθέσει μπορεί ακριβώς να τις 
κοινοποιήσει στο Υπουργείο Άμυνας και στο Υπουργικό Συμβούλιο, ούτως ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο, 
αφού έχει την αρμοδιότητα, ας τις λάβει υπόψη και ας καθορίσει όλες αυτές τις στρατολογικές μεταβολές, 
λαμβάνοντας υπόψη τα συγκεκριμένα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Λουκαΐδης το έθεσε εξαρχής ότι έν’ πολιτικό το θέμα. 

 Κύριε Λουκαΐδη, θα προχωρήσουμε στις τροπολογίες ή θα τις αποσύρετε; 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αποσύρω τες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τις αποσύρετε;  Εντάξει.  Λοιπόν… 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προκοπίου, ετελειώσαμε.   

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όχι, κάτι σημασίας.  Επειδή ψηφίστηκε τώρα και είναι καθαρά όπως πέρασε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και επειδή όσον αφορά αυτές τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ και των άλλων πολιτικών δυνάμεων 
υπήρχαν κάποιες που μας έβρισκαν σύμφωνους…  Αυτό θα περάσει το μήνυμα από όλες τις πολιτικές 
δυνάμεις πριν του…  ∆εν ξέρω αν ο Συναγερμός… Ότι ναι, μας βρίσκει σύμφωνους το να φέρει αυτή τη μείωση 
για αυτές τις κατηγορίες, των ορφανών, των πολυτέκνων και των τριών αρρένων.  Όσοι είχαν το ευεργέτημα 
παλιά, που από είκοσι τέσσερις μήνες υπηρετούσαν δεκατέσσερις, τώρα από τις δεκατέσσερις υπάρχει μια 
συνισταμένη αποδεκτή να γίνουν δέκα μήνες από το ΑΚΕΛ, το ∆ΗΚΟ και την Αλληλεγγύη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχουμε τελειώσει.  Σας παρακαλώ…  Κοιτάχτε, κύριε Προκοπίου, σας είχα ενημερώσει.  Αν 
πρόκειται να συζητούμε συνέχεια, πέτε μου το να το ξέρω!  Ετέλειωσε η ιστορία.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εσύ καθορίζεις τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, απ’ εκεί και πέρα να προχωρήσουμε νομίζω στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Έλα, κυρία ∆ημητρίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



 
 

193 
 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχές δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές δύο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα αναβάλλεται.  Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Τερματισμού 
Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Ανδρέα Φακοντή, της 
κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Η γραμματέας να διαβάσει το σκοπό παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση ορισμένων κενών που εντοπίστηκαν στην υφιστάμενη νομοθεσία όσον αφορά τις περιπτώσεις 
εργοδοτουμένων οι οποίοι απουσιάζουν από την εργασία τους με άδεια ασθενείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ελένη Μαύρου Λίνος Παπαγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 2016.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, 
εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, της Ένωσης Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύπρου και της Συντεχνίας 
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Υπαλλήλων Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος (Κύπρου).  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου, 
ώστε να καλυφθούν ορισμένα κενά που εντοπίστηκαν όσον αφορά τις περιπτώσεις εργοδοτουμένων οι οποίοι 
απουσιάζουν από την εργασία τους με άδεια ασθενείας.  Ειδικότερα, η πρόταση νόμου αποσκοπεί στην 
παράταση του χρονικού διαστήματος κατά το οποίο εργοδότης απαγορεύεται να δώσει προειδοποίηση 
τερματισμού απασχόλησης σε εργαζόμενο που απουσιάζει από την εργασία του λόγω ανικανότητας για 
εργασία, στην περίπτωση που η απουσία αυτή διαρκεί από τέσσερις ημέρες μέχρι δώδεκα μήνες.  Η χρονική 
διάρκεια της απαγόρευσης θα εκτείνεται από την πρώτη μέρα της απουσίας του εργαζομένου μέχρι και την 
ημερομηνία που λήγει το χρονικό διάστημα που θα υπολογίζεται προσθέτοντας στην περίοδο απουσίας και 
χρονικό διάστημα που ισούται με το ένα τέταρτο αυτής.  Περαιτέρω, με την ίδια πρόταση νόμου παρέχεται η 
δυνατότητα στον εργοδότη να αντικαταστήσει προσωρινά τον εργοδοτούμενο που απουσιάζει από την εργασία 
του λόγω ανικανότητας για εργασία. 

 Σημειώνεται ότι, η ανάγκη για την εν λόγω τροποποίηση προέκυψε μετά την αναπομπή στις 27 Απριλίου 
2016 από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του περί Τερματισμού της Απασχολήσεως (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2016, που ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Απριλίου 2016 για τη νομοθετική ρύθμιση 
του πιο πάνω αναφερθέντος κενού.  Η αναπομπή αυτή έγινε σιωπηρώς αποδεκτή από τη Βουλή.  Σύμφωνα με 
την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό εξέταση πρόταση νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
διαμορφώθηκαν έχοντας υπόψη τα όσα αναλυτικά αναφέρονται στην πιο πάνω αναπομπή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών της υπό εξέταση πρότασης νόμου στην 
προρρηθείσα συνεδρία της επιτροπής, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι 
αποτελούσε προηγούμενη πρόθεση του υπουργείου του να τροποποιήσει το νόμο περί Τερματισμού 
Απασχολήσεως, προκειμένου να καλυφθούν οι περιπτώσεις που παρατηρήθηκε στην πράξη ότι δεν 
καλύπτονται στην υπό τροποποίηση νομοθεσία.  Η Βουλή υπό την προηγούμενή της σύνθεση, θέλοντας να 
καλύψει το σχετικό κενό, ψήφισε σχετική πρόταση νόμου, η οποία όμως αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας για λόγους που αναφέρονται στην αντίστοιχη αναπομπή.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος 
δήλωσε ότι το υπουργείο του συμφωνεί με τη σκοπούμενη τροποποίηση, η οποία ωστόσο χρειάζεται να 
διαμορφωθεί καλύτερα λεκτικά σε ορισμένα σημεία της, τα οποία ανέλυσε ενώπιον της επιτροπής. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας σημείωσε ότι, με τον τρόπο που 
διατυπώθηκαν οι προτεινόμενες διατάξεις, η δυνατότητα που παρέχεται στον εργοδότη να εργοδοτήσει 
προσωρινά εργαζόμενο περιορίζεται και ως εκ τούτου εισηγήθηκε όπως η συγκεκριμένη διάταξη συνδεθεί με 
τις υπόλοιπες διατάξεις που εισηγείται η πρόταση νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασε τη θέση ότι η προτεινόμενη τροποποίηση 
χρήζει διεξοδικότερης διαβούλευσης τονίζοντας, μεταξύ άλλων, τον κίνδυνο κατάχρησης της προστασίας που 
προτείνεται να παραχωρηθεί στους εργαζομένους από μέρους των τελευταίων. 

 Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ, αφού συμφώνησε με τα όσα τέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής από τον εκπρόσωπο της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, υπογράμμισε τον κίνδυνο που ελλοχεύει για 
την αποτελεσματική και απρόσκοπτη λειτουργία των επιχειρήσεων. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους με την υπό εξέταση τροποποίηση, θέτοντας ταυτόχρονα προς 
προβληματισμό ορισμένα ζητήματα σε σχέση με την πρακτική εφαρμογή των προτεινόμενων διατάξεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και το αρμόδιο υπουργείο, διαμόρφωσε 
το κείμενο της πρότασης νόμου, κατά τρόπο ώστε να απαλειφθεί η προβλεπόμενη ελάχιστη διάρκεια απουσίας 
εργαζομένου και να διαφυλαχθεί η δυνατότητα του εργοδότη να εργοδοτεί εργαζομένους σε προσωρινή βάση.  
Περαιτέρω, εισήχθη στο υπό αναθεώρηση κείμενο της πρότασης νόμου σχετική πρόνοια, ώστε να αποφευχθεί 
ο επηρεασμός ορισμένων διατάξεων του νόμου που αφορούν περιπτώσεις που προνοούνται στον υφιστάμενο 
νόμο, σύμφωνα με τις οποίες ο εργοδότης έχει δικαίωμα να τερματίσει την απασχόληση εργαζομένου χωρίς 
προειδοποίηση.  Ας σημειωθεί ότι, επιπροσθέτως των πιο πάνω, το κείμενο του σχεδίου νόμου έτυχε 
νομοτεχνικών και λεκτικών βελτιώσεων που κρίθηκαν αναγκαίες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
τα πιο πάνω, υποβάλλει την πιο πάνω πρόταση νόμου, όπως αυτή διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
στην ολομέλεια της Βουλής για τη λήψη τελικής απόφασης.  Τέλος, επισημαίνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης 
από τη Βουλή του προτεινόμενου κειμένου νόμου σε νόμο, αυτός θα αναφέρεται ως «Ο περί Τερματισμού 
Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2016.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό, πιθανώς αυτό το σώμα να βρεθεί στην ψήφιση ενός νόμου μη νόμου.  Μη νόμου. 

(Γελώντας) 

 Αν δεν ξεκαθαριστούν έστω και εκ των υστέρων κάποια πράγματα, εάν έχει περάσει και η πρώτη 
τροπολογία, η άλφα… 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Για ποιο μιλούμε τωρά; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για το στρατό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ξέρω το!  Ε, το γνωρίζω, γι’ αυτό και ζητώ το λόγο.   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να ψηφίσουμε σ’ αυτό το νόμο που είμαστε σε εξέλιξη και μετά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των 
Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016».  

 Κυρία ∆ημητρίου, το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Περαιτέρω εναρμόνιση της υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και πιο 
συγκεκριμένα με τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 165/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
4ης Φεβρουαρίου 2014 για τους ταχογράφους στον τομέα των οδικών μεταφορών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων 

Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ελένη Μαύρου  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Ιουλίου 2016.  Στην πρώτη συνεδρία 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων και 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της 
Αστυνομίας Κύπρου, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΚΕΒΕ.  Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, η 
Παγκύπρια Ένωση Επαγγελματιών Αυτοκινητιστών (ΠΕΕΑ), η Συνομοσπονδία Επαγγελματιών 
Αυτοκινητιστών Κύπρου (ΣΕΑΚ), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Αδειών Α΄ και η συνδικαλιστική 
οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή.  Σημειώνεται ότι η 
εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ με γραπτή επιστολή της, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2016, ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω εναρμόνιση της 
υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 
165/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Φεβρουαρίου 2014 για τους ταχογράφους 
στον τομέα των οδικών μεταφορών, ο οποίος καταργεί τον Κανονισμό 3821/85 και τροποποιεί τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αριθ. 561/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για την εναρμόνιση ορισμένων 
κοινωνικών διατάξεων στον τομέα των οδικών μεταφορών.   

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις καθορίζονται ως εφαρμοστέες οι πρόνοιες του πιο πάνω 
Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 165/2014 σε σχέση με τις διατάξεις του βασικού νόμου που αφορούν τις καθορισθείσες 
από αυτόν παρεκκλίσεις, την οργάνωση και τη διενέργεια ελέγχων των εγκαταστάσεων επιχειρήσεων 
ορισμένων κατηγοριών μεταφορών και τα αδικήματα και τις ποινές που δύναται να επιβληθούν σε περίπτωση 
παράβασης ορισμένων διατάξεών τους αντί των προνοιών του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 3821/85 του 
Συμβουλίου της 20ής ∆εκεμβρίου 1985 σχετικά με τη συσκευή ελέγχου στον τομέα των οδικών μεταφορών, ο 
οποίος καταργήθηκε, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή, η εκτελεστική εξουσία, κατόπιν συνεννόησης με 
τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, διαχώρισε τη διαδικασία υιοθέτησης των αναγκαίων εφαρμοστικών 
μέτρων που απορρέουν από τον προαναφερθέντα Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 165/2014 σε δύο στάδια.  Το πρώτο 
στάδιο ολοκληρώθηκε το 2015 με τη θέσπιση του περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των 
Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2015 [Ν. 146(Ι)/2015] και το δεύτερο στάδιο 
βρίσκεται σε εξέλιξη με την προώθηση της ψήφισης του προτεινόμενου σχεδίου νόμου σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε μακροπρόθεσμο ορίζοντα αναμένεται να προκύψει ανάγκη 
επιβάρυνσης των δημόσιων δαπανών, καθότι μετά το έτος 2030 θα καταστεί απαραίτητη η αγορά ειδικού 
εξοπλισμού από τις αρμόδιες αρχές για τη διενέργεια ελέγχων στα οχήματα.  Σημειώνεται ότι η εφαρμογή των 
ρυθμίσεων του πιο πάνω Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 165/2014 τέθηκε σε ισχύ στις 2 Μαρτίου 2016 δυνάμει του 
άρθρου 48 αυτού και ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 9 Ιουνίου 2016. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, 
όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Εθνικού 
Λαϊκού Μετώπου, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  Το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
προτεινόμενου σχεδίου νόμου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βελτίωση των διατάξεων που καθορίζουν τη σύνθεση του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής και περαιτέρω εξειδίκευση των προσόντων του προέδρου, του αντιπροέδρου και των μελών 
του εν λόγω συμβουλίου, καθώς επίσης και ρύθμιση θεμάτων που χρήζουν περαιτέρω λεπτομερούς ρύθμισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής της 
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Χρίστος Χρίστου Γεώργιος Προκοπίου 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Στέλλα Κυριακίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος 
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 Αδάμος Αδάμου 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της 
απελθούσας Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2016, 
στην οποία αναφέρονται αναλυτικά οι σκοποί και οι επιδιώξεις του.  Ύστερα όμως από την αναβολή της 
συζήτησής του από την ολομέλεια του σώματος της απελθούσας Βουλής στις 14 Απριλίου 2016, η επιτροπή 
επανεξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο νέες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και στις 
30 Ιουνίου 2016.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου, της Ιεράς 
Αρχιεπισκοπής Κύπρου, του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (ΙΥΑ), του Παγκύπριου 
Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), καθώς και της Εταιρείας Ανθρώπινης Αναπαραγωγής Κύπρου.   Η Εταιρεία 
Ανθρώπινης Γενετικής Κύπρου, το Συμβούλιο Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Κύπρου, η Ένωση Κλινικών 
Εμβρυολόγων Κύπρου, ο Σύνδεσμος ∆ιευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων και Βιοϊατρικών και Κλινικών 
Εργαστηριακών Επιστημόνων και ο Σύνδεσμος Υπογόνιμων Ζευγαριών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμου, ώστε αφενός μεν να βελτιωθούν οι διατάξεις του που καθορίζουν τη σύνθεση του 
Συμβουλίου ΙΥΑ και να εξειδικευτούν περαιτέρω τα προσόντα του προέδρου, του αντιπροέδρου και των μελών 
του Συμβουλίου ΙΥΑ και αφετέρου δε να ρυθμιστούν θέματα που δε ρυθμίζονται επαρκώς στην ισχύουσα 
νομοθεσία και που χρήζουν περαιτέρω και λεπτομερούς ρύθμισης.   

 Για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης του σώματος επισυνάπτεται ως Παράρτημα η έκθεση της 
απελθούσας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας προς την ολομέλεια του σώματος, ημερομηνίας 12 Απριλίου 
2016, στην οποία περιλαμβάνονται αναλυτικά οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων φορέων, όπως αυτές είχαν 
εκτεθεί λεπτομερώς ενώπιον της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση και ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από την ολομέλεια της απελθούσας 
Βουλής αναβλήθηκε, έπειτα από υποβολή σχετικού αιτήματος του προέδρου του ∆ημοκρατικού Κόμματος για 
σκοπούς επανεξέτασης ορισμένων προνοιών του σχεδίου νόμου, καθώς και ορισμένων διατάξεων της βασικής 
νομοθεσίας.   

 Ειδικότερα, στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου τα ζητήματα που απασχόλησαν την 
επιτροπή και αφορούν τους λόγους αναβολής του από την ολομέλεια της απελθούσας Βουλής είναι κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός του αρμόδιου δικαστηρίου, για να εκδίδει διάταγμα παρένθετης μητρότητας, και 
περαιτέρω κατά πόσο για τα θέματα αυτά θα έπρεπε να καθοριστεί ως αρμόδιο το οικογενειακό 
δικαστήριο.   

Σύμφωνα με τοποθέτηση της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, για να δοθεί τέτοια 
αρμοδιότητα στο οικογενειακό δικαστήριο πρέπει να επέλθει τροποποίηση της σχετικής διάταξης του 
περί Οικογενειακών ∆ικαστηρίων Νόμου, που καθορίζει τη δικαιοδοσία του.  Ωστόσο, όπως η ίδια 
επισήμανε, θέση της είναι ότι η σχέση του ζευγαριού που επιδιώκει την απόκτηση τέκνων με την 
παρένθετη μητέρα δεν μπορεί να θεωρηθεί ως οικογενειακής φύσεως διαφορά, ώστε να εμπίπτει στη 
σχετική δικαιοδοσία του οικογενειακού δικαστηρίου.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος, αναφερόμενη στον 
περί Υιοθεσίας Νόμο δήλωσε πως σύμφωνα με αυτόν καθορίζονται ως αρμόδια δικαστήρια για τους 
σκοπούς του νόμου αυτού το οικογενειακό δικαστήριο, σε περίπτωση υποβολής αίτησης για υιοθεσία 
από πρόσωπο που ανήκει στην ελληνική κοινότητα, και το επαρχιακό δικαστήριο, σε κάθε άλλη 
περίπτωση, και επισήμανε περαιτέρω πως στο δικαϊκό μας σύστημα ζητημάτων οικογενειακής φύσεως 
επιλαμβάνεται και το επαρχιακό δικαστήριο.   

2. Το ενδεχόμενο παραβίασης προσωπικών δεδομένων σε σχέση με τις πληροφορίες που πρέπει να 
δώσει δότης σε μια συγκεκριμένη επιτροπή.  Σύμφωνα με την τοποθέτηση της εκπροσώπου της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η μόνη διάταξη της βασικής νομοθεσίας που ενδεχομένως να 
συνδέεται με την προσβολή προσωπικών δεδομένων είναι αυτή που προνοεί ότι πρόσωπο γίνεται δεκτό 
ως δότης, μόνο αφού υποβληθεί στην καθορισμένη, σε πρωτόκολλο του Συμβουλίου ΙΥΑ, 
κλινική/ψυχολογική αξιολόγηση που διενεργείται στη Μονάδα Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (ΜΙΥΑ) και αφού διαπιστωθεί ότι το πρόσωπο δεν πάσχει από οποιοδήποτε 
κληρονομικό, γενετικό ή μεταδοτικό νόσημα.  Συναφώς, όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε, θεωρεί ότι 
είναι θέμα δημόσιας υγείας το να ζητείται από το δότη να υποβληθεί στην πιο πάνω αξιολόγηση και, 
δεδομένου ότι η ταυτότητά του παραμένει εμπιστευτική, δε θεωρεί ότι υπάρχει παραβίαση προσωπικών 
δεδομένων.   

3. Η υποχρέωση του ζευγαριού που επιδιώκει την απόκτηση τέκνου να αποδείξει ότι δεν κατέστη δυνατή η 
εξεύρεση παρένθετης μητέρας εντός της ∆ημοκρατίας.  Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, δεν έχει περιληφθεί στο νομοσχέδιο συγκεκριμένη διαδικασία για την 
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απόδειξη αυτή, αλλά πρόκειται για μια “χαλαρή”, όπως τη χαρακτήρισε, διαδικασία.  Ειδικότερα, το 
Συμβούλιο ΙΥΑ δε θα αναμένει να μελετήσει συγκεκριμένα στοιχεία τα οποία πρέπει να του υποβληθούν, 
αλλά θα ικανοποιείται με μια απλή δήλωση του ζευγαριού για την αδυναμία εξεύρεσης παρένθετης 
μητέρας.   

4. Η ερμηνεία του όρου “μονήρες άτομο”.   

Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η ερμηνεία που δίδεται στη 
νομοθεσία για τον όρο αυτό αποδίδει την έννοιά του και δεν μπορεί να ερμηνευθεί διαφορετικά. 

 Πέραν των πιο πάνω, την επιτροπή απασχόλησαν επιπρόσθετα ορισμένες εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν από την εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου 
σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τη διαμόρφωση της διάταξής του σύμφωνα με την οποία ο πρόεδρος, ο αντιπρόεδρος και τα μέλη του 
Συμβουλίου ΙΥΑ κατά την ανάληψη των καθηκόντων τους θα έχουν υποχρέωση να προβαίνουν σε 
δήλωση προς το Υπουργικό Συμβούλιο ότι δεν έχουν και ότι δε θα έχουν μέχρι την ημερομηνία λήξης 
της θητείας τους οποιοδήποτε συμφέρον σε επιχειρήσεις συναφείς με τις δραστηριότητες στον τομέα της 
ΙΥΑ.  Ειδικότερα, η πιο πάνω εκπρόσωπος, έπειτα από συνεννόηση με την εκπρόσωπο της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, εισηγήθηκε όπως απαλειφθεί από το νομοσχέδιο η αναφορά “σε 
οποιοδήποτε συμφέρον σε επιχειρήσεις συναφείς με τις δραστηριότητες στον τομέα ΙΥΑ” και να 
αντικατασταθεί με αναφορά “σε οποιαδήποτε ενεργό ανάμειξη σε θέματα ΙΥΑ”, ώστε να αποφευχθεί η 
ενδεχόμενη ταύτιση της δήλωσης συμφέροντος μόνο με τα οικονομικής φύσεως θέματα.   

Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας εισηγήθηκε όπως εξαιρεθούν από την πιο πάνω 
υποχρέωση τα τρία από τα έντεκα μέλη του Συμβουλίου ΙΥΑ τα οποία έχουν ή δυνατόν να έχουν ενεργό 
ανάμειξη σε θέματα ΙΥΑ.   

Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγήθηκε περαιτέρω όπως στην ερμηνεία του όρου “ενεργός ανάμειξη σε 
θέματα ΙΥΑ” περιληφθεί και η συγγένεια πρώτου βαθμού με τα πρόσωπα που περιλαμβάνονται στην εν 
λόγω ερμηνεία.   

2. Τη διαμόρφωση της πρόνοιάς του με την οποία παρέχεται η δυνατότητα του δότη γαμετών να δωρίσει 
πέραν της μιας φοράς, σε περίπτωση που οι γαμέτες του θα χρησιμοποιηθούν για σκοπούς εφαρμογής 
μεθόδων ΙΥΑ στη ∆ημοκρατία για μελλοντική χρήση από την ίδια οικογένεια, έτσι ώστε να προστεθεί και 
το μονήρες άτομο.   

Τοποθετούμενη σχετικά η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, ανέφερε πως κρίνεται αναγκαίο να γίνει 
η προσθήκη που αφορά στο μονήρες άτομο, αναφορά η οποία εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε στο 
αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Σημειώνεται ότι όλες οι πιο πάνω εισηγήσεις της εκπροσώπου του Υπουργείου Υγείας, καθώς και του 
μέλους της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετήθηκαν από την επιτροπή, η 
οποία διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, ενσωματώνοντας τις σε αυτό.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε 
μεταξύ άλλων η διαφωνία του προέδρου του Συμβουλίου ΙΥΑ αναφορικά με την πρόνοια του νομοσχεδίου με 
την οποία, σε περίπτωση που η εκτίμηση του κλινικού ψυχολόγου, έπειτα από αξιολόγηση, είναι θετική για το 
μονήρες άτομο, το συμβούλιο θα έχει δέσμια αρμοδιότητα να εγκρίνει την αίτηση για απόκτηση παιδιού με 
μεθόδους ΙΥΑ.  Ειδικότερα, ο ίδιος κατέθεσε γραπτώς την εισήγηση του συμβουλίου ότι αυτό πρέπει να 
λαμβάνει υπόψη την έκθεση του κλινικού ψυχολόγου και υπολογίζοντας όλα τα στοιχεία που θα έχει ενώπιόν 
του να αποφασίζει ανάλογα αν θα εγκρίνει ή αν θα απορρίπτει μια αίτηση.  Σε διαφορετική περίπτωση, 
σύμφωνα με τον πρόεδρο του συμβουλίου, δεν υπάρχει λόγος ύπαρξης ή λόγος να έχει ρόλο το Συμβούλιο 
ΙΥΑ σε σχέση με το ζήτημα αυτό.   

 Περαιτέρω, για το ίδιο ζήτημα ο ΠΙΣ απέστειλε γραπτώς τη θέση του σύμφωνα με την οποία το 
Συμβούλιο ΙΥΑ πρέπει να διατηρεί τη διακριτική ευχέρεια να κρίνει κατά περίπτωση και πως αντί από κλινικό 
ψυχολόγο η εκτίμηση πρέπει να γίνεται από ψυχίατρο.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό μέλη της επιτροπής 
κατέθεσαν διιστάμενες απόψεις.  Η μία άποψη υποστηρίζει ότι βάσει των οικείων σχεδίων υπηρεσίας οι κλινικοί 
ψυχολόγοι προβαίνουν και σε ψυχιατρική εκτίμηση και η άλλη πως το θέμα διάγνωσης αποτελεί προνόμιο των 
ιατρικών ειδικοτήτων.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κατέθεσε γραπτώς τις εισηγήσεις του για τροποποίηση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, οι οποίες συνίστανται στα ακόλουθα: 

1. Στην παροχή δυνατότητας τόσο στη γυναίκα που επιθυμεί να αποκτήσει παιδί όσο και στη γυναίκα που 
προτίθεται να κυοφορήσει παιδί να έχουν τη μόνιμη κατοικία ή τη συνήθη διαμονή τους τόσο στη 
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∆ημοκρατία όσο και όπου αλλού επιθυμούν.  Σύμφωνα με το πιο πάνω μέλος της επιτροπής, η 
υφιστάμενη στο νομοσχέδιο πρόνοια για υποχρέωση παραμονής στη ∆ημοκρατία παρένθετης μητέρας 
που προέρχεται από το εξωτερικό από την εικοστή όγδοη (28η) εβδομάδα της κυοφορίας μέχρι και τη 
γέννηση του παιδιού είναι περιοριστική, αφού για οποιοδήποτε λόγο μπορεί να παραστεί ανάγκη 
αλλαγής διαμονής ή και κάποια ιατρική επιπλοκή.   

Για το ζήτημα αυτό μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι μπορεί να είναι βάσιμο το πιο πάνω 
επιχείρημα από ιατρικής άποψης, ωστόσο το να μπορεί η παρένθετη μητέρα να βρίσκεται σε 
οποιαδήποτε χώρα πιθανόν να δημιουργήσει επικίνδυνες καταστάσεις θυματοποίησής της.   

2. Στην παροχή δυνατότητας εξεύρεσης παρένθετης μητέρας έπειτα από διαπραγμάτευση ή σύναψη 
συμφωνίας μεταξύ προσώπου που επιθυμεί να αποκτήσει τέκνο με μέθοδο ΙΥΑ ή έπειτα από 
πρόσκληση ή ανακοίνωση που μπορεί να κυκλοφορήσει σε έντυπη ή διαδικτυακή ή ηλεκτρονική μορφή, 
με περιεχόμενο το οποίο να μην αποκαλύπτει το ενδιαφερόμενο ζευγάρι και να είναι εντός πλαισίου που 
θα καθορίσει το Συμβούλιο ΙΥΑ.   

3. Στο δικαίωμα τόσο των δωρητών όσο και των ληπτών να επιλέξουν είτε την ανώνυμη διαδικασία είτε την 
επώνυμη κατά τη μεταξύ τους συμφωνία.   

 Αναφορικά με τις πιο πάνω εισηγήσεις, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι για τα εν λόγω ζητήματα προηγήθηκε διεξοδική συζήτηση στην επιτροπή υπό την προηγούμενή της 
σύνθεση, όμως η πολιτική θέση του υπουργείου είναι δεδομένη και αποτυπώνεται στις σχετικές πρόνοιες του 
νομοσχεδίου.  

 Μετά το πέρας της διεξαγωγής της συζήτησης τα μέλη της επιτροπής συμφώνησαν στην ανάγκη άμεσης 
προώθησης του νομοσχεδίου για ψήφιση, όπως αυτό διαμορφώθηκε από την επιτροπή στη βάση των πιο 
πάνω, για να καταστεί δυνατή η άμεση εφαρμογή του νομικού πλαισίου για την ΙΥΑ.  Περαιτέρω, αποφάσισαν 
όπως όλα τα περαιτέρω ζητήματα που έχουν εγερθεί στο παρόν στάδιο τόσο από εμπλεκόμενους φορείς όσο 
και από μέλη της επιτροπής αφεθούν για διεξοδική μελέτη από την επιτροπή μετά τη λήξη των θερινών 
διακοπών της Βουλής με την έναρξη των εργασιών της τον ερχόμενο Σεπτέμβριο.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής της 
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» και για την πρόταση 
νόμου «Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Αδάμος Αδάμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο  συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαρτίου και στις 7 Απριλίου 2016.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής, της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της Εταιρείας Ανθρώπινης 
Αναπαραγωγής Κύπρου, της Εταιρείας Ανθρώπινης Γενετικής Κύπρου και του Συμβουλίου Νοσηλευτικής και 
Μαιευτικής Κύπρου.  Το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, η Ιερά 
Αρχιεπισκοπή Κύπρου, η Ένωση Κλινικών Εμβρυολόγων Κύπρου, ο Σύνδεσμος ∆ιευθυντών Κλινικών 
Εργαστηρίων και Βιοϊατρικών και Κλινικών Εργαστηριακών Επιστημόνων και ο Σύνδεσμος Υπογόνιμων 
Ζευγαριών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμου, ώστε αφενός να βελτιωθούν οι διατάξεις του που καθορίζουν τη σύνθεση του 
Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής και να εξειδικευτούν περαιτέρω τα προσόντα του 
προέδρου, του αντιπροέδρου και των μελών του και αφετέρου να ρυθμιστούν θέματα που δε ρυθμίζονται 
επαρκώς στην ισχύουσα νομοθεσία  και που χρήζουν περαιτέρω και λεπτομερούς ρύθμισης. 
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 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά στη Βουλή, ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η σύνθεση του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής και τα προσόντα του προέδρου, 
του αντιπροέδρου και των μελών του συμβουλίου με σαφή τρόπο, προκειμένου να καταστεί πιο 
αποτελεσματική η λειτουργία του.  Ταυτόχρονα, καθίσταται δυνατή η συμμετοχή στο εν λόγω συμβούλιο 
μελών με ενεργό ανάμειξη σε θέματα ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής. 

2. Η μη συμμετοχή μελών του συμβουλίου σε συνεδρίες του στις οποίες συζητείται θέμα στο οποίο έχουν 
άμεσο ή έμμεσο συμφέρον. 

3. Οι περιπτώσεις στις οποίες επιτρέπεται η δωρεά γαμετών από δότη ή δότρια πέραν της μίας φοράς. 

4. Οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες επιτρέπεται η παρένθετη μητέρα να μην έχει τη μόνιμη κατοικία ή τη 
συνήθη νόμιμη διαμονή της στη ∆ημοκρατία. 

5. Η δέσμια αρμοδιότητα του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής να εγκρίνει την 
εφαρμογή μεθόδων ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής σε μονήρη άτομα, νοουμένου ότι 
υποβάλλεται σε αυτό θετική για το μονήρες άτομο ανεξάρτητη αξιολόγηση εγγεγραμμένου κλινικού 
ψυχολόγου.  Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου το συμβούλιο έχει τη 
διακριτική ευχέρεια να εγκρίνει ή να απορρίψει τη σχετική αίτηση μονήρους ατόμου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή στις 5 Νοεμβρίου 2015 από τη βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, 
σε περιπτώσεις που είναι αδύνατη η εξεύρεση παρένθετης μητέρας με μόνιμη κατοικία ή συνήθη διαμονή στη 
∆ημοκρατία, να επιτρέπεται η παρένθετη μητέρα να είναι κάτοικος εξωτερικού. 

 Η πρόταση νόμου, η οποία προηγήθηκε της κατάθεσης του νομοσχεδίου, συζητήθηκε σε συνεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Νοεμβρίου 2015.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής η εισηγήτρια της πρότασης νόμου ανέφερε ότι, λόγω της δυσκολίας εξεύρεσης Κυπρίων 
γυναικών που επιθυμούν να αναλάβουν το ρόλο της παρένθετης μητέρας, τα υπογόνιμα ζευγάρια 
αναγκάζονται να μεταβαίνουν στο εξωτερικό, όπου συνάπτουν σχετικές συμφωνίες και υποβάλλονται στις 
σχετικές με τη μέθοδο αυτή διαδικασίες, σύμφωνα με τη νομοθεσία της χώρας στην οποία αποτείνονται, με 
υπαρκτό τον κίνδυνο να τύχουν εκμετάλλευσης.  Σύμφωνα με την ίδια, η πρόταση νόμου έχει ως απώτερο 
στόχο την αποφυγή της περαιτέρω ταλαιπωρίας των υπογόνιμων ζευγαριών και τον περιορισμό των εξόδων 
στα οποία αυτά υποβάλλονται.  Στα πλαίσια της ίδια συνεδρίας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας ζήτησαν 
από την επιτροπή την αναστολή της συζήτησης της πρότασης νόμου, δεδομένου ότι το υπουργείο μελετούσε 
τη γενικότερη νομοθετική ρύθμιση του θέματος και ανέλαβαν τη δέσμευση για την ετοιμασία σχετικού 
τροποποιητικού νομοσχεδίου και την κατάθεσή του στη Βουλή πριν από τη λήξη της θητείας της παρούσας 
Βουλής.  Υπό το φως των πιο πάνω, η συζήτηση επί των προνοιών της πρότασης νόμου αναστάλθηκε από 
την επιτροπή.  Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 24 Μαρτίου 2016. 

 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής, ο πρόεδρος της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου και η πρόεδρος  της Εταιρείας Ανθρώπινης Γενετικής Κύπρου συμφώνησαν με 
τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι της Εταιρείας Ανθρώπινης Αναπαραγωγής Κύπρου και του ΠΙΣ, παρ’ όλο που 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, διαφώνησαν με επιμέρους πρόνοιές του και 
κυρίως: 

1. με τη σχετική πρόνοια που προβλέπει την υποχρέωση παραμονής της παρένθετης μητέρας που 
προέρχεται από το εξωτερικό καθ’ όλη τη διάρκεια της εγκυμοσύνης μέχρι και τον τοκετό στη 
∆ημοκρατία και   

2. με τη σχετική πρόνοια που απαιτεί ο πρόεδρος του συμβουλίου να έχει διδακτορικό τίτλο στις 
καθορισμένες στην εν λόγω πρόνοια επιστήμες, επειδή η πρόνοια αυτή αποκλείει άδικα τους κλινικούς 
ιατρούς και άλλους επιστήμονες με πολυετή εμπειρία στον τομέα τους που δεν κατέχουν διδακτορικό 
τίτλο.  

 Αναφορικά με την πρώτη διαφωνία, ο εκπρόσωπος της Εταιρείας Ανθρώπινης Αναπαραγωγής Κύπρου 
ανέφερε στην επιτροπή ότι η εν λόγω πρόνοια είναι εξαιρετικά περιοριστική για την παρένθετη μητέρα, η οποία 
για την εν λόγω περίοδο πρέπει να στερηθεί το θεμελιώδες δικαίωμα της ελευθερίας διακίνησης.  Ταυτόχρονα, 
η εν λόγω πρόνοια αυξάνει το κόστος για το ζευγάρι και καθιστά εξαιρετικά δύσκολη έως και αδύνατη την 
εξεύρεση παρένθετης μητέρας που να είναι διατεθειμένη να μείνει μακριά από τη δική της οικογένεια για τόσο 
μεγάλο χρονικό διάστημα. 

 Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε την τροποποίηση των σχετικών διατάξεων του βασικού 
νόμου, ώστε να επιτρέπεται και η επώνυμη δωρεά γαμετών, στην περίπτωση που υπάρχει γραπτή συναίνεση 
των εμπλεκόμενων στη δωρεά μερών πριν από τη θεραπεία.  Ο ίδιος εισηγήθηκε περαιτέρω όπως ο απόγονος 
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που θα προκύψει από τη δωρεά αυτή μπορεί στην ηλικία των δεκαοκτώ ετών να έχει αναγνωριστική 
συνάντηση συγκεκριμένης διάρκειας με το δότη ή τη δότρια, κατά το πρότυπο σχετικών νομοθεσιών άλλων 
χωρών που επιτρέπουν την επώνυμη δωρεά και στη βάση σχετικών οδηγιών που θα εκδώσει για το σκοπό 
αυτό το συμβούλιο. 

 Στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης ο πρόεδρος και η πλειοψηφία των μελών της επιτροπής 
έκριναν την προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο υποχρέωση παραμονής της παρένθετης μητέρας που προέρχεται 
από το εξωτερικό καθ’ όλη τη διάρκεια της εγκυμοσύνης μέχρι και τον τοκετό στη ∆ημοκρατία εξαιρετικά 
περιοριστική, γι’ αυτό και υιοθέτησαν σχετική εισήγηση του μέλους της επιτροπής κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, 
σύμφωνα με την οποία η παρένθετη μητέρα πρέπει να παραμένει στη ∆ημοκρατία από τον έβδομο μήνα της 
κύησης μέχρι και τον τοκετό.  Ο εκπρόσωπος της Εταιρείας Ανθρώπινης Αναπαραγωγής Κύπρου εισηγήθηκε 
να καθοριστεί συγκεκριμένη εβδομάδα της κύησης, δηλαδή η τριακοστή δεύτερη (32η) εβδομάδα της κύησης, 
για σκοπούς διευκόλυνσης στην εφαρμογή της σχετικής πρόνοιας, εισήγηση που έγινε αποδεκτή από την 
επιτροπή.  Επίσης, η επιτροπή διαφώνησε με την πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει ως απαραίτητο 
προσόν για το διορισμό του προέδρου του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής την κατοχή 
διδακτορικού τίτλου και εισηγήθηκε την απάλειψή της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω παρατηρήσεων της επιτροπής, το Υπουργείο Υγείας, σε συνεννόηση με  το 
Συμβούλιο Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής  και τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, διαμόρφωσε 
τις σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου και κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο το οποίο προβλέπει  
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την υποχρέωση παραμονής στη ∆ημοκρατία παρένθετης μητέρας που προέρχεται από το εξωτερικό 
από την εικοστή όγδοη (28η) εβδομάδα της κύησης μέχρι και την ημέρα του τοκετού. 

2. Την απάλειψη της σχετικής πρόνοιας που προβλέπει την κατοχή διδακτορικού τίτλου ως απαραίτητου 
προσόντος για το διορισμό του προέδρου του συμβουλίου και την αύξηση του απαιτούμενου χρόνου 
πείρας στην ιατρική ή στις βιολογικές επιστήμες ή στις βιοεπιστήμες ή σε άλλους συναφείς κλάδους ή 
στη νομική ή στην ψυχολογία ή στην κοινωνιολογία από πέντε χρόνια σε δέκα.  

3. Την εισαγωγή πρόνοιας που προβλέπει ότι, σε περίπτωση που ο πρόεδρος του συμβουλίου είναι 
γιατρός, ο αντιπρόεδρος δε δύναται να είναι γιατρός, προκειμένου να αποφευχθεί το ενδεχόμενο το 
συμβούλιο να αποτελείται στη συντριπτική του πλειοψηφία από γιατρούς. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του 
νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής κ. Στέλλα Κυριακίδου και Αθηνά Κυριακίδου επισήμαναν τις δυσκολίες και 
τους κινδύνους που ενέχει ο θεσμός της παρένθετης μητρότητας και ανέφεραν ότι η όποια ρύθμιση υιοθετηθεί 
τελικά για το θέμα αυτό πρέπει να είναι εξαιρετικά αυστηρή και να διασφαλίζει επαρκώς τα εμπλεκόμενα μέρη.  
Η κ. Στέλλα Κυριακίδου εισηγήθηκε περαιτέρω την τροποποίηση του προτεινόμενου νόμου με την εισαγωγή 
σχετικής πρόνοιας, ώστε να απαιτείται τόσο από το ζευγάρι όσο και από την υποψήφια παρένθετη μητέρα η 
κατάθεση στο Συμβούλιο Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής σχετικού πιστοποιητικού, που εκδίδεται 
δυνάμει των διατάξεων του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου, Νόμος 91(Ι) του 2014 και με το 
οποίο βεβαιώνεται ότι τα πρόσωπα αυτά δεν έχουν καταδικαστεί για τα προβλεπόμενα στο νόμο αυτό 
αδικήματα.  Η εν λόγω εισήγηση έγινε αποδεκτή από την επιτροπή και ενσωματώθηκε στο αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Η εισηγήτρια της πρότασης νόμου, αφού εξέφρασε τη συμφωνία της με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι οι πρόνοιές του, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, καλύπτουν το αντικείμενο 
της πρότασης νόμου και ως εκ τούτου την αποσύρει, αφού ο σκοπός για τον οποίο κατατέθηκε έχει επιτευχθεί.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω, κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες και υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα ομολογουμένως πολύπλοκο και σύνθετο νομοσχέδιο επιτέλους θα πάρει αίσιο 
πέρας ενώπιον της ολομέλειας σήμερα.   
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 Όλοι γνωρίζουμε, και για την ιστορία θα το αναφέρω, ότι, προς τιμήν του, ο συνάδελφος ο Σωτήρης ο 
Σαμψών ήταν ο πρώτος ο οποίος κατέθεσε το 2005 πρόταση νόμου για ένα θέμα στο οποίο ομολογουμένως 
υπήρχε ένα σοβαρότατο έλλειμμα, ένα μεγάλο κενό, το οποίο έδινε το δικαίωμα σε αρκετούς να το 
εκμεταλλεύονται και ασφαλώς τα συμφέροντα τα οποία δημιουργούντο ήταν τέτοιας έκτασης και μορφής, 
ούτως ώστε να επιφέρουν πολύ μεγάλο πρόβλημα σ’ ένα σαφώς σοβαρότατο ζήτημα το οποίο απασχολούσε 
την κοινωνία μας. 

 Οι συγκρούσεις και οι διαφορετικές ερμηνείες οι οποίες εδίδοντο λόγω ακριβώς της σύνθεσης, αλλά και 
της ιδιαιτερότητας αυτού το ζητήματος, αλλά και τα συμφέροντα τα οποία εδημιουργούντο, ασφαλώς έκαναν 
ακόμα πολύ πιο δύσκολη την κατάληξη σ’ ένα πολύπλοκο ζήτημα.  Καθ’ όλο αυτό το χρονικό διάστημα της 
συζήτησης -και είναι προς τιμή των μελών και της προηγούμενης συνόδου της Βουλής, αλλά και τώρα- παρά 
το γεγονός ότι ομολογουμένως υπήρξε μια πολύ μεγάλη δυσκολία στην κατάληξη, υπήρξε όμως και η 
συναίνεση και ασφαλώς αυτό τιμά και τα μέλη της επιτροπής της απελθούσης Βουλής, αλλά και της σημερινής, 
αλλά ασφαλώς και το υπουργείο, τις λειτουργούς οι οποίες διαδοχικά πέρασαν από τη Βουλή, από την 
επιτροπή, αλλά και τη Νομική Υπηρεσία για την νομικοτεχνική επεξεργασία ενός πολυπλοκότατου και 
δύσκολου ζητήματος και θέματος.  Και σήμερα, με την ψήφισή του, που πιστεύω ότι θα είναι μέσα από 
συναίνεση απ’ όλες τις πλευρές, θα δοθεί ένα τέρμα σ’ ένα πελώριο κενό το οποίο θα θέτει και τέρμα στα όποια 
συμφέροντα και στις όποιες εκμεταλλεύσεις υπήρχαν κατά καιρούς. 

 Τώρα, όσον αφορά τις τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί από την Ε∆ΕΚ, συμφωνούμε και 
υποστηρίζουμε το (α) και το (β), όσον αφορά δε στο (γ) δε συμφωνούμε, γιατί με την πρόνοια αυτή 
ελαχιστοποιείται η δυνατότητα άσκησης ελέγχου.  Κρίνουμε ικανοποιητική την εισήγηση για τροποποίηση του 
άρθρου 23 του βασικού νόμου με τον προτεινόμενο νόμο, όπου γίνεται μνεία ότι η παρένθετη μητέρα θα 
παραμένει στη ∆ημοκρατία από την εικοστή όγδοη εβδομάδα της κυοφορίας και, ασφαλώς, μέχρι τη γέννηση 
του παιδιού.  Αυτή είναι η θέση μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου.  Ο κ. Γεωργίου.  Ο κ. Γιώργος Γεωργίου βουλευτής Λεμεσού.  Για να 
μεν σε συγχύζουμε με τον Γεωργίου του ∆ΗΣΥ και τον Γεωργίου τον άλλον της Λάρνακας.   

Γ. Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εν μπορούν, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εν μπορούν, α; 

Γ. Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …να συγχύζονται. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Εν συγχύζεται με τίποτα, μεν ανησυχείς! 

Γ. Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχουμε μπροστά μας μια ολοκληρωμένη εργασία για ένα θέμα που απασχόλησε εδώ και αρκετά χρόνια 
το κοινοβούλιο και νομίζω με αυτόν τον τροποποιητικό νόμο μπορούμε να βοηθήσουμε ζευγάρια και μονήρεις 
ανθρώπους που ταλαιπωρήθηκαν αυτά τα χρόνια και που ενδεχομένως να ετύγχαναν και εκμετάλλευσης και 
με αυτό το νομοσχέδιο, νομίζω και μέσα σε πνεύμα συναίνεσης, μπορούμε να ικανοποιήσουμε ένα χρόνιο 
αίτημα αυτών των ανθρώπων και να τερματίσουμε την ταλαιπωρία τους.  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Μουσιούττας. 

Μ. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα ήταν η αιτία να καθυστερήσει η ψήφιση από την προηγούμενη σύνοδο της 
Βουλής αυτού του νομοσχεδίου.  ∆υστυχώς, τα ερωτήματα τα οποία είχαμε θέσει δεν έχουν απαντηθεί από τη 
Νομική Υπηρεσία κατά τη δική μας άποψη με τον ορθό τρόπο, εντούτοις, μέσα στο πλαίσιο συναίνεσης θα 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και τις τροποποιήσεις (α), (β) και θα καταψηφίσουμε το (γ) και θα επανέλθουμε το 
Σεπτέμβρη, για να μάθουμε ακριβώς αυτά που μας είπε η Νομική Υπηρεσία.   



 
 

204 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για τη σημασία και την αξία του νομοθετήματος μίλησαν οι προλαλήσαντες και δε θα αφαιρέσω ούτε ένα 
γιώτα, γιατί η κοινωνική σημασία είναι δεδομένη και αυτόδηλη.  Απλώς, επειδή στην πορεία, προ της ψήφισης, 
εντοπίσαμε κάποιες νομικές αδυναμίες και κενά, ιδιαίτερα σε σχέση με τη δυσμενή διάκριση που θα υφίστανται 
τα μονήρη άτομα έναντι των ζευγαριών, επιφυλασσόμαστε όπως με την επάνοδο στην κανονική σύνοδο της 
Βουλής επανέλθουμε με βελτιώσεις.  Επί της ουσίας όμως υπογραμμίζουμε ότι είναι ένα αξιολογότατο 
νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. ∆αμιανού.   

 Πριν δώσω το λόγο στον κ. Σιζόπουλο, θέλω να σας πω και ως μέλος της επιτροπής Υγείας ότι δεν 
ψηφίζουμε το τέλειο νομοσχέδιο.  Απλά, είναι το νομοσχέδιο που πρέπει να περάσει.  Όλα αυτά που γίνονται 
στην πατρίδα μας σήμερα είναι ακάλυπτα νομικά.  Είναι πολύ σημαντικό να καλυφθούν νομικά.  Και το 
σκεπτικό της επιτροπής Υγείας της Βουλής ήταν να περάσει, να έχουμε μία κάλυψη νομική και να έρθουμε 
μετά, το φθινόπωρο, ό,τι μειονεκτήματα θα διαγνώσουμε, αλλά και ελλείμματα που υπάρχουν, όπως είπε ο κ. 
∆αμιανού, να μπορέσουμε να τα καλύψουμε. 

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε το λόγο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ευχαριστώ για την παρέμβαση που κάνατε, γιατί ακριβώς υποβοηθήσατε και τη δική μου την 
τοποθέτηση, γι’ αυτό και περισσότερο θα επιχειρηματολογήσω πάνω στην τρίτη τροποποίηση, που φαίνεται ότι 
έχει και τις περισσότερες ενστάσεις.  Οφείλω περισσότερο να τοποθετηθώ ως γιατρός πάνω στο συγκεκριμένο 
ζήτημα και να πω ακριβώς ότι η μη υιοθέτηση της συγκεκριμένης τροπολογίας θα δημιουργήσει κάποια 
προβλήματα, τα οποία θα πρέπει να είμαστε έτοιμοι να τα διαχειριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η μη υιοθέτηση της τρίτης τροπολογίας; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, της τρίτης τροπολογίας, της συγκεκριμένης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όλοι θέλουμε και επιδιώκουμε όντως η παρένθετη μητέρα να έχει τη μόνιμη διαμονή της, αν είναι 
δυνατό, στην Κύπρο και, αν είναι δυνατό, μετά την εικοστή όγδοη εβδομάδα, δηλαδή μερικές εβδομάδες πριν 
από τον τοκετό.  Όμως γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά από ιατρικής πλευράς ότι αυτό δεν μπορεί να συμβεί, 
γιατί υπάρχουν ενδεχομένως επιπλοκές, υπάρχουν άλλα προβλήματα τα οποία δε θα επιτρέψουν σε μια 
παρένθετη μητέρα από το εξωτερικό να μετακινηθεί αεροπορικώς και να έρθει στην Κύπρο στην εικοστή όγδοη 
εβδομάδα ή στην εικοστή έβδομη εβδομάδα, για να βρίσκεται στην Κύπρο.  

 Όταν λοιπόν, με βάση τη νομοθεσία που εμείς θα ρυθμίσουμε, πρέπει να βρίσκεται στην Κύπρο, 
διερωτώμαι:  Aν δε θα είναι στην Κύπρο, τι γίνεται;  Σας λέω ότι έχει ένα πρόβλημα και πρέπει να βρίσκεται σε 
κατάκλιση.  Έχει πρόβλημα η εγκυμοσύνη και δεν μπορεί να μετακινηθεί.  Και δεν είναι περιορισμένα τα 
περιστατικά αυτού του είδους· είναι πάρα πολλά τα περιστατικά που υπάρχουν.  Και γι’ αυτό το λόγο ακριβώς, 
αν εμείς υιοθετήσουμε τη θέση ότι πρέπει να είναι στην Κύπρο, θα δημιουργήσουμε άλλα προβλήματα.  Είναι 
γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που οφείλουμε να το λάβουμε σοβαρά υπόψη.  Και εγώ λέω το εξής:  Αν την 
υποχρεώσουμε σε μια τέτοια περίπτωση να μετακινηθεί στην Κύπρο και έχουμε οποιαδήποτε περαιτέρω 
επιπλοκή στην κύηση είτε όσον αφορά το έμβρυο είτε την κυοφορούσα παρένθετη μητέρα;  Τι θα γίνει; 

 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο μπορούμε να επιδιώξουμε κατά κύριο λόγο να βρίσκεται στην Κύπρο, ειδικά 
μετά την εικοστή όγδοη εβδομάδα και μέχρι τον τοκετό, αλλά εκεί και όπου ιατρικοί λόγοι επιβάλλουν μη 
μετακίνηση, να υπάρχει ακριβώς η δυνατότητα να παραμείνει στη χώρα στην οποία βρίσκεται και να γίνει εκεί ο 
τοκετός. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ που με ακούσατε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή η πρόταση για την εικοστή όγδοη εβδομάδα ήταν της κ. Χαραλαμπίδου, που έγινε αποδεκτή από 
την επιτροπή Υγείας, και επειδή ζήτησε το λόγο, θα ακούσετε και τον αντίλογο. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Λοιπόν, να πω ότι η εικοστή όγδοη εβδομάδα ήταν μια συμβιβαστική πρόταση, καθότι η πλειοψηφία της 
επιτροπής ήθελε η παρένθετη μητέρα να βρίσκεται στην Κύπρο καθ’ όλη τη διάρκεια της κύησης.  Η Νομική 
Υπηρεσία τοποθετήθηκε με σαφήνεια.  ∆εν υπάρχει μηχανισμός ελέγχου ή εξαναγκασμού ενός πολίτη, ώστε 
να τον έχεις εντός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, επειδή κυοφορεί.  Συνεπώς, θα ήταν μία πρόνοια που δε θα 
μπορούσε να εφαρμοστεί εκ των πραγμάτων.  Επειδή όμως υπήρχαν έντονες αντιδράσεις εντός της 
επιτροπής, έγινε η συμβιβαστική πρόταση να έρχεται στην Κύπρο στον έβδομο μήνα της κύησης, που 
επιτρέπεται και η μεταφορά με τους…  Οι αεροπορικές εταιρείες δέχονται μέχρι τον έβδομο μήνα να ταξιδέψει 
μια εγκυμονούσα, όχι μετά τον έβδομο μήνα.  Και αυτή η πρόταση έγινε αποδεκτή και από το αρμόδιο 
συμβούλιο και από τη Νομική Υπηρεσία και από όλους.  Οπότε, αν θέλετε, ήταν ένας συμβιβασμός, για να 
συγκεραστούν όλες οι απόψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας ευχαριστήσω, κυρία Χαραλαμπίδου, για την παρέμβασή σας.  Απλώς, θέλω να σας πω ως 
γιατρός ότι καταλαβαίνω αυτά που λέτε.  Ήμουν παρών, είμαστε στην ίδια επιτροπή.  ∆εν απαντά αυτό που 
βάλαμε -που το βάλαμε συμβιβαστικά- στο ερώτημα που έκανε ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος και είναι σωστό 
ιατρικά.  Πέστε ότι είναι στην εικοστή όγδοη εβδομάδα και της απαγορεύεται να ταξιδέψει με αεροπλάνο.  
Υπάρχει επαπειλούμενη απώλεια, χίλια δυο πράγματα.  Αφού, για να ταξιδέψει κάποιος μετά την εικοστή 
όγδοη εβδομάδα, θέλει άδεια από το γυναικολόγο του, για να ταξιδέψει.  Πέστε ότι συμβαίνει κάτι.  Εκείνες οι 
περιπτώσεις, που είναι λίγες, είναι λίγες, δέχομαι ότι είναι λίγες, δε θα καλύπτονται από το νόμο;  Άρα, μήπως 
ήταν λοιπόν…  Γι’ αυτό είπα να μην κάνουμε άλλη συζήτηση, να προχωρήσουμε και να έρθουμε το Σεπτέμβρη 
να διορθώσουμε.  Μήπως θα μπορούσαμε να βάλουμε την εικοστή όγδοη εβδομάδα, που λέει, και μετά να 
βάλουμε μια τροπολογία να λέμε «εκτός σε περιπτώσεις που είναι ανίκανη να ταξιδέψει»; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.  Αν δεν υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα, για να υποβοηθήσουμε την κατάσταση σε αυτή τη 
φάση, να προστεθεί ακριβώς η εξής φράση:  «Όσο και οπουδήποτε αλλού, εάν και εφόσον ιατρικοί λόγοι το 
επιβάλλουν, στη βάση ιατρικής βεβαίωσης που θα προκύψει». 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Μάλιστα!  Έτσι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι τα επιχειρήματα, είναι σωστά.  Και νομίζω ότι όλοι αντιλαμβανόμαστε το 
σωστό σκοπό που θέλει να υπηρετήσει αυτή η τροπολογία.  Όπως είναι διατυπωμένη όμως η τροπολογία, αν 
ψηφιστεί, όπως είναι, ακόμα και με την προσθήκη, ενδεχόμενα να δημιουργήσει ένα άλλο πρόβλημα, διότι η 
τροπολογία λέει τα εξής: «(ε)  ότι τόσο η γυναίκα που επιθυμεί να αποκτήσει παιδί όσο και εκείνη που 
προτίθεται να κυοφορήσει το παιδί μπορούν να έχουν τη μόνιμη κατοικία ή τη συνήθη διαμονή τους τόσο στη 
∆ημοκρατία όσο και όπου αλλού επιθυμούν.».  Εμείς δηλαδή μπορούμε να ρυθμίσουμε με νόμο μια υπόθεση 
που αφορά δύο γυναίκες οι οποίες ενδεχόμενα να έχουν τη μόνιμη κατοικία τους στο Βερολίνο;  Θα τη ρυθμίσει 
η κυπριακή νομοθεσία και όχι η γερμανική νομοθεσία; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Είναι άλλο θέμα τούτο! 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Μα, αυτό λέει η διατύπωση!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν έχει σημασία.  ∆εν μπορούμε να ρυθμίσουμε κάτι που συμβαίνει σε άλλη χώρα με τη δική μας τη 
νομοθεσία.  Θα πρέπει ενδεχόμενα, κύριε Σιζόπουλε, να φύγει η φράση «η γυναίκα που επιθυμεί το παιδί […]», 



 
 

206 
 

διότι, αν και οι δύο έχουν μόνιμη κατοικία εκτός Κύπρου, δε μας αφορά.  ∆ε μας αφορά, εκτός και αν έρθουν 
στην Κύπρο να κυοφορήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να πω ακόμα μια φορά να μην αρχίσουμε τη συζήτηση αυτή.  Υπάρχουν πάρα πολλά κενά και πάρα 
πολλά αμφισβητούμενα σημεία.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που είπαμε να ψηφιστεί, να το καλύψουμε νομικά, να 
είναι καλυμμένες οι εξωσωματικές που γίνονται στην πατρίδα μας, που είναι ακάλυπτες, και να έρθουμε το 
Σεπτέμβριο όλα αυτά τα οποία έχετε θέσει να τα διορθώσουμε. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς κάτι συμπληρωματικό.  Να υπενθυμίσω ότι οι συνάδελφοι -γιατί δεν ήταν η δική 
μας θέση αυτή- οι οποίοι υποστήριζαν το να έρθει στην Κύπρο τους εννέα μήνες είχαν προβάλει ως επιχείρημα 
-και επειδή απουσιάζει η συνάδελφος σήμερα η οποία το έθετε κιόλας- το θέμα εμπορίας γυναικών και το θέμα 
εμπορίας βρεφών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι πολλά τα θέματα, δεν είναι μόνο τούτο. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Το θυμάστε, γιατί είστε μέλος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βέβαια, το θυμάμαι.  Βέβαια. 

 Λοιπόν, ο κ. Νουρής. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελειώσαμε, τελειώσαμε! 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που θα ήθελα να πω είναι αυτό που μόλις έχει πει η συνάδελφος η κ. 
Χαραλαμπίδου, ότι δε θα πρέπει να υποτιμηθεί αυτός ο κίνδυνος της εμπορίας.  Και δεν είναι κυπριακό 
φαινόμενο· είναι παγκόσμιο φαινόμενο.  Και έχω την εντύπωση ότι, επειδή ακριβώς είναι ξεκάθαρο σε όλους 
μας ότι πάμε σε μια ή προσπαθούμε για μια συναινετική πρόταση, θα ήταν ευχής έργον να περάσουμε εκείνα 
στα οποία θεωρούμε απόλυτα ότι συμφωνούμε και για τα οποία υπάρχει ομογνωμία και ομοφωνία και το 
συγκεκριμένο θέμα να μελετηθεί ξανά από την επιτροπή με όλους τους, αν θέλετε, κινδύνους που ενδεχομένως 
ελλοχεύουν και να έρθουμε πίσω με μια νέα πρόταση εκ των υστέρων.  Να μη σπεύσουμε όμως τώρα και να 
ανοίξουμε ένα τέτοιο κεφάλαιο στο οποίο δε θα μπορέσουμε να ασκήσουμε έλεγχο και ενδεχομένως να γίνουμε 
και χώρος μέσα από τον οποίο να εκκολαφθεί αυτή η παρανομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
 Για να μην επανέλθουμε ως ΑΚΕΛ, για να τοποθετηθούμε επί των τροπολογιών που έχουν καταθέσει οι 
συνάδελφοι, να πω απλώς ότι, με βάση το σκεπτικό που έχει αναλυθεί από το συνάδελφο τον κ. Νουρή και έχει 
βεβαίως επίσης εκτεταμένα αναλυθεί από την κ. Χαραλαμπίδου, εμείς θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες, με 
την υπόμνηση ότι όλα αυτά τα σύνθετα και πολύπλοκα ζητήματα θα συζητηθούν από τον ερχόμενο 
Σεπτέμβρη, ώστε να βρούμε τις καλύτερες δυνατές απαντήσεις.  Γιατί όντως έχει γίνει μια πάρα πολύ καλή 
δουλειά από την επιτροπή Υγείας, αλλά δεν έχει γίνει τέλεια εργασία.  Χρειάζεται να ξαναδούμε ζητήματα και 
για τούτο και μόνο το λόγο, χωρίς να παίρνουμε τελεσίδικα θέση επί της ουσίας σε αυτές τις παρατηρήσεις που 
έχουν γίνει και σε αυτές τις πρόνοιες των τροπολογιών, νομίζουμε ότι πρέπει να επανέλθουμε το Σεπτέμβρη, 
για να τα δούμε έτσι ολοκληρωμένα τα ζητήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, να διαβάσετε τις τροπολογίες; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 ∆ε χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να τις διαβάσει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ας θεωρηθούν αναγνωσθείσες.  Αφού τις έχουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τις γνωρίζετε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχει…  Είναι καλύτερα να διαβαστούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ κύριε Σιζόπουλε, είναι τρεις οι τροπολογίες.  Εδώ οι συνάδελφοι συμφωνούν οι περισσότεροι 
με την πρώτη και τη δεύτερη· δε συμφωνούν με την τρίτη, οπότε θα πρέπει να τις βάλουμε μία μία. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ας πάμε στην τρίτη.  Αν συμφωνούμε με την πρώτη και τη δεύτερη, ας μπουν, και ας πάμε στην τρίτη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι πολύ σύντομες. 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

 Α.  Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 6 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 21 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση στην παράγραφο (β) αυτού των λέξεων 
«κλινικού ψυχολόγου», όπου αυτές απαντούν, με τη λέξη «ψυχιάτρου». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Β.  Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 7 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 23 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση στην παράγραφο (β) αυτού των λέξεων 
«κλινικού ψυχολόγου» (έβδομη γραμμή) με τη λέξη «ψυχιάτρου». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γ.  Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 7 του πιο πάνω 
νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 23 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της 
παραγράφου (ε) αυτής με την ακόλουθη νέα παράγραφο: 

«(ε)  ότι τόσο η γυναίκα που επιθυμεί να αποκτήσει παιδί όσο και εκείνη που προτίθεται να κυοφορήσει 
το παιδί μπορούν να έχουν τη μόνιμη κατοικία ή τη συνήθη διαμονή τους τόσο στη ∆ημοκρατία όσο και 
όπου αλλού επιθυμούν.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έβαλε μια…  Έχει και παρακάτω.  Ξαναπές τα, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η προσθήκη θα αφορά την εικοστή όγδοη εβδομάδα, ότι θα μπορούν να διαμένουν και όπου αλλού 
επιθυμούν -εννοείται η παρένθετη μητέρα- με την προϋπόθεση ότι ιατρικοί λόγοι επιβάλλουν τη μη μετακίνησή 
της στη βάση συγκεκριμένης ιατρικής γνωμάτευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τρίτης τροπολογίας; 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου.   

 Νομίζω ότι… 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι κρατούμε την πρόνοια του νομοσχεδίου που επιβάλλει να είναι στην 
Κύπρο την εικοστή όγδοη εβδομάδα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 «Εκτός εάν». 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 «Εκτός εάν».    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό λέει.  «Εκτός εάν». 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τρίτης τροπολογίας έτσι όπως διαμορφώθηκε προφορικά από 
τον κ. Σιζόπουλο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15, 16 και 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015».   

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εάν είναι δυνατόν, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ ζητούμε αναβολή συζήτησης, γιατί θα θέλαμε τα 
συγκεκριμένα νομοσχέδια να τα μελετήσουμε ακόμα περισσότερο, σε βάθος, δεδομένου ότι δεν έχουμε την 
ευκαιρία να συμμετέχουμε στην επιτροπή Παιδείας με κανονικό μέλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πώς αντιδρούν τα άλλα κόμματα; 

 Παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα, επειδή το θέμα έχει πολυσυζητηθεί σε απανωτές συνεδριάσεις, 
μάλιστα έχει και ένα πλούσιο ιστορικό… Η καθυστέρηση, η αναβολή πουθενά δε θα βοηθήσει.  Είναι μια 
ισορροπημένη προσέγγιση απ’ όλους τους φορείς, απ’ όλους τους εμπλεκομένους, συμφωνημένη μάλιστα.  
Περαιτέρω καθυστέρησή της θα δημιουργήσει προβλήματα κατά κόρον και στους φοιτητές για Erasmus.  Ένα 
πρόβλημα το οποίο θα βάλει τα πανεπιστήμια σε μια τεράστια περιπέτεια για μια ολόκληρη χρονιά. 

 ∆εύτερον, η μη προσφορά των ξενόγλωσσων προγραμμάτων σημαίνει ότι θα περάσουν οι προθεσμίες 
και αυτό πάλι θα αφαιρέσει για άλλη μια χρονιά τη δυνατότητα από τα πανεπιστήμιά μας να προβούν ή να 
κινηθούν προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Άρα λοιπόν, παρακαλώ τους συναδέλφους να το δούμε.  Έχει πολυσυζητηθεί το θέμα.  ∆ε θα 
προσφέρει τίποτα καμιά καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σεβόμαστε τα όσα έχει αναφέρει ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής.  Όμως υπάρχει 
μια πρακτική στο κοινοβούλιο.  Ένα κόμμα έχει ζητήσει αναβολή.  Πρώτη φορά είναι που μπαίνει ζήτημα για 
αναβολή.  Έστω και αν έχουμε τη διακοπή, νομίζω ότι πρέπει να επιτρέψουμε να μελετηθεί. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Εννά χαθεί η χρονιά. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ε χάνεται η χρονιά.  Είπα σέβομαι!  ∆ε σημαίνει ότι συμφωνώ με αυτά που είπε ο κ. Χατζηγιάννης.  ∆εν 
προκύπτει ουσιαστικό ζήτημα.  Θα πρέπει ούτως ή άλλως τα πανεπιστήμια ή το υπουργείο να έρθει με 
κανονισμούς σε σχέση με την εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας και εκκρεμούν δηλαδή και από 
Σεπτέμβρη μπορούν να έρθουν.  ∆εν προκύπτει κανένα θέμα με φοιτητές του Erasmus, κανένα απολύτως.  Και 
το λέω και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το ΑΚΕΛ όχι απλώς συμφωνεί με τις συγκεκριμένες νομοθεσίες, αλλά έχει 
πρωτοστατήσει, για να έχουμε αυτές τις προτάσεις μπροστά μας από πλευράς κυβέρνησης.  Και ήμασταν 
επικριτικοί, γιατί υπήρξε αργοπορία στη συζήτηση και έγκριση από την επιτροπή Παιδείας.   

 Οπόταν, τούτου λεχθέντος, για να μην παρεξηγηθούν οι προθέσεις μας, λέμε ότι, ναι, εφόσον το ζητά η 
Ε∆ΕΚ, θα πρέπει να της παραχωρηθεί η δυνατότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H κ. Θεολόγου. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε ο κ. Χατζηγιάννης για το Erasmus και επειδή συμμετείχα σε τέτοιο 
πρόγραμμα τζιαι γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι η λογική του να πάεις σε κάποια χώρα, έστω για κάποιους 
μήνες, είναι για να γνωρίσεις και τον πολιτισμό, αλλά και τη γλώσσα...  Άρα, κατ’ επέκταση… Εγώ προσωπικά 
είχα πάει στην Ιταλία, έμαθα ιταλικά όμως.  ∆ε ζήτησα να δω τα μαθήματα στα ελληνικά ή στα αγγλικά, γιατί 
είχα αυτή την ευχέρεια στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Άρα, κατ’ επέκταση, επειδή αναφερθήκατε στο Erasmus και 
σε φοιτητές που έρχονται... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αλλά θα έπρεπε να αντιληφθούμε ότι, παρά το γεγονός ότι θα μπουν μεταπτυχιακά προγράμματα 
σε άλλη γλώσσα πέραν των επίσημων γλωσσών, το Erasmus είναι ένα πρόγραμμα το οποίο στοχεύει στο να 
γνωρίσουμε τουλάχιστον και τις άλλες γλώσσες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Λεωνίδου και μετά ο κ. ∆ίπλαρος. 

Π. ΛΕΩΝΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι τη σοβαρότητα του θέματος και του αιτήματος των συναδέλφων 
βουλευτών της Ε∆ΕΚ.  Όμως προσωπικά πιστεύω, επειδή είναι ένα θέμα το οποίο συζητήθηκε πολλάκις και 
στο παρελθόν και δεν είναι ένα καινούριο ζήτημα, ότι είναι σωστό να πάρουμε την απόφαση σήμερα.  Να 
αποφασίσει τελικά η Βουλή σήμερα, καθότι θα πρέπει και τα πανεπιστήμια να προγραμματίσουν έγκαιρα και 
σωστά, εάν θα προχωρήσουν με τις μελέτες βιωσιμότητας και με όλες τις διαδικασίες, και αν θα προχωρήσουν, 
θα έρθουν στη συνέχεια και κανονισμοί.  Νομίζω ότι θα είναι προς όφελος και των πανεπιστημίων και του 
δημοσίου συμφέροντος να προχωρήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. ∆ίπλαρος. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουμε ότι είναι θεσμικό και είναι ορθό, όταν ένα κόμμα ζητά αναβολή, αυτό να 
γίνεται αποδεκτό.  Πλην όμως ήταν παράκλησή μας τζιαι προς τον πρόεδρο της Ε∆ΕΚ, επειδή ακριβώς 
συζητήθηκε πολλάκις στην επιτροπή Παιδείας τζιαι τα πανεπιστήμια συμφωνούν και όλοι οι φορείς όσοι 
κλήθηκαν εκεί, αγαπητέ κύριε Σιζόπουλε, ήταν θετικοί -και μάλιστα μας έκαναν έτσι και το παράπονο ότι 
καθυστερήσαμε- αυτό το οποίο ανέφερε και ο κ. Λουκαΐδης, αν δεν υπάρχει κάποιος σοβαρότατος λόγος, 
αγαπητέ Μαρίνο, να μην προχωρήσουμε στην αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής για το θέμα της αναβολής; 

 Ο κ. Μυλωνάς και μετά ο κ. Γιωργάλλας. 

Π. ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε ότι ήταν όλοι υπέρ, δεν ήταν όλοι υπέρ.  Απλώς, ήθελα να το 
διευκρινίσω.  Στην επιτροπή δε μετέχει ο κ. ∆ίπλαρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Κύριε Ζαχαρία... 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η σοβαρή συζήτηση σε αυτό το θέμα θα 
πρέπει να γίνει, όταν θα αποφασιστούν ή θα παρουσιαστούν ενώπιον της επιτροπής Παιδείας και της 
ολομέλειας οι κανονισμοί που θα αναφέρονται στη λειτουργία τούντων προγραμμάτων.  Ουσιαστικά το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, στο ΤΕΠΑΚ και στο Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο να προχωρήσουν να μελετήσουν τη δυνατότητα να κάνουν κάποια προγράμματα σε ξένες 
γλώσσες, όχι κατ’ ανάγκη στην αγγλική.  Το νομοσχέδιο λέει ότι θα είναι σε άλλες ξένες γλώσσες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπαίνουμε στην ουσία, κύριε Γιωργάλλα, σε παρακαλώ. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 
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 Θέλω να πω κάτι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν συμφωνείτε ή διαφωνείτε, διότι... 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Η διαδικασία με την οποία προβλέπεται πώς θα γίνει τούντο πράμα είναι μια υπόθεση η οποία θέλει 
χρόνο.  Εν τζι έν’ έτσι απλά.  Γι’ αυτό θα συμφωνήσουμε με την προσέγγιση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, επ’ αυτού η τοποθέτησή σας για την αναβολή. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εμείς συμφωνούμε να προχωρήσουμε και η Ε∆ΕΚ θα έχει τη δυνατότητα στη συνέχεια, όταν θα 
συζητούνται οι κανονισμοί, να εκφράσει τις απόψεις της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Κύριε Λιλλήκα, πιθανόν να μη μείνει αντικείμενο, αν δώσουμε το λόγο στον κ. Σιζόπουλο. 

Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Εγώ θα έλεγα όμως ότι πρέπει να μείνει αντικείμενο, παρ’ όλον ότι προσωπικά είμαι υπέρ της 
νομοθεσίας και βλέπω τα οφέλη που θα προκύψουν.  Εντούτοις, θεωρώ ότι, όταν ένα κόμμα δηλώνει ενώπιον 
της ολομέλειας -και αυτή ήταν η πρακτική τουλάχιστον παλαιότερα που ήμουν στη Βουλή, ανέκαθεν- ότι ζητά 
αναβολή, γιατί δεν είχε το χρόνο να το μελετήσει σε βάθος κ.λπ. ή για οποιοδήποτε λόγο, του παρείχαμε αυτή 
τη δυνατότητα.  Τώρα, αν το βάζουμε σε ψηφοφορία, αν πρέπει...  Νομίζω ότι αλλάζουμε την πρακτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν τα βρείτε, φυσικά θα υποχρεωθώ να το βάλω σε ψηφοφορία. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να διευκολύνω την υπόθεση, εμείς θα αποσύρουμε την αίτηση.  Θα επιφυλαχθούμε 
στη συζήτηση των κανονισμών και θα απέχουμε από την ψηφοφορία του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διευκρινιστικό.  ∆εν ήμουν παρών στη συνεδρία, αλλά ήταν τα μέλη και ενημέρωσαν την 
κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει θέμα αναβολής, να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς των 
νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος:  Τροποποίηση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία του Πανεπιστημίου Κύπρου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα υπό προϋποθέσεις για προσφορά 
προγραμμάτων σπουδών προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου σε άλλες γλώσσες πέραν των επίσημων 
γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16 θέματος:  Τροποποίηση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία του ΤΕΠΑΚ, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα υπό προϋποθέσεις για προσφορά προγραμμάτων 
σπουδών προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου σε άλλες γλώσσες πέραν των επίσημων γλωσσών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 17 θέματος:  Τροποποίηση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα υπό προϋποθέσεις για 
προσφορά προγραμμάτων σπουδών προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου σε άλλες γλώσσες πέραν 
των επίσημων γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος   Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα ∆ημητρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 

 Γιώργος Κ. Γεωργίου   Γιαννάκης Μούσας 

 Αντρέας Καυκαλιάς    

 Πανίκος Λεωνίδου   

 Χρίστος Ορφανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2016. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας, ο πρύτανης και εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης και της Συντεχνίας Ακαδημαϊκού Προσωπικού Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΣΑΠ-ΤΕΠΑΚ).  Το ΤΕΠΑΚ και η ΠΣΕΜ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Σκοπός και των τριών νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου που διέπει 
τη λειτουργία των δημόσιων πανεπιστημίων, για να καταστεί δυνατή η προσφορά από αυτά προγραμμάτων 
σπουδών σε ξένες γλώσσες. 

 Ειδικότερα, σκοπός του πρώτου, του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου και του περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, αντίστοιχα, έτσι ώστε να τους παρέχεται η δυνατότητα υπό προϋποθέσεις να 
προσφέρουν προγράμματα σπουδών προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου σε άλλες γλώσσες πέραν 
των επισήμων γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το πρώτο και το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, 
το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο λειτουργίας του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου προνοεί περιορισμούς ως προς την προσφορά προγραμμάτων σπουδών σε άλλες γλώσσες πέραν 
των επίσημων γλωσσών της ∆ημοκρατίας.  Συγκεκριμένα, βάσει των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας, 
τα πιο πάνω πανεπιστήμια δεν μπορούν σήμερα να προσφέρουν προπτυχιακά προγράμματα σε άλλες 
γλώσσες, αλλά μπορούν να προσφέρουν μεταπτυχιακά προγράμματα σε ξένες γλώσσες, έπειτα από σχετική 
απόφαση της συγκλήτου του οικείου πανεπιστημίου, νοουμένου ότι αυτά προσφέρονται παράλληλα σε μία από 
τις επίσημες γλώσσες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, στο πρώτο και στο δεύτερο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες βάσει των οποίων τα 
υπό αναφορά δύο πανεπιστήμια θα μπορούν να προσφέρουν: 

 προπτυχιακά προγράμματα σε άλλες γλώσσες με την παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις 
επίσημες γλώσσες, έπειτα από έγκριση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, 

 προπτυχιακά προγράμματα σε άλλες γλώσσες χωρίς την παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις 
επίσημες γλώσσες μέσω κανονισμών, έπειτα από έγκρισή τους από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

 μεταπτυχιακά προγράμματα σε άλλες γλώσσες με την παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις 
επίσημες γλώσσες, έπειτα από έγκριση της συγκλήτου του πανεπιστημίου, 

 μεταπτυχιακά προγράμματα σε άλλες γλώσσες χωρίς την παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις 
επίσημες γλώσσες, έπειτα από έγκριση του συμβουλίου του οικείου πανεπιστημίου, και 

 μέχρι και τέσσερα μαθήματα ανά πρόγραμμα σπουδών σε άλλη γλώσσα από τις επίσημες γλώσσες, 
χωρίς υποχρεωτικά την ταυτόχρονη προσφορά τους σε μία από τις επίσημες γλώσσες, με σκοπό την 
προσέλκυση ερασμιακών φοιτητών. 
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 Επιπλέον, με τα δύο πρώτα νομοσχέδια προτείνεται η εισαγωγή ρυθμίσεων που προνοούν για το ύψος 
των διδάκτρων, το σύστημα και τα κριτήρια εισδοχής στα διάφορα προγράμματα σπουδών, καθώς και τη 
βιωσιμότητα των προγραμμάτων αυτών. 

 Όσον αφορά το τρίτο νομοσχέδιο, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που το συνοδεύει, το υφιστάμενο 
νομικό πλαίσιο λειτουργίας του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου έχει περιορισμούς ως προς την προσφορά 
προγραμμάτων σπουδών σε άλλες γλώσσες πέραν των επισήμων γλωσσών της ∆ημοκρατίας.  Συγκεκριμένα, 
βάσει των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου μπορεί να προσφέρει 
προπτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα σε ξένες γλώσσες, έπειτα από σχετική απόφαση της συγκλήτου 
του πανεπιστημίου, νοουμένου ότι αυτά προσφέρονται παράλληλα και σε μία από τις επίσημες γλώσσες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, στο τρίτο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες βάσει των οποίων το πανεπιστήμιο θα 
μπορεί να προσφέρει: 

 προπτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα, καθώς και θεματικές ενότητες σε άλλες γλώσσες με την 
παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις επίσημες γλώσσες, έπειτα από έγκριση της συγκλήτου του 
πανεπιστημίου, 

 προπτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα, καθώς και θεματικές ενότητες σε άλλες γλώσσες χωρίς 
την παράλληλη προσφορά τους σε μία από τις επίσημες γλώσσες, έπειτα από έγκριση του Υπουργού 
Παιδείας και Πολιτισμού, και 

 μέχρι και μία θεματική ενότητα στα προπτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα σπουδών σε άλλη από 
τις επίσημες γλώσσες. 

 Επιπλέον, με το τρίτο νομοσχέδιο προτείνεται η εισαγωγή προνοιών που θα διασφαλίζουν τη 
βιωσιμότητα των προγραμμάτων αυτών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
έχει προβεί σε διαβούλευση με τα τρία δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου και συμφωνήθηκαν οι βασικές αρχές 
που πρέπει να διέπουν την προσφορά προγραμμάτων σπουδών σε ξένες γλώσσες. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του αρμόδιου 
υπουργείου δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις  αποτελούν ένα σημαντικό και αναγκαίο εκσυγχρονισμό 
της νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία των δημόσιων πανεπιστημίων και παρέχουν τη δυνατότητα 
προσέλκυσης ποιοτικών φοιτητών από το εξωτερικό, αλλά και ακαδημαϊκών, ερευνητών και άλλων 
συνεργατών.  Παράλληλα, το συγκριτικό πλεονέκτημα της γεωγραφικής θέσης της Κύπρου, η υποδομή των 
κυπριακών πανεπιστημίων, η ποιότητα των προγραμμάτων σπουδών και η αύξηση της ανταγωνιστικότητας 
των ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης της Κύπρου μπορούν να λειτουργήσουν καταλυτικά για την υλοποίηση 
του στόχου της πολιτείας για ανάδειξη της Κύπρου σε διεθνές εκπαιδευτικό και επιστημονικό κέντρο 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  Σημαντική προϋπόθεση για την επιτυχή υλοποίηση των πιο πάνω στόχων είναι η 
λήψη μέτρων, όπως η στοχευμένη αύξηση των προγραμμάτων σπουδών τα οποία προσφέρονται από τα 
δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου σε ξένη γλώσσα.  Επιπλέον, επισημαίνεται ότι η νομοθετική ρύθμιση της 
δυνατότητας προσφοράς προγραμμάτων σπουδών σε ξένες γλώσσες αποτελεί πάγιο αίτημα και των δημόσιων 
πανεπιστημίων, τα οποία κατά καιρούς έχουν υποβάλει σχετικές προτάσεις προς την πολιτεία.    

 Ο πρύτανης του Πανεπιστήμιου Κύπρου, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση 
νομοσχεδίων, σχολίασε την πρόνοια των νομοσχεδίων για προσφορά στα προπτυχιακά προγράμματα 
σπουδών μέχρι και τεσσάρων μαθημάτων ανά πρόγραμμα σπουδών σε άλλη γλώσσα από τις επίσημες 
γλώσσες της ∆ημοκρατίας, χωρίς υποχρεωτικά την ταυτόχρονη προσφορά τους σε μια από τις επίσημες 
γλώσσες της ∆ημοκρατίας, πρόνοια που αποσκοπεί στην προσέλκυση ερασμιακών φοιτητών.  Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον ίδιο, τα τέσσερα μαθήματα δεν κρίνονται ικανοποιητικά για ένα εξάμηνο, γι’ αυτό και 
εισηγήθηκε όπως αυτά αυξηθούν σε πέντε.  Η εισήγηση αυτή έγινε αποδεκτή από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και από την επιτροπή και έγιναν οι απαιτούμενες νομοτεχνικές διορθώσεις στο κείμενο των 
νομοσχεδίων.  Περαιτέρω, ο ίδιος αναφέρθηκε στη σημασία των πιο πάνω μαθημάτων και στη θετική τους 
επίδραση όχι μόνο για τους ξένους φοιτητές, αλλά και για τους ημεδαπούς φοιτητές.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των τριών νομοσχεδίων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΛΜΕΚ διερωτήθηκε γιατί η πολιτεία να δημιουργεί προγράμματα τα οποία δεν 
μπορεί να προσφέρει στην ελληνική γλώσσα.  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι στα νομοσχέδια δε διευκρινίζεται 
κατά πόσο η φοίτηση των ημεδαπών φοιτητών θα είναι με δίδακτρα ή χωρίς δίδακτρα.   

 Τοποθετούμενη στο πιο πάνω ζήτημα των διδάκτρων, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού διευκρίνισε ότι στα νομοσχέδια προβλέπεται όπως τα δίδακτρα καθοριστούν με κανονισμούς, οι 
οποίοι θα τύχουν του ελέγχου και της έγκρισης της Βουλής. 
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης επί των προνοιών των τριών νομοσχεδίων 
τέθηκε το ζήτημα της χρονοβόρας διαδικασίας που απαιτείται να ακολουθηθεί για την έγκριση ενός 
προγράμματος, όπως και της υποβολής στοιχείων για τον καθορισμό των προγραμμάτων σπουδών και της 
μελέτης βιωσιμότητας των εν λόγω προγραμμάτων.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου 
και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκαν στην ανάγκη αυτονομίας τους και στο γεγονός ότι τα 
πιο πάνω τυγχάνουν ήδη αξιολόγησης από το Φορέα ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης.   

 Τοποθετούμενη σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, η επιτροπή επισήμανε την ανάγκη άσκησης 
ελέγχου από τη Βουλή, ώστε να μην υπάρχουν αμφιβολίες για τυχόν αυθαιρεσίες στον τομέα αυτό.  Περαιτέρω, 
η επιτροπή επισήμανε την απουσία κανονισμών που να ρυθμίζουν συγκεκριμένα θέματα, όπως αυτά των 
διδάκτρων, γι’ αυτό και κάλεσε το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όπως καταθέσει στη Βουλή το 
συντομότερο δυνατό για έγκριση τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
προνοιών και των τριών νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, κατά τη 
συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 17 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας της πιο πάνω θέσης, ώστε αυτή να μετατραπεί από θέση 
Προαγωγής σε θέση Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής και συνακόλουθα να προσαρμοστούν ανάλογα τα 
προσόντα για την εν λόγω θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου 
Εσωτερικών - Θέση Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

 ∆ημήτρης ∆ημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος ∆αμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2016.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
της ΠΑΣΥ∆Υ και του Κλάδου Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Προϊσταμένου Τεχνικών 
Υπηρεσιών κατά τρόπο που να συνάδει με τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων του επιπέδου αυτού.  

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς τροποποιείται το σχέδιο υπηρεσίας της πιο πάνω θέσης, ώστε αυτή να 
μετατραπεί από θέση προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής και συνακόλουθα να 
προσαρμοστούν ανάλογα τα προσόντα για την εν λόγω θέση.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας η 
θέση Προϊσταμένου Τεχνικών Υπηρεσιών καθορίστηκε ως θέση προαγωγής μόνο για τους σκοπούς της 
πρώτης πλήρωσης αυτής, σύμφωνα με τη γενικά ακολουθούμενη πολιτική και πρακτική, η οποία καθιερώθηκε 
στη δημόσια υπηρεσία κατόπιν συμφωνίας μεταξύ της επίσημης και της συνδικαλιστικής πλευράς.   Με βάση 
τα ίδια στοιχεία, η Μικτή Επιτροπή Προσωπικού συμφώνησε όπως, μετά την πρώτη πλήρωση της θέσης, 
προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση προσχέδιο σχεδίου υπηρεσίας, το οποίο συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στην εν λόγω επιτροπή, σύμφωνα με το οποίο η θέση Προϊσταμένου Τεχνικών Υπηρεσιών 
μετατρέπεται σε θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής.  

 Κατά τη συζήτηση των κανονισμών, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι αφενός μεν η θέση την οποία αφορούν οι προτεινόμενοι κανονισμοί είναι κενή και αφετέρου δε ότι 
εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων αίτημα αποπαγοποίησής της, έτσι ώστε να καταστεί δυνατό 
να προωθηθεί η διαδικασία πλήρωσης αυτής. 

 Η εκπρόσωπος Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συνάδει με τα σχέδια υπηρεσίας 
ομοειδών θέσεων αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία, τόσο σε σχέση με το χαρακτηρισμό της θέσης 
ως πρώτου διορισμού και προαγωγής όσο και σε σχέση με τα προσόντα που προβλέπονται σε αυτό. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ και του Κλάδου Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών της 
ΠΑΣΥ∆Υ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα εγκρίνει τους 
προτεινόμενους κανονισμούς, πλην όμως, κύριε Πρόεδρε, δράττομαι της ευκαιρίας να επαναφέρω ένα πάγιο 
αίτημα της επιτροπής Νομικών, όπως κανονισμοί οι οποίοι κατατίθενται και αφορούν σχέδια υπηρεσίας να μην 
παραπέμπονται συλλήβδην στην επιτροπή Νομικών, αλλά να παραπέμπονται στις καθ’ ύλην αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές που τα αφορούν.  Εδώ αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών.  Επομένως, να 
παραπεφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, κατανοώ.  Είναι ένα από τα ζητήματα που θα παρακαλούσα να καταγραφεί, για να 
συζητηθεί, όταν θα συζητήσουμε και κανονισμούς.  Να γίνει μία συνεννόηση μεταξύ μας και να υλοποιηθεί αυτή 
η προσέγγιση, διότι κι εγώ θεωρώ ότι έν’ σωστή.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει απόφαση παλαιότερη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να την επιβεβαιώσουμε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απλώς την επανέφερα, διότι θ’ αρχίσουν να έρχονται κανονισμοί.  Υπάρχουν εκκρεμότητες κανονισμών.  
Η επιτροπή Νομικών έχει πιο σοβαρά θέματα να ασχοληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατανοητό και σωστό. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Προστασίας Ενάλιων Αρχαιοτήτων Κανονισμοί του 2016». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την υποχρέωση που πηγάζει από την παράγραφο 1 του 
άρθρου 303 της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας όσον αφορά στην προστασία 
των ενάλιων αρχαιοτήτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Προστασίας Ενάλιων Αρχαιοτήτων Κανονισμοί του 2016» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Νίκος Τορναρίτης Αδάμος Αδάμου 

 Ελένη Σταύρου Κωστής Ευσταθίου 

 Στέλλα Κυριακίδου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2016.  Στη συνεδρίαση αυτή 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Εσωτερικών (Τμήμα Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας), του ΓΕΕΦ, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων και 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας), του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Υπηρεσία 
Υδρογονανθράκων), του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (Τμήμα Περιβάλλοντος, Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης και Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών), του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας), του Υπουργείου  ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Αστυνομία Κύπρου, Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία). 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις παραγράφους (α), (δ), (ζ) και (ιβ) του 
άρθρου 35 του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, σκοπείται η συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την 
υποχρέωση που πηγάζει από την παράγραφο 1 του άρθρου 303 της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το 
∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982 όσον αφορά την προστασία των ενάλιων αρχαιοτήτων, η οποία κυρώθηκε με 
νόμο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τις ενάλιες αρχαιότητες, 
δηλαδή αυτές που βρέθηκαν, ανακαλύφτηκαν ή ανασκάφηκαν εντός των θαλάσσιων ζωνών της Κύπρου.   

 Σημειώνεται ότι για την κατάρτιση των κανονισμών λήφθηκε υπόψη το Παράρτημα της Σύμβασης για την 
Προστασία Ενάλιων Αρχαιοτήτων του 2001 του Εκπαιδευτικού, Επιστημονικού και Πολιτιστικού Οργανισμού 
των Ηνωμένων Εθνών (UNESCO).   

 Ειδικότερα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Η θεσμοθέτηση κανόνων για την προστασία των ενάλιων αρχαιοτήτων, τους οποίους πρέπει να 
ακολουθούν όλοι όσοι διεξάγουν δραστηριότητες στον τομέα αυτό, δηλαδή όσοι επιδίδονται σε 
επισκόπηση για την εξεύρεση ενάλιων αρχαιοτήτων, την ανασκαφή ενάλιων αρχαιοτήτων, την ανέλκυση 
ναυαγίου κ.ά. εντός των θαλάσσιων ζωνών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με βάση άδεια η οποία θα 
εκδίδεται από το διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  

2. Η απαγόρευση εμπορικής εκμετάλλευσης ενάλιων αρχαιοτήτων, η ανταλλαγή ενάλιων αρχαιοτήτων για 
εμπορικούς σκοπούς, η μετακίνηση, η διατάραξη ή η διασπορά τους.   

3. Άδεια δραστηριότητας ενάλιων αρχαιοτήτων θα παραχωρείται, μόνο εφόσον διασφαλίζεται η προστασία 
τέτοιων αρχαιοτήτων, με μόνο στόχο να συνεισφέρει σημαντικά στην προστασία και στη διατήρησή τους 
ή στην αύξηση της γνώσης, και αφού αξιολογηθεί το σύνολο των ενάλιων αρχαιοτήτων, η αρχαιολογική, 
η ιστορική, η καλλιτεχνική ή η αισθητική τους αξία και η ανάγκη διατήρησής τους για τις μελλοντικές 
γενεές.  

4. Ο καταρτισμός πριν από τη διεξαγωγή δραστηριότητας ενάλιων αρχαιοτήτων σχεδιασμού του έργου, ο 
οποίος θα κατατίθεται από τον αιτητή στο διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο στάδιο υποβολής 
της αίτησης και ο οποίος πρέπει να περιλαμβάνει μεταξύ άλλων προκαταρκτική μελέτη, περιγραφή και 
τους σκοπούς του έργου, τη μεθοδολογία και τις τεχνικές που θα χρησιμοποιηθούν, τη χρηματοδότηση 
και το προβλεπόμενο χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του έργου, τον επικεφαλής και τα μέλη της ομάδας 
που θα διεξάγει το έργο κ.ά.  

5. Την ενθάρρυνση της διεθνούς συνεργασίας κατά τη διεξαγωγή τέτοιων δραστηριοτήτων, ώστε να 
προωθείται η αποτελεσματική ανταλλαγή ή χρήση γνώσης αρχαιολόγων και άλλων σχετικών 
επαγγελματιών.   

6. Σε περίπτωση κήρυξης αρχαίου μνημείου ή ζώνης προστασίας ενάλιων αρχαιοτήτων, ο διευθυντής του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων θα μεριμνά για την έκδοση από το Κέντρο Συντονισμού, Έρευνας και ∆ιάσωσης 
(ΚΣΕ∆) αγγελίας προς ναυτιλλομένους, η οποία θα αφορά ζώνη έκτασης τέτοιας η οποία κρίνεται 
απαραίτητη για τη διασφάλιση της ασφάλειας της ναυσιπλοΐας γύρω από την επηρεαζόμενη περιοχή ή 
περιοχή έκτασης ίσης με τη ζώνη προστασίας ενάλιων αρχαιοτήτων. 

7. Ο καθορισμός ποινικών αδικημάτων και ποινών για διάπραξη παραβάσεων των διατάξεων των 
κανονισμών. 

 Όπως επισημάνθηκε στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή και όπως σχετικά 
προβλέπεται σε αυτούς, ως πρώτη επιλογή για σκοπούς διεξαγωγής δραστηριότητας ενάλιων αρχαιοτήτων 
θεωρείται η διατήρηση των ενάλιων αρχαιοτήτων στο χώρο ανακάλυψής τους στο ευρύτερο πλαίσιο 
προστασίας τους.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, όπως κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, υπήρξε μακρά διαβούλευση 
μεταξύ όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών και τμημάτων διάρκειας περίπου έξι μηνών και δεν υφίσταται 
οποιαδήποτε ένσταση σε σχέση με τους προτεινόμενους κανονισμούς.  Τονίστηκε επίσης ότι, παρά το γεγονός 
ότι η Κύπρος δεν είναι μέλος της Σύμβασης για την Προστασία Ενάλιων Αρχαιοτήτων του 2001 της UNESCO, 
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κατά την κατάρτιση των κανονισμών λήφθηκε υπόψη το Παράρτημα Καλών Πρακτικών που περιλαμβάνεται 
στην εν λόγω σύμβαση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών τάχθηκε υπέρ της έγκρισης των 
κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 20 και 21 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2016», πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016», πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 20 θέματος:  Κατάργηση της προβλεπόμενης στην ισχύουσα νομοθεσία 
δωδεκάμηνης προθεσμίας, ώστε να υπερπηδηθεί το πρόβλημα στη συνέχιση της διαδικασίας εκκαθάρισης 
πολλών εταιρειών και να καταστεί δυνατός ο διορισμός του Επίσημου Παραλήπτη ως εκκαθαριστή. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 21 θέματος:  Κατάργηση της προβλεπόμενης στην ισχύουσα νομοθεσία 
δωδεκάμηνης προθεσμίας εντός της οποίας οποιοδήποτε διάταγμα παραλαβής έχει εκδοθεί πριν από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Ν. 61(Ι)/2015 μπορεί να τροποποιηθεί από το δικαστήριο σε διάταγμα 
πτώχευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τις 
προτάσεις νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2016» και «Ο περί 

Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016»  

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Μαρίνος Μουσιούττας Ηλίας Μυριάνθους 

 Ανδρέας Κυπριανού Άννα Θεολόγου 

 Σόλων Κασίνης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κώστας Κώστα Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τις πιο πάνω 
προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή από το βουλευτή κ. Μάριο Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 
Ιουλίου 2016.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας 
Αφερεγγυότητας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  
Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, ο Σύνδεσμος Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου, ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, ο Σύνδεσμος Ανεξάρτητων 
Λογιστών Κύπρου και ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός 
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Σύλλογος απέστειλαν στην επιτροπή σχετικές επιστολές, με τις οποίες δηλώνουν τη συμφωνία τους στις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να 
καταργηθεί η προβλεπόμενη στην ισχύουσα νομοθεσία δωδεκάμηνη προθεσμία εντός της οποίας οποιοδήποτε 
διάταγμα εκκαθάρισης εκδόθηκε πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικού) (Αρ. 3) Νόμου του 2015 (7 Μαΐου 2015) δύναται να τροποποιηθεί από το δικαστήριο, έπειτα 
από αίτηση οποιουδήποτε ενδιαφερόμενου προσώπου, ώστε να διορίζεται ως εκκαθαριστής ο Επίσημoς 
Παραλήπτης.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της εν λόγω πρότασης νόμου και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, γιατί δεν κατέστη δυνατή η καταχώριση όλων των σχετικών 
αιτήσεων μέσα στην προβλεπόμενη δωδεκάμηνη προθεσμία λόγω φόρτου εργασίας της αρμόδιας υπηρεσίας.  
Αυτό προέκυψε λόγω ανάληψης πρόσθετων καθηκόντων των λειτουργών της υπηρεσίας που επιλαμβάνονται 
των υποθέσεων αυτών για σκοπούς εφαρμογής των ρυθμίσεων του Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  Συναφώς, η 
εκπνοή της προβλεπόμενης δωδεκάμηνης προθεσμίας στις 7 Μαΐου 2016 δημιουργεί πρόβλημα στη συνέχιση 
της διαδικασίας εκκαθάρισης πολλών εταιρειών, αφού δεν είναι δυνατός ο διορισμός του Επίσημου Παραλήπτη 
ως εκκαθαριστή των υπό εκκαθάριση εταιρειών. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πτωχεύσεως Νόμου, ώστε να 
καταργηθεί η δωδεκάμηνη προθεσμία που προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία εντός της οποίας οποιοδήποτε 
διάταγμα παραλαβής έχει εκδοθεί πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Ν. 61(Ι)/2015 (7 Μαΐου 
2015) μπορεί να τροποποιηθεί από το δικαστήριο σε διάταγμα πτώχευσης.  Η αίτηση για την εν λόγω 
τροποποίηση υποβάλλεται από οποιονδήποτε ενδιαφερόμενο. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της εν λόγω πρότασης νόμου και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, προκειμένου να καταστεί δυνατή η συνέχιση της διαδικασίας 
υποθέσεων πτώχευσης στις οποίες, πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Ν. 61(Ι)/2015, είχαν 
εκδοθεί διατάγματα παραλαβής, τις πρόνοιες των οποίων ο εν λόγω νόμος έχει τροποποιήσει.  Η ανάγκη αυτή 
προέκυψε, καθότι δεν ήταν δυνατή η καταχώριση όλων των σχετικών αιτήσεων εντός της προβλεπόμενης από 
τον ισχύοντα νόμο δωδεκάμηνης προθεσμίας, η οποία στο μεταξύ εξέπνευσε στις 7 Μαΐου 2016, αφού η 
αρμόδια υπηρεσία που επιλαμβάνεται των υποθέσεων αυτών ήταν επιφορτισμένη με πρόσθετα καθήκοντα, 
που προέκυψαν για λόγους εφαρμογής των ρυθμίσεων του Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού συμφώνησε με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω, 
ενημερώνοντας ταυτόχρονα την επιτροπή ότι πολύ σύντομα αναμένεται ενίσχυση της υπηρεσίας, η οποία θα 
βοηθήσει στη διεκπεραίωση όλων των υποθέσεων που παραμένουν σε εκκρεμότητα.  Ο ίδιος ανέφερε ότι 
εντός της ισχύουσας προβλεπόμενης προθεσμίας διεκπεραιώθηκε μεγάλος αριθμός υποθέσεων που αφορούν 
και τις δύο νομοθεσίες και με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις θα συνεχιστούν οι διαδικασίες των υπόλοιπων 
λίγων υποθέσεων, των οποίων, για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω, δεν κατέστη δυνατή η συνέχισή 
τους.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών των προτάσεων νόμου από την επιτροπή μέλη της 
εξέφρασαν επιφυλάξεις αναφορικά με την προτεινόμενη πλήρη κατάργηση της προβλεπόμενης προθεσμίας και 
εξέθεσαν τους προβληματισμούς τους κατά πόσο θα ήταν ορθότερο, αντί της προτεινόμενης κατάργησης, να 
προταθεί επέκταση της προθεσμίας αυτής.   

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας, τοποθετούμενος στις πιο πάνω επιφυλάξεις, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι μία τέτοια ρύθμιση ενδέχεται να δημιουργήσει προβλήματα στην ολοκλήρωση 
πολύπλοκων υποθέσεων.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
προτάσεων νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση των πιο πάνω προτάσεων νόμου σε νόμους, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος της δεύτερης πρότασης νόμου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πτώχευσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
προνοιών των πιο πάνω προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Η κ. Θεολόγου. 

Α. ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είχαμε πει ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια.  Το μελετήσαμε και η θέση μας 
είναι υπέρ του να υπάρχει αυτή η τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μαυρίδης είναι υπέρ; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε όλοι υπέρ νομίζω.  Είναι μία αναγκαία τροποποίηση στη νομοθεσία, για να 
διευκολυνθούν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σκέφτηκες κάτι το καινούριο;  Πε μας το! 

(Γέλια) 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, αλλά αυτό που είπα προηγουμένως ισχύει.  Όταν έρχονται τροπολογίες, πρέπει να ξέρουμε και τον 
αντίκτυπο που έχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τούτο εμελέτησές τα; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για να διευκολυνθούν κάποιοι οι οποίοι είχαν υποβάλει πτώχευση με την προηγούμενη νομοθεσία, 
καθώς και επιχειρήσεις, για να βγουν τα διατάγματα εκκαθάρισης και να προχωρήσει η διαδικασία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 372Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 21 θέματος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 128 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 22 θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ολοκλήρωση της εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/126/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με την άδεια οδήγησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας 
Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αντρέας Φακοντής 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα   

 ∆ημήτρης ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τo πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στην απογευματινή συνεδρία της  Βουλής στις 7 Ιουλίου 2016, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 11 Ιουλίου 2016.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να αρχίσει τη 
μελέτη του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε πρωινή συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2016, 
προτού αυτό κατατεθεί επίσημα στη Βουλή, λόγω της ανάγκης για ψήφισή του τάχιστα από την ολομέλεια του 
σώματος κατά την τελευταία συνεδρίαση αυτού, η οποία προγραμματίστηκε να γίνει στις 14 Ιουλίου 2016.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι η ανάγκη για ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο τάχιστα προέκυψε από το γεγονός 
ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία καθυστέρησε να μεταφέρει στην εσωτερική έννομη τάξη τις σχετικές πρόνοιες της 
Οδηγίας 2006/126/ΕΚ, ως οι υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ορίζουν, και ως εκ τούτου η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή προχώρησε σε διαδικασία παράβασης εναντίον της ∆ημοκρατίας.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας και της αστυνομίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η ολοκλήρωση της εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2006/126/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με την 
άδεια οδήγησης.   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Η αντικατάσταση των ορισμών “μηχανοκίνητο όχημα” και “συνήθης διαμονή”. 

2. Η προσθήκη νέου όρου και ορισμού για το “γεωργικό ή δασικό ελκυστήρα”. 

3. Η τροποποίηση του άρθρου 5, που αφορά τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας οδήγησης. 

4. Η τροποποίηση του άρθρου 10, που αφορά την αντικατάσταση της άδειας οδήγησης. 

5. Η τροποποίηση του άρθρου 19, που αφορά την αναγνώριση άδειας οδήγησης κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

6. Η τροποποίηση του άρθρου 21, που αφορά τη δοκιμασία για απόκτηση πιστοποιητικού ικανότητας.  

7. Η τροποποίηση του άρθρου 25, που αφορά την κατάσταση του οχήματος που προορίζεται να 
χρησιμοποιηθεί για εξέταση, με την προσθήκη νέας παραγράφου, η οποία προβλέπει ότι, σε περίπτωση 
σωματικής αναπηρίας, η εν λόγω εξέταση θα γίνεται σε συγκεκριμένο όχημα.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η σχετική Οδηγία έχει μεταφερθεί στην εθνική νομοθεσία με τον περί Άδειας Οδήγησης 
(Τροποποιητικό) Νόμο του 2012 [Ν. 79(Ι) του 2012].  Ωστόσο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αφού μελέτησε τον εν 
λόγω νόμο, επισήμανε ότι αυτός δεν αντιπροσωπεύει επακριβώς συγκεκριμένες διατυπώσεις της σχετικής 
Οδηγίας και ως εκ τούτου κάλεσε την Κυπριακή ∆ημοκρατία όπως, εντός καθορισμένων χρονικών πλαισίων, 
συμμορφωθεί με τις υποδείξεις της.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε σχετικό δελτίο τύπου που 
εξέδωσε αναφορικά με παραβάσεις της ευρωπαϊκής νομοθεσίας από διάφορα κράτη μέλη, κάλεσε την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να εφαρμόσει ορθά τους ευρωπαϊκούς κανόνες για τις άδειες οδήγησης, όπως αυτοί 
περιέχονται στην Οδηγία 2006/126/ΕΚ, γιατί εντόπισε ότι η Κύπρος δεν εξασφαλίζει την αμοιβαία αναγνώριση 
όλων των αδειών οδήγησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω, επειδή η Κυπριακή ∆ημοκρατία καθυστέρησε να υλοποιήσει τις υποδείξεις 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η τελευταία προχώρησε σε διαδικασία παράβασης εναντίον της ∆ημοκρατίας, η 
οποία βρίσκεται στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης και, όπως οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή, αυτή 
λήγει στις 17 Αυγούστου 2016.  Σε περίπτωση δε που η Κυπριακή ∆ημοκρατία δε συμμορφωθεί με τις 
υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής μέχρι την πιο πάνω ημερομηνία, η ∆ημοκρατία θα υποχρεωθεί να 
καταβάλει πρόστιμο, όπως αυτό θα έχει επιδικασθεί.  Για το λόγο αυτό η συζήτηση του νομοσχεδίου κρίθηκε 
επείγουσα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, η οποία, όπως αναφέρθηκε πιο 
πάνω, εξ ανάγκης πραγματοποίησε την πρώτη συνεδρία της για μελέτη του νομοσχεδίου πριν αυτό κατατεθεί 
επίσημα στη Βουλή.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ζήτησε από την επιτροπή όπως προωθήσει 
την ψήφιση του νομοσχεδίου τάχιστα, για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω, αναγνωρίζοντας ωστόσο 
την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου του νομοσχεδίου.   

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν 
τις επιφυλάξεις και ανησυχίες τους ως προς τη σκοπιμότητα της προτεινόμενης ρύθμισης του νομοσχεδίου που 
αφορά την παραχώρηση εξουσίας στον έφορο να ρυθμίζει με διάταγμά του τον τρόπο και το περιεχόμενο της 
εκπαίδευσης για συγκεκριμένη κατηγορία οχημάτων, ρύθμιση η οποία στην υφιστάμενη νομοθεσία 
προβλέπεται να γίνεται με κανονισμούς. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, τοποθετούμενος στις πιο πάνω επιφυλάξεις και 
ανησυχίες μελών της επιτροπής, δήλωσε ότι ήδη στην υφιστάμενη νομοθεσία και ειδικότερα στα άρθρα 57Α, 
57Β, 57Γ, 57∆ και 57Ε προβλέπεται ότι ο τύπος, η μορφή και το περιεχόμενο της άδειας οδήγησης, καθώς και 
οι πρόσθετες ή περιοριστικές ενδείξεις στην εν λόγω άδεια, ο καθορισμός εντύπων, οι ελάχιστες προδιαγραφές 
για την ικανότητα οδήγησης και οι ελάχιστες απαιτήσεις των εξεταστών για διεξαγωγή πρακτικών δοκιμασιών 
οδήγησης καθορίζονται με διάταγμα ή γνωστοποίηση του εφόρου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, αποφάσισε, με πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
εισηγηθεί στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε 
από νομοτεχνική άποψη. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ΑΚΕΛ στην ολομέλεια. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αυτό το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, είναι μια ολοκλήρωση της εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με 
την ευρωπαϊκή.  ∆υστυχώς, πάλι η Κυπριακή ∆ημοκρατία καθυστέρησε. Μας το έφερε άρον άρον προχθές και 
πρέπει οπωσδήποτε να ψηφιστεί μέχρι 17 Αυγούστου. Και αυτός είναι ο λόγος που πρέπει να ψηφιστεί, γιατί 
θα πληρώσει πέναλτι η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα από το 24 μέχρι το 82 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έγινε.  Όμως θέλω να πω κάτι, ότι στην κατάθεση που έγινε για 
τους ημικρατικούς οργανισμούς υπάρχουν τρεις ή τέσσερις αλλαγές, οι οποίες θα σας διανεμηθούν τώρα 
αμέσως, αν δεν τα πήρατε ήδη, από τις υπηρεσίες. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.034, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πριν από δύο χρόνια περίπου συνελήφθη από τις αρχές της Ινδονησίας άτομο 
το οποίο εμπορευόταν άγρια ζώα.  Σύμφωνα με σχετικό δημοσίευμα, το οποίο και σας επισυνάπτω, το άτομο 
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αυτό είχε διασυνδέσεις με κυκλώματα λαθρεμπορίου στη Ρωσία, στη Σιγκαπούρη, στην Ταϊλάνδη και στην 
Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι εις 
γνώση του το πιο πάνω περιστατικό, αν έχει διερευνήσει την πιο πάνω καταγγελία και αν έχει διαπιστωθεί 
ανάμειξη ατόμου το οποίο διαμένει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία σε υπόθεση λαθρεμπορίας ζώων.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.035, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μαριέλλας Αριστείδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
προγραμματίσει τον ψεκασμό προστατευόμενων δένδρων, και όχι μόνο, που βρίσκονται εντός πόλεων και 
άλλων κατοικημένων περιοχών, για καταπολέμηση ασθενειών, όπως τα κοκκοειδή, τα οποία απειλούν τα 
δέντρα με ξήρανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.036, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Τον Αύγουστο του 2015 είχαμε ζητήσει από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
όπως εξεταστούν οι συνθήκες διαβίωσης των στρατιωτών στην Εθνική Φρουρά, μετά από καταγγελία που 
έγινε σε μας από στρατιώτες.  Η έκθεση της επιτρόπου ολοκληρώθηκε τον Ιανουάριο του 2016 με αρκετές 
παρατηρήσεις. 

 Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει αναλυτικά κατά πόσο όλα τα θέματα για τα 
οποία διαβεβαιώσατε την επίτροπο ότι τύγχαναν διαχείρισης έχουν διευθετηθεί. 

 Επισυνάπτεται η επιστολή της επιτρόπου, καθόσον σε πλείστα σημεία φαίνεται να υπάρχει εκκρεμότητα, 
αφού ανελήφθη από πλευράς Εθνικής Φρουράς η υποχρέωση διαχείρισης για συγκεκριμένα θέματα, χωρίς 
όμως να γνωρίζουμε αν μέχρι σήμερα έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες με στόχο την ασφάλεια και την υγεία 
των εθνοφρουρών, αλλά και τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσής τους.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.037, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα σε σχέση με το πρόγραμμα 
αποτοξίνωσης ατόμων που ήδη εκτίουν ποινή φυλάκισης και που δεν καλύπτονται από τον περί Θεραπείας 
Κατηγορούμενων και Καταδικασθέντων Χρηστών ή Ουσιοεξαρτημένων Νόμο του 2016 και αποστέλλονται για 
θεραπεία στη θεραπευτική κοινότητα “Αγία Σκέπη”: 

1. Υπάρχει θεσμοθετημένη διαδικασία εφαρμογής αυτού του προγράμματος; 

2. Εξηγήστε μας πώς εφαρμόζεται αυτό το πρόγραμμα, αν δεν υπάρχει θεσμοθέτηση και κανονιστικό 
πλαίσιο. 

3. Με ποια κριτήρια επιλέγονται οι φυλακισμένοι που θα σταλθούν στην “Αγία Σκέπη” για αποτοξίνωση; 
Υπάρχουν συγκεκριμένα κριτήρια ή επαφίεται στην κρίση της ∆ιευθύντριας του Τμήματος Φυλακών; 

4. Στις 5 Ιουλίου 2016 ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ότι την ευθύνη για το συγκεκριμένο πρόγραμμα την έχει ο Γενικός 
Εισαγγελέας και μάλιστα ο ίδιος καθόρισε το πλαίσιο λειτουργίας του. Ο Γενικός Εισαγγελέας μπορεί 
να αποφασίσει για την αναστολή ποινικής δίωξης, όχι όμως και για αναστολή της ποινής, για την οποία 
αποφασίζει μόνο ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Συνεπώς, τι εννοούσε ο αρμόδιος 
υπουργός, όταν είπε ενώπιον της επιτροπής ότι: “… ήταν αρμοδιότητα του Γενικού Εισαγγελέα το αν 
τα άτομα τούτα θα μπορούσαν να βγουν από τη φυλακή και να πάνε στο πρόγραμμα στην ‘Αγία 
Σκέπη’ … μόνο άτομα για τα οποία θα πρέπει να υπάρχει απόφαση του Γενικού Εισαγγελέα, ο οποίος 
αναστέλλει την έκτιση της ποινής φυλάκισης, και θα έπρεπε ο Γενικός Εισαγγελέας να δώσει αναστολή 
στην ποινή φυλάκισης...”; 

5. Έχει εκδοθεί μέχρι σήμερα ένταλμα σύλληψης για το φυλακισμένο που πήρε αναστολή ποινής και 
διέκοψε το πρόγραμμά του;  Εάν όχι, γιατί, αφού, όπως είπε ο αρμόδιος υπουργός, “από τη στιγμή 
που τερματίζεται το πρόγραμμα, ακυρώνεται η αναστολή και εκδίδεται ένταλμα σύλληψης.”; 

6. Ποιοι μηχανισμοί ελέγχου υπάρχουν, ούτως ώστε να διασφαλίζεται πως, αν κάποιος δεν ολοκληρώσει 
το πρόγραμμά του, δε θα διαφύγει, αλλά θα επιστρέψει στις Κεντρικές Φυλακές; Ποιος έχει την ευθύνη 
της επιτήρησής του; Η “Αγία Σκέπη” ή το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως; 
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7. Έχει αξιολογηθεί το εν λόγω πρόγραμμα; 

8. Έχει διαβουλευθεί ο αρμόδιος υπουργός με το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο; 

9. Πώς συμβαίνει σε μια τέτοια πρωτοβουλία στην οποία ένα πρόγραμμα αποτοξίνωσης μπορεί να 
μετατραπεί σε σχέδιο δραπέτευσης ουδεμία ανάμειξη να έχει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, όπως δήλωσε ο αρμόδιος υπουργός στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.038, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης επιστολής του γενικού διευθυντή της οργάνωσης “Σπίτι της Ελπίδας” (Hope for 
Children) στην οποία διατυπώνονται εισηγήσεις αναφορικά με τα δικαιώματα των παιδιών.  Ένα θέμα το οποίο 
θίγεται στην εν λόγω επιστολή αφορά το σχολικό εκφοβισμό.  Η οργάνωση, όπως ενημερώθηκα, διοργανώνει 
δράσεις που αφορούν την πραγματοποίηση σεμιναρίων σε γονείς, εκπαιδευτικούς και παιδιά με στόχο την 
ενημέρωση, ευαισθητοποίηση, αλλά και ανίχνευση περιστατικών σχολικού εκφοβισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνει το υπουργείο για την αντιμετώπιση και εξάλειψη του φαινομένου του σχολικού εκφοβισμού, καθώς 
και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο, σε συνεργασία με την οργάνωση “Σπίτι της Ελπίδας”, θεσμοθέτησης και 
δημιουργίας ενός συστήματος που να ασχολείται με την πρόληψη και τη διαχείριση περιστατικών σχολικού 
εκφοβισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.039, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης επιστολής του γενικού διευθυντή της οργάνωσης “Σπίτι της Ελπίδας” (Hope for 
Children) στην οποία διατυπώνονται εισηγήσεις αναφορικά με τα δικαιώματα των παιδιών.  Ο γενικός 
διευθυντής της οργάνωσης στην Κύπρο κ. Joseph Varughese θίγει στην επιστολή του το θέμα της εφαρμογής 
του νόμου περί της Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας.  Σύμφωνα με την επιστολή, υπάρχουν κενά στην 
εφαρμογή του νόμου, με αποτέλεσμα την επαναθυματοποίηση των παιδιών θυμάτων και των οικογενειών τους.  
Η δημιουργία του Σπιτιού του Παιδιού στη βάση του ισλανδικού μοντέλου θα συνδράμει σε μεγάλο βαθμό στην 
πρόληψη, δίωξη και στήριξη των παιδιών τα οποία κακοποιούνται σεξουαλικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθεί και να λειτουργήσει το “Σπίτι του Παιδιού” και ποια μέτρα λαμβάνονται, προκειμένου να 
εφαρμοστεί σωστά και ολοκληρωμένα ο νόμος περί Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής 
Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.040, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης επιστολής του γενικού διευθυντή της οργάνωσης “Σπίτι της Ελπίδας” (Hope for 
Children) στην οποία διατυπώνονται εισηγήσεις αναφορικά με τα δικαιώματα των παιδιών.  Μία εκ των 
εισηγήσεων αφορά τροποποίηση του νομοθετικού πλαισίου για τη δημιουργία εξειδικευμένων δομών για 
ανήλικους παραβάτες που θα λειτουργούν με στόχο την αναμόρφωση, προετοιμασία και επανεισδοχή στην 
κοινωνία.  Παράλληλα, γίνεται εισήγηση για δημιουργία εξειδικευμένου δικαστηρίου που θα επιλαμβάνεται μόνο 
υποθέσεις που αφορούν ανήλικους παραβάτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει θετικά την 
εισήγηση της οργάνωσης και κατά πόσο προτίθεται να συνεργαστεί με αυτή, ώστε να προωθηθεί ένα σύστημα 
δικαιοσύνης φιλικότερο προς το παιδί για την εξασφάλιση των δικαιωμάτων τόσο του παιδιού θύτη όσο και του 
παιδιού θύματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.041, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Παρά τις εκκλήσεις των Κυπρίων πλοηγών για εφαρμογή της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
όσον αφορά την υπηκοότητα των πλοηγών (για σκοπούς ασφάλειας), η εταιρεία “P&O Marine Services” έχει 
φέρει 2 πλοηγίδες με πλήρωμα από την Ινδία και το Μπανγκλαντές, αντί να συμφωνήσει με τους Κύπριους 
πλοηγούς. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει τι μέτρα προτίθεται να λάβει για το πιο πάνω 
θέμα και αν θα εφαρμοστεί η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Κατά τη δική μου άποψη, η ιδιωτικοποίηση των λιμανιών πρέπει να προστατεύει την εργοδότηση 
πρώτιστα των Κυπρίων υπηκόων, τόσο από θέμα ασφάλειας αλλά και λόγω των δεδομένων της οικονομίας, 
και, αν υπάρχουν οποιεσδήποτε άλλες ανάγκες, τότε να εργοδοτεί ξένο προσωπικό.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.042, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Σύμφωνα με βάσιμες πληροφορίες περί ύπαρξης μνημείου για τους δύο ηρωομάρτυρες Τάσο Ισαάκ 
και Σολωμό Σολωμού από το 1998 στην Αθήνα και με αφορμή το επικείμενο μνημόσυνο των δύο 
ηρωομαρτύρων, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός τα εξής: 

1. Γιατί έως και σήμερα δεν έχει δοθεί σχετική άδεια να εγκατασταθεί το μνημείο; 

2. Γιατί υπάρχει τόση ολιγωρία σε μια τόσο σημαντική απόφαση; 

3. Πού και γιατί έχει σταματήσει το θέμα; 

Αναμένουμε λεπτομερείς απαντήσεις και επιφυλασσόμαστε να επανέλθουμε επί του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.043, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην επαρχία Πάφου υπάρχει ανάγκη ανέγερσης νέων κτιριακών εγκαταστάσεων για την Τεχνική 
Σχολή Πάφου, ώστε να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της σύγχρονης τεχνικής εκπαίδευσης, όπως αυτές 
εξελίσσονται με βάση το αναπτυξιακό μοντέλο που επιδιώκει η κυβέρνηση. 

 Αντί αυτού, μεθοδεύεται η μεταφορά κλάδων σπουδών στο Λύκειο Αγίου Χαραλάμπους στην Έμπα, 
παρά τις αντιδράσεις των τοπικών αρχών και των οργανωμένων γονέων. 

 Ως εκ τούτου, καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει τα πιο πάνω 
προβλήματα και ποια χρονοδιαγράμματα υπάρχουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.044, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στο νοσοκομείο Πάφου παρατηρείται έντονη ζήτηση για αγγειογραφίες (εξετάσεις αγγείων και 
καρωτίδων), με αποτέλεσμα οι ασθενείς να παραπέμπονται στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, όπου 
υπάρχουν μεγάλες λίστες αναμονής.  Πολλές φορές η αναμονή ξεπερνά τους δέκα μήνες.  Πέραν τούτου, οι 
ασθενείς ταλαιπωρούνται και τίθεται σε κίνδυνο η ζωή τους. 

 Το πρόβλημα αυτό θα μπορούσε να ξεπεραστεί, αν γινόταν αναβάθμιση του λογισμικού συστήματος του 
αξονικού τομογράφου που λειτουργεί στο νοσοκομείο της Πάφου, με κόστος γύρω στα €10.000, το οποίο δε 
θεωρείται υψηλό, σε σχέση με την ωφέλεια που θα προκύψει. 

 Ως εκ τούτου, καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το πιο πάνω 
ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.045, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχει παρουσιαστεί ενδιαφέρον από ιδιωτική εταιρεία για την ανέγερση εργοστασίου χρυσού στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αγίας Βαρβάρας Πάφου. 

 Όλες οι κοινότητες της περιοχής έχουν εκφράσει την αντίθεσή τους σχετικά με την αδειοδότηση και την 
υλοποίηση τέτοιου έργου, γιατί θα επηρεαστεί αρνητικά η ανάπτυξη της γύρω περιοχής, η οποία είναι ήδη 
επιβαρυμμένη με άλλες αναπτύξεις που επηρεάζουν τη διαβίωση των κατοίκων της. 

 Παράλληλα, η περιοχή αυτή γειτνιάζει με περιβαλλοντικά ευαίσθητες περιοχές, οι οποίες έχουν ενταχθεί 
σε ζώνες “Natura” και θα πληγούν ανεπανόρθωτα από τα βιομηχανικά απόβλητα μιας τέτοιας ανάπτυξης. 

 Ως εκ τούτου, καλείται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το πιο πάνω 
ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.046, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Μετά από πρόσφατη επίσκεψη στο συνοικισμό Τσιακκιλερού, διαπιστώσαμε ότι το κτίριο του 
Συμβουλίου Κοινοτικού Εθελοντισμού (ΣΚΕ) έχει εγκαταλειφθεί και βρίσκεται σε άθλια κατάσταση.  Σύμφωνα 
με ενημέρωση που είχαμε, το κτίριο έχει περιέλθει στην άσχημη αυτή κατάσταση εξαιτίας εκθέσεων ειδικών για 
στατικά προβλήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
και διαδικασίες προβαίνει για την αποκατάσταση και ασφαλή χρήση του κτιρίου, καθώς και για το κόστος των 
απαραίτητων εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.047, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τον προγραμματισμό των βελτιωτικών έργων στο δρόμο που οδηγεί από το χωριό Καντού στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης. Ο συγκεκριμένος δρόμος είναι στενός, απουσιάζει οδικός φωτισμός και το 
οδόστρωμα είναι κατεστραμμένο. 

2. Τα κριτήρια επιλογής του σημείου που έχει τοποθετηθεί το βοηθητικό ντεπόζιτο, το οποίο 
χρησιμοποιείται, για να στέλνει νερό στο χωριό Σωτήρα Λεμεσού. Το ντεπόζιτο εφάπτεται στον υπό 
αναφορά δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.048, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του διαχωρισμού οικοπέδων, περιλαμβανομένων των κοινοτικών υποδομών 
και της τοπιοτέχνησης των χώρων πρασίνου, του συνοικισμού αυτοστέγασης στην κοινότητα Καντού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.049, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας απαντήσει στη βάση ποιων κριτηρίων παραχωρούνται 
σημαντικοί αρχαιολογικοί χώροι του τόπου για την πραγματοποίηση ιδιωτικών δραστηριοτήτων. 

 Πώς ελέγχεται η πολιτιστική διάσταση, το περιεχόμενο των παραστάσεων που ανεβάζουν ιδιώτες στο 
Κούριο και το κατά πόσο αυτές συνάδουν προς τα πραγματικά γεγονότα της ιστορίας και του πολιτισμού μας, 
δεδομένου ότι οι ιδιώτες επικαλούνται, για να εξασφαλίζουν άδεια παραχώρησης, την προβολή του κυπριακού 
πολιτισμού; Υπάρχει συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για αξιολόγηση αυτών των 
αιτήσεων; 

 Να υποθέσουμε ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων, μετά την παραχώρηση του αρχαιολογικού χώρου του 
Κουρίου σε τέως βουλευτή του ∆ΗΣΥ, με πρόσχημα τη δήθεν προβολή της Κύπρου σε προσωπικούς της 
καλεσμένους, θα πράξει το ίδιο και με άλλες μεγάλες εταιρείες οι οποίες πιθανό να αιτηθούν παρόμοιες 
εκδηλώσεις για δήθεν προβολή του κυπριακού πολιτισμού είτε για το προσωπικό τους, που είναι ξένης 
υπηκοότητας, είτε για καλεσμένους τους από άλλες χώρες; 

 Υπάρχει θεσμοθετημένη διαδικασία στη βάση της οποίας πραγματοποιείται η διαδικασία της 
παραχώρησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.050, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι, δυνάμει του νόμου “Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012”, η κυβέρνηση 
δεσμεύτηκε ότι θα προχωρήσει στην ενοποίηση των εν λόγω ταμείων. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την έκβαση των 
διαδικασιών που αφορούν την ενοποίηση των επαγγελματικών και συνταξιοδοτικών ταμείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.051, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μετά τις πυρκαγιές του 2007 είχε δημιουργηθεί ένα σώμα δασοπυροσβεστών 
με καλά εκπαιδευμένα μέλη, ικανά να ανταποκριθούν σε έντονες προκλήσεις δασικών πυρκαγιών, γνωστό ως 
“δασοκομάντος”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει το σώμα 
αυτό τώρα, αν επιχείρησε στις πρόσφατες πυρκαγιές της Σολέας και, εάν δεν υπάρχει, τους λόγους της 
διάλυσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.052, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Εσωτερικών αναφέρθηκε σε ράδιο αρβύλα και επισφαλείς ειδήσεις 
που διέσπειραν διάφοροι.  Μίλησε συγκεκριμένα για ειδήσεις που αφορούσαν τον κίνδυνο ανάφλεξης σε 
αποθήκες πυρομαχικών της Εθνικής Φρουράς.  Από επίσημη πηγή ακούστηκαν επίσης διάφορα για 
αποθηκευμένα πυρομαχικά και εκρηκτικές ύλες από την εποχή της δράσης της ΕΟΚΑ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να επιβεβαιώσει τις πληροφορίες αυτές και να καταθέσει σε ποια 
σημεία σημειώθηκαν εκρήξεις από τα πυρομαχικά ή τα εκρηκτικά της ΕΟΚΑ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.053, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κατά την πρόσφατη συνεδρίαση των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εσωτερικών, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μας ενημέρωσε 
για τις προσπάθειες ανανέωσης του στόλου των δασοπυροσβεστικών οχημάτων.  Μας είπε πως από το 2014 
υπάρχει σχέδιο για εκσυγχρονισμό των πυροσβεστικών οχημάτων του Τμήματος ∆ασών. Υπάρχει, λέει, από το 
2014 κονδύλι ύψους €600.000 για τον εκσυγχρονισμό των πυροσβεστικών οχημάτων.  Το 2014 αγοράστηκαν 
δύο καινούρια, το 2015 αγοράστηκαν δεκαοκτώ και το 2016 προγραμματίζεται η αγορά άλλων έξι οχημάτων.  
Προφανώς, υπάρχει πρόνοια για αγορά άλλων δεκαέξι οχημάτων το 2017. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η σημερινή 
κατάσταση των πυροσβεστικών οχημάτων, ποιος είναι ο αριθμός τους και πόσων ετών είναι το κάθε 
πυροσβεστικό όχημα της δασοπυροσβεστικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.054, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ένα από τα δύο σοβαρά ατυχήματα που συνέβησαν κατά την καταπολέμηση 
της πυρκαγιάς που ξέσπασε στην κοιλάδα Αγίου Θεοδώρου της Σολιάς, στις 18 Ιουνίου 2016, αφορά οδηγό 
προωθητή γαιών (μπουλντόζα) του Τμήματος ∆ασών.  Υπάρχει ισχυρισμός ότι στο χώρο που ενεργούσε η 
μπουλντόζα του Τμήματος ∆ασών το έδαφος υποχώρησε, γιατί προϋπήρχε σκυβαλότοπος ο οποίος 
επιχωματώθηκε πρόχειρα.  Τίθεται λοιπόν θέμα αξιοποίησης των τοπικών εργατών για τέτοιου είδους 
εργασίες.  Επίσης, τέθηκε θέμα για την αξιοποίηση των προωθητών γαιών του Τμήματος ∆ασών και για την 
ηλικία τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό και 
την ηλικία των μπουλντόζων του Τμήματος ∆ασών και κατά πόσο θα αξιοποιούνται οι τοπικοί πληθυσμοί για 
πρόληψη και εργασίες δασοπυρόσβεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.01.055, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2016, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει μαρτυρία ότι το πρώτο πυροσβεστικό όχημα της δασικής 
πυροσβεστικής υπηρεσίας κάηκε στο πεδίο της πρόσφατης πυρκαγιάς στην περιοχή Σολέας, γιατί μπήκε σε 
αδιέξοδο δρόμο. Οι τοπικοί παράγοντες ζητούν όπως εργοδοτούνται κάτοικοι της περιοχής που γνωρίζουν την 
περιοχή ή όπως αξιοποιούνται οι τοπικές αρχές.  Σημειώνεται ότι το ατύχημα με το πρώτο μεγάλο 
πυροσβεστικό όχημα που κάηκε στο αδιέξοδο μπορεί να έπαιξε καθοριστικό ρόλο στην εξέλιξη της 
πυρόσβεσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτιμώνται οι 
τοπικοί πληθυσμοί κατά την πρόσληψη δασοπυροσβεστών και αν λαμβάνονται υπόψη οι τοπικοί παράγοντες 
(π.χ. κοινοτάρχες) στη διαδικασία πυρόσβεσης με τη συμμετοχή τους στο συντονιστικό όργανο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2016 του Υπουργού Υγείας κ. Γιώργου Παμπορίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.557, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. 23.06.010.04.557 και ημερ. 15 Οκτωβρίου 2015 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι από την περιβαλλοντική μελέτη σχετικά με την εγκατάσταση 
Μετεωρολογικού Ραντάρ στην περιοχή Ριζοελιάς η οποία κατατέθηκε στο Τμήμα Μετεωρολογίας και έχει 
εγκριθεί από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
ως Αρμόδια Αρχή θεωρούμε ότι δεν υπάρχει αυξημένος κίνδυνος για αρνητικές επιπτώσεις στην ασφάλεια και 
υγεία των κατοίκων της περιοχής. 

 Από τη σχετική μελέτη διαφαίνεται ότι λόγω της τοποθεσίας της εγκατάστασης και των μέτρων που 
έχουν ληφθεί για αποφυγή εκπομπής σε επίπεδα χαμηλότερα των 0 μοιρών δεν αναμένεται ότι το γενικό κοινό 
δύναται να εισέλθει εντός του πεδίου εκπομπής. 

 Ο ρόλος του Υπουργείου Υγείας βάσει της προαναφερθείσας νομοθεσίας είναι ο καθορισμός των 
εθνικών ορίων έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία ραδιοσυχνοτήτων. Ως εθνικά όρια έκθεσης υιοθετήθηκαν 
αυτά που καθορίζονται στη σύσταση του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ 1999/519/ΕΚ).» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2016 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.05.417, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2016, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος στην οδό Αυγερινού στους Αγίους Αναργύρους Λάρνακας 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.05.417 και ημερομηνία 03.04.2016 και σας πληροφορώ ότι το πιο πάνω αίτημα εξετάστηκε σε 
συνεδρία της διατμηματικής Επιτροπής (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) στις 16 Μαΐου 2016 στην οποία εκπροσωπήθηκε και ο ∆ήμος Λάρνακας στην 
αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται η οδός Αυγερινού. 

2. Η Τεχνική Επιτροπή κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

(α) Η οδός Αυγερινού έχει μήκος 280 μέτρα περίπου και εξυπηρετεί μια καθαρά οικιστική περιοχή 
χωρίς να έχουν παρατηρηθεί προβλήματα οδικής ασφάλειας. 

(β) Επιπρόσθετα η διακίνηση πεζών στο δρόμο αυτό είναι περιορισμένη. 

(γ) Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, δεν δικαιολογείται η κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος 
στην οδό Αυγερινού. 

3. Η Τεχνική Επιτροπή έκρινε δικαιολογημένη την κατασκευή μίας υπερυψωμένης διάβασης πεζών zebra 
σε σημείο του δρόμου μεταξύ του παρακείμενου πάρκου και της οδού Αρκτούρου (δρόμος προς την εκκλησία 
της Αγίας Θέκλας) όπου παρατηρήθηκε διασταύρωση του δρόμου από ηλικιωμένα άτομα και παιδιά. 

4. Ο εκπρόσωπος του ∆ήμου Λάρνακας ανέλαβε να ενημερώσει για τα πιο πάνω το ∆ημοτικό Συμβούλιο 
Λάρνακας που έχει την ευθύνη για την υλοποίηση των προτεινόμενων μέτρων αφού η οδός Αυγερινού 
υπάγεται στην αρμοδιότητα του.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση δεν υπάρχουν. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη ειδική συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για αύριο, 15 Ιουλίου 2016, στις 11.00 π.μ., με μοναδικό θέμα τις μαύρες επετείους του 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 Για την επόμενη τακτική συνεδρία της ολομέλειας θα ενημερωθείτε. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  3.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Βότσης Άγγελος Λιλλήκας Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

∆αμιανού Άριστος Μυλωνάς Παύλος 

∆ημητρίου Αννίτα Μυριάνθους Ηλίας 

∆ημητρίου ∆ημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος  

Ευσταθίου Κωστής Παπαγιάννης Λίνος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Θεολόγου Άννα Περδίκης Γιώργος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Κάρουλλας Γιώργος Προκοπίου Γεώργιος 

Κασίνης Σόλων Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κέττηρος Νίκος Σταύρου Ελένη 
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Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στεφάνου Στέφανος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλλά Ονούφριος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρίστου Χρίστος 

Κώστα Κώστας   

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην ανάληψη από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά καθηκόντων 
συνεισηγήτριας της Μόνιμης Επιτροπής για την Ειρήνη και τη ∆ιεθνή Ασφάλεια της ∆ιακοινοβουλευτικής 
Ένωσης.   

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της ημερομηνίας έναρξης, μετά τις θερινές διακοπές, των 
εργασιών της Πρώτης Συνόδου της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου και παρατηρήσεις των κ. Μαρίνου 
Σιζόπουλου και Ευθύμιου ∆ίπλαρου αναφορικά με τον καθορισμό της Παρασκευής ως νέας ημέρας 
σύγκλησης της ολομέλειας της Βουλής. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. α. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

  i. «Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016», 

  ii. «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», 

  iii. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», 

  iv.  «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» 

και για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016». 

 β. Έκθεση για την πρόταση νόμου «O περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2011». 

  γ.  Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2016». 

 δ. Αγορεύσεις και συζήτηση (Λ. Παπαγιάννης, Γ. Περδίκης, Μ. Γιωργάλλας, Γ. Λιλλήκας, Μ. 
Σιζόπουλος, Ά. Βότσης, Χρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Λουκαΐδης, Α. Νεοφύτου, Γ.Τ. Γεωργίου, Άντρος 
Κυπριανού, Α. Θεολόγου, Ευ. ∆ίπλαρος) για όλα τα πιο πάνω, καθώς και για την κηρυχθείσα ως 
επείγουσα πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016». 

 ε. Καταψήφιση του νομοσχεδίου «Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2016».  

 στ. Έκθεση για την κηρυχθείσα ως επείγουσα πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Μ. 
Γιωργάλλας, Γ. Λιλλήκας, Μ. Μαυρίδης) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016». 

 ζ. Απόσυρση των νομοσχεδίων «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», «Ο 
περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος το 2015» και των προτάσεων νόμου «Ο περί 
Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», «Ο περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» και «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016». 

 η.  Ψήφιση του νομοσχεδίου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» σε νόμο. 



 
 

234 
 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», συζήτηση (Ευ. ∆ίπλαρος, Γ. Περδίκης, Ε. Μαύρου, Π. Μυλωνάς, Ζ. 
Κουλίας, Κ. Ευσταθίου, Μ. Γιωργάλλας, Λ. Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», αγορεύσεις 
και συζήτηση (Ά. ∆αμιανού, Ευ. ∆ίπλαρος, Κ. Κώστα, Γ. Κάρουλλας, Μ. Σιζόπουλος, Π. Μυλωνάς, Γ. 
Προκοπίου, Γ. Παπαδόπουλος, Λ. Παπαγιάννης, Γ. Λουκαΐδης, Γ. Λιλλήκας, Α. Νεοφύτου, Γ. 
Προκοπίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «O περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
2016» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «O περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος 2016». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», συζήτηση [Κ. Κωνσταντίνου, Γ.Τ. Γεωργίου, Μ. Μουσιούττας, Ά. 
∆αμιανού, προεδρεύων (Α. Αδάμου), Μ. Σιζόπουλος, Ει. Χαραλαμπίδου, Γ. Λιλλήκας, Ν. Νουρής, Γ. 
Λουκαΐδης] και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαδημοκρατών Ε∆ΕΚ για αναβολή 
των νομοσχεδίων «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Κ. 
Χατζηγιάννης, Γ. Λουκαῒδης, Ά. Θεολόγου, Π. Λεωνίδου, Ευ. ∆ίπλαρος, Π. Μυλωνάς, Μ. Γιωργάλλας, Γ. 
Λιλλήκας), η σχετική έκθεση και ψήφισή τους σε νόμους του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο 
περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2016». 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2016», παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Γεωργίου και 
έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Προστασίας Ενάλιων Αρχαιοτήτων Κανονισμοί του 2016» 
και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2016» και «Ο 
περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», παρατηρήσεις του κ. Μάριου Μαυρίδη και 
ψήφισή τους σε νόμους της πρώτης με τον τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2016» και της δεύτερης με τον τίτλο «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016». 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2016», 
παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Προκοπίου και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ενδεχόμενη ανάμειξη ατόμου που διαμένει στη ∆ημοκρατία σε υπόθεση λαθρεμπορίας ζώων - Ανάγκη 
για ψεκασμό δέντρων για προστασία τους από ασθένειες - ∆ιευθέτηση των θεμάτων που σχετίζονται με 
καταγγελίες στρατιωτών για τις συνθήκες διαβίωσής τους - Ερωτήματα σχετικά με το πρόγραμμα 
αποτοξίνωσης φυλακισμένων στη θεραπευτική κοινότητα “Αγία Σκέπη” - Ενδεχόμενη δημιουργία 
συστήματος για τη διαχείριση περιστατικών σχολικού εκφοβισμού - Αίτημα για δημιουργία του Σπιτιού 
του Παιδιού - Εισήγηση της οργάνωσης “Σπίτι της Ελπίδας” για προώθηση φιλικότερου προς το παιδί 
συστήματος δικαιοσύνης - Ανάγκη εφαρμογής της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου σχετικά με 
την εργοδότηση Κυπρίων πλοηγών - Ερωτήματα σχετικά με τη μη εγκατάσταση μνημείου για τους Τάσο 
Ισαάκ και Σολωμό Σολωμού - Η ανάγκη ανέγερσης νέων κτιριακών εγκαταστάσεων στην Τεχνική Σχολή 
Πάφου και η μεταφορά κλάδων σπουδών στο Λύκειο Αγίου Χαραλάμπους στην Έμπα - Αίτημα για 
αναβάθμιση του λογισμικού συστήματος του αξονικού τομογράφου στο νοσοκομείο Πάφου - Ανέγερση 
εργοστασίου χρυσού στη Βιομηχανική Περιοχή Αγίας Βαρβάρας Πάφου - Θέμα αποκατάστασης του 
κτιρίου του ΣΚΕ στο συνοικισμό Τσιακκιλερού και το σχετικό κόστος - Βελτιωτικά έργα στο δρόμο από το 
χωριό Καντού στο συνοικισμό αυτοστέγασης και η τοποθέτηση ντεπόζιτου σε σημείο που εφάπτεται 
στον εν λόγω δρόμο - Χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του διαχωρισμού οικοπέδων στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης στην κοινότητα Καντού - Τα κριτήρια για την παραχώρηση αρχαιολογικών χώρων για την 
πραγματοποίηση ιδιωτικών δραστηριοτήτων - Ενοποίηση των επαγγελματικών και συνταξιοδοτικών 
ταμείων - Ενημέρωση για το σώμα “δασοκομάντος” - Ενημέρωση για τις φήμες περί ανάφλεξης 
πυρομαχικών σε αποθήκες της Εθνικής Φρουράς και πυρομαχικών από την εποχή δράσης της ΕΟΚΑ - 
Ενημέρωση για τα πυροσβεστικά οχήματα του Τμήματος ∆ασών - Ενημέρωση για τις μπουλντόζες του 
Τμήματος ∆ασών και το ενδεχόμενο αξιοποίησης των τοπικών πληθυσμών για πρόληψη και εργασίες 
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δασοπυρόσβεσης - Εισήγηση για πρόσληψη ατόμων από τον τοπικό πληθυσμό ως δασοπυροσβεστών 
και αξιοποίηση των τοπικών αρχών στη διαδικασία πυρόσβεσης.  

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με την απόφαση για εγκατάσταση μετεωρολογικού ραντάρ στην περιοχή του 
δάσους της Ριζοελιάς - Τοποθέτηση κυρτωμάτων σε δρόμο στους Αγίους Αναργύρους Λάρνακας. 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - EKTAKTH ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Ειδική συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2016 

Ώρα έναρξης:  11.00 π.μ. 

Αρ. 8 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που το μόνο θέμα στην ημερήσια διάταξη της ειδικής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων δε θα μπορούσε να μην καταδικάσει με αποτροπιασμό τη χθεσινή τρομοκρατική επίθεση στη 
Νίκαια της Γαλλίας, που είχε ως αποτέλεσμα το θάνατο πολλών ανθρώπων, μεταξύ αυτών και παιδιών, και 
πολλούς τραυματίες.  Πρόκειται για την πιο πρόσφατη από μια σειρά τρομοκρατικών επιθέσεων με στόχο τη 
Γαλλία, σε μια συμβολική μέρα για τη χώρα και τον κόσμο, μέρα γιορτής της ελευθερίας, της ισότητας και της 
αδελφοσύνης.  

 Πρόσωπα καθοδηγούμενα από τυφλή μισαλλοδοξία και θρησκευτικό φανατισμό, ανθρωπόμορφα 
τέρατα, επιτίθενται εναντίον αθώων, ανυποψίαστων πολιτών, ανεξαρτήτως θρησκείας, φύλου και ηλικίας, 
οπουδήποτε και οποτεδήποτε.  Επιχειρούν να πλήξουν τα ύψιστα ιδανικά της ελευθερίας και της δημοκρατίας, 
σπέρνοντας αδιακρίτως τον όλεθρο και τον πανικό. 

 Στις επονείδιστες αυτές ενέργειες η παγκόσμια κοινότητα απαντά με ενότητα και αποφασιστικότητα. 

 Εκφράζουμε προς το λαό, το κοινοβούλιο και την κυβέρνηση της φίλης χώρας τα ειλικρινή μας 
συλλυπητήρια και την αλληλεγγύη μας στον κοινό αγώνα για πάταξη της τρομοκρατίας.  

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των αδικοχαμένων θυμάτων αυτής της τραγωδίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Συνεχίζουμε με τη σημερινή ημερήσια διάταξη. 

 Σαράντα δύο χρόνια συμπληρώνονται σήμερα από την αποφράδα μέρα του ξενοκίνητου 
πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου και τη βάρβαρη τουρκική εισβολή της 20ής Ιουλίου 1974.  Η Βουλή των 
Αντιπροσώπων καθηκόντως συνέρχεται σήμερα στην ειδική αυτή συνεδρία, για να καταδικάσει το δίδυμο 
έγκλημα εναντίον του κυπριακού λαού και να αποτίσει φόρο τιμής σε όσους αγωνίστηκαν και θυσιάστηκαν για 
την ελευθερία και τη δημοκρατία. 

 Σαράντα δύο χρόνια μετά και ο κυπριακός λαός εξακολουθεί να βιώνει τις τραγικές συνέπειες της 
τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Το ανθρώπινο κόστος ήταν τεράστιο.  Χιλιάδες Ελληνοκύπριοι σκοτώθηκαν 
κατά τη διάρκεια της εισβολής, διακόσιες χιλιάδες Ελληνοκύπριοι εκδιώχθηκαν βίαια από τις πατρογονικές τους 
εστίες και χίλιοι πεντακόσιοι αγνοούνται.  Σήμερα το δράμα των συγγενών των αγνοουμένων συνεχίζεται, 
καθώς δεν έχει ακόμη διακριβωθεί η τύχη ολονών.  Συνεχίζεται ακόμη το δράμα πολλών Ελληνοκυπρίων και 
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Μαρωνιτών εγκλωβισμένων, οι οποίοι επέλεξαν να παραμείνουν στα χωριά τους και ζουν σε συνθήκες 
καταπίεσης και ανελευθερίας. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Το Κυπριακό εξακολουθεί να παραμένει ένα άλυτο διεθνές πρόβλημα παράνομης εισβολής και κατοχής.  
Η τουρκική πλευρά προσπαθεί να εδραιώσει το ψευδοκράτος και ελπίζει ότι θα νομιμοποιήσει το κατοχικό 
μόρφωμα και θα επιβάλει τη λύση δύο εθνικών κρατών στην Κύπρο.  Η καλή θέληση της πλευράς μας γίνεται 
αντικείμενο εκμετάλλευσης από αυτή, η οποία από θύτης παρουσιάζεται σήμερα ως ο παράγοντας που 
εργάζεται για την επίλυση του Κυπριακού. 

 Σήμερα βρισκόμαστε σε ένα ιδιαίτερα κομβικό σημείο.  Η συλλογική δράση, η ενότητα, η σύμπνοια είναι 
τα βασικά ζητούμενα, για να επιτύχουμε την επιθυμητή λύση, που πρέπει να είναι σύμφωνη με τα ψηφίσματα 
του ΟΗΕ και να εδράζεται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Οφείλουμε όλοι με συνεννόηση και συναντίληψη να 
αναλάβουμε το καθήκον μας για συνέχιση του αγώνα για ελευθερία και τελική δικαίωση.  Έχουμε χρέος να 
συνεχίσουμε τον αγώνα όσων μνημονεύουμε σήμερα. 

 Προτού δώσω το λόγο στους αρχηγούς ή εκπροσώπους των κομμάτων, καλώ το σώμα να τηρήσουμε 
μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είναι ανάποδα που πρέπει να πάμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι, σε τούτο πάντα έτσι το εκάμναμε.  Αν θέλετε να αλλάξουμε, δεν έχω πρόβλημα.  Σ’ αυτή την 
επετειακή έτσι το εκάμναμε.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποτίνουμε και σήμερα τον οφειλόμενο φόρο τιμής στις ηρωικές μορφές των τραγικών γεγονότων του 
μαύρου Ιούλη του 1974.  Παρά το φυσιολογικό καταλάγιασμα του θρήνου, για σαράντα δύο χρόνια τώρα ο 
μαρτυρικός τόπος μας και ο κυπριακός λαός στο σύνολό του εξακολουθούν να βιώνουν τις τραγικές συνέπειες 
του προδοτικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής, με την πατρίδα μας να είναι ακόμη 
μοιρασμένη.  

 Χρέος και υποχρέωση όλων μας είναι να μην ξεχνούμε τις εθνικές συμφορές και τραγωδίες.  Έχουμε 
καθήκον και υποχρέωση να τιμούμε αυτούς που αγωνίστηκαν για την προάσπιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
τις μαύρες εκείνες μέρες του πραξικοπήματος, όπως και αυτούς που αγωνίστηκαν, για να αντιμετωπίσουν την 
τουρκική θηριωδία το καλοκαίρι του 1974.  Καταδικάζουμε απερίφραστα το προδοτικό πραξικόπημα που 
προσέφερε στην Τουρκία την ευκαιρία που για χρόνια έψαχνε, για να επιβάλει τα διχοτομικά της σχέδια στο 
νησί.  Καταδικάζουμε και δεν ξεχνάμε και δε θα ξεχάσουμε ποτέ την επεμβατική πολιτική της Άγκυρας στην 
Κύπρο και την κατοχή που συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

 Μετά από σαράντα δύο ολόκληρα χρόνια βιώνουμε ακόμη τις συνέπειες των τραγικών γεγονότων.  
Σαράντα δύο χρόνια μετά, έχουμε ακόμη ανοικτές πληγές.  Ο λαός μας, φορτωμένος το σταυρό του μαρτυρίου, 
βαδίζει ακόμη τον ανήφορο του δικού του γολγοθά αναμένοντας την ανάσταση.  Ο στόχος της επανένωσης της 
πατρίδας μας παραμένει ανεκπλήρωτος. 

 Οι πρόσφυγές μας, αλλά και το σύνολο του λαού μας ποθούν και προσβλέπουν στην επιστροφή, στη 
μέρα που ειρηνικά θα απολαύουν των ανθρώπινων δικαιωμάτων τους στη Μόρφου, στην Αμμόχωστο και στην 
Κερύνεια.  

 Οι ηρωικοί μας εγκλωβισμένοι, υπομένοντας στερήσεις, αρνούνται ακόμη να δεχτούν τα τετελεσμένα και 
συνεχίζουν να φυλάνε τις δικές τους Θερμοπύλες.  

 Το τραγικό δράμα εκατοντάδων ακόμη αγνοουμένων και των οικογενειών τους, που τόσα χρόνια μετά δε 
γνωρίζουν για την τύχη των αγαπημένων τους προσώπων, συνεχίζεται. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σαράντα δύο χρόνια μετά, σταθερά επιθυμούμε και επιδιώκουμε την επίλυση του Κυπριακού, την 
επανένωση της Κύπρου, που παραμένει για μας η ύψιστη προτεραιότητά μας.  Αυτή η επιθυμία και η επιδίωξη 
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αντικατοπτρίζουν τα αισθήματα ολόκληρου του κυπριακού ελληνισμού.  Εμείς περισσότερο από οποιονδήποτε 
άλλον επιθυμούμε το συντομότερο δυνατόν την επίλυση του Κυπριακού, γιατί εμείς βιώνουμε τις συνέπειες του 
ξεριζωμού και της προσφυγιάς.  Εμείς βιώνουμε τις τραγικές συνέπειες του χρόνου, που τσιμεντώνει την 
κατοχή επί εδάφους, οι οποίες βαθαίνουν μέρα με τη μέρα τις πληγές και παγιώνονται σιγά σιγά ενδεχομένως 
και στις συνειδήσεις του λαού μας.  

 Την ίδια ώρα, η επιθυμία και ο πόθος μας για επίλυση του Κυπριακού δε σημαίνει και δε θα πρέπει να 
ερμηνεύεται από κανέναν ως διάθεση για αποδοχή απαράδεκτης λύσης.  Ακόμα περισσότερο απαράδεκτης 
λύσης.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να δεχτούμε μια διευθέτηση του Κυπριακού που δε θα προσφέρει 
αποτελεσματικές λύσεις στα σημερινά προβλήματα και θα θέτει σε κίνδυνο το μέλλον του κυπριακού 
ελληνισμού.  Έχουμε καθήκον και υποχρέωση προς τα θύματα της τραγωδίας του 1974 να διασφαλίσουμε ότι 
η λύση του Κυπριακού θα είναι βασισμένη στο διεθνές δίκαιο, στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και θα αποκαθιστά στο νησί τα νόμιμα δικαιώματα Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων. 

 Kύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως Έλληνες Κύπριοι δεν έχουμε κανένα δικαίωμα να ξεπουλούμε πατρίδες.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να 
εφησυχάζουμε και να επικεντρωνόμαστε στην καθημερινότητα ούτε και επιτρέπεται να συμβιβαζόμαστε με τη 
στασιμότητα και το status quo.  Προπαντός όμως δεν έχουμε κανένα δικαίωμα να διχάζουμε το λαό μας.  
Πληρώσαμε ανεπανόρθωτα την εθνική διχόνοια στο παρελθόν.  Καμία σκοπιμότητα και κανένα συμφέρον δεν 
μπορεί να τίθεται ψηλότερα από την τιτάνια προσπάθεια να φτιάξουμε μια καλύτερη Κύπρο για μας.  Η 
καλύτερη Κύπρος είναι η ενωμένη Κύπρος, η απαλλαγμένη από τα τουρκικά στρατεύματα και την τουρκική 
κατοχή.  

 Ο γεωστρατηγικός ρόλος της Κύπρου αναβαθμίζεται.  Κτίζουμε συμμαχίες στην περιοχή, αλλά και πολύ 
ευρύτερα.  Το κυπριακό πρόβλημα έχει μπει σε ένα μεγαλύτερο γεωπολιτικό πλαίσιο.  Υπάρχουν ευκαιρίες, 
υπάρχει παράθυρο.  Ουδείς όμως υποστηρίζει ότι τα πράγματα είναι εύκολα.  Χρειάζεται και επιβάλλεται όμως 
να προσπαθούμε, ειδικά σήμερα.  

 ∆ε συμμεριζόμαστε τη λογική της τελευταίας ευκαιρίας.  Την ίδια ώρα όμως δεν μπορούμε παρά να 
αναγνωρίσουμε τη μεγέθυνση των δυσκολιών και τους τεράστιους κινδύνους που κρύβει η διαιώνιση της 
κατοχής για Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους.  

 Η εντατικοποίηση των διαπραγματεύσεων μεταξύ του Προέδρου Αναστασιάδη και του Τουρκοκύπριου 
ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί μάς βρίσκει σύμφωνους, αλλά και υποστηριχτικούς, όπως και η απόφαση να 
διεξάγονται οι συναντήσεις αυτές με συγκεκριμένη θεματολογία, έτσι ώστε στα εκκρεμούντα θέματα να υπάρχει 
πιο εντατική διαβούλευση, με στόχο τη σμίκρυνση των διαφορών.  Έχουμε φτάσει στο σημείο όπου ο κ. Ακιντζί 
και η Τουρκία, ως η κατοχική δύναμη, θα πρέπει έμπρακτα να επιδείξουν πραγματική πολιτική βούληση για 
εξεύρεση λύσης.  Και είναι μια πραγματικότητα αυτή,  ότι χρειάζονται απτές και χειροπιαστές ενέργειες από την 
Τουρκία, η οποία καλείται να αποδείξει στην πράξη αν όντως οι τοποθετήσεις της περί ετοιμότητας για λύση 
στο Κυπριακό έχουν περιεχόμενο.  Εκεί ακριβώς είναι που πρέπει να εστιάσουμε όλοι την προσοχή και τις 
ενέργειές μας.  Εκεί, και όχι να προσπαθούμε να διαπραγματευτούμε μεταξύ μας και να μας αγχώνει ο χρόνος 
της πιθανής λύσης.  Μακάρι η Τουρκία να επιδείξει πραγματική πολιτική βούληση και εμείς είμαστε 
προετοιμασμένοι και αποφασισμένοι να στηρίξουμε μια δίκαιη λύση.  Οι προσεχείς μήνες προσφέρονται, για να 
αποδείξει στην πράξη η Τουρκία αν εννοεί αυτά που λέει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όλοι μας χρειάζεται να συμπεριφερθούμε με τη μέγιστη σοβαρότητα και υπευθυνότητα.  ∆εν υπάρχει για 
κανέναν μας άλλη επιλογή, δεν έχουμε την πολυτέλεια παρά να συστρατευτούμε όλοι. 

 Έχουμε χρέος να παραδώσουμε στα παιδιά και στα εγγόνια μας μια Κύπρο απαλλαγμένη από τα λάθη 
του παρελθόντος, μια Κύπρο της ειρήνης, της συνεργασίας, της ευημερίας και της προκοπής.  Μια Κύπρο 
όπως την ονειρεύτηκαν και την οραματίστηκαν όσοι έδωσαν τη ζωή τους για τη δημοκρατία και την ελευθερία. 

 Ας είναι αιωνία η μνήμη τους!  

 Πριν όμως κατέβω από το βήμα, θα ήθελα να κάνω, κύριε Πρόεδρε, και μια σύντομη αναφορά στα 
ψεσινά γεγονότα.  Τούτη την ώρα θέλουμε να εκφράσουμε το συγκλονισμό μας για το ψεσινό πολύνεκρο 
τρομοκρατικό κτύπημα στη Νίκαια.  

 ∆εν μπορεί ο ανθρώπινος νους να χωρέσει τη δολοφονία αθώων ανθρώπων και παιδιών στο όνομα 
οποιουδήποτε θεού και της οποιασδήποτε θρησκείας.  Αυτή η μαύρη σελίδα της τρομοκρατίας πρέπει 
επιτέλους να τελειώσει.  Μόνο η ενότητα και η σύσφιξη και σύζευξη δυνάμεων εντός και εκτός Ευρώπης 
μπορούν να το επιτύχουν.  
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 Η σκέψη μας βρίσκεται στο λαό της Γαλλίας, την πολιτική ηγεσία και τις οικογένειες των θυμάτων.  
Θρηνούμε μαζί τους, όλος ο ελεύθερος κόσμος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού να καταθέσει την ομιλία του. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κάθε χρόνο τέτοιες μέρες ο λαός μας τιμά τη μνήμη και τη θυσία των ηρώων του.  Τιμά αυτούς που 
αντιστάθηκαν βάζοντας τη ζωή τους τροχοπέδη στην επέλαση του φασισμού της ΕΟΚΑ Β΄ και της ελληνικής 
χούντας.  Αυτούς που αντιστάθηκαν στον Τούρκο εισβολέα.  Στις επιβουλές των ιμπεριαλιστών.  Αυτούς που 
έτρεξαν στη μάχη, για να υπερασπιστούν την αξιοπρέπεια, τη δημοκρατία και την πατρίδα, κι ας ήξεραν ότι 
βάδιζαν σε μάχη προδομένη και χαμένη.  Υποκλινόμαστε ταπεινά στη θυσία τους και σηκώνουμε το βάρος του 
χρέους να τη δικαιώσουμε.  

 Κάθε χρόνο τέτοια μέρα ο λαός μας ξυπνά από τις σειρήνες.  Η μνήμη θυμάται αυτά που δεν πρέπει και 
δεν πρόκειται ποτέ να ξεχαστούν: την προδοσία του φασισμού, το έγκλημα του ιμπεριαλισμού σε βάρος του 
τόπου μας.  ∆εν ξεχνούμε την προδοσία, την εισβολή και την κατοχή.  ∆εν ξεχνούμε ποιοι άνοιξαν την 
κερκόπορτα ούτε ξεχνούμε με ποιων τις οδηγίες την άνοιξαν.  

 «∆ε θα βιαστούμε να διχοτομήσουμε το νησί.  Θα περιμένουμε.  Η ευκαιρία θα μας δοθεί στο πιάτο».  
Αυτό δήλωνε το 1962 ο Ραούφ Ντενκτάς.  Έτσι έγινε τελικά.  Το ΝΑΤΟ, οι ΗΠΑ και η Τουρκία ήθελαν το νησί 
μας διχοτομημένο, για να εξυπηρετήσουν τα γεωπολιτικά τους συμφέροντα.  Σχεδίασαν το έγκλημα και 
ανέθεσαν στη χούντα, το Γρίβα και την ΕΟΚΑ Β΄ να το εκτελέσουν.  Η πολιτική, στρατιωτική, οργανωτική και 
ιδεολογική προετοιμασία του πραξικοπήματος είχε ξεκινήσει χρόνια πριν από το 1974.  Ο δημοκρατικά 
εκλεγμένος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος και η αδέσμευτη πολιτική που ακολουθούσε ήταν σοβαρά εμπόδια για 
διευθέτηση του Κυπριακού όπως επιθυμούσαν οι Ηνωμένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ.  Οι θέσεις και οι προθέσεις 
τους είχαν εκφραστεί μια δεκαετία προηγουμένως, όταν το 1964 ο Άτσεσον, εμπνευστής του περίφημου 
διχοτομικού σχεδίου, δήλωνε:  «Η καλύτερη λύση για το πρόβλημα της Κύπρου είναι η διχοτόμηση.  Και σας 
λέγω πως, αν είχα στη διάθεσή μου τον έκτο στόλο, θα μπορούσα να το λύσω ακόμα και αύριο».  

 Τα πραξικοπηματικά σχέδια είχαν καταστρωθεί από καιρό.  Σχέδιο “Ερμής”, “Σφενδόνη”, “Απόλλων”, 
“Γρόνθος”, “Τυφών”, “Ανταπόδοσις”.  Τελευταίο το σχέδιο “Νίκη”, που, όπως αναφέρεται στο “Πόρισμα για το 
Φάκελο της Κύπρου”, εκπόνησε ο ίδιος ο Γρίβας.  Οι δήθεν υπερπατριώτες προκάλεσαν τη μεγαλύτερη 
καταστροφή στον τόπο.  Η προδοσία του πραξικοπήματος ήταν η ευκαιρία που δόθηκε στην Τουρκία στο 
πιάτο. 

 Ο τουρκικός στρατός εισέβαλε και μέχρι σήμερα εξακολουθεί να κατέχει το ένα τρίτο των εδαφών της 
χώρας μας.  Έπνιξε στο αίμα και στο δάκρυ χιλιάδες Κυπρίους.  Πρόσφυγες, αγνοούμενοι, εγκλωβισμένοι, 
ξεριζωμένοι μέσα στην ίδια τους την πατρίδα.  Ο κυπριακός λαός, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, στερείται 
τα βασικά του δικαιώματα εδώ και σαράντα δύο χρόνια και ζει βίαια διαχωρισμένος.  Ο εποικισμός απειλεί 
ευθέως το μέλλον του στην πατρίδα που τον γέννησε, ενώ συμβιώνει μόνιμα με την απειλή της παρουσίας     
40 000 και πλέον Τούρκων στρατιωτών.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Εδώ και σαράντα δύο χρόνια ο λαός μας περιμένει τη δικαίωση.  Περιμένει τη λύτρωση.  Περιμένει τη 
μέρα που το συρματόπλεγμα θα πάψει να χαρακώνει το κορμί της πατρίδας μας.  Η λύση του Κυπριακού είναι 
ή θα έπρεπε να είναι ο στόχος όλων μας.  Ασφαλώς, δεν αναφερόμαστε σε οποιαδήποτε λύση.  Η απειλή της 
διχοτόμησης θα αποσοβηθεί, μόνο όταν συμφωνηθεί λύση που θα τερματίζει την κατοχή και τον εποικισμό, 
που θα αποκαθιστά την κυριαρχία, την ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα και την ενότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Λύση βασισμένη στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, στο 
διεθνές και στο ευρωπαϊκό δίκαιο.  Λύση που θα αποστρατιωτικοποιεί την Κύπρο και θα αποκλείει τα όποια 
δικαιώματα επέμβασης στα εσωτερικά ζητήματα της χώρας από ξένες δυνάμεις.  Λύση που θα επανενώνει το 
έδαφος, το λαό, τους θεσμούς και την οικονομία στο πλαίσιο δικοινοτικής, διζωνικής ομοσπονδίας, με πολιτική 
ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται στα κείμενα των Ηνωμένων Εθνών.  Τονίζουμε ξανά και ξανά αυτές τις 
αρχές, για να είναι ξεκάθαρο ότι συμφωνία που δε θα τις περιλαμβάνει δε θα γίνει αποδεκτή από το ΑΚΕΛ. 

 Λέγεται ότι ο χρόνος λειτουργεί σε βάρος μας.  Αυτό είναι αλήθεια.  Εμείς υποφέρουμε από τις συνέπειες 
της κατοχής.  Εμείς δεν μπορούμε να ζήσουμε ελεύθερα στη γη που μας γέννησε.  Η λύση του Κυπριακού είναι 
ο μόνος δρόμος που μπορεί να ανακόψει την ενσωμάτωση των κατεχομένων στην Τουρκία, η οποία 
προωθείται όλο και πιο έντονα όσο περνά ο χρόνος.  Προωθείται η στρατιωτική, η οικονομική και η 
πολιτιστικοθρησκευτική ενσωμάτωση των κατεχομένων μέσω χρηματοδοτήσεων στον κατασκευαστικό και στον 
τουριστικό τομέα, του υποθαλάσσιου αγωγού μεταφοράς νερού, των προγραμμάτων ιδιωτικοποίησης των 
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λιμανιών και της ηλεκτρικής ενέργειας.  Μέσω της ίδρυσης παραρτημάτων τουρκικών πανεπιστημίων, της 
συμφωνίας ίδρυσης του “Γραφείου Συντονισμού” του Υπουργείου Νεολαίας και Αθλητισμού της Τουρκίας και 
της παρέμβασης της χώρας στην ενίσχυση της δημόσιας παρουσίας της θρησκείας.  Η τουρκοκυπριακή 
κοινότητα ανθίσταται σε όλες αυτές τις ενέργειες.  Μέχρι πότε όμως;  

 Αυτές οι πραγματικότητες λοιπόν πρέπει να μας αφυπνίσουν όλους στην ελληνοκυπριακή κοινότητα, 
πριν να είναι τραγικά αργά.  Όσο το Κυπριακό δεν επιλύεται, αυτές οι πραγματικότητες θα πληθαίνουν και, 
λόγω του αντιδραστικού τους χαρακτήρα, θα μεγεθύνουν το πρόβλημα, παρά να το επιλύουν. 

 Η Τουρκία επαναλαμβάνει συνεχώς ότι επιθυμεί τη λύση του Κυπριακού.  Ιδού η Ρόδος.  Αν το εννοεί, 
πρέπει να περάσει από τα λόγια στις πράξεις.  Να αποδείξει ότι δεν εξαπολύει απλώς επικοινωνιακά 
πυροτεχνήματα, αλλά είναι πραγματικά διατεθειμένη να συμβάλει στο να επανενωθεί η Κύπρος, στο να 
μετατραπεί σε ενωμένο κράτος, που θα είναι φάρος και παράδειγμα αρμονικής συμβίωσης των κατοίκων της 
για όλο τον κόσμο.   

 Σε ό,τι αφορά την ελληνοκυπριακή πλευρά, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης οφείλει να δείξει συνέπεια, 
αποφασιστικότητα και προσήλωση στο στρατηγικό μας στόχο.  Μπορεί επικοινωνιακά να γίνεται αναφορά σε 
πρόοδο, οφείλουμε όμως να είμαστε ειλικρινείς: με βάση τα όσα εμείς τουλάχιστον γνωρίζουμε, όση πρόοδος 
επιτεύχθηκε μέχρι στιγμής στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων επιτεύχθηκε, κυρίως γιατί επανήλθαν σε αυτό 
οι συγκλίσεις Χριστόφια-Ταλάτ.  Ας φροντίσει λοιπόν ο κ. Αναστασιάδης από εδώ και πέρα να λειτουργήσει 
σωστά, με αρχές και με συνέπεια, έτσι που να προχωρήσει η διαδικασία.  Πρέπει να γίνεται κάθε μέρα όλο και 
πιο ξεκάθαρο, όλο και πιο σαφές σε όλους ότι έχουμε πολιτική βούληση και εργαζόμαστε για τη λύση στη βάση 
του συμφωνημένου πλαισίου, όπως επίσης πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι η Τουρκία, αντί να εργάζεται προς 
αυτή την κατεύθυνση, επιχειρεί να δημιουργήσει “πραγματικότητες” στην Κύπρο. 

 Χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, αλλά και ολόκληρη η 
πολιτική ηγεσία του τόπου να συνειδητοποιήσουμε ότι πλέον δε θα μας κρίνουν οι επόμενες εκλογές, αλλά οι 
επόμενες γενιές.  Αλίμονο, αν καταλήξουν στο συμπέρασμα ότι τις θυσιάσαμε για τις καρέκλες της εξουσίας.  
Αλίμονο, αν, αντί τώρα που είναι η ώρα να αρθούμε όλοι στο ύψος των περιστάσεων και να προτάξουμε αρχές 
και διαχρονικές θέσεις, για να πετύχουμε την επανένωση του τόπου μας, εμείς ξεκινήσουμε τις 
παλινδρομήσεις, τα παιχνίδια εντυπώσεων και τους τακτικισμούς.   

 Οφείλουμε όλοι να μείνουμε προσηλωμένοι στο στρατηγικό μας στόχο, να παλέψουμε μέχρι τέλους για 
τη λύση του Κυπριακού και την επανένωση του τόπου.  Αυτός είναι ο μόνος δρόμος για την ανάπτυξη, την 
ευημερία και την πρόοδο του λαού μας.  Αυτός είναι ο μόνος δρόμος και για τη δικαίωση της θυσίας των 
ηρώων μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κοινοβουλευτική εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου έχει το λόγο 
τώρα.   

ΧΡ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απαισίας μνήμης οι δύο επέτειοι, της 15ης και της 20ής Ιουλίου του 1974, και αποφράδες ημέρες.  
Αποφράδες ημέρες που δεν τηρούν όμως την ετυμολογική τους σημασία, αφού “αποφράς” είναι αυτή που δεν 
πρέπει καν να αναφέρεται.  Σωστά ωστόσο επικράτησε να μας απασχολούν οι αποφράδες ημέρες, γιατί, αν και 
θλιβερή συνήθεια, είναι επωφελέστερη από την ενατένιση των εθνικών επιτυχιών και τα καυχήματα για τους 
νικηφόρους αγώνες. 

 Σαράντα δύο χρόνια πέρασαν από το μαύρο Ιούλη του 1974.  Ο πόνος από τη μεγάλη συμφορά και η 
αγωνία για το μέλλον έγιναν έκτοτε καθημερινά βιώματα του ελληνικού κυπριακού λαού.  Γνωρίζουμε και 
αναγνωρίζουμε ότι η σημερινή τραγική κατοχή του σχεδόν μισού εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από τον 
τουρκικό στρατό είναι το απότοκο και το αποτέλεσμα του προδοτικού πραξικοπήματος που προηγήθηκε της 
βάρβαρης εισβολής.  Είναι το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 που άνοιξε τις κερκόπορτες, για να περάσει 
ανώδυνα ο τουρκικός Αττίλας και να καταλάβει το πιο ανεπτυγμένο και το πιο παραγωγικό τμήμα της 
επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆ύο υποκινημένα και αδιαχώριστα φοβερά εγκλήματα, που 
συνδέονται μεταξύ τους με σχέση αντίθεσης, συμπλήρωσης και συνέχειας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνερχόμαστε σήμερα στο ναό της δημοκρατίας, σ’ αυτή την ειδική συνεδρίαση της Βουλής, για να 
καταδικάσουμε το φασισμό και για να διατρανώσουμε και να διακηρύξουμε την ειλημμένη απόφαση του λαού 
μας πως όσα χρόνια και αν περάσουν, όσες δυσκολίες και αν συναντήσουμε, δε θα καμφθούμε και δε θα 
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υποκύψουμε, δε θα εγκαταλείψουμε ποτέ τον αγώνα για μια Κύπρο ελεύθερη και ενωμένη.  Συνερχόμαστε 
ακόμα σήμερα εδώ, για να μνημονεύσουμε και να υμνήσουμε αυτούς που πριν από σαράντα δύο χρόνια 
θυσίασαν ό,τι πολυτιμότερο είχαν, τη νεότητά τους, τη ζωή τους, για να υπερασπιστούν τη ∆ημοκρατία και την 
αξιοπρέπεια ενός λαού.  Συνερχόμαστε σήμερα εδώ, για να θυμηθούμε αυτούς που δε δείλιασαν μπροστά στη 
βίαιη αφροσύνη των πραξικοπηματιών, αλλά και αυτούς που συνειδητά, χωρίς κανένα ενδοιασμό, πρόταξαν τα 
στήθη τους στην εμφανή υπεροπλία ενός ανελέητου και αφιονισμένου εισβολέα.  Αυτούς ακόμα τους 
ενσυνείδητους αξιωματικούς και στρατιώτες που έσπευσαν πρώτοι στο κάλεσμα για θυσία, αναλογιζόμενοι ότι 
σώζουν και την τρωθείσα από ανάξιους συναδέλφους τους ελληνική στρατιωτική τιμή. 

 Χρέος εθνικό και ιστορικό έχουμε σήμερα να θυμηθούμε τους νεκρούς ήρωές μας, να 
παραδειγματιστούμε από το μεγαλείο τους.  Να προσκυνήσουμε τα γνωστά και τα άγνωστα μνήματά τους και 
να αποθέσουμε σ’ αυτά τα μυρωμένα άνθη της αγάπης μας και τις δοξαστικές δάφνες της αιώνιας 
ευγνωμοσύνης μας.  Κείτονται σήμερα στα ματωμένα χώματα της Κύπρου μας και μας εποπτεύουν.  Με την 
επιγραφή στην εντάφια πλάκα τους μας διαμηνύουν ότι, όπου και αν βρίσκονται, πάντα μαζί μας είναι, ότι 
παρακολουθούν το δράμα μας, πονούν και συμπάσχουν μαζί μας.  Άλλοι ήρωες της κυπριακής τραγωδίας 
κείτονται σε άγνωστους τάφους, χωρίς σταυρούς και εντάφιες πλάκες, ως πρόσμειξη ηρωισμού σωμάτων και 
ψυχών με την αγιότητα των χωμάτων της κατεχόμενης πατρογονικής μας γης.  Και στέλλουν κι εκείνοι τα 
μυστικά μηνύματά τους.  Ας τα ενστερνιστούμε και ας δώσουμε όρκο τιμής στους νεκρούς ήρωές μας ότι ποτέ 
δε θα υποστείλουμε τη σημαία του αγώνα, δε θα αποδεχτούμε ποτέ τα τετελεσμένα της τουρκικής εισβολής και 
ουδέποτε θα παύσουμε να αγωνιζόμαστε για μια πατρίδα ενωμένη και ελεύθερη από ξένες κηδεμονίες, 
δημοκρατική και ευημερούσα, για το σύνολο των κατοίκων της, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, 
Αρμενίων, Λατίνων. 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Καθήκον εμάς των πολιτικών είναι να μην επιτρέψουμε να εκφυλιστεί σε αμφιλεγόμενη επιδίωξη ο 
πεντακάθαρος αγώνας και η ξεκάθαρη πορεία μας.  Θέλουμε λύση λειτουργική και βιώσιμη, που θα 
διασφαλίζει τη συνέχεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, τη μια κυριαρχία, τη μια ιθαγένεια και τη μια διεθνή 
προσωπικότητα, που θα περιλαμβάνει το σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων, που θα 
εδράζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δηλώνει για μια ακόμα φορά ότι δεν αποδέχεται λύση που να καταλύει ή έστω 
να θέτει σε αμφισβήτηση την Κυπριακή ∆ημοκρατία και να μετατρέπει την Κύπρο σε τουρκικό προτεκτοράτο.  
∆εν αποδέχεται λύση εθνικού ξεκαθαρίσματος.  ∆εν αποδέχεται λύση που να δίνει επεμβατικά δικαιώματα στην 
Τουρκία.  ∆εν αποδέχεται λύση “καλής γειτονίας” δύο κρατιδίων.  ∆εν αποδέχεται λύση που να μας κατατάσσει 
σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η σκέψη σήμερα στρέφεται σαράντα δύο χρόνια πίσω.  Νεκροί, αγνοούμενοι, ξεριζωμένοι, 
εγκλωβισμένοι, λεηλασίες, χαλασμοί, βεβηλώσεις, βιασμοί, στρατοί κατοχής και κατεχόμενα πατρογονικά 
εδάφη.  Τέτοιες μέρες πριν από σαράντα δύο χρόνια το μαχαίρι του Αττίλα σφηνώθηκε στην καρδιά της 
Κύπρου και η πατρίδα μας μια μεγάλη κηλίδα αίματος στην καρδιά της Μεσογείου.  ∆εν ξεχνιούνται όλα αυτά 
ούτε συνηθίζονται ούτε ξεγράφονται, γιατί η εθνική μνήμη που φωτίζει το παρελθόν λειτουργώντας ακοίμητη 
μέσα μας τα συντηρεί άφθαρτα και γνήσια. 

 Παρ’ όλα αυτά, ο μεγάλος κίνδυνος που βρίσκεται σήμερα μπροστά μας είναι να κουραστεί ο λαός μας.  
Σε μας, τους αντιπροσώπους του, εναπόκειται να τον στηρίζουμε, να τον εμπνέουμε, να τον καθοδηγούμε, 
γιατί, αδιάφορο πόσο αποθαρρυντικό είναι το σήμερα, πόσο σκοτεινό από τα μαύρα σύννεφα, από τον τρόμο 
και τη φτώχια, υπάρχει πάντα το αύριο, που υπόσχεται καλύτερα πράγματα.  ∆εν μπορεί ο ελληνισμός να 
απιστήσει στην ιστορία του.  Η ιστορία μάς υποβαστάζει, προχωρά με τα βήματα που χάραξαν οι 
ηρωομάρτυρες των αγώνων της Κύπρου, προχωρά με τα δικά τους βήματα.  Αν δεν μπερδευτούμε στο δρόμο 
που θα φτάσουμε, τότε θα έχουμε ένα αίσιο τέρμα, θα τα καταφέρουμε. 

 Εμείς, οι αντιπρόσωποι του λαού, θα συνερχόμαστε εδώ κάθε Ιούλιο, θα ανανεώνουμε την πίστη μας με 
την ανάμνηση και θα ακροαζόμαστε την κραυγή των ηρωικών νεκρών μας για ελευθερία και θα ενεργούμε 
καθώς ακούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Μαρίνο Σιζόπουλο να καταθέσει την 
ομιλία του. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 
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 Κύριοι υπουργοί, 

 Ο χρόνος δεν έχει επουλώσει τις πληγές.  Τα επακόλουθα της προδοσίας και της τραγωδίας, πιο 
επικίνδυνα από ποτέ, σημαδεύουν τη ζωή και τις σκέψεις μας, γιατί στην Κύπρο ζούμε ακόμα τις συνθήκες της 
τραγωδίας και της αβεβαιότητας.  Οι πατρογονικές εστίες βρίσκονται υπό κατοχή και η χιλιόχρονη ελληνική 
πολιτισμική κληρονομιά βιάζεται.  Τα αρχαία θέατρα παραμένουν σιωπηλά και οι εκκλησίες μετατρέπονται σε 
στάβλους και εγκαταλελειμμένα σκιάχτρα.  Ο τουρκικός στρατός εξακολουθεί να διχοτομεί την πατρίδα μας και 
το δήθεν διάτρητο συρματόπλεγμα της κατοχής εξευτελίζει την εθνική μας αξιοπρέπεια και πληγώνει την 
κρατική μας κυριαρχία.  Ο Πενταδάκτυλος καρφωμένος στην καρδιά με τα πέτρινα καρφιά της κατοχικής 
σημαίας μάς υπενθυμίζει νυχθημερόν ποιο είναι το καθήκον μας.   

 Ο κατακτητής στη νέα παγκόσμια τάξη πραγμάτων εισπράττει εύσημα για δήθεν εποικοδομητική στάση 
και το θύμα εκβιάζεται να προσυπογράψει την εθελούσια διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τη 
νομιμοποίηση των κατοχικών δεδομένων.  Πιέζεται να αποδεχτεί να καταστεί δεύτερης κατηγορίας μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να απεμπολήσει πολιτικά και ανθρώπινα δικαιώματα, να νομιμοποιήσει τον εποικισμό 
και να προσυπογράψει τον αφελληνισμό πατρογονικών εστιών.   

 Σε αυτές τις δύσκολες στιγμές η σκέψη μοιραία στρέφεται σε αυτούς που όρθωσαν το ανάστημά τους, 
που ο βίος και το έργο τους μας γέμισαν με περηφάνια, μας πρόσφεραν σιγουριά και αισιοδοξία, που 
σημάδεψαν ανεξίτηλα την εποχή τους και ο θάνατός τους, πέρα από το βαρύ πένθος που προκάλεσε, αποτελεί 
παρακαταθήκη για μελλοντική αξιοποίηση.  Και εμείς, πιστοί και ταπεινοί προσκυνητές, βρισκόμαστε για 
τεσσαρακοστή δεύτερη χρονιά εδώ, για να μνημονεύσουμε αυτούς που όρθωσαν το ανάστημά τους ενάντια 
στις κάθε λογής συνωμοσίες, που υπερασπίστηκαν τη δημοκρατική νομιμότητα και την ελευθερία της πατρώας 
γης.   

 Κορυφαία προσωπικότητα ο Εθνάρχης Μακάριος.  Η πολιτική και βιολογική του παρουσία μάς λείπουν 
όσο ποτέ.  Παραμένει όμως ζωντανή και ανεξίτηλη στο χρόνο η ηγετική του φυσιογνωμία και η παρακαταθήκη 
του με τα διαχρονικά μηνύματα.  Ο Μακάριος ζει στις καρδιές και τη συνείδηση του λαού μας.  Η ανάμνησή του 
προκαλεί σκιρτήματα συγκίνησης και περηφάνιας, γιατί ο χρόνος εξαφανίζει τα μικρά, τα ασήμαντα, τα ευτελή, 
αναδεικνύει όμως τα μεγάλα και σημαντικά.  Σε μια περίοδο όπου επιχειρείται συστηματικά η παραχάραξη της 
ιστορίας, με τους ενόχους να αθωώνονται και τους αθώους να ενοχοποιούνται, οφείλουμε με θάρρος, 
αντικειμενικότητα και διεισδυτικότητα να προχωρήσουμε σε μια ιστορική αναδρομή, να καταγράψουμε τα αίτια 
και τα αιτιατά που μας οδήγησαν στην τραγωδία του 1974, τις συνέπειες της οποίας εξακολουθούμε να 
βιώνουμε και σήμερα, επικίνδυνες όσο ποτέ άλλοτε.   

 Μόνο η ιστορική αυτογνωσία μπορεί να διορθώσει την πορεία μας, να ανατροφοδοτήσει τους στόχους 
μας και να μας οδηγήσει στην επιδιωκόμενη δημοκρατική, δίκαιη και λειτουργική λύση.  Μοιραία η σημερινή 
έκτακτη ολομέλεια της Βουλής ταξιδεύει τη μνήμη στη γένεση και τους υπεύθυνους της τραγωδίας.  
Επαναφέρει στη μνήμη μας τους ολιγάριθμους ελληνόφωνους προδότες της Ελλάδας και της Κύπρου.  Η 
σκέψη στρέφεται με οργή προς τους χουντικούς δεσμώτες του ελληνικού λαού, οι οποίοι, καθοδηγούμενοι από 
ξένα κέντρα αποφάσεων και σε συνεργασία με την ΕΟΚΑ Β΄, άνοιξαν τις κερκόπορτες στον τουρκικό Αττίλα, 
που δεν μπορούσε να πατήσει την Κύπρο, εάν η προδοσία δεν άφηνε αφύλακτες τις ακτές της Κερύνειας.   

 Η 15η και η 20ή Ιουλίου 1974 δεν ήσαν δύο στιγμιαία γεγονότα.  Ήσαν οι δύο φάσεις του ίδιου 
εγκληματικού σχεδίου, το οποίο είχε εκκολαφθεί από τους νατοϊκούς κύκλους και υλοποιήθηκε με τη 
συνεργασία Ελλήνων πολιτικών και στρατιωτικών και δυστυχώς τη συνδρομή Κυπρίων συνοδοιπόρων.  Ήταν 
το αποκορύφωμα μιας δεκαετούς συνωμοσίας, η οποία άρχισε μετά την επιβίωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
από την υπονόμευση που επιχείρησε η τουρκοανταρσία του 1963.  Αποσκοπούσε στην απομάκρυνση του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, την κατάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και την επιβολή δήθεν της διπλής 
ένωσης.   

 Στο όνομα των αγωνιστών, αλλά και των νεκρών της δημοκρατικής αντίστασης, τη μνήμη των οποίων 
τιμούμε σήμερα, στο όνομα των χιλιάδων επώνυμων και ανώνυμων ηρώων της κυπριακής ελευθερίας, στα 
αθώα θύματα και τους παθόντες της τουρκικής θηριωδίας οφείλουμε να διατηρήσουμε και να ενισχύσουμε την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Οφείλουμε να διεκδικήσουμε για το λαό μας μια δημοκρατική λύση, που να διασφαλίζει 
στις μελλοντικές γενιές ασφάλεια, μια Κυπριακή ∆ημοκρατία όπου όλοι οι νόμιμοι κάτοικοι να απολαύουν των 
ίδιων δικαιωμάτων χωρίς διακρίσεις, χωρίς εθνοτικούς και θρησκευτικούς διαχωρισμούς.   

 Μέχρι την απελευθέρωση των κατεχόμενων εδαφών μας είμαστε υποχρεωμένοι να αποτίνουμε φόρο 
τιμής στους ήρωες της δημοκρατικής νομιμότητας και της ελευθερίας και να καταθέτουμε τον ετήσιο 
απολογισμό μας.  Αυτό θα είναι και το καλύτερο μνημόσυνο για τους ήρωές μας και μόνο τότε ο αιώνιος ύπνος 
τους θα είναι γαλήνιος, όταν η πατρίδα μας θα είναι και πάλι ελεύθερη και δημοκρατική, όπως την 
οραματίστηκαν, πράγμα για το οποίο αγωνίστηκαν μέχρι την τελευταία τους πνοή. 

 Αιωνία τους θα είναι η μνήμη!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα τον πρόεδρο της Συμμαχίας Πολιτών κ. Γιώργο Λιλλήκα να έρθει στο βήμα.   
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Γ. ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ιστορία τα γεγονότα έχουν αιτίες, δράστες και συμβαίνουν, για να εξυπηρετήσουν συγκεκριμένους 
στόχους.  Η επιβολή της χούντας των συνταγματαρχών στην Ελλάδα, το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης 
Ιουλίου του 1974 που οργάνωσε η χούντα και η ΕΟΚΑ Β΄, όπως και η τουρκική εισβολή που ακολούθησε λίγες 
μέρες μετά αποτελούν διαδοχικές φάσεις ενός προσχεδιασμένου αμερικανονατοϊκού εγκλήματος σε βάρος της 
Κύπρου και του λαού μας για την εξυπηρέτηση ασφαλώς των δικών τους συμφερόντων, αλλά και των 
τουρκικών επεκτατικών στόχων.  Καταδικάζουμε σήμερα το δίδυμο έγκλημα του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής και τιμούμε τους ήρωες και τους αγωνιστές της ελευθερίας και της δημοκρατίας. 

 Αναλογιζόμενοι σήμερα, σαράντα δύο χρόνια μετά, τα τραγικά αυτά ιστορικά γεγονότα, οφείλουμε να 
αντλήσουμε διδάγματα, αλλά και να αγωνιστούμε, για να ανατρέψουμε τις συνέπειές τους.  Οφείλουμε να μην 
επιτρέψουμε ποτέ ξανά στο μέλλον να επαναληφθούν τέτοια λάθη και τέτοιες προδοσίες.  Κι αυτό μπορούμε να 
το πετύχουμε, αν μέσα από την παιδεία διαμορφώνουμε πολίτες με εθνική συνείδηση, με αγάπη προς την 
πατρίδα, χωρίς σοβινιστικές αντιλήψεις, με σεβασμό προς τη διαφορετικότητα, με προσήλωση στις 
δημοκρατικές αρχές και αξίες.  

 Οι συνέπειες του δίδυμου εγκλήματος συνεχίζουν δυστυχώς ακόμα να υφίστανται.  Ταυτόχρονα, νέοι 
κίνδυνοι ελλοχεύουν.  Χρέος όλων μας είναι να διαμορφώσουμε τις απαραίτητες εκείνες συνθήκες, για να 
καταστήσουμε τη λύση εφικτή και σε σύντομο χρόνο.  Λύση η οποία θα πρέπει να είναι δίκαιη, για να είναι 
βιώσιμη.  Και δίκαιη είναι η λύση που θα ανατρέπει τα δεδομένα της εισβολής, της κατοχής και της 
διχοτόμησης, που θα οδηγεί σε μια πραγματικά ελεύθερη πατρίδα, σε μια πλήρως ανεξάρτητη και κυρίαρχη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, χωρίς ξένα στρατεύματα, εποίκους και προστάτες.  ∆ίκαιη είναι η λύση που θα 
διασφαλίζει όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις δημοκρατικές ελευθερίες για όλους τους νόμιμους πολίτες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, Ελληνοκυπρίους, Τουρκοκυπρίους, Αρμενίους, Λατίνους και Μαρωνίτες, χωρίς 
διακρίσεις και αποκλεισμούς.  

 Λύση που παραβιάζει αυτές τις αρχές, που οδηγεί σε κατάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, λύση που 
εδράζεται και νομιμοποιεί τα δεδομένα της κατοχής και της διχοτόμησης είναι άδικη και κατά συνέπεια 
θνησιγενής.  Η φετινή επέτειος συμπίπτει με αντιφατικές εξελίξεις που συμβαίνουν παράλληλα και ταυτόχρονα.  
Την ώρα που ο Πρόεδρος Αναστασιάδης διαπραγματεύεται με τον κ. Ακιντζί και προβάλλονται συγκλίσεις και 
πιεστικά χρονοδιαγράμματα, διαπιστώνουμε πως η Τουρκία προχωρεί στη δημιουργία νέων τετελεσμένων, 
νέων δεδομένων, τα οποία θα επιχειρήσει στη συνέχεια να μετατρέψει σε συντελεστές της λύσης, όπως 
ακριβώς έκανε με το ψευδοκράτος, το οποίο δυστυχώς αποδέχτηκε η δική μας πλευρά ως ένα εκ των δύο 
συνιστώντων κρατών που θα συνθέτουν το κράτος μετά τη λύση.  

 ∆εν έχω πρόθεση να αξιοποιήσω αυτή την επετειακή σύνοδο, για να ασκήσω κριτική στην πολιτική και 
στους χειρισμούς του Προέδρου Αναστασιάδη.  ∆εν μπορώ όμως να μην εκφράσω τις έντονες ανησυχίες και 
διαφωνίες της Συμμαχίας Πολιτών για εξελίξεις και χειρισμούς.  

 Ανησυχούμε από την πολιτική προσάρτησης των κατεχομένων που η Τουρκία έθεσε σε εφαρμογή.  Η 
συμφωνία Τουρκίας και ψευδοκράτους για εναρμόνιση της λεγόμενης δημόσιας διοίκησης και του νομικού 
συστήματος του ψευδοκράτους με αυτά της Τουρκίας οδηγεί αναπόφευκτα στη διοικητική προσάρτηση των 
κατεχομένων.  Και όλα αυτά, την ώρα που καλλιεργείται κλίμα για λύση πριν από το τέλος του έτους.  Μας 
ανησυχεί ως Συμμαχία Πολιτών και επικρίνουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση παρακολουθεί παθητικά, χωρίς 
κανένα σχεδιασμό και καμιά ουσιαστική αντίδραση για την αποτροπή αυτών των εξελίξεων.  Η κυβέρνηση 
δείχνει να μην αντιλαμβάνεται ότι η προσάρτηση οδηγεί σε μη αναστρέψιμη κατάσταση.  Το Εθνικό Συμβούλιο, 
αντί να μελετά αυτές τις εξελίξεις, βρίσκεται δυστυχώς σε αποσύνθεση.  Από θεσμός συλλογικής διαχείρισης 
του Κυπριακού σε πνεύμα ενότητας και συναντίληψης, δυστυχώς μετατράπηκε σε διακοσμητικό σώμα 
παροχής άλλοθι στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για τους χειρισμούς του.   

 Το Κυπριακό είναι εθνική υπόθεση και δεν μπορεί να τυγχάνει διαχείρισης έως να ήταν μια συνηθισμένη 
ιδιωτική υπόθεση.  Η έλλειψη πληροφόρησης, η απόκρυψη των εγγράφων των συνομιλιών γεννούν εύλογα 
ερωτήματα και προκαλούν ανασφάλεια κι ανησυχίες στους πολίτες.  Ενώ σύμφωνα με τον Πρόεδρο τα 
ζητήματα του εδαφικού, της ασφάλειας, των εγγυήσεων δεν έχουν ακόμα συζητηθεί, μαθαίνουμε ότι 
συγγράφεται νέο σύνταγμα, μαθαίνουμε ότι συγγράφονται νέοι νόμοι, γίνονται διοικητικές ρυθμίσεις σε 
ανεξάρτητες αρχές και θεσμούς όπως η Κεντρική Τράπεζα.  ∆ε θέλω να πιστέψω πως πρόκειται για μια 
σκηνοθετημένη πολιτική παράσταση που στήνεται πίσω από τις πλάτες του λαού, γιατί κάτι τέτοιο δεν μπορεί 
να προμηνύει ευνοϊκές εξελίξεις.    
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 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ως Συμμαχία Πολιτών θέλουμε να προειδοποιήσουμε για την κρισιμότητα 
των εξελίξεων, αλλά και να καλέσουμε το λαό μας να επαγρυπνεί.  Τα δεδομένα ως τα προανέφερα και η 
ανοχή και η στήριξη των οποίων δυστυχώς τυγχάνει η Τουρκία από τους συμμάχους της δε δημιουργούν 
συνθήκες για μια δίκαιη λύση, αλλά για μια λύση δυστυχώς τουρκικών προδιαγραφών.  Κίνδυνοι όμως 
ελλοχεύουν και στην περίπτωση απόρριψης μιας κακής λύσης σε ένα νέο δημοψήφισμα, όπως και στην 
περίπτωση ενός νέου αδιεξόδου. 

 Γι’ αυτό επιβάλλεται να παραμεριστούν δογματισμοί, αυταπάτες, εγωισμοί και συλλογικά να 
συνδιαμορφώσουμε μια διεκδικητική στρατηγική, ικανή να κάμψει την τουρκική αδιαλλαξία και να οδηγήσει σε 
λύση που ανατρέπει την κατοχή και τη διχοτόμηση.  Έτσι θα τιμήσουμε έμπρακτα τους αγωνιστές και τους 
ήρωες της ελευθερίας και της δημοκρατίας.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την Αλληλεγγύη ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας έχει το λόγο. 

Μ. ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αξιότιμοι κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο μαύρος Ιούλης του 1974 είναι για το λαό μας ένας εφιαλτικός, ολέθριος σταθμός στην ιστορία και στο 
χρόνο και μια μελανή στιγμή απόλυτης καταστροφής και απύθμενης συμφοράς.  Ο εμφύλιος διχασμός, η 
προδοσία, το αδελφοκτόνο υποκινούμενο πραξικόπημα και η βάρβαρη τουρκική εισβολή τραυμάτισαν την 
πατρίδα μας, πλήγωσαν το λαό μας και καθόρισαν -και δυστυχώς συνεχίζουν να καθορίζουν- τη δική μας 
πορεία προς το μέλλον.  Μνημονεύοντας τα θύματα αυτής της οδυνηρής περιόδου, αποτίνουμε σήμερα τον 
οφειλόμενο φόρο τιμής και δηλώνουμε ταυτόχρονα ότι θα συνεχίσουμε τον αγώνα, για να κτίσουμε μια 
ελεύθερη, σύγχρονη πατρίδα, που αξίζει στο λαό μας, μια πατρίδα για την οποία οραματίστηκαν, αγωνίστηκαν 
και έδωσαν τη ζωή τους οι ηρωικοί πεσόντες και αγωνιστές που μνημονεύουμε σήμερα.  Το χρέος μας προς 
την πατρίδα μάς επιβάλλει να κρατήσουμε άσβεστη τη μνήμη των αδελφοκτόνων γεγονότων του μαύρου Ιούλη 
του 1974 και ποτέ πια στο μέλλον η διχόνοια, το μίσος και οι δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων να μην μπουν 
ανάμεσά μας. 

 Η σημερινή θλιβερή επέτειος τεκμηριώνει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η προδοσία, η διάσπαση και ο 
φανατισμός μόνο κακά μπορούν να φέρουν στην πατρίδα μας.  Η σημερινή θλιβερή επέτειος μας διδάσκει ότι η 
ελευθερία και η δημοκρατία είναι θεμελιώδη αγαθά που πρέπει να διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο στόχος των ξένων παραγόντων που οργάνωσαν και εκτέλεσαν το προδοτικό πραξικόπημα και την 
εισβολή ήταν και παραμένει η κατάλυση της κρατικής οντότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆υστυχώς, οι 
δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων για διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συνεχίζονται μέχρι σήμερα.  
Συνεχίζονται, γιατί η διεθνώς αναγνωρισμένη κρατική οντότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι η ισχυρότερη 
άμυνά μας, είναι η ανθεκτικότερη ασπίδα για την αποτροπή των επιβουλών που συνεχίζονται εις βάρος του 
λαού μας.  Για αυτό έχουμε υποχρέωση να περιφρουρήσουμε την κρατική μας οντότητα, γιατί είναι το θεμέλιο 
της ύπαρξης και της προόδου μας.  Η Άγκυρα και δυστυχώς η ηγεσία των Τουρκοκυπρίων διαχρονικά όχι μόνο 
δεν αναγνωρίζουν, αλλά υπονομεύουν συστηματικά την Κυπριακή ∆ημοκρατία, τη θεωρούν “εκλιπούσα” και 
εργάζονται εντατικά, προκειμένου να δημιουργήσουν την εικόνα των δύο εθνικών κρατών στην Κύπρο, κάτι 
που θα εξυπηρετήσει περαιτέρω τα στρατηγικά τους συμφέροντα. 

 Στη δύσκολη συγκυρία που διανύουμε, με τις διαπραγματεύσεις σε εξέλιξη, έχουμε χρέος να 
παραμείνουμε ενωμένοι και απτόητοι, με πίστη και αποφασιστικότητα, φύλακες και υπερασπιστές της κρατικής 
μας οντότητας.  Και να θυμόμαστε πάντα ότι η Κύπρος δεν είναι απλά διαιρεμένη και πρέπει να 
αποκατασταθεί, αλλά πρώτιστα είναι κατεχόμενη και πρέπει να απελευθερωθεί.  Είναι η ώρα να γίνουμε 
πραγματιστές και να δούμε το Κυπριακό μέσα στην κονίστρα των συμφερόντων του σήμερα και όχι μόνο με τις 
σαράντα ετών χρεοκοπημένες προσεγγίσεις του χθες.  Το Κυπριακό είναι σήμερα άρρηκτα συνδεδεμένο με την 
ασφάλεια στην Ανατολική Μεσόγειο, τη Μέση Ανατολή, αλλά και την Ευρώπη.  Έχουμε βγει σήμερα από μια 
γεωπολιτική ομηρία δεκαετιών, μπορούμε σήμερα έμπρακτα να ευθυγραμμίσουμε τα συμφέροντά μας με τα 
συμφέροντα που έχουν ισχυροί παίκτες στην περιοχή μας, φτάνει βασικός πυλώνας της στρατηγικής μας να 
είναι η θέση ότι, για να υπάρξει ειρήνη, ασφάλεια και σταθερότητα στην Ανατολική Μεσόγειο που να εξυπηρετεί 
τις επενδύσεις και τα άλλα μεγάλα συμφέροντα, πρέπει να περνά μέσα από τη σωστή, ασφαλή και λειτουργική 
λύση στο Κυπριακό η όποια προσέγγιση των ξένων και ισχυρών παραγόντων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην Κύπρο της παρακμής που βιώνουμε έχουμε χρέος να συνεχίσουμε τον αγώνα επιβίωσης, γιατί οι 
κίνδυνοι παραμένουν ισχυροί.  Το σταθερό θεμέλιο για την οικοδόμηση του μέλλοντός μας, αλλά και για την 
οικοδόμηση μιας ελεύθερης, σύγχρονης πατρίδας είναι το δημοκρατικό, λειτουργικό και σύγχρονο κράτος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με όλες τις ατέλειές του.  Το κράτος μας πρέπει να το αγαπήσουμε, πρέπει να το 
προστατεύσουμε από τις επιβουλές των ξένων, πρώτιστα όμως πρέπει να το εκσυγχρονίσουμε, ώστε να γίνει 
λειτουργικό, ανθρωποκεντρικό, οικονομικό, αποτελεσματικό, να παράγει υπεραξίες, θέσεις εργασίας, έσοδα για 
το κράτος και εισοδήματα για τους πολίτες.  Πρέπει να κάνουμε ένα κράτος που να μας κάνει περήφανους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κλείνοντας επιτρέψετέ μου να γίνω σήμερα η στεντόρεια φωνή των νέων της πατρίδας μας και να σας 
μεταφέρω το μήνυμά τους, ότι εμείς οι νέοι της Κύπρου δηλώνουμε την αντοχή, τη δύναμη και την 
αποφασιστικότητά μας να εργαστούμε, για να διορθώσουμε τις βαθιές δομικές ατέλειες, τα λάθη, τις 
παραλείψεις που μας οδήγησαν στην καταστροφή.  Είμαστε αποφασισμένοι να ξεριζώσουμε τη διαφθορά, την 
αναξιοκρατία και την ατιμωρησία από τους κόλπους της κυπριακής κοινωνίας.  Είμαστε αποφασισμένοι να 
εργαστούμε, να ταυτίσουμε την ηθική με την πολιτική.  Και είμαστε αποφασισμένοι να φέρουμε πίσω στην 
κοινωνία μας τα ιδανικά, τις αρετές, τις αρχές και τις αξίες που είχαμε παραδοσιακά, που είχαν οι Έλληνες της 
Κύπρου, και που μας προστάτευσαν από απειλητικούς κινδύνους σε χαλεπούς καιρούς.  Πρώτιστα όμως 
είμαστε αποφασισμένοι να αγωνιστούμε ακούραστα για την άρση της κατοχής, την αποκατάσταση της 
διαίρεσης και την επίτευξη μιας συμφωνίας στο Κυπριακό που θα επιτρέπει στους Κυπρίους πολίτες να 
συμβιώνουν υπό καθεστώς ισοπολιτείας και ισονομίας σε όλη την επικράτεια της Κύπρου, μακριά από 
θρησκευτικούς, εθνικούς ή άλλους διαχωρισμούς και απαγορεύσεις.   

 Έχουμε χρέος απέναντι στους ήρωές μας, έχουμε χρέος απέναντι στα παιδιά μας και έχουμε την 
υποχρέωση να φτιάξουμε την πατρίδα που οραματίστηκαν και για την οποία αγωνίστηκαν και έδωσαν τη ζωή 
τους όλοι οι αγωνιστές και οι πεσόντες της Κύπρου διαχρονικά.  Αυτό θα είναι το καλύτερο μνημόσυνο για 
όλους τους αγωνιστές και πεσόντες που μνημονεύουμε σήμερα.  Θα αγωνιστούμε ακούραστα, ώστε ο ποθητός 
ήλιος της δικαιοσύνης να λάμψει επιτέλους στους θλιμμένους, συννεφιασμένους ουρανούς της βασανισμένης 
μας πατρίδας.  Αυτό το χρωστούμε στο λαό μας, το χρωστούμε στην πατρίδα μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Περδίκη να έρθει στο βήμα εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

Σήμερα το πρωί στο δρόμο μου, για να έρθω εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων, συνάντησα στη 
διάβαση των πεζών ένα νεαρό ακριβώς την ώρα που ξεκίνησαν να ηχούν με εκείνο το σκληρό, οξύ, απαίσιο 
ήχο οι σειρήνες.  Ο νεαρός γύρισε πανικόβλητος σχεδόν προς το μέρος μου και με ρώτησε:  «Μα, γιατί ηχούν 
οι σειρήνες, κύριε;  Τι συμβαίνει;»   

Γιατί ηχούν οι σειρήνες, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

 Γενεές Κυπρίων φεύγουν και η δικαιοσύνη για την πατρίδα μας ακόμη να έρθει.  Σαράντα δύο χρόνια 
έχουν περάσει από εκείνο το πρωινό, όταν η χούντα των Αθηνών κατέλυσε τη δημοκρατία στην Κύπρο με το 
προδοτικό πραξικόπημα κατά του νόμιμα εκλελεγμένου Προέδρου της χώρας, του αείμνηστου Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου.  

 Είχε προηγηθεί μια συστηματική διάβρωση των δημοκρατικών θεσμών από τη χούντα των Αθηνών με 
τους εν Κύπρω συνεργάτες της, που οδήγησε σε εσωτερική ανωμαλία και διχασμό.  Η ιστορία απέδειξε ότι όλα 
είχαν σχεδιαστεί στα νατοϊκά στρατηγεία.  Το πραξικόπημα της χούντας σχεδιάστηκε και εκτελέστηκε με 
μοναδικό στόχο να δημιουργηθεί η αφορμή που από καιρό αναζητούσε η Τουρκία, για να εφαρμόσει το νατοϊκό 
σχεδιασμό του διαμοιρασμού της Κύπρου σε δύο ζώνες υπό την τουρκική κηδεμονία.   

 Οι υπερασπιστές της κυπριακής ανεξαρτησίας βρέθηκαν άοπλοι και προδομένοι απέναντι στα τανκς της 
προδοσίας και μετά απέναντι στον πάνοπλο Αττίλα εκείνο το ματωμένο καλοκαίρι στις ακτές της Κερύνειας, 
στον Πενταδάκτυλο, στη Μεσαορία.  Έδωσαν όμως ηρωικά τη μάχη της τιμής, χωρίς να μετρήσουν το κόστος 
της αντίστασης.  

 Τιμούμε σήμερα τη θυσία των ηρώων.  Τιμούμε σήμερα τον πόνο ενός λαού που προδομένος 
παραδόθηκε βορά στα νύχια της τουρκικής θηριωδίας.  Νεκροί, αγνοούμενοι, θύματα βιασμών και 
βασανιστηρίων, πρόσφυγες, εγκλωβισμένοι. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία λαβωμένη κατάφερε να επιβιώσει του προδοτικού πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής το 1974.  Από τότε, στα σαράντα δύο χρόνια που πέρασαν, τα αλλεπάλληλα λάθη 
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απέδειξαν την ανικανότητα της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας να διαχειριστεί με τιμή και σεβασμό τη μεγάλη θυσία 
των ηρώων της κυπριακής ελευθερίας, των ηρώων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Σαράντα δύο χρόνια μετά και οι κίνδυνοι που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπάρχουν ακόμη.  
Κινδυνεύουμε, όπως και τότε, από τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και των συμμάχων της, που στοχεύουν στη 
νομιμοποίηση και στη δικαίωση του διαμοιρασμού της χώρας μας σε δύο ζώνες, υπό τον πλήρη στρατηγικό 
έλεγχο του νησιού μας από την Τουρκία.  Κινδυνεύουμε όμως περισσότερο από τότε από την έλλειψη 
προγραμματισμού, πρόβλεψης και προετοιμασίας, επειδή δεν υπάρχει η αποφασιστικότητα, η πίστη, ο 
δυναμισμός, η διεκδικητικότητα από αυτούς που ηγούνται κατά καιρούς αυτού του μικρού, τυραννισμένου 
λαού.  

 Σήμερα ο λαός μας φαίνεται να μην πιστεύει στο όραμα της ελευθερίας, γιατί νιώθει δύο φορές 
προδομένος.  Βλέπει την ηγεσία του να κολυμπά στην ανικανότητα, τη διαφθορά, τη διαπλοκή και τα 
σκάνδαλα, να ενδιαφέρεται για το ίδιο όφελος και αναλόγως βεβαίως παραδειγματίζεται και πράττει.  

 Όσα σήμερα ακούγονται από το βήμα αυτό φαίνονται δυστυχώς τόσο ξένα και μακριά για τον απλό 
Κύπριο πολίτη, τόσο κοινότυπα και ψεύτικα, που δεν τον συγκινούν και δεν τον εμπνέουν.  Αυτός ο εσωτερικός 
εχθρός, δηλαδή η απαξίωση, η αδιαφορία και η απάθεια που καλλιεργούνται δυστυχώς από την ανικανότητα 
της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας να πείσει, να εμπνεύσει, να καθοδηγήσει, είναι χειρότερος εχθρός και από τον 
Αττίλα.  

 Οι πρόσφατες εξελίξεις στην περιοχή μας έχουν αναβαθμίσει τη γεωπολιτική σημασία της Κύπρου.  Το 
γεγονός αυτό γεννά ευκαιρίες, αλλά και κινδύνους ταυτόχρονα.  Ευκαιρίες, γιατί μπορεί να αξιοποιηθεί, για να 
αλλάξουν οι γεωπολιτικοί συσχετισμοί ισχύος σε βάρος της Τουρκίας, αν και μερικοί ισχυρίζονται ότι ήδη 
χάθηκε αυτή η ευκαιρία.  Από την άλλη, γεννιούνται και κίνδυνοι, γιατί η Κύπρος γίνεται έτσι ακόμα πιο 
σημαντική για την Τουρκία και τους συμμάχους της και, ως αποτέλεσμα τούτου, αναβαθμίζεται η τουρκική 
επιθετικότητα και βουλιμία.  

 Αυτές τις δύσκολες και κρίσιμες ώρες καλούμαστε να κρατήσουμε πορεία σταθερή και αταλάντευτη.  Ως 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών καταθέτουμε σήμερα την αμετάθετη αφοσίωσή μας στο στόχο για μια 
Κύπρο ελεύθερη, κυρίαρχη και ανεξάρτητη, χωρίς ξένους στρατούς και εγγυήσεις, στρατιωτικές βάσεις και 
εποίκους, με πλήρως κατοχυρωμένα και σεβαστά τα ανθρώπινα και πολιτικά δικαιώματα όλων των Κυπρίων, 
ανεξάρτητα από φυλετική ή εθνική καταγωγή ή άλλο χαρακτηριστικό.  Οραματιζόμαστε και επιδιώκουμε μια 
ενιαία και αδιαίρετη Κυπριακή ∆ημοκρατία, κοινή πατρίδα Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, 
Αρμενίων, Λατίνων και όλων των άλλων νόμιμων κατοίκων αυτού του νησιού.  Καλούμαστε να τιμήσουμε με 
πράξεις τη θυσία όλων αυτών που χάθηκαν για τις αξίες της δημοκρατίας και της ελευθερίας συνεχίζοντας τον 
αγώνα τους, διότι ό,τι κερδήθηκε από τους αγώνες των νεκρών ηρώων δεν είναι δυνατόν να αφήσουμε να 
χαθεί στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και στα σαλόνια της σκοτεινής διπλωματίας ζώντων πλην ανάξιων 
ηγεσιών.   

 Γιατί ηχούν οι σειρήνες, κυρίες και κύριοι;  Όχι βέβαια για να ενοχλήσουν τον αιώνιο ύπνο των δικαίων 
ηρώων και θυμάτων της κυπριακής τραγωδίας.  Οι σειρήνες που ηχούν σήμερα ας ξυπνήσουν εμάς, τους 
λοιπούς και περίλυπους, από τον καθημερινό λήθαργο και την ολέθρια πλάνη. 

 Καλή ελευθερία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει τώρα ο πρόεδρος του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡ. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Σαράντα δύο χρόνια συμπληρώνονται φέτος από τα τραγικά εκείνα γεγονότα του μαύρου Ιούλη του 
1974.  Απερισκεψίες και τραγικά λάθη μάς οδήγησαν σε έναν εμφύλιο αλληλοσπαραγμό, με αποτέλεσμα να 
ανοίξει η κερκόπορτα και να εισέλθει ο Αττίλας.  Τα τουρκικά επιδρομικά στρατεύματα σε αγαστή συνεργασία 
με τους μουτζαχίντ της ΤΜΤ θα εισβάλουν στην Κύπρο, θα εκδιώξουν από τις πατρογονικές τους εστίες 
διακόσιες χιλιάδες Έλληνες, θα σκοτώσουν, θα βιάσουν, θα λεηλατήσουν.   

 Θεωρώ πως σαράντα δύο χρόνια μετά αυτή η πολιτεία δεν έπραξε το καθήκον της προς πολλούς από 
τους ανθρώπους που τότε υπερασπίστηκαν την τιμή και την αξιοπρέπεια του λαού μας.  Σήμερα υπάρχουν 
άνθρωποι τραυματίες για τους οποίους το κράτος δε φρόντισε ούτε καν να έχουν τα απαραίτητα φάρμακα, 
ώστε οι πόνοι που ακόμα ταλαιπωρούν το κορμί τους να απαλύνονται το βράδυ και να μπορούν να κοιμηθούν.  
Σήμερα υπάρχουν ακόμη αγνοούμενοι και δίνουμε στις οικογένειές τους μερικά κόκαλα και τους λέμε ότι αυτός 
είναι ο δικός τους άνθρωπος.  Τους δίνουμε και ένα πιστοποιητικό που συνήθως γράφει “Άγνωστη η αιτία 
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θανάτου”.  Η αιτία θανάτου όμως είναι γνωστή και είναι οι μαζικές δολοφονίες των τουρκικών στρατευμάτων, 
είναι οι τάφοι που καθημερινά ανακαλύπτουμε στα κατεχόμενα εδάφη μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σαράντα δύο χρόνια μετά έχουμε όλοι καθήκον να δώσουμε μια νέα δυναμική στο κυπριακό πρόβλημα 
και επιτέλους να ξεφύγουμε από το αδιέξοδο στο οποίο έχουμε οδηγηθεί.  Όλοι μας, όλα τα πολιτικά κόμματα, 
σε οποιαδήποτε τουλάχιστον εκπομπή παρακολουθήσεις ή σε οποιοδήποτε δημόσιο διάλογο και αν βρεθούμε, 
δηλώνουμε ότι το πρόβλημα της Κύπρου είναι η εισβολή και η συνεχιζόμενη κατοχή.  Γιατί λοιπόν η δική μας 
κυβέρνηση διαπραγματεύεται στη βάση της δικοινοτικής διαφοράς;  ∆εν είμαστε η μια πλευρά της Κύπρου, 
είμαστε η νόμιμη κυβέρνηση και η πλειοψηφία του τόπου μας.  Αυτό θα πρέπει να τονίσουμε και προς τους 
ξένους, να εμμείνουμε σε μια νέα γραμμή, η οποία θα υποστηρίζει το ενιαίο κράτος, και να σταματήσουμε να 
χωρίζουμε εθνικά και θρησκευτικά το λαό της Κύπρου.  ∆ημιουργείται ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσμα, όταν 
θέλουμε να προχωρήσουμε σε μια λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, η οποία θα διαχωρίζει το λαό 
βάσει της φυλής του, της θρησκείας του και οτιδήποτε άλλο.   

 Εάν θέλετε πραγματικά να υπάρξει μια βιώσιμη και λειτουργική λύση, πρέπει να επαναχαράξουμε την 
πορεία που ακολουθούμε στο κυπριακό θέμα.  Πρέπει να χαράξουμε μια πορεία η οποία θα έχει ως στόχο την 
απομάκρυνση των τουρκικών στρατευμάτων από την Κύπρο, καθώς επίσης και των εποίκων.  Μπήκαμε, ειδικά 
τα τελευταία χρόνια, σε ένα διάλογο για το πόσοι έποικοι μπορούν να παραμείνουν στο νησί μας.  Ο 
εποικισμός είναι έγκλημα πολέμου και, από τη στιγμή που θα δεχτούμε την παραμονή έστω και ενός στην 
Κύπρο, η διεθνής διπλωματία και τα ξένα κέντρα λήψης αποφάσεων θα μας ζητήσουν σιγά σιγά την παραμονή 
όλων των εποίκων.  Ας μην κάνουμε άλλα λάθη.  Ας χαράξουμε μια σωστή πορεία και αυτό θα είναι το 
καλύτερο μνημόσυνο για όσους χάθηκαν προδομένοι και άοπλοι, υπερασπιζόμενοι την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
και την ελευθερία του λαού μας. 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχει ολοκληρωθεί η συνεδρία. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  12.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λεωνίδου Πανίκος 

Βότσης Άγγελος Λιλλήκας Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Κ. Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Γιωργάλλας Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

∆αμιανού Άριστος Μυλωνάς Παύλος 

∆ημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ  

∆ημητρίου ∆ημήτρης Ορφανίδης Χρίστος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγιάννης Λίνος  

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Ευσταθίου Κωστής Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Θεολόγου Άννα Προκοπίου Γεώργιος  

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σταύρου Ελένη 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 
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Κουλλά Ονούφριος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κυπριανού Άντρος Χρίστου Χρίστος 

Κώστα Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

 
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Bουλής στην τρομοκρατική επίθεση στη Νίκαια της Γαλλίας και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας 
και ομιλίες (Πρόεδρος, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Χρ. Ερωτοκρίτου, Μ. Σιζόπουλος, Γ. Λιλλήκας, 
Μ. Γιωργάλλας, Γ. Περδίκης, Χρ. Χρίστου) για τις μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής. 

[Στις 6 Σεπτεμβρίου 2016 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας της Πρώτης 
Συνόδου της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

Ο Πρόεδρος της Bουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια 
διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 9 Σεπτεμβρίου 2016, στις 10.30 π.μ., έχει ως 
ακολούθως:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.01.057.077-2016). 

 2. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2016. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.048-2016). 

 3. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.160-2015). 

 4. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Προαγωγή, ∆ιατμηματική Προαγωγή 
και Πρώτο ∆ιορισμό και Προαγωγή στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος του 
2015. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.056.161-2015). 

 5. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.162-2015). 

 6. Ο περί Κρατικού Μισθολογίου (Προσαυξήσεις, Τιμαριθμική 
Αναπροσαρμογή και Γενικές Αυξήσεις Μισθών και Συντάξεων των 
Αξιωματούχων και των Εργοδοτουμένων της Κρατικής Υπηρεσίας) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.163-2015). 

 7. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.166-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ:   Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ:   Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.] 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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